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ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ  (Δ.  ΜΑΡΑΒΕΛΙΑΣ):   Καλησπέρα  φίλες  και  φίλοι.

Καλώς  ήρθατε  στη  Διημερίδα  που  διοργανώνει  η  ΚΕΔΕ  με  την

ΕΕΤΑΑ. 

Είμαστε  στην  προτελευταία  Διημερίδα,  έχουμε  αρχίσει  ένα

οδοιπορικό,  Πρόεδρε,  από  την  Κρήτη,  ακολούθησαν  τα  νησιά,  η

Αττική,  στα  Γιάννενα  είχαμε  ραντεβού  με  τη  Δυτική  Ελλάδα,  και  με

την Περιφέρεια Ιωαννίνων, Ηπείρου. 

Είμαστε  σήμερα  εδώ.  Έχουμε  τους  παλιούς  και  νέους

αυτοδιοικητικούς  από  την  περιοχή  της  Μακεδονίας,  της  Κεντρικής,

της Δυτικής, της Ανατολικής Μακεδονίας και της Θράκης. 

Χρειάζονται,  η  εμπειρία  μας,  αυτά  τα  σεμινάρια,  γιατί

καταρχήν  δικτυώνεται  η  παλιοί  Αυτοδιοίκηση με  τους  καινούργιους.

Χρειάζεται  για  να  επιτύχει  ένας  Δήμαρχος  να  είναι  ενημερωμένος

Δήμαρχος,  και  αυτό  η  προσφορά  της  ΕΕΤΑΑ,  της  Ελληνικής

Εταιρείας Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης, που ιδρύθηκε από

το  1986  μέχρι  σήμερα,  αποτελεί  τον  βασικό  και  πιο  πιστό,  πιο

αξιόπιστο επιστημονικό συνεργάτη, και του Α’ και του Β’ Βαθμού. 

Να σας δώσουμε  στους  νεοεκλεγέντες  και  στους  παλιούς  που

επανέλαβαν  την  επιτυχία  στην  εκλογική  διαδικασία,  τα

συγχαρητήρια,  τις  ευχές  για  καλή  δύναμη,  καλό  έργο,  για  να

μπορέσετε  να  ανταποκριθείτε  στις  μεγάλες  απαιτήσεις  που  θα

έχουν από εσάς οι τοπικές σας κοινωνίες. 

Να  ευχαριστήσω  στον  Πρόεδρο  της  ΚΕΔΕ,  τον  Λάζαρο  τον

Κυρίζογλου,  για  όλη αυτή  την  καλή  συνεργασία  που είχαμε,  και  για

να  υλοποιηθεί  αυτή  η  πολύ  καλή  πρωτοβουλία  ενημέρωσης  των

νέων αυτοδιοικητικών.  Τον Πρόεδρο, το Προεδρείο της Ένωσης, και

το Διοικητικό Συμβούλιο. 

Για  την  οικονομία  του  χρόνου  να  αρχίσουμε  γρήγορα.  Να

ευχαριστήσουμε  για  την  παρουσία  τους  στη  Διημερίδα  μας  τον
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Υπουργό,  τον  κύριο  Κωνσταντινίδη,  την  Υπουργό,  την  κυρία

Χαραλαμπογιάννη,  τον  Γενικό  Γραμματέα  του  Υπουργείου  και  έναν

άνθρωπο που έχει  ακολουθήσει σε όλο αυτό το οδοιπορικό μαζί μας

και  τον  θεωρούμε  ότι  προέρχεται  από  εμάς,  είναι  ένας  άνθρωπος

από  εμάς,  τον  κύριο  Μιχάλη  Σταυριανουδάκη.  Τους  Ειδικούς

Γραμματείς,  τον  Αποκεντρωμένο,  τον  Περιφερειάρχη  της  Δυτικής

Μακεδονίας,  καλή δύναμη,  συγχαρητήρια,  τον  κύριο  Αμανατίδη,  και

προφανώς όλους εσάς που υπηρετείτε αυτόν τον ωραίο θεσμό… 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   (εκτός μικροφώνου)

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Είναι  ένας  από  εμάς  ο  Δήμαρχος,  είναι

αυτοδιοικητικός, της Θεσσαλονίκης. Καλώς ήρθατε.  

Οπότε  να  δώσουμε το λόγο στον Πρόεδρο της ΠΕΔ Κεντρικής

Μακεδονίας, τον Ιγνάτιο τον Καϊτεζίδη. 

Ι.  ΚΑΪΤΕΖΙΔΗΣ:   Αγαπητές  κυρία  και  κύριε  Υπουργέ,  κυρία

Χαραλαμπογιάννη  και  κύριε,  φίλε  Στάθη  Κωνσταντινίδη,  αγαπητέ

μου  Γενικέ  Γραμματέα,  Μιχάλη,  σε  καλωσορίζουμε,

Σταυριανουδάκη,  για μια ακόμη φορά στη Θεσσαλονίκη.  Πάμπολλες

φορές που είσαι εδώ. 

Να  καλωσορίσω  τους  ψηφισμένους,  τον  Περιφερειάρχη,  τον

κύριο  Αμανατίδη,  Δυτικής  Μακεδονίας,  και  τον  Δήμαρχο  ψηφισμένο

της  Θεσσαλονίκης,  τον  Στέλιο  τον  Αγγελούδη.  Καλορίζικοι  και  καλή

θητεία. 

Όλους  τους  συναδέλφους  Δημάρχους,  αυτοδιοικητικούς,  όλες

και όλους, για να μην παραλείψω κανέναν. 

Τον  Πρόεδρό  μου,  τον  Λάζαρο  τον  Κυρίζογλου,  τον  Πρόεδρο

της  ΚΕΔΕ,  και  τον  Δημήτρη  τον  Μαραβέλια,  της  ΕΕΤΑΑ,  με  την

οποία συνεργαζόμαστε στενά, στενότατα. 

Λοιπόν,  εκλεκτοί  συνάδελφοι  στην  Αυτοδιοίκηση,  φίλες  και

φίλοι,  Δήμαρχοι  και  αυτοδιοικητικοί,  και  παλαιότεροι,  αλλά  και

νεότεροι,  θέλω να  σας  καλωσορίσω στη  Θεσσαλονίκη,  στην  καρδιά

της  Περιφερειακής  Ένωσης  των  Δήμων  της  Κεντρικής  Μακεδονίας.

Εγώ χαίρομαι  που  σας  βλέπω όλους  καλοδιάθετους,  ξεκούραστους
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μετά  τις  εκλογές,  με  καλή  διάθεση  για  τα  πράγματα,  στην  εκκίνηση

μιας  νέας  5ετούς  δημοτικής  θητείας,  λίγο  πριν  ξεκινήσει  ένας  νέος

κύκλος,  που  θα  είναι  όμως  κύκλος  σκληρής  δουλειάς,  δημιουργίας

και  προσφοράς,  γιατί  αυτό  αποφάσισαν  οι  συμπολίτες  μας  με  την

επιλογή και την εμπιστοσύνη τους. 

Είναι  στο  χέρι  μας  αυτή  την  ψήφο των συμπολιτών  μας  να  τη

μετουσιώσουμε σε δύναμη, με βάση τις θεσμικές μας δυνατότητες. 

Όπως  το  ξέρετε  χρόνια  τώρα,  τη  μάχη  θα  τη  δώσουμε  όλοι

μαζί,  όπως το  κάνουμε,  όπως είπα,  χρόνια  τώρα.  Αυτό  είναι  και  το

ισχυρότερο  κεφάλαιο  στην  Αυτοδιοίκηση  άλλωστε,  η  ενότητά  μας.

Κανένας  δεν  πρέπει  να  είναι  μόνος,  από τον  πιο μικρό έως τον πιο

μεγάλο  Δήμο.  Ενώνουμε  δυνάμεις  για  να  διεκδικήσουμε  με  μια

φωνή  για  τις  τοπικές  μας  κοινωνίες.  Αυτό  άλλωστε  αν  το  θέλετε,

είναι  και  το  δικό  μου μότο  από την  πρώτη στιγμή που είχα την τιμή

να  αναλάβω  την  Προεδρεία  της  Περιφερειακής  Ένωσης  των  Δήμων

της Κεντρικής Μακεδονίας. Άλλωστε η συνεργασία και η αλληλεγγύη

θα έλεγα ότι είναι το DNA  της Αυτοδιοίκησης. 

Η  ΚΕΔΕ,  με  Πρόεδρο  τον  αγαπημένο  μου  φίλο,  και  άξιο

αυτοδιοικητικό,  τον  Λάζαρο  τον  Κυρίζογλου,  είναι  δίπλα  μας  όποτε

χρειαστεί  να  συνδράμει,  το  ίδιο  και  η  ΕΕΤΑΑ  με  τον  πολύπειρο

αυτοδιοικητικό,  τον  Δημήτρη  τον  Μαραβέλια,  διαχρονικό  πυλώνα

της Αυτοδιοίκησης. 

Αγαπητές  φίλες  και  φίλοι,  στα  χρόνια  που  υπηρετώ  την

Αυτοδιοίκηση  έμαθα  πολύ  καλά  πως  μόνο  οι  ομάδες  κερδίζουν.

Βλέπετε  η  Αυτοδιοίκηση  δεν  είναι  ατομικό  σπορ,  είναι  πάντοτε

συλλογικό  και  ομαδικό.  Διάλογος  λοιπόν  και  συναντίληψη,  μακριά

από κραυγές και αντιπαραθέσεις. 

Εμείς  θέλουμε  τους  Δήμους  μας  ανοιχτούς  σε  όλους  τους

πολίτες,  να  νιώθουν  ότι  στο  Δήμο  θα  βρουν  ανθρώπους  που  θα

τους  ακούσουν  και  θα  παλέψουν  μαζί  τους  για  το  πρόβλημά  τους.

Όποιος  μπαίνει  στο  γραφείο  του  Δημάρχου,  μπαίνει  για  να

καταθέσει  το  πρόβλημά  του,  την  ελπίδα  του,  την  πρότασή  του  αν
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θέλετε.  Κάθε  δημότης  αξίζει  σεβασμού,  και  καλός  Δήμαρχος  είναι

αυτός  που  έχει  μάθει  να  ακούει,  αλλά  και  να  συνομιλεί  με  τους

συμπολίτες  του,  αυτός  που  τους  νοιάζεται,  και  μη  σας  νοιάζει,  το

ξέρουν καλά αυτό οι συμπολίτες μας. 

Σήμερα  λοιπόν  δίνεται  στην  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  μια  πάρα

πολύ μεγάλη ευκαιρία για ένα νέο ξεκίνημα.  Υπάρχει  και  το θεσμικό

πλαίσιο,  υπάρχουν  και  οι  προϋποθέσεις,  και  οι  οικονομικές  αν  το

θέλετε, με τα προγράμματα. 

Υπάρχουν  όμως  και  παθογένειες  του  παρελθόντος  που  μας

ταλαιπωρούν,  αλλά  και  αιφνιδιασμοί  θα  έλεγα  της  τελευταίας

στιγμής,  που πρέπει  μαζί  με την Πολιτεία να τους αντιμετωπίσουμε.

Θα  μιλήσω,  γιατί  οικονομικά  μας  επιβαρύνουν,  αγαπητέ  μου

Μιχάλη,  και  πρέπει  να  το  δούμε  αυτό,  το  ακούω  από  όλους  τους

συναδέλφους μου, το τέλος ταφής απορριμμάτων, η νέα τιμολογιακή

πολιτική  διαχείρισης  των  απορριμμάτων,  η  λύση  των  Νομικών

Προσώπων, το ασφυκτικά στενό χρηματοδοτικό πλαίσιο και λοιπά. 

Το  νέο  αναπτυξιακό  μοντέλο  που  χρειάζεται  η  πατρίδα  μας

δεν  μπορεί  να  έχει  την  Αυτοδιοίκηση  σε  ρόλο  παθητικό.  Άλλωστε

στα  δύσκολα  χρόνια  που  προηγήθηκαν  με  τη  δοκιμασία  της

πανδημίας,  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  απέδειξε  πως  και  θέλει,  αλλά

και μπορεί. 

Δύο  παραδείγματα  θα  μου  επιτρέψετε  να  σας  δώσω.  Το  ένα

αφορά  τους  εργάτες  καθαριότητας,  που  τους  τιμώ,  σε  εκείνα  τα

χρόνια  που  πλέναμε  με  απορρυπαντικό  και  τα  πορτοκάλια  από την

υστερία  και  το  φόβο,  και  ίσως  όχι  αδικαιολόγητο,  του  κορωνοϊού,

κάποιοι  άνθρωποι  κράτησαν  καθαρές  και  ασφαλείς  τις  πόλεις,  και

ήταν  οι  εργαζόμενοι  στην  Καθαριότητα,  στους  Δήμους.  Αυτοί  με

κίνδυνο  της  ζωής  τους  διαχειρίζονταν  όσα  εμείς  οι  υπόλοιποι

πετούσαμε  πολλές  φορές  και  απερίσκεπτα,  από  τα  αναλώσιμα  του

Covid. Και νομίζω τους αξίζει δημόσια αναφορά και τιμή. 

Το  δεύτερο,  θεωρώ  ότι  οι  Κοινωνικές  Υπηρεσίες  των  Δήμων,

και  μιλώ  για  το  Βοήθεια  στο  Σπίτι,  ή  την  βοήθεια  που  δίνονταν,  τη
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διανομή  τροφίμων  στα  σπίτια,  ήταν  οι  μόνες  υπηρεσίες  από  τις

χιλιάδες του ελληνικού κράτους, που μπήκαν κυριολεκτικά μέσα στα

σπίτια  των  πολιτών  εν  μέσω  πανδημίας,  με  κίνδυνο  ζωής  και  των

ιδίων,  αλλά  και  των  ανθρώπων  με  τους  οποίους  έρχονταν  σε

επαφή.

Νομίζω λοιπόν ότι αυτά είναι δύο από τα πολλά παραδείγματα

του  τι  προσέφερε  η  Αυτοδιοίκηση  σε  πολύ  δύσκολες,

επαναλαμβάνω, στιγμές για όλη τη χώρα. 

Τώρα πρέπει  να κάνουμε όλοι  μαζί  το άλμα,  Αυτοδιοίκηση και

Πολιτεία.  Για  να  γίνει  αυτό  θα  πρέπει  η  Αυτοδιοίκηση  να  είναι

πραγματική,  να  έχει  ουσία  το  αυτοδιοίκητο,  και  να  μας  εμπιστευτεί

και  η  Πολιτεία.  Νομίζω  ότι  αν  μας  εμπιστευτεί  και  ξεκαθαρίσουμε

μια  σειρά  από  θέματα  με  πρώτο  το  θεσμικό,  τότε  πραγματικά

έχουμε τη δυνατότητα για μια  σύγχρονη ευρωπαϊκή Αυτοδιοίκηση. 

Ο  εκσυγχρονισμός  της  Αυτοδιοίκησης  –  τελειώνω  –  είναι  ένα

παλιό  αίτημα  που  προχωρά  αργά  στην  πατρίδα  μας.  Τα  τελευταία

χρόνια  έγιναν  σημαντικά  βήματα,  κυρίως  στον  τομέα  της  ψηφιακής

διακυβέρνησης, και αυτό σίγουρα είναι κάτι  πολύ-πολύ θετικό. 

Πιστεύω  ότι  έφτασε  η  ώρα  για  μια  ουσιαστική,  γενναία

μεταρρύθμιση, για μια Αυτοδιοίκηση σύγχρονη και ευρωπαϊκή. 

Εμείς  είμαστε  εδώ,  είμαστε  έτοιμοι,  είμαστε  ισχυροί,  έχοντας

πλέον  και  μια  νέα  λαϊκή  εντολή  5ετίας.  Ας  κάνουμε  λοιπόν το  άλμα

προς  τα  εμπρός,  και  πραγματικά  πιστεύω  ότι  η  Πολιτεία  θα  βρεθεί

κοντά μας για να μπορέσουμε να διαμορφώσουμε τις  συνθήκες από

κοινού. 

Αν  θα  μπορούσα  να  συμπυκνώσω  σε  τέσσερις  λέξεις  το

σκεπτικό  μου,  θα  ήταν  Αυτοδιοίκηση  εδώ  και  τώρα,  για  να

πετύχουμε  την  επανεκκίνηση  της  Αυτοδιοίκησης,  που  είναι  και  το

μεγάλο στοίχημα για την ανάπτυξη της πατρίδας μας. 

Θέλω  να  ευχηθώ  σε  όλες  και  σε  όλους  καλή  μας  θητεία,  με

ενότητα και δουλειά, δουλειά, δουλειά, και πάλι δουλειά. Νομίζω ότι

είναι  η ασφαλής πυξίδα για όλους μας. 
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Καλή  επιτυχία  στη  Διημερίδα,  και  με  την  ευκαιρία  καλές

γιορτές  σε  όλους,  στις  οικογένειές  σας,  σε  εσάς.  Καλά

Χριστούγεννα, ευλογημένα.

Σας ευχαριστώ πολύ.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να  ευχαριστήσουμε  τον  Πρόεδρο  της  ΠΕΔ

Κεντρικής Μακεδονίας, τον φίλο, τον Ιγνάτιο τον Καϊτεζίδη. 

Και ένα δώρο ο Πρόεδρος της ΚΕΔΕ, συμβολικό. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ένα  δώρο  αναμνηστικό  και  συμβολικό.  Η  ΚΕΔΕ

έχει  προβεί  στην εκτύπωση  του περί  συστάσεως των Δήμων νόμου

του  1834,  επί  Όθωνα.  Αξίζει  τον  κόπο  να  το  διαβάσετε,  γιατί  είναι

ένα  δείγμα  μνημείο  καλής  νομοθέτησης,  χωρίς  σολοικισμούς  και

βαρβαρισμούς  στη  διατύπωση  του  νομικού  κειμένου,  με  σαφήνεια,

περιεκτικότητα,  όπως  πρέπει  να  είναι  τα  δικόγραφα  που  λέμε  οι

νομικοί, σαφής νόμος, περιεκτικός και ευσύνοπτος. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να  καλέσουμε  στο  βήμα  τον  Βασίλη  τον  Μαυρίδη,

τον  Πρόεδρο  της  Περιφερειακής  Ένωσης  Δήμων  Ανατολικής

Μακεδονίας και Θράκης, και Δήμαρχο Ορεστιάδας. 

Β.  ΜΑΥΡΙΔΗΣ:   Καλησπέρα.  Για  λόγους  συντομίας  θα  μου

επιτρέψετε  να  παρακάμψω τις  προσφωνήσεις  του  πρωτοκόλλου,  με

απόλυτο σεβασμό. 

Αρχικά θα ήθελα να  συγχαρώ για την πρωτοβουλία αυτής της

διοργάνωσης  των  ενημερωτικών  αυτών  Διημερίδων.  Πάντα

χρήσιμες,  πόσο  μάλιστα  όταν  τόσο  στο  πάνελ,  αλλά  κυρίως  στους

ομιλητές,  εισηγητές  των  επόμενων  δύο  ημερών,  υπάρχουν  τόσα

αξιόλογα στελέχη της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, με την εμπειρία τους,

αλλά  και  με  τη  διευρυμένη  σκέψη  που  έχουν,  θα  είναι   σίγουρα

χρήσιμοι  κυρίως  στους  νέους  Δημάρχους,  αλλά  ακόμα  και  στους

παλαιότερους, κάθε φορά έχουμε να πάρουμε κάτι. 

Όταν  πρωτομπήκα  πριν  δεκατρία  χρόνια  στην  Αυτοδιοίκηση,

οι  παλαιότεροι,  και  πολλοί  από  αυτών  είναι  στο  πάνελ,  και  τους

θεωρώ  αυτοδιοικητικούς  μου  πατέρες,  μου  έλεγαν  ότι  για  να

μπορέσεις  να στεριώσεις  σε  αυτό το χώρο θα πρέπει  να ερωτευτείς
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την  Αυτοδιοίκηση,  είναι  έρωτας  η  Αυτοδιοίκηση.  Είναι  έρωτας  που

όπως κάθε  σχέση, έχει   τα σκαμπανεβάσματα,  έχει  θετικές στιγμές,

έχει  αρνητικές,  πολύ  σφίξιμο  το  στομάχι,  αλλά  πρέπει  να

μετατρέψετε  αυτόν  τον  έρωτα  σε  αγάπη.  Τώρα  αν  αυτή  η  αγάπη,

αυτός  ο  γάμος  των  Δημοτικών  Αρχών  με  την  Αυτοδιοίκηση,

διατηρηθεί,  αυτό  το  κρίνουν  οι  συγγενείς  που  είναι  οι  ψηφοφόροι

μας, στο τέλος της 5ετίας. 

Θα  ήθελα  να  ευχηθώ ολόψυχα  στους  νέους  Δημάρχους,  αλλά

και  στους  νέους  Δημοτικούς  Συμβούλους,  σε  όλους  τους  αιρετούς,

σε  όλους  τους  εκλεγμένους,  μέσα  σε  μια  δύσκολη  χρονική

συγκυρία,  ας  μην  κοροϊδευόμαστε,  υπάρχουν  δυσκολίες,  δεν  θα

είμαι  πεσιμιστής,  υπάρχουν  και  αισιόδοξα  νέα,  υπάρχουν  και  τα

αρνητικά,  κάποια από αυτά τα ανέφερε πάρα πολύ ορθά ο Ιγνάτιος,

είναι   δύσκολο,  μέσα στις   συγχωνεύσεις  που πρέπει  να  γίνουν,  θα

υπάρχει  εκτιμώ  τους  πρώτους  μήνες  αρκετός  φόρτος  εργασίας,

τόσο  για  τους  αιρετούς,  όσο  και  για  τα  υπηρεσιακά  μας  στελέχη.

Έχουμε θέματα να λύσουμε στην Αυτοδιοίκηση. 

Και  το  κυριότερο  όμως,  επιτρέψτε  μου  και  θα  κλείσω με  αυτό

για να  μην σας κουράζω, είναι  ότι  πρέπει  επιτέλους  να  πάρουμε σε

αυτό  τον  περιβόητο  χάρτη  την  πραγματική  θέση  που  αξίζει  η

Αυτοδιοίκηση  Α’  Βαθμού.  Με  απόλυτο  σεβασμό,  όπως  εμείς

σεβόμαστε  και  το  Βαθμό…  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  Β’  Βαθμού,

αλλά  και  το  κράτος  με  τις  υπηρεσίες,  με  τα  κυβερνητικά  του

στελέχη,  επιτρέψτε  μου,  και  δεν  είναι  προσβλητικό,  ότι  αυτόν  τον

σεβασμό δεν τον έχουμε πάρει σαν επανατροφοδότηση διαχρονικά. 

Είναι  η  μεγάλη  ευκαιρία,  εγώ  διακρίνω  ότι  αυτή  η  κυβέρνηση

έχει  πρόθεση  όντως  να  δώσει  ουσιαστικό  ή  μάλλον  το  ρόλο  που

ανήκει  στην Τοπική Αυτοδιοίκηση Α’  Βαθμού. Τώρα είναι  η ευκαιρία

μας,  έχουμε  το  ανθρώπινο  στελεχιακό  δυναμικό  σε  επίπεδο

αιρετών,  με  νηφαλιότητα,  με  ωριμότητα,  με  συγκεκριμένες

προτάσεις,  αυτό  που  όλοι  πασχίζουμε,  είτε  είστε  κυβερνητικοί,  είτε

είμαστε  αυτοδιοικητικοί,  το  καλό  του  τόπου,  το  καλό  των
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συνδημοτών  μας,  τώρα  είναι  η  μεγάλη  ευκαιρία  να  το  πετύχουμε.

Και  είμαι  αισιόδοξος,  γιατί  πάντα  από  τη  φύση  μου  είμαι

αισιόδοξος, ότι  θα το καταφέρουμε,  αρκεί  να μην υπάρξουν κάποιες

αγκυλώσεις που υπήρχαν όλο το προηγούμενο χρονικό διάστημα. 

Καλή θητεία σε όλους, καλές γιορτές, με πολλές οικογενειακές

στιγμές,  έτσι  ώστε  να  είμαστε  γεροί,  και  η  Αυτοδιοίκηση  Α’  Βαθμού

έχει το δυναμικό της ρόλο. 

Να είστε καλά. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  στον  φίλο  μας  τον  Βασίλη,  τον  Πρόεδρο  της

ΠΕΔ  Ανατολικής  Μακεδονίας  –  Θράκης,  και  Δήμαρχο  Ορεστιάδας,

θα  δώσουμε  τον  ίδιο  Κώδικα,  τον  ίδιο  νόμο,  που  περιλαμβάνει,  για

όσους  απορείτε,  περί  συστάσεως  Δήμων,  που  έχει  σαράντα

τέσσερα άρθρα μόνο. 

Να  δούμε,  κυρία  Χαραλαμπογιάννη,  τώρα  που  θα  κάνουμε

εμείς  σε…  θα  κωδικοποιήσουμε  σε  ενιαίο  κείμενο  τον  νέο  Κώδικα

της  Αυτοδιοίκησης,  πόσες  σελίδες  και  πόσα  άρθρα  θα  έχει,  αφού

μόνο  500  είναι  οι  πάσης  φύσεως  νομοθετικές  ρυθμίσεις,  άμεσες  ή

έμμεσες,  που  υπάρχουν  εγκατασπαρμένες  στο  δικαιικό  μας

σύστημα. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να  ευχαριστήσουμε  τον  Βασίλη  τον  Μαυρίδου,  και

να  καλέσουμε  για  έναν  χαιρετισμό  τον  νεοεκλεγέντα  Περιφερειάρχη

Δυτικής Μακεδονίας, τον κύριο Γιώργο Αμανατίδη. 

Γ.  ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ:   Επιτρέψτε  μου  και  εμένα  με  τη  σειρά  μου  δια

μέσω του Προέδρου να χαιρετίσω στους παρευρισκόμενους. 

Θα  ξεκινήσω λέγοντας  ότι  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  Α’  Βαθμού,

αγαπητέ  Πρόεδρε,  αγαπητοί  παρευρισκόμενοι,  έχει  καταξιωθεί  έτσι

και  αλλιώς  ως  παραγωγός  ανάπτυξης.  Παλαιότερα  είχε  σαν  κύριο

στόχο  την  εξυπηρέτηση  του  πολίτη,  τώρα  πέραν  αυτού  έχει  σαν

στόχο  να  παράξει  ανάπτυξη,  να  σχεδιάσει,  να  προγραμματίσει,  και

να  υλοποιήσει  ανάπτυξη.  Και  αυτό  το  πετυχαίνει  πάρα  πολύ  καλά

και σε αυτό στηριζόμαστε έτσι και αλλιώς. 
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Για  να  το  πετύχει  καλύτερα  χρειάζεται  να  έχει  σχέδιο,  να  έχει

όραμα,  να  έχει  πόρους,  να  έχει  εργαλεία,  τα  οποία  θα  βοηθήσουν

προς  την  κατεύθυνση  αυτή,  και  αυτά  έχουν  καταξιωθεί  ήδη  και

νομίζω ότι  όλοι  είστε  μάρτυρες  αυτής  της  προσπάθειας  που  γίνεται

και έχει ασφαλώς αποτέλεσμα για τη χώρα μας. 

Το  επόμενο  στοιχείο  το  οποίο  επίσης  παρατηρείται  ότι

υπάρχει  και  είναι  διαθέσιμο,  είναι  η  συμπληρωματικότητα  της

δράσης  μεταξύ  του  Α’  Βαθμού  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  του  Β’

Βαθμού,  και  του δημόσιου  τομέα.  Η διαδικασία της  ανάπτυξης  είναι

μία  διαδικασία  κατά  την  οποία  πρέπει  να  συνθέτονται  πολιτικές  και

πόροι,  και  αυτό  σε  μία  ολιστική,  έναν  ολιστικό  σχεδιασμό  που

προϋποθέτει  την  ολοκληρωμένη  ανάπτυξη,  νομίζω  ότι  έχει  γίνει

πράξη  και  με  πολύ  σημαντικά  αποτελέσματα  η  χώρα  αλλάζει

συνεχώς. 

Τώρα, ποιος είναι ο στόχος της Πρωτοβάθμιας Αυτοδιοίκησης.

Ασφαλώς  ένας  από  τους  βασικότερους  στόχους  είναι  η  βελτίωση

της  ικανότητάς  της,  η  παροχή  υπηρεσιών  στον  πολίτη,  στον

επιχειρηματία,  η  ενίσχυση  της  κοινωνικής  συνοχής  και  ούτω

καθεξής.  Και  για  να  γίνει  αυτό  χρειάζονται  εργαλεία,  χρειάζονται

πόροι,  και  χρειάζεται  πρόγραμμα,  όπως  νωρίτερα  είπα.  Όμως

χρειάζεται  και  κάτι  ακόμα.  Χρειάζεται  η  αξιολόγηση του  έργου,  έτσι

ώστε  να  λαμβάνονται  οι  αποφάσεις  στην  κατάλληλη  στιγμή,  με  τα

κατάλληλα μέσα, και με τα κατάλληλα χρηματοδοτικά σχήματα. 

Και  επίσης, ο προγραμματισμός που είναι  σημαντικό στοιχείο,

καθόσον  σήμερα  θα  μιλήσετε  για  διάφορα  πράγματα,  είναι  ένα

χρήσιμο εργαλείο,  και συνηθίζω και λέω ότι  ο προγραμματισμός δεν

είναι  κακό  να  μην  πετυχαίνεται  100%.  Το  κακό  είναι  να  μη  βλέπει

κανείς  ποιοι  ήταν  οι  λόγοι  για  τους  οποίους  δεν  πέτυχε  τον

προγραμματισμό στο 100%. 

Αυτό  είναι  πολύ  σημαντικό  και  θα  πρέπει  νομίζω,  και  το

κάνετε  ήδη  όλοι  σας,  να  έχουμε  μια  συνεχή  διαδικασία

ανασχεδιασμού. 
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Κλείνοντας θα ήθελα να προσθέσω ότι  έννοιες  όπως η ενεργή

συμμετοχή,  η  επικουρικότητα,  έχουν  μεγαλύτερη  αξία  όσο

βελτιώνεται  η  ικανότητα  των  ΟΤΑ  Α’  Βαθμού,  αλλά  και  Β’  Βαθμού,

στην παραγωγή αναπτυξιακού έργου, αλλά και  στην εσωτερική τους

οργάνωση. 

Σε  αυτό  είμαι  σίγουρος  ότι  αποσκοπούν  έτσι  και  αλλιώς  οι

πρωτοβουλίες  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  καθόσον  όλες  αυτές  οι

πρωτοβουλίες  αποτελούν  το  μέσο  προκειμένου  η  Τοπική

Αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ Βαθμού να βελτιώσει  αυτό που συνηθίζω και

το  λέω  και  το  πιστεύω,  να  βελτιώνει  την  ικανότητά  της.  Να

βελτιώνει  την  ικανότητά  της  όχι  για  να  παράγει  απλώς  έργα.  Να

δαπανά  πόρους,  να  αυξάνει  απορροφητικότητα,  αλλά  να  επενδύει

πόρους,  οι  οποίοι  πόροι  θα  φέρουν  τα  επιθυμητά  αποτελέσματα

στην κοινωνία και στην οικονομία. 

Με  αυτές  τις  σκέψεις,  και  γνωρίζοντας  ασφαλώς  ότι  αυτές

είναι  και  δικές  σας  σκέψεις,  εύχομαι  καλή  επιτυχία  στο  διήμερο

Συνέδριό σας,  και  είμαι  σίγουρος ότι  τέτοιες  διαδικασίες βελτιώνουν

τόσο  τις  μεθοδολογίες  που  όλοι  μας  πρέπει  να  έχουμε,  αλλά

βελτιώνουν  και  τον  τρόπο  που  πρέπει  να  σκεφτόμαστε,  να

ομογενοποιούμε  δηλαδή,  να  έχουμε  μια  συναντίληψη  η

Αυτοδιοίκηση Α’  και  Β’  Βαθμού, γιατί  οι  στόχοι  είναι  κοινοί,  και  όλοι

θα κριθούμε από το αποτέλεσμα. 

Εύχομαι καλή επιτυχία στις εργασίες σας. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  Περιφερειάρχη  Δυτικής

Μακεδονίας, τον κύριο Αμαραντίδη. 

Και  τώρα στο  βήμα ο  Πρόεδρος  της  ΚΕΔΕ,  ο  κύριος  Λάζαρος

Κυρίζογλου. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Κυρία  και  κύριε  Υπουργέ,  κύριε  Περιφερειάρχη,

κύριε Γενικέ  Γραμματέα του Υπουργείου μας,  αγαπητοί  συνάδελφοι,

μέλη  του  Διοικητικού  Συμβουλίου  της  ΚΕΔΕ,  Πρόεδροι  των  ΠΕΔ,

κύριε  Ειδικέ  Γραμματέα  Αποκεντρωμένης,  συνάδελφοι  Δήμαρχοι,

αιρετοί,  και Δημοτικοί Σύμβουλοι. 
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Θερμά  συγχαρητήρια  σε  όσους  έχετε  επανεκλεγεί  και  σε

όσους  έχετε  εκλεγεί.  Αλλά  και  σε  αυτούς  που  δεν  εξελέγησαν,

θερμά  συγχαρητήρια  για  τον  αγώνα  που  έδωσαν  συμμετέχοντας  σε

αυτή τη διαδικασία. 

Πρέπει  να  μας  απασχολήσει  όλους  το  γεγονός  ότι  σε  δύο

συνεχείς εκλογικές αναμετρήσεις σε επίπεδο Βουλευτικών Εκλογών,

μπαίνω  κατευθείαν  στο  θέμα,  του  Μαΐου  και  του  Ιουνίου,  η

Αυτοδιοίκηση  δεν  υπήρχε  πουθενά,  στα  χείλη  κανενός  πολιτικού

αρχηγού,  κανενός  κόμματος,  ούτε  σε  τραπέζια,  παραθύρια,

φεγγίτες, και λοιπά, των τηλεοπτικών εκπομπών. 

Δημοκρατία  χωρίς  Αυτοδιοίκηση,  κατά  την  άποψή  μου  δεν

μπορεί  να  υπάρξει.  Και  νομίζω  ότι  αυτό  δεν  μπορεί  να  το  αρνηθεί

κανείς. 

Το  άλλο  που  θέλω να  πω  επίσης  είναι,  αυτό  αφορά  και  εμάς

τους  αυτοδιοικητικούς,  και  το  σύνολο  του  πολιτικού  προσωπικού

της  χώρας,  ότι  στις  τελευταίες  εκλογές,  τις  Δημοτικές  δηλαδή  που

έγιναν,  είχαμε  τεράστιο,  μεγαλύτερο  από  ότι  στις  Βουλευτικές,

ποσοστό  αποχής.  Σκεπτόμενος  φωναχτά,  η  ερώτησή  μου  είναι

ρητορική,  ας  προβληματιστούμε,  ας  γίνει  μια  θεματική  τέτοια

συζήτηση γύρω από αυτό το θέμα, να δούμε τι φταίει.  

Πάντως  δεν  φείδομαι  και  κριτικής  για  αυτούς  οι  οποίοι

απέχουν  από  τη  διαδικασία  τη  δημοκρατική  της  συμμετοχής  στις

εκλογές,  διότι  αυτοί  που δεν μετέχουν τις  περισσότερες  φορές είναι

οι  πιο  κατακριτικοί,  και  τα  δύο  ι  με  γιώτα,  για  να  μη  θυμώσουν  οι

κρητικοί,  οι  πλέον  απαιτητικοί  και  οι  πλέον  θρασείς.  Ωστόσο  όμως,

επανέρχομαι  και  λέω  ότι  θα  πρέπει  να  δούμε  αυτά  τα  σοβαρά

ζητήματα. 

Άλλη  ομιλία  ήθελα  να  κάνω,  αλλά  θα  εμμείνω  σε  αυτό  που

πάντοτε  λέω,  στη  διοικητική  μεταρρύθμιση,  και  μια  με  πρόσκληση

της  Υπουργού,  της  κυρίας  Κεραμέως,  αποστείλαμε  τους  ειδικούς

υπηρεσιακούς  εμείς  για  να  πάρουν  μια  πρώτη  επαφή  συνάντησης,

στείλαμε τα ονόματα,  για να ξεκινήσει  ή συνεχίσει  από εκεί  που είχε
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διακοπεί  λόγω κορωνοϊού,  η  συζήτηση,  η  διαβούλευση,  ο  διάλογος,

για τη διοικητική μεταρρύθμιση. 

Ωστόσο  δράττομαι  της  ευκαιρίας,  κυρία  Χαραλαμπογιάννη,

κύριε  Κωνσταντινίδη,  κύριε  Σταυριανουδάκη,  μια  που  είναι  εδώ  το

μεγαλύτερο  μέρος  της  πολιτικής  ηγεσίας  του  Υπουργείου  μας,  να

πω  τα  εξής.  Η  κυβέρνηση  δια  στόματος  Πρωθυπουργού  έθεσε  ως

κεντρικό  στρατηγικό  στόχο  την  υλοποίηση  ενός  πολυδιάστατου

εκσυγχρονισμού,   που  αφορά  οριζόντια  όλα  τα  επίπεδα  της

δημόσιας  ζωής,  έχοντας  πάντα  στο  επίκεντρο  της  πολιτικής  τον

πολίτη. 

Επομένως  αφορά  και  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  που  αποτελεί

πεδίο  δημόσιας  ζωής,   και  θεσμό  που  βρίσκεται  εγγύτερα  στον

πολίτη, και τα ζητήματα καθημερινότητας. 

Είμαστε  λοιπόν  έτοιμοι  να  συμβάλλουμε  ως  Κεντρική  Ένωση

Δήμων  Ελλάδας  στο  σχεδιασμό  και  την  εφαρμογή  ενός

πολυδιάστατου προγράμματος μεταρρύθμισης για την αποκέντρωση

και  την  Αυτοδιοίκηση.  Πλέον  η  κυβέρνηση  έχει  αδιατάρακτο  με

απόλυτη  πλειοψηφία  κοινοβουλευτικό  βίο,  εμείς  που  εξελέγημεν

έχουμε,  που  έχουμε  εκλεγεί,  μια  5ετία  μπροστά  μας,  είμαστε  εκτός

κορωνοϊού,  δεν  είμαστε  στις  δύσκολες  συνθήκες  που  βρεθήκαμε,

δεν  μπορεί  να  υπάρξει  δικαιολογία,  αν  δεν  υλοποιηθεί  αυτό  το

πάγιο  αίτημα  της  ελληνικής  κοινωνίας,  το  πάγιο  αίτημα  της

Αυτοδιοίκησης. 

Για  να  είναι  πολυδιάστατο  το  πρόγραμμα  αυτό,  προτείνουμε

να έχει  τα εξής χαρακτηριστικά.  Δεν θα είναι  μόνο ένας νέος νόμος,

αλλά  θα  αποτελείται  από  νομοθετικές  ρυθμίσεις,  προγράμματα,  και

μέτρα  πολιτικής.  Θα  υπηρετεί  βασικούς  στρατηγικούς  στόχους  που

θα αποτελούν τους πυλώνες του προγράμματος μεταρρύθμισης. 

Έξι  πυλώνες.  Ισόρροπη  ανάπτυξη  και  ενίσχυση  των  μικρών

Δήμων.  Οικονομική  αυτοτέλεια,  αύξηση  των  Κεντρικών  Αυτοτελών

Πόρων,  διοικητική  αυτοτέλεια,  ενίσχυση  της  διοικητικής  ικανότητας

των  Δήμων.  Ενίσχυση  του  ανθρώπινου  δυναμικού  των  Δήμων.

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

12



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

Προστασία  του  περιβάλλοντος,  και  προώθηση  της  αειφόρου

ανάπτυξης. Ψηφιακός μετασχηματισμός των Δήμων. 

Το πρόγραμμα μεταρρύθμισης θα πρέπει  να έχει  σπονδυλωτό

χαρακτήρα,  δηλαδή  στους  έξι  πυλώνες  που  προανέφερα  θα

προστίθενται  μεταρρυθμιστικοί  σπόνδυλοι  κατά  δημόσια  πολιτική,

σε συνεργασία με τα αντιστοίχως αρμόδια Υπουργεία. 

Ενδεικτικά  οι  νομοθετικές  ρυθμίσεις,  τα  προγράμματα  και  τα

μέτρα  πολιτικής,  θα  αφορούν  το  Υπουργείο  Εσωτερικών,  που  θα

είναι  και  το  επισπεύδων Υπουργείο,  το  Υπουργείο  Οικονομικών,  το

Υπουργείο  Περιβάλλοντος  και  Ενέργειας,  το  Υπουργείο  Υγείας,  το

Υπουργείο  Κοινωνικής  Συνοχής  και  Οικογένειας,  το  Υπουργείο

Παιδείας,  το  Υπουργείο  Αγροτικής  Ανάπτυξης  και  Τροφίμων,  το

Υπουργείο  Ψηφιακής  Διακυβέρνησης,  το  Υπουργείο  Κλιματικής

Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 

Για ένα τέτοιο όμως πολυδιάστατο πρόγραμμα, με μόνο του το

Υπουργείο  Εσωτερικών  ως  επισπεύδων,  δεν  μπορεί  να  υπάρξουν

θετικά  αποτελέσματα,  αν  δεν  υπάρχει  ένας  διυπουργικός

συντονισμός. 

Η  πείρα  μας  δίδαξε  του  παρελθόντος  ότι  όσες  φορές  το

Υπουργείο  Εσωτερικών  προσπάθησε,  επιχείρησε  να  κάνει  κάποια

βήματα,  στύλωναν  τα  άλλα  Υπουργεία  τα  πόδια  και  δεν

προχωρούσε,  γιατί  δεν  υπήρχε  ευλογία  άνωθεν,  ισχυρή,  υψηλή

πολιτική  βούληση  για  τούτο,  έτσι  ώστε  να  πειθαρχήσουν  σε  αυτή

την  ισχυρή  πολιτική  βούληση  όλοι  οι  Υπουργοί  και  όλα  τα

Υπουργεία. 

Σημειώνουμε  ότι  έχουμε  ετοιμάσει  συνοπτικό  κείμενο,  αλλά

και  αναλυτικό,  αυτών  των  πυλώνων  και  των  βημάτων  που  πρέπει

να γίνουν. 

Ήδη  η  Κεντρική  Ένωση  Δήμων  Ελλάδος  έχει  αποστείλει

πρόσφατα  έγγραφο  στο  Υπουργείο  Εσωτερικών,  με  έμμεσες  και

άμεσες  νομοθετικές  ρυθμίσεις,  νόμων,  Προεδρικών  Διαταγμάτων,

Κοινών Υπουργικών Αποφάσεων, και Υπουργικών Αποφάσεων, που
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αφορούν  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  που  είναι  εγκατασπαρμένες.

Πολλοί  νόμοι,  πολύ διεφθαρμένη Πολιτεία,  plures leges coruptisima

res publica έλεγαν  οι  Λατίνοι.  Οι  πολλοί  νόμοι,  η  πολυνομία,

συντελεί  στη  γραφειοκρατία,   και  η  γραφειοκρατία  στη  διαφθορά,

στις καθυστερήσεις, και στην ταλαιπωρία του κόσμου. 

Είμαστε ένα κράτος στο οποίο έχουν σημειωθεί σημαντικότατα

θετικά  βήματα  τα  τελευταία  χρόνια.  Ωστόσο  απέχουμε  από  την

ευρωπαϊκή  πραγματικότητα  ως  Αυτοδιοίκηση.  Πρέπει  να

συγκλίνουμε,  και  όχι  να  βαράμε  σημειωτόν  ή  να  προχωράμε  πολύ

αργά, με την ευρωπαϊκή Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Θα  πουν  πολλοί,  πώς  θα  γίνει  αυτό;  Από  πού  θα  βρεθούν  οι

απαιτούμενοι  πόροι  για  να  επιτύχει  το  εγχείρημα;  Και  σε  αυτό

έχουμε  απάντηση.  Εκτιμούμε  ότι  θα  χρειαστεί  αύξηση  των

Κεντρικών  Αυτοτελών  Πόρων  την  5ετία,  5%  και  κάτι  περίπου  κάθε

χρόνο,  στην  περίοδο  ’24-’28,  ώστε  με  την  εφαρμογή  του  νέου

συστήματος  Κεντρικών  Αυτοτελών  Πόρων  να  καλυφθεί  το

λειτουργικό  κόστος  των  νέων  υπηρεσιών,  ιδίως  των  κοινών

υπηρεσιών  των  80  μικρών  Δήμων.  Είναι  αυτονόητο  ότι  εάν

προστεθούν  στους  Δήμους  νέες  αρμοδιότητες,  θα  πρέπει  να

αυξηθούν αντίστοιχα και οι Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι. 

Άλλος  τρόπος  είναι  το  Εθνικό  Πρόγραμμα  Ανάπτυξης,  ΕΠΑ,

’21-’25.  Προβλέπει  τη  χρηματοδότηση  έργων   της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης,  αλλά δεν  μπορούμε  επακριβώς να  υπολογίσουμε το

ύψος  της  χρηματοδότησης.  Εκτιμούμε  πάντως  ότι  αντιστοιχεί  σε

ποσοστό  20%  του  προγράμματος,  το  οποίο  θα  μπορούσε  να

αυξηθεί την περίοδο ’24-’27 σε 30%. 

Το σε εξέλιξη πρόγραμμα του Αντώνης Τρίτσης. 

Από προγράμματα συγχρηματοδοτούμενα από την Ευρωπαϊκή

Ένωση,  στο  ΕΣΠΑ  ’14-’20,  μέχρι  25  Ιουνίου  του  ’23,  εντάχθηκαν

έργα  των  Δήμων  και  των  Νομικών  τους  Προσώπων  με

προϋπολογισμό  17%  του  συνολικού  προγράμματος.  Εκτιμούμε  ότι

ανάλογο θα είναι το ποσοστό και στο ΕΣΠΑ ’21-’27. 
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Για  τη  βελτίωση  της  διοικητικής  ικανότητας  των  Δήμων

προτείνεται  να  αξιοποιηθούν  πόροι  από  το  πρόγραμμα  Τεχνική

Βοήθεια και Υποστήριξη Δικαιούχων, ύψος εκατό εκατομμυρίων. 

Από  έργα  τοπικής  ανάπτυξης  που  περιλαμβάνει  και  στο

Στρατηγικό  Σχέδιο  Κοινής  Αγροτικής  Πολιτικής,  ΚΑΠ,  ’23-’27,  του

Υπουργείου Γεωργίας. 

Στο  Ταμείο  Ανάκαμψης  και  Ανθεκτικότητας  οι  πόροι  στους

οποίους  μπορεί  να  υπολογίζουν  οι  Δήμοι,  εκτιμούμε  ότι  είναι

περίπου  τρία  δισεκατομμύρια  ευρώ,  που  αντιστοιχεί  στο  17%  των

πόρων. 

Κλείνω αυτή  την  εισήγηση τη  σύντομη,  που είναι  μια  σύντομη

περίληψη  της  πρότασης  που  έχουμε  να  συζητήσουμε  με  το

Υπουργείο  Εσωτερικών  για  τη  διοικητική  μεταρρύθμιση,

επαναλαμβάνω πως θα απαιτηθεί άμεσα να ξεκινήσουμε, και ισχυρή

πολιτική άνωθεν βούληση, έτσι ώστε να πετύχει το εγχείρημα. 

Σε ότι  αφορά το νέο τρόπο κατανομής των ΚΑΠ, θεωρούμε ότι

αναθεωρήθηκε  αυτό  το  οποίο  ίσχυε  επί  τα  βελτίω,  διότι  εάν  δεν

άλλαζαν  τα  κριτήρια  κατανομής  των  ΚΑΠ,  πολύ  μικροί  ορεινοί,

μικροί  νησιωτικοί,  μικροί  περιφερειακοί  Δήμοι,  θα  έκλειναν.  Δεν  θα

μπορούσαν  να  λειτουργήσουν  μετά  και  τα  δημογραφικά

αποτελέσματα  που  είχαμε  από  την  απογραφή  του  ’21,  διότι  είναι

γνωστό  ότι  οι  μικροί  Δήμοι,  σε  μικρά  νησάκια,  και  οι  μικροί  ορεινοί

Δήμοι,  έχουν  συρρίκνωση  πληθυσμιακή.  Αν  λοιπόν  ήταν  90%  το

κριτήριο κατανομής ο πληθυσμός, αντιλαμβάνεστε πού θα οδηγούσε

αυτό. 

Σε  ότι  αφορά τις  τρεις  Περιφέρειες  που είμαστε  εδώ  σήμερα,

με  τους  71  συνολικά  Δήμους,  59  Δήμοι  παίρνουν  αύξηση  στους

Κεντρικούς  Αυτοτελείς  Πόρους το  2024 σε  σχέση  με  το  ’23,  και  12,

χωρίς  να  μειώνονται  καθόλου,  γιατί  αυτή  ήταν  η  απόφαση  του

Βόλου, δεν αυξάνονται οι Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι τους. 

Θα  παρακολουθήσουμε  την  εφαρμογή  του  συστήματος  βήμα-

βήμα,  Υπουργείο  Εσωτερικών  και  ΚΕΔΕ,  ΚΕΔΕ  και  Υπουργείο
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Εσωτερικών,  και  αν  υπάρξουν  ιδιαίτερα  ζητήματα  κάπου,  θα

λειάνουμε τις γωνίες.  

Η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  στις  13  Δεκεμβρίου  του  2023,  στο

προσεχές  Διοικητικό  Συμβούλιο,  έχει  προσκληθεί  ο  κύριος

Σκυλακάκης, για να το ξέρετε,  συνάδελφοι,  διαδικτυακά θα μπορούν

να παρακολουθήσουν όλοι οι  Δήμοι,  και  ιδιαιτέρως αυτοί που έχουν

ΔΕΥΑ,  Δημοτικές  Επιχειρήσεις  Ύδρευσης,  Αποχέτευσης,  θα  γίνει

επίσημη  κυβερνητική  πρόταση,  προκειμένου  να  αντιμετωπιστεί  το

πολύ σοβαρό ζήτημα των ΔΕΥΑ.  Δεν μπορεί  να ακούμε συνέχεια σε

κάθε  Διοικητικό  Συμβούλιο,  σε  κάθε  Γενική  Συνέλευση,  το  ζήτημα

των  ΔΕΥΑ,  όχι  όλων,  ιδιαίτερα  εκείνων  οι  οποίες  οφείλουν  πολλά

χρήματα,  με  μοναδικό  μέτοχο  το  Δήμο,  και  θα  συμπαρασύρει  η

ΔΕΥΑ, που χρωστά χρήματα,  και τα οικονομικά και τον ίδιο το Δήμο

σε μια δυσχερή οικονομική θέση. Ήδη η ΔΕΗ στέλνει  εξώδικα. 

Μια  πρόταση,  θα  την  ακούσουμε,  δεν  αποκλείουμε  τίποτε,

ούτε  δεχόμαστε  εκ  των  προτέρων  τίποτε,  και  με  τα  Όργανά  μας  θα

μας  αποφασίσουμε,  που  θα  έχει  και  οικονομική  ενίσχυση  για  την

επιτυχία του εγχειρήματος. 

Τέλος,  σε ότι  αφορά το τέλος ταφής, δεν έχουμε καμία ευθύνη

εμείς  για  το  ότι  δεν  προχωρεί  στο  βαθμό  που  έπρεπε  ή  δεν

προχώρησε ως τα τώρα η ανακύκλωση. 

Στην  πατρίδα  μας,  την  Ελλάδα,  ενώ  εξόχως  τοπική  υπόθεση

είναι  η  διαχείριση  των  απορριμμάτων,  εμείς  είμαστε  για  να  τα

συγκεντρώνουμε  μόνο,  να  μαζεύουμε  τα  σκουπίδια.  Τις  μονάδες

επεξεργασίας  απορριμμάτων,  και  γενικά  το  πρόγραμμα  γύρω  από

την  κατασκευή  τους,  το  ελέγχει  απόλυτα,  και  ως  προς  τις

χρηματοδοτήσεις,  και  ως  προς  τους  ρυθμούς  προχωρήσεως  και

εκτέλεσης των έργων, το Υπουργείο το αρμόδιο, το ΠΕΚΑ. 

Κατά συνέπεια,  προς τι  η επιβολή αυτών των τελών; Τα οποία

καταλήγουν  πού;  Στον  Εθνικό  Οργανισμό  Ανακύκλωσης,  ο  οποίος

εποπτεύεται,  ουσιαστικά  διοικείται,  αφού  το  Συμβούλιό  του  το

διορίζει  ο εκάστοτε Υπουργός, από το Υπουργείο.  
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Τι  λέει  ο  νόμος.  Ότι  τα  χρήματα  αυτά  πρέπει  να  επιστρέψουν

στους  Δήμους.  Περίπου  35  εκατομμύρια  ευρώ  υπάρχουν  αυτή  τη

στιγμή  που  μιλάμε,  στον  ΕΟΑΝ.  Επιστράφηκε  έστω  ένα  ευρώ;

Τίποτα ως τώρα. 

Θα συγκεντρωθούν και  άλλα 240 εκατομμύρια  ευρώ μέχρι  τον

ερχόμενο  Οκτώβριο,  και  εμείς,   όπως  έχουμε  αποφασίσει  και

έχουμε  δηλώσει,  δεν  προσφύγαμε  ως  τώρα,  κακώς,   έπρεπε  να

προσφύγουμε,  θα  προσφύγουμε  τώρα  στην  ελληνική  Δικαιοσύνη,

προκειμένου  να  ακυρώσουμε  την  απόφαση  με  την  οποία  γίνεται

αυτή  η  περικοπή  των  ΚΑΠ  προκειμένου  να  καταβληθεί  το  τέλος

ταφής. 

Επειδή όμως τα  δικαστήρια  καθυστερούν,  δεν  θα μείνουμε  σε

αυτό.  Θα βγούμε  μπροστά  και  θα  ζητήσουμε  με  δική  μας  πρόταση,

την  οποία  θα  αποφασίσουμε  στις  13  του  μηνός  Δεκεμβρίου,  με

εισήγηση  της  αρμόδιας  Επιτροπής,  της  οποίας  προΐσταται  ο

συνάδελφος,  ο  Γιώργος  ο  Παπαναστασίου,  ο  Δήμαρχος  Αγρινίου,

προκειμένου  να  μας  δώσουν,  όσοι  δεν  έχουν  σε  όλη  την  Ελλάδα,

καφέ  κάδους,  μπλε  κάδους,  που  έχουμε  πολλή  ανάγκη,

απορριμματοφόρα  ανακύκλωσης,  και  ότι  άλλο  απαιτείται,  μέχρι  του

ποσού  των  240  εκατομμυρίων  ευρώ  που  αφορούν  τα  τέλη  ταφής

που θα παρακρατηθούν  από τους  ΚΑΠ μέχρι  και  τον  Οκτώβριο  του

2024. 

Ζητάμε  από  το  πολιτικό  προσωπικό,  ανεξαρτήτως  κόμματος,

ζητάμε και  από την κυβέρνηση πρωτίστως,  να δείξουν εμπιστοσύνη

στην  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  γιατί  εμείς  ζητάμε  καλύτερη  και

αποτελεσματικότερη  άσκηση  των  αρμοδιοτήτων  προς  όφελος  των

πολιτών,  το  έχουμε  αποδείξει  άλλωστε,  με  πόρους,  χρήματα,  για

κάθε αρμοδιότητα, με προσωπικό, και με μέσα, γιατί  αυτό επιτάσσει

το Σύνταγμα. 

Το  Σύνταγμα  επιτάσσει  τέλος  το  αποκεντρωτικό  σύστημα  της

οργάνωσης της διοίκησης στην πατρίδα μας, την Ελλάδα.  Συμβαίνει

αυτό;  Όχι  στο  βαθμό  που  θα  έπρεπε.  Το  Σύνταγμα  του  ’75,  πόσα
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χρόνια  πέρασαν,  και  αυτό  ακόμα  είναι  ζητούμενο  για  εμάς  στην

πατρίδα  μας,  την  Ελλάδα.  Για  καλύτερη  δημοκρατία,  για

ποιοτικότερη  δημοκρατία,  και  για  καλύτερη  και  αποτελεσματικότερη

άσκηση των αρμοδιοτήτων προς όφελος των πολιτών. 

Καλή  δύναμη,  καλές  υπομονές,  καλές  αντοχές  και  καλή

πενταετία.  

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  Πρόεδρο  της  ΚΕΔΕ,  τον  κύριο

Λάζαρο  Κυρίζογλου,  και  καλούμε  στο  βήμα  τον  Διευθύνοντα

Σύμβουλο της ΕΕΤΑΑ, τον κύριο Σπύρο Σπυρίδωνα. 

Σ.  ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ:   Κύριε  Υπουργέ,  κύριε  Κωνσταντινίδη,  κυρία

Χαραλαμπογιάννη,  σας  ευχαριστούμε  που  είστε  σήμερα  εδώ  και

τιμάτε αυτή την Ημερίδα μας. 

Κύριοι  Γενικοί,  Γενικέ Γραμματέα,  και Ειδικέ Γραμματέα. Κύριε

Περιφερειάρχα.  Αγαπητέ  Δήμαρχε  της  Θεσσαλονίκης,  σας  εύχομαι

καλή  θητεία  και  εποικοδομητική,  το  μέγιστο  για  την  πόλη,  την

πανέμορφη Θεσσαλονίκη. 

Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι  της  Αυτοδιοίκησης,  επιτρέψτε

μου  να  σας  αποκαλώ  έτσι,  να  έχω  αυτό  το  προνόμιο,  καθότι

υπηρέτησα  την  Αυτοδιοίκηση  από  25  χρονών  έως  πρόσφατα,  το

2019-2020,  που...  και  από  τότε  ξεκίνησα  να  είμαι  Διευθύνων

Σύμβουλος  στην  ΕΕΤΑΑ,  άρα  ουσιαστικά  έμμεσα  πάλι  με  την

Αυτοδιοίκηση ασχολούμαι. 

Να  σας  καλωσορίσω  λοιπόν  εκ  μέρους  της  ΕΕΤΑΑ.  Να

ευχηθώ,  να  συγχαρώ  για  την  εκλογή  σας,  και  να  ευχηθώ  να  έχετε

μια  παραγωγική  και  γόνιμη  πενταετή  θητεία,  έτσι  ώστε  να

εκπληρώσετε τις προσδοκίες των συμπολιτών σας και το όραμά σας

για το  Δήμο σας. 

Η  ΕΕΤΑΑ  θα  είναι  πάντα  δίπλα  σας,  σε  θεσμικό  επίπεδο,  με

οριζόντιες  δράσεις,  με μεγάλα έργα σε όλους τους τομείς,  όπως για

παράδειγμα  στον  κοινωνικό  τομέα,  που  τρέχουμε  το  μεγαλύτερο

πρόγραμμα κοινωνικό  που υπάρχει  πέραν αυτών που υλοποιούνται

από  το  κράτος,  και  εννοώ  το  πρώην  Εναρμόνιση,  τώρα  είναι  ένα
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πρόγραμμα το οποίο έχει  σχέση με το παιδί,  άρα λοιπόν έχει  σχέση

με  την  πρόσβαση  των  παιδιών  στην  προσχολική  μάθηση,  καθώς

επίσης και στη Δημιουργική Απασχόληση παιδιών και ενηλίκων. 

Είναι  ο  τεχνικός  και  επιστημονικός  σύμβουλος  των  Δήμων.

Έχει  αποκτήσει  πρόσφατα μια  Τεχνική  Υπηρεσία  που ευελπιστούμε

να  γίνει  πολύ  πιο  ισχυρή,  με  στόχο  να  μπορεί  να  βοηθήσει  τους

Δήμους  που  δεν  έχουν  τέτοιες  δυνατότητες,  και  κυρίως  είναι  οι

ορεινοί  Δήμοι,  οι  μικροί  ορεινοί  Δήμοι,  και  οι  μικροί  νησιωτικοί

Δήμοι. 

Επίσης,  με  πρόσφατο  νόμο,  τον  4314  του  ’22,  η  ΕΕΤΑΑ  θα

συμβάλλει  και  στην  υλοποίηση  του  ΕΣΠΑ,  καθότι  για  πρώτη  φορά

είναι  δικαιούχος  της  τεχνικής  βοήθειας  και  θα  συνδράμει  τους

Δήμους  στις  ΟΧΕ,  στις  Ολοκληρωμένες  Χωρικές  Επενδύσεις,  στις

ΒΑΑ,  στη  Βιώσιμη  Αστική  Ανάπτυξη,  στα  στερεά,  υγρά  απόβλητα,

και στα ύδατα. 

Η  σημερινή  Ημερίδα  έχει  ως  θέματα  τα  βασικότερα  για  την

Αυτοδιοίκηση,  την  οικονομική  διαχείριση,  τα  θέματα  της

διακυβέρνησης  των  Δήμων,  χρηματοδοτικά  εργαλεία,  κλιματική

αλλαγή,  αλλά  υπάρχουν  και  άλλα  πολύ  σημαντικά,  όπως  είναι

θέματα  που  έχουν  σχέση  με  κοινωνική  πολιτική  και  την

ανθεκτικότητα  σε  τοπικό  επίπεδο,  θέματα  κυκλικής  οικονομίας,

βιώσιμης  και  πράσινης  ανάπτυξης,  εξοικονόμησης  ενέργειας  και

άλλα,  τα  οποία  χρήζουν  ειδικών  Ημερίδων,  οι  οποίες  φυσικά  θα

πρέπει  να  γίνουν  με  κάποιο  τρόπο  ώστε  να  μπορούν  να

παρακολουθήσουν  όχι  μόνο  οι  αιρετοί  πλέον  των  Δημάρχων,  αλλά

και  τα  στελέχη των Δήμων,  και  αυτό μπορεί  να γίνει  αν οι  Ημερίδες

γίνουν υβριδικά. 

Στο φάκελο που έχετε υπάρχει ένα ερωτηματολόγιο, να θέσετε

εσείς  προτεραιότητα  ποια  από  αυτά  τα  θέματα  θέλετε  να  γίνουν…

θεωρείτε  πιο  σημαντικά,  έτσι  ώστε  να  τα  προγραμματίσουμε  στο

άμεσο  μέλλον,  με  την  Κεντρική  Ένωση  Δήμων  πάντα,  διότι  η

ΕΕΤΑΑ  δεν  είναι  κάτι  ξεχωριστό,  είναι  ένας  φορέας  επιστημονικός
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και  τεχνικός  που  προέρχεται  από  την  Αυτοδιοίκηση,  και  οι  μετοχές

της  ανώνυμης  εταιρείας  κατά  πλειοψηφία  ανήκουν  στην

Αυτοδιοίκηση.  Και  βέβαια  ένα  πολύ  μεγάλο  τμήμα  των  μετοχών

ανήκει  στο Υπουργείο Εσωτερικών και στο Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Τώρα,  όσον  αφορά  τη  νέα  θητεία.  Επιτρέψτε  μου  να  θέσω

δύο-τρεις  προτεραιότητες.  Η  πρώτη  προτεραιότητα  φυσικά  είναι  να

πετύχετε  στο  επίπεδο  του  Δήμου  σας  μία  βιώσιμη  και  φιλική  προς

το  περιβάλλον  ανάπτυξη,  η  οποία  θα  έχει…  θα  βελτιώνει

παράλληλα και την καθημερινότητα των συμπολιτών μας. 

Για  να  γίνει  αυτό  όμως,  χρειάζεται  ένας  ολοκληρωμένος

σχεδιασμός.  Πρέπει  να  γίνουν  ολιστικά  τοπικά  σχέδια  από  τους

Δήμους, αυτά να έρθουν και  να δέσουν το ψηφιδωτό της ανάπτυξης

που  θα  έχει  σχεδιάσει  η  Περιφέρεια,  και  μαζί  με  τα  Τομεακά

Προγράμματος  και  τις  πρωτοβουλίες  του  κεντρικού  κράτους,  να

μπορέσουμε  να  αποκτήσουμε  ένα  εργαλείο  που  θα  μας  οδηγεί  στο

στόχο  μας,  που  δεν  είναι  κανένας  άλλος  από  την  ισόρροπη

ανάπτυξη της χώρας και  από την… που θα έχει  σαν συνέπεια  με τη

σειρά της την κοινωνική, εδαφική και οικονομική συνοχή. 

Εδώ  πρέπει  να  ξεκαθαρίσουμε  και  να  μην  κάνουμε  τα  λάθη

που  έγιναν  στο  παρελθόν,  γιατί  έχουν  περάσει  πέντε  Κοινοτικά

Πλαίσια   Στήριξης,  έξι  θα  έλεγα  με  τα  Μεσογειακά  Ολοκληρωμένα

Προγράμματα,  και  έχετε  δει  ότι  το  αποτέλεσμα…  βεβαίως  γίνονται

κάποια  έργα,  δεν  θα  ασχοληθώ αν  τα  έργα  έγιναν  με  τον  καλύτερο

τρόπο  ή  όχι,  αλλά  σίγουρα  δεν  είχαν  το  αναμενόμενο  αποτέλεσμα

και  την  προστιθέμενη  αξία  που  πρέπει  να  έχουν  για  την  οικονομία

και  τη  βελτίωση  της  ζωής  των  συμπολιτών  μας.  Γιατί  το  focus που

κάναμε  πάντα  στην  απορρόφηση  είναι  τελείως  διαφορετικό  από  το

να  προγραμματίσουμε  έτσι  ώστε  τα  έργα  τα  οποία  θα  υλοποιηθούν

με  τη  σειρά  τους  να  υπακούν  και  να  υπηρετούν  ένα  ολιστικό

στρατηγικό αναπτυξιακό σχεδιασμό. 

Είναι  τελείως  διαφορετικό  η  λίστα  η  απλή  των  έργων,  από τα

στοχευμένα έργα. Και το έχουμε δει στην πορεία μας. 
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Με  αυτά  τα  εργαλεία  που  πέρασαν  μέχρι  τώρα,  υπάρχουν

περιοχές που δεν έχουν ποιοτικό νερό για ανθρώπινη  χρήση, ή δεν

έχουν  ποσότητες  νερού  να  καλύψουν  την  περιφέρειά  τους,  και

πολλές  άλλες  βασικές  εργασίες  και…  και  πολλές  άλλες  λοιπόν

βασικές  πρωτοβουλίες  που  πρέπει  να  πάρουμε  για  την  περιοχή

μας.  Εδώ  η  πρωτεύουσα  της  χώρας  δεν  έχει  λύσει  ακόμα  το  θέμα

της διαχείρισης των στερεών αποβλήτων. 

Είστε  τυχεροί  αυτή  την  περίοδο,  γιατί  είναι  μια  περίοδος  που

ξεκινούν  πολλά  χρηματοδοτικά  προγράμματα.  Έχετε  το  Ταμείο

Ανάκαμψης,  έχετε  το  ΕΣΠΑ,  το  οποίο  είναι  πολύ  μεγαλύτερο,

συγκριτικά,  ποσοστιαία,  από  της  προηγούμενης  7ετίας,  έχετε  το

πρόγραμμα  που  έχει  σχέση  με  την  Αγροτική  Πολιτική,  από  που

μέχρι τώρα λέγαμε ΠΑΑ, το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης, όπου

ένα  μεγάλο  μέρος  αφορά  τους  Δήμους.  Το  Αντώνης  Τρίτσης,  το

οποίο  έκανε  την  αρχή,  θα μας  τα  πει  ο  κύριος  Σταυριανουδάκης σε

λίγο  φαντάζομαι  αυτά.  Και  μια  σειρά  άλλων  προγραμμάτων,  το

Πράσινο  Ταμείο,  το  ΕΠΑ,  το  Εθνικό  Πρόγραμμα  Ανάπτυξης.  Που

όλα  αυτά,  τα  εργαλεία  τα  χρηματοδοτικά,  που  πιστέψτε  με,  δεν

υπήρχαν  ποτέ  τόσα  πολλά  τα  τελευταία  χρόνια,  θα  σας  δώσουν  τη

δυνατότητα,  μαζί  με διευκολύνσεις  άλλου είδους,  δηλαδή μαζί  με τη

δυνατότητα  να  βελτιώσετε  την  ικανότητα  παραγωγής  μελετών,

προγραμματισμού  και  εκτέλεσης  έργων,  μέσα  από  τα  Δίκτυα

Πόλεων,  μέσα από τους Αναπτυξιακούς Οργανισμούς, μέσα φυσικά

από τη  ΜΟΔ και  από την  Περιφέρεια,  που  είναι  πάντα  δίπλα στους

Δήμους,  και  από  την  ΕΕΤΑΑ  με  την  καινούργια  Τεχνική  Υπηρεσία,

να  μπορέσουν  να  έχουν  όλοι  το  μερίδιο  που  τους  ανήκει  στην

ανάπτυξη  και  να  αμβλύνουμε  αυτές  τις  πολύ  οξείες  γωνίες  που

ήταν,  που διαχώριζαν τους Δήμους, γιατί  ένα από τα μειονεκτήματα

της  ελληνικής  Αυτοδιοίκησης  είναι  ότι  υπάρχουν  Δήμοι  με  πολύ

μεγάλες  διαφορές  στις  δυνατότητές  τους  να  μπορέσουν  να

παράξουν ανάπτυξη ή να  διασφαλίσουν αυτά που κάθε πολίτης στη
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χώρα,  αλλά  και  στην  Ευρωπαϊκή  Ένωση,  έχει  ανάγκη  από  την

Αυτοδιοίκηση. 

Να  πω  επίσης  ότι  μία  άλλη  υψηλής  προτεραιότητας  πολιτική

έχει  σχέση  με  τη  δημιουργία  μιας  πολύ  καλής  διάρθρωσης  για  την

πολιτική…  για  την  αντιμετώπιση  της  κλιματικής  κρίσης.  Αλλά  τα

έργα  που  θα  προκύψουν  και  θα  είναι  αντικείμενο  της  πολιτικής

προστασίας, θα πρέπει  και αυτά να είναι  στοχευμένα σε κάθε Δήμο,

και  να  γίνουν  μετά  από  μία  μελέτη,  έτσι  ώστε  να  αντιμετωπίζουν

από  τα  μικρότερα  προβλήματα  που  υπάρχουν,  έως  ακραία  φυσικά

προβλήματα  που  θα  έρθουν  από  φαινόμενα  τα  οποία  ήταν  μέχρι

τώρα  πολύ  σπάνια,  αλλά τα  βλέπουμε  τώρα  πάρα  πολύ  συχνά  στη

χώρα μας. 

Τέλος,  η  Αυτοδιοίκηση  έχει  ως  αποστολή  να  διατηρήσει  την

κοινωνική  συνοχή  σε  κάθε  περιοχή,  σε  κάθε  Δήμο,  και  δεν  φτάνει

μόνο  οι  αναπτυξιακές  πρωτοβουλίες  για  να  το  πετύχουμε  αυτό.

Χρειάζεται  να  σκύψει  πάνω  στον  ευάλωτο  πολίτη,  στον  μη

δυνάμενο,  να  εκμεταλλευτεί  όλα  τα  εθνικά  και  ευρωπαϊκά  εργαλεία,

για  να  μπορέσει  με  τις  ευκαιρίες  αυτές  που  της  δίδονται  μέσα  από

αυτές  τις  ευρωπαϊκές  πολιτικές,  αλλά  και  τις  εθνικές  πολιτικές,  να

διατηρηθεί στο  καλύτερο επίπεδο η πολιτική συνοχή. 

Κλείνοντας,  θεωρώ ως  πρωτεύον…  πρωτεύοντα  ρόλο  για  την

Αυτοδιοίκηση στα επόμενα χρόνια,  το να μπορέσει  να προετοιμάσει

τους  Δήμους  στη  μεγάλη  και  ραγδαία  ψηφιακή  μετάβαση  που

γίνεται, και στην εισδοχή της τεχνητής νοημοσύνης στην καθημερινή

μας ζωή. 

Πρέπει  λοιπόν  με  ασφάλεια  να  προχωρήσουμε  στο  κομμάτι

αυτό,  να  αξιοποιήσουμε  με  τον  καλύτερο  τρόπο  αυτή  την  εξέλιξη

της  τεχνολογίας  για  την  τοπική  μας  κοινωνία,  και  παράλληλα  να

είμαστε  έτοιμοι  να  αντιμετωπίσουμε  και  τους  κοινωνικούς

κραδασμούς  που  θα  προέλθουν,  γιατί  σίγουρα  θα  υπάρχει

διαφοροποίηση,  θα  χαθούν  αρκετές  (…)  εργασίας,  και  βέβαια  θα

υπάρξει  ίσως  και  μια  διαφοροποίηση  στην  κοινωνία  λόγω  του  gap
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που  θα  δημιουργήσει  ο  (…)  αναλφαβητισμός,  που  δεν  θα  είναι

εύκολο  όλοι  να  έχουν  την  ίδια  παιδεία  και  να  εκμεταλλευτούν  τις

νέες τεχνολογίες. 

Σας  εύχομαι  λοιπόν  να  έχετε  υγεία,  να  έχετε  δύναμη,  και  να

υλοποιήσετε  το  όραμά  σας  για  το  Δήμο  σας,  για  την  περιοχή  σας,

για την περιφέρειά σας. 

Ευχαριστώ πολύ. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ευχαριστούμε πολύ. 

Παραλείψαμε,  και  κακώς,  να  αναφέρουμε  ότι  βρίσκεται

ανάμεσά  μας  η  Αντιπρόεδρος  ενός  των  τριών  μεγαλύτερων

δικαστηρίων  της  χώρας,  του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου,  η  κυρία  Άννα

Λιγωμένου. 

Την  ευχαριστούμε  γιατί  έχει  έρθει  σε  όλες  τις  σχετικές

Ημερίδες μας. Καλώς ήρθατε.  

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Και  να  καλέσουμε  στο  βήμα  τον  Υφυπουργό

Μακεδονίας Θράκης, τον κύριο Στάθη Κωνσταντινίδη. 

Ε.  ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ:   Κύριε  Πρόεδρε  της  ΚΕΔΕ,  κύριε  Πρόεδρε

της  ΕΕΤΑΑ,  κύριοι  Πρόεδροι  των  ΠΕΔ  Ανατολικής  Μακεδονίας  και

Θράκης,  Κεντρικής  Μακεδονίας,  Δυτικής  Μακεδονίας,  εκπρόσωποι

της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  κυρία  συνάδελφε,  κυρία  Υφυπουργέ,

καλώς  ήρθατε,  κύριε  Γενικέ  Γραμματέα,  κυρία  Αντιπρόεδρε  του

Ελεγκτικού. 

Αξιότιμες  κυρίες  και  κύριοι,  είναι  ιδιαίτερη  η  χαρά  μου  να

βρίσκομαι σήμερα ανάμεσά σας, ανάμεσα σε φίλους, ανθρώπους με

τους οποίους έχουμε δώσει κοινές μάχες την προηγούμενη περίοδο,

στους τόπους όπου πολιτευόμαστε, αλλά και μέσα στο Κοινοβούλιο,

για  την  υποστήριξη,  για  την  υπεράσπιση,  για  τη  βελτίωση  της

λειτουργίας της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Είναι  λοιπόν  χαρά  μεγάλη  να  βλέπω  Ημερίδες  σαν  τη

σημερινή  να  βρίσκονται  σε  εξέλιξη,  σε  μια  περίοδο  που  συνιστά

ουσιαστικά το κλείσιμο μιας αυτοδιοικητικής θητείας,  και την έναρξη

μιας καινούργιας,  μιας νέας πενταετίας,  που ενσωματώνει  οράματα,

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

23



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

σχεδιασμούς,  φιλοδοξίες,  προκειμένου  να  βελτιώσουμε  την

καθημερινότητα  των  συμπολιτών  μας,  να  δώσουμε  αναπτυξιακή

ώθηση  στους  Δήμους  και  στις  Περιφέρειες,  και  βεβαίως  να

διαμορφώσουμε  ένα  περιβάλλον  ακόμα  πιο  ποιοτικό  για  όλες  τις

Ελληνίδες  και  για  όλους τους Έλληνες,  γιατί  τελικά,  φίλες και  φίλοι,

η  εικόνα  της  κάθε  Κοινότητας,  η  εικόνα  των  Δήμων  και  των

Περιφερειών  μας,  συναθροίζει  και  την  εικόνα  της  χώρας  και  την

πορεία της χώρας. Και όσο καλή, ποιοτική, αναπτυξιακή και να είναι

η  πολιτική  που ασκείται  από την  κεντρική  διοίκηση,  από το  κράτος,

αν  δεν  είναι  αντίστοιχη,  αντίστοιχα  ποιοτική,  αντίστοιχα

αναπτυξιακή,  αντίστοιχα  αποτελεσματική,  η  λειτουργία  των

Διοικήσεων  των  Δήμων  μας,  τελικά  το  αποτέλεσμα  της  πολιτικής

δεν θα είναι αυτό που θέλουμε για τον πολίτη. 

Υπηρετούμε  λοιπόν  από   διαφορετικά  επίπεδα  διακριτούς

ρόλους, αλλά μέσα από ένα συναγωνιστικό αν θέλετε πλαίσιο,  μέσα

από ένα συμπληρωματικό πλαίσιο, τον ίδιο στόχο. 

Η  πορεία  της  χώρας  τα  προηγούμενα  χρόνια,  την

προηγούμενη  4ετία,  ήταν  αναμφίβολα  θετική.  Και  αυτό  έχει

καταγραφεί  σε  μια  σειρά  από  δείκτες,  και  όχι  μόνο  οικονομικούς,

αλλά και  κοινωνικούς.  Σε δείκτες που αφορούν την απασχόληση, σε

δείκτες που αφορούν τη βελτίωση σημαντικών,  νευραλγικών τομέων

της λειτουργίας του κράτους.

Και  ήδη  τα  μηνύματα  είναι  τα  αποτελέσματα  και  οι  εκτιμήσεις

για  το  μέλλον  είναι  ότι  και  η  επόμενη  4ετία,  η  επόμενη  θητεία,  σε

ένα  ασφαλές  πολιτικό  περιβάλλον,  σταθερό  πολιτικό  περιβάλλον,

προδιαγράφεται  εξίσου ευοίωνη και θετική. 

Για  αυτό  λοιπόν εσείς,  που είτε  συνεχίζετε  την  αυτοδιοικητική

σας  διαδρομή,  είτε  ξεκινάτε  σήμερα  τα  πρώτα  αυτοδιοικητικά  σας

βήματα,  καλείστε  να επιτελέσετε  αυτό το έργο που σας ανέθεσαν οι

συμπολίτες  μας,  με  όπλα  που  τίθενται  στη  διάθεσή  σας,  με  αυτά

δηλαδή που  το  προηγούμενο  διάστημα ενσωματώσαμε  στη  θεσμική

φαρέτρα,  και  τα  νέα  εργαλεία  που  προετοιμάζεται  η  κυβέρνηση  και
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ειδικότερα  το  Υπουργείο  των  Εσωτερικών,  να  θέσει  στη  διάθεσή

σας.  Και  είναι  αυτά  πολλά.  Και  είναι  αυτά  και  οικονομικά  και

θεσμικά. 

Τι  θέλαμε  να  κάνουμε  το  προηγούμενο  διάστημα;

Αναφέρθηκαν  οι  εμπειρότατοι  αυτοδιοικητικοί,  και  οι  Διευθύνων

Σύμβουλος  της  ΕΕΤΑΑ,  σε  κάποια  ζητήματα  που  αφορούν  στην

αυτοδιοικητική λειτουργία. 

Τι  θέλαμε  να  κάνουμε;  Θέλαμε  να  δώσουμε  μεγαλύτερη

αυτοτέλεια,  μεγαλύτερη αυτενέργεια, στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, και

παράλληλα  να  ενισχύσουμε  τους  πόρους  που  διατίθενται,  τα

χρηματοδοτικά  εργαλεία.  Ταυτόχρονα  να  εξορθολογήσουμε

στρεβλώσεις  που  αφορούσαν  το  ανθρώπινο  δυναμικό.  Και  νομίζω

ότι  σε  όλους  αυτούς  τους  τομείς,  και  σε  άλλους  πολλούς,  ευζωία

ζώων  σας  θυμίζω,  ζητήματα  που  επηρέαζαν  τη  λειτουργία  των

δημοτικών μας οργανώσεων, των  δημοτικών σχημάτων. 

Προφανώς  και  δεν  επιλύθηκαν  όλα  τα  προβλήματα,  αλλά

έχουν  σίγουρα  μπει  στις  σωστές  ράγες,  και  μένουν  να  γίνουν

πράγματα και  στο μέλλον,  και  θα γίνουν,  θα αναφερθεί  και  ο κύριος

Γενικός  Γραμματέας,  και  η  εμπειρότατη  συνάδελφος,  η  κυρία

Χαραλαμπογιάννη,  στις  δράσεις  που  θα  ακολουθήσουν  το  επόμενο

διάστημα.  Έχουν  εξάλλου  και  σε  προηγούμενες  αντίστοιχες

εργασίες  αναφερθεί  και  από  τον  Υπουργό  και  τον  Αναπληρωτή

Υπουργό, την κυρία Κεραμέως και τον κύριο Λιβάνιο. 

Εγώ  θέλω  να  σας  συγχαρώ  για  τούτη  την  πρωτοβουλία,  για

αυτό το οδοιπορικό στο οποίο αναφερθήκατε,  που διατρέχει  όλη την

Ελλάδα,  ενημερώνει  τους  αυτοδιοικητικούς  για  τις  δυνατότητες  που

υπάρχουν,  για  καλύτερη  οικονομική  διαχείριση,  για  το  πώς  θα

αντιμετωπίσουν  τις  απειλές  σε  παλιά,  παραδοσιακά,  και  νέα  πεδία,

όπως  είναι  παραδείγματος  χάρη  η  κλιματική  αλλαγή  και  η  πολιτική

προστασία,  η  ψηφιακή  αναβάθμιση,  και  αυτό  ένα  πολύ  σημαντικό

κομμάτι.  
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Και  φυσικά  να  τους  δείξουν,  να  τους  παρουσιάσουν  καλές

πρακτικές,  ακριβώς  για  την  υλοποίηση  του  κοινού  στόχου  στον

οποίον αναφέρθηκα. 

Εύχομαι,  πρώτα  από  όλα  να  συγχαρώ,  όπως  έκανε  και  ο

κύριος  Πρόεδρος,  αυτούς  που  υπηρέτησαν  το  προηγούμενο

διάστημα  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  και  να  ευχηθώ  βεβαίως  σε

εκείνους  που  συνεχίζουν,  και  σε  όσους  από εσάς  σήμερα  ξεκινάτε,

να  έχουμε  μια  δημιουργική  και  γόνιμη  συνεργασία,  το  Υφυπουργείο

Μακεδονίας-Θράκης,  αντίστοιχα  φυσικά  με  την  κεντρική  υπηρεσία

του  Υπουργείου  των  Εσωτερικών,  θα  είναι  δίπλα  σας  με  ανοιχτές

τις  πόρτες.  Έχω τη  ρητή  εντολή  από τον  κύριο  Πρωθυπουργό,  από

τον Κυριάκο Μητσοτάκη,  να  είμαι,  να  παρακολουθώ και  να  ενισχύω

τη  δρομολόγηση  και  υλοποίηση  των  έργων  στη  γεωγραφική

αναφορά  του  Υπουργείου,  δηλαδή  στις  τρεις  Περιφέρειες,  Δυτικής

Μακεδονίας,  Κεντρικής  Μακεδονίας,  και  Ανατολικής  Μακεδονίας  και

Θράκης,  και  σε  αυτή  την  κατεύθυνση  θα  έχουμε  σταθερή

συνεργασία  και  τα  έργα  δεν  αφορούν  μόνο  στα  μεγάλα  και

εμβληματικά.  Είναι  πολύ  σημαντικές  δράσεις  και  έργα,

παρεμβάσεις,  που  αφορούν  τοπικές  κοινωνίες.  Θα  μας  έχετε

αρωγούς  σας  σε  όλα  αυτά.  Να  έχουμε  μια  καλή  συνεργασία  και  να

ενισχύουμε  το  κέντρο  λήψης…  τα  κέντρα  λήψης  των  αποφάσεων,

προκειμένου να πετύχουμε τον καλύτερο συντονισμό και τη διάχυση

της ανάπτυξης σε όλη την Περιφέρεια. 

Εύχομαι  καλή  επιτυχία  στις  εργασίες,  και  μια  πολύ  καλή

θητεία, επ’ ωφελεία των συμπολιτών μας. 

Να είστε καλά, συγχαρητήρια θερμά. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε τον Υφυπουργό Μακεδονίας-Θράκης,

τον κύριο Κωνσταντινίδη. 

Καλούμε  στο  βήμα  την  Υφυπουργό  Εσωτερικών,  την  κυρία

Βιβή Χαραλαμπογιάννη. 

Β.  ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΓΙΑΝΝΗ:   Καλησπέρα  σε  όλες  και  σε  όλους.

Χαίρομαι που είμαι εδώ κοντά σας. 
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Κύριε  Πρόεδρε,  και  κύριε  Πρόεδρε,  θέλω να  πω ένα  τεράστιο

μπράβο  και  πολλά  συγχαρητήρια,  για  τη  διοργάνωση  αυτών  των

επιμορφωτικών  συναντήσεων  με  τους  νεοεκλεγέντες  Δημάρχους.

Είναι  πολύ  σημαντικό  και  είναι  στην  κατεύθυνση  του  Κυριάκου

Μητσοτάκη,  κάθε πρόσωπο που αναλαμβάνει  μια  θέση ευθύνης,  να

ξεκινά  τη  θητεία  του  όσο  πιο  ενημερωμένο  και  προετοιμασμένο

γίνεται, ώστε να μη χάνεται πολύτιμος χρόνος. 

Θέλω πραγματικά  να  συγχαρώ,  όπως συνεχάρη  και  ο  Στάθης

και  όλοι  οι  υπόλοιποι,  και  τα  νεοεκλεγέντα  στελέχη  της

Αυτοδιοίκησης,  και  τους  παλιούς,  εδώ  βλέπω  και  αγαπητούς

παλιούς  Δημάρχους,  από  καρδιάς,  μια  καλή  και  μία  δημιουργική

θητεία. 

Συγχαρητήρια  επίσης  και  στους  Περιφερειάρχες  μας,

συγχαρητήρια  και  στον  Γιώργο  τον  Αμανατίδη,  καλή  δουλειά  στη

Δυτική Μακεδονία. 

Να  πω  ότι  η  πενταετία  που  ξεκινά  για  τους  Οργανισμούς

Τοπικής  Αυτοδιοίκηση  σε  λίγες  μέρες,  είναι  εντελώς  διαφορετική

από τις άλλες τις  προηγούμενες θητείες,  και  ειδικά από την αμέσως

προηγούμενη,  όταν  πειραματισμοί  και  ιδεοληψίες  της  κεντρικής

εξουσίας  οδήγησαν  αυτό  το  θεσμό  σε  πρωτοφανή  κρίση,  χωρίς

πρακτική  δυνατότητα  εφαρμογής  του  προγράμματος  το  οποίο

ψήφισαν  οι  πολίτες,  λόγω  της  απλής  αναλογικής.  Με  μία  λέξη,  τον

οδήγησαν σε παραλυσία. 

Η  κυβέρνηση  Μητσοτάκη  εξέτασε  τις  παθογένειες  του  τότε

θεσμικού  πλαισίου  των  ΟΤΑ,  και  στη  συνέχεια,  όπως  κάνει  με  όλα

τα  θέματα,  πήρε  νομοθετικές  πρωτοβουλίες  έχοντας  ολοκληρώσει

ένα  ευρύ  κύκλο  διαβούλευσης  και  ειλικρινούς,  εποικοδομητικού

διαλόγου με την Αυτοδιοίκηση. 

Ταυτόχρονα  δεν  πρέπει  να  ξεχνάμε  ότι  όλα  αυτά  τα  χρόνια

πήραμε και εμείς,   η κυβέρνηση και η διοίκηση, πολύτιμα διδάγματα

από  τη  διαχείριση  πρωτοφανών  κρίσεων  όλα  αυτά  τα  χρόνια,  που
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έθεσαν  σε  δοκιμασία  και  την  Αυτοδιοίκηση,  όπως  η  κλιματική  και

ενεργειακή κρίση, αλλά και η πανδημία. 

Στο  Υπουργείο  Εσωτερικών,  με  επικεφαλής  την  Υπουργό,  τη

Νίκη  την  Κεραμέως,  τον  αρμόδιο  για  τα  θέματα  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης,  τον  Θοδωρή  τον  Λιβάνιο,  εννοείται  τον  Στάθη  τον

Κωνσταντινίδη,  τον  πυλώνα  μας  στη  Μακεδονία  και  τη  Θράκη,  και

θα μου επιτρέψει να το πω έτσι, τη μασκότ του Υπουργείου μας, τον

Γενικό  Γραμματέα,  Μιχάλη  Σταυριανουδάκη,  παντού  κοντά  σας,

γνωρίζουμε καλά και  θέλουμε να αναδείξουμε τον πρωταρχικό ρόλο

των ΟΤΑ στην πορεία του τόπου. 

Για  τη  θεσμική  θωράκιση  του  δημοσίου,   και  για  τους  ΟΤΑ

επομένως  έχουμε   να  επιδείξουμε  ένα  πλούσιο  νομοθετικό  έργο,

όπως  ανέφερε  και  ο  Στάθης  νωρίτερα,  από  το  ’19,  το  οποίο

συνεχίζεται και στην επόμενη 4ετία. 

Θα  ήθελα  ενδεικτικά  να  αναφέρω  όχι  το  ζήτημα  της

πολυνομίας  που  είπε  πριν  ο  Πρόεδρος,  είναι  καθαροί  νόμοι,  με

συγκεκριμένες θεματικές, με τις αρχές της καλής νομοθέτησης. 

Ο  4674,  με  τη  θέσπιση  της  ενημέρωσης  και  της  υποστήριξης

της  Αυτοδιοίκησης  από  την  κυβέρνηση  σε  θέματα  αναπτυξιακής

πολιτικής  και  σχεδιασμού,  με  σκοπό  τη  διαμόρφωση  συνεκτικών

πολιτικών σε εθνικό επίπεδο. 

Ο  4765,  το  νέο  σύστημα  επιλογής  υπαλλήλων,  προσλήψεων,

σε όλο το Δημόσιο. 

Ο  4795,  το  Ολοκληρωμένο  Σύστημα  Εσωτερικού  Ελέγχου  και

η καθιέρωση του Συμβούλου Ακεραιότητας. 

Ο  5003,  ενισχύουμε  τη   Δημοτική  Αστυνομία.  Εδώ πρέπει  να

πω  ότι  στις  αρχές  της  καινούργιας  χρονιάς,  η  προκήρυξη  είναι

έτοιμη,  μας  κωλύει  λίγο  το  πάγωμα  της  αναστολής  των

προσλήψεων  λόγω  του  άρθρου  28  του  2190,  θα  προκηρυχθούν

1.213  νέες  προσλήψεις  σε  αυτόν  τον  τομέα,  ώστε  να  ενισχυθεί  το

έμψυχο δυναμικό της Δημοτικής Αστυνομίας. 
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Ο  4940,  νέο  σύστημα  αξιολόγησης  και  στοχοθεσίας,  με

αξιολόγηση  πολύ  σκληρή,  και  με  αντίστοιχες  ανταμοιβές  και

ενίσχυση της αποτελεσματικότητας. 

Ο  4915,  νέο  σύστημα  στρατηγικό  σχέδιο  καταπολέμησης  της

διαφθοράς. Σε αυτό που αναφέρθηκε νωρίτερα ο Πρόεδρος. 

5013,  ένα  εθνικό  σύστημα  πολυεπίπεδης  διακυβέρνησης  για

τα  θέματα  των  αρμοδιοτήτων,  που  προβλέπει  ένα  θεσμικό  διάλογο

μεταξύ  όλων  των  εμπλεκομένων  φορέων,  και  φυσικά  της

Αυτοδιοίκησης, με ισότιμη συμμετοχή στο τραπέζι των συζητήσεων.

4873,  θεσμική  ενίσχυση για  τον  εθελοντισμό  και  την  κοινωνία

των  πολιτών,  κάτι  αρκετά  σημαντικό  και  για  την  Τοπική

Αυτοδιοίκηση. 

Και  ο  4830,  όπως  ανέφερε  και  ο  Στάθης,  οι  απαραίτητες

ρυθμίσεις για την ευζωία των ζώων συντροφιάς. 

Με  τον  5056  πρόσφατα,  με  τον  Θοδωρή  τον  Λιβάνιο,

αναμορφώσαμε  το  σύστημα  διακυβέρνησης  Α’  και  Β’  Βαθμού,  με

ταυτόχρονα κατάργηση των Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου,

πρόβλεψη  για  παρακολούθηση  επιδόσεων  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,

και ρύθμιση της οικονομικής, διοικητικής διαχείρισης των ΟΤΑ. 

Και  δεν  σταματάμε  φυσικά εδώ.  Ετοιμάζουμε  τον  νέο  Κώδικα,

όπως ανέφερε ο Πρόεδρος,  της Αυτοδιοίκησης, εντός του ’24, όπου

συγκεντρώνουμε  το  νομοθετικό  πλαίσιο  για  τη  δομή  και  τη

λειτουργία  της  Αυτοδιοίκησης,  το  οποίο  σήμερα  είναι,  πολύ  σωστά

είπε ο Πρόεδρος, διάσπαρτο σε περίπου διακόσιους νόμους. 

Προωθούμε  την  ενοποίηση  και  τον  εκσυγχρονισμό  του

νομοθετικού  πλαισίου  για  το  προσωπικό  του  Δημοσίου  και  των

Οργανισμών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Καθώς  επίσης  προετοιμάζουμε  και  έναν  νέο  Κώδικα

Διοικητικών  Διαδικασιών,  ένα  πλήρες,  ενιαίο  κείμενο,  κανονιστικό,

στο  οποίο  αποτυπώνονται  οι  βασικές  αρχές,  οι  κανόνες,  και  οι

διαδικασίες  που  διέπουν  τους  τρόπους  με  τους  οποίους
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συναλλάσσονται  οι  πολίτες  με  ένα  σύγχρονο  κράτος,  με  έμφαση

στην ψηφιακή διακυβέρνηση, όπως ανέφερε και ο Διευθύνων. 

Με  αυτό  το  νομικό  οπλοστάσιο,  όπως  σας  ανέφερα,  και  το

οποίο συνεχώς εμπλουτίζεται,  αναλαμβάνετε  τα καθήκοντά σας.  Για

να  έχετε  όμως  πειστικές  απαντήσεις  στους  δημότες  σας,  πρέπει

πρώτα στο εσωτερικό του Δήμου να είστε βέβαιοι ότι πάτε καλά. 

Για  αυτό  το  Υπουργείο  Εσωτερικών  προωθεί  τη  μέτρηση  του

αντικτύπου των προσπαθειών σας μέσα από τους δείκτες μέτρησης.

Για  παράδειγμα,  με  τη  νέα  χρονιά  που  θα  βρεθείτε  στις  θέσεις

ευθύνης  σας,  μέσα  στο  γραφείο  σας  κανονικά  θα  έπρεπε  να  βρείτε

συγκρίσιμα στοιχεία για το πόσο ανακυκλώνει  ο Δήμος σας, ή πόσο

ψηλά  ή  χαμηλά  είναι  τα  δημοτικά  τέλη  σε  σχέση  με  τις

προσφερόμενες  υπηρεσίες.  Αυτό  δεν  υπάρχει  και  αυτό  οφείλουμε

να το αλλάξουμε μαζί. 

Θα  υπάρχουν  δείκτες  απόδοσης,  οι  οποίοι  θεσπίζονται  προς

όφελος  των  πολιτών.  Και  φυσικά  οι  δείκτες  αυτοί  θα  συνδεθούν  με

το  νέο  σύστημα στοχοθεσίας  και  αξιολόγησης,  για  το  οποίο  θα  σας

μιλήσω σε λίγο. 

Είναι  ένα  πολύ  σημαντικό  βήμα για  την  ευρύτερη  κατεύθυνση

που επιδιώκουμε για μεγαλύτερη λογοδοσία. 

Μεγάλο  στοίχημα  σε  κάθε  Δήμο  είναι  η  επιθετική  προώθηση

των συγχρηματοδοτούμενων έργων.  Έργα πνοής,  όπως η ύδρευση,

η  άρδευση,  η  αποχέτευση,  η  αγροτική  οδοποιία,  ο  ψηφιακός

εκσυγχρονισμός  όλο  και  περισσότερων  λειτουργιών  των  Δήμων,

έχουμε  κάθε   λόγο  να  τα  τρέξουμε,  εσείς  ως  επισπεύδοντες,  και

εμείς  η  κυβέρνηση  έχοντας  τις  πόρτες  μας  ανοιχτές  για  να

ξεπεράσετε  κάθε  εμπόδιο  που  θα  βρεθεί  στο  δρόμο  σας,  με  τις

καλύτερες δυνατές προϋποθέσεις. 

Από  την  άλλη,  θέτουμε  στο  επίκεντρο  της  πολιτικής  μας  τη

βέλτιστη  ανάπτυξη  του  ανθρώπινου  δυναμικού  στο  Δημόσιο,  με

επίκεντρο τις δεξιότητες και κάθε αιρετού, και κάθε υπαλλήλου. 
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Το  ανθρώπινο  δυναμικό  της  δημόσιας  διοίκησης  είναι  η

καρδιά  κάθε  προσπάθειας  μεταρρύθμισης  και  εκσυγχρονισμού.

Χαίρομαι  που  ο  Πρόεδρος  ανέφερε  και  το  Βοήθεια  στο  Σπίτι,  και

τους  υπαλλήλους  καθαριότητας.  Ενδυναμώνουμε  λοιπόν  τους

ανθρώπους  που  αποτελούν  το  σήμερα  και  το  αύριο  του  ελληνικού

Δημοσίου.  Το  ανθρώπινο  κεφάλαιο  της  δημόσιας  διοίκησης  και  της

Τοπικής Αυτοδιοίκησης, είναι το μεγαλύτερό μας πλεονέκτημα. Αυτό

το  κάνουμε,  πρώτον,  γιατί  πιστεύουμε   στις  δυνατότητες  του

έμψυχου  δυναμικού  του  ελληνικού  δημοσίου,  δεύτερον,  γιατί  μόνο

αν  κάθε  υπάλληλος  αισθανθεί  πραγματικά  ότι  η  προσοχή  της

Υπηρεσίας  είναι  στραμμένη  προς εκείνον,  με  κάθε καλή διάθεση να

τον  στηρίξει  στις  προσπάθειές  του,  θα  αποφασίσει  να  κάνει  αυτές

τις σχετικές προσπάθειες αυτοβελτίωσης και ο ίδιος. 

Η  εμπιστοσύνη  του  υπαλλήλου  στην  Υπηρεσία  και  η

εμπιστοσύνη  του  πολίτη  στο  Δημόσιο,  είναι  οι  δύο  όψεις  του  ίδιου

νομίσματος.  Αυτά  ισχύουν  κατά  μείζονα  λόγο  στο  χώρο  της

Αυτοδιοίκησης, στον πιο κοντινό θεσμό στον πολίτη. 

Για να γίνουν πράξη όλα αυτά,  σχεδιάσαμε και  υλοποιούμε τις

παρακάτω  μεταρρυθμίσεις.  Αναμορφώσαμε  το  σύστημα

προσλήψεων  μέσω  του  νέου  διαγωνισμού  του  ΑΣΕΠ,  όπου

εξετάζονται  όχι  μόνο  οι  γνώσεις,  αλλά  και  οι  δεξιότητες  και  η

εργασιακή  αποτελεσματικότητα  του  υποψηφίου,  με  στόχο  να

επιλεγεί  ο κατάλληλος άνθρωπος στην κατάλληλη θέση. 

Όπως  ξέρετε,  έχουν  προκηρυχθεί  όλες  οι  θέσεις  του  ’22  και

του  ’23  των  Τ.Ε.,  εντός  του  Δεκεμβρίου  όλες  οι  θέσεις  των  Π.Ε.,

στο σύνολο της χώρας πάνω από 4.000.

Εφαρμόζουμε  μία  πολιτική  διαρκούς  αναβάθμισης  του

έμψυχου  δυναμικού  των  ΟΤΑ,  ποσοτικά  και  ποιοτικά.  Τα  τελευταία

τέσσερα χρόνια  έχουν εγκριθεί  στους ΟΤΑ Α’  Βαθμού 7.440 θέσεις,

και  μάλιστα  σε  ειδικότητες  που  απουσίαζαν  τα  τελευταία  χρόνια,

όπως μηχανικοί, οικονομολόγοι, επιστήμονες πληροφορικής. 
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Αλλάξαμε  το  σύστημα  στοχοθεσίας  και  αξιολόγησης

καθιερώνοντας  το  ενιαίο  πλαίσιο  δεξιοτήτων  στην  κατεύθυνση  της

συνεχούς  βελτίωσης  και  ανάπτυξης,  και  υιοθετήσαμε,  όπως  σας

είπα, συστήματα κινήτρων και ανταμοιβών για καλύτερες επιδόσεις.

Εδώ  να  πούμε  ότι  το  Γενάρη  θα  θεσμοθετήσουμε  το  πάγιο

σύστημα  κινήτρων  και  ανταμοιβών,  που  θα  συμπεριλαμβάνει

βεβαίως και των υπαλλήλων των ΟΤΑ των Α’ και Β’ Βαθμού. 

Για την ενίσχυση των  δεξιοτήτων και τη συνεχή ανάπτυξη του

ανθρώπινου  δυναμικού  του  Δημοσίου,  έχει  ενταχθεί  στο  Ταμείο

Ανάκαμψης  και  Ανθεκτικότητας  έργο  στο  οποίο  προβλέπονται

250.000  καταρτίσεις  δημοσίων  και  δημοτικών  υπαλλήλων,  με

απώτερο  σκοπό  να  παρέχονται  ολοένα  και  καλύτερες  υπηρεσίες

προς τους πολίτες και τις επιχειρήσεις,  ένα μεγάλο κομμάτι  θα είναι

οι ψηφιακές δεξιότητες που ανέφερε ο Διευθύνοντας. 

Το  ΕΚΔΔΑ  παρέχει  μια  ευρεία  γκάμα  εκπαιδευτικών

προγραμμάτων  που  απευθύνονται  και  σε  δημοτικούς  υπαλλήλους,

και σε αιρετούς. 

Η  διαρκής  και  εξελισσόμενη  επιμόρφωση  των  στελεχών  των

Δήμων  μας,  όπως  το  Ειδικό  Πρόγραμμα  Πιστοποίησης  Διοικητικής

Επάρκειας,  αλλά  και  τα  ειδικά  προγράμματα  για  τους  αιρετούς,

αποτελεί  προϋπόθεση  για  την  ανάπτυξη  των  ηγετικών  τους

ικανοτήτων. 

Αυτή  η  Αυτοδιοίκηση  θα  αποκτήσει  στελέχη  με  αυξημένα

τυπικά  προσόντα  και  δεξιότητες,  με  επιστημονοσύνη  και

τεχνοκρατική  επάρκεια,  με  αμεροληψία  και  επίγνωση  της

αποστολής τους. 

Ο  ρόλος  του  ΕΚΔΔΑ  εδώ  είναι  απολύτως  πρωταγωνιστικός

και  θα  ήθελα  να  ευχαριστήσω  τη  Διοίκηση  και  το  επιστημονικό

προσωπικό του Κέντρου. 

Σε συνεργασία με την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, υλοποιούμε το

σχέδιο  του  Εθνικού  Στρατηγικού  Σχεδίου  καταπολέμησης  της

διαφθοράς,  με  πληθώρα  έργων  που  στοχεύουν  στην  ενίσχυση  της
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ακεραιότητας,  της  διαφάνειας,  και  της  λογοδοσίας  στη  δημόσια

διοίκηση,  στην πρόληψη και  την ολιστική  αντιμετώπιση φαινομένων

διαφθοράς, και  συνεκδοχικά στη συνολική βελτίωση της λειτουργίας

του Δημοσίου. 

Ενδεικτικά  αναφέρω  τον  εσωτερικό  έλεγχο  και  τη  διαχείριση

κινδύνων,  το  θεσμό  του  Συμβούλου  Ακεραιότητας,  τον  Κώδικα

Ηθικής  και  Επαγγελματικής  Συμπεριφοράς  για  δημοσίους

υπαλλήλους,  τον  Κώδικα  Συμπεριφοράς  των  αιρετών  Οργάνων  της

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  την  παρακολούθηση  των  πειθαρχικών

υποθέσεων μέσω του e-Πειθαρχικά και άλλα. 

Θα  αναφερθώ  ξεχωριστά  στο  Σύστημα  Εσωτερικού  Ελέγχου,

που  ενισχύει  τους  μηχανισμούς  λογοδοσίας  μέσα  σε  κάθε  φορέα.

Το  ενιαίο  θεσμικό  πλαίσιο  προβλέπει  σύσταση  Μονάδων

Εσωτερικού  Ελέγχου  σε  όλους  τους  φορείς,  και  να  αναφέρω  ειδικά

για την Τοπική Αυτοδιοίκηση,  σύμφωνα με τα στοιχεία  μας,  σε  όλες

τις  Περιφέρειες,  και  περίπου  στο  80%  των  Δήμων,  έχουν  συσταθεί

Μονάδες  Εσωτερικού  Ελέγχου.  Αυτές  έχουν ετήσιο  πλάνο  ελέγχων,

από  τους  οποίους  προκύπτουν  κακώς  κείμενα  και  προτάσεις

βελτίωσης,  ενώ  μέσω  του  συστήματος  εσωτερικού  ελέγχου

επιτυγχάνεται  ταυτόχρονα  και  η  προστασία  του  δημοσίου

συμφέροντος,  και  η  παροχή  υψηλής  ποιότητας  για  τις  υπηρεσίες

προς τους πολίτες.

Τελευταία  αναφορά  στις  μεταρρυθμίσεις  μας.  Στο  πλαίσιο  της

Εθνικής  Πολιτικής  Διοικητικών  Διαδικασιών,  που  σκοπό  έχουν  την

αναβάθμισή  τους  και  την  καταπολέμηση  βεβαίως  της  περιττής

γραφειοκρατίας,  συνεχίζουμε  με  το  Εθνικό  Μητρώο  Διοικητικών

Διαδικασιών,  το  λεγόμενο  ΜΙΤΟΣ,  το  Εθνικό  Πρόγραμμα

Απλούστευσης  Διαδικασιών  που  ανασχεδιάζει  και  απλουστεύει  τις

διοικητικές  διαδικασίες,  και  το  Παρατηρητήριο  Γραφειοκρατίας,  με

το  οποίο  αξιολογούμε  τις  επιπτώσεις  και  τις  δράσεις  της

απλούστευσης. 
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Πρόκειται  για  μια  αυτονόητη  επανάσταση  στο  πλαίσιο  της

εξυπηρέτησης του πολίτη και  των επιχειρήσεων,  αφού με αυτόν τον

τρόπο δεν ψηφιοποιούμε την γραφειοκρατία. 

Και  φυσικά  η  απλούστευση  διοικητικών  διαδικασιών  θα

επεκταθεί και στους ΟΤΑ.

Κυρίες  και  κύριοι,  η  κυβέρνηση  του  Κυριάκου  Μητσοτάκη,  με

έργα  και  όχι  με  λόγια,  όπως  απέδειξα  με  τα  προαναφερθέντα,

απλώνει  ένα  μεγάλο  χέρι  συνεργασίας  σε  όλα  ανεξαρτήτως  τα

στελέχη  της  διοίκησης,  χωρίς  πολιτικούς,  ιδεολογικούς,

προσωπικούς ή άλλους διαχωρισμούς. 

Θεωρούμε τη συμβολή σας για την ανάπτυξη και  την ευημερία

της  χώρας  καθοριστική,  για  αυτό  θέλουμε  να  παρέχουμε  κάθε

δυνατό  εφόδιο  για  τη  βελτίωση  τη  δική  σας,  και  ακολούθως  τη

βελτίωση των υπηρεσιών που προσφέρετε  στους πολίτες.  Και  όπου

συναντάτε  δυσκολίες  και  εμπόδια,  οι  πόρτες  οι  δικές  μας  στο

Υπουργείο  Εσωτερικών  είναι  ανοιχτές  και  οφείλουμε  να

αυτοχαρακτηριζόμαστε  ως  σπίτι  σας,  γιατί  μαζί  μπορούμε  να

πετύχουμε  ένα  στόχο  απλό,  αλλά  ταυτόχρονα  πολύ  δύσκολο.  Κάθε

Έλληνας  και  κάθε  Ελληνίδα  να  εμπιστεύεται  το  θεσμό  της

Αυτοδιοίκησης, ανεξαρτήτως προσώπων και ανεξαρτήτως πολιτικών

τοποθετήσεων. Μαζί μπορούμε και θα τα καταφέρουμε. 

Καλή  επιτυχία  από καρδιάς  σε  όλες  και  σε  όλους.  Ευχαριστώ

πολύ. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  την  Υφυπουργό,  την  κυρία

Χαραλαμπογιάννη,  και  θα  τη  διαδεχτεί  στο  βήμα  ο  Γενικός

Γραμματέας  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  ο  κύριος

Σταυριανουδάκης.

Μ.  ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΥΔΑΚΗΣ:   Κύριε  Πρόεδρε,  κύριοι  Δήμαρχοι,

Υπουργοί  μας,  θεωρώ  ότι  οφείλω  να  μιλήσω  λίγο  εκτός  κειμένου,

δεδομένου ότι  οι  περισσότεροι  από εμένα περιμένετε  να πω κάποια

στοιχεία και κάποιες ανακοινώσεις, αλλά καλά θα είναι  να πούμε και

κάποιες  παρατηρήσεις,  οι  οποίες  είναι  πιστεύω  χρήσιμες  προς
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όλους  μας.  Και  αναφέρομαι  στην  πολιτική  ηγεσία  του  Υπουργείου

μας. 

Πιστεύω ότι  η  Αυτοδιοίκηση  που  ξεκινά  το  2024  είναι  τυχερή.

Έχει  μία  ηγεσία,  με  την  Υπουργό  μας,  τη  Νίκη  την  Κεραμέως,  τον

Αναπληρωτή  Υπουργό,  τον  Θοδωρή  τον  Λιβάνιο,  τους

Υφυπουργούς μας που παρίστανται  εδώ, τους Γενικούς Γραμματείς,

και  την  Ειδική  Γραμματέα  για  την  Ευζωία  των  Ζώων,  που  σαν  μία

ομάδα λειτουργούμε  ερχόμενοι  οι  περισσότεροι  από αυτούς  από τα

παλιά,  με  εμπειρία,  γνώση,  και  κυρίως  διάθεση  για  αποτέλεσμα.

Κάτι  που  το  Υπουργείο  Εσωτερικών,  με  εντολή  του  Κυριάκου

Μητσοτάκη,  έδωσε  από  την  πρώτη  μέρα  που  αναλάβαμε  σαν

κυβέρνηση. 

Και  δεδομένου  ότι  μαζί  με  την  κυρία  Χαραλαμπογιάννη

είμαστε  ανελλιπώς,  ίσως  τα  μοναδικά  στελέχη  που  αυτά  τα  4,5

χρόνια  έχουμε  εργαστεί,  έχουμε  ίδια  αντίληψη,  την  αγάπη  και  το

ενδιαφέρον  και  του  Πρωθυπουργού,  αλλά και  της  εκάστοτε  ηγεσίας

του Υπουργείου Εσωτερικών για την Αυτοδιοίκηση. 

Άκουσα πολλά πριν. Αντιλαμβάνομαι έχοντας την εμπειρία της

Αυτοδιοίκησης  ποια  είναι  τα  προβλήματα.  Να  πω  όμως  ότι  μαζί

έχουμε  συνεργαστεί  σε  κρίσιμα  θέματα,  που  μπορεί  να  μην

άπτονται  των οικονομικών και  των νομοθετικών τους προβλημάτων,

είτε  ήταν  των  Δήμων,  είτε  των  Περιφερειών,  θα  σας  θυμίσω  όμως

με δική της σκέψη και  ευελιξία επιλύσαμε και το θέμα των σχολικών

καθαριστριών,  που  χρόνιζε  με  μεγάλο  πρόβλημα  σε  χιλιάδες

εργαζόμενους.  Λύσαμε  το  νομοθετικό  πλαίσιο  των  Covid

εργαζομένων,  που  ακόμη  και  σήμερα  πολλοί  από  εσάς,  παρά  τις

διατάξεις,  τους  παρατείνετε  μέχρι  να  βρείτε  έναν  τρόπο,  αν  βρείτε,

να τους πλαισιώσετε. 

Και τέλος να πω  ότι το πάγιο αίτημα από το ’11, ’12 και μετά,

το  να  μπορούμε  να  μπούμε  μέσα  στην  επόμενη  χρονιά  στην

επαναπρόσληψη σημαντικού αριθμού Δημοτικών Αστυνομικών,  ούτε

ώστε να καλυφθεί και το κενό αυτό. 
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Παράλληλα  να  ευχηθώ  σε  όλους  τους  καινούργιους  ειδικά

Δημάρχους,  αλλά  και  τους  επανεκλεγέντες,  καλή  επιτυχία  στο  έργο

τους.  Να  ευχαριστήσω  όμως  και  από  τη  μεριά  μου  και  αυτούς  που

απέρχονται,  διότι  πολλές  φορές η κάλπη δεν είναι  σίγουρο ότι  είναι

απόλυτα δίκαιη,  ο λαός βέβαια ποτέ δεν κάνει  λάθος, υπάρχουν και

άνθρωποι  που  παρ’  όλο  που  προσέφεραν  σε  έργο,  προσέφεραν

στην τοπική κοινωνία, έκρινε διαφορετικά η κρίση των πολιτών. 

Βρισκόμενοι  λοιπόν  σήμερα  στην  αγαπημένη  μου

Θεσσαλονίκη,  στην  καρδιά  της  Μακεδονίας,  η  ΚΕΔΕ  και  η  ΕΕΤΑΑ

σε  συνεργασία,  μία  διαδικασία  που  έχει  ξεκινήσει  εδώ  και  περίπου

ενάμιση μήνα,  και  νομίζω ότι  ολοκληρώνεται  την επόμενη εβδομάδα

στην  κεντρική  Θεσσαλία,  έχουν  δημιουργήσει  μια  σειρά  Ημερίδων

που  πιστεύω  ότι  αποτελεί  ένα  κρίσιμο  σημείο  για  τους  ειδικά

νεοεκλεγέντες,  αλλά  και  τους  επανεκλεγέντες  Δημάρχους,  ούτως

ώστε  να  μπορούν  να  ενημερωθούν  για  τις  προκλήσεις  και  τις  νέες

νομοθετικές  ρυθμίσεις  που  θα  υλοποιηθούν  από  την  αρχή  της

επόμενης χρονιάς. 

Είναι  μια  πρωτοβουλία  που  κυρίως  οι  νέοι  αιρετοί  θα  τους

δώσει  μια  οργανωμένη  γνώση  για  τα  απαραίτητα  εφόδια  που  να

αντιμετωπίζουν  τις  προκλήσεις  της  νέας  τους  θέσης,  και

διαπιστώνουμε  δε  σε  αυτές  τις  Ημερίδες  κάθε  φορά  το  υψηλό

επίπεδο  του  ανθρωπίνου  δυναμικού  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.

Όπως προανέφερε και  η κυρία Χαραλαμπογιάννη,  η μεγάλη δύναμη

της Τοπικής Αυτοδιοίκησης είναι  το προσωπικό. Και  για αυτό και  το

πάγιο  αίτημα  που   υπάρχει  για  ενίσχυσή  του,  θα  βρει  ευήκοον  ους

τα  επόμενα  τρία  έως  τέσσερα  χρόνια,  εφόσον  λυθούν  οι

προτεραιότητα στην παιδεία και στην υγεία. 

Όλα  αυτά  λοιπόν  που  σήμερα  συζητάμε,  συντονίζονται  και

υλοποιούνται  μέσα  σε  ένα  αξιακό  περιβάλλον,  το  οποίο  θα

διασφαλίζει  την  ειλικρινή  και  αποτελεσματική  συνεργασία  μεταξύ

της  κεντρικής  κυβέρνησης,  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  και  της

τοπικής κοινωνίας. 
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Η  διαφάνεια,  η  λογοδοσία,  η  συμμετοχικότητα,  η

αποτελεσματικότητα,  η  αποδοτικότητα,  και  η  συνεχής  αξιολόγηση

με  μετρήσιμους  δείκτες,  αποτελούν  απαράβατους  όρους  της

Τοπικής Αυτοδιοίκησης που θέλουμε. 

Βάσει  αυτών  των  αρχών  σχεδιάζουμε  κάθε  μεταρρύθμιση  και

κάθε αναπτυξιακή στρατηγική στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Με  την  έναρξη  της  νέας  5ετούς  θητείας,  ο  νόμος  5056,  ο

οποίος  εγκαινιάζει  μια  νέα  εποχή  για  την  τοπική  διακυβέρνηση,

ένας  νόμος  που  ψηφίστηκε  πρόσφατα,  που  θεωρούμε  όμως  ότι

κλείνει  οριστικά  την  περίοδο  της  ακυβερνησίας  που  προκλήθηκε

από την απλή αναλογική. 

Θεσπίζει  ένα  νέο  μοντέλο  οργάνωσης  των  Δήμων  και  των

Περιφερειών,  το  οποίο  βασίζεται  σε  τρεις  βασικούς  άξονες.  Στην

οργάνωση  των  ΟΤΑ  ως  πυλώνων  ανάπτυξης  με  συμπαγή  και

αρραγή  λειτουργία,  στην  παρακολούθηση  των  επιδόσεών  τους  με

συγκεκριμένους  δείκτες  ανάπτυξης,  ποιότητας  και  οικονομικής

διαχείρισης,  και  τέλος  στην  ενίσχυση  της  διαφάνειας  με  την

καθιέρωση  ειδικής  συνεδρίασης  δημόσιας  λογοδοσίας  των

Δημοτικών Αρχών. 

Όλα  αυτά  μαζί  με  τα  πρακτικά  κυρίως  θέματα  που   αφορούν

τη  διοίκηση  και  την  οικονομική  διαχείριση  των  ΟΤΑ,  θα  αναλυθούν

σήμερα και αύριο, σε μια χρήσιμη Διημερίδα. 

Συνεχίζοντας  στο  ίδιο  πνεύμα  της  χρηστής  διακυβέρνησης,

επεξεργαζόμαστε  ήδη  το  νέο  Κώδικα  τον  Δημοτικό,  που  η

προσπάθειά  μας  είναι  μέχρι  το  τέλος  του  καλοκαιριού  να  έχει

ολοκληρωθεί  και  να  μπει  σε  διαβούλευση  και  να  ψηφιστεί  από  τη

Βουλή. 

Η  ολοκλήρωση  του  νέου  Δημοτικού  Κώδικα  αποτελεί  μια

σημαντική  πρόκληση  για  το  Υπουργείο  μας,  και  η  εφαρμογή  του

θεωρούμε  ότι  σίγουρα  δεν  θα  έχει  τα  44  άρθρα  που  είπε

προηγουμένως  ο  Πρόεδρος,  αλλά  θα  είναι  πολύ  πιο

συμπυκνωμένος,  με  περισσότερα  μηνύματα  στη  σύγχρονη  εποχή,
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και  πολύ  πιο  λειτουργικός  σε  σχέση  με  αυτά  που  υλοποιούνται

μέχρι σήμερα. 

Επιπλέον να θυμίσω σε όλους σας, όπως είπε και ο Πρόεδρος

της  ΚΕΔΕ,  ότι  ύστερα  από  την  απόφαση  του  Βόλου,  την  ομόφωνη,

που  εκδόθηκε  το  Νοέμβριο  του  ’22,  υλοποιούμε  από  τις  αρχές  του

’24  τον  νέο  τρόπο  κατανομής  των  ΚΑΠ  προς  όλους  τους  Δήμους,

μία  πρόταση  η  οποία  ενισχύει  κυρίως  τους  μικρούς,  μεσαίους,  και

ορεινούς  Δήμους,  χωρίς  από  την  άλλη  μεριά  να  αποστερεί  πόρους

από κανέναν από τους Δήμους τους μεγαλύτερους,  που μέχρι  τώρα

ευνοούντο  διότι  το  πληθυσμιακό  αποτελούσε  το  βασικό  συντελεστή

κατανομής των πόρων, που προσέγγιζε σχεδόν το 91 με 92%. 

Παράλληλα με το ότι  διασφαλίζουμε ότι  κανένας Δήμος δεν θα

χάσει  ούτε  ένα  ευρώ  σε  σχέση  με  το  ’23,  είμαστε  σε  μια  φάση

επεξεργασίας,  και  όπως  ειπώθηκε  και  διαβούλευσης,  με  τις  ΔΕΥΑ,

ούτως  ώστε  να  βρεθεί  μια  λύση  περισσότερο  λειτουργική,  και

κυρίως αποτελεσματική. 

Πράγματι  είναι  πολλά  τα  χρόνια  τώρα  που  συζητάμε  το  ίδιο

και  το  ίδιο  προβληματισμό  σχετικά  με  το  πώς  μπορούμε  να

αντιμετωπίσουμε  τις  ανελαστικές  από  τη  μια  μεριά  δαπάνες  των

ΔΕΥΑ,  αλλά  και  από  την  άλλη  μεριά  την  έλλειψη  και  δυνατότητας

είσπραξης  των  ανταποδοτικών  οφειλομένων,  αλλά  και  κυρίως  της

αποτελεσματικότητάς  τους  ως  προς  το  αποτέλεσμα  της  διανομής

του ύδατος. 

Παράλληλα  με  τις  (…)  παρεμβάσεις  του  Υπουργείου

Εσωτερικών  ενισχύει  τον  αναπτυξιακό  ρόλο  των  ΟΤΑ,  με

συγκεκριμένα χρηματοδοτικά εργαλεία. 

Έχουμε πολλές φορές επαναλάβει  ότι  αυτή η κυβέρνηση, αυτή

τη 5ετία που ήδη διανύουμε,  έχει  περίπου 6,5 δισεκατομμύρια ευρώ

δώσει  πλέον  των  νομοθετημένων  ΚΑΠ,  σύμφωνα  με  τα  όσα

προβλεπόταν  από  τις  αρχικές  συμπεριλήψεις  στους  οικονομικούς

προϋπολογισμούς της χώρας. 
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Από  τα  επιπλέον  αυτά  ποσά  στηρίξαμε  προγράμματα  όπως

ήταν  ο  ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ  Ι,  ο  Τρίτσης,  ο  Αντώνης  Τρίτσης,  το

ΦΙΛΟΔΗΜΟ ΙΙ,  το  ΕΠΑ,  ΠΔΕ,  που  παρά  τις  δυσκολίες  συνεχίζει  να

στηρίζει  πολλές από τις δράσεις όλης της Ελλάδας, και φυσικά μετά

από μεγάλη προσπάθεια, με το ΕΛΛΑΔΑ 2.0, το Ταμείο Ανάκαμψης,

με  το  γνωστό  πρόγραμμα  της  Οδικής  Ασφάλειας,  που  έφτασε  να

ενταχθούν 644 εκατομμύρια ευρώ. 

Εδώ  λοιπόν  να  πω  ότι  δώσαμε  μια  τελευταία  παράταση  στο

χρονοδιάγραμμα  υπογραφής  σύμβασης,  που  λήγει  στις  31/12/23.

Καλείστε  λοιπόν  όλοι  να  επισπεύσετε  τις  διαδικασίες,  καθότι  η

προθεσμία, το ορόσημο, ολοκληρώνεται.

Με  την  παραίνεση  αυτή  να  συμπληρώσω  ότι  στο  πρόγραμμα

του  Τρίτση,  που  ήδη  τρέχουν  3,45  δισεκατομμύρια   εντάξεις,  θα

μπει  στο  επόμενο  διάστημα  και  ένας  χρονικός  ορίζοντας

ολοκλήρωσης έργων που δεν  έχουν καν ξεκινήσει.  Μιλάμε  ήδη από

τις  αρχές  του  ’22,  όπου  έχουν  γίνει  οι  τελευταίες  εντάξεις,  κατά

μέσο  όρο  έχουμε  περίπου  2  χρόνια  εντάξεων,  και  εμείς  αυτή  τη

στιγμή  υπάρχουν  δεκάδες,  να  μην πω εκατομμύρια,  έργα,  τα  οποία

δεν έχουν ξεκινήσει. 

Σε  αυτό  το  σημείο  εφιστώ  την  προσοχή  ειδικά  των  νέων

Δημάρχων,  αφού  ενημερωθούν  από  τις  απερχόμενες  Δημοτικές

Αρχές,  να  επισπεύσουν  τις  διαδικασίες.  Δεν  είναι  νομίζω  θετικό

φαινόμενο  να  μας  έρχεται  Δήμαρχος  που  εντάχθηκε  ένα  αθλητικό

έργο  στο  Φιλόδημο  ΙΙ,  το  ’18,  και  να  ζητάει  παράταση  υλοποίησης

του έργου. 

Για  τη  Μακεδονία,  Ανατολική  Μακεδονία  και  Θράκη,  στο

πρόγραμμα  του  Αντώνη  Τρίτση  έχουν  ενταχθεί  84  έργα,  248

εκατομμυρίων  ευρώ,  και  8  έργα  προϋπολογισμού  19  εκατομμυρίων

από την Οδική Ασφάλεια. 

Για  την  Περιφέρεια  της  Δυτικής  Μακεδονίας,  54  έργα,  133

εκατομμυρίων,  και  4  έργα  26  εκατομμυρίων  για  την  Οδική

Ασφάλεια. 
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Ενώ  για  την  Κεντρική  Μακεδονία  184  έργα  συνολικού

προϋπολογισμού 505 εκατομμυρίων. 

Αυτό που σίγουρα θα πρέπει να δώσουμε μεγάλη σημασία, ότι

μόνο  το  πρόγραμμα  του  Αντώνη  Τρίτση,  που  ήταν  πρωτοποριακό

και  λειτούργησε  προς  όλη  τη  χώρα  θετικά,  έχουν  εγκριθεί  για  τις

τρεις  Περιφέρειες  322  έργα  που  πλησιάζει  ένα  δις.  Η  Αυτοδιοίκηση

ποτέ  στο  παρελθόν  δεν  είχε  τέτοια  ευχέρεια  εντάξεων,  και  μάλιστα

με  προδιαγραφές  τέτοιες  που  δεν  ήταν  παράλληλες  με  αυτές  του

ΕΣΠΑ,  και  για  αυτό  και  πολλοί  από  εσάς  τις  προτιμήσατε.  Αυτό

όμως  δεν  σημαίνει  ότι  δεν  είναι  το  ίδιο  χρήσιμες  για  τις  τοπικές

κοινωνίες,  για  αυτό  και  απαιτείται  η  σοβαρότητα  στην  υλοποίηση,

και φυσικά η ακριβής εφαρμογή των προβλεπομένων διατάξεων. 

Για  το  πρόγραμμα  αυτό  μπορώ  να  σας  πω ότι  έχει  αρχίσει  η

ενεργοποίηση,  σε  σχέση  με  την  Οδική  Ασφάλεια  αναφέρομαι,  των

καταπιστευτικών  λογαριασμών.  Και  γιατί  το  λέω  αυτό.  Γιατί

υπήρξαν  κάποιες  χρονικές  καθυστερήσεις  όπου  το  Ταμείο

Παρακαταθηκών  και  ο  νόμος  που  προβλεπόταν  για  το  Ταμείο

Ανάκαμψης,  επέβαλλε  να  δημιουργηθούν  ειδικοί  λογαριασμοί

Escrow χωριστά  για  τον  κάθε  Οργανισμό  που  χρηματοδοτείτο,  είτε

ήταν Δήμος, είτε ήταν Περιφέρεια. 

Δώσαμε  λοιπόν  τη  δυνατότητα  να  ανοίξει  αυτός  ο

λογαριασμός,  που  δυστυχώς  ήθελε  απόφαση  είτε  Δημοτικού

Συμβουλίου,  είτε  Περιφερειακού  Συμβουλίου,  και  μέσα  σε  αυτές  τις

μέρες  γίνονται  οι  πρώτες  πληρωμές.  Ήδη  έχουμε  134  εκατομμύρια

τα  οποία  είναι  διαθέσιμα  προς  όλους,  και  μέσα…  το  τέλος  του

έτους, θα πάρουμε άλλα εκατό. 

Εδώ  θα  είναι  χρήσιμοι  πολλοί  από  εσάς  με  το…  είτε  είσαστε

συνεχιζόμενοι,  είτε  καινούργιοι,  να  τρέξετε  γρήγορα  να  πάρετε  τις

προκαταβολές,  ούτως  ώστε  η  απορρόφηση  αυτή  να  γίνει  πολύ  πιο

γρήγορα, και κυρίως να είμαστε εντός των οροσήμων των χρονικών,

καθότι  είμαστε  το  μόνο  Υπουργείο  που  ξεκίνησε  τόσο  γρήγορα  και

τις  απορροφήσεις,  και  κυρίως  θα  είμαστε  και  οδηγός  του  τρόπου
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λειτουργίας των εντάξεων έργων, και φυσικά όλων των  διαδικασιών

που ακολουθούνται μέχρι να γίνονται οι εκταμιεύσεις. 

Και  σε  αυτό  ίσως  εμείς  να  φαινόμαστε  στις  μεταξύ  μας

σχέσεις ότι καθυστερούμε, αλλά σε σχέση με τα άλλα Υπουργεία και

τους άλλους φορείς είμαστε μακράν πιο γρήγορα. 

Στα  αναπτυξιακά  λοιπόν  χρηματοδοτικά  εργαλεία  που  ήδη

ανέφερα,  είναι  σημαντικό  να  πούμε  ότι  συνεχίζει  ο  Φιλόδημος  ΙΙ,

κάτι  το  οποίο  έρχεται  από  το  2018,  αλλά  παρ’  όλα  αυτά  υπάρχουν

πολλές προσκλήσεις που παραμένουν μη υλοποιημένες. 

Τέλος,  να  πω  ότι  οι  φυσικές  καταστροφές  που  δυστυχώς

έχουν  πλήξει  το  τελευταίο  διάστημα  τη  χώρα,  είναι  ένα  σημαντικό

πρόβλημα στην απορρόφηση του ΕΠΑ του δικού μας, το οποίο αν…

μάλλον  όπως όλοι  γνωρίζετε,  ήταν 500 εκατομμύρια  μέχρι  το  2025.

Έχει  ήδη φτάσει  το  ένα  εκατόν σαράντα,  με  τη μόνη διαφορά ότι  το

μεγαλύτερο  μέρος  από  αυτά  έχει  αφιερωθεί  στις  φυσικές

καταστροφές που πλήττουν τη χώρα. 

Στο  πρόγραμμα  του  Φιλόδημος  ΙΙ,  περίπου  221  εκατομμύρια

υλοποιούνται  στη  Μακεδονία  –  Θράκη,  και  σε  όλες  τις  τρεις

Περιφέρειες  που  αναφέραμε.  Γενικότερα  μπορούμε  να  πούμε

λοιπόν  ότι  τα  προγράμματα  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  όλη  η

Μακεδονία  και  η  Θράκη,  υλοποιεί  μέσα  από  το  Φιλόδημο  Ι,  το

Φιλόδημο  ΙΙ,  και  τον  Τρίτση,  περίπου  ένα  δις  τριακόσια

εκατομμύρια. 

Όλοι  οι  Δήμοι  λοιπόν  διαχειρίζονται  μεγάλα  αναπτυξιακά

προγράμματα,  με  πολύ  σημαντικά  έργα,  και  φυσικά  με  μεγάλο

κοινωνικό  αποτύπωμα.  Για  αυτό  και  το  Υπουργείο  παραμένει  δίπλα

σας,  θα  είναι  δίπλα  σας,  και  φυσικά  μαζί  με  την  πολιτική  ηγεσία

επεξεργαζόμαστε  νέες  προτάσεις,  που  θέλω να  πιστεύω θα έχουμε

ευήκοον  ους  από  το  Υπουργείο  Οικονομικών,  και  να  είμαστε

σύντομα σε θέση να τις παρουσιάσουμε. 

Κυρίες  και  κύριοι,  αγαπητές  φίλες  και  φίλοι,  η  κυβέρνηση,  το

Υπουργείο  Εσωτερικών,  η  Γενική  Γραμματεία  Αυτοδιοίκησης  και
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Αποκέντρωσης,  έχει  εμπιστευτεί  την  ευημερία  των  πολιτών  στα

χέρια  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.  Στρατηγική  επιλογή  μας  είναι  οι

Δήμοι  να  αποτελέσουν  πυλώνες  βιώσιμης  ανάπτυξης,  κοινωνικής

συνοχής των πολιτών. 

Και  κλείνοντας θα πω ότι  σε αυτή την προσπάθεια δεν μπορεί

να  λείψει  κανένας  από  όλους  μας.  Θέλω  να  πιστεύω  ότι  οι  νέες

Δημοτικές  Αρχές  που  αναλαμβάνουν  την  1 η  του  έτους,  έχουν  τη

διάθεση,  έχουν  τη  δυνατότητα,  και  τη  δική  μας  στήριξη,  για  να

έχουν  ένα  καλό  αποτέλεσμα  στη  5ετία  που  επέρχεται.  Για  αυτό  και

εμείς σας χρειαζόμαστε, για να έχουμε μια ισχυρή Αυτοδιοίκηση. 

Εμείς  σαν  Υπουργείο  θωρακίζουμε  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση

με θεσμικά, αλλά και χρηματοδοτικά εργαλεία. Εσείς σαν αιρετοί της

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  πρέπει  να  θέσετε  σε  υψηλή  προτεραιότητα

τη  συνεχή  βελτίωση  των  διοικητικών,  οργανικών,  διαχειριστικών,

και αναπτυξιακών ικανοτήτων των Δήμων σας. 

Αγαπητές  φίλες  και  φίλοι,  η  νέα  αυτοδιοικητική  περίοδος

ανοίγει  μπροστά  μας  με  πολλές  προκλήσεις  και  ευκαιρίες,  που

απαιτούν  από  την  κεντρική  κυβέρνηση,  από  τις  Περιφέρειες,  και

από  τους  Δήμους,  να  συνεργαστούμε  στενά,  και  να  εργαστούμε

σκληρά για να τις αντιμετωπίσουμε. 

Είμαι  σίγουρος  ότι  όλοι  μαζί,  με  αγαστή  συνεργασία,  και  με

διάθεση  συμπόρευσης,  θα  μπορέσουμε  να  μετατρέψουμε  τις

προκλήσεις σε ευκαιρίες ανάπτυξης, προόδου και ευημερίας. 

Τα  στελέχη  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  που  δεν  παύω  να

λέω ότι  πολλά από αυτά είναι  και  σήμερα εδώ,  τα οποία ευχαριστώ

για  τη  μέχρι  τώρα  συνεργασία  τους  και  πάνω από  όλα  τη  δική  σας

ενημέρωση,  που  τα  βρίσκετε  σε  διαθεσιμότητα  24  ώρες  το  24ωρο

σε  κάποιες  περιπτώσεις,  δεν  είναι  υπερβολή  αυτό  που  λέω,  της

ΚΕΔΕ,  και  της  ΕΕΤΑΑ,  είναι  πάντα  δίπλα  σας,  και  στηρίζουν  κάθε

προσπάθειά  σας.  Είναι  μερικοί  εδώ  πέρα  που  δεν  κλείνουν  και  το

τηλέφωνο. 
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Εύχομαι  λοιπόν  καλή  επιτυχία  στο  έργο  σας,  και  πιστεύω ότι

όλοι  μαζί  θα  παλέψουμε  τα  επόμενα  χρόνια  να  είναι  επ’   ωφελεία

της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  του  κράτους  μας,  και  κυρίως  των

πολιτών.

Να είστε καλά. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  Γενικό  Γραμματέα  του

Υπουργείου Εσωτερικών,  τον κύριο Σταυριανουδάκη,  και κλείνοντας

τον  κύκλο  των  χαιρετισμών  θα  ακούσουμε  διαδικτυακά  την  Ειδική

Γραμματέα  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  υπεύθυνη  για  τα  ζώα

συντροφιάς, την κυρία Δημοπούλου.

ΔΗΜΟΠΟΥΛΟΥ:   Καλησπέρα  σε  όλους.  Χαίρομαι  πάρα  πολύ  που

για ακόμη μια φορά είμαι μαζί σας, αν και απομακρυσμένα.

Θα  ήθελα  να  ευχαριστήσω  για  άλλη  μια  φορά  τους

εκπροσώπους  της  ΕΕΤΑΑ  και  της  ΚΕΔΕ,  όλους  εσάς  οι  οποίοι

βρίσκεστε  εκεί,  τους  επανεκλεγέντες  και  νεοεκλεγέντες  Δημάρχους.

Σας  εύχομαι  καλή  δύναμη,  μια  δημιουργική,  επιτυχημένη  και

αποδοτική θητεία. 

Το  έργο  σας  είναι  πάρα  πολύ  δύσκολο  και  πάρα  πολύ

σημαντικό,  το  γνωρίζετε  πάρα  πολύ  καλά,   πολύ  καλύτερα  από

εμένα που δεν έχω και προϋπηρεσία στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Θεωρώ  πως  τέτοιου  είδους  ενέργειες  σαν  τη  σημερινή,  μία

από  τις  πολλές  που  έχουν  οργανώσει  η  ΚΕΔΕ  και  η  ΕΕΤΑΑ,  είναι

ιδιαιτέρως  σημαντικές  γιατί  φέρνουν  σε  επαφή   την  τοπική

κοινωνία,  την Τοπική Αυτοδιοίκηση, και την κεντρική διοίκηση, αλλά

κυρίως  φέρνουν  σε  επαφή  εσάς  όλους,  έτσι  ώστε  να  μπορέσετε  να

μεταφέρετε  ο  ένας  στον  άλλον  την  εμπειρία,  τη  γνώση,  την

τεχνογνωσία. 

Αυτό  που  θέλουμε  κεντρική  διοίκηση  και  Τοπική

Αυτοδιοίκηση,  οι  οποίες  είναι  άρρηκτα  συνδεδεμένες,  είναι  θέλουμε

πολίτες  ευχαριστημένους,  θέλουμε  οι  Δήμοι  της  χώρας  μας  να

παραμένουν  ανθρώπινοι,  θέλουμε  να  είναι  βιώσιμοι

περιβαλλοντικά,  να  είναι  φιλικοί  για  τους  πολίτες  τους,  ελκυστικοί
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για  τους  επισκέπτες,  και  ανοιχτοί  για  την  αξιοποίηση  της

επιχειρηματικότητας. 

Το ζήτημα της  διαχείρισης  των αδέσποτων ζώων συντροφιάς,

είναι  ένα  εξόχως  δύσκολο  ζήτημα.  Το  γνωρίζουμε  όλοι  πάρα  πολύ

καλά.  Ένα  ζήτημα  που  στο  παρελθόν  καμία  κυβέρνηση  μέχρι  τώρα

δεν  είχε  αντιληφθεί  τη  σπουδαιότητά  του,  και  δεν  το  είχε

συμπεριλάβει  στην  ατζέντα  της.  Αυτό  γίνεται  αντιληπτό  αν

αναλογιστούμε  ότι  στο  παρελθόν  οι  επιχορηγήσεις  προς  τους

Δήμους ήταν ελάχιστες έως μηδαμινές. 

Με  τη  μεταφορά  της  αρμοδιότητες   στο  Υπουργείο

Εσωτερικών,  στηρίζουμε  τους  Δήμους  συνεχώς,  με  προγράμματα

στειρώσεων  και  εμβολιασμών,  προγράμματα  για  τη  δημιουργία

καταφυγίων  αδέσποτων  ζώων,  αλλά  και  προγράμματα  για  την

προμήθεια εξοπλισμού και όχι μόνο. 

Το  Υπουργείο  Εσωτερικών,  μέσω  του  προγράμματος

Φιλόδημος,  έχει  εκδώσει  δύο  προσκλήσεις  για  την  κατασκευή,

επισκευή,  συντήρηση  και  εξοπλισμό  εγκαταστάσεων  καταφυγίων

αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς,  ύψους  συνολικά  43  εκατομμυρίων

ευρώ,  καθώς  και  για  τον  εξοπλισμό,  για  την  υλοποίηση  των

επιχειρησιακών  προγραμμάτων  των  Δήμων,  συνολικού

προϋπολογισμού 40 εκατομμυρίων ευρώ.

Ενώ  μόλις  πριν  από  μερικές  μέρες  μια  νέα  πρόσκληση  του

Αναπληρωτή  Υπουργού,  του  Υπουργείου  μας,  έχει  εκδοθεί  με

σκοπό για  άλλη  μια  φορά να  στηρίξουμε  τους  Δήμους στο  δύσκολο

αυτό έργο τους, ύψους 15 εκατομμυρίων ευρώ, προκειμένου να σας

βοηθήσουμε  στη  σήμανση  και  στη  στείρωση  των  αδέσποτων  ζώων

συντροφιάς. 

Επιπλέον,  το  2020  διατέθηκαν  για  πρώτη  φορά  πιστώσεις

από τους ΚΑΠ του Υπουργείου  Εσωτερικών,  αποκλειστικά και  μόνο

για  την  ευρύτερη  δυνατή  κάλυψη  αναγκών  σίτισης  και

ιατροφαρμακευτικής  περίθαλψης  των  αδέσποτων  ζώων,  ύψους  1,5

εκατομμυρίων  ευρώ,  ενώ  το  2022  εγκρίθηκαν  πιστώσεις  ύψους  5
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εκατομμυρίων  ευρώ  από  τους  ΚΑΠ  επίσης,  αποκλειστικά  και  μόνο

για  την  υλοποίηση  των  δράσεων  διαχείρισης   αδέσποτων  ζώων

συντροφιάς στους Δήμους. 

Το  ζήτημα  της  διαχείρισης  των  αδέσποτων  ζώων  συντροφιάς

είναι  ένα  ζήτημα  που  χρήζει  δράσεων  δώδεκα  μήνες  το  χρόνο,

ασταμάτητα, για την εύρυθμη λειτουργία των τοπικών κοινωνιών. 

Στο  πλαίσιο  αυτό,  και  αντιλαμβανόμενοι  την  ανάγκη

αντιμετώπισης  της  κατάστασης,  αλλά  και  της  έλλειψης  ενός

θεσμικού  φορέα  να  εφαρμόσει  πλήρως  το  κανονιστικό  πλαίσιο  και

να  στηρίξει  τους καθ’  ύλην αρμόδιους,  τους Δήμους,  συστάθηκε για

πρώτη  φορά  στην  ιστορία  της  χώρας  με  πρωτοβουλία  του

Πρωθυπουργού,  κυρίου  Κυριάκου Μητσοτάκη,  τον  Ιούνιο  του  2022,

η  Ειδική  Γραμματεία  για  την  Προστασία  των  Ζώων  Συντροφιάς,  με

σκοπό τη  συστηματική  παρακολούθηση και  εφαρμογή  του  θεσμικού

πλαισίου  που  ορίζεται  από  τον  νόμο  4830/21  για  την  προστασία

των ζώων, την εξασφάλιση της ευζωίας τους, αλλά και τη διαχείρισή

τους. 

Το  πρόβλημα,  αγαπητές  κυρίες  και  κύριοι,  δεν  είναι  τα

αδέσποτα  ζώα.  Το  πρόβλημα  είναι  η  διαχείρισή  τους.  Η  πιθανόν

κακή  διαχείρισή  τους  σε  κάποιες  περιπτώσεις,  αλλά  και  η  καθόλου

διαχείριση. 

Η  ύπαρξη  πολλών  αδέσποτων  ζώων,  και  η  αποτελεσματική

διαχείρισή  τους,  αποτελεί  μείζον  ζήτημα  με  τεράστιες  κοινωνικές

προεκτάσεις.  Είναι  ένα  θέμα πολύπλευρο,  πολύπλοκο,  που  απαιτεί

πολλή  δουλειά.  Απαιτεί  αυτό  που  λέμε  στην  καθομιλουμένη,  να

σηκώσετε  στην  κυριολεξία  τα  μανίκια  και  να  δράσετε

αποτελεσματικά.  Και  με  πολύ  μεγάλη  χαρά  και  ικανοποίηση  θα

ήθελα  να  αναφέρω  ότι  υπάρχουν  Δήμοι  που  στο  σύντομο  αυτό

χρονικό  διάστημα  της  ίδρυσης  της  Ειδικής  Γραμματείας,  έχουμε

εξαιρετική συνεργασία και τα έχουν καταφέρει αρκετά καλά. 
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Ο  ορθή  διαχείριση  των  αδέσποτων  ζώων  απαιτεί  σκληρή

δουλειά,  απαιτεί  συνεργασία,  συντονισμένες  και  ολιστικές  δράσεις,

με σεβασμό στα δικαιώματα και των ζώων. 

Την  ευθύνη  πάνω  στο  θέμα  αυτό  την  έχουμε  αντιληφθεί  και

ως  κυβέρνηση,  και  ως  Υπουργείο.  Και  αυτό  και  η  Ειδική

Γραμματεία,  για  να  στηρίξει  τους  Δήμους,  είναι  παρούσα,  να  σας

στηρίξει,  να σας ενεργοποιήσει, και να σας βοηθήσει να επιτελέσετε

το έργο σας. 

Έτσι  λοιπόν,  ήδη  έχει  ξεκινήσει  σε  συνεργασία  με  το  Εθνικό

Κέντρο  Διοίκησης  και  Αυτοδιοίκησης,  ένα  πλήρες  πρόγραμμα

εκπαίδευσης γύρω από τον  νόμο  4830,  και  τον  τρόπο με τον  οποίο

μπορείτε  να  διαχειριστείτε  το  ζήτημα  των  αδέσποτων  ζώων,  και  θα

παρακαλούσα  πάρα  πολύ  να  συμμετάσχετε  όσοι  περισσότερο

μπορείτε.  

Επίσης,  τις  επόμενες  μέρες,  θέλοντας  να  στηρίξουμε  όσο

μπορούμε  τους  Δήμους,  θα  εκδώσουμε  μια  εγκύκλιο,  σύμφωνα  με

την  οποία  θα  μπορείτε  να  κατευθυνθείτε  γύρω  από  τα

Επιχειρησιακά  Προγράμματα  τα  οποία  πρέπει  να  ετοιμάσετε  και  να

μας καταθέσετε. 

Ενώ  επίσης  θα  ετοιμάσουμε  ένα  σχέδιο,  το  οποίο  θα  σας

αποστείλουμε,  προκειμένου  να  μπορέσετε  να  κατευθυνθείτε  για  να

ετοιμάσετε  το  δικό  σας  σχέδιο  δράσης  όσον  αφορά  θέματα

διαχείρισης κρίσεων και  έκτακτων καιρικών συνθηκών.  Ένα θέμα το

οποίο  το  αντιμετωπίσαμε  ιδιαιτέρως  τον  τελευταίο  χρόνο,  καθώς οι

φωτιές  και  οι  πλημμύρες έπληξαν τη χώρα μας,  και  θέλω να πω ότι

η  συνεργασία  που  είχα  με  τους  Δήμους  που  επλήγησαν  ήταν

ιδιαιτέρως σημαντική και είχε πολύ θετικά αποτελέσματα. 

Να  ευχαριστήσω  μέσα  από  εδώ  για  τη  συνεργασία  τον  Δήμο

Αλεξανδρούπολης,  φυσικά  το  Δήμο  Γαλατσίου,  τον  κύριο

Μαρκόπουλο,  ο  οποίος  είναι  συνεχώς  δίπλα  μας  και  βοηθάει  τα

αδέσποτα  ζώα όλης  της  Αττικής,  αλλά  και  όσους  τους  Δήμους  που

επλήγησαν και με τους οποίους είχαμε μια εξαιρετική συνεργασία. 
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Η  κυβέρνηση  έχει  προβεί  στη  θέσπιση  μιας  σειράς  μέτρων,

αλλά  και  στην  επίτευξη  έργων  για  τα  ζώα συντροφιάς,  με  απώτερο

σκοπό  τη  διαχείριση  του  ζητήματος  και  τη  διασφάλιση  της  ευζωίας

τους.  Στο  πλαίσιο αυτό το προσεχές  διάστημα πρόκειται  να  δοθούν

σε  παραγωγική  λειτουργία  δύο  μεγάλα,  δύο  εμβληματικά  έργα  της

κυβέρνησης,  για  το  ζήτημα  της  διαχείρισης  των  αδέσποτων  ζώων,

το  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς,  και  το  Εργαστήριο  Φύλαξης

και Ανάλυσης Γενετικού Υλικού στην Ακαδημία Αθηνών. 

Το  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς  αποτελεί  την  πιο

καινοτόμο  ψηφιοποίηση  όλων  των  πληροφοριών  που  αφορούν  στα

ζώα  συντροφιάς.  Σκοπός  του  είναι  η  ορθή  εφαρμογή  του

νομοθετικού  πλαισίου  και  η  αποτελεσματική  διαχείριση  των

αδέσποτων  ζώων.  Πρόκειται  για  ένα  ιδιαιτέρως  σημαντικό  έργο,  το

οποίο θα σας βοηθήσει να λειτουργήσετε αποτελεσματικά. 

Μέσα από τα Επιχειρησιακά Προγράμματα, τα οποία πλέον θα

καταθέτετε  ψηφιακά,  και  θα  μας  δείχνετε  το  έργο  σας  και  τις

δράσεις  σας  πάνω  στα  θέματα  της  διαχείρισης  των  αδέσποτων

ζώων.  Μέσα  λοιπόν  από  τα  Επιχειρησιακά   σας  Προγράμματα  και

βάσει  των  δεικτών  απόδοσης,  θα  μπορείτε  να  αξιολογείτε  το  έργο

σας.  Και  βάσει  αυτού  του  έργου  το  οποίο  συντελείται,  του

απολογιστικού σας έργου, αλλά και  του έργου γενικά,  θα γίνεται  και

η  κατανομή  πλέον  των  επιχορηγήσεων  προς  την  Τοπική

Αυτοδιοίκηση. 

Το  Εργαστήριο  Φύλαξης  και  Ανάλυσης  Γενετικού  Υλικού

αποτελεί  μια  παγκόσμια  καινοτομία.  Σκοπός  του  είναι  να  γίνεται  η

ταυτοποίηση  των  εγκαταλελειμμένων  νεογέννητων  ζώων

συντροφιάς,  και  να  τιμωρούνται  παραδειγματικά  οι  ιδιοκτήτες,

καθώς  η  εγκατάλειψη  κουταβιών  πλέον  νεογέννητων  θεωρείται

κακούργημα σύμφωνα με το νόμο 4830. 

Και  επίσης  έχει  σκοπό  να  δώσει  ένα  τέλος  στην  ανεξέλεγκτη

αναπαραγωγή  που  συμβαίνει  στη  χώρα  μας.  Δυστυχώς  σε  κάθε

γωνιά  αυτής  της  χώρας  η  παράνομη  εκτροφή  είναι  ένα  θέμα  το

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

47



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

οποίο  έχει  στιγματίσει  τη  χώρα,  και  έχει  οδηγήσει  στο  τεράστιο

αριθμό  των  αδέσποτων  ζώων,  οι  οποίοι  με  έναν  πρόχειρο

υπολογισμό μπορεί να ξεπερνούν και τα δύο εκατομμύρια. 

Κλείνοντας  θα  μου  επιτρέψετε  να  πω  δυο  πράγματα  πολύ

σύντομα και  θέλοντας  να σας βοηθήσω όσο μπορώ. Να σας πω ότι

για  να  έχετε  έναν  Δήμο  χωρίς  αδέσποτα,  το  πρώτο  που  πρέπει  να

καταφέρετε,  και  μπορείτε  να  το  καταφέρετε,  και  αυτό  το  δείχνει  το

γεγονός ότι  υπάρχουν Δήμοι που το έχουν καταφέρει,  είναι  να έχετε

ένα  Δήμο  με  ζώα  που  έχουν  ιδιοκτήτες  και  έχουν  σήμανση.  Η

υποχρεωτική  σήμανση  ισχύει  από  το  2012.  Και  δυστυχώς  έχουμε

ζώα με ιδιοκτήτες που ακόμα  δεν έχουν σήμανση. 

Στειρώσεις,  προγράμματα  στειρώσεων.  Μαζικά  προγράμματα

στειρώσεων με  εθελοντικές  ομάδες  κτηνιάτρων.  Πραγματοποιούνται

συχνά  σε  πολλούς  Δήμους  της  χώρας,  στη  Βέροια,  στη  Λάρισα,

στην  Ηγουμενίτσα,  σε  συνεργασία  με  τους  εθελοντές,  στην  Εύβοια,

οι  Δήμοι…  στο  Δήμο  Ιστιαίας-Αιδηψού,  οι  Δήμοι  σε  συνεργασία  με

εθελοντικές  ομάδες  κτηνιάτρων  προχωρούν  σε  προγράμματα

στειρώσεων  με  πολύ  σημαντικά  αποτελέσματα.  Θα  μου  επιτρέψετε

να  πω  επειδή  ήμουν  παρούσα  σε  ένα  από  αυτά,  ότι  σε  μία

εβδομάδα κατάφεραν με τη βοήθεια Γερμανών κτηνιάτρων στο Δήμο

Λαρισαίων να στειρώσουν 450 αδέσποτα ζώα. 

Χρειαζόμαστε  και  ελέγχους,  είναι  ένα  αναγκαίο  κακό.

Ελέγχους  από  την  Αστυνομία,  σε  συνεργασία  με  τους  Δήμους.

Έχετε  το δικαίωμα να ζητήσετε  τη συνδρομή της Αστυνομίας αν δεν

έχετε  Δημοτική  Αστυνομία.  Οργανώστε  ομάδες,  κάντε  ελέγχους.

Ελέγξτε τα τσομπανόσκυλα,  ελέγξτε την ανεξέλεγκτη αναπαραγωγή.

Μόνο  αν  κλείσουμε  την  πηγή  θα  μπορέσουμε  να  μειώσουμε  τον

αριθμό  των  αδέσποτων  ζώων.  Το  να  στειρώνουμε  μόνο  δεν  μας

βοηθάει.  Αυτό  που  θέλουμε  είναι  να  κλείσουμε  τη  βρύση,  να

κλείσουμε την πηγή, να ελέγξουμε την αναπαραγωγή. 

Η Ειδική Γραμματεία  εδώ και  ούτε  ενάμιση  χρόνο,  είναι  δίπλα

στην  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Είμαι  πολύ  χαρούμενη  που  καθημερινά
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αρμόδιοι  Αντιδήμαρχοι,  εντεταλμένοι  Σύμβουλοι,  υπάλληλοι,  και

Δήμαρχοι,  είναι  σε  επικοινωνία  μας  μαζί  μας,  θέλοντας  πλέον  να

δώσουν λύση σε αυτό το πρόβλημα. Και γιατί  είναι  πολύ σημαντικό;

Γιατί  ποτέ  μέχρι  τώρα  δεν  υπήρχε  ο  θεσμικός  φορέας  που  θα

στήριζε  και  θα  κατεύθυνε  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  πάνω  στη

διαχείριση των αδέσποτων ζώων. 

Είμαι  απόλυτα πεπεισμένη πως με την κατάλληλη συνεργασία

Τοπική  Αυτοδιοίκηση  και  κεντρική  διοίκηση  μπορούμε  να

προσφέρουμε  πολλά  πάνω  σε  αυτό  το  δύσκολο  έργο,  γιατί  ισχυρή

και αποτελεσματική Τοπική Αυτοδιοίκηση σημαίνει  ισχυρό κράτος. 

Καλή  δύναμη  στο  έργο  σας.  Σας  ευχαριστώ  πάρα  πολύ  για

ακόμη μία φορά.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Και  εμείς  ευχαριστούμε  την  Ειδική  Γραμματέα,  την

κυρία Δημοπούλου. 

Και  κλείνοντας  το  πρώτο  μέρος  των  χαιρετισμών,  μπαίνουμε

στην Α’ Θεματική Ενότητα. 

Α’ ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ

ΣΥΣΤΗΜΑ  ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ  –  ΚΑΤΑΣΤΑΤΙΚΗ  ΘΕΣΗ  ΑΙΡΕΤΩΝ  -

ΕΠΟΠΤΕΙΑ 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να  καλέσουμε  στο  βήμα  την  πρώτη  Αντιπρόεδρο

του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου,  την  κυρία  Άννα  Λιγωμένου,  και  να  την

ευχαριστήσω  και  εγώ  για  τη  συνεχή  παρουσία  της   σε  όλο  αυτό  το

οδοιπορικό που κάνουμε μαζί με την ΚΕΔΕ. 

Α.  ΛΙΓΩΜΕΝΟΥ:   Αξιότιμες  κυρίες  και  αξιότιμοι  κύριοι,  καλησπέρα

σας.  Ευχαριστώ  πολύ  για  την  τιμητική  πρόσκληση,  και  την  ΕΕΤΑΑ
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και  την  ΚΕΔΕ,  να  συμμετέχω  στις  ενημερωτικές  συναντήσεις  των

νεοεκλεγέντων αιρετών. 

Επιτρέψτε  μου  να  σας  συγχαρώ  για  την  επιτυχία  σας,  και  να

σας ευχηθώ μία  γόνιμη και  αποτελεσματική,  δημιουργική  θητεία,  να

είναι  ακώλυτη και να έχει   πάντα επιτυχίες. 

Εγώ  θα  ασχοληθώ  με  τα  σύγχρονα  θέματα  ελέγχου  στους

Οργανισμούς  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  τους  οποίους  διενεργεί  το

Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Είναι  γνωστό  ότι  ο  έλεγχος  είναι  μια  από  τις  λειτουργίες  του

management,  και  μάλιστα  πολύ  χρήσιμη,  παρότι  ο  έλεγχος  πολλές

φορές  μας  ενοχλεί,  μας  βοηθάει  όμως  να  καταλάβουμε  εάν  έχουμε

τη σωστή πορεία για την επιτυχία των στόχων μας. 

Για  αυτό  ακριβώς  υπάρχουν  διάφοροι  ελεγκτικοί  θεσμοί,

προκειμένου  να  βλέπουμε  εάν  η  δημόσια  διοίκηση  είναι

αποτελεσματική,  αν  είναι  αποδοτική,  και  αν  ικανοποιεί  τις

απαιτήσεις  για  τη  διασφάλιση  των  αρχών  της  διαφάνειας,  της

χρηστής  δημοσιονομικής  διαχείρισης,  της  χρηστής  διοίκησης,  της

αξιοκρατίας,  της  ακεραιότητας,  και  της  λογοδοσίας  όσων

διαχειρίζονται δημόσια εξουσία και δημόσιο χρήμα. 

Η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  έχει  ως  αποστολή  αυτά  που

προβλέπονται  στα  άρθρα  75  επόμενα  του  Κώδικα,  του  γνωστού

Κώδικα,  από  το  νόμο  3852/10,  αυτά  που  προβλέπονται  στο  νόμο

4555/18.  Για  να  πετύχει  όμως  την  αποστολή  της  πρέπει  να  έχει

δημοσιονομική αυτοτέλεια,  υπό την έννοια ότι  για να διασφαλιστεί  η

διοικητική αυτοτέλεια των ΟΤΑ, η οποία προβλέπεται  και στο άρθρο

102  του  Συντάγματος,  πρέπει  ο  ίδιος  ο  Οργανισμός  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης να έχει  και  να διαχειρίζεται  περιουσιακά στοιχεία και

να  έχει  την  πρακτική  δυνατότητα  να  βρίσκει  τους  αναγκαίους

πόρους για την εκπλήρωση της αποστολής του. 

Το  Ελεγκτικό  Συνέδριο  είναι  δίπλα  στους  Οργανισμούς

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  και  μέσα  από  τους  ελέγχους  τους  οποίους

διενεργεί  προσπαθεί  να  τους  εξασφαλίσει  τη  δημοσιονομική
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βιωσιμότητα,  προκειμένου οι  Οργανισμοί  Τοπικής Αυτοδιοίκησης να

υλοποιήσουν  την  αποστολή  τους  μέσω  νόμιμης,  κανονικής  και

χρηστής δημοσιονομικής διαχείρισης. 

Το  Ελεγκτικό  Συνέδριο  και  οι  αρμοδιότητές  του  προβλέπονται

από  το  άρθρο  98  του  Συντάγματος.  Πρόκειται  για  ένα  ανώτατο

δημοσιονομικό  δικαστήριο,  που  είναι  εξωτερικός  ελεγκτής  του

δημόσιου τομέα. 

Παρακολουθεί,  ελέγχει  και  αξιολογεί  την  αποτελεσματικότητα,

και  την  επάρκεια  των  Υπηρεσιών  Εσωτερικού  Ελέγχου,  και  των

εσωτερικών δικλείδων όλων των φορέων της γενικής κυβέρνησης. 

Οι  σύγχρονοι  λοιπόν  έλεγχοι  του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου,  γιατί

έχει  αλλάξει  το  νομοθετικό  πλαίσιο προκειμένου οι  έλεγχοι  αυτοί  να

διευρυνθούν,  θα  αναφέρουμε  πρώτα  τον  έλεγχο

αποτελεσματικότητας συστημάτων εσωτερικού ελέγχου. 

Πού  αποβλέπουν  αυτοί  οι  έλεγχοι;  Προσπαθούν  λοιπόν  να

διερευνήσουν  αν  οι  ελεγχόμενοι  φορείς  έχουν  την  ικανότητα  να

αποτρέψουν  τους  δημοσιονομικούς  κινδύνους.  Ενδεικτική  αναφορά

δημοσιονομικών  κινδύνων  γίνεται  στην  απόφαση,  στην  κανονιστική

απόφαση της ολομέλειας  του Ελεγκτικού Συνεδρίου,  τον αριθμό της

οποίας  βλέπετε  στη  διαφάνεια,  του 2020,  όπως είναι  ο  κίνδυνος  μη

σύννομης  εκταμίευσης  από  τον  φορέα  δημόσιου  χρήματος  ή

διάθεσης  περιουσίας.  Λόγου  χάρη,  πληρωμή  χωρίς  υπαρκτή

παραλαβή. 

Επίσης,  άλλη  περίπτωση,  είναι  ο  κίνδυνος  αυθαίρετης  υλικής

αφαίρεσης  ή  καταστροφής  της  περιουσίας  του  φορέα.

Παραδείγματος χάρη, υπεξαίρεση. 

Ο κίνδυνος ανάληψης από το φορέα υποχρέωσης, χωρίς όμως

να έχει  τη δυνατότητα να εκπληρώσει την υποχρέωσή του αυτή. 

Αν  λοιπόν  το  Ελεγκτικό  Συνέδριο  κάνοντας  τον  έλεγχο  αυτόν

αποτελεσματικότητας  των  συστημάτων  εσωτερικού  ελέγχου,

διαπιστώσει  ότι  ο  ελεγχόμενος  φορέας έχει  ανεπαρκές  σύστημα,  σε

αυτή  την  περίπτωση  δύναται  να  ασκήσει  προληπτικό  έλεγχο
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νομιμότητας  και  κανονικότητας,  ορισμένης  κατηγορίας  δαπανών,

προκειμένου  να  διασφαλιστεί  η  νόμιμη  και  κανονική  διάθεση  του

δημοσίου χρήματος. 

Αυτή  λοιπόν  είναι  μια  περίπτωση  που  ενώ  λέμε  ότι  ο

προληπτικός  έλεγχος  έχει  καταργηθεί,  εντούτοις  αυτή  είναι  μια

περίπτωση  όπου  μπορεί  το  Ελεγκτικό  Συνέδριο  να  ασκήσει

προληπτικό έλεγχο. 

Δεύτερη  κατηγορία  σύγχρονων  ελέγχων  είναι  οι  έλεγχοι

αξιοπιστίας  των  λογαριασμών.  Προβλέπεται  στο  άρθρο  82  του

νόμου  4820/2021.  Πρόκειται  για  τον  Οργανισμό  του  Ελεγκτικού

Συνεδρίου.  Και  τι  γίνεται  λοιπόν  στο  πλαίσιο  των  ελέγχων  αυτών;

Ελέγχεται  αν  οι  λογαριασμοί  είναι  επαρκώς  κατανοητοί,  και  αν

αποδίδουν  μια  πιστή  απεικόνιση  της  διαχείριση  στην  οποία

αναφέρονται. 

Η  αληθής  απεικόνιση  της  διαχείρισης  αποτελεί  βασικό

στοιχείο  της ποιότητας των λογαριασμών,  το οποίο μετά τον έλεγχο

της κανονικότητας οδηγεί στην ολοκλήρωση του ελέγχου. Είναι ένας

έλεγχος  όπου  εδώ  βλέπουμε  τόσο  η  λογιστική,  όσο  και  η  νομική

επιστήμη, να συμβαδίζουν. 

Μια  τρίτη  κατηγορία  ελέγχων  είναι  οι  έλεγχοι  επιδόσεων.  Οι

έλεγχοι  αυτοί  στοχεύουν  στη  διατύπωση  ελεγκτικής  γνώμης

αναφορικά  με  το  εάν  οι  ελεγχόμενοι  φορείς  εκτελούν  τους  σκοπούς

τους  σύμφωνα  με  τις   αρχές  οικονομικότητας,  αποδοτικότητας,  και

αποτελεσματικότητας. 

Ας  θυμηθούμε  λοιπόν  το  νόμο  3871/10,  που  για  πρώτη  φορά

μίλησε για χρηστή δημοσιονομική διαχείριση. 

Σκοπός  των  ελέγχων  αυτών  είναι  να  γίνουν  συστάσεις  για

βελτίωση  του  ελεγχόμενου  φορέα.  Αν  όμως  κατά  τη  διάρκεια  των

ελέγχων  αυτών  διαπιστωθεί  έλλειμμα,  τότε  το  έλλειμμα   αυτό

καταλογίζεται  σε  βάρος  των  υπευθύνων  για  την  αποκατάστασή  του

προσώπων. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

52



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

Τέταρτη κατηγορία ελέγχων αναφέρω τους ελέγχους αυτούς οι

οποίοι  εστιάζουν  στη  νομιμότητα  και  στην  κανονικότητα  των

πράξεων  δέσμευσης  πίστωσης  από  τον  προϋπολογισμό  των

Οργανισμών  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  της  ανάληψης  νομικής

υποχρέωσης,  της  εκκαθάρισης,  της  εντολής  πληρωμής,  και  της

λογιστικής αποτύπωσης των σχετικών συναλλαγών. 

Διενεργούνται  όταν  επί  διαχειριστικών  πεδίων  υψηλού

ελεγκτικού  ενδιαφέροντος  κρίνεται  ότι  η  διαχειριστική

δραστηριότητα  εμφανίζει  κινδύνους αξιοπιστίας  των λογαριασμών ή

παρατυπία στον υποκείμενο στους λογαριασμούς συναλλαγών. 

Επίσης  υπάρχουν  οι  έλεγχοι  για  τη  διατύπωση  συστάσεων.

Όταν το Ελεγκτικό Συνέδριο διαπιστώνει παθογένειες ή προβλήματα

σχετικά  με  την  εκτέλεση  προγραμμάτων  επιδόσεων,  ή  οργανωτικά,

ή  λειτουργικά  προβλήματα,  διατυπώνει  συστάσεις  τις  οποίες

γνωστοποιεί  στην  εκτελεστική  εξουσία,  εν  προκειμένω  στο

Υπουργείο  Εσωτερικών  και  στο  Υπουργείο  Οικονομικών,  και  στη

συνέχεια  παρακολουθεί  τη  συμμόρφωση  των  ενδιαφερομένων

φορέων προς τις συστάσεις. 

Σχετική  είναι  η  έκθεση  ελέγχου  4  του  2023,  για  τις  απευθείας

αναθέσεις.  Οι  φορείς  στους  οποίους  απευθύνεται  η  έκθεση  αυτή,  ο

έλεγχος  αυτός,  πρέπει  να  τους  αντιμετωπίζουν  οι  Οργανισμοί

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  εν  προκειμένω,  ως  βοήθημα  για  την

αποτελεσματικότερη  άσκηση  της  δημόσιας  εξουσίας  που  τους  έχει

ανατεθεί.  

Οι  έλεγχοι  είσπραξης  εσόδων  των  Οργανισμών  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης,  δεδομένου  ότι  γνωρίζουμε  πόσο σημαντικό  είναι  να

υπάρχει  η  δύναμη  η  οικονομική  που  μπορούν  να  έχουν  οι

Οργανισμοί  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  από  μόνοι  τους  και  όχι  μέσω

χρηματοδοτήσεων,  καταλαβαίνουμε  ότι  οι  έλεγχοι  αυτοί  είναι  πολύ

σημαντικοί,  είναι  δε  σύγχρονοι  έλεγχοι,  δεν είναι  ούτε προληπτικοί,

ούτε  κατασταλτικοί  όπως  θα  δούμε  εκ  των  υστέρων.  Δηλαδή  τι
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σημαίνει  σύγχρονοι  έλεγχοι;  Σημαίνει  ότι  γίνονται  κατά  τη  διάρκεια

του οικονομικού έτους το οποίο διατρέχει.  

Εδώ  λοιπόν  αρμόδιος  είναι  ο  Επίτροπος  του  Ελεγκτικού

Συνεδρίου,  αυτός  που  είναι  αρμόδιος  και  για  τον  κατασταλτικό

έλεγχο, και διαπιστώνει  εάν γίνεται  πράγματι  κανονική είσπραξη. Σε

περίπτωση  λοιπόν  που  υπάρχει  αδράνεια  είσπραξης,  ο  Επίτροπος

καλεί  τα  αρμόδια  Όργανα  να  ενεργήσουν  μέσα  σε  ορισμένη  εύλογη

προθεσμία,  την  οποία  τους  τάσσει  για  να  εισπράξουν  τα  έσοδά

τους.  Αν  όμως  αυτό  δεν  γίνει,  τότε  οι  υπάλληλοι  που  από  δόλο  ή

βαριά   αμέλεια  συνεχίζουν  να  αδρανούν,  παραπέμπονται  στο

Ελεγκτικό Συνέδριο για καταλογισμό. 

Ο  προσυμβατικός  έλεγχος  είναι  επίσης  ένας  έλεγχος  πολύ

σημαντικός  εν  όψει  του  ότι  όλοι  θέλουμε  προμήθεια,  θέλουμε  να

κάνουμε  έργα,  ή  παροχή  υπηρεσιών,  παραδείγματος  χάρη

καθαρισμός  σε σχολεία, σε Δήμους και  τα λοιπά, σε Δημαρχεία.  Σε

αυτή  την  περίπτωση  έχουμε  συμβάσεις  έργων,  συμβάσεις

προμηθειών,  συμβάσεις  υπηρεσιών,  και  συμβάσεις   αγοράς

ακινήτων. Εάν  η προϋπολογιζόμενη δαπάνη των συμβάσεων αυτών

είναι  πάνω  από  300.000  €,  μέχρι  1.700.000,  τον  προσυμβατικό

αυτόν έλεγχο  τον  διενεργεί  ο  Επίτροπος του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου,

αυτός  που  είναι  αρμόδιος  και  για  τον  κατασταλτικό  έλεγχο  των

λογαριασμών. 

Αν  είναι  πάνω  από  ένα  εκατομμύριο  επτακόσιες  χιλιάδες,

υπάρχει  ειδικό  Κλιμάκιο,  το  Ε’  για  τα  έργα,  το  ΣΤ’  για  τις

προμήθειες,  και  το  Ζ’  για  τις  υπηρεσίες,  που  ασκεί  τον…  ένας

δικαστικός  σχηματισμός  λοιπόν  είναι  αυτός,  δεν  είναι  ένας

Επίτροπος που είναι  δικαστικός  υπάλληλος,  ο  οποίος  λόγω του  ότι

είναι  υψηλό το  ποσό χρειάζεται  και  ένα  πιο σύνθετο  Όργανο για  να

ασκήσει τον έλεγχο αυτόν. 

Εάν  έχουμε  συγχρηματοδοτούμενα  από  ενωσιακούς  πόρους

έργα,  και  είναι  το  ποσό πάνω από πέντε  εκατομμύρια,  σε  αυτή  την
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περίπτωση ο έλεγχος ο προσυμβατικός ασκείται  από τα Κλιμάκια τα

αντίστοιχα του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Γιατί  υπάρχει  αυτό,  αυτή  η  διαφορά  σε  αυτό  το  χρηματικό

όριο; Προκειμένου να μην παρακωλύονται  τα έργα που γίνονται  από

ενωσιακούς πόρους. 

Λοιπόν,  τι  ελέγχουμε λοιπόν εδώ; Έχουμε έλεγχο νομιμότητας

των  διοικητικών  πράξεων  που  προηγούνται  της  κατακύρωσης,

καθώς και έλεγχο του σχεδίου σύμβασης. 

Πότε υπάρχει  αρνητική κρίση είτε  από τον Επίτροπο, είτε  από

το  Κλιμάκιο;  Όταν  υπάρχουν  ουσιώδεις  νομικές  πλημμέλειες.  Τι

σημαίνει  ουσιώδεις  πλημμέλειες;  Σημαίνει  για  παράδειγμα  ότι

νοθεύεται  ο  ελεύθερος  ανταγωνισμός,  η  διαφάνεια  της  όλης

διαδικασίας,  ότι  μέσα  από  το  έργο  το  οποίο  πρόκειται  να  γίνει  δεν

εξασφαλίζεται  το  δημόσιο  συμφέρον,  ή  ότι  προσβάλλεται  η

προστασία του περιβάλλοντος. 

Σε  περίπτωση  που  ο  έλεγχος  αποβεί  θετικός,  είτε  από  τον

Επίτροπο,  είτε  από  τα  Κλιμάκια,  γίνεται  κανονικά  η  σύμβαση,

προχωράνε κανονικά τα έργα, δεν υπάρχει κώλυμα. 

Σε  περίπτωση όμως που  είναι  αρνητικά  τα  έργα,  η  κρίση  των

Κλιμακίων,  δεν  μπορούν  να  γίνουν  ούτε  τα  έργα,  ούτε  οι

προμήθειες, ούτε η παροχή των υπηρεσιών. Σε αυτή την περίπτωση

λοιπόν δίδεται μία ακόμη ευκαιρία, η προσφυγή ανάκλησης, η οποία

ασκείται  σε  Τμήμα  πλέον  και  όχι  σε  Κλιμάκιο,  σε  έναν  ευρύτερο

δικαστικό  σχηματισμό,  μέσα   σε  δεκαπέντε  μέρες  από  την

κοινοποίηση  της  πράξης  του  Κλιμακίου  ή  του  Επιτρόπου  στον

αρμόδιο φορέα. 

Σε  περίπτωση που επίσης  είναι  θετική  η κρίση του  Τμήματος,

συνεχίζεται  κανονικά,  γίνονται  τα  έργα,  εάν  όμως  είναι   αρνητική  η

κρίση  υπάρχει  μια  τρίτη  ευκαιρία,  είναι  η  προσφυγή  αναθεώρησης

που  γίνεται  στην  Ολομέλεια,   ασκείται  στην  Ολομέλεια,  και  επίσης

μέσα σε δεκαπέντε μέρες από την κοινοποίηση της αρνητικής αυτής

απόφασης. 
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Περνάμε  τώρα  στον  κατασταλτικό  έλεγχο,  αντικείμενο  του

οποίου  είναι  το  σύνολο  των  διαχειριστικών  στοιχείων,  όχι  μόνο…

δεν ελέγχουμε μόνο τις  δαπάνες,  αλλά ελέγχουμε και  την είσπραξη,

ελέγχουμε  και  την  απόδοση  υπέρ  τρίτου,  αλλά  έχουμε  και  τη

διαχείριση  της  δημόσιας  περιουσίας,  παραδείγματος  χάρη

εκμίσθωση  κυλικείου  σε  δημόσιο  σχολείο,  διαχείριση

κληροδοτήματος, εκμίσθωση σε ιδιώτη χώρου, πλατείας και λοιπά. 

Ο  κατασταλτικός  έλεγχος  λοιπόν  προσπαθεί  να  διαπιστώσει

εάν  οι  λογαριασμοί  έχουν  ορθώς,  ή  σε  περίπτωση  που

διαπιστωθούν  ελλείμματα,  αναζητούν  οι  ελεγχόμενοι…  μάλλον

αναζητεί  ο  Επίτροπος  να  βρει  ποιος  είναι  ο  υπεύθυνος  για  το

έλλειμμα αυτό που έχει  δημιουργηθεί. 

Σε  αυτή  λοιπόν  την  περίπτωση,  με  το  φύλλο  μεταβολών  και

ελλείψεων,  καλεί  τους  υπεύθυνους  να  δικαιολογήσουν  για  ποιο

λόγο  υπάρχουν  αυτά  τα  ελλείμματα.  Εάν  τα  ελλείμματα  είναι  μέχρι

εκατό  χιλιάδες  και  δεν  τα  δικαιολογήσουν  οι  ελεγχόμενοι,  σε  αυτή

την περίπτωση καταλογίζονται.  Εάν είναι  πάνω από εκατό  χιλιάδες,

σε  αυτή  την  περίπτωση  το  πόρισμα  το  οποίο  έχει  διενεργήσει  ο

Επίτροπος  το  στέλνει  στο  Α’  Κλιμάκιο,  το  οποίο  πριν  αυτό  προβεί

στον  καταλογισμό,  καλεί  τους  ελεγχόμενους  να  δικαιολογήσουν  τα

ελλείμματα τα οποία δημιουργήθηκαν. 

Ο  έλεγχος  των  εξόδων.  Τι  ελέγχουμε  λοιπόν  στα  έξοδα;

Ελέγχουμε  αν  μία  δαπάνη  είναι  νόμιμη.  Τι  σημαίνει  αυτό;  Σημαίνει

ότι  προβλέπεται  από διάταξη νόμου, ή ότι  είναι  λειτουργική, δηλαδή

ότι  εξυπηρετεί  τους  σκοπούς  του  οικείου  φορέα,  και  επίσης

ελέγχουμε αν υπάρχει σχετική πίστωση στον προϋπολογισμό. 

Ελέγχουμε  επίσης  και  την  κανονικότητα  της  δαπάνης,  δηλαδή

αν  έχει  αναληφθεί  νόμιμα,  αν  υπάρχουν  τα  σχετικά  δικαιολογητικά,

και η σχετική απαίτηση να μην έχει  υποπέσει σε παραγραφή. 

Ο έλεγχος των κρατήσεων, που είπαμε προηγουμένως. 

Αυτό  λοιπόν  που  πρέπει  να  ξέρουμε  και  ισχύει  μόνο  στους

Δήμους,  και  όχι  στις  Περιφέρειες,  είναι  ο  ειδικός  κατά
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προτεραιότητα  κατασταλτικός  έλεγχος.  Σε  περίπτωση  λοιπόν  που

υπάρχει  ένα  ένταλμα  και  πάει  στον  ταμία  και  ο  ταμίας  αρνείται  και

αμφισβητεί  τη  νομιμότητα  του  σχετικού  αυτού  εντάλματος,  σε  αυτή

την  περίπτωση  λοιπόν  ο  Δήμαρχος  θα  πρέπει  να  σκεφτεί  αν  έχει

δίκιο  ο  ταμίας  ή  εάν  έχει  δίκιο  ο  ίδιος  που ζητάει  την  πληρωμή του

εντάλματος.  Σε  περίπτωση  που  δοθεί  το  εντέλλεστε  από  τον

Δήμαρχο, σε αυτή την περίπτωση, αν εμμένει  ο ταμίας στην άρνησή

του,  αφού  πληρώσει  τη  σχετική  δαπάνη,  στέλνει  τα  δικαιολογητικά

στον Επίτροπο για να ελέγξει  ποιος από τους δύο είχε δίκιο, αν είχε

δίκιο ο ταμίας, ή αν είχε δίκιο ο Δήμαρχος. 

Είναι  η  μοναδική  περίπτωση  μετά  από  τον  Κλεισθένη,  όπου

εδώ  ο  Δήμαρχος  εμφανίζεται  ως  υπόλογος.  Ενώ  κατά  κανόνα  μετά

τον Κλεισθένη είναι  διατάκτης. 

Δημοσιονομικώς  υπεύθυνοι,  είπαμε  ότι  όταν  υπάρχει  κάποιο

έλλειμμα,  αναζητεί  ο  Επίτροπος  να  δει  ποιος  είναι  ο  υπεύθυνος.

Αυτοί  λοιπόν  είναι  οι  δημοσιονομικώς  υπεύθυνοι,  αυτοί  που

εμπλέκονται  στη  δημοσιονομική  διαδικασία  για  την  παραγωγή

πράξεων με δημοσιονομικές συνέπειες. 

Δημοσιονομικώς  υπεύθυνοι  μπορεί  να  είναι  ο  υπόλογος,  ο

συνευθυνόμενος,  ο  αχρεωστήστως  λαβών,  οι  εκκαθαριστές  και  οι

εντολείς πληρωμής, ο ταμίας και λοιπά. 

Τι  γίνεται  όμως  τώρα  με  το  νέο  νόμο,  τον  4820/2021,  που

προαναφέραμε,  και  πρόκειται  για  τον  Οργανισμό  του  Ελεγκτικού

Συνεδρίου; 

Προσπαθεί  λοιπόν  ο  νόμος  αυτός  να  έχει  μια  ευθυδικία  γιατί

προσπαθεί  να  αναζητήσει  αυτός  που  ασκεί  τον  έλεγχο,  ποιος  έχει

ευθύνη και για ποιο κομμάτι.  

Υπάρχει  λοιπόν  μια   αλλαγή  σε  σύγκριση  με  το  προηγούμενο

νομικό  καθεστώς,  όπου  υπήρχε  αντιστροφή  του  βάρους  απόδειξης,

αυτό  σήμαινε  ότι  από  τη  στιγμή  που  κάποιος  ήταν  υπόλογος,  έτσι

και  αλλιώς  καταλογιζόταν  και  έπρεπε  αυτός  να  αποδείξει  ότι  δεν

ευθύνεται  ούτε  με  δόλο,  ούτε  με  βαριά  αμέλεια  ή  με  ελαφρά,  σε
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αντίθεση  τώρα  με  το  νέο  νομικό  καθεστώς,  αυτός  που  καταλογίζει,

αυτός  έχει  και  το  βάρος  να  αποδείξει  ότι  αυτόν  που  καταλογίζει

ευθύνεται. 

Αυτό  επίσης  που  πρέπει  να  προσέξουμε  εν  όψει  του  ότι

παίρνουμε  χρηματοδοτήσεις  από  την  Ευρωπαϊκή  Ένωση,  είναι  ότι

επίσης  πρέπει  να  κάνουμε  καλή  διαχείριση  των  χρημάτων  αυτών.

Έτσι  λοιπόν,  τι  σημαίνει  δημοσιονομικοί  έλεγχοι  σε  αυτή  την

περίπτωση;  Σημαίνει  ότι  ελέγχεται  η  τήρηση,  αν  ο  ελεγχόμενος

φορέας έχει  τηρήσει τους κανόνες σύμφωνα με τον τρόπο τον οποίο

έχει  λάβει αυτές τις χρηματοδοτήσεις. 

Σε  περίπτωση  λοιπόν  που  διαπιστώνεται  παράβαση  των

σχετικών  όρων  της  χρηματοδότησης,  επιβάλλεται  δημοσιονομική

διόρθωση,  αυτό  σημαίνει  ότι  ακυρώνεται  η  σχετική  χρηματοδότηση,

και  συνεπώς  τα  χρήματα  τα  οποία  έχει  λάβει  παραδείγματος  χάρη

ένας Δήμος, πρέπει να τα επιστρέψει. 

Το σύνθετο λοιπόν ερευνητικό πεδίο της δημόσιας ελεγκτικής,

εδράζεται  στο  δικαιικό  σύστημα  του  κράτους  δικαίου,  που

εμπεριέχει  πρωτίστως την αξιωματική αρχή της νομιμότητας  και  της

προστασίας  των  ανθρωπίνων  δικαιωμάτων,  και  συγχρόνως

αποδίδει  τη  δέουσα  προσοχή  σε  αξίες  και  κριτήρια  χρηστής

δημοσιονομικής  διαχείρισης,  δηλαδή  στην  οικονομικότητα,  την

αποδοτικότητα, και την αποτελεσματικότητα. 

Σε κριτήρια επίσης λογοδοσίας, διαφάνειας, δημοκρατικότητας

και ειλικρίνειας. 

Ως  εκ  τούτου,  το  παραδοσιακό  σύστημα  δημοσιονομικού

ελέγχου,  που  ήταν  μόνο  η  αρχή  νομιμότητας  και  κανονικότητας,

συνυπάρχει  αρμονικά  με  το  σύγχρονο  δημοσιονομικό  έλεγχο,

βελτιώνοντας  τη  δημοσιονομική  διαχείριση  των  δημόσιων  φορέων

προς την κατεύθυνση της επίτευξης των στόχων και  της αποστολής

κάθε  φορέα,  χωρίς  όμως  να  πλήττεται  η  δημοσιονομική  τους

βιωσιμότητα. 

Ευχαριστώ πολύ και καλή επιτυχία  στα νέα  σας καθήκοντα. 
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ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  πολύ  την  Αντιπρόεδρο  του

Ελεγκτικού  Συνεδρίου,  την  κυρία  Λιγωμένου,  και  ακολουθεί  στο

βήμα  ο  Κίμωνας  ο  Σιδηρόπουλος,  ο  Προϊστάμενος  του  Τμήματος

Οργάνωσης  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  Α’  Βαθμού,  του  Υπουργείου

Εσωτερικών. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Σας ευχαριστώ πολύ. 

Θα  ήθελα  να  εκφράσω  την  τιμή  που  μας  κάνετε  να

παραβρεθούμε  ενώπιόν  σας  και  να  παρουσιάσουμε  τη  διοικητική

πλευρά  των  ρυθμίσεων  και  των  διατάξεων,  και  την  τιμή  που  μας

κάνετε να εκτεθούμε και  να δείξουμε το πρόσωπο της διοίκησης και

στο  πώς  βλέπουμε  τις  διατάξεις,  και  αυτές  τις  διατάξεις

εμπεριέχονται ο τρόπος εφαρμογής τους στις εγκύκλιες οδηγίες που

εφαρμόζει  η  Διοίκηση,  η  Διοίκηση  των  Δήμων  πρωτίστως,  η  οποία

δέχεται  εγκύκλιες  οδηγίες  από  όλα  τα  Υπουργεία,  τα  καθ’  ύλην

αρμόδια  για  τις  αρμοδιότητές  τους,  και  έτσι  οι  Διοικήσεις  των

Δήμων  έχουν  μια  ολόπλευρη  και  ευρεία  γνώση  των  αντικειμένων.

Και  φυσικά  μετά  οι  Αποκεντρωμένες  Διοικήσεις  που  ελέγχουν  τις

πράξεις που εκδίδονται.  

 Θα  ήθελα  να  παρουσιάσω  μία  εισήγηση  που  να  σας

παρουσιάσω  την  πλευρά  τη  δικιά  μας,  της  γραφειοκρατίας,  και  να

έχουμε  ένα  διάλογο  για  να  δούμε  τις  ρυθμίσεις,  πώς  αυτές

εφαρμόζονται.  

Υπάρχει  μια  αυτοδιοικητική  ύλη,  δηλαδή  υπάρχουν

αρμοδιότητες που έχουν απονεμηθεί  σε Νομικά Πρόσωπα Δημοσίου

Δικαίου  με  τοπική  αρμοδιότητα,  που  είναι  οι  Δήμοι.  Οι  Δήμοι  αυτοί

έχουν  τις  αρμοδιότητες  που  ασκούν  και  κατά  τη  διάρκεια  της

θητείας  αυτές  τις  αρμοδιότητες  μπορεί  το  κράτος  να  τις

αναδιανείμει.  Μια  σημαντική  ρύθμιση  στη  νέα  αυτοδιοικητική

περίοδο,  είναι  η  κατάργηση  των  Νομικών  Προσώπων  Δημοσίου

Δικαίου  και  των  Κοινωφελών  Επιχειρήσεων,  που  έρχονται  ως

αρμοδιότητες στο Νομικό Πρόσωπο του δήμου. 
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Αυτό  το  Νομικό  Πρόσωπο  Δημοσίου  Δικαίου  με  τις

αρμοδιότητες  που  έχει  να  ασκήσει,  έχει  τα  διοικητικά  Όργανα  που

ασκούν  αυτές  τις  αρμοδιότητες,  που  είναι  ο  Δήμαρχος,  και  ο

Αντιδήμαρχος  που  ορίζεται  από  τον  Δήμαρχο,  που  είναι  τα  μόνα

Όργανα  που  ασκούν  αρμοδιότητες,  μονομελή  Όργανα  διοίκησης.  Ο

εντεταλμένος  Σύμβουλος  έχει  το  δικαίωμα  υπογραφής,  δεν  ασκεί

αρμοδιότητα. 

Αυτό  που  ενδιαφέρει  το  δημόσιο  όταν  ασκούνται  οι

αρμοδιότητες είναι  να ξέρουμε ποιος είναι αρμόδιος να κάνει  κάτι.  

Και  είναι  τα  συλλογικά  Όργανα,  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,  η

Δημοτική  Επιτροπή,  στη  δημοτική  περίοδο  που  ακολουθεί,  και  οι

Δημοτικές Κοινότητες,  που δεν αποτελούν Όργανα ενός ξεχωριστού

Βαθμού  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  αλλά  είναι  Όργανα  ενδοδημοτικής

αποκέντρωσης, είναι Όργανα δηλαδή που έχουν αρμοδιότητες και…

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Συγγνώμη, κύριε  Σιδηρόπουλε, συγγνώμη. 

Συνάδελφοι,  στο  βάθος,  οι  συνάδελφοι  που  παρακολουθούν

εμποδίζονται.  

Ευχαριστούμε πολύ. 

Κ.   ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Οι  Δημοτικές  Κοινότητες  δεν  αποτελούν

ξεχωριστό  Βαθμό  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.  Ο  νομοθέτης  απονέμει

συγκεκριμένες αρμοδιότητες στα Όργανα της Δημοτικής Κοινότητας,

με  σκοπό  την  επίτευξη  αποτελεσματικότερων  αρμοδιοτήτων

ενώπιον  των  πολιτών,  σε  μια  μορφή  επικουρικότητας.  Αλλά

αποτελούν  Όργανα  του  ιδίου  Δήμου,  του  Νομικού  Προσώπου  του

οικείου Δήμου. 

Στη  νέα  δημοτική  περίοδο  έχουμε  και  την  εισαγωγή  νέων

θεσμών,  όπως  είναι  η  Ειδική  Συνεδρίαση  Λογοδοσίας,  και  όπως

είναι  ο  νέος  ρόλος  των  δημοτικών  παρατάξεων.  Δηλαδή  οι

παρατάξεις,  μια  διαφορά  είναι,  (…)  παρατάξεις  τη  διανυόμενη

δημοτική  περίοδο  μπορούσαν  να  συνενωθούν,  ενώ  στη  νέα

αυτοδιοικητική περίοδο δεν υπάρχει αυτή η ρύθμιση. 
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Όλες  αυτές  τις  ρυθμίσεις,  και  για  όλες  αυτές  τις  αρμοδιότητες

που  έχουμε  αναφέρει  και  για  τα  Όργανα  και  τη  λειτουργία  τους,  η

Υπηρεσία  μας  έχει  προγράμματα  στο  Ινστιτούτο  Επιμόρφωσης,  για

να  μπορέσουμε  να  έχουμε  ένα  διάλογο  καθ’  όλη  τη  διάρκεια  της

θητείας, και έχει έναν ειδικό ιστότοπο μέσα στο site του Υπουργείου

Εσωτερικών,  ονομάζεται  Θεσμικά  Θέματα  Οργάνωσης  και

Λειτουργίας  Δήμων,  στον  οποίο  ιστότοπο  αναρτώνται  όλες  οι

εγκύκλιες  οδηγίες  και  όλο  το  κανονιστικό  πλαίσιο  που  αφορούν  τα

θέματα λειτουργίας των Δήμων. 

Να  πω  χαρακτηριστικά  ότι  έχετε  έρθει  σε  επαφή  κατά  τη

διάρκεια  της  προεκλογικής  περιόδου  και  για  τις  εκλογές,  με  την

πύλη  υποψηφιοτήτων.  Είναι  θέματα  της  Υπηρεσίας  μας  και  της

ομάδας μας. 

Τώρα είναι  τα  θέματα  της  εγκατάστασης  των  νεών  Δημοτικών

Αρχών,  για  τις  Δημαιρεσίες,  για  τους  Αντιδημάρχους,  που  θα

εκδοθούν  εγκύκλιες  οδηγίες  προγραμματισμένα  μέχρι  το  τέλος  του

χρόνου,  και  άλλες  εγκύκλιες  οδηγίες  που  θα επικαιροποιηθούν,  και

όλα  αναρτώνται  στον  ιστότοπο,  για  να  έχετε  μια  επικαιροποιημένη

γνώση  και  της  νομοθεσίας  που  μεταβάλλεται,  αλλά  και  του  τρόπου

εφαρμογής της. 

Θα  ήθελα  να  δείξω,  κατά  πρώτον,  αυτό  το  Νομικό  Πρόσωπο

Δημοσίου  Δικαίου,  πώς  θα  διοικηθεί  τις  πρώτες  μέρες.

Επαναλαμβάνω  όμως  ότι  η  εισήγηση  θίγει  μόνο  τα  θέματα.

Αναλυτική  παρουσίαση  γίνεται  στις  εγκύκλιες  οδηγίες  που

ακολουθούν. 

Μέχρι 31/12 θα διενεργηθεί  η ορκωμοσία των αιρετών. Αρχίζει

η ορκωμοσία από τις 12 του μηνός για το λόγο ότι  ο νομοθέτης έχει

θέσει ένα όριο για τη δυνατότητα αποποίησης των αιρετών οι οποίοι

έχουν  εκλεγεί  και  δεν  επιθυμούν  όμως  να  ορκιστούν  και  να

εγκατασταθούν.  Οπότε το ορθό είναι  από 12 του μηνός να οριστούν

οι ημερομηνίες ορκωμοσίας. 
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Τη  Δευτέρα,  1 η  Γενάρη,  ο  Δήμαρχος  έχει  το  δικαίωμα  να

ορίσει  Αντιδημάρχους. Θέτουμε αυτή την ημερομηνία έτσι  ρητώς για

να δείξουμε ότι  τα  Όργανα τα μονομελή δεν έχουν κάποια σχέση με

τη  συγκρότηση  των  συλλογικών  Οργάνων,  δηλαδή  μπορεί  να

οριστούν  και  πριν  τις  Δημαιρεσίες,  πριν  την  εκλογή  των  μελών  του

Προεδρείου,  και  πριν  την  εκλογή  των  μελών  της  Δημοτικής

Επιτροπής. 

Η  εκλογή  των  μελών  του  Προεδρείου  και  της  Δημοτικής

Επιτροπής θα διενεργηθεί  στις  2  Γενάρη,  και  μέχρι  τις  31 Γενάρη  ο

Δήμαρχος  θα  έχει  βγάλει  την  απόφαση  κατάταξης  του  προσωπικού

από τα Νομικά Πρόσωπα που καταργούνται. 

Μέχρι  τις  29  Φλεβάρη  θα  γίνει  η  πρώτη  συνεδρίαση  για  την

εκλογή  του  Συμπαραστάτη  του  Δημότη  και  της  Επιχείρησης,  καθώς

και η πρώτη Ειδική Συνεδρίαση Λογοδοσίας. 

Και  ως  τις  31  Μαρτίου  του  2024  είναι  η  καταληκτική

ημερομηνία  για  την  έκδοση  της  απόφασης  των  Δημοτικών

Συμβουλίων  για  τη  διατήρηση των Σχολικών Επιτροπών σε  Δήμους

στους  οποίους  λειτουργούν  σχολικές  μονάδες…  άνω  των  εκατό

σχολικών μονάδων. 

Ακροθιγώς  για  τα  Όργανα  Διοίκησης.  Είναι  ο  Δήμαρχος,  που

είναι  το  μονομελές  Όργανο  Διοίκησης,  και  το  Δημοτικό  Συμβούλιο

που είναι το συλλογικό Όργανο. 

Η  Δημοτική  Επιτροπή  έρχεται  να  αντικαταστήσει  την

Οικονομική  Επιτροπή,  την  Επιτροπή  Ποιότητας  Ζωής,  και  την

Εκτελεστική Επιτροπή. 

Θέτω  ένα  ζήτημα,  η  Επιτροπή Διαβούλευσης καταργείται,  δεν

μεταφέρονται  οι αρμοδιότητές της στη Δημοτική Επιτροπή. 

Και  είναι  τα  Όργανα  της  ενδοδημοτικής  αποκέντρωσης  που

είπαμε,  μέχρι  διακόσιους  κατοίκους,  από  τη  νέα  αυτοδιοικητική

περίοδο, δηλαδή από το ’97 που ήταν ο Καποδίστριας και είχαμε το

όριο  των  τριακοσίων  κατοίκων,  για  τη  νέα  αυτοδιοικητική  περίοδο

το  όριο  των  Δημοτικών  Κοινοτήτων  είναι  διακόσιοι  κάτοικοι.
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Διακόσιοι  κάτοικοι  και  κάτω  έχουν  ένα  μονομελές  Όργανο

Διοίκησης, τον Πρόεδρο. 

Από διακόσιους κατοίκους και άνω, ανάλογα με τον πληθυσμό

τους,  έχουν  τριμελή,  πενταμελή,  ενδεκαμελή,  και  δεκαπενταμελή

Συμβούλια,  που  και  αυτά  τα  Συμβούλια  ένα  μέλος  τους  είναι  ο

Πρόεδρος του Συμβουλίου της Δημοτικής Κοινότητας.   

Πιο  συγκεκριμένα  για  το  Δημοτικό  Συμβούλιο.  Το  πιο

σημαντικό  για  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  είναι  ότι  έχει  το  τεκμήριο  της

αρμοδιότητας,  δηλαδή  όταν  ο  νομοθέτης  απονέμει  στο  Νομικό

Πρόσωπο του Δήμου κάποια αρμοδιότητα χωρίς  να προσδιορίζει  το

Όργανο  το  οποίο  θα  την  ασκήσει,  κατά  τεκμήριο  είναι  το  Δημοτικό

Συμβούλιο. Μπορεί να λάβει, για θέματα ιδιαίτερα σοβαρά, με ειδική

πλειοψηφία,  θέματα  που  έχουν  απονεμηθεί  από  τον  νομοθέτη  στη

Δημοτική  Επιτροπή,  να  έρθει  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  να  αναλάβει

για  το  ιδιαίτερα σοβαρό  θέμα απόφαση το  ίδιο.  Και  συνεδριάζει  δια

ζώσης,  με  τηλεδιάσκεψη,  με  μικτό  τρόπο  και  δια  περιφοράς.  Όμως

θα πρέπει μία συνεδρίαση το μήνα να είναι  οπωσδήποτε δια ζώσης.

Εξαιρούνται  οι  ορεινοί  και  οι  νησιωτικοί  Δήμοι,  που  δεν  έχουν  την

υποχρέωση της μια φορά δια ζώσης το μήνα. 

Πώς  θα  γίνει  η  εκλογή  του  Προεδρείου.  Επειδή  η  δημοτική

περίοδος  είναι  πενταετής,  τα  μέλη  του  Προεδρείου  έχουν  δυόμισι

έτη  διάρκεια  το  αξίωμά  τους.  Εκλογή  θα  γίνει  στις  2  του  μηνός,

όμως  εάν  δεν  εκδοθεί  πρόσκληση  από  τον  πρώτο  σε  σταυρούς

Δημοτικό  Σύμβουλο  της  πλειοψηφίας,  ο  νομοθέτης  ο  ίδιος  καλεί  τα

μέλη του Δημοτικού Συμβουλίου  στις  3  του μηνός,  στις  οκτώ η ώρα

το  βράδυ,  εκδίδει  δηλαδή  ο  νομοθέτης  στην  πρόσκληση,  και  ορίζει

την ημερομηνία και είναι ο τόπος το Δημοτικό Κατάστημα. 

Αν  δεν  επιτευχθεί  η  εκλογή  για  οποιοδήποτε  λόγο,  ή  δεν

υπάρξει  απαρτία  στις  2  Γενάρη,  τότε  θα  πάμε  αυτοδικαίως  στη

συνεδρίαση στις 7 Γενάρη. 

Ο  Πρόεδρος  προέρχεται  από  την  παράταξη  του  Δημάρχου,  ο

Αντιπρόεδρος  από  τη  δεύτερη  σε  δύναμη  παράταξη  του  Δημοτικού
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Συμβουλίου,  και  ο  Γραμματέας  από  την  τρίτη  σε  δύναμη  δημοτική

παράταξη. 

Πώς θα γίνει  η  εκλογή. Ο επικεφαλής της παράταξης που έχει

το  αντίστοιχο  Όργανο,  ο  Δήμαρχος  για  τον  Πρόεδρο,  θα  δώσει

εγγράφως  στον  Προεδρεύοντα  το  όνομα  του  υποψηφίου  που  είναι

για  τη  συγκεκριμένη  θέση,  υποδεικνύει  εγγράφως  δηλαδή  ο

επικεφαλής.

Η  ψηφοφορία  είναι  φανερή,  τίθεται  μόνο  το  πρόσωπο  σε

ψηφοφορία,  είναι  φανερή,  δια  ανάταση  της  χειρός  δηλαδή,  και  στις

δύο  πρώτες  ψηφοφορίες  πρέπει  να  υπάρξει  απόλυτη  πλειοψηφία

του  συνόλου  των  μελών.  Αν  δεν  υπάρξει  στις  δύο  πρώτες

ψηφοφορίες,  τότε  πάμε  σε τρίτη,  που απαιτείται  το  ένα  τέταρτο  του

συνόλου  των  μελών  για  να  εκλεγεί  το  μέλος  του  Προεδρείου.  Αυτό

ισχύει για τον Πρόεδρο, τον Αντιπρόεδρο, και τον Γραμματέα. 

Αν δεν επιτευχθεί  η εκλογή ή δεν υπάρξει  απαρτία, πάμε στην

7  του  Γενάρη.  Ακολουθούμε  την  ίδια  διαδικασία,  για  τη  θέση  η

οποία μένει  κενή ή για τις τρεις θέσεις, οι οποίες μπορεί να μην έχει

επιτευχθεί εκλογή την πρώτη Κυριακή, να μην υπήρχε απαρτία.

Στις  7  Γενάρη  θα  ακολουθήσουμε  την  ίδια  διαδικασία  της

ψηφοφορίας,  και  αν  δεν  υπάρξει  πάλι  η  επίτευξη  για  μια

συγκεκριμένη θέση,  τότε πάμε για την κατά πλάσμα δικαίου εκλογή.

Δηλαδή  ο  νομοθέτης  θέλει  7  του  Γενάρη  να  υπάρχουν  και  να

λειτουργήσουν τα Συμβούλια.

Κρίσιμο  είναι  να  πούμε  ότι  τα  Συμβούλια  συγκροτούνται  σε

Σώμα εφόσον έχουν εκλεγεί  τα μέλη του Προεδρείου και  τα τρία.  Αν

δεν  έχουν  εκλεγεί  τα  μέλη  του  Προεδρείου  δεν  υπάρχει  Δημοτικό

Συμβούλιο,  είναι  ένα σύνολο Δημοτικών Συμβούλων.  Αλλά δεν είναι

διοικητικό  Όργανο.  Καθίσταται  διοικητικό  Όργανο  και  να  αρχίσει  να

λαμβάνει  αποφάσεις μόνο από την εκλογή και των τριών  μελών του

Προεδρείου.  Οπότε  ο  νομοθέτης  έρχεται  και  κατά  πλάσμα αναφέρει

το  ποιος  θα  καταλάβει  τις  αντίστοιχες  θέσεις.  Οπότε  Πρόεδρος  θα

είναι  ο  πρώτος  σε  σταυρούς  Δημοτικός  Σύμβουλος  της  παράταξης
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του  Δημάρχου,  Αντιπρόεδρος  ο  πρώτος  σε  σταυρούς  Δημοτικός

Σύμβουλος  της  δεύτερης  σε  δύναμη  παράταξης,  και  Γραμματέας  ο

πρώτος  σε  σταυρούς  της  τρίτης  σε  δύναμη  παράταξης  του

Δημοτικού Συμβουλίου. 

Η  Δημοτική  Επιτροπή.  Η  Δημοτική  Επιτροπή  έχει  την  εξής

διαφορά με τη διανυόμενη περίοδο. Ότι ορίζονται ρητώς οι θέσεις οι

οποίες  αντιστοιχούν  στην  παράταξη  του  Δημάρχου,  και  οι  θέσεις

που  αντιστοιχούν  εν  συνόλω  σε  όλες  τις  παρατάξεις  της

μειοψηφίας.  Ανάλογα  με  τα  μέλη  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,

αντίστοιχα  είναι  και  τα  μέλη  της  παράταξης  του  Δημάρχου,  δηλαδή

από 13  μέλη  μέχρι  19  μέλη  Δημοτικού  Συμβουλίου,  δύο θέσεις  έχει

ο  Δήμαρχος,  δύο  θέσεις  έχουν  όλες…  το  σύνολο  της  μειοψηφίας

του  Δημοτικού  Συμβουλίου.  Πρόεδρος  είναι  ο  Δήμαρχος  ή  ο

ορισμένος από αυτόν Αντιδήμαρχος για τη Δημοτική Επιτροπή. 

Στα Συμβούλια που έχουν 25 μέλη και 29 μέλη, είναι  δύο μέλη

της μειοψηφίας και τέσσερα μέλη  της πλειοψηφίας. 

Και  στα Συμβούλια που είναι  από 35 μέλη μέχρι  43 μέλη, τρία

μέλη είναι της μειοψηφίας και πέντε μέλη είναι πλειοψηφίας. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ο Δήμαρχος  είναι  επιπρόσθετα,  το  σύνολο  το

λέμε  στην  αρχή,  επιπρόσθετα  είναι  ο  Δήμαρχος  που  είναι

Πρόεδρος. 

Τα  μέλη  της  Δημοτικής  Επιτροπής  εκλέγονται  με  μυστική

ψηφοφορία.  Συμβαίνει  το  εξής,  για  να  δώσω την  εικόνα.  Καλούνται

από  τον  Πρόεδρο  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  καθόσον  έχουν  ήδη

εκλεγεί  τα μέλη του Προεδρείου, και  έπεται  η εκλογή των μελών της

Δημοτικής  Επιτροπής.  Εφόσον  είναι  εκλεγμένο  μέλος  ο  Πρόεδρος,

θα  καλέσει,  θα αναλάβει  τη  συνεδρίαση  και  θα  καλέσει  τα  μέλη της

πλειοψηφίας να έρθουν και  όποιος επιθυμεί  να θέσει  υποψηφιότητα

για  την  εκλογή  του  ως  μέλος  της  Δημοτικής  Επιτροπής.  Μετά  θα

καλέσει  τα  μέλη  της  μειοψηφίας  που  επιθυμούν,  εν  συνόλω πάντα,

να  θέσουν  υποψηφιότητα.  Δηλαδή  και  αυτός  που  θέτει  υποψήφιος,
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και  το εκλεκτορικό Σώμα, είναι  συγκεκριμένα.  Υποψηφιότητα θέτουν

μόνο  τα  μέλη  της  πλειοψηφίας  για  τις  θέσεις  της  πλειοψηφίας,  και

εκλέγονται  από  τα  μέλη  της  πλειοψηφίας.  Δικαίωμα  να  θέσουν

υποψηφιότητα  για  τις  θέσεις  της  μειοψηφίας  είναι  μόνο  οι

Σύμβουλοι  των  δημοτικών  παρατάξεων  της  μειοψηφίας,  και

δικαίωμα  να  τους  εκλέξουν  έχουν  μόνο  τα  μέλη  των  δημοτικών

παρατάξεων της μειοψηφίας. 

Καταγράφονται  στα  ψηφοδέλτια,  εφόσον  είναι  μυστική  η

ψηφοφορία,  και  θέτουν  σε  σταυρούς,  τόσους  σταυρούς,  τον

ανώτατο  αριθμό,  όσες  είναι  οι  αιρετές  θέσεις.  Δηλαδή  έχουν  δύο

μέλη  η  πλειοψηφία;  Μέχρι  δύο  σταυρούς  μπορούν  να  θέσουν,

ανεξαρτήτως  πόσοι  είναι  υποψήφιοι.  Έχουν  δύο  μέλη  η  μειοψηφία;

Δύο  σταυρούς  μπορούν  να  θέσουν,  ανεξαρτήτως  πόσοι  είναι

υποψήφιοι. 

Οι  πρώτοι  σε  σταυρούς  είναι  τακτικά  μέλη.  Δύο  μέλη  έχει  η

μειοψηφία;  Οι  δύο  πρώτοι  σε  σταυρούς  γίνονται  τακτικά  μέλη.  Οι

υπόλοιποι υποψήφιοι είναι  κατά σειρά αναπληρωματικά μέλη. 

Καλό  είναι  σε  οποιαδήποτε  περίπτωση ισοψηφίας,  το  λέει  και

η  νομοθεσία,  αλλά  θέλω  να  το  πω  εμφατικά,  να  γίνεται  κλήρωση,

γιατί;  Γιατί  είναι  κρίσιμο  να  βλέπουμε  τη  σειρά  της  αναπλήρωσης.

Αυτό γίνεται  και  για την παράταξη του Δημάρχου,  για τις δύο θέσεις

που  δικαιούται  ο  Δήμαρχος,  και  για  την  παράταξη  εν  συνόλω  της

μειοψηφίας για τις δύο θέσεις που δικαιούνται. 

Δεν  επιτρέπεται  να  εκλεγεί  μέλος  της  Δημοτικής  Επιτροπής  ο

Πρόεδρος  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  και  για  να  σας  κλείσω  λίγο

την  εικόνα  της  Δημοτικής  Επιτροπής,  τώρα  έχουμε  και  το

αντίστροφο,  η  Δημοτική Επιτροπή, θα το δούμε παρακάτω αυτό,  με

απόφαση  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  μπορεί  να  ορίζεται  και  ένας

Σύμβουλος  από  τις  παρατάξεις  που  δεν  μπόρεσαν  να  εκλέξουν

μέλη,  τακτικά  μέλη  στη  Δημοτική  Επιτροπή,  να  παρακολουθούν  τις

συνεδριάσεις  της  Δημοτικής  Επιτροπής  χωρίς  δικαίωμα  ψήφου.
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Είναι  η διάταξη που ισχύει και τώρα, συνεχίζει  να ισχύει και στη νέα

δημοτική περίοδο. 

Αν  δεν  επιτευχθεί  εκλογή  για  οποιοδήποτε  λόγο,  κυρίως

επειδή  δεν  θα  υπάρχει  απαρτία,  πάλι  θα  πάμε  στην  επόμενη  μετά

από  τρεις  μέρες  όμως  στη  Δημοτική  Επιτροπή,  όχι  μετά  από  την

επόμενη Κυριακή. Μετά από τρεις μέρες αν δεν επιτευχθεί απαρτία.

Αν  και  πάλι  δεν  έχουμε  εκλογή,  πάμε  ξανά  κατά  πλάσμα

δικαίου εκλογή μελών Δημοτικής Επιτροπής,  η οποία είναι  ως εξής.

Αν  δικαιούται  δύο  έδρες  η  παράταξη  του  Δημάρχου,  τότε  οι  δύο

πρώτοι  σε  σταυρούς  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  της  παράταξης  του

Δημάρχου,  είναι  τακτικά  μέλη  της  Δημοτικής  Επιτροπής.  Οι

υπόλοιποι  είναι  αναπληρωματικά  μέλη.  Αν  η  μειοψηφία  δικαιούται

δύο  μέλη,  θα  πάμε  τους  δύο  πρώτους  σε  σταυρούς  της  παράταξης

της  δεύτερης  σε  δύναμης,  και  είναι  τακτικά  μέλη,  και  όλοι  οι

υπόλοιποι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  της  μειοψηφίας  είναι

αναπληρωματικά μέλη. 

Η  Δημοτική  Επιτροπή  συνεδριάζει  μόνο  δια  ζώσης.

Περιέρχονται  στη  Δημοτική  Επιτροπή  αρμοδιότητες  της

Εκτελεστικής  Επιτροπής,  της  Επιτροπής  Ποιότητας  Ζωής,  της

Οικονομικής  Επιτροπής,  και  θα  προσπαθήσουμε  στις  εγκύκλιες

οδηγίες  που  θα  εκδοθούν,  στα  παραρτήματα,  να  καταγράψουμε  τις

αρμοδιότητες  που  στην  έναρξη  της  δημοτικής  περιόδου  θα  έχει  η

Δημοτική Επιτροπή για να υπάρχει μια ασφάλεια δικαίου. 

Και  αυτό  που  ήθελα  να  πω  είναι  ότι  η  Δημοτική  Επιτροπή

μπορεί  με  απόλυτη  πλειοψηφία  των  μελών  της  να  παραπέμπει

οικειοθελώς, όχι να έρθει τώρα το Δημοτικό Συμβούλιο όπως είδαμε

προηγουμένως,  αλλά  η  ίδια  η  Δημοτική  Επιτροπή  να  παραπέμπει

ένα  κρίσιμο  ζήτημα  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο  για  τη  λήψη  της

απόφασης. 

Η  λειτουργία  της  Επιτροπής.  Ο  τρόπος  λήψης  των

αποφάσεων ακολουθεί  τον τρόπο λήψης αποφάσεων του Δημοτικού

Συμβουλίου. 
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Λίγα  λόγια  για  τους  Αντιδημάρχους.  Αντιδήμαρχοι  είναι

οπωσδήποτε  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  της  παράταξης  του  Δημάρχου.

Σύμβουλος  που  ανεξαρτητοποιείται  ή  διαγράφεται,  δεν  μπορεί  να

οριστεί  ή  να  παραμείνει  Αντιδήμαρχος.  Η  θητεία  του  Αντιδημάρχου

δεν  μπορεί  να  είναι  μικρότερη  του  ενός  έτους.  Δηλαδή  ο  Δήμαρχος

μπορεί  να  ορίσει  Αντιδήμαρχο  δεκατρείς  μήνες,  πέντε  χρόνια,  όχι

έντεκα μήνες. Μπορεί όμως να ανακαλέσει τον Αντιδήμαρχο χωρίς η

διάταξη  να  απαιτεί  την  παράθεση  ειδικής  αιτιολογίας  για  την

ανάκληση ορισμού Αντιδημάρχου. 

Και  η  απόφαση  ορισμού  Αντιδημάρχου  δημοσιεύεται  στο

πρόγραμμα  Διαύγεια,  δεν  απαιτείται  η  περίληψη  δημοσίευσής  της

στην εφημερίδα την τοπική ή αν δεν υπάρχει  στην έδρα του Νομού,

και  θέλω  να  σημειώσω  ότι  επειδή  αυτές  οι  αποφάσεις  είναι

κανονιστικές  στη  μεταβίβαση  της  αρμοδιότητας,  το  σώμα  της

απόφασης  που  ορίζει  τις  αρμοδιότητες,  θα  πρέπει  να  αναρτηθεί

στον  πίνακα  ανακοινώσεων  του  Δήμου,  σύμφωνα  με  το  άρθρο  283

παράγραφος  2,  που  είναι  στον  Κώδικα  Δήμων  και  Κοινοτήτων  για

τις αποφάσεις που αναρτώνται στο Δημοτικό Κατάστημα. 

Οι  Αντιδήμαρχοι  είναι  έμμισθοι.  Ο αριθμός τους είναι  ως εξής.

Είναι  έμμισθοι  Αντιδήμαρχοι  σύμφωνα με  τον  πληθυσμό που έχει  ο

Δήμος,  τους  μόνιμους  κατοίκους,  όπως  είναι  σύμφωνα  με  την

τελευταία απογραφή, και μπορεί να είναι έως τρεις ή έως οκτώ. 

Επιπρόσθετα  στους  έμμισθους  Αντιδημάρχους  έρχονται  οι

Αντιδήμαρχοι  των  Δημοτικών  νησιωτικών  Κοινοτήτων  των

νησιωτικών  Δήμων,  είναι  πέντε  Δήμοι  στη  χώρα,  είναι  η  Νάξος  και

οι  Μικρές  Κυκλάδες,  που  έχουν  την  Παροναξία,  δηλαδή  τα

Κουφονήσια,  η  Σχοινούσα,  η  Ηρακλειά,  έχουν  δικούς  τους

Αντιδημάρχους,  επιπρόσθετα  του  αριθμού  των  Αντιδημάρχων  που

δικαιούται  ο  Δήμος  βάσει  του  πληθυσμού,  και  ένας  επιπλέον

Αντιδήμαρχος  για  κάθε  ένα  Νομικό  Πρόσωπο  που  καταργείται  του

Δήμου,  Νομικό  Πρόσωπο  Δημοσίου  Δικαίου,  ή  και  Κοινωφελής

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

68



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

Επιχείρηση, τα οποία έχουν 600.000 € προϋπολογισμό τα τελευταία

πέντε χρόνια κατά μέσο όρο. 

Στην  εγκύκλιο  που  θα  εκδοθεί  για  τους  Αντιδημάρχους,  θα

υπάρχει  πίνακας  με  τον  αριθμό  των  Αντιδημάρχων  κάθε  Δήμου  της

χώρας,  και  ο αριθμός των Αντιδημάρχων θα δικαιολογείται  με  βάση

ποια  διάταξη  έχει  απονεμηθεί  στο  Δήμαρχο,  και  το  Νομικό

Πρόσωπο το οποίο καταργήθηκε εμπίπτει  στη συγκεκριμένη διάταξη

και ο Δήμος δικαιούται επιπρόσθετα τον Αντιδήμαρχό του. 

Στο  σύνολο  του  αθροίσματος  αυτών  των  Αντιδημάρχων,

βρίσκουμε  το  ένα  τρίτο  και  επιπρόσθετα  έρχονται  οι  άμισθοι

Αντιδήμαρχοι του Δήμου. Επιπρόσθετα των έμμισθων. 

Ειδική  Συνεδρίαση  Λογοδοσίας.  Είναι  υποχρεωτική  ανά  δύο

μήνες.  Δηλαδή  μέχρι  το  Φλεβάρη,  τέλος  Φλεβάρη,  πρέπει  να  έχει

γίνει  η μία.  Μέχρι  τέλος Απριλίου η επόμενη.  Ανά δύο μήνες πρέπει

οπωσδήποτε  να  ορίζεται  η  συνεδρίαση  της  Ειδικής  Λογοδοσίας.

Τίθενται έως δέκα θέματα, κάθε Δημοτικός Σύμβουλος έχει  δικαίωμα

να  θέσει.  Μέχρι  τρία  θέματα  μπορούν  να  θέσουν  οι  Δημοτικοί

Σύμβουλοι  της  πλειοψηφίας,  και  μέχρι  επτά  θέματα  οι  Σύμβουλοι

της  μειοψηφίας.  Το  σύνολο  όμως  των  θεμάτων  που  μπορεί  να

συζητήσουν είναι  δέκα.  Αν υπάρχουν περισσότερα γίνεται  κλήρωση

για να εντοπιστούν ποια δέκα θέματα θα συζητηθούν. 

Δύο  επιπλέον  θέματα  μπορούν  να  συζητηθούν  μετά  από

πρόταση  των  Προέδρων  των  Δημοτικών  Κοινοτήτων,  και  των

Προέδρων των Συμβουλίων των Δημοτικών Κοινοτήτων. 

Ο  Πρόεδρος  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  ενέχει  πειθαρχική

ευθύνη  σε  περίπτωση  που  δεν  συγκαλέσει  την  Ειδική  Συνεδρίαση

Λογοδοσίας. 

Και  θα γίνει  κλήρωση αν,  όπως είπαμε,  εξέλθει  ο αριθμός των

κατατεθειμένων  προτάσεων  πάνω  από  τον  αριθμό  των  δέκα  ή  των

δύο αν είναι από  Δημοτικές Κοινότητες. 

Οι  δημοτικές  παρατάξεις.  Έχει  γίνει  μια  παρέμβαση  σε  αυτή

τη  διάταξη,  προς  επίλυση  θεμάτων  καίριων  για  τη  λειτουργία  των
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παρατάξεων  και  για  να  συστοιχηθούμε  και  με  τη  νομολογία  και  με

τη  λειτουργία  των  παρατάξεων  μέσα  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο.

Ρητώς  ορίζεται  ότι  ο  Δήμαρχος  είναι  μέλος  και  ο  επικεφαλής  της

παράταξης.  Υπήρχε  ένα  ζήτημα  με  την  έννοια  ότι  η  διάταξη  έλεγε,

από τον  Κώδικα  Δήμων και  Κοινοτήτων,  ότι  τα  μέλη  του  Δημοτικού

Συμβουλίου  διακρίνονται  σε  δημοτικές  παρατάξεις,  οπότε  ο

Δήμαρχος  ως  μονομελές  Όργανο  και  μη  μέλος  του  Δημοτικού

Συμβουλίου,  τίθετο  ένα  ζήτημα  κατά  πόσο  διατηρούσε  τη  θέση  του

επικεφαλής στην παράταξή του. 

Εάν  κενωθεί  για  οποιοδήποτε  λόγο  η  θέση  του  επικεφαλής,

μεταξύ  των  μελών  της  δημοτικής  παράταξης  εκλέγεται  ο  νέος

επικεφαλής. 

Μέλος  της  δημοτικής  παράταξης  μπορεί  να

ανεξαρτητοποιηθεί,  και  διαγράφεται  με  τα  δύο  τρίτα  των  μελών  της

παράταξης.  Δεν  είναι  νοητή  η  διαγραφή  του  επικεφαλής  της

παράταξης,  όπως  και  τη  διαγραφή  μέλους  Συμβουλίου  Δημοτικής

Κοινότητας, οι οποίοι μπορούν να ανεξαρτητοποιηθούν μόνο. 

Η  απόφαση  της  διαγραφής  συνιστά  εκτελεστή  διοικητική

πράξη,  με  την  έννοια  του  ότι  επιφέρει  (…)  και  την  απώλεια

αξιωμάτων αν υπάρχουν. 

Αυτός  ο  Σύμβουλος  που  έχει  ανεξαρτητοποιηθεί  ή  διαγραφεί,

δεν  μπορεί  να  ενταχθεί  σε  άλλη  παράταξη.  Δεν  μπορεί  να

εξακολουθήσει  να  είναι  μέλος  του  Προεδρείου  ή  της  Δημοτικής

Επιτροπής,  και  ένα  σημαντικό  θέμα είναι  ότι  δεν  μπορεί  να  κατέχει

τις  θέσεις  σε  Διοικητικά  Συμβούλια  τις  οποίες  ανέλαβε  ως

εκπρόσωπος  και  ως  εκλεγμένος  ως  μέλος  μιας  παράταξης.  Στην

περίπτωση  δηλαδή  που  συμμετείχε  στο  Διοικητικό  Συμβούλιο  ενός

Νομικό  Προσώπου  εκπροσωπώντας  μια  παράταξη  από  την  οποία

ανεξαρτητοποιήθηκε  ή  διαγράφηκε,  (…)  και  αυτός,  όπως  και  το

μέλος  του  Προεδρείου  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  την  ιδιότητά  του

αυτή. 
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Οι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  που  ανεξαρτητοποιούνται  δεν

μπορούν  να  δημιουργήσουν  νέα  δημοτική  παράταξη,  και  ένα

σημαντικό  θέμα  είναι  ότι  από  τις  ανεξαρτητοποιήσεις  και  τις

διαγραφές  δεν  επανακαθορίζεται  η  σειρά  των  δημοτικών

παρατάξεων.  Δηλαδή  όπως  είδαμε  η  δεύτερη  σε  δύναμη  παράταξη

έχει  τον  Αντιπρόεδρο  του  Προεδρείου.  Δεν  σημαίνει  ότι  αν

ανεξαρτητοποιηθούν  ή  διαγραφούν  μέλη  της  δεύτερης  σε  δύναμη

παράταξης,  μπορεί  να  έρθει  μια  άλλη  παράταξη  και  να  διεκδικήσει

την  έδρα  κατά  τη  διάρκεια  της  θητεία  του,  την  έδρα  του

Αντιπροέδρου. 

Για  να  κλείσω για  όλα τα  θέματα  που αφορούν την  οργάνωση

των Δήμων, να πω κάποια στοιχεία για την κατάργηση των Νομικών

Προσώπων. 

Στις  31/12  καταργούνται  αυτοδίκαια  τα  Νομικά  Πρόσωπα

Δημοσίου  Δικαίου,  με  εξαίρεση  τα  Δημοτικά  Λιμενικά  Ταμεία  και

τους  Συνδέσμους,  όπως  και  λύονται  αυτοδικαίως  οι  Κοινωφελείς

Επιχειρήσεις. 

Από  1/1/24  οι  αρμοδιότητες  αυτές  ασκούνται  από  το  Δήμο  .

Δεν  υπάρχει  δηλαδή  κάποιο  σημείο  που  δεν  ξέρουμε  ποιος  είναι  ο

αρμόδιος. Όπως είδαμε, το ζήτημα είναι  ότι ασκούνται  αρμοδιότητες

από  τους  Δήμους,  οι  οποίες  αρμοδιότητες  συγχωνεύονται  και

ασκούνται  από  ένα  Νομικό  Πρόσωπο  Δημοσίου  Δικαίου.  Δεν

υπάρχει  περίπτωση να  μην υπάρχει  συνέχεια  της  διοίκησης,  και  να

μην  ξέρουμε  κάθε  στιγμή  ποιος  είναι  αρμόδιος  να  ασκήσει  μια

συγκεκριμένη  αρμοδιότητα.  Οπότε  αυτοδικαίως ο νομοθέτης  ο  ίδιος

τις  κατήργησε,  τις  απένειμε  την  ίδια  στιγμή  της  κατάργησης,  στο

Νομικό Πρόσωπο του Δήμου. 

Μέχρι  31  Γενάρη  θα εκδοθεί  διαπιστωτική  πράξη  κατάργησης

από  τον  Γραμματέα  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης,  των  Νομικών

Προσώπων,  και  όπως  είδαμε  και  ο  Δήμαρχος  την  ίδια  προθεσμία

εκδίδει  και  τις  πράξεις  κατάταξης.  Εκδίδονται  εγκύκλιες  οδηγίες  με

όλη  αυτή  τη  διαδικασία,  για  το  πώς  θα  συγχρονιστούν  τα  Όργανα
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διοίκησης  και  να  εκδοθούν  αυτές  οι  πράξεις  με  την  χρονική  σειρά

που πρέπει. 

Μέχρι  30… από 30 Ιανουαρίου  οι  αρμοδιότητες  των Σχολικών

Επιτροπών  ασκούνται  από  τον  οικείο  Δήμο,  και  μέχρι  31  Μαρτίου,

όπως  είδαμε,  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  μπορεί  να  εκδώσει  πράξη

διατήρησης των Σχολικών Επιτροπών σε Δήμους με άνω των εκατό

σχολικών  μονάδων,  την  απόφαση  διατήρησης  θα  την  εκδώσει  η

Αποκεντρωμένη… ο Γραμματέας της Αποκεντρωμένης Διοίκησης. 

Και  επειδή  είναι  σημαντικό  θέμα  να  οργανωθεί  το  Νομικό

Πρόσωπο  του  Δήμου  σωστά  μετά  από  αυτές  τις  μεταβολές,  μέσα

στους  έξι  μήνες  της  θητείας,  τους  πρώτους,  θα  πρέπει  να

ψηφιστούν  οι  νέοι  ΟΕΥ εντάσσοντας  στο  οργανόγραμμα  του  Δήμου

τις  αρμοδιότητες  που  έρχονται  από  τα  καταργημένα  Νομικά

Πρόσωπα. 

Το  Δημοτικό  Συμβούλιο  δύναται  να  συγκροτεί  Επιτροπές  για

την  υποβοήθηση του  Δημοτικού  Συμβουλίου  στις  αρμοδιότητες  που

ασκούσαν  τα  καταργημένα  Νομικά  Πρόσωπα.  Είναι  κάποιες

διευκολύνσεις  που  ο  νομοθέτης  θεωρεί  ότι  αποτελούν  εργαλεία

στους Δήμους για να μπορέσουν να ανταπεξέρθουν στη μεταβίβαση

αυτή των αρμοδιοτήτων. 

Για  τις  Σχολικές  Επιτροπές  είναι  υποχρεωτική  η  σύσταση

αυτών των Επιτροπών του Δημοτικού Συμβουλίου. 

Και  ένα  ακόμα  εργαλείο  είναι  αυτό  που  είπαμε  για  τον

Αντιδήμαρχο,  ότι  προστίθεται  ένας  ακόμα  Αντιδήμαρχος  στους

Δήμους  στους  οποίους  καταργείται  το  Νομικό  Πρόσωπο  και  έχει

600.000 ευρώ προϋπολογισμό τα τελευταία  πέντε χρόνια κατά μέσο

όρο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να ευχαριστήσουμε τον κύριο Σιδηρόπουλο…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τώρα, τώρα, μη βιάζεστε. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Θα γίνουν ερωτήσεις στον κύριο Σιδηρόπουλο. 
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Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Να  ευχαριστήσουμε  τον  κύριο  Σιδηρόπουλο.  Και

τώρα όποιος ή όποια έχει  κάποια απορία, ή ερώτηση, να ρωτήσει. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να  δηλώνει  το  όνομα  και  την  ιδιότητα,  Πρόεδρε,

για τα… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Θα  δηλώνει  για  τα  πρακτικά  ο  καθένας  την

ιδιότητά του. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗΣ:   Καλησπέρα.  Αλεξανδρίδης,  νεοεκλεγείς

Δήμαρχος Κορδελιού-Ευόσμου. 

Για  τους  μεγάλους  Δήμους  στους  οποίους  δεν  καταφέραμε  με

τις  προηγούμενες  Διοικήσεις  να  κάνουμε  ανεξάρτητες  σχολικές

μονάδες,  αλλά  ξεπερνάμε  σε  σχολεία  τα  εκατό,  θα  ισχύσει  η

διατήρηση των Σχολικών Επιτροπών;  Έχουμε σχολικές μονάδες  95,

σχολεία 107. Είναι… 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Τώρα  αυτό  μπορεί  να  είναι  τεχνικό,  δεν  το

ξέρω, δηλαδή τα σχολεία… 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗΣ:   Συστεγάζονται σχολεία…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Α, με σχολικές μονάδες εννοείτε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗΣ:   Σε  μια  σχολική  μονάδα.  Για  εμάς  που  έχουμε

θέματα  και  θέλουμε  μελλοντικά  να  χωρίσουμε  αυτά  τα  σχολεία,  να

καταφέρουμε  να  φτιάξουμε  σχολεία  και  να  τα  χωρίσουμε,  θα  είναι

ένα θέμα. 

Εκεί ίσως θα πρέπει λίγο να το δείτε… 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Θα το δούμε, θα το καταγράψω. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗΣ:   Έγινε. Ευχαριστώ. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Πώς είναι η διατύπωση του νόμου; 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Σχολικές μονάδες. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Άμα  είναι  οι  σχολικές  μονάδες,  δηλαδή  το  κάθε

σχολείο…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗΣ:   Όχι,  έχει  και  άλλο.  Μέσα  του  συστεγάζονται  δύο

σχολεία. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Α, δύο διαφορετικά σχολεία… 
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗΣ:   Ναι, ναι. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εμείς  ως  σχολικές  μονάδες  εκλαμβάνουμε  το

κάθε σχολείο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Αυτό θα το δούμε, μήπως… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όχι,  δεν  θα  το  δείτε,  έτσι  είναι.  Σχολική  μονάδα

είναι  το κάθε σχολείο χωριστά. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ακούτε  τι  λέει;  Η  Γκράβα  τότε  θα  ήταν  ένα

σχολείο. Δεν γίνεται.  

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Κατά  συνέπεια,  συγγνώμη,  συγγνώμη,  κατά

συνέπεια  η  απάντηση  είναι,  και  να  διευκρινιστεί,  ως  σχολική

μονάδα,  κατά  τη  διατύπωση  που  κάνει  στο  κείμενο  του  νόμου,

νοείται  το  κάθε  σχολείο.  Σχολική  μονάδα  εννοείται  το  1 ο Δημοτικό

Σχολείο,  το  7 ο  Δημοτικό  Σχολείο,  άσχετα  αν  βρίσκονται  στο  ίδιο

κτίριο. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Θα το… Μα αυτό  είπα και  εγώ.  Ότι  πρέπει  να

το… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όπως  είναι  αναγνωρισμένα  και  υπάρχουν  στο

ΦΕΚ  του  Υπουργείου  Παιδείας,  όπως  έχουν  συσταθεί  και

λειτουργούν. Αυτό. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ότι λένε τα ΦΕΚ. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Άλλο  πράγμα  η  Σχολική  Επιτροπή  η

Πρωτοβάθμια  και  η  Δευτεροβάθμια,  και  άλλο  η  σχολική  μονάδα.

Μην μπερδευόμαστε. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Παιδιά,  δεν έχει  σημασία.  Αν οι  σχολικές μονάδες

είναι  περισσότερες από…
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ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ε  ναι,  θα  βγουν  εγκύκλιες  οδηγίες  από  τις

Υπηρεσίες, που θα λένε και τον τρόπο εκλογής…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ναι,  ναι.  Οι  Σχολικές  Επιτροπές  είναι  τον

Ιούνιο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Συγγνώμη,  συγγνώμη.  Ο  κύριος  Αλεξανδρίδης,

για  να  μην  μπερδεύεστε,  αναφέρθηκε  στην  εξαιρετική  περίπτωση

που  δεν  καταργούνται  οι  Σχολικές  Επιτροπές  επειδή  ο  Δήμος  του

είναι  μεγάλος και έχει  πάνω από εκατό σχολικές μονάδες. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Έχει  σχολεία  πάνω από εκατό,  αλλά σχολικές

μονάδες  έχει  λιγότερες.  Έχει  ενενήντα  σχολικές  μονάδες  και

εκατόν… 95 σχολικές μονάδες και εκατόν τόσα σχολεία. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Το σχολείο είναι σχολική μονάδα…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Συμφωνώ, για αυτό είπα ότι θα το… 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όπως υπάρχει στο ΦΕΚ αναγνωρισμένο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Παιδιά,  δεν  μας  ενδιαφέρει  πόσα  σχολικά

συγκροτήματα  υπάρχουν,  αλλά  πόσες  σχολικές  μονάδες

στεγάζονται σε αυτά. Είναι απλό. 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εντάξει,  θα  το  διευκρινίσουμε,  θα  το

διευκρινίσουμε. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Άλλο  η  κτιριακή  δομή  στην  οποία  συστεγάζονται

ένα  ή  περισσότερα  σχολεία,  μία  ή  περισσότερες  σχολικές  μονάδες,

και μην μπερδευόμαστε. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Μιλάει για σχολικές μονάδες. 

Να κάνω ερώτηση, Πρόεδρε;

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι, κάνε κύριε Δήμαρχε. 

Ι.  ΚΟΚΑΛΙΑΡΗΣ:   Κοκαλιάρης  Γιάννης,  νεοεκλεγείς  Δήμαρχος

Κοζάνης. 
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Θέλω  να  ρωτήσω,  για  παράδειγμα,  98  σχολικές  μονάδες,  και

6 σε αναστολή, υπολογίζονται  αυτές που είναι σε αναστολή; 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όχι… 

Ι.  ΚΟΚΑΛΙΑΡΗΣ:   Είναι  σε  αναστολή.  Γιατί  του  χρόνου,  το  ’24,

μπορεί να ανοίξουν, λέω ένα παράδειγμα. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Είναι πόσες λειτουργούν κανονικά. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Είστε  ρομαντικός;  Πιστεύετε  ότι  θα  αυξηθεί  ο

πληθυσμός πολύ; Μακάρι.

Η  ερώτησή  σας  είναι  οριακή.  Να  απαντήσω,  κύριε

Σιδηρόπουλε;  Η  ερώτησή  σας  είναι  οριακή.  Οι  καταργηθείσες  δεν

λαμβάνονται  υπόψη. Οι εν λειτουργία… 

Ι.  ΚΟΚΑΛΙΑΡΗΣ:   Όχι, αναστολή… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  οι  σε  αναστολή  ευρισκόμενες  κατά  πάσα

πιθανότητα  προσμετρώνται  σε  εκείνες  που  έχουν  καταργηθεί,  με

την έννοια ότι είναι μικρότερος ο αριθμός από εκατό. 

Διευκρινίστε το όμως με το Υπουργείο αυτό.

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ναι, θα το δούμε λίγο πιο… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Διευκρινίστε  το  με  την  εγκύκλιο.  Άλλωστε  μέχρι

τον Ιούνιο έχουμε καιρό, μη βιάζεστε. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Μπράβο, για αυτό είπα, μέχρι τον Ιούνιο… 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Μέχρι τον Ιούνιο… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ωραία,  θα  γίνει  μια  διευκρίνιση.  Και  αν  ξαφνικά

στη  Δυτική  Μακεδονία  και  στην  Κοζάνη,  στην  πατρίδα  μου,  τη

Δυτική Μακεδονία, αυξηθεί ο πληθυσμός, εύχομαι, τότε…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Να διατηρηθούν. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι, ναι. 

Ο συνάδελφος από εκεί.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Στη Δημοτική Επιτροπή υποχρεωτικά συμμετέχει  πλέον

ο Δήμαρχος… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)
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ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Στη  Δημοτική  Επιτροπή,  έτσι  πως  μας  το  κάνατε

ανάλυση,  υποχρεωτικά  συμμετέχει  ο  Δήμαρχος,  κάτι  που  δεν

συνέβαινε… 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όχι, είναι  Πρόεδρος ο Δήμαρχος… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ναι,  ξανά λέω. Με το προηγούμενο καθεστώς δεν ήταν

υποχρέωση  του  Δημάρχου  να  μετέχει  στην  Οικονομική,  στην

Επιτροπή Ποιότητας Ζωής… 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ήταν, όριζε τον Αντιδήμαρχο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:    Ναι…

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Και τώρα μπορεί να ορίσει. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Τώρα  όμως  προστίθεται  ένα  ακόμη  βάρος  στη

λειτουργία του Δημάρχου. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Και τώρα μπορεί να ορίσει Αντιδήμαρχο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Τότε  στα  δύο  της  πλειοψηφίας  ή  στα  τέσσερα  της

πλειοψηφίας, θα γίνουν πέντε. 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ναι,  για  να  έχει  την  πλειοψηφία.  Αλλιώς  θα

ήταν… Πλειοψηφία έχει  ο Δήμαρχος. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Μας  είπατε  ότι  στις…  όταν  οι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι

είναι  δεκατρείς  μέχρι  δεκαεννέα,  έχουμε  δύο  Δημοτικούς

Συμβούλους της πλειοψηφίας, και δύο της αντιπολίτευσης.

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Είναι  5μελής,  δύο,  δύο,  και  Πρόεδρος  ο

Δήμαρχος. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Και ο Πρόεδρος ο Δήμαρχος. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Εκλεγμένος… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Ο Δήμαρχος είναι υποχρεωτικά μέλος της Δημοτικής;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Είναι  Πρόεδρος,  υποχρεωτικά  εκ  του  νόμου,

μπορεί όμως να ορίσει και Αντιδήμαρχο να είναι  Πρόεδρος. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Άρα είναι τρεις. 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Πάντα,  τρεις,  πρέπει  να  έχει  την  πλειοψηφία,

ναι.  

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Τρεις. 
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ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Στη  διατύπωση  που  είδα  γράφετε  τα  μέλη  της

πλειοψηφίας,  μιλάμε  για  τη  Δημοτική  Επιτροπή,  της  μειοψηφίας,

ψηφίζονται  από  την  παράταξη  που  τους  υπέδειξε.  Κάθε  παράταξη

δηλαδή θα ψηφίσει χωριστά ψηφοδέλτια;

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Το σύνολο της παράταξης.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Εννοείτε οι παρατάξεις της μειοψηφίας; 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Της μειοψηφίας. Δηλαδή… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Γιατί η διατύπωση έχει  λίγο… 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Είναι αυτό που… δηλαδή το εκλεκτορικό σώμα

και οι υποψήφιοι, προέρχονται εν συνόλω. Μπορεί να ήταν στο (…).

Ευχαριστώ. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Γενικά  θα  έχετε  καταλάβει,  συνάδελφοι,  ότι  το

πνεύμα  αυτού  του  νόμου  και  η  φιλοσοφία,  η  βασική  αρχή  που  τον

διατρέχει,  είναι  παραταξιοκεντρική.  Προσωπικές  διαδρομές,  σε

ψήφισε ο λαός να  είσαι  σε μια παράταξη,  και  μετά φεύγεις   και  πας

σε  άλλη  παράταξη  και  παίρνεις  αξιώματα,  ερήμην  των  πολιτών,  αν

εγκρίνουν  δηλαδή  αυτή  τη  συμπεριφορά  τη  μετεκλογική,  δεν

υπάρχουν  και  ορθά  δεν  υπάρχουν,  γιατί  παραβιάζουν  τη

δημοκρατική λαϊκή νομιμοποίηση που σου παρέχεται στις εκλογές. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Αυτό είναι άλλο θέμα. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι,  αλλά εδώ μιλάμε για την Αυτοδιοίκηση τώρα.

Δεν  συμβαίνει  όντως  στο  Κοινοβούλιο  αυτό,  για  αυτό  τα

προκόψαμε. Που έλεγε και ο Παπαδιαμάντης. 

Ορίστε.   

Ε. ΣΤΕΡΓΙΟΥ:   Στεργίου Μανώλης από το Δήμο Βελβεντού Κοζάνης,

για όσους δεν το ξέρουν. 

Πρόεδρε,  καταρχάς  να  πω  ότι  αυτή  η  συνάντηση  είναι

ενημερωτική  των  Δημάρχων.  Επιτρέψατε  να  ροκανίσουν  δύο

ολόκληρες ώρες με τους χαιρετισμούς τους πολλοί και διάφοροι, και

κάποιοι  υπάλληλοι  που  είναι  από  την  Αθήνα  και  είναι  και  ιδιαίτερα
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χρήσιμοι  για  εμάς,  τους  ακούμε  τώρα  που  έχουμε  σχεδόν

εξαντληθεί. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Έχετε  δίκιο,  κύριε  Δήμαρχε,  αλλά  η  δημοκρατία

και το πρωτόκολλο κοστίζει σε χρόνο. 

Ε.  ΣΤΕΡΓΙΟΥ:   Ναι,  αλλά  μπορεί  να  υπάρχει  και  ένας  περιορισμός.

Δύο λεπτά ο χαιρετισμός, όχι μισή ώρα και τρία τέταρτα. Εντάξει;  

Τώρα… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ξέρετε,  κύριε  Δήμαρχε,  την  άλλη  φορά  θα

βάλουμε μια καταπακτή εκεί.  

Ε. ΣΤΕΡΓΙΟΥ:   Το καλύτερο. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όταν παραβιάζει  το χρόνο να εξαφανίζεται. 

Ε.  ΣΤΕΡΓΙΟΥ:   Το  καλύτερο,  γιατί  μου  δίνετε  το  δικαίωμα να  πω το

εξής.  Αυτά,  επειδή  έχω  τέσσερις  4ετίες,  αυτά  που  λέμε  κάθε  φορά

σε  αυτή  τη  γνωστή  ενημερωτική  πριν  αναλάβουμε  τα  καθήκοντα,

διαδικασία  της  ΚΕΔΕ,  λέμε  τα  ίδια  και  τα  ίδια,  και  τα  λέμε  και

γίνονται κάποια και τα περισσότερα δεν γίνονται.  

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Κάντε την ερώτησή σας. 

Ε.  ΣΤΕΡΓΙΟΥ:   Να  κάνω  την  ερώτηση,  αλλά  θυμάμαι  την

προηγούμενη  φορά  λέγαμε  για  την  ΕΕΤΑΑ  ότι  θα  παραχωρήσει

στους  Δήμους  η  ΕΕΤΑΑ  στελέχη  για  τεχνική  βοήθεια.  Τα  είδατε

εσείς;  Τα  είδαμε  και  εμείς.  Ολόκληρη  4ετία  πέρασε,  τέτοια  στελέχη

δεν πήραμε. 

Να σας πω για τον Τρίτση,  που ανέφερε ο φίλος,  ο Μιχάλης ο

Σταυριανουδάκης, που ήμαστε… πραγματικά είναι  ένας… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Παιδιά,  δεν  είμαστε  σε  Συνέδριο  εδώ ή σε Γενική

Συνέλευση. Υπάρχει ένα θεσμικό πλαίσιο, εξηγήσεις δίνουμε σε… 

Ε.  ΣΤΕΡΓΙΟΥ:   Ερωτήσεις  δύο  έχω.  Το  ένα,  αυτή  η  Ειδική

Συνεδρίαση  Λογοδοσίας  κάθε  δίμηνο,  πείτε  μου,  κύριε

Σιδηρόπουλε,  έχουμε  μιλήσει   και  στο  τηλέφωνο  και  χαίρομαι  που

σας γνωρίζω, πείτε μου τι  θα πούμε 28 Φεβρουαρίου. Σαν τα γκαβά

τα  πουλιά  θα  είμαστε  όλοι.  Ακόμη  δεν  θα  έχουμε  τακτοποιήσει

Επιτροπές,  δεν θα έχουμε… Τι  θα πούμε και  θα είναι  και  υπόλογος
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ο Πρόεδρος;  Τι  να  πούμε;  Δηλαδή δεν  είναι  μια  τεράστια  υπερβολή

αυτό το πράγμα, κάθε δύο μήνες; 

Και  να  πω  και  το  εξής  σε  αυτό  πάνω.  Άλλο  πράγμα  είναι  ο

νομοθέτης,  η  Βουλή  που  νομοθετεί,  και  άλλο  είναι  η  ερμηνεία  που

δίνει  ο  κάθε  υπάλληλος  από  τη  Σταδίου  27  ή  από  τη  Βασιλίσσης

Όλγας 15. Το έχουμε ζήσει αυτό. 

Και  θα  σας  πω  και  τη  δεύτερη  ερώτηση.  Έχουμε  λοιπόν,  και

θέλω  έτσι  μια  απάντηση  και  τη  σοφία  των  παλαιότερων.  Έχουμε

έναν  ορεινό  οικισμό,  στον  οποίο  συμμετέχουν  τρεις…

μονοπρόσωπη  η…  Ένας  Πρόεδρος,  κάτω  από  διακόσιους

κατοίκους.  Αυτός  που  παίρνει  την  πλειοψηφία  λοιπόν,  δεν  έχει

τακτοποιηθεί,  και  τον  πετάει  η  Αποκεντρωμένη  απέξω.  Ο  δεύτερος

δεν  δικαιούται  να  τον  αναπληρώσει.  Σύμφωνα  λοιπόν  με  αυτά  που

γράφει  τώρα  η  εγκύκλιος  η  1275,  θα  ορίσει  ο  Δήμαρχος  Δημοτικό

Σύμβουλο  από  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  να  εκπροσωπεί  μια

Κοινότητα  ορεινή  στα  1.500  μέτρα,  Δημοτικός  Σύμβουλος  άσχετος,

ενώ  είχαμε  δεύτερο  ενδιαφερόμενο  που  μπορούσε  πραγματικά  να

αναπληρώσει  τον  πρώτο,  να  τον  αναπληρώσει.  Αυτό  το  επιτρέπετε

όταν έχουμε πολυμελή Συμβούλια, τριμελή ή τετραμελή, επιτρέπεται

να  πάρουμε  από  τους  αναπληρωτές  μη  εκλεγμένους  των  άλλων

Συνδυασμών.  Στην  περίπτωση  του  Προέδρου  όμως  δεν  το

επιτρέπει.  

Πείτε  μου  αν  έχει  καμία  ηθική  και  καμιά  δεοντολογία  αυτό  το

πράγμα.  Θα  βάλουμε  σε  έναν  οικισμό,  και  στον  κάθε  οικισμό,  γιατί

συμβαίνει  σε  πολλούς,  αρκετοί  έμαθα  ότι  δεν  τακτοποιήθηκαν  και

είναι  εκτός,  θα  πάμε  να  χώσουμε  έναν  Δημοτικό  Σύμβουλο  άσχετο

τελείως, να ρυθμίζει πράγματα. 

Εγώ νομίζω ότι  μας παίρνει  στο Υπουργείο  Εσωτερικών,  αυτό

που λέτε ορίζει  ο νομοθέτης,  να το αλλάξει  εδώ και  τώρα. Δηλαδή ο

πρώτος  που  έχασε,  κακό  του  κεφαλιού  του,  ας  τακτοποιούνταν  να

μην έχανε, να μην… 
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Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Να  σας  πω  και  για  τις  δύο  ερωτήσεις.  Εμείς

είμαστε  η  διοίκηση,  είτε  είμαστε  υπάλληλοι  Υπουργείου,  είτε

είμαστε  υπάλληλοι  Δήμου,  ή  σε  οποιοδήποτε  άλλο  φορέα

εργαζόμαστε.  Θα  κάνουμε  αυτό  που  επιτρέπει  η  νομοθεσία,  και

μέσα  στο πλαίσιο της νομοθεσίας. 

Πολιτικά  μπορεί  να  ιδωθούν  τα  πράγματα  με  διάφορους

τρόπους,  αλλά  δεν  είναι  δικιά  μας  θέση.  Εγώ  μπορώ  να  σας

απαντήσω  στα  ερωτήματα  μόνο  στο  πλαίσιο  της  διάταξης  και  της

ερμηνείας.  Μπορεί  να γνωρίζουμε κάποια άλλα ζητήματα ο καθένας

στον φορέα που λειτουργεί,  αλλά ως υπάλληλοι αυτό που μπορούμε

να εκφράσουμε είναι μόνο το διοικητικό κομμάτι.  

Στα  δύο  ερωτήματα  οπότε  μπορούμε  να  τοποθετηθούμε  ως

εξής να δούμε τα δύο ερωτήματα. 

Για τη λογοδοσία.  Αφήνω, κύριε Πρόεδρε,  το πολιτικό κομμάτι

της Ειδικής Λογοδοσίας, και το πάω στα διοικητικά… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Για  τη  λογοδοσία  θα  απαντήσω  εγώ  άμα  θέλετε.

Για το άλλο απαντήστε εσείς. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Το  διαδικαστικό.   Υπάρχει  και  ένας

διαπλαστικός  χαρακτήρας,  διαπαιδαγωγικός  χαρακτήρας,  στις

διατάξεις.  Δεν χρειάζεται  δηλαδή συνεχώς η διάταξη να είναι  στο να

ελεγχθεί  η  Αρχή.  Ο  διαπλαστικός  χαρακτήρας  και  ο  παιδαγωγικός,

είναι  ότι  οι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  μπορούν να  προτάξουν και  θέματα

τα  οποία  έχουν  οι  δημότες  μέσα  σε  αυτή  την  ειδική  διαδικασία

λογοδοσίας,  ή  μπορεί  να  προτάξουν  και  κάποια  θέματα  που

υπήρχαν από τις προηγούμενες δημοτικές περιόδους. 

Αυτό  δηλαδή  το  ζήτημα  μπορεί  να  το  δει  το  Δημοτικό

Συμβούλιο  κάθε  φορά με  το  δικό  του  τρόπο.  Ο νομοθέτης  του  δίνει

τα  εργαλεία.  Το  εργαλείο  το  πολιτικό,  το  πώς  αυτά  θα

χρησιμοποιηθούν μέσα, θα είναι  θέμα της κάθε Κοινότητας και με τα

ενδιαφέροντά  της  και  τον  τρόπο  που  οι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι

συναλλάσσονται με τους ψηφοφόρους τους. 
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Θα το  δούμε,  διοικητικά  όμως μπορώ να  πω ότι  για  να  έχει  ο

νομοθέτης  την  πειθαρχική  ποινή  στον  Πρόεδρο  που  δεν  θα  το

συγκαλέσει,  δείχνει  τη  βούληση  του  νομοθέτη  να  υπάρχουν  οι

συνεδριάσεις  αυτές  ακόμα  και  σε  περιπτώσεις  που  δεν  έχουν

κατατεθεί  αυτές οι  δέκα ερωτήσεις.  Θα πρέπει  δηλαδή να συγκληθεί

για  να  μπορέσει  να  λειτουργήσει  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,  όπως και

το Δημοτικό Συμβούλιο σε αντίστοιχη περίπτωση…

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Αν δεν υπάρχει  ερώτημα,  αν  δεν υπάρχει  αίτημα,

τι νόημα έχει;

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Αίτημα  και  ερώτημα…  Μόνο  το  εξής  να  πω.

Ότι  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  έχει  διάταξη  που  λέει  ότι  πρέπει  να

συνεδριάζει  μια φορά το μήνα υποχρεωτικά. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Το δίμηνο. 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όχι  για  την  Ειδική  Λογοδοσία,  στην  πάγια

διάταξη,  πρέπει  μια  φορά… Οπότε  έρχεται  ο  Πρόεδρος  και  ρωτάει,

εγώ  δεν  έχω  θέμα  να  θέσω,  πρέπει  να  συνεδριάσει  το  Δημοτικό

Συμβούλιο;  Πρέπει  να  συνεδριάσει  το  Δημοτικό  Συμβούλιο;  Πρέπει

να  συνεδριάσει  το  Δημοτικό  Συμβούλιο,  γιατί  είναι  ένα  Όργανο

τοπικής δημοκρατίας.  Να υπάρχει  μια συνδιαλλαγή μέσα,  μπορεί  να

έρθουν  οι  πολίτες,  να  παραβρεθούν,  είναι  δημόσια  συνεδρίαση.  Τα

Όργανα  αυτά  δηλαδή  δεν  είναι  μόνο  εκτελεστικά  Όργανα,

διοικητικά.  Είναι  Όργανα  που  έχουν  έναν  παιδαγωγικό  χαρακτήρα

και στην τοπική δημοκρατία. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τώρα θα τα πούμε, Δημήτρη, θα τα πούμε. 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Να  σημειώσω  για  το  δεύτερο  θέμα,  της

Τοπικής  Κοινότητας.  Δεν  είναι  θέμα  ερμηνείας  υπαλλήλων  της

Σταδίου  27.  Και  στη  Σταδίου  30 να  ήμασταν,  και  στο  Βελβεντό,  την

ίδια ερμηνεία θα δίναμε. 

Είναι  εξής  η  εικόνα.  Οι  Συνδυασμοί  που  κατεβαίνουν

υποψήφιοι  για  τις  εκλογές,  καταλαμβάνουν  θέσεις  στα  Συμβούλια.

Π.χ.,  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο.  Έχουμε  τους  συνδυασμούς  που
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έχουν συμμετέχει,  μπορεί να είναι  δέκα, και οι τέσσερις συνδυασμοί

να  έχουν  καταλάβει  έδρες  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο.  Οι

αναπληρώσεις  γίνονται  σε  αυτούς  τους  τέσσερις  συνδυασμούς  που

έχουν  καταλάβει  έδρες  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο.  Οι  άλλοι  έξι  που

συμμετείχαν  στις  εκλογές  και  δεν  κατέλαβαν  έδρα   στο  Δημοτικό

Συμβούλιο,  δεν  θα  μπουν  ποτέ  σε  μια  διαδικασία  αναπλήρωσης

κενωθεισών  θέσεων  του  Δημοτικού  Συμβουλίου.  Το  ίδιο  γίνεται  και

στον Πρόεδρο της Δημοτικής Κοινότητας.  Είναι  μια η έδρα. Οι άλλοι

συνδυασμοί  που  συμμετείχαν  δεν  κατέλαβαν  αυτή  την  έδρα.  Η

αναπλήρωση  οπότε  της  έδρας  του  Προέδρου  της  Δημοτικής

Κοινότητας,  θα  γίνει  από  τους  υποψήφιους  του  συνδυασμού  που

κατέλαβε  την  έδρα.  Στις  τριμελείς  Δημοτικές  Κοινότητες  δηλαδή,

αυτοί  οι  συνδυασμοί  που  έβγαλαν  μέλη  στις  τριμελείς  Δημοτικές

Κοινότητες,  μεταξύ  τους  γίνονται  οι  αναπληρώσεις.  Δεν  θα  μου

έρθει  όμως  συνδυασμός  πέμπτος  που  δεν  κατέλαβε  έδρα  στα

τριμελή  Συμβούλια  Δημοτικών  Κοινοτήτων  να  καταλάβει  την

κενωθείσα  θέση.  Και  αυτό  στη  δικιά  σας  τη  Δημοτική  Κοινότητα

είναι  μονομελής,  ο  Πρόεδρος,  κενώθηκε  η  θέση  λόγω  οφειλών,  οι

υπόλοιποι  υποψήφιοι  του  συνδυασμού  δεν  μπορούν  να  την

καταλάβουν αυτή τη θέση. Αυτή η θέση έρχεται  ο νομοθέτης και την

απονέμει  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο,  γιατί  δεν  μπορεί  να  την

απονείμει  σε  άλλο  συνδυασμό.  Οι  άλλοι  συνδυασμοί  συμμετείχαν

στις εκλογές, αλλά δεν πρόλαβαν να βγάλουν την έδρα. 

Αυτή  είναι  η  διάταξη  τώρα  πολιτικά.  Αν  είναι  σωστό  ή  δεν

είναι  σωστό… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ακούστε  λίγο,  περιμένετε  λίγο,  γιατί  μπορεί  να

ρωτήσει και κανένας άλλος. 

Σε  ότι  αφορά  το  ζήτημα που  ανέκυψε  με  οφειλέτες  πάνω από

300 €, οι  οποίοι  έχουν εκλεγεί  πρόσφατα,  και δεν έχει  γίνει  ακόμα η

ορκωμοσία  τους,  ήδη  μερικές  Αποκεντρωμένες  έχουν  βγάλει

διαπιστωτικές  πράξεις.  Βγάλανε  διαπιστωτικές  πράξεις,  στις  οποίες
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λένε  οι  Ειδικοί   Γραμματείς  των  Αποκεντρωμένων,  δεν  μπορούν  να

ορκιστούν, δεν μπορούν να αναλάβουν. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι, έτσι… 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Η διάταξη το… 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ακούστε λίγο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι,  βέβαια,  εμείς  όμως  έχουμε  θέσει  και  στον

κύριο  Λιβάνιο,  και  στους  δύο  Υφυπουργούς  και  τον  Γενικό

Γραμματέα που ήταν εδώ, το ζήτημα, γιατί  είναι  σοβαρό ζήτημα, και

αφορά  όλη  την  Ελλάδα.  Περίπου  14  άτομα  αφορά  τη  Δυτική

Μακεδονία μόνο. Σε όλη την Ελλάδα… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Έντεκα  έχει  στο  Δήμο  του  ο  συνάδελφος.  Είναι

πάνω από χίλιοι σε όλη την Ελλάδα. 

Ακούστε  λοιπόν.  Και  είπαμε  να  γίνει  σχετική  νομοθετική

ρύθμιση,  διότι  δεν  οφείλεται  σε  δόλο  ή  σε  βαριά  αμέλεια,  ή  σε

αμέλεια,  το  γεγονός  ότι  δεν  εξόφλησαν  την  οφειλή  τους,  αλλά  στο

γεγονός ότι  είχαν υπολάβει,  όντως έτσι  είναι,  ότι  αυτό μπορούσε να

γίνει  μέχρι  την  ορκωμοσία,  ή  μέχρι  την  ανάληψη  των  καθηκόντων.

Έτσι  ήταν  παλιά.  Η  πρόσφατη  όμως  νομοθετική  ρύθμιση  που  έγινε

τώρα,  έλεγε  εντός  δέκα  ημερών  από  της  δημοσιεύσεως  της

απόφασης  που  τους  ανακηρύσσει,  της  δικαστικής,  του

Πρωτοδικείου. 

Εδώ  μπαίνει  ένα  δίλημμα.  Εμείς  είπαμε  να  γίνει  νομοθετική

ρύθμιση  για  να  τακτοποιηθεί  αυτή  η  εκκρεμότητα,  θετικά  προς  το

αίτημα  το  οποίο  έρχεται  βροχηδόν,  έρχονται  έγγραφα.  Και  στο

Υπουργείο και στην ΚΕΔΕ.  

Όμως  κάποιος  ο  οποίος  είναι  επιλαχών  και  θα  καταλάμβανε

τη  θέση  αυτού  ο  οποίος  με  τη  νομοθετική  ρύθμιση  αποκαθίσταται

εκλογικά,  μπορεί  να  προσφύγει  εκείνος  μετά  κατά  του  νόμου.

Δηλαδή τα θέματα δεν είναι  τόσο απλά. 
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Και  σε  ότι  αφορά,  για  να  μη  μακραίνουμε,  το  ζήτημα  της

λεγόμενης  τοπικής  δημοκρατίας,  της  αύξησης…  της  παροχής

περισσότερου χώρου στη λογοδοσία και τα λοιπά. 

Πρώτον,  κάνουμε  τον  απολογισμό  πεπραγμένων  τον  ετήσιο.

Δεν τον κάνουμε; Ισχύει και υπάρχει.  

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Μπράβο, διατηρείται.  

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Διατηρείται.  Να  μια  λογοδοσία.  Με  ότι  λέει  ο

νόμος, να μην μπω σε λεπτομέρειες.  

Σύμφωνα  με  τον  Κανονισμό  Λειτουργίας  κάθε  Δημοτικού

Συμβουλίου,  υπάρχει  προ  ημερησίας  διάταξη.  Υπάρχει,  στην  οποία

γίνονται ερωτήσεις και δίδονται  απαντήσεις. 

Τρίτον.  Ορισμένος  αριθμός  Δημοτικών  Συμβούλων,  που

εξακολουθεί να υπάρχει αυτό, μπορεί  να αιτηθεί και να εισαχθεί  ένα

θέμα προς συζήτηση στο Δημοτικό Συμβούλιο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τώρα.  Προς  τι  λοιπόν  αυτή  η  διάταξη;  Η  οποία

ήταν  κάθε  μήνα  στην  αρχή,  το  ξέρετε,   εγώ  ζήτησα  από  τον

Υπουργό  σαν  Πρόεδρος  της  ΚΕΔΕ,  να  μην  μπει  αυτή  η  διάταξη,

υπήρξε  όμως εμμονή  σε  αυτό,  να  μπει,  και  αν  θέλει  να  τη  βάλει  τη

διάταξη, ας τη βάλει δύο φορές το χρόνο. Τελικά μπήκε ανά δίμηνο.

Πιστεύω  ότι  θα  περιπέσει  σε  αχρησία,  δεν  ωφελεί  σε  τίποτα,

και  πολύ  σύντομα  θα  γίνει  νομοθέτηση  για  να  καταργηθεί.  Γιατί

έρχεται  ως  μη  όφειλε,  εκ  περισσού.  Όπως  η  Επιτροπή

Διαβούλευσης,  την  οποία  καταργήσατε,  η  Επιτροπή  Ποιότητας

Ζωής,  και  τα  συγχωνεύσατε  όλα  στη  Δημοτική  Επιτροπή.  Η  ζωή

έδειξε στην πράξη ότι δεν λειτουργεί αυτό το ζήτημα. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Έτσι.  Επίσης  θα  ξέρετε  ότι  αυτή  η  ειδική

συνεδρίαση  δεν  χρειάζεται  απαρτία.  Μπορεί  να  έρχεται  όποιος

θέλει.  Και  επίσης  δεν  λαμβάνονται  αποφάσεις  δεσμευτικού

χαρακτήρα για τον Δήμαρχο ή τα Όργανα του Δήμου. 
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Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Είναι  ενδιαφέρον  όμως να  δούμε  τα  Δημοτικά

Συμβούλια σε όλη την Ελλάδα πώς… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι,  ακούστε  τώρα.  Είναι  δηλαδή μια  διαδικασία,

συγχωρείστε  μου,  να  είχαμε  να  λέγαμε.  Αυτό  είναι.  Για  να  μη

σχολιάσετε  εσείς,  γιατί  παιδιά,  ο  κύριος  Σιδηρόπουλος  είναι

στέλεχος του Υπουργείου, είναι υποχρεωμένος σύμφωνα με το νόμο

να  δώσει  εξηγήσεις  περί  του  τι  μέλλει  γενέσθαι,  τι  πρέπει  να

κάνουμε και πώς θα λειτουργήσουμε. Άλλο τώρα οι εκτιμήσεις και οι

σχολιασμοί που κάνουμε εμείς. 

Ποιος άλλος θέλει να ρωτήσει; Ορίστε.  

Ε.  ΤΑΜΠΟΥΡΙΔΗΣ:   Καλησπέρα.  Ελευθέριος  Ταμπουρίδης,

Δήμαρχος Νευροκοπίου. 

Μία  ερώτηση  πάνω  στο  θέμα  που  είχατε,  που  έχουμε,  κύριε

Πρόεδρε.  Ανέφερε  ο  κύριος  Σιδηρόπουλος  ότι  το  Δημοτικό

Συμβούλιο  συνεδριάζει  μια   φορά  το  μήνα   υποχρεωτικά.  Αυτό

έχουμε  ως  τώρα.  Εκτός  του  ορεινούς  και  μειονεκτικούς  Δήμους.  Το

ίδιο ισχύει και για τη λογοδοσία; 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όχι,  υποχρεωτικά δια ζώσης.  Το υποχρεωτικά

δια ζώσης μια φορά το μήνα, δηλαδή… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Να  δώσω μια  λύση;  Συνεδριάζει  κάθε  δύο  μήνες

αυτό  το  Συμβούλιο  της  λογοδοσίας,  των  ερωτήσεων  και  των

απαντήσεων.  Αλλά  εγώ  τι  θα  κάνω  στο  Δήμο  μου.  Διπλή

συνεδρίαση.  Δηλαδή  όρισα  από  τώρα,  συνεννοήθηκα,  τις

συνεδριάσεις  για  ένα  εξάμηνο,  για  να  προγραμματίζει  τη  ζωή  της

και  η  Υπηρεσία,  και  για  να  βγαίνει  η  δουλειά,  και  κάθε  Δημοτικός

Σύμβουλος, και  είπα τότε,  στις επτά η ώρα το απόγευμα,  θα έχουμε

άλφα,  ημερήσια  διάταξη,  αυτή  περί  λογοδοσίας,  και   στις  οκτώ  η

ώρα τακτική συνεδρίαση του Δημοτικού Συμβουλίου. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όπως θέλετε.  Πάντως με έναν πόνο δύο  γέννες.

Καταλάβατε; Αυτό. 
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Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Μπορεί  να γίνει  και  τηλεδιάσκεψη, αν εννοείτε

αυτό. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ναι, μπορεί να μην πάει… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ναι,  ναι,  όμως  η  συνεδρίαση…  η  συνεδρίαση

μπορεί  να  γίνει  και  με  τηλεδιάσκεψη.  Είναι  συνεδρίαση  Δημοτικού

Συμβουλίου. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ακούστε,  μπορεί  στο  δεύτερο  μήνα,  στο

δεύτερο μήνα,  η πρώτη συνεδρίαση να είναι  η ειδική λογοδοσία.  Το

κάνει  ο  Πρόεδρος  με  τηλεδιάσκεψη.  Όμως  θα  πρέπει  να  κάνει  και

μια  συνεδρίαση  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  που  θα  είναι

υποχρεωτικά δια ζώσης εκείνη όμως, γιατί  μια φορά το μήνα πρέπει

να είναι δια ζώσης. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Η  διάταξη  του  νόμου  που  υποχρεωτικά  μία

συνεδρίαση  από  τις  δύο  που  κάνατε  ήταν  δια  ζώσης,  γιατί  ο

προγραμματισμός ήταν δικός σας, δεν είναι κάτι  εκτελεστό… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Τον  προγραμματισμό  της  (…)  τον  κάνατε

μόνος σας, δεν ήταν πραγματικό. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Γιατί;  

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ο  προγραμματισμός  είναι  δικός  σας,  εσείς

λέτε ότι… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όχι… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)
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Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Δεν  μπορώ  να  σας  απαντήσω,  γιατί  εσείς

μπορείτε να  μου πείτε ότι  προγραμματίζετε πέντε συνεδριάσεις.  Θα

μου πάτε στο τέταρτο; 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Η  μία  είναι  δικό  σας  θέμα,  είναι  θέμα  του

Δήμου.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όχι, Δημήτρη. Δημήτρη, είναι απλό. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Όχι, όχι. Είναι αυτοδιοίκητο… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Αυτές  θα  ανακληθούν.  Εφόσον  (…),  θα

ανακληθούν.  Μία  συνεδρίαση  πρέπει  να  είναι   δια  ζώσης.   Ο

νομοθέτης  δεν  μπορεί  να  είναι  τόσο  λεπτομερής  στα  Δημοτικά

Συμβούλια να πει πρώτο. Είναι  τα Δημοτικά Συμβούλια. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Δημήτρη, είναι στη δική σου διακριτική ευχέρεια. 

Ορίστε,  κύριε Δήμαρχε. 

Γ. ΤΑΤΣΙΟΣ:   Γιώργος Τάτσιος από το Δήμο Σιντικής. 

Η  αύξηση  των  Αντιδημάρχων  λόγω  κατάργησης  Νομικών

Προσώπων,  επηρεάζει  και  τον  αριθμό  των  άμισθων Αντιδημάρχων,

πρώτον,  και  δεύτερον,  τον  Ειδικών  Συνεργατών;  Προστίθεται

δηλαδή  και  άλλος  άμισθος  Αντιδήμαρχος;  Ή  ένας  ακόμα  Ειδικός

Συνεργάτης; 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Οι  άμισθοι  επηρεάζονται  γιατί  είναι  το  ένα

τρίτο  του  συνόλου  της  πρόσθεσης  των  Αντιδημάρχων  που  έχουμε

λόγω  πληθυσμού,  και  των  Αντιδημάρχων  που  έχουμε  από  τα

Νομικά Πρόσωπα που καταργούνται.  

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ειδικούς Συμβούλους δεν παίρνουμε. 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Ειδικοί  Σύμβουλοι  δεν  παίρνετε,  με  τους…

από  τα…  τους  Αντιδημάρχους  από  τα  καταργημένα  Νομικά

Πρόσωπα.  Το  λέει  η  διάταξη,  αυξάνεται  ο  αριθμός  των

Αντιδημάρχων,  όχι  όμως  των  Συμβούλων.  Οι  Σύμβουλοι  δηλαδή
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προσμετρώνται  μόνο  στους  Αντιδημάρχους  που  έχετε  βάσει  του

πληθυσμού. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Οι  δύο  καινούργιοι  που  παίρνουμε

Αντιδήμαρχοι… Ακούστε λίγο… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Οι  άμισθοι  είναι  το  ένα  τρίτο  επιπλέον.  Είναι

έξι συν δύο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Δεν έχουν προϋπολογισμό οι Πρωτοβάθμιες…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Θα  βγουν  εγκύκλιες  οδηγίες  από  το

Υπουργείο, δεν είναι δικιά μου… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Απαντάμε,  είναι  εύκολη  η  απάντηση.  Με  το

σύστημα  με  το  οποίο  διοικούνται  οι  Σχολικές  Επιτροπές  από  την

έναρξη  του  σχολικού  έτους.  Γιατί  30  Ιουνίου;  Γιατί  30  Ιουνίου  λήγει

το σχολικό έτος, με το ίδιο σύστημα θα λειτουργούν ως τότε. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Και με τα ίδια πρόσωπα;

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Δεν  καταλάβατε.  Μετά,  αφού έχει  αιρετούς  όμως,

οι  οποίοι  δεν  εκλέχτηκαν,  είναι  απλό.  Θα  αντικατασταθούν  με  το

ίδιο  πλαίσιο  που  ισχύει  ως  τις  30  Ιουνίου,  από  άλλους  αιρετούς.

Πολύ απλό. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τι δεν το λέει;  Αυτό το λέει  η κοινή λογική, το λέει

ο νόμος.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Είναι  πολύ  απλό.  Μόλις  συγκροτηθούμε  τα

Δημοτικά  Συμβούλια  και  γίνουν  οι  Δημαιρεσίες,  στη  συνέχεια  με

βάση το ισχύον θεσμικό πλαίσιο, όπως λειτουργούν τώρα, ως τις 30

Ιουνίου, θα αναπληρώσουμε… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

89



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όχι,  δεν  θα  βγάλουμε  καινούργια  Σχολική

Επιτροπή,  αυτή  που υπάρχει.  Τα μη δυνάμενα να  μετέχουν για  «χ»

λόγους,  «ψ»,  μέλη,  είτε  διότι  είναι  αιρετοί  και  δεν  επανεξελέγησαν,

είτε  για  οποιοδήποτε  άλλο  λόγο,  θα  τα  αντικαταστήσουμε  με

άλλους. Αυτό. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι, ναι. Θα το πληρώσει κανονικά, γιατί  το λέει  ο

νόμος. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ωραία.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι,  η  άλλη  λύση  είναι,  και  υπάρχει  λύση,

αντικαθιστάς  τα  Συμβούλια  των  Σχολικών  Επιτροπών  όλα,  στο

σύνολό τους, με τη γνωστή διαδικασία. 

Κ.  ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Νομίζω  ότι  υπάρχει  διάταξη  που  λέει  ότι

συνεχίζει  η  διοίκηση  των  παλιών  μέχρι  την  έναρξη  των  νέων.

Υπάρχει διάταξη. Αλλά θα… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Έλα Δημήτρη, μη μας μπερδεύεις. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   …(εκτός μικροφώνου)… ως συλλογικό Όργανο

υπάρχει. Εν πάση περιπτώσει… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Μας  μπερδεύεις.  Αυτά  που  δεν  εκλέχτηκαν  τα

μέλη, τα αντικαθιστάς με εκλεγμένα. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (…),  Πρόεδρε,  αν  μου  επιτρέπεις.  Τα  ορισμένα  σαν…

οι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  από  μια  Δημοτική  Αρχή  η  οποία  έχασε,

μπορεί  να  εκλέχτηκαν  όλα  τα  μέλη  και  να  έχουμε  το  αντιφατικό  η

αντιπολίτευση  να  έχει  την  πλειοψηφία  στις  Επιτροπές  σε  επίπεδο

αιρετών.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Είναι  στη  διακριτική  ευχέρεια  κάθε  διοίκησης  και

κάθε  Δημοτικού  Συμβουλίου,  να  αλλάξει  όλα  τα  μέλη  και

τελειώσαμε, παιδιά, όπως κάνουμε κάθε φορά που γίνεται η εκλογή.

Λοιπόν, πέρασε η ώρα, συνάδελφοι. 
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ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να  προχωρήσουμε  αν  δεν  υπάρχει  άλλη  ερώτηση.

Να ευχαριστήσουμε τον κύριο Σιδηρόπουλο. 

Κ. ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΣ:   Σας ευχαριστώ πολύ. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και μη φεύγετε γιατί  στο τέλος η ΚΕΔΕ μερίμνησε

και η ΕΕΤΑΑ από κοινού, έχει  και γεύμα κάτω. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να  καλέσουμε  στο  βήμα  την  κυρία  Δέσποινα

Νάσαινα,  στέλεχος  του  Τμήματος  Οργάνωσης  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης Α’ Βαθμού του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Δ. ΝΑΣΑΙΝΑ:   Καλησπέρα και από εμένα. 

Θα ήθελα να με τη σειρά μου σας συγχαρώ για την εκλογή και

την  επανεκλογή  σας,  και  να  σας  ευχηθώ  να  έχετε  μια  δημιουργική

και επιτυχημένη θητεία. 

Ευχαριστούμε  την  Κεντρική  Ένωση  Δήμων  Ελλάδας  και  την

ΕΕΤΑΑ,  που  μας  κάλεσε  σαν  Υπηρεσία,  να  παρουσιάσουμε  το  νέο

θεσμικό  πλαίσιο  διακυβέρνησης  και  την  καταστατική  θέση  των

αιρετών. 

Είναι  για  εμάς  πάρα  πολύ  μεγάλη  χαρά,  γιατί  έχουμε  την

ευκαιρία σήμερα να συνομιλήσουμε μαζί  σας,  και  όχι  μόνο μέσω τις

εγκύκλιες  οδηγίες  που  εκδίδουμε  και  τα  σχετικά  έγγραφα  με  τα

οποία συνομιλούμε. 

Σήμερα  θα  σας  παρουσιάσω  συνοπτικά  όσα  αναλύονται

διεξοδικά  στον  Οδηγό  για  την  καταστατική  θέση  των  αιρετών  που

έχει συντάξει  η Υπηρεσία μας ήδη από το Μάρτη του 2023. 

Θα  ήθελα  να  πω  λίγα  λόγια  για  τον  Οδηγό.  Είναι  ένα

αποτέλεσμα  εργασίας  και  συνεργασίας  των  αρμόδιων  Διευθύνσεων

του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  και  επίσης  των  συναρμόδιων

Υπουργείων Εργασίας, Οικονομικών, και της ΑΑΔΕΕ. 

Εκ  των  προτέρων  θα  ήθελα  να  σας  πω  ότι  για  θέματα  που

αφορούν  ασφαλιστικές  εισφορές,  θέματα  που  αφορούν  ζητήματα

συνταξιούχων  αιρετών,  αρμόδιο  είναι  το  Υπουργείο  Εργασίας.  Για

θέματα  φορολόγησης  των  αποδοχών  αρμόδια  είναι  η  ΑΑΔΕΕ.  Και
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για  θέματα  καθορισμού  του  ύψους  των  αποδοχών  αρμόδιο  είναι  το

Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. 

Συνεπώς  θα  ήθελα  να  σας  πω  ότι  οποιαδήποτε

επικαιροποίηση  θα  κάνουμε  στον  Οδηγό,  θα  είναι  πάντα  σε

συνεργασία  με  τα καθ’  ύλην αρμόδια Υπουργεία  που θα αναλάβουν

και τις σχετικές πρωτοβουλίες νομοθέτησης. 

Θα  αναλύσουμε  μαζί  σήμερα  την  καταστατική  θέση  των

αιρετών,  και  συγκεκριμένα  θα  μιλήσουμε  για  την  αντιμισθία  που

δικαιούνται  οι  αιρετοί,  την  ειδική  άδεια  που  λαμβάνουν  οι  αιρετοί

που  έχουν  υπαλληλική  ιδιότητα,  που  είναι  υπάλληλοι.  Θα

αναφερθούμε  σε  αποζημιώσεις  από  συμμετοχή  σε  συλλογικά

Όργανα διοίκησης των αιρετών.  Θα κάνουμε  μια  ειδική μνεία  για  τα

έξοδα  κίνησης  που  λαμβάνουν  οι  Πρόεδροι  Δημοτικής  Κοινότητας.

Και  θα  μιλήσουμε  και  για  μια  ειδική  ενότητα  που  αφορά  την

καταστατική  θέση  των  αιρετών,  σχετικά  με  τις  μεταθέσεις  και

αποσπάσεις αιρετών που έχουν επίσης υπαλληλική ιδιότητα. 

Ας  ξεκινήσουμε  με  το  πρώτο  ερώτημα,  τι  είναι  η  αντιμισθία.

Για  πρώτη  φορά  με  τον  Καλλικράτη,  με  τον  νόμο  3852/2010,

θεσμοθετείται  ένα  συγκεκριμένο  ποσό  αντί  μισθού,  η  λεγόμενη

αντιμισθία,  προκειμένου  να  καλύψει  τα  έξοδα  διαβίωσης  του

αιρετού και  της οικογένειάς  του,  προκειμένου να ασκεί  απρόσκοπτα

τα  καθήκοντά  του.  Μέχρι  τότε  ήταν  σε  όλους  γνωστά  τα  έξοδα

παράστασης, αυτό πλέον αντικαταστάθηκε. 

Υπάρχουν  βασικές  διαφορές  μεταξύ  της  αντιμισθίας  των

αιρετών και  των εξόδων παράστασης που δικαιούνται  μέχρι  σήμερα

Πρόεδροι και Αντιπρόεδροι Νομικών Προσώπων. 

Καταρχήν θα λέμε ότι  η αντιμισθία καθορίζεται  ως ποσό μέσω

μιας  ΚΥΑ,  Κοινής  Υπουργικής  Απόφασης,  των  Υπουργών

Οικονομικών και Εσωτερικών. 

Αντίθετα,  τα  έξοδα  παράστασης  δεν  συνιστούν  μισθό.

Χορηγούνται  απλά  για  να  αντιμετωπιστούν  κάποιες  αυξημένες
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προσωπικές  δαπάνες  των  αιρετών  από  τα  καθήκοντά  τους,  την

άσκηση των καθηκόντων τους. 

Και  εδώ  το  ύψος  τους  καθορίζεται  με  απόφαση  Κοινή  των

Υπουργών  Εσωτερικών  και  Οικονομικών,  αλλά  εδώ σε  αντίθεση  με

την  αντιμισθία,  που  είναι  το  ποσό  όπως  προβλέπει  η  Κοινή

Υπουργική  Απόφαση,  εδώ  χρειάζεται  και  προηγουμένως  απόφαση

Δημοτικού  Συμβουλίου  που  θα  τα  καθορίσει,  με  πρόσθετη

προϋπόθεση  ο  οικονομικός  απολογισμός  των  Νομικών  Προσώπων

να υπερβαίνει  τα τριακόσιες χιλιάδες ευρώ. 

Καταρχήν  πρέπει  να  απαντήσουμε  στην  ερώτηση  ποιοι

δικαιούνται  αντιμισθία.  Δεν  δικαιούνται  αντιμισθία  όλοι  οι  αιρετοί.

Αυτοί  που  δικαιούνται  αντιμισθία  είναι  οι  Δήμαρχοι,  είναι  οι

Αντιδήμαρχοι,  οι  Πρόεδροι  Δημοτικών  Συμβουλίων,  και  ο

Συμπαραστάτης του Δημότη και της Επιχείρησης. 

Στην  επόμενη  ερώτηση,  από  ποια  χρονική  στιγμή  λαμβάνω

την  αντιμισθία;  Από  την  ανάληψη  των  καθηκόντων  των  αιρετών,

δηλαδή για τους Δημάρχους ήδη από την εγκατάσταση,  από 1/1/24,

για  τους  Αντιδημάρχους  από  τότε  που  δημοσιευτεί  η  απόφαση

ορισμού  τους  από  τον  Δήμαρχο,  δηλαδή  από  τότε  που  θα  λάβει

νόμιμη  υπόσταση  ως  κανονιστική  πράξη  πλέον  με  τον  καινούργιο

τρόπο,  μέσω  δηλαδή  ανάρτησης  στο  Διαύγεια  και  στην  ιστοσελίδα

του  Δήμου.  Δεν  χρειάζεται  πια,  όπως  είπε  ο  κύριος  Σιδηρόπουλος,

να δημοσιευτεί  σε κάποια εφημερίδα. 

Για  τους  Πρόεδρους  Δημοτικών  Συμβουλίων  η  αντιμισθία

αρχίζει  από  τότε  που  θα  εκλεγεί  το  Προεδρείο,  θα  εκλεγεί  ο

Πρόεδρος. 

Και  για  τον  Συμπαραστάτη  του  Δημότη  και  της  Επιχείρησης

από τότε που θα δημοσιευτεί  η απόφαση του Δημοτικού Συμβουλίου

εκλογής τους. 

Τώρα  πάμε  να  δούμε  πώς  καθορίζεται  η  αντιμισθία.  Ήδη  το

είπαμε  πριν.  Καθορίζεται  με  Κοινή  Υπουργική  Απόφαση  των
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Υπουργών  Οικονομικών  και  Εσωτερικών.  Αυτή  που  ισχύει  σήμερα,

είναι  αυτή του Δεκεμβρίου του 2018.

Τώρα  το  καινούργιο  που  έχουμε  εδώ  και  με  βάση  τον

καινούργιο  νόμο,  τον  πρόσφατο,  τον  5045  του  ’23,  και  με  βάση και

την  εγκύκλιο  που  έχει  εκδώσει  ήδη  το  Γενικό  Λογιστήριο,  όπως για

όλους  τους δημοσίους  υπαλλήλους που έχουμε την  προσαύξηση τη

σταθερή  στα  70  €,  το  ίδιο  περιλαμβάνει  η  διάταξη  νόμου  και  τους

αιρετούς, άρα έχουμε μια προσαύξηση σε αυτό το ποσό των 70€. 

Η  Κοινή  Υπουργική  Απόφαση  που  ισχύει  καθορίζει  ότι  η

αντιμισθία  του  Αντιδημάρχου  αντιστοιχεί  στο  50%  της  αντιμισθίας

του  Δημάρχου.  Και  η  αντιμισθία  του  Προέδρου  του  Δημοτικού

Συμβουλίου  και  του  Συμπαραστάτη,  στο  21%  της  αντιμισθίας  του

Δημάρχου. 

Εδώ  ξέχασα  να  σας  πω,  πριν  πάμε  στην  κάρτα  με  τις

αποδοχές,  με  το ποσό της αντιμισθίας,  ότι  καθορίζεται  πάντα  βάσει

του  μόνιμου  πληθυσμού,  και  για  αυτή  τη  νέα  δημοτική  περίοδο

μόνιμος  πληθυσμός  είναι  αυτός  ο  οποίος  ισχύει  με  την  τελευταία

απογραφή του ’21, όπως δημοσιεύτηκε τον Απρίλη του ’23. 

Άρα  πάμε  λίγο  να  δούμε  ποια  είναι  αυτά  τα  ποσά  με  βάση

λοιπόν τον μόνιμο πληθυσμό, η κατηγοριοποίηση, της αντιμισθίας. 

Εδώ επίσης  επισημαίνω  ότι  αυτά  τα  ποσά  που  δείχνουμε  δεν

είναι  το καθαρό ποσό, είναι  μικτές αποδοχές. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Δ.  ΝΑΣΑΙΝΑ:   Είναι  μικτές  αποδοχές.  Στον  Οδηγό  έχουμε

παρουσιάσει  το  ποσό αυτό  και  έχουμε διευκρινίσει  ότι  υπόκειται  σε

κρατήσεις.  

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Να  ακούτε,  συνάδελφοι.  Μικτές.  Μικτές.

Συγγνώμη για τη διακοπή… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Δ.  ΝΑΣΑΙΝΑ:   Έτσι  λοιπόν  για  τους  Δημάρχους  με  βάση  την

κατηγοριοποίηση  του  μόνιμου  πληθυσμού,  είναι  πάνω  από  εκατό

χιλιάδες  στα  4.275  μικτά,  από  είκοσι  χιλιάδες  έως  εκατό  χιλιάδες
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αντίστοιχα  μικτά  στα  3.420  €,  και  κάτω  από  είκοσι  χιλιάδες  στα

2.565 μικτά. 

Αντίστοιχα  είπαμε  ότι  το  ποσό  της  αντιμισθίας  των

Αντιδημάρχων καθορίζεται  στο  50% της  αντιμισθίας  των  Δημάρχων

και αντίστοιχα τα ποσά μικτά είναι  αυτά που βλέπετε,  από 2.137 ως

τα 1.282. 

Και  τέλος,  η  καρτέλα  με  τους  Προέδρους  των  Δημοτικών

Συμβουλίων,  πάλι  αντίστοιχα  με  βάση τον  μόνιμο  πληθυσμό,  πάνω

από  εκατό  χιλιάδες,  είκοσι  με  εκατό,  και  κάτω  από  είκοσι  χιλιάδες

κατοίκους. 

Τώρα,  στο  επόμενο  ερώτημα  που  ίσως  οι  νέοι  μπορεί  να

αναρωτηθείτε,  οι  νέοι  αιρετοί.  Μπορώ  να  επιλέξω  αντί  της

αντιμισθίας, το μισθό της θέσης μου; 

Ναι,  για  αυτό  έχει  προβλέψει  ο  νομοθέτης.  Αιρετοί  που έχουν

την  υπαλληλική  ιδιότητα  και  λαμβάνουν  ειδική  άδεια  καθ’  όλη  τη

διάρκεια  της  θητείας  τους,  είτε  υποχρεωτικά,  όπως  θα  δούμε  στη

συνέχεια,  είτε  προαιρετικά,  μπορούν  να  επιλέξουν  είτε  την

αντιμισθία,  ότι  τους  συμφέρει  δηλαδή,  είτε  τις  πλήρεις  αποδοχές

της οργανικής θέσης. 

Εδώ  θέλω  να  επισημάνω  ότι  αν  επιλέξει  κάποιος  την

αντιμισθία,  το ποσό είναι  αυτό που σας έδειξα,  συγκεκριμένο ποσό,

συν  αυτά  τα  70€  με  τον  καινούργιο  νόμο.  Δεν  δηλαδή  έχουμε

κάποια  προσαύξηση  για  κάποια  οικογενειακή  παροχή,  για  κάποιο

επίδομα δώρου ή άδειας. 

Τώρα,  πάμε  να  μιλήσουμε  λίγο  αν  επιλέξουμε  τις  πλήρεις

αποδοχές.  Είμαστε  υπάλληλοι  και  μας  συμφέρει  να  επιλέξουμε  τις

πλήρεις  αποδοχές  της  οργανικής  θέσης.  Τι  σημαίνει  πλήρεις

αποδοχές;  Είναι  οτιδήποτε  λαμβάνει  ο  υπάλληλος  και  έχει  πάγιο

χαρακτήρα,  δηλαδή  συνήθως  με  φυσική…  που  δεν  χρειάζεται

μάλλον, συγγνώμη, φυσική παρουσία. 

Παραδείγματος  χάρη  ήδη  με  το  Υπουργείο  Εθνικής  Άμυνας

που μας  έχει  επεξηγήσει  ότι  για  την  Εθνική… για  όσους υπηρετούν
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στην  Εθνική  Άμυνα  και  στα  Σώματα  Ασφαλείας,  τέτοια…  πάγιο,

είναι  το  επίδομα  ιδιαίτερων  συνθηκών  εργασίας  και  αυξημένης

ευθύνης.  Αντίστοιχα  για  τους  υπαλλήλους  του  ιδιωτικού  τομέα  που

εξακολουθούν  και  παίρνουν,  σε  αντίθεση  με  τους  δημοσίους

υπαλλήλους, το επίδομα δώρου, άδειας, εξακολουθεί και είναι αυτό.

Όμως όταν κάποιος πάρει την ειδική άδεια για όλη τη διάρκεια

της  θητείας  του,  εννοείται  ότι  δεν  μπορεί  να  κάνει,  ούτε  να  έχει

φυσική  παρουσία,  ούτε  φυσικά  να  παίρνει  τα  μπόνους  που

ισοδυναμούν, συσχετίζονται  με τη φυσική παρουσία, ή δεν… μπορεί

να  είναι  προϊστάμενοι,  υπερωρίες,  (…)  υπερωρίες,  δεν

προσμετράται  αυτό  στις  πάγιες  αποδοχές,  στις  πλήρεις  αποδοχές

οργανικής θέσης. 

Τώρα,  εδώ  υπάρχει  μια  κατηγορία  που  παίρνουν  και

αντιμισθία  και  μισθό  θέσης.  Πέραν  από  αυτούς,  από  την  ειδική

μέριμνα  που  έχει  δώσει  ο  νομοθέτης,  κυρίως  σε  νησιωτικούς

Δήμους  συμβαίνει  αυτό,  σε  μικρούς  Δήμους  μάλλον,  σε  Δημάρχους

σε Δήμους κάτω των πέντε χιλιάδων κατοίκων, οι  οποίοι  είναι  ιατροί

του ΕΣΥ, όταν ασκούν το ιατρικό επάγγελμα σε δυσπρόσιτα (…), με

βάση  διάταξη  του  Υπουργείου  Υγείας,  λαμβάνουν  και  τα  δύο,  και

την αντιμισθία και τον μισθό. 

Εδώ  όμως  θα  ήθελα  περισσότερο  να  επισημάνω  τις

καινούργιες  διατάξεις  του άρθρου 93 Α,  του νόμου 5027/2023,  σε ότι

αφορά  τους  Προέδρους  των  Δημοτικών  Συμβουλίων,  που  έχουμε

μια σημαντική αλλαγή. Ο νομοθέτης λοιπόν μας λέει  ότι οι Πρόεδροι

των  Δημοτικών  Συμβουλίων  όλων  των  Δήμων,  ανεξαρτήτως

πληθυσμού και  με  οποιαδήποτε  σχέση εργασίας  και  αν  εργάζονται,

αν  επιλέξουν  ειδική  άδεια  των  ενενήντα  ημερών,  τότε  αυτοί

λαμβάνουν  σωρευτικά  και  την  αντιμισθία  τους,  αλλά  και  το  μισθό

της  θέσης  τους,  με  έναν  αστερίσκο,  με  μία  επισήμανση.  Ο  νόμος

τους  δίνει  το  δικαίωμα  να  κάνουν  χρήση  ενενήντα  ημερών  ειδικής

άδειας,  όμως  για  κάθε  χρήση  που  κάνουν  των  ενενήντα…  από
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αυτές τις ενενήντα ημέρες κατ’  έτος,  ο μισθός τους θα μειώνεται  για

κάθε μέρα χρήσης της άδειας. 

Σας  αναφέρω  ότι  δεν  είναι  υποχρεωτικό  να  κάνουν  χρήση.

Είναι ένα δικαίωμα οι ενενήντα ημέρες. 

Τώρα,  αντίθετα,  αν  οι  Πρόεδροι  των  Δημοτικών  Συμβουλίων

επιλέξουν  να  λάβουν  την  ειδική  άδεια  για  όλη  τη  διάρκεια  της

θητείας  τους,  δεν  πάνε  δηλαδή  στη  δουλειά  τους,  τότε  αυτοί  θα

επιλέξουν,  πάλι  ότι  τους  συμφέρει,  μεταξύ  αντιμισθίας  και  μισθού

θέσης. 

Θα  αναφερθώ  για  τους  συνταξιούχους  με  βάση  το  ότι  ισχύει

σήμερα.  Οι  συνταξιούχοι  οι  οποίοι  δεν  θα  παραιτηθούν  της

αντιμισθίας  τους,  λαμβάνουν  την  αντιμισθία  και  μετά  τη

συμπλήρωση του 62 ο υ έτους λαμβάνουν και τη σύνταξη με περικοπή

όμως κατά 30%, της κύριας και επικουρικής σύνταξης. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Δ.  ΝΑΣΑΙΝΑ:   Σας  λέω  για  αυτό  που  ισχύει  τώρα.  Το  νομοσχέδιο

είναι  σε  διαβούλευση,  επομένως  είμαι  υποχρεωμένη  να  σας  πω για

αυτό που ισχύει σήμερα. Πριν… δεν έχει ψηφιστεί ο νόμος. 

Λοιπόν,  το  επόμενο  κρίσιμο  ερώτημα  είναι  μέχρι  πότε  μπορώ

να  κάνω  αυτή  την  επιλογή.  Και  εδώ  θα  ήθελα  λίγο  την  προσοχή

σας,  γιατί  η  προθεσμία  επίσης  εδώ  είναι  αποκλειστική.  Μέσα  σε

αποκλειστική  προθεσμία  δέκα  ημερών  από  την  ανάληψη  των

καθηκόντων,  ανάληψη καθηκόντων όπως σας είπα και  πριν,  για τον

Δήμαρχο  είναι  η  1/1/24,  για  τους  υπόλοιπους  όπως  σας  είπα,

ανάλογα,  η  απόφαση  εκλογής  τους,  θα  πρέπει  να  κάνουν  αυτή  την

επιλογή  με  σχετική  δήλωση  την  οποία  θα  υποβάλλουν  και  στον

οικείο  Δήμο,  και  στο  φορέα της οργανικής  τους θέσης.  Αν παρέλθει

άπρακτη  αυτή  η  προθεσμία  η  αποκλειστική  των  δέκα  ημερών,  τότε

τι  θα συμβεί;  Θα συμβεί  ότι  θα διακοπεί  η  καταβολή των αποδοχών

της  οργανικής  τους  θέσης.  Θα λάβουν δηλαδή μόνο  την  αντιμισθία.

Επομένως  είναι  λίγο  κρίσιμη  αυτή  η  ημερομηνία.  Είναι  κρίσιμη,  ναι

μεν  μπορεί  να  αλλάξει,  δηλαδή  να  προχωρήσει  ο  αιρετός  σε
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ανάκληση  αυτής  της  αίτησης,  της  δήλωσής  του  επιλογής,  μόνο

εφόσον…  θα  ελεγχθεί  βέβαια  από  την  Υπηρεσία,  ότι  έχουν

ανατραπεί  βασικά  πραγματικά  περιστατικά  που  ουσιαστικά

καθιστούν πια και ανεπίκαιρη τη δήλωσή του. 

Τώρα,  για  τους  συνταξιούχους,  εάν  δεν  παραιτηθούν  της

αντιμισθίας,  επαναλαμβάνω,  με  ότι  ισχύει  σήμερα,  επέρχεται

αντίστοιχα  με  τη  συμπλήρωση  του  62 ο υ έτους  ή  όχι,  αναστολή  ή

περικοπή της σύνταξης. 

Πάμε  να  απαντήσουμε  στο  ερώτημα  το  επόμενο,  σημαντικό

και  αυτό.  Από  ποιον  πληρώνομαι;  Η  αντιμισθία  ή  ο  μισθός  της

θέσης,  μαζί  με  τις  ασφαλιστικές  εισφορές  του  εργοδότη,  βαρύνουν

τον προϋπολογισμό του οικείου Δήμου. 

Τώρα εγώ θέλω να  δώσω… να  δώσετε  λίγο  σημασία  σε  αυτό

που  θα  σας  πω  τώρα.  Ότι  ο  νόμος  αναφέρει  ρητά  ότι  δικαιούχοι

αντιμισθίας,  με  περισσότερα  από  ένα  αξιώματα  στην  Τοπική

Αυτοδιοίκηση, λαμβάνουν τις  αποδοχές μόνο από ένα αξίωμα. Αυτό

για  πρώτη  φορά  αναγράφεται  στον  Καλλικράτη,  στο  άρθρο  92  του

Καλλικράτη,  και  στη  συνέχεια  έχουμε  και  τους  επόμενους  νόμους

που  ακολουθούν,  είτε  του  ’15  με  το  ενιαίο  μισθολόγιο,  είτε  ο  πιο

πρόσφατος,  4735/20,  που  επίσης  είναι  σε  αυτή  τη  λογική,  ότι  δεν

μπορώ  να  παίρνω  από  το  Δημόσιο  δύο  αποδοχές,  άρα  επιλέγω  ή

αντίστοιχα  θα  σας  πω  τι  συμβαίνει  συνέχεια  με  τα  έξοδα

παράστασης στα Δημοτικά Νομικά Πρόσωπα. 

Ας πούμε ένα  παράδειγμα για  να  το καταλάβουμε.  Περίπτωση

που  Δήμαρχος  έχει  τεθεί  σε  αργία,  ο  νόμος  λέει  ότι  την  αντιμισθία

την  (…)  ο  αναπληρωτής  του  Αντιδήμαρχος,  ο  Αντιδήμαρχος  ήδη

είπαμε  ότι  λαμβάνει  αντιμισθία,  άρα  σε  αυτή  την  περίπτωση

εννοείται  ότι θα πρέπει να επιλέξει.  

Άλλο  παράδειγμα.  Μπορεί  να  έχουμε  έναν  Αντιδήμαρχο

έμμισθο,  ο  οποίος  είναι  και  Πρόεδρος  σε  Σύνδεσμο,  και  εκεί  θα

πρέπει  να  επιλέξει  μεταξύ  εξόδων  παράστασης  ή  αντιμισθίας,  ότι

τον συμφέρει. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

98



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

Πάμε  τώρα  να  μιλήσουμε… φύγαμε  από την  αντιμισθία,  πάμε

τώρα να  μιλήσουμε  για  τις  αποζημιώσεις  που λαμβάνουν  οι  αιρετοί

για  συνεδριάσεις  του  Δημοτικού  Συμβουλίου.  Έτσι

επαναλαμβάνονται  στην  αντιμισθία  τα  πρόσωπα  είπαμε  που

δικαιούνται  είναι  συγκεκριμένα,  Δήμαρχος,  Αντιδήμαρχος,

Πρόεδρος  Δημοτικού  Συμβουλίου,  Συμπαραστάτης,  τώρα  πάμε  να

μιλήσουμε και για τα υπόλοιπα μέλη του Δημοτικού Συμβουλίου, και

τις αποζημιώσεις που παίρνουν. 

Πάμε  να  δούμε  λοιπόν  ποιοι  δικαιούνται  αποζημίωση  από  τις

συνεδριάσεις  του  Δημοτικού  Συμβουλίου.  Καταρχήν  να   πούμε  ότι

δικαιούνται αποζημίωση για τέσσερις… μέχρι τέσσερις συνεδριάσεις

το  μήνα,  και  εδώ  το  καινούργιο  που  έχουμε  να  σας   αναφέρουμε

είναι  ότι  με  αυτή  την  καινούργια  συνεδρίαση,  ειδική  συνεδρίαση

λογοδοσίας,  που  γίνεται  κάθε  δύο  μήνες,  άρα  έξι  το  χρόνο,

εξακολουθούν  και  λαμβάνουν  αποζημίωση  και  για  αυτές  τις

συνεδριάσεις. 

Τώρα  υπάρχουν  όμως  κάποιοι  που  δεν   δικαιούνται

αποζημίωση.  Είναι  τα  μέλη  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  εκείνα  τα

οποία  λαμβάνουν  αντιμισθία.  Δηλαδή  είναι  οι  έμμισθοι

Αντιδήμαρχοι,  άρα  ο  έμμισθος  Αντιδήμαρχος  δεν  θα  λαμβάνει

αποζημίωση  για  τη  συμμετοχή  του  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο,  και  οι

Πρόεδροι  των Δημοτικών Συμβουλίων,  είτε  αυτοί  έχουν επιλέξει  την

αντιμισθία, είτε λαμβάνουν τις αποδοχές της οργανικής τους θέσης. 

Τώρα,  πώς  καθορίζεται  το  ύψος  της  αποζημίωσης;  Εννοείται

όπως  η  αντιμισθία,  έτσι  και  αυτό  το  ύψος  της  αποζημίωσης

καθορίζεται  με  ΚΥΑ,  με  Κοινή  Υπουργική  Απόφαση.  Σας  έχω

αναγράψει  με κόκκινο αυτή που ισχύει σήμερα. 

Εδώ όμως θα πρέπει  να σας επισημάνω το εξής,  γιατί  έχουμε

και  πολλά ερωτήματα  στο  Υπουργείο  για  αυτή  την… τον καθορισμό

της αποζημίωσης. 

Ναι  μεν  η  ΚΥΑ καθορίζει  το  ανώτατο  ποσό που δικαιούνται  οι

Δημοτικοί Σύμβουλοι αποζημίωση, όμως απαιτείται  οπωσδήποτε για
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να  εφαρμοστεί  και  να  δοθούν  τα  χρήματα  στους  αιρετούς,  είναι  να

εκδοθεί απόφαση του Δημοτικού Συμβουλίου. Γιατί  αυτή η απόφαση

του  Δημοτικού  Συμβουλίου  ουσιαστικά  θα  καθορίσει  τους

δικαιούχους εννοείται,  με βάση κάποια στοιχεία. Δηλαδή με βάση τη

βεβαίωση  μόνιμης  κατοικίας  που  προσκομίζει  ο  Δημοτικός

Σύμβουλος, θα καθοριστεί  το ποσό του, μεταξύ απόστασης που έχει

η  κατοικία  του,  από τη  Δημοτική  Κοινότητα  στην  οποία  βρίσκεται  η

έδρα του Δήμου. Άρα θα πρέπει αυτό να υπολογιστεί.  

Η  αποζημίωση  είπαμε  ότι  δεν…  πρέπει  οπωσδήποτε  να

εκδοθεί  απόφαση  του  Δημοτικού  Συμβουλίου.  Δηλαδή  δεν  μπορεί

να  έχει  αναδρομική  ισχύ.  Δηλαδή  αν  τώρα  δεν  την  έχει  εκδώσει  το

Δημοτικό  Συμβούλιο,  δεν  μπορεί  να  εκδώσει  τώρα  και  να  λέει  ότι

αναδρομικά  είναι  αυτοί  οι  δικαιούχοι,  γιατί  όπως καταλαβαίνετε,  ότι

έχει  με  οικονομικό  αντικείμενο  και  με  χρήματα,  δεν  μπορούμε  να

εφαρμόσουμε εύκολα αναδρομικές εφαρμογές. 

Εδώ  επισημαίνουμε  ότι  φυσικά  και  αυτές  βαρύνουν  τον

προϋπολογισμό  του  Δήμου,  και  ότι  δεν  υπόκεινται  σε  ασφαλιστικές

κρατήσεις.  

Σε  περιπτώσεις  που  γίνουν  συνεδριάσεις  που

πραγματοποιούνται  την  ίδια  μέρα,  η  αποζημίωση  είναι  μόνο  για  τη

μία συνεδρίαση. 

Δικαίωμα  αποζημίωσης  έχει  και  ο  Δημοτικός  Σύμβουλος  που

αποχώρησε πριν την ολοκλήρωση της συνεδρίασης. 

Τώρα,  ας δούμε λίγο το ανώτατο ποσό που καθορίζει  η  Κοινή

Υπουργική  Απόφαση.  Ο κανόνας  είναι  ότι  το  ανώτατο  όριο  είναι  τα

55,57€  για  κάθε  συνεδρίαση,  είναι  εννοείται  ποσοστό  που

αντιστοιχεί  και αυτό στην αντιμισθία του Δημάρχου Αθηναίων. 

Τώρα,  αυτός  είναι  ο  κανόνας.  Για  Δημοτικούς  Συμβούλους,

Δημοτικά  Συμβούλια,  που  έχουν  εκλεγεί  στους  Δήμους

Θεσσαλονίκης,  Καλαμαριάς,  Νεάπολης  Συκεών,  Αμπελοκήπων

Μενεμένης,  Κορδελιού  Ευόσμου,  Παύλου  Μελά,  δεν  ισχύει  ο

κανόνας  των  55,57€.  Το  ανώτατο  όριο  για  κάθε  συνεδρίαση  εδώ
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είναι  τα 38,89€. Επίσης αυτό το ποσό είναι  και για όσους η κατοικία

τους είναι  λιγότερο από δέκα χιλιόμετρα από την έδρα του Δήμου. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και αυτά μικτά. 

Δ.  ΝΑΣΑΙΝΑ:   Αυτά,  κοιτάξτε,  δεν  υπόκεινται  σε  ασφαλιστικές

κρατήσεις.  Για τα υπόλοιπα τα φορολογικά ισχύει… 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Μικτά δηλαδή. Άρα λιγότερα. 

Δ. ΝΑΣΑΙΝΑ:   Ναι, είναι λιγότερα, ναι. 

Όμως  εδώ  σε  αυτή  την  κάρτα  που  θα  πούμε,  για  τους

Προέδρους  Δημοτικής  Κοινότητας,  αυτό  το  ποσό  ισχύει,  είναι

καθαρό. 

Λοιπόν,  πάμε  να  δούμε  λίγο τα έξοδα κίνησης.  Δεν  πρέπει  να

μένουν παραπονούμενοι  και  οι  Πρόεδροι  Δημοτικών Κοινοτήτων και

τα Όργανα ενδοδημοτικής αποκέντρωσης.  Δικαιούνται  λοιπόν και  οι

Πρόεδροι  Δημοτικής  Κοινότητας  μηνιαίως  έξοδα  κίνησης,  είτε

Πρόεδροι  Δημοτικής  Κοινότητας,  είτε  Πρόεδροι  Συμβουλίων

Δημοτικής Κοινότητας. 

Και  εδώ  φυσικά  έχουμε  μια  απόφαση  Υπουργού  Εσωτερικών

που  καθορίζει  τα  ποσά  βάσει  της  χιλιομετρικής  απόστασης  της

Κοινότητας  από  την  έδρα  του  Δήμου.  Όλοι  τα  παίρνουν,  όπως

βλέπετε,  ξεκινάει  η  χιλιομετρική  απόσταση  από  μηδέν  μέτρα,  έτσι;

Επομένως όλοι τα παίρνουν οι Πρόεδροι. 

Εδώ  απλά  πρέπει  να  επισημάνουμε  ότι  με  τον  νόμο  5043/23

διευκρινίστηκε ότι  δεν υπόκεινται  τα  έξοδα κίνησης σε οποιοδήποτε

φόρο,  σε  οποιαδήποτε  κράτηση,  σε  οποιοδήποτε  τέλος  ή  εισφορά,

είναι  ένα καθαρό ποσό. 

Και  έχουμε  και  την  καινούργια  διάταξη,  την  καινούργια

πρόβλεψη,  για  τους  Προέδρους  των  Επιτροπών  που  θα

συγκροτηθούν  για  την  εύρυθμη  άσκηση  αρμοδιοτήτων  των

καταργούμενων Νομικών Προσώπων. 

Και  εδώ  ο  νομοθέτης  πια  προβλέπει  έξοδα  κίνησης,  όχι

βέβαια  τα  έξοδα  κίνησης  που  σας  περιέγραψα   στην  προηγούμενη

καρτέλα,  αλλά  εδώ  εφαρμόζονται  οι  διατάξεις  του  νόμου  4336/15.
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Είναι  αυτός  ο  νόμος  που  δίνονται  αποζημιώσεις  μετακίνησης  για

όλους τους δημοσίους υπαλλήλους. 

Εδώ  τα  παίρνει  ουσιαστικά,  αυτά  τα  έξοδα  τα  δικαιούται  ο

Πρόεδρος αυτής της Επιτροπής, που μπορεί να είναι  είτε Δημοτικός

Σύμβουλος, είτε πρόσωπο εγνωσμένου κύρους. 

Αυτά  ως  προς  τις  αντιμισθίες,  τις  αποζημιώσεις  και  τα  έξοδα

κίνησης. 

Πάμε τώρα να αναλύσουμε μια άλλη σημαντική κατηγορία που

αναλύεται  στο  άρθρο  93  του  Καλλικράτη,  για  την  ειδική  άδεια  των

αιρετών που έχουν υπαλληλική ιδιότητα, που είναι αιρετοί.  

Εδώ  ο  νομοθέτης  ουσιαστικά  περιγράφει  στις  διατάξεις  του

τρεις  κατηγορίες  αιρετών  που  έχουν  υπαλληλική  ιδιότητα.  Είναι

αυτοί  που λαμβάνουν υποχρεωτικά ειδική άδεια  για όλη τη διάρκεια

της  θητείας  τους,  ανεξαρτήτως  υποβολής  αίτησης,  υποχρεωτικά

λοιπόν  εκ  του  νόμου.  Αυτοί  που  λαμβάνουν  προαιρετικά  την  ειδική

άδεια  για  όλη  τη  διάρκεια  της  θητείας,  εφόσον  δηλαδή  υποβάλλουν

αίτηση.  Και  είναι  και  οι  αιρετοί  που  λαμβάνουν  άδεια  για  ένα

συγκεκριμένο αριθμό ημερών με πλήρεις αποδοχές. 

Θα  πρέπει  να  διευκρινίσουμε  εδώ  ότι  στην  έννοια  του

υπαλλήλου,  στην  έννοια  της  υπαλληλικής  ιδιότητας  την

αντιλαμβάνεται  ο  νομοθέτης  με  την  ευρεία  έννοια  του  όρου.

Περιλαμβάνονται  φυσικά  οι  υπάλληλοι  στο  δημόσιο  τομέα,  στα

Νομικά  Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου,  στα  Νομικά  Πρόσωπα  τα

οποία το Δημόσιο ορίζει  τη  Διοίκηση,  άμεσα ή έμμεσα,  ως μέτοχος,

ή  με  διοικητική  πράξη.  Είναι  οι  δημόσιες  επιχειρήσεις,  τα  κρατικά

Νομικά  Πρόσωπα   Ιδιωτικού  Δικαίου.  Και  φυσικά  και  τα  λοιπά

Νομικά Πρόσωπα Ιδιωτικού Δικαίου. 

Επισημαίνει  ο  νομοθέτης  στο  άρθρο  93  προς  όλους  τους

ενδιαφερομένους,  είτε  τους  αιρετούς,  είτε  τους  εργοδότες  των

αιρετών,  ότι  το  χρονικό  διάστημα  χρήσης  αυτής  της  ειδικής  άδειας

είναι  πραγματικός  χρόνος  υπηρεσίας,  με  διασφαλισμένα  όλα  τα

υπαλληλικά, εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώματα.  Όταν εννοούμε
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εδώ  υπαλληλικά  δικαιώματα,  πρακτικά  τι  εννοούμε;  Ότι  δηλαδή  ο

χρόνος  που  διανύουν  με  την  ειδική  άδεια  καθ’  όλη  τη  διάρκεια  της

θητείας  τους,  είναι  πραγματικός  χρόνος  υπηρεσίας,  για

οποιαδήποτε μισθολογική και βαθμολογική εξέλιξη. 

Εδώ  βέβαια  έχει  διευκρινιστεί  από  το  αρμόδιο  Υπουργείο  ότι

αυτό  δεν  αφορά  το  στρατιωτικό  προσωπικό  των  Ενόπλων

Δυνάμεων. 

Όταν  λέμε  ότι  διασφαλίζεται  πλήρως  τα  εργασιακά

δικαιώματα,  σημαίνει  ότι  όταν ο αιρετός  θα κάνει  άσκηση αυτής της

ειδικής  άδειας,  ο  εργοδότης  του  δεν  μπορεί  να  τον  αντιμετωπίσει

επιβαρυντικά. 

Για  τα  ασφαλιστικά  δικαιώματα  εννοούμε  ότι  αυτά  έχουν  και

προσμετρώνται  για  την  περίθαλψη,  για  το  εφάπαξ  και  όλα  τα

σχετικά. 

Τώρα,  ας  δούμε  λίγο  ποιοι  είναι  αυτοί  που  λαμβάνουν

υποχρεωτικά  ειδική  άδεια  για  όλη  τη  διάρκεια  της  θητείας  τους.

Είναι  συγκεκριμένοι.  Είναι  όλοι  οι  Δήμαρχοι,  όλων  των  Δήμων,  και

είναι  και  οι  Αντιδήμαρχοι,  οι  έμμισθοι  Αντιδήμαρχοι  όλων  των

Δήμων,  γιατί  έχουμε  και  την  κατηγορία  που  είπε  ο  κύριος

Σιδηρόπουλος,  των  άμισθων  Αντιδημάρχων.  Και  επίσης  λαμβάνει

υποχρεωτικά ειδική άδεια και  ο  Συμπαραστάτης  του Δημότη και  της

Επιχείρησης. 

Προαιρετικά ειδική άδεια  για όλη τη διάρκεια  της θητείας  τους

έχουμε  για  τους  Δημάρχους  ιατρούς  του  ΕΣΥ  σε  μικρούς  Δήμους,

κάτω  των  πέντε  χιλιάδων  κατοίκων,  αντίστοιχα  και  για  τους

Αντιδημάρχους. 

Και  εδώ πρέπει  να επισημάνω ότι,  πάλι αυτό που σας είπα με

τις  καινούργιες  διατάξεις  του  5027/2023,  το  άρθρο  93 Α,  όπου

προαιρετικά  οι  Πρόεδροι  Δημοτικών  Συμβουλίων  ανεξαρτήτως

πληθυσμού  μπορούν  να  επιλέξουν,  όπως  δικαίωμα  επιλογής  έχουν

και  οι  Πρόεδροι  Συνδέσμων  με  πληθυσμό  μελών  πάνω  από

διακόσιους χιλιάδες κατοίκους. 
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Τώρα,  υπάρχουν  κάποιοι  οι  οποίοι  δεν  δικαιούνται  την  ειδική

άδεια  για  όλη  τη  διάρκεια  της  θητείας.  Και  εδώ  καταρχήν

καταλαβαίνουμε  όλοι  ότι  είναι  οι  άμισθοι  Αντιδήμαρχοι,  γιατί  οι

άμισθοι  Αντιδήμαρχοι  είναι  οι  Αντιδήμαρχοι  αυτοί  οι  οποίοι  θα πάνε

στη  δουλειά  τους,  θα  παίρνουν  το  μισθό  της  θέσης  τους,  αλλά  θα

ασκούν τις αρμοδιότητες του Αντιδημάρχου. 

Και  επίσης  έχω  μια  άλλη  κατηγορία,  την  οποία  μας  την

επεσήμανε  και  έχει  γίνει  δεσμευτικό  αφού  η  γνωμοδότηση  αυτή

έγινε  αποδεκτή  από  τον  Υπουργό  Εσωτερικών,  με  βάση  τη

γνωμοδότηση  226  του  2017  του  Νομικού  Συμβουλίου  του  Κράτους,

ότι  αιρετοί  που  έχουν  υπαλληλική  ιδιότητα  με  σύμβαση  εργασίας

ορισμένου  χρόνου,  δεν  μπορούν να  λάβουν ειδική  άδεια  για  όλη τη

διάρκεια της θητείας τους. 

Εδώ  βέβαια  έχουμε  την  εξαίρεση  με  τους  Προέδρους  των

Δημοτικών Συμβουλίων,  και  αυτή  η εξαίρεση προέρχεται  από το  ότι

ο  νομοθέτης  παρεμβαίνει  ήδη  με  τον  5027/23  και  διευκρινίζει  ότι

ανεξαρτήτως  σχέσης  εργασίας  αυτοί  οι  άνθρωποι,  Πρόεδροι

Δημοτικών  Συμβουλίων,  είτε  δηλαδή  είναι  ορισμένου,  είτε  είναι

αορίστου χρόνου, μπορούν να επιλέξουν. 

Λοιπόν,  ας  δούμε  τώρα  και  αυτή  την  κατηγορία  αιρετών  που

λαμβάνουν  συγκεκριμένες  ημέρες  άδειας  κατ’  έτος,  κατόπιν

αίτησης.  Για εξήντα μέρες είναι  οι  Πρόεδροι  Συμβουλίων Δημοτικών

Κοινοτήτων  άνω  των  δύο  χιλιάδων  κατοίκων.  Τριάντα  ημέρες  πάλι

κατ’  έτος  για  τους  Προέδρους  Δημοτικών  Κοινοτήτων.  Και  έχουμε

και  την  ειδική  άδεια  των  ενενήντα  ημερών  κατ’  έτος,  κατόπιν

αίτησης,  που  λαμβάνουν,  όπως  είπαμε  πριν,  οι  Πρόεδροι

Δημοτικών  Συμβουλίων.  Εδώ  είπαμε  ότι  είναι…  εδώ  έχουμε  την

επισήμανση  ότι  για  κάθε  ημέρα  άδειας  που  ασκούν,  έχουμε  μείωση

του  ημερομίσθιου.  Δεν  ισχύει  αυτό  για  τους  υπόλοιπους,  όπου

λαμβάνουν  τις  ενενήντα  ημέρες  με  πλήρεις  αποδοχές.  Είναι  φυσικά

οι  Πρόεδροι  Δημοτικών  Νομικών  Προσώπων,  είτε  Δημοσίου,  είτε

Ιδιωτικού  Δικαίου.  Οι  Πρόεδροι  Συνδέσμων,  κάτω  των  διακοσίων
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χιλιάδων  κατοίκων,  γιατί  είπαμε  ότι  πάνω  των  διακοσίων  χιλιάδων

λαμβάνουν  ειδική  άδεια  για  όλη  τη  διάρκεια  της  θητείας  τους.  Οι

Πρόεδροι  των  ΠΕΔ.  Μέλη  Διοικητικού  και  Εποπτικού  Συμβουλίου

της ΚΕΔΕ. 

Εδώ  θα  ήθελα  να  επισημάνω  το  εξής.  Ότι  όταν  λέει  ο

νομοθέτης  ότι  για…  ότι  προσδίδει   έναν  αριθμό  ημερών  αδειών  σε

έναν  αιρετό,  την  αποδίδει  για  την  άσκηση  της  συγκεκριμένης  του

ιδιότητας.  Δηλαδή  τι  θέλω να  πω πρακτικά.  Ένας  αιρετός  ο  οποίος

θα είναι  Πρόεδρος σε δύο Νομικά Πρόσωπα,  δεν μπορεί  σωρευτικά

να  λάβει,  επειδή  είναι  Πρόεδρος  στο  ένα  Νομικό  Πρόσωπο,

ενενήντα  ημέρες  για  το  ένα Νομικό Πρόσωπο, συν ενενήντα ημέρες

για το άλλο.  Θα λάβει  μία από τις δύο.  Δηλαδή ενενήντα ημέρες για

τη μία του ιδιότητα. 

Αντίστοιχα,  αυτός  που  είναι  Πρόεδρος  σε  ένα  Δημοτικό

Νομικό  Πρόσωπο,  εννοείται  ότι  σαν  Δημοτικός  Σύμβουλος

δικαιούται  κανονικά  την  άδεια  που  προβλέπει  ο  νόμος  για  τις

συνεδριάσεις  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  καθώς εκεί  συμμετέχει  με

άλλη ιδιότητα, με την ιδιότητα του Δημοτικού Συμβούλου. 

Εδώ  αυτές  οι  άδειες  που  περιγράφονται,  χορηγούνται

εννοείται  και  στους αιρετούς  με  σχέση εργασίας  ορισμένου χρόνου,

αλλά  εδώ  μας  επισημαίνει  αυτή  η  γνωμοδότηση  του  Νομικού

Συμβουλίου  του  Κράτους,  ότι  το  ανώτατο  όριο,  δηλαδή  είτε  τον

εξήντα,  είτε  των  τριάντα,  είτε   των  ενενήντα  ημερών,  θα  το

καθορίσει,  θα  καθοριστεί  σε  συνεργασία  με  τον  φορέα,  τον  φορέα

του,  που  δουλεύει  δηλαδή.  Και  αυτό  γιατί  θα  πρέπει  εδώ  να

σταθμίσει  και  κατά  πόσο  το  να  του  χορηγηθούν  όλες  οι  μέρες

ακυρώνει  ουσιαστικά  το  αντικείμενο  της  σύμβασης  που  είναι

περιορισμένου περιεχομένου και  χρόνου,  επομένως εδώ έχουμε μια

συνεργασία  ως  προς  τον  καθορισμό  του  ανώτατου  ορίου  με  τον

φορέα.  Δεν  ισχύει  βέβαια  αυτό,  το  επισημαίνω  και  πάλι,  για  τους

Προέδρους των Δημοτικών Συμβουλίων,  καθώς ο  νόμος δίνει  αυτές

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

105



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

τις  άδειες  χωρίς  στάθμιση  τέτοιων  παραμέτρων  από τον  φορέα  του

αιρετού που εργάζεται. 

Τώρα,  τέλος,  έχουμε  την  ειδική  άδεια  των  αιρετών  που

λαμβάνουν  για  την  ημέρα  συνεδρίασης.  Δηλαδή  οι  Δημοτικοί

Σύμβουλοι  όταν  γίνεται  η  συνεδρίαση  του  Δημοτικού  Συμβουλίου

έχουν δικαίωμα άδειας από την Υπηρεσία τους, όπως επίσης και  τα

μέλη  Διοικητικού  Συμβουλίου  των Δημοτικών Νομικών Προσώπων.  

Εδώ θέλω  να  επισημάνω  το  εξής.  Όταν  γίνεται  η  συνεδρίαση

του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  ακόμα  και  αν  γίνει  το  απόγευμα,  στις

επτά η ώρα το απόγευμα,  ο  αιρετός,  ο  υπάλληλος,  δικαιούται  άδεια

από  την  υπηρεσία  του  για  όλη  την  ημέρα.  Θα  την  πάρει  την  άδεια

για  όλη  την  ημέρα  ακόμα  και  αν  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  είναι  το

απόγευμα.  Το  ίδιο  και  για  τα  μέλη  Διοικητικού  Συμβουλίου  των

Νομικών Προσώπων. 

Όμως  υπάρχει  μια  εξαίρεση.  Ο  νομοθέτης  προβλέπει  άδεια

για  συνεδριάσεις  Επιτροπών  του  Δήμου,  όπως  είναι  οι  Επιτροπές

του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  με  σημαντικότερη  τη  Δημοτική

Επιτροπή,  και  άλλες  Επιτροπές,  Ισότητας,  Εκτελεστικής  Επιτροπής

Συνδέσμου  κάτω  από  διακόσιες  χιλιάδες.  Εδώ  λοιπόν  οι  αιρετοί  τι

πρέπει  να  προσέξουν;  Ότι  δικαιούνται  την  άδεια  αυτή,  δηλαδή  το

μέλος  που  θα  είναι  στη  συνεδρίαση  της  Δημοτικής  Επιτροπής  και

είναι  υπάλληλος,  θα πάρει  την άδεια  από την υπηρεσία του εφόσον

συνεδριάσει  η  Δημοτική  Επιτροπή  το  πρωί.  Διαφορετικά  δεν  θα

λάβει  την  ειδική  άδεια  από  την  υπηρεσία  του.  Άρα  αυτή  η

αντιπαραβολή  μεταξύ  συνεδριάσεων  Δημοτικού  Συμβουλίου  και

συνεδριάσεων Επιτροπών του Δήμου. 

Και  πάμε  να  τελειώσουμε  με  την  τελευταία  κατηγορία  που

περιγράφει  το  άρθρο  93  για  την  καταστατική  θέση  των  αιρετών,

σχετικά με το δικαίωμα των υπαλλήλων σε μετάθεση και απόσπαση.

Υπάρχει  ο  κανόνας  ότι  δεν  μετατίθενται  οι  αιρετοί,  ούτε

αποσπώνται,  εκτός  διοικητικών  ορίων του  Δήμου στον  οποίο  έχουν

εκλεγεί,  και  είναι  εδώ  και  οι  Σύμβουλοι  Δημοτικών  Κοινοτήτων,  για
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τους  οποίους  δεν  έχουμε  πει  κάτι  μέχρι  τώρα.  Άρα  λοιπόν,

Δήμαρχοι,  Δημοτικοί  Σύμβουλοι,  Πρόεδροι  Δημοτικών  Κοινοτήτων,

Πρόεδροι  Συμβουλίων  Δημοτικών  Κοινοτήτων,  Σύμβουλοι

Δημοτικών  Κοινοτήτων,  έχουν  τη  δυνατότητα  εάν  υπηρετούν  σε

διοικητικά  όρια  άλλου  Δήμου  από  αυτόν  που  έχουν  εκλεγεί,  να

ζητήσουν  απόσπαση  εκεί  που  έχουν  εκλεγεί,  σε  αντίστοιχη

Υπηρεσία,  και  αν  δεν  υπάρχει,  σε  πλησιέστερη  Υπηρεσία  προς  το

Δήμο όπου εξελέγησαν.

Εδώ  υπάρχει  μόνο  μία  επισήμανση,  ότι  για  αυτούς  που

κατοικούν  σε  παραμεθόριες  περιοχές,  που  έχουν  δέσμευση

παραμονής,  η  μετάθεση,  απόσπαση,  γίνεται  αποκλειστικά  σε  άλλη

παραμεθόρια  περιοχή.  Είναι  αυτή  η  επισήμανση  και  ο  περιορισμός

που έχει  θέσει ο νομοθέτης.

Επίσης  επισημαίνουμε  και  διευκρινίζεται  και  από  τη

Διεύθυνση  Προσωπικού  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  του  Υπουργείου,

ότι  οι  διατάξεις  δεν  έχουν  εφαρμογή  στο  προσωπικό  ιδιωτικού

δικαίου  ορισμένου  χρόνου.  Και  σε  κάθε  περίπτωση,  ότι  σε

περίπτωση  που  γίνει  απόσπαση,  μετάθεση,  από  φορέα  εκτός

γενικής  κυβέρνησης,  τότε  τη  μισθοδοσία  επιβαρύνεται  ο  φορέας

προέλευσης, ενώ σε άλλη περίπτωση είναι  ο φορέας υποδοχής. 

Γενικά  σας περιέγραψα μέχρι  τώρα όλα αυτά τα εργαλεία  που

μπορεί  να  διευκολύνουν  την  άσκηση των  αιρετών  σας  καθηκόντων.

Ο νομοθέτης πάντα δίνει  εργαλεία. Ο Δήμαρχος και η ομάδα που θα

αναλάβουν θέσεις ευθύνης, θα αποφασίσουν πώς θα μπορέσουν να

αξιοποιήσουν  καλύτερα  αυτά  τα  εργαλεία  που  δίνει  ο  νομοθέτης,

προκειμένου  να  ασκήσουν  όλοι  με  τον  αποδοτικότερο  και  τον

αποτελεσματικότερο τρόπο τα αιρετά τους καθήκοντα. 

Πάμε λίγο να δούμε στο τέλος, δεν ξέρω αν σας κούρασα, σας

είπα  όλο  το  νομοθετικό  πλαίσιο,  πάμε  να  δούμε  ένα  παράδειγμα,

για  να  δούμε  αν  κατανοήσαμε  όλα  όσα   είπαμε,  για  αυτούς  που

είναι  νεοεκλεγέντες,  γιατί οι παλιοί τα ξέρετε. 
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Ας δούμε  λοιπόν μια  περίπτωση ενός  άμισθου Αντιδημάρχου,

που  είναι  εκπαιδευτικός,  και  έχει  εκλεγεί  σε  άλλο  Δήμο  από  αυτόν

που  εργάζεται.  Πώς  θα  αντιμετωπίσουμε  λοιπόν  αυτή  την

περίπτωση αν μας τύχει.  

Καταρχήν είναι  εκπαιδευτικός,  που σημαίνει  ότι  έχει  ο αιρετός

τη  δυνατότητα  να  ζητήσει  απόσπαση  σχολείων  σε  Δήμο  που  έχει

εκλεγεί.  

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Δ.  ΝΑΣΑΙΝΑ:   Αιρετός  και…  ναι,  και  μη  συνταξιούχος.  Ναι,  μιλάμε

για εν ενεργεία στο συγκεκριμένο παράδειγμα. 

Λοιπόν,  θα  πηγαίνει  ως  άμισθος  Αντιδήμαρχος  στην  εργασία

του,  θα  πηγαίνει  κανονικά,  καθώς  δεν  έχει  ειδική  άδεια  για  όλο  το

διάστημα  της  θητείας  του.  Αφού  πηγαίνει  στη  δουλειά  του  θα

λαμβάνει,  και  είναι  και  άμισθος,  θα  λαμβάνει  το  μισθό  της  θέσης

του.  Σαν  Δημοτικός  Σύμβουλος  θα  λαμβάνει  αποζημίωση  για  τη

συμμετοχή  του  έως  τέσσερις  συνεδριάσει  το  μήνα  στο  Δημοτικό

Συμβούλιο. Επίσης, θα λαμβάνει  ειδική άδεια από την Υπηρεσία του

εάν  για  τη  συμμετοχή  του  στις  συνεδριάσεις  του  Δημοτικού

Συμβουλίου,  ανεξαρτήτως  αν  διεξάγονται  σε  ώρες  σχολείου.  Και

φυσικά  αν  είναι  μέλος  Δημοτικής  Επιτροπής,  θα  μπορεί  να  παίρνει

και  άδεια  από  την  Υπηρεσία  του  εφόσον  η  συνεδρίαση  της

Δημοτικής Επιτροπής διεξάγεται σε εργάσιμη ημέρα και ώρα. 

Και  πάμε  να  το  κάνουμε  και  λίγο  πιο  δύσκολο  το  παράδειγμά

μας.  Πάμε  να  μιλήσουμε  για  όλες  αυτές  τις  περιπτώσεις  που

είπαμε,  άμισθος  Αντιδήμαρχος,  εκπαιδευτικός,  που  έχει  εκλεγεί  σε

άλλο  Δήμο,  που  είναι  και  Πρόεδρος  σε  Δημοτικό  Νομικό  Πρόσωπο

Δημοσίου Δικαίου. 

Λοιπόν,  εδώ  αυτό  που  θέλω  να  προσθέσω  σε  αυτή  τη

λεπτομέρεια,  είναι  ότι  στην  περίπτωση  αυτή  θα  λαμβάνει  το  μισθό

της  θέσης  του,  και  όχι  τα  έξοδα  παράστασης  που  δικαιούται  ως

Πρόεδρος  σε  ένα  Δημοτικό  Νομικό  Πρόσωπο  Δημοσίου  Δικαίου,

γιατί  έχουμε  το  νόμο  4735/20,  που  λέει  ότι  αυτοί  που  είναι
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Πρόεδροι,  Αντιπρόεδροι,  σε  Δημοτικά  Νομικά  Πρόσωπα  Δημοσίου

Δικαίου,  και  λαμβάνουν  αποδοχές  από  τη  θέση  τους,  πλήρεις

αποδοχές,  ή  σύνταξη,  ότι  δεν  δικαιούνται  τα  έξοδα  παράστασης.

Είπαμε ότι είναι  στη λογική του ενιαίου μισθολογίου. Και το άλλο, το

καινούργιο,  είναι  ότι  ως  Πρόεδρος  Δημοτικού  Νομικού  Προσώπου

φυσικά  θα  λαμβάνει  και  ενενήντα  ημέρες  άδεια,  ως  Πρόεδρος  πια

του  Δημοτικού  Νομικού  Προσώπου,  καθώς  αυτή  η  ειδική  άδεια

συναρτάται, όπως σας είπα, πάντα με την ιδιότητα που εξυπηρετεί.  

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Δεν ξέρω αν σας κούρασα. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ερωτήσεις. Να είμαστε σύντομοι,  γιατί  έχουμε και

άλλες εισηγήσεις. Απορίες;

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Δ. ΝΑΣΑΙΝΑ:   Τα καταλάβατε; Χαίρομαι. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ευχαριστούμε πολύ. 

Δ. ΝΑΣΑΙΝΑ:   Να είστε καλά. Σας ευχαριστώ. Καλή θητεία. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τώρα το λόγο θα δώσουμε στην κυρία Ντορέτα… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ωραία.  Στον  κύριο  Ράλλη  Γκέκα,  τον  οποίο

ευχαριστούμε. Οικονομικά των ΟΤΑ, διεθνής εμπειρία. 

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Καλησπέρα και από εμένα. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  ακολουθεί  ο  κύριος  Γούπιος,  άλλη  μια

εισήγηση, και τελειώνουμε. 

Ρ.  ΓΚΕΚΑΣ:   Συγχαρητήρια  για  την  επανεκλογή  σας,  συγχαρητήρια

στους νέους Δημάρχους. 

Να ξεκινήσω την  παρέμβασή  μου  με  μία  υπόσχεση.  Επειδή  ο

κύριος  Γούπιος  που  έπεται,  και  εγώ,  είμαστε  και  οι  δύο

οικονομολόγοι, θα κάνουμε οικονομία χρόνου. 

Η  δική  μου  η  παρέμβαση  ουσιαστικά  θα  προσπαθήσει  να

εστιάσει  σε  δύο  σημεία.  Πρώτον,  θα  προσπαθήσω  να  βάλω  τα

οικονομικά  της  ελληνικής  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  στο  ευρωπαϊκό

τους  περιβάλλον,  και  δεύτερον,  να  συζητήσουμε λιγάκι  το  τι  γίνεται
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με  τον  κρατικό  προϋπολογισμό  του  2024,  και  τι  ρόλο  παίζουν  τα

οικονομικά της Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε αυτόν. 

Ας  ξεκινήσουμε  με  τα  διεθνή.  Στο  χάρτη  που  βλέπετε

προσπαθούμε  να  απεικονίσουμε  έναν  δείκτη  που  τον

χρησιμοποιούμε διεθνώς ως δείκτη αποκέντρωσης.  Ο δείκτης αυτός

τι  λέει;  Ο  δείκτης  αυτός  απεικονίζει  τη  σχέση  των  εσόδων  της

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  με  το  ακαθάριστο  εγχώριο  προϊόν.  Και

ουσιαστικά  είναι  ένας  δείκτης  αποκέντρωσης.  Τι  λέει  δηλαδή;  Όσο

μεγαλύτερος  είναι  ο  δείκτης,  τόσο  μεγαλύτερη  είναι  η

αποκεντρωμένη δομή ενός κράτους. 

Όπως βλέπετε  στο  χάρτη της  Eurostat,  η  χώρα μας  είναι  από

τις λιγότερο αποκεντρωμένες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ή άμα

θέλετε  να  το  πούμε  αντίστροφα,  η  χώρα  μας  είναι  ένα  από  τα  πιο

συγκεντρωτικά κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στο  γράφημα  που  παρουσιάζεται  βλέπετε  τη  διαφορά  που

έχουμε σαν χώρα από το μέσο ευρωπαϊκό όρο. Ή να το πω αλλιώς,

το  τι  δρόμο έχουμε να  διανύσουμε  σαν Τοπική  Αυτοδιοίκηση για  να

φτάσουμε  το  ευρωπαϊκό κεκτημένο  που λέμε,  ή  άμα θέλετε  το μέσο

ευρωπαϊκό όρο. 

Και  εδώ  πέρα  ξεκινάει  το  πρώτο,  αν  θέλετε,  το  βασικό

πολιτικό αφήγημα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, που λέει  τι ;  Μετά την

κρίση,  τον  Covid,  την  ακρίβεια  και  τους  πολέμους,  το  βασικό

ζητούμενο  στην  οικονομική  και  πολιτική  ζωή  της  χώρας  είναι  η

ανάπτυξη. 

Πάρα πολλές μελέτες που έχουν γίνει  τα τελευταία χρόνια,  και

σε  θεωρητικό  επίπεδο,  αλλά  κυρίως  σε  εμπειρικό,  συμφωνούν,

συγκλίνουν,  σε  ένα  βασικό  συμπέρασμα.  Ότι  η  αποκέντρωση  και  η

ανάπτυξη  είναι  δύο  μεγέθη  τα  οποία  είναι  ευθέως  ανάλογα.  Για  να

το  πω απλά,  δεν  υπάρχει  αναπτυγμένο  κράτος  στον  κόσμο  που  να

μην έχει αποκεντρωμένη δομή. 

Έρχεται  λοιπόν  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  και  τι  λέει;  Για  να

κάνουμε  πράξη  το  αίτημα  της  ανάπτυξης,  πριν  από  όλα,  θεσμικά,
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θα  πρέπει  να  αποκεντρωθούμε.  Να  μην  έχουμε  δηλαδή  αυτή  τη

συγκεντρωτική  μορφή,  για  να  χρησιμοποιήσω  έναν  όρο  που  πολύ

σας  αρέσει  εδώ  στη  Θεσσαλονίκη,  να  μην  έχουμε  το  υδροκέφαλο

κράτος των Αθηνών. 

Αυτό  πρακτικά  τι  σημαίνει;  Σημαίνει  ότι  η  αποκέντρωση  δεν

είναι  ένα  στενόμυαλο  οικονομικίστικο  ή  άμα  θέλετε  διεκδικητικό

αίτημα  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  ή  κάποιων  Δημάρχων,  αλλά

αποτελεί  ένα βασικό αναπτυξιακό προαπαιτούμενο. 

Αυτός  είναι  ένας  άλλος  δείκτης  που  χρησιμοποιούμε,  ως

δείκτη  τοπικής  αυτονομίας  και  αποκέντρωσης.  Είναι  η  σχέση  που

έχουν  τα  ίδια  έσοδα  με  τις  επιχορηγήσεις.  Όσο  περισσότερο,  όσο

μεγαλύτερο είναι  το κομμάτι των ιδίων εσόδων, τόσο πιο οικονομικά

αυτόνομο θεωρείται… αυτόνομη θεωρείται η Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Για  τις  επιχορηγήσεις  θα  σας  μιλήσει  παρακάτω  ο  κύριος

Γούπιος.  Για  τα  ίδια  έσοδα,  για  όσους  δεν  έχουν  εντρυφήσει  στο

θέμα,  να  υπενθυμίσω  ότι  εντάσσουμε  σε  αυτά  τα  έσοδα  από

φόρους, τέλη, και από κινητή και ακίνητη περιουσία. 

Σε  αυτό  το  σημείο  θα  πρέπει  να  τονίσω  ότι  γενικά  τα

τελευταία  πέντε  χρόνια  έχουν  αρχίσει  και  μπαίνουν  μια  σειρά

ποιοτικά  κριτήρια.  Δηλαδή  πόσο  σημαντικό  είναι  να  έχουμε  ίδια

έσοδα  πολλά  σε  σχέση  με  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση;  Πολύ.  Όταν

όμως τα ίδια  έσοδα εμείς  δεν μπορούμε να τα διαχειριστούμε όπως

θέλουμε,  όταν  δηλαδή  καθορίζονται  τα  ίδια  έσοδά  μας  από  το

κεντρικό κράτος, είναι έτερον εκάτερον. 

Να  σας  πω  ένα  παράδειγμα  για  να  καταλάβετε  τι  λέω.  Ο

φόρος  ακίνητης  περιουσίας  στο  Λουξεμβούργο  ανήκε  στην  Τοπική

Αυτοδιοίκηση, και ήταν ο βασικός φόρος του Λουξεμβούργου. Με τη

μόνη  διαφορά  ότι  το  φορολογικό  συντελεστή  και  τη  φορολογική

βάση  τον  καθόριζε  το  κεντρικό  κράτος.  Το  κεντρικό  κράτος  για  να

μην παίρνει  πολιτικό  κόστος,  δεν  αύξησε ποτέ  αυτά τα  δύο μεγέθη.

Έτσι  πάρα  πολύ  εύκολα,  πάρα  πολύ…  σε  λιγότερο  από  μια

δεκαετία,  ο  φόρος  ακίνητης  περιουσίας  ως  έσοδο  για  την  Τοπική
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Αυτοδιοίκηση  του  Λουξεμβούργου,  ουσιαστικά  απαξιώθηκε.  Το  ίδιο

έγινε και στην Ιρλανδία. 

Άρα  λοιπόν  εδώ  πέρα  τι  γίνεται;  Μπαίνει  το  ζήτημα  των

ποιοτικών  κριτηρίων.  Και  αυτό  γιατί  το  λέω;  Γιατί  είναι  πολύ

χαρακτηριστικό  ότι  συμβάλλοντας  εποικοδομητικά  η  ΚΕΔΕ  στην

τελευταία  Υπουργική  Απόφαση  που  είναι  για  διαβούλευση,  σε

σχέση  με  τους  δείκτες  αποδοτικότητας,  έχει  προτείνει  είκοσι

προτάσεις  σχετικά  με  τους  δείκτες  αποδοτικότητας,  που  είναι  ένα

σημαντικό  στοιχείο  σε  αυτές  τις  προτάσεις,  είναι  οι  ποιοτικοί

δείκτες. 

Αυτό  που  είδαμε  στον  πρώτο  χάρτη,  τώρα  το  βλέπουμε  από

τη  μεριά  των  δαπανών.  Στον  πρώτο  χάρτη  είδαμε  τη  σχέση  των

εσόδων  με  το  ΑΕΠ,  και  εδώ  πέρα  βλέπουμε  των  δαπανών  της

Τοπικής Αυτοδιοίκησης με το σύνολο των δημοσίων δαπανών. 

Τι παρατηρούμε πάλι; Παρατηρούμε ότι η χώρα μας είναι στον

πάτο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αν δε  πάρουμε  υπόψη μας  αυτό  που λέγαμε  προηγούμενα με

τους  ποιοτικούς  δείκτες,  τα  πράγματα  γίνονται  ακόμα χειρότερα  για

τη  θέση  της  ελληνικής  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  γιατί  καθώς

καταλαβαίνετε,  οι  δαπάνες  της Τοπικής Αυτοδιοίκησης έχουν άμεση

σχέση με τις  αρμοδιότητές της.  Άρα καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά

ότι  οι  αρμοδιότητες  της  Δανίας  σε  σχέση  με  τις  αρμοδιότητες  της

ελληνικής Τοπικής Αυτοδιοίκησης, είναι πάρα πολύ περιορισμένες. 

Για να μη σας χαλάσω το  κέφι  βραδιάτικα,  σας έχω εδώ πέρα

και  κάτι  θετικό  για  την  ελληνική  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Τι  λέει  εδώ

πέρα;  Λέει  ότι  η  ελληνική  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  είναι  η  λιγότερη

χρεωμένη στην Ευρώπη.  Προφανώς όταν έφτιαχνα την παρουσίαση

δεν  ήξερα  ότι  θα  έχουμε  μείνει  εμείς  οι  λίγοι,  αλλά  ήθελα  να

χρησιμοποιήσω  αυτό  το  γράφημα  για  να  απαντήσουμε  σε  όλα

εκείνα  τα  δημοσιεύματα  που  λένε  ότι  υπεύθυνοι  για  το  δημόσιο

χρέος  της  χώρας  μας  είναι  τα  λαμόγια  οι  Δήμαρχοι,  οι  κόκκινοι

Δήμοι,  κόκκινοι  όταν λέω εννοώ οι  κόκκινοι  λογιστικά,  και  όλα αυτά
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που ακούμε  κατά  καιρούς  στα  διάφορα δελτία  της  τηλεόρασης  ή  σε

δημοσιεύσεις. 

Παρατηρήστε  σας  παρακαλώ  κάτι.  Η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,

όπως  βλέπετε,  είναι  στο  0,5%  του  συνολικού  δημοσιονομικού

χρέους  της  χώρας.  Άρα  το  ερώτημα  που  μπαίνει  σε  όλους  αυτούς

τους κυρίους είναι πώς είναι δυνατόν το 0,5% να είναι  υπεύθυνο για

το 99,5% του δημόσιου χρέους. 

Να  το  πω  ακόμα  περισσότερο;  Στον  κρατικό  προϋπολογισμό

του 2024 αναφέρεται  πάρα πολύ καθαρά ότι  δεν  υπάρχει  ούτε  ένας

Δήμος  της  χώρας,  για  ούτε  ένα  ευρώ,  το  οποίο  να  μην

εξυπηρετείται.  Όλοι  οι  Δήμοι  της  χώρας  εξυπηρετούν  μέχρι  και  το

τελευταίο τους ευρώ τα δάνειά τους. 

Αυτό  νομίζω  ότι  είναι  πάρα  πολύ  χαρακτηριστικό  και  για  την

επιχειρηματολογία  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  απέναντι  σε  αυτά  τα

κακόβουλα (…). 

Και  μια  και  μίλησα  για  τον  κρατικό  προϋπολογισμό,  πάμε  να

δούμε πώς αντιμετωπίζει  ο  προϋπολογισμός του 2024 την ελληνική

Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Ένα  πρώτο  γενικό  σχόλιο  που  θα  σας  παρακαλέσω  να  το

κρατήσετε.  Ο  κρατικός  προϋπολογισμός  του  2024  εντοπίζει,

σύμφωνα  με  τα  στοιχεία  και  των  διεθνών  Οργανισμών,  ότι  η

μεταβολή  του  ακαθάριστου  εγχώριου  προϊόντος,  ή  άμα  θέλετε  η

μεγέθυνση  της  οικονομίας  μας,  μεταξύ  ’22-’23  θα  είναι  στο  2,7%.

Αυτό τι  σημαίνει;  Αυτό  πρακτικά σημαίνει  ότι  μετά  τη Μάλτα  έχουμε

τον μεγαλύτερο  ρυθμό μεγέθυνσης  του  ΑΕΠ σε  όλη την  Ευρωπαϊκή

Ένωση.  Σας  παρακαλώ  πολύ,  κρατήστε  το  υπόψη  σας  αυτό  το

νούμερο, το 2,7, γιατί θα μας χρειαστεί.  

Αυτή  η  οικονομική  μεγέθυνση  που  έχουμε  σαν  χώρα,

αντανακλάται  στον  έναν  ή  στον  άλλο  βαθμό,  και  στα  φορολογικά

έσοδα  της  χώρας.  Στο  γράφημα  λοιπόν  που  βλέπετε  μπροστά  σας,

έχουμε  την  εξέλιξη  των  φορολογικών  εσόδων  της  χώρας,  των
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συνολικών  φορολογικών  εσόδων  της  χώρας,  την  τελευταία  τριετία.

’22, ’23, και τα αναμενόμενα του 2024. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ρ.  ΓΚΕΚΑΣ:   Το  2022  είναι  απολογιστικά,  το  2023  είναι  εκτιμήσεις,

και το 2024 είναι προϋπολογιστικά. 

Επειδή  προηγούμενα  μιλήσαμε  για  την  εξέλιξη  του  ΑΕΠ

’23-’22,  αν  δούμε  την  εξέλιξη  των  φορολογικών  εσόδων  την  ίδια

περίοδο,  θα  δούμε  ότι  τα  φορολογικά  έσοδα  αυξήθηκαν  κατά  9%.

Άρα  σας  παρακαλώ  πάρα  πολύ,  κρατήστε  αυτά  τα  δύο  νούμερα,

που  λένε  τι;  Ότι  η  ελληνική  οικονομία  μεγεθύνθηκε  κατά  2,7%,  και

τα φορολογικά έσοδα μεγεθύνθηκαν κατά 9%. 

Το λογικό που περιμένουμε όλοι τι  είναι;  Αυτή η μεγέθυνση να

έχει  άμεσο  ή  άμα  θέλετε  αναλογικό  αντίκτυπο  στα  οικονομικά  της

Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Πάμε  λοιπόν  να  δούμε  πώς  αντιμετωπίζονται  τα  οικονομικά

της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  στον  κρατικό  προϋπολογισμό.  Για  να

μην  έχουμε  παρεξηγήσεις,  αυτός  είναι  πίνακας  κατευθείαν

αντιγραφή,  copy paste,  από  την  εισηγητική  έκθεση  του  κρατικού

προϋπολογισμού του 2024. 

Το  πρώτο  νούμερο  που  θα  σας  παρακαλούσα  να  δείτε,  είναι

αυτό που υπάρχει  το βελάκι.  Και τι  λέει;  Αυτό το νούμερο σουμάρει,

μαζεύει,  όλες τις μεταβιβάσεις,  όλες τις κρατικές επιχορηγήσεις, του

κεντρικού  κράτους  προς  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Τι  βλέπουμε

λοιπόν;  Βλέπουμε  ότι  το  2024  ουσιαστικά  θα  έχουμε  16

εκατομμύρια αύξηση. Ωραία; 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ρ.  ΓΚΕΚΑΣ:   Επτά,  μηδέν  κόμμα  επτά  τοις  εκατό  για  την  ακρίβεια,

κύριε  Δήμαρχε.  Αυτό  λοιπόν  αμέσως-αμέσως  μας  δημιουργεί  ένα

πρόβλημα,  και  λέμε  είδαμε  αυξήθηκαν  τα  φορολογικά  έσοδα  κατά

9%, το ΑΕΠ, σε σχέση με το ΑΕΠ, αυξήθηκαν κατά 2,7% η ελληνική

οικονομία,  αυτό  γιατί  δεν  έχει  αντίκτυπο  στην  ελληνική  Τοπική

Αυτοδιοίκηση; 
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Αν πάμε παρακάτω, σε αυτό που σας έχω σημειωμένο, δείχνει

ποια  είναι  η  αύξηση  των  ΚΑΠ.  Η  αύξηση  των  ΚΑΠ  λοιπόν  καθώς

παρατηρείτε,  είναι  140 εκατομμύρια.  Και  μπαίνει  λοιπόν ένα μεγάλο

ζήτημα, πώς από τα 140 εκατομμύρια τελικά καταλήξαμε στα 16;

Και  αυτό θα το δείτε  σε αυτά τα τρία  νούμερα που ουσιαστικά

το  2024  δεν  υπάρχουν.  Το  δεν  υπάρχουν  σημαίνει  μέσα  στον

κρατικό προϋπολογισμό, γιατί υπάρχουν εξελίξεις. Κατόπιν ο κύριος

Πρόεδρος  της  Οικονομικής  Επιτροπής,  ο  κύριος  Μουράτογλου,  θα

μπορεί  να  σας  εξηγήσει  τι  νέα  έχουμε  σε  σχέση  με  το  τέλος  ταφής

και με μια σειρά πολιτικές οι οποίες τρέχουν. 

Αυτό που θα ήθελα να σταθώ εδώ πέρα μόνο για να σας κάνω

ακόμα  πιο  μαύρη  την  καρδιά,  είναι  ότι  ο  κρατικός  προϋπολογισμός

2024 ουσιαστικά προβλέπει  ότι  το  κόστος  μισθοδοσίας  της Τοπικής

Αυτοδιοίκησης  θα  αυξηθεί  το  2024  σε  σχέση  με  το  ’23  κατά  170

εκατομμύρια.  Έτσι  δικαιολογεί  και  την  αύξηση  των  140

εκατομμυρίων.  Υπενθυμίζω  ότι  αυτή  η  αύξηση  στο  κόστος

μισθοδοσίας  φυσικά δεν  βρίσκει  αντίθετη  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,

αλλά δεν ήταν πρωτοβουλία της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Όπως ξέρετε,  ο  βασικός  νόμος  που  διέπει  τη  χρηματοδότηση

των Κεντρικών Αυτοτελών Πόρων,  είναι  ο  3852.  Ο 3852 ουσιαστικά

χρηματοδοτεί  το  καλάθι  των  ΚΑΠ από τρεις  βασικούς  φόρους.  Από

τον φόρο εισοδήματος φυσικών και νομικών προσώπων, 20%...  

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Να το δούμε… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Μια στιγμή, παιδιά. Από τον ΦΠΑ, και από τον ΕΝΦΙΑ.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Και τον ΕΝΦΙΑ 11,2. 

Αυτά όμως να τα δούμε.  Γιατί  λέω να τα δούμε;  Γιατί  στις δύο

στήλες, στην προτελευταία και την αντί  προ τελευταία, βλέπετε στην

αντί  προτελευταία  τι  προβλέπει  ο  κρατικός  προϋπολογισμός,

παραδείγματος χάρη στον φόρο… ανάποδα το έχω βάλει,  στο ΦΠΑ,
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και  τι  θα  έπρεπε  να  πάρουμε  σύμφωνα  με  τον  3852,  τι  προβλέπει

για το φόρο εισοδήματος, και τι  προβλέπει για τον ΕΝΦΙΑ. 

Το  ρεζουμέ  ποιο  είναι;  Ότι  σύμφωνα  με  τον  3852  έπρεπε  η

Τοπική  Αυτοδιοίκηση  να  πάρει  875  εκατομμύρια,  και  στον  κρατικό

προϋπολογισμό έχουν εγγραφεί  140. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ρ.  ΓΚΕΚΑΣ:   Τα  έχω  συγκρίνει  με  τον  προϋπολογισμό  του  ’23,  όχι

με την εκτίμηση του ’23, έχεις δίκιο. Αλλά κάτι άλλο… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Έχουν… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ρ.  ΓΚΕΚΑΣ:   Έχουν,  Δήμαρχε.  Και  αυτό  όμως  που  θα  ήθελα  να

τονίσω  για  να  ενισχύσω  την  επιχειρηματολογία  σου,  είναι  ότι  σε

αυτά  τα  ποσά  δεν  έχουν  μπει  ζητήματα  όπως  τα  ΠΟΕ,  όπως  τα

παρελθόντα οικονομικά έτη. 

Λοιπόν,  το  ρεζουμέ  ποιο  είναι,  παιδιά;  Ότι  έχουμε  735

εκατομμύρια  έλλειμμα.  Γιατί  έχουμε  αυτά  τα  735  εκατομμύρια

έλλειμμα;  Για  τον  πολύ  απλό  λόγο  ότι  από  τότε  που  ψηφίστηκε  και

εφαρμόστηκε για πρώτη φορά ο 3852, άρχισαν να μπαίνουν κόφτες.

Αυτό που στα καλά ελληνικά λέμε μνημονιακές διατάξεις και νόμοι.

Το ερώτημα λοιπόν που τίθεται  είναι  ότι  αφού βλέπουμε ότι  η

οικονομία  της  χώρας  πάει  καλά,  αφού  βλέπουμε  ότι  τα  δημόσια

οικονομικά, και κυρίως τα φορολογικά έσοδα, πάνε πολύ καλά, γιατί

για  όλη  την  Ελλάδα  δεν  ισχύει  το  μνημόνιο  και  έχουν  μείνει  οι

μνημονιακοί  νόμοι στην Τοπική Αυτοδιοίκηση; Λογικό δεν είναι  αυτό

το ερώτημα; 

Εδώ  πέρα  βλέπετε  την  εξέλιξη  του  εθνικού  σκέλους  του

Προγράμματος  Δημοσίων  Επενδύσεων.  Όπως  βλέπετε,  τα

τελευταία…  Έχω  βάλει  το  εθνικό  σκέλος  και  δεν  έχω  βάλει  τα

συγχρηματοδοτούμενα  για  να  μην  έχουμε  παρεξηγήσεις.  Όπως

βλέπετε,  τα  τελευταία  χρόνια  το  ΠΔΕ,  το  Πρόγραμμα  Δημοσίων

Επενδύσεων,  παρουσιάζει  μια  αυξητική τάση.  Σε  αυτό το σημείο θα
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ήθελα  να  σας  υπενθυμίσω  ότι  στον  κρατικό  προϋπολογισμό  2024,

το  Ταμείο  Ανάκαμψης  μόνο  στο  σκέλος  των  επιχορηγήσεων  έχει

εντάξει  τρία  δισεκατομμύρια  επτακόσια  εκατομμύρια  περίπου

δαπάνες.  Άρα  λοιπόν  για  τι  μιλάμε;  Μιλάμε  για  πέντε  επτακόσια

συνολικά το 2023. 

Ποια  είναι  η  θέση  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  στα  πέντε

επτακόσια;  Περιθωριακή.  Και  αυτό  ακριβώς,  όπως  θα  δούμε

παρακάτω,  είναι  ένα  από  τα  βασικά  αιτήματα  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης και την ΚΕΔΕ έτσι όπως βγαίνει  από τα Συνέδριά της

και από τις αποφάσεις του Διοικητικού Συμβουλίου. 

Για να μη σας κουράζω, να σας πω τέσσερα βασικά αιτήματα,

διεκδικητικά αιτήματα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Το  πρώτο,  αυτό  που  καταλάβαμε  όλοι,  ότι  πλέον  πρέπει  ο

νόμος 3852 να εφαρμοστεί  χωρίς όρους και προϋποθέσεις. 

Το  δεύτερο,  ότι  πρέπει  να  δούμε  τι  θα  γίνει  με  όλες  αυτές  τις

διαφορές που υπάρχουν από το 2011 και μετά. 

Το  τρίτο,  αυτό  που  είπαμε  ήδη,  τη  διακριτή  συμμετοχή  της

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  στο  Ταμείο  Ανάκαμψης  και  στο  Πρόγραμμα

Δημοσίων Επενδύσεων. 

Την  κάλυψη  του  ενεργειακού  κόστους,  που  θα  σας  πει  ο

κύριος Μουράτογλου. 

Όπως  και  το  τελευταίο,  στο  φορολογικό  νομοσχέδιο  το  οποίο

συζητιέται  αυτές  τις  μέρες,  ίσως  το  έχετε  δει,  υπάρχει  μια

τροποποίηση  του  τέλους  διαμονής  σε  τέλος  ανθεκτικότητας  και

κλιματικής  κρίσης.  Η  ΚΕΔΕ,  σύμφωνα  με  τη  διεθνή  εμπειρία,  αλλά

και  τα  ιστορικά  δεδομένα  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  μην  το

ξεχνάμε  αυτό  πώς  ήταν  η  κατάσταση  το  2009,  διεκδικεί  αυτό  το

τέλος  να  περάσει  εξ  ολοκλήρου  στην  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  όπως

και το 50% των φορολογικών εσόδων έτσι όπως έχουν εγγραφεί  στο

νομοσχέδιο  για  τα  φορολογικά,  για  την  φορολογική  πολιτική,  το

50% των εσόδων από το Airbnb. 
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Κλείνοντας,  αγαπητοί  κύριοι  Δήμαρχοι,  επιτρέψτε  μου  να

κάνω  μια  παρατήρηση,  συνήθως λέω  σε  αυτά  τα  σεμινάρια,  επειδή

είναι  η τελευταία φορά που με βλέπετε.  

Τα  τελευταία  δέκα-δεκαπέντε  χρόνια,  αυτά  τα  αιτήματα  που

βλέπαμε  προηγούμενα,  ιδιαίτερα  τα  δύο  πρώτα,  υπάρχουν  πάντοτε

στο  πάνω-πάνω  σημείο  της  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.  Στο

διεκδικητικό πλαίσιο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Η  γνώμη μου  λοιπόν  είναι  ότι  κάτι  πρέπει  να  κάνουμε.  Πλέον

δεν  μπορούμε  να  κρυβόμαστε  πίσω από το  δάχτυλό μας.  Μια  και  η

οικονομία  της  χώρας  πάει  καλά,  και  μια  και  έχουμε  αυτή  την

πολυτέλεια,  γνώμη  μου  είναι  ότι  πρέπει  να  τελειώσουμε  με  όλα  τα

παλιά,  και  να  ξεκινήσουμε  από μηδενική  βάση.  Να δούμε δηλαδή τι

θα κάνουμε με τον 3852, ή να τον τροποποιήσουμε,  ή να φτιάξουμε

έναν καινούργιο νόμο για τα οικονομικά της Τοπικής Αυτοδιοίκησης,

που  θα  ξέρει  και  ο  Πρόεδρος  της  ΚΕΔΕ,  και  ο  Δήμαρχος,  αλλά  και

το  κεντρικό  κράτος,  ποιες  είναι  οι  υποχρεώσεις  του,  και  τι  έχει  να

πάρει. Να μην κάθε χρόνο συζητάμε πάλι τα ίδια και τα ίδια. 

Σας  είπα προηγούμενα  σας  παρακαλώ πολύ  κρατήστε  τα  δύο

ποσοστά,  και  αυτό  γιατί;  Γιατί  επειδή  αυτή  η  κουβέντα  έχει

ξεκινήσει  και  επειδή υπάρχουν οι  απόψεις  που λένε  να συνδέσουμε

τους  ΚΑΠ,  την  αύξηση  των  ΚΑΠ,  με  την  αύξηση  του  ακαθάριστου

εγχώριου  προϊόντος,  να  σας  υπενθυμίσω  ότι  η  αύξηση  του  ΑΕΠ

ήταν 2,7%, ενώ η αύξηση των φορολογικών εσόδων 9%. 

Να  σας  υπενθυμίσω  επίσης  ότι  την  περίοδο  της  κρίσης  το

ΑΕΠ  πήγαινε  φούντο,  ενώ  τα  φορολογικά  έσοδα  ήταν  μία  η  άλλη,

και λίγο παραπάνω. 

Γιατί  το  λέω  αυτό;  Γιατί  είναι  πάρα  πολύ  σημαντικό  σε  αυτή

την κουβέντα που θα ξεκινήσετε, να είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί

τι  θα  επιλέξουμε  και  γιατί  θα  το  επιλέξουμε.  Χρειαζόμαστε  να

επιλέξουμε  δυναμικές  πηγές  χρηματοδότησης,  ώστε  να  καλύψουν

τη δυναμική εξέλιξη των δαπανών μας. 
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Σας  ευχαριστώ  πάρα  πολύ  για  την  υπομονή  σας,  και  σας

ευχαριστώ και πάρα πολύ για τη συνεργασία όλα αυτά τα χρόνια.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε. 

Αν θέλει κάποιος κάποια ερώτηση, παρακαλώ. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Σ.  ΔΑΝΙΗΛΙΔΗΣ:   Θέλω  να  κάνω  την  εξής  ερώτηση,  μετά  από  τη

διαπίστωση.  Με βάση το  102 του  Συντάγματος,  για  την  υποχρέωση

της  Πολιτείας  να  καλύπτει  τους  αναγκαίους  πόρους  των

μεταβιβαζόμενων αρμοδιοτήτων,  σε συνδυασμό με τον 2880 και  τον

3106,  υπολογίστηκαν  οι  μεταφερθείσες  αρμοδιότητες  την  περίοδο

του ’99-2003,  με  τα δεδομένα εκείνης  της εποχής,  σε  ένα  δις  ευρώ,

ετησίως,  το  οποίο  είναι  έξω  από  τους  ΚΑΠ.  Με  τα  σημερινά

δεδομένα,  στους  ΚΑΠ,  θα  έπρεπε  να  προστίθεται,  με  βάση  τη

συνταγματική  πρόβλεψη  και  τους  δύο  βασικούς  νόμους,  2880  και

3106, άλλο ένα δις. 

Άρα  δεν  είναι  μόνο  η  μη  απόδοση  του  3852  που  μας

υπεξαιρούν,  μας  παρακρατούν,  όπως  θέλετε  πείτε  το,  παλιότερα

χρησιμοποιούνταν  και  άλλοι…  Λοιπόν,  γιατί  δεν  έχει  υπολογιστεί

και  το  συν  ένα  δις  που  έπρεπε  να  αποδίδεται  για  την  κάλυψη  με

βάση το 102 του Συντάγματος; 

Ρ.  ΓΚΕΚΑΣ:   Καταρχήν,  κύριε  Δήμαρχε,  φαντάζομαι  ότι  το

καταλαβαίνετε  πόσο  μεγάλη  τιμή  είναι  για  εμένα  ένας  Δήμαρχος

που  εκλέγεται  για  όγδοη  φορά,  να  μου  υποβάλλει  μια  ερώτηση.

Μάλλον εγώ πρέπει να υποβάλλω σε εσάς τις ερωτήσεις. 

Τώρα, επειδή ο Γιάννης,  ο κύριος Γούπιος, ούτως ή άλλως θα

ασχοληθεί με τα ζητήματα των επιχορηγήσεων, καλύτερα να σας… 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ο κύριος Γούπιος πού είναι;

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   …να σας το απαντήσει.  

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Εδώ είναι.  

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Πού είναι;  

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Απάντησε το. Δώσε το μικρόφωνο στον κύριο.
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Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Αυτό είναι  θέμα Γενικής  Συνέλευσης της ΚΕΔΕ,

κατ’  επανάληψη,  και  έχουμε…  μεταξύ  μας  τουλάχιστον,  έχουμε

ανταλλάξει  απόψεις για το συγκεκριμένο ζήτημα που έθεσες. 

Ο  2880  και  ο  3106  ήταν  δύο  νόμοι  που  μετέφεραν

αρμοδιότητες,  όπως  ήταν  τα  Αθλητικά  Κέντρα,  οι  Παιδικοί  Σταθμοί

και  λοιπά,  δεν θυμάμαι,  και  κάποια άλλα.  Όταν όμως συμφωνήσαμε

στην  ενοποίηση  των  ΚΑΠ,  αυτό  έγινε  αν  θυμάμαι  καλά  το  ’10,  το

’09,  όταν συμφωνήσαμε για την ενοποίηση των ΚΑΠ, συμπεριέλαβε

τότε  το  κεντρικό  κράτος  και  τις  επιχορηγήσεις  οι  οποίες

προβλέπονταν  για  να  μεταφερθούν  οι  αρμοδιότητες  σύμφωνα  με

τους παραπάνω νόμους. 

Ερχόμαστε  τώρα  εκ  των  υστέρων  και  ζητάμε  να  καλυφθεί

τώρα  το  τότε  που  συμφωνήσαμε  εμείς  σαν  Αυτοδιοίκηση…  και  δεν

μιλάω  αν  συμφώνησες  εσύ  προσωπικά,  η  Αυτοδιοίκηση

εκπροσωπείται  και  εκφράζεται  δια  της  πλειοψηφίας.  Από τη  στιγμή

που  είχαμε  συμφωνήσει  τότε  να  ενσωματωθούν  αυτά  τότε  σαν

Αυτοδιοίκηση στους ΚΑΠ, δεν μπορούμε να έρθουμε το 2023 και  να

ζητάμε… 

Σ. ΔΑΝΙΗΛΙΔΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Σίμο, έγινε αντιληπτή η ερώτησή σου. 

Σ. ΔΑΝΙΗΛΙΔΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εντάξει… 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι θέμα σημερινό. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  εν  πάση  περιπτώσει,  αυτό  που  πρέπει  να

πούμε είναι, αυτό που είπε… 

Σ. ΔΑΝΙΗΛΙΔΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι, καταγράφηκε. 

Σ. ΔΑΝΙΗΛΙΔΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Το  καταλάβαμε,  Σίμο.  Όχι  ξανά.  Η  ερώτησή  σου

δεν  ήταν  ερώτηση.  Η  ερώτησή σου,  αγαπητέ  συνάδελφε,  Σίμο  μου,

δεν ήταν ερώτηση, ήταν ερωτησοτοποθέτηση. 

Πάμε τώρα.
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Ρ.  ΓΚΕΚΑΣ:   Μου  επιτρέπετε  μόνο  μια  παρέμβαση,  κύριε  Πρόεδρε;

Για  αυτό  που  λέει  ο  κύριος  Δήμαρχος.  Ότι,  κύριε  Δήμαρχε,  αυτό

που λέτε είναι το αντικείμενο ουσιαστικά των παρακρατηθέντων. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Έτσι, έτσι. Είναι άλλη συζήτηση. 

Σ. ΔΑΝΙΗΛΙΔΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Έγινε αντιληπτό. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Εκείνο που θέλω να… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Συγγνώμη,  Γιάννη,  συγγνώμη.  Η μεγάλη εικόνα…

Κάντε  λίγη  υπομονή,  παιδιά.  Είναι  η  εφαρμογή  επιτέλους,  για  να

μην  πηγαίνουμε  σε  άλλο  τρόπο  υπολογισμού,  υπολογισμένα  είναι,

μια  χαρά  προβλέπει  το  άρθρο  259  υπό  α’,  β’,  γ’,  φόρο

επιτηδεύματος  φυσικών και  νομικών προσώπων,  ΦΠΑ,  ΦΑΠ και  τα

λοιπά.  Με  βάση  τις  αποδόσεις  και  τις  επιδόσεις  του  κρατικού

προϋπολογισμού,  θέλουμε  τα  ποσοστά  που  αντιστοιχούν  και

προβλέπονται  στο  νόμο,  αφού  είμαστε  στη  μεταμνημονιακή

περίοδο, και δεν θέλουμε τίποτα άλλο, ας μας τα δώσουν αυτά… 

Ρ. ΓΚΕΚΑΣ:   Και τότε καλύπτουμε όλες τις άλλες… 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ας μας τα δώσουν αυτά.  Αλλά δεν μας τα δίνουν,

γιατί  μπαίνει  κόφτης,  όπως  είπατε,  δηλαδή  τι  θα  πει  κόφτης;  Μια

διάταξη,  Πράξη  Νομοθετικού  Περιεχομένου  που  γινόταν  νόμος,

τελευταία  ήταν  μια  διάταξη  Βορίδη,  με  όλες  τις  κυβερνήσεις,  που

λέει  αναστέλλεται η εφαρμογή του άρθρου 259. Αυτό. 

Σ. ΔΑΝΙΗΛΙΔΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Αυτά είναι αυτονόητα, Σίμο.

Έλα, Γιάννη, σαν Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Θέλω να  αναφερθώ σε δύο ζητήματα  που έθιξε

ο κύριος Γκέκας…

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Γιάννη, σύντομα όμως. 

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Ένα  είναι  το  οποίο…  ένα  το  οποίο  θα

αντιμετωπίσουμε  μέσα  στο  2024,  είναι  σχετικά  με  το  τέλος  ταφής.

Το  τέλος  ταφής  υπάρχει  μια  σχετική  νομοθεσία  και  έχει

θεσμοθετηθεί  από το 2012, δεν θα αναφερθώ, αναφέρθηκε ο κύριος
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Πρόεδρος.  Μέχρι  τώρα  πηγαίναμε  από  αναστολή  σε  αναστολή  της

εφαρμογής του τέλους ταφής. Αυτή τη στιγμή καλούμαστε στο τέλος

του ’23 και μέσα στο ’24 να αποδώσουμε στο κεντρικό κράτος τα 80

εκατομμύρια  του  ’22,  τα  100  εκατομμύρια  του  ’23,  και  τα  120

εκατομμύρια  του  ’24,  και  να  τα  αποδώσουμε  στο  κεντρικό  κράτος

μέσω  από  τον  ΕΟΑΝ,  ανταποδοτικού  χαρακτήρα  βέβαια,  θα  δούμε

στο  τέλος  αν  θα  γυρίσουν  ποτέ  στο  Δήμο,  στους  Δήμους  μας,  τα

χρήματα αυτά. 

Ήδη  γίνεται  παρακράτηση  από  την  έκτακτη  επιχορήγηση  η

οποία  ήταν  να  έρθει  το  Νοέμβριο,  θα  έρθει  μέσα  στην  ερχόμενη

εβδομάδα,  από  τα  125  εκατομμύρια  που  κατανέμονται,  θα

κατανεμηθούν επί  της ουσίας 75,  τα 50 θα κρατηθούν για το πρώτο

εξάμηνο  του  ’23.  Παρακρατούνται  τα  80  εκατομμύρια  από  την

τακτική  επιχορήγηση  μέσα  στο  ’24  που  αφορά  το  ’22,  και  τα

υπόλοιπα 60 εκατομμύρια του πρώτου εξαμήνου του ’24, θα πρέπει

να  επιμεριστούν  μέσα  στα  ανταποδοτικά  μας  τέλη  και  να

αποδοθούν  μέχρι  31  Δεκεμβρίου  του  ’24.  Ένα  ποσό  που

αναφέρθηκε και ο κύριος Πρόεδρος, στα 240 εκατομμύρια. 

Θα  πρέπει  να  συνυπολογίσουμε  και  τα  170  εκατομμύρια  που

είναι  το  μισθοδοτικό  κόστος,  οπότε  αντιλαμβάνεστε  όλοι  σας  ένα

ποσό τραγικά μεγάλο για να αποδοθεί… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Μισθοδοτικό  κόστος  από  τις  αυξήσεις  που

ψηφίστηκαν με νόμο.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Δικαίως βέβαια… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Δικαίως,  αλλά  δικαιότερο  θα  ήταν  να  μας  έδιναν

και τα χρήματα.

Ι.  ΜΟΥΡΑΤΟΓΛΟΥ:   Σύνολο  της  δαπάνης  που  θα  κληθεί  η

Αυτοδιοίκηση  μέσα  στο  ’24  να  αποδώσει,  ακουμπάμε…  ντρέπομαι

να  το  πω,  δεν  θέλω  να  κάνω  την  πρόσθεση  εγώ,  ας  την  κάνουν

άλλοι. 

Από  εκεί  και  πέρα  θα  πρέπει  με  την  αύξηση  των  ΚΑΠ  που

δώσαμε  και  εφαρμόσαμε  μια  κατάσταση  η  οποία  ήταν  παγιωμένη

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

122



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

και  αρρωστημένη  όσον  αφορά  τις  κατανομές,  ήταν…  επί  μία  διετία

επεξεργαστήκαμε  και  μέσα  από  τα  Συνέδριά  μας,  και  μέσα  από  το

Διοικητικό  μας  Συμβούλιο,  και  από  την  Επιτροπή  Οικονομικών,

εφαρμόζουμε  την  καινούργια  κατανομή  η  οποία  είναι  δικαιότερη

προς  όλους  τους  Δήμους  της  χώρας,  αφού  κανένας  Δήμος  δεν  θα

πάρει  λιγότερα,  και  μόνο  οι  54  στη  χώρα  θα  πάρουν  μηδενική,  και

όλοι θα πάρουν αύξηση. 

Αλλά  παρά  ταύτα,  κύριε  Πρόεδρε,  θα  πρέπει  να  δούμε

επιτακτικά  το  θέμα  του  τέλους  ταφής,  του  αυξημένου  μισθοδοτικού

κόστους,  και  ένα  επιπλέον  κόστος  που  θα  έρθει  να  ζητηθεί  μέσα

στο ’24,  είναι  οι  οφειλές προς το Ταμείο Παρακαταθηκών,  οι  οποίες

από  το  ’21,  ’22,  ’23,  που  είχαμε  αναστολή  αποδόσεων  προς  το

Ταμείο  Παρακαταθηκών  λόγω  του  γεγονότος  που  είχαμε  Covid,

ενεργειακό κόστος και λοιπά, θα ζητηθούν μέσα στο ’24.

Ταυτόχρονα θα πρέπει  να τονίσουμε ότι  το  ενεργειακό κόστος

το  οποίο  επιβαρύνθηκε  η  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  ναι  μεν  μειώθηκε

κατά  τι,  αλλά  το  κόστος  αυτός  της  ενέργειας  όπως  αυξήθηκε,  είτε

αυτό  αφορά  τα  πετρέλαια,  είτε  το  ηλεκτρικό  ρεύμα,  είτε  καύσιμα

δηλαδή,  συνεχίζει  να  είναι  υψηλότατο,  και  μάλιστα  το  ζούμε  και  θα

το  ζήσουμε  από 1/1/24,  και  θα  πρέπει  εδώ  αυτό  να  μεταφερθεί  και

αυτό  στα  ανταποδοτικά  μας  τέλη  και  στα  δημοτικά  τέλη  που  θα

πρέπει να εισπράξουμε από τους πολίτες μας. 

Θα πρέπει  λοιπόν,  κύριε  Πρόεδρε,  να… κατά την άποψή μου,

μέσα στο ’24 και αμέσως μετά την εκλογική διαδικασία, να ξεκινήσει

επίσημα διάλογος με το κεντρικό κράτος,  έτσι  ώστε να δούμε πλέον

οι  μνημονιακοί  νόμοι  να  αρθούν,  οι  απαγορεύσεις,  και  θα  πρέπει  η

Τοπική  Αυτοδιοίκηση  και  η  νέα  Διοίκηση  της  ΚΕΔΕ,  να  δώσει

πραγματικά αγώνα έτσι ώστε να δώσουμε λύση στο ζήτημα αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Είπαμε  ότι  στις  13  του  μηνός,  για  όσους  δεν

ήρθαν  από  την  αρχή,  συνεδριάζει  το  Διοικητικό  Συμβούλιο  της

ΚΕΔΕ.  Θα  προσφύγουμε  στα  δικαστήρια,  θα  ζητήσουμε  και  την

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

123



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

αναστολή  εκτέλεσης,  και  με  προσφυγή  που  θα  καταθέσουμε,  κατά

της  απόφασης  εκείνης  που  θα  εκδοθεί,  που  θα  παρακρατεί  από

τους  ΚΑΠ  των  Δήμων,  τους  Κεντρικούς  Αυτοτελείς  Πόρους,  τα  50

πρώτα  εκατομμύρια,  και  θα  μειωθεί  έτσι  το  125  που  ήταν  να

πάρουμε οι Δήμοι όλοι, σε 75. 

Επειδή όμως τα  δικαστήρια  είναι  γνωστό ότι  καθυστερούν και

λοιπά, θα πρέπει  να προσφύγουμε με τέτοιον τρόπο ούτως ώστε να

είναι  βεβαία  η  έκβαση  της  δίκης,  γιατί  μπορείς  να  έχεις  ένα

αρνητικό δεδικασμένο. Θέλει  προσοχή. Και το λέω αυτό ως νομικός.

Το  άλλο  όμως  που  θα  κάνουμε  ταυτόχρονα,  θα  είναι  να

ζητήσουμε  εμείς,  ήδη  ο  κύριος  Παπαναστασίου  με  την  αρμόδια

Επιτροπή ασχολείται  με  αυτό  το  θέμα,  απόφαση  θα  ληφθεί  στις  13

του μηνός, προκειμένου να τους πούμε, μπλε κάδους, καφέ κάδους,

απορριμματοφόρα  ανακύκλωσης,  γιατί  αυτός  ο  πόρος  πρέπει  να

διατεθεί  από  τον  Υπουργό  όχι  όποτε  θέλει  αυτός,  όχι  όταν  θέλει

αυτός  και  με  τον  τρόπο  που  θέλει,  με  αυτόν  που  θα  προτείνουμε

εμείς,  αφού  ο  σκοπός  για  τον  οποίο  παρακρατούνται  τα  χρήματα

αυτά είναι να αυξηθεί η ανακύκλωση στην πατρίδα μας, την Ελλάδα.

Και θα κάνουμε και αυτό το συγκεκριμένο. 

Τώρα  ο  κύριος  Γούπιος  έχει  το  λόγο,  ο  οποίος  θα  κλείσει  τη

σημερινή Ημερίδα. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι, ναι, μια σύντομη ερώτηση κάντε.  

ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗΣ:   Αλεξανδρίδης από το Δήμο Κορδελιού-Ευόσμου. 

Τα τέλη  ταφής,  αυτά που έχει  ανακοινώσει  η κυβέρνηση,  είναι

υποχρεωμένη  η  Δημοτική  Αρχή  να  τα  εντάξει  στον  προϋπολογισμό

των ανταποδοτικών τελών; 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Είναι  υποχρεωμένη,  εκτός  αν  έχει  κάποιο  άλλο

τρόπο  να  καλύψει  το  ζήτημα  για  να  κάνει  ισοσκελισμένο

προϋπολογισμό. Με ποιον; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗΣ:   Είναι  ανταποδοτικά,  έτσι  θα  πάμε  σε  αυξήσεις

πάνω του 60% στα ανταποδοτικά τέλη όμως. 
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Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Είναι  πολύ  σοβαρό  θέμα,  για  αυτόν  τον  λόγο

είμαστε αντίθετοι.  

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   …(εκτός  μικροφώνου)…  που  αυξάνουν  με  την

ανακατανομή τη χρηματοδότηση για το 2024. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Όχι  αυξάνουν.  Αυξάνεται  η  προς  αυτούς  τους

Δήμους χρηματοδότηση. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Δεν  μπορώ  να  καταλάβω  γιατί  δεν  μας  επιτρέπουν,

προϋπολογισμό  δεν  έχει…  κανένας  δεν  έχει  κάνει  ακόμα

προϋπολογισμό,  γιατί  δεν  τα  ενθυλακώνουμε  στον  προϋπολογισμό

για… 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Διότι… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Υπάρχει κάποιος λόγος που…

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Διότι  και  εγώ  διερωτήθηκα  για  αυτό  το  οποίο

διερωτάσαι,  Δημήτρη, και να κλείσουμε εδώ, οι οδηγίες… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Αφορά τον Ζαφειρίου και το… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι.  Οι  οδηγίες  με  βάση  τις  οποίες  καταρτίζεται,

συντάσσεται  ο  προϋπολογισμός,  με  βάση  την  ΚΥΑ  του  Υπουργείου

Οικονομικών  και  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  μας  ήρθαν  το

καλοκαίρι,  Ιούλιο  μήνα,  πότε  ήρθαν,  και  δεν  υπήρχαν  αυτά  τα

έξοδα,  και  η  κατάρτιση  των  προϋπολογισμών  ελάμβανε  υπόψη  τα

στοιχεία 31/12/22. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι,  Απρίλιος  του  ’22.  Για  αυτό.  Και  είναι  λογικό

αυτό το οποίο λέτε… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Κάθε  χρόνο  οι  προϋπολογισμοί  των  Δήμων

καταρτίζονται, ξέχνα το τέλος ταφής που ήρθε μετά. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)
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Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Αύριο θα έχει  ειδική,  αναλυτική  εισήγηση,  για την

κατάρτιση  του  προϋπολογισμού.  Αύριο.  Γιατί  εκτελούνται,

καταρτίζονται  οι  προϋπολογισμοί  με  βάση  τις  οδηγίες  που  έχουμε

λάβει. 

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Να  το  συμπληρώσω,  για  να  το  κλείσουμε,  πριν  μπω

εισαγωγικά. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ο κύριος Γούπιος. 

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Ο  προϋπολογισμός  γίνεται  σύμφωνα  με  το  νόμο  και

την  ΚΥΑ  που  έχει  βγει  τον  Αύγουστο.  Αυτή  τη  στιγμή  δεν  έχουμε

απόφαση  κατανομής  ΚΑΠ.  Άρα,  δεν  υπάρχει  απόφαση,  υπάρχει

πρόταση κατανομής. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Ναι, δεν υπάρχει απόφαση…

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Αυτό λέμε, Δημήτρη… 

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Επαναλαμβάνω,  δεν  υπάρχει  απόφαση.  Άρα  όταν

υπάρξει  απόφαση θα γίνει  αμέσως.  Άρα το Φλεβάρη που θα γίνει  η

ανακατανομή των ΚΑΠ,  θα μπει  (…) προϋπολογισμοί,  όταν θα γίνει

η πρώτη κατανομή, ή όταν υπάρξει απόφαση. 

Όπως ξέρετε,  η απόφαση για τους ΚΑΠ δεν βγαίνει  πλέον στις

αρχές  της  χρονιάς,  βγαίνει  στο  τέλος  της  χρονιάς.  Τώρα  βγήκε,  το

Νοέμβρη.  Άρα  δεν  μπορεί  το  Υπουργείο  Εσωτερικών  να  πει  ότι

βάλτε στους προϋπολογισμούς αυτούς κάτι  το οποίο δεν έχει  ακόμα

ανακοινωθεί  από  κανέναν.  Είναι  μια  πρόταση  το  Υπουργείο  προς

την  ΚΕΔΕ  για  να  αποφασίσει.  Άρα  θα  ενσωματωθεί  με  την  πρώτη

τροποποίηση των ΚΑΠ που θα γίνει  το Φλεβάρη. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Δηλαδή  υπάρχει  ενδεχόμενο  να  αποφασίσει  τι  δεν

κατάλαβα.  Είπατε  υπάρχει  μια  πρόταση  του  Υπουργείου  προς  την

ΚΕΔΕ να αποφασίσει,  τι  να αποφασίσει;

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Όχι,  επαναλαμβάνω  και  πάλι,  λέω  δεν  υπάρχει

επίσημη  απόφαση  ΚΥΑ,  του  νόμου  του  κράτους,  ένα  ΦΕΚ,  που  να

λέει  ότι  αυτή είναι  η κατανομή των ΚΑΠ. Άρα δεν μπορεί,  όπως λέει

η  ΚΥΑ,  όπως λέει,  ο  προϋπολογισμός  δεν  αφορά  μόνο  (…),  αφορά
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και  τους  ΟΤΑ,  για  να  το  κλείσουμε.  Πρέπει  να  υπάρχει,  για  να

εντάξεις ένα έργο πρέπει να υπάρχει απόφαση ένταξης. Για να… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Δεν καταλάβατε… 

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Δεν  υπάρχει  (…),  δεν  υπάρχει  Υπουργική  Απόφαση,

αυτό λέμε. Όταν υπάρξει θα μπει. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Ναι, συμφωνώ, συμφωνώ. Θα ξεκινήσω με αυτό τότε. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Επαναλαμβάνω,  απόφαση  του  Υπουργείου

Εσωτερικών. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Συγγνώμη,  κύριε  Γούπιε,  για  να  το  κλείσουμε  το

θέμα.  Στη  Θεσσαλονίκη  το  Συνέδριο  αποφάσισε  για  το  νέο  τρόπο

κατανομής  των  ΚΑΠ.  Στη  συνέχεια  ανέθεσε  στην  ΕΕΤΑΑ  και  έκανε

τη  μελέτη.  Στο  Συνέδριο  του  Βόλου  πήραμε  την  οριστική  απόφαση.

19  Ιουλίου,  κατ’  εξουσιοδότηση  του  Συνεδρίου,  το  Διοικητικό

Συμβούλιο  τη  ΚΕΔΕ,  19  Ιουλίου,  πήρε  απόφαση,  την  απέστειλε

στον Υπουργό Εσωτερικών,  και  ο Υπουργός Εσωτερικών έστειλε  το

σχέδιο  της  Υπουργικής  Απόφασης  για  να  συμφωνήσουμε,  και  εμείς

συμφωνήσαμε, με βάση το Συνέδριό μας. 

Η  κατανομή  θα  γίνει,  της  πρώτης  δόσης  ας  πούμε  του  2024,

τον Ιανουάριο του ’24. 

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Ακριβώς, τότε έχει  δυνατότητα να γίνει… 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τότε  μπορείς  να  τροποποιήσεις  τον

προϋπολογισμό  σου,  όσοι  έχετε  προϋπολογισμό,  και  έρχονται  οι

οδηγίες και σου λέει.  

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Μια  και  μιλάγαμε  για  τους  ΚΑΠ,  για  να  ξεκινήσω  και

εγώ  και  να…  θα  προσπαθήσω…  Καταρχήν  να  ευχηθώ  σε  όλους

καλή  θητεία  και  καλή  δύναμη.  Βλέπω  και  παλιούς  εδώ,  γνωστούς

από χρόνια  πολλά.  Καλή δύναμη  σε  αυτούς  που έχουν επανεκλεγεί

και  σε  αυτούς  τους  νέους.  Άρα  η  εισήγησή  μου  θα  αφορά  κυρίως
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λίγο  τους  νεότερους,  μια  και  οι  παλαιότεροι  ξέρουν  τα  θέματα

διαδικασιών. 

Αυτή  είναι  η  κατανομή  των  ΚΑΠ  στην  Αυτοδιοίκηση.  Βλέπετε

δηλαδή πώς ήταν το 2010, πρώτη εφαρμογή του… βλέπετε ότι  ήταν

γύρω  στο…  έχει  μια  μείωση  γύρω  στο  55%,  και  η  ΣΑΤΑ  γύρω  στο

90%, 85 για την ακρίβεια. Η ΣΑΤΑ είναι  για επενδύσεις. 

Άρα  αντιλαμβάνεται  κανείς  ότι  οι  επενδυτικές  δαπάνες,  οι

επιχορηγήσεις για επενδυτικές δαπάνες των ΟΤΑ δεν αρκούν πλέον

να  καλύψουν  ούτε  τη  συντήρηση  των  υποδομών,  όχι  για  νέα  έργα.

Αυτή είναι η πραγματικότητα. 

Άρα  για  αυτό  και  νομίζω  ότι  πολύ  σωστά  και  ο  Ράλλης

προηγουμένως  (…)  ότι  είναι  καιρός  να  ξανά  συζητήσουμε  πλέον

τους ΚΑΠ στη χώρα συνολικά για το πώς μπορούν να κατανεμηθούν

οι  Κεντρικοί  Αυτοτελείς  Πόροι,  το  πώς μπορεί  να  αυξηθούν  για  την

Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Δεν  θα  πω  για  την  κατανομή,  παρ’  όλο  που  είχα  πει  πέντε

πράγματα,  γιατί  τα  είπατε  όλοι,  και  ο  Πρόεδρος  και  εσείς.  Η  νέα

κατανομή  έδωσε  μια  δυνατότητα  να…  μια  σημαντική  αύξηση  στους

μικρούς  Δήμους.  Αυτή  ήταν  η  απόφαση  και  η  κατεύθυνση  που

είχαμε  και  από  το  Διοικητικό  Συμβούλιο  της  ΚΕΔΕ.  Και  για  αυτό  το

λόγο  υπήρξε  μία  σημαντική  αύξηση  των  μικρών  Δήμων  ή  των

Δήμων με μεγάλη έκταση και με πολύ μεγάλους οικισμούς. 

Υπάρχει  ένα  ζήτημα,  ότι  θα  έπρεπε  μέσα  στους  ΚΑΠ  να

ενσωματωθεί  και  το  κόστος  αύξησης  του  προσωπικού.  Θυμίζω  ότι

όταν  έγινε  η  μείωση  των  μνημονιακών  νόμων,  ο  λόγος  που  είπε  η

κυβέρνηση  ότι  μειώνονται  οι  πόροι,  ήταν  γιατί  υπήρξε  μείωση  του

κόστους  προσωπικού  των  Δήμων  με  βάση  τον  μνημονιακό  νόμο.

Άρα  τώρα  εφόσον  υπάρχει  αύξηση,  υπάρχει  δικαιολογημένη  και

ουσιαστική  βάση  ότι  θα  πρέπει  να  υπάρχει  και  αντίστοιχη  αύξηση

του ποσού των ΚΑΠ για  την  κάλυψη των  δαπανών των Δήμων,  του

προσωπικού των Δήμων. 
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Θα  είμαι  πολύ  σύντομος.  Θα  μείνω  μόνο  στα  κρίσιμα

ζητήματα που αφορούν την οικονομική διοίκηση και διαχείριση. 

Ήδη  από  το  2010  με  τους  μνημονιακούς  νόμους  υπάρχει…

έχει  αλλάξει  το  πλαίσιο  δημοσιονομικής  διαχείρισης,  και  από  το

2018 υπήρξαν και άλλες αλλαγές. 

Όπως  βλέπετε,  έχουν  μπει  αρκετά  θέματα  που

παρακολουθούν  και  ελέγχουν  όλους  τους  φορείς  γενικής

κυβέρνησης,  και  τους Οργανισμούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης.  Είναι  η

δημιουργία  του  Μητρώου  Φορέων  Γενικής  Κυβέρνησης,  η  Ενιαία

Αρχή  Πληρωμής,  το  Παρατηρητήριο  Οικονομικής  Αυτοτέλειας,  σε

εισαγωγικά,  γιατί  αυτοτέλεια  δεν  είναι  το  Παρατηρητήριο,  η

αναβάθμιση  του  ρόλου των Προϊσταμένων  Οικονομικών Υπηρεσιών

και τα λοιπά. 

Για  τις  βασικές  αρχές  δεν  θα  πω  κάτι,  είπε  αρκετά  η

Αντιπρόεδρος  του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου.  Ότι  επειδή

διαχειριζόμαστε  δημόσιο  χρήμα  όλοι  ως  φορείς,  είτε  ΟΤΑ,  είτε

Νομικά  Πρόσωπα,  είτε  εμείς  ως  ΕΕΤΑΑ,  θα  πρέπει  με  αντίστοιχο

τρόπο να διαχειριζόμαστε και την οικονομική μας διαχείριση. 

Λίγα λόγια για τις αρμοδιότητες των Οργάνων όσον αφορά την

οικονομική  διαχείριση.  Όχι  γενικότερα,  γιατί  όπως  είδατε  ο  νόμος

άλλαξε,  ανέφερε και  ο  Κίμωνας  προηγουμένως ότι  υπάρχει  πλέον η

Δημοτική  Επιτροπή.  Βλέπετε  εδώ  ποιες  είναι  οι  αρμοδιότητες  του

Δημοτικού  Συμβουλίου,  της  Δημοτικής  Επιτροπής,  όσον  αφορά  την

οικονομική  διαχείριση.  Το  Δημοτικό  Συμβούλιο  έχει  τον  ετήσιο

προϋπολογισμό,  έχει  τη  σύναψη  δανείων,  τη  χρηματοδότηση

κοινωφελών  επιχειρήσεων,  των  εννιά  που  έμειναν,  γιατί  οι

υπόλοιπες πλέον κοινωφελείς επιχειρήσεις δεν υπάρχουν. 

Η Δημοτική  Επιτροπή θα έλεγα  ότι  έχει  σημαντικό  ρόλο,  γιατί

όλες  οι  αποφάσεις  που  αφορούν  την  οικονομική  διαχείριση,

αναθέσεις  συμβάσεων  και  τα  λοιπά,  είναι  αρμοδιότητα  της

Δημοτικής Επιτροπής. 
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Λίγα  λόγια  για  τον  Δήμαρχο,  μια  και  είμαστε  εδώ  να  δούμε

λίγο  τις  αρμοδιότητές  του.  Ο  Δήμαρχος  εκτελεί  τις  αποφάσεις  του

Δημοτικού Συμβουλίου, άρα είναι και υπόχρεος απέναντι  σε αυτό. 

Ορίζει  τους  Αντιδημάρχους,  άρα  μεταβιβάζει  και  τις

αρμοδιότητες.  Θα  έλεγα  μόνο  δύο  αρμοδιότητες  δεν  μεταβιβάζει

στους  Αντιδημάρχους,  το  ένα  είναι  ότι  είναι  Προϊστάμενος,  έχει  τον

πειθαρχικό έλεγχο των υπευθύνων του προσωπικού των Δήμων, και

το  δεύτερο,  όταν  ο  αρμόδιος  ΠΟΥ,  Προϊστάμενος  Οικονομικών

Υπηρεσιών,  αρνηθεί  μια  εντολή  δαπάνης,  και  είναι  αρμόδιος

Αντιδήμαρχος,  η  άρνηση  αυτή,  το  εντέλλεστε  το  δίνει  μόνο  ο

Δήμαρχος.  Άρα  αυτές  οι  δύο  αρμοδιότητες  δεν  μπορούν  να

μεταβιβαστούν σε κανέναν Αντιδήμαρχο. 

Το  βασικότερο  μετά  το  2018,  και  το  λέω  για  τους

καινούργιους,  είναι  ότι  πλέον  ο  Δήμαρχος  είναι  διατάκτης  των

δαπανών.  Δηλαδή όλες οι  δαπάνες  του Δήμου,  διατάκτης δαπανών,

αυτός  που  τις  εγκρίνει,  είναι  τελικά  ο  Δήμαρχος,  εφόσον  βέβαια

έχουν εγκριθεί και έχουν ενταχθεί στον προϋπολογισμό. 

Συνυπογράφει  όλες  τις  συμβάσεις  που  υπογράφει  ο  Δήμος,

και είναι αρμόδιος για τις απευθείας αναθέσεις. 

Θα  πούμε  λίγο  πιο  κάτω  λίγα  πράγματα,  μια  και  λείπει  η

Ντορέτα  που θα έκανε  μια  ειδική  εισήγηση,  γιατί  νομίζω το  κομμάτι

των απευθείας αναθέσεων είναι  ιδιαίτερα σημαντικό. 

Μια  σημαντική  αλλαγή  που  έγινε  από  το  2018,  είναι  ότι

μεταφέρθηκε  μια  σημαντική  αρμοδιότητα  στον  Προϊστάμενο

Οικονομικών  Υπηρεσιών.  Ο  Προϊστάμενος  Οικονομικών  Υπηρεσιών

στην  ουσία  έχει  όλη  την  ευθύνη  της  δημοσιονομικής  διαχείρισης.

Μετά  δε  την  κατάργηση  και  του  προληπτικού  ελέγχου  του

Ελεγκτικού Συνεδρίου το 2018, στην ουσία ο νομοθέτης του (…) ένα

ρόλο  θεματοφύλακα  της  χρηστής  οικονομικής  διαχείρισης  του

Δήμου.  Άρα  έχει  μια  σημαντική  αρμοδιότητα,  άρα  και  ευθύνη.  Για

αυτό  και  είδαμε  ότι  τα  δύο πρώτα χρόνια  που έγινε  αυτή  η  αλλαγή,
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υπήρξε  μια  φοβία  από  όλες  τις  Οικονομικές  Υπηρεσίες,  για  τα

εντάλματα και τα λοιπά. 

Νομίζω  όμως  με  τον  τελευταίο  νόμο  του  Ελεγκτικού

Συνεδρίου,  έχουν  ξεκαθαριστεί  αρκετά  καλά  οι  αρμοδιότητες  και

ευθύνες  μεταξύ  των  Οργάνων,  διατάκτη,  υπολόγου,  Προϊστάμενου

Οικονομικών  Υπηρεσιών,  εκκαθάριση  δαπανών  και  ταμία,  που

νομίζω έχει βελτιωθεί η κατάσταση. 

Αυτό  που  θα  ήθελα  να  πω,  ότι  ο  Προϊστάμενος  Οικονομικών

Υπηρεσιών  είναι  ιδιαίτερα  σημαντικός  ρόλος  που  του  έχει  αναθέσει

ο  νομοθέτης,  άρα  και  η  συνεργασία  μαζί  του  είναι  ιδιαίτερα

σημαντική.  Για  να  μην  έχετε  προβλήματα  και  στην  οικονομική

διαχείριση,  και  στη  σύνταξη  του  προϋπολογισμού,  αλλά  κυρίως  και

στη νομιμότητα και κανονικότητα των δαπανών. 

Λίγα  λόγια  για  τον  προϋπολογισμό.  Επειδή  πολλές  φορές

βλέπουμε  την  Αυτοδιοίκηση,  τον  προϋπολογισμό,  ότι  είναι  ένα

εργαλείο  που  απλώς  γράφουμε  κωδικούς,  θα  πρέπει  να  σημειώσω

ότι  ο  προϋπολογισμός είναι  το  πρώτο  εργαλείο  που  έχουμε  για  τον

προγραμματισμό του Δήμου. Μαζί  με το Ετήσιο Πρόγραμμα Δράσης

και  το  Τεχνικό  Πρόγραμμα.  Είναι  δηλαδή  το  εργαλείο

προγραμματισμού  του  Δήμου.  Με  αυτό  προγραμματίζουμε,  δεν

έχουμε  άλλο  εργαλείο.  Και  επειδή  στην  ουσία  όταν

προγραμματίζουμε  κάτι,  τελικά  αυτό  που  προγραμματίζουμε  είναι

πού  θα  κατανεμηθούν  οι  πόροι,  άρα  ο  προϋπολογισμός  είναι  το

κατάλληλο εργαλείο και το μοναδικό. 

Ταυτόχρονα  είναι  και  ένα  εργαλείο  δημοσιονομικής

διαχείρισης.  Καμία  δαπάνη  που  δεν  υπάρχει  στον  προϋπολογισμό

δεν  μπορεί  να  γίνει,  να  διενεργηθεί,  δεν  μπορεί  καν  να  ξεκινήσει  η

διαδικασία,  παρά  μόνο  εκτάκτως  κάτω  από  ειδικές  συνθήκες,

έκτακτες  ανάγκες.  Άρα  είναι  και  ένα  εργαλείο  δημοσιονομικής

διαχείρισης. 

Τέλος θα έλεγα,  επειδή η Επιτροπή Διαβούλευση δεν υπάρχει

πλέον,  που  ήταν  μια  πρόταση  του  νόμου  του  Καλλικράτη  για  να
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μπορεί να λειτουργήσει, και πραγματικά είδαμε ότι  δεν λειτούργησε,

θα  έλεγα  ότι  το  μοναδικό  εργαλείο  που  έχουμε  για  να  συμμετέχει  ο

πολίτης και  να νιώθει  πιο κοντά,  και  να συμμετέχει  στις  αποφάσεις,

είναι  ο  προϋπολογισμός.  Άρα  κάποια  στιγμή  μπορούμε  να  δούμε

και  τον  προϋπολογισμό  ως  ένα  εργαλείο  συμμετοχής.  Άρα  ένα

μικρό  κομμάτι  του  προϋπολογισμού  θα  μπορεί  πραγματικά  να

κάνουμε  μια  απόπειρα  να  δημιουργήσουμε  ένα  συμμετοχικό

προϋπολογισμό,  δηλαδή  οι  πολίτες  να  συμμετέχουν  με  κάποια

διαδικασία,  οι  κοινωνικοί  εταίροι,  στη  διαδικασία  κατάρτισης  του

προϋπολογισμού. 

Προφανώς  δεν  μπορεί  να  γίνει  στην  πρώτη  Δημοτική  Αρχή

τώρα  που  είστε,  αλλά  νομίζω  ότι  κάποιοι  Δήμοι  το  έχουν  κάνει,

κάποια  στιγμή  μπορεί  κάποιοι  από  τους  Δήμους  να  αξιοποιήσουν

και  να  δουν  με  ποιον  τρόπο  μπορεί  ένα  μέρος  του

προϋπολογισμού,  όχι  αυτό  που  αφορά  υποχρεωτικές  δαπάνες  που

θα  δούμε  παρακάτω,  το  υπόλοιπο,  σε  (…)  να  συμμετέχουν,  και  να

δουν  και  οι  πολίτες  και  οι  κοινωνικοί  εταίροι  οι  τοπικοί,  ποιες

προτεραιότητες και ιεραρχήσεις έχουν για τον προϋπολογισμό. 

Δεν  θα μιλήσω καθόλου για  τα έσοδα και  τα  έξοδα.  Εδώ παρ’

όλα  τα  προβλήματα  που  έχουμε  τα  οικονομικά  της  Αυτοδιοίκησης,

βλέπετε  τα  ταμειακά  διαθέσιμα  πώς  έχουν  αυξηθεί  στους  Δήμους.

Δηλαδή από 700 εκατομμύρια το 2010, έχουν γίνει  δύο δις περίπου.

Που  σημαίνει  ότι  υπάρχουν  διαθέσιμα  στους  Δήμους  που  δεν

μπορεί  να αξιοποιηθούν γιατί;  Πολλά από αυτά είναι  δεσμευμένα σε

έργα,  ή  τα  περισσότερα  από  αυτά.  Άρα  θα  πρέπει  να

αξιολογήσουμε… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Ή  σε  απαλλοτριώσεις.  Άρα  πρέπει  να  δούμε  οι

Δημοτικές  Αρχές  πού  οφείλονται  αυτά  τα  υπόλοιπα,  γιατί  μπορεί

στο  Δήμο  να  είναι  απαλλοτρίωση,  σε  άλλους  Δήμους  μπορεί  να

είναι  σε  έργα  τα  οποία  (…)  ή  από  ΣΑΤΑ  ή  από  ΣΑΤΑ  του  2010,

μπορεί  να  είναι  και  από  ΣΑΤΑ  ή  Πρόγραμμα  Δημοσίων
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Επενδύσεων,  από  έργα  που  δεν  γίνονται.  Γιατί  είναι  πραγματικά

σημαντικοί πόροι. Φανταστείτε ότι  περίπου είναι  το 1% του ΑΕΠ της

χώρας.  Αν  αυτό  πέσει  στην  τοπική  κοινωνία  αντιλαμβάνεστε  πώς

μπορεί να λειτουργήσει σημαντικά για την ανάπτυξη. 

Επαναλαμβάνω  και  πάλι  ότι  τα  περισσότερα  από  αυτά

φαίνεται  ότι  είναι  δεσμευμένα  σε  κάποιους  (…),  αυτό  είναι  να  το

δούμε  και  να  δούμε  γιατί  έχουν  δεσμευτεί  και  να  δούμε  πώς

μπορούμε να τα αξιοποιήσουμε. 

Για  τα  έσοδα  μπορούμε  να  αξιοποιήσουμε  τα  εργαλεία  που

έχει  αναπτύξει  η  ΚΕΔΕ,  που  είναι  η…  την  πλατφόρμα

τετραγωνικών,  και  αρκετά  άλλα  εργαλεία.  Αυτό  θέλει  μια  ειδική

κουβέντα,  δεν  πρόκειται  να  την  κάνουμε  τώρα.  Απλώς να  αναφέρω

ότι  μπορούν να  αξιοποιηθούν αυτά τα εργαλεία  για  να  βελτιώσουμε

την εισπραξιμότητα των εσόδων στους Δήμους. 

Τα  περνάω  γρήγορα  όπως  βλέπετε.  Θα  μείνω  μόνο  σε  αυτά

που  νομίζω  ότι  είναι  χρήσιμα,  και  αφορά  κυρίως  τους  νέους

Δημάρχους, γιατί οι παλιοί τα περισσότερα τα ξέρουν. 

Τώρα για  τη  νομιμότητα  των  δαπανών,  όπως είπα,  υπάρχουν

κάποια  πράγματα  που  είναι  πολύ  κρίσιμα.  Το  πρώτο  είναι  ότι  δεν

μπορεί  να  κάνουμε  δαπάνη  αν  δεν  είναι  ενταγμένη  στον

προϋπολογισμό.  Άρα  ο  προϋπολογισμός  μας  δίνει  και  το  ανώτατο

όριο  των  δαπανών  του  Δήμου.  Άρα  είναι  πολύ  κρίσιμο  να  μην

πιέζουμε τους Οικονομικούς  Διευθυντές  να  κάνουν μια  δαπάνη  που

δεν  εντάσσεται  στον  προϋπολογισμό.   Το  πρώτο…  αν  θέλουμε  να

κάνουμε  ένα  νέο  έργο,  μια  νέα  δαπάνη,  θα  πρέπει  πρώτα  να

ξεκινήσουμε από τον προϋπολογισμό. 

Το δεύτερο  είναι  ότι  οι  δαπάνες  όλες  θα πρέπει  να  εγκριθούν

σωστά,  άρα  θα  πρέπει  να  υπογραφούν  από  τον  Δήμαρχο  και  τον

αρμόδιο…  να  αναληφθούν  και  από  τον  αρμόδιο  Προϊστάμενο

Οικονομικών  Υπηρεσιών,  τον  ΠΟΥ,  και  να  εκτελεστούν,  λέει  ο

νόμος,  με  νόμιμο  τρόπο.  Δηλαδή  θα  πρέπει  να  ακολουθήσουν  τις
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διαδικασίες  που  προβλέπονται  ανάλογα  με  το  είδος  της  δαπάνης.

Π.χ. διαγωνισμός, ή απευθείας ανάθεση, αν προβλέπεται στο νόμο. 

Εδώ  βλέπετε  το  λόγο  που  ένας  Οικονομικός  Διευθυντής

μπορεί  να  αρνηθεί  να  υπογράψει  την  ανάληψη  υποχρέωσης.  Και

είναι  υποχρεωμένος  να  το  κάνει.  Δεν  είναι  δικαίωμά  του  δηλαδή

θέλω  να  πω,  είναι  υποχρέωσή  του.  Άρα  αν  δεν  υπάρχει  πίστωση

στον  προϋπολογισμό,  ή  αν  η  πίστωση  δεν  είναι  επαρκής,  και  δεν

υπάρχουν  τα  διαθέσιμα,  τότε  μπορεί  να  αρνηθεί  την  εγγραφή  αυτή

του… της ανάληψης υποχρέωσης. 

Μπορεί  να  αρνηθεί  επίσης λέει  ο νόμος αν… ότι  η  δαπάνη θα

πρέπει  να  προβλέπεται  ή  σε  διάταξη  νόμου,  ή  να  είναι  λειτουργική.

Άρα  αν  ζητήσουμε  από  τον  Προϊστάμενο  Οικονομικών  Υπηρεσιών

να  υπογράψει  μια  δαπάνη  που  θέλουμε  να  κάνουμε  γιατί  θέλουμε

να φτιάξουμε την εκκλησία στο Δήμο,  θα την  απορρίψει  για αυτό το

λόγο, γιατί  δεν ανήκει στις λειτουργικές δαπάνες του Δήμου. 

Άρα  νομίζω,  όπως  είπα  και  στην  αρχή,  είναι  κρίσιμη  η

συνεργασία  με  τον  Προϊστάμενο  Οικονομικών  Υπηρεσιών,  και

νομίζω ότι έχει  βελτιωθεί τα τελευταία δύο-τρία χρόνια. 

Τώρα  όσον  αφορά  τη  διενέργεια  των  δαπανών.  Θα  πω  δύο

λόγια  για  τις  δημόσιες  συμβάσεις,  μια  και  δεν  θα  είναι,  το  έβαλα,

γιατί δεν θα είναι η κυρία Ντορέτα σε λίγο. 

Τα είδη των συμβάσεων. Όλες οι  δαπάνες των ΟΤΑ γίνονται…

είναι  αυτές  που  βλέπετε  εδώ.  Είναι  ή  δημόσιες  συμβάσεις,

προμήθειες,  γενικές  υπηρεσίες,  έργα,  μελέτες  και  συναφείς

υπηρεσίες,  ή  δαπάνες  μισθοδοσίας,  που  πληρώνεται  το

προσωπικό,  ή  μισθώσεις,  ή  μεταβιβάσεις  που  γίνονταν  στα  Νομικά

Πρόσωπα,  που  τώρα  το  90%,  ίσως  και  παραπάνω,  των  Νομικών

Προσώπων καταργούνται, ή κάποιες μικρές δαπάνες. 

Όσον αφορά τις  δημόσιες  συμβάσεις,  βλέπετε  ότι  οι  δημόσιες

συμβάσεις  έχουν  αυτές  τις  κατηγορίες,  είναι  συμβάσεις  έργων,

προμηθειών,  εκπόνηση  μελετών  και  παροχής  τεχνικών  και  λοιπών
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υπηρεσιών,  καθώς  και  συμβάσεις  γενικών  υπηρεσιών,  δηλαδή  που

κάνουμε για συμβούλους που παίρνουμε. 

Αυτές  είναι  οι  κατηγορίες  των  δημόσιων  συμβάσεων  και  να

δούμε και ποιος μπορεί και να τις αναθέτει.  

Πρώτον,  υπάρχουν οι  συμβάσεις  που είναι  κάτω των 2.500 €,

οι  οποίες  είναι  πολύ  απλές  διαδικασίες,  δεν  χρειάζεται  καν  δηλαδή

πέρα  από  την  ανάληψη  της  υποχρέωσης  να  υπάρχει  ούτε  καν

σύμβαση  λέει  ο  νόμος.  Τώρα  πολλοί  Δήμοι  καταφεύγουν  στη

σύμβαση.  Άρα αυτές  γίνονται  με  πολύ  απλό  τρόπο,  και  πάρα  πολύ

γρήγορα.  Το  μόνο  στοιχείο  που  απαιτείται  είναι  το  νόμιμο

φορολογικό παραστατικό. 

Το  δεύτερο  σημαντικό  στοιχείο  είναι  η  απευθείας  ανάθεση.  Η

απευθείας  ανάθεση  βλέπετε  ότι  είναι  μέχρι  30.000  €  plus ΦΠΑ,  για

συμβάσεις  υπηρεσιών,  προμηθειών,  και  60.000 €  για  έργα,  εφόσον

έχουμε…  υπάρχει  μια  ειδική  διαδικασία  που  ζητούνται  τρεις

προσφορές με συγκεκριμένο τρόπο. 

Και  ακολουθεί  ο  ανοιχτός  διαγωνισμός  και  η  διαδικασία  με

διαπραγμάτευση. 

Τώρα όσον  αφορά  τις  απευθείας  αναθέσεις,  είναι  το  εργαλείο

που  έχει  ο  Δήμαρχος,  που  αναθέτει  κυρίως,  γιατί  απόφαση  του

Δημάρχου  είναι  οι  απευθείας  αναθέσεις,  που  είναι  ιδιαίτερα

σημαντικό.  Θα  έλεγα  καλό  είναι  να  αξιοποιήσουμε  και  την  έκθεση

του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου  που  έγινε  τελευταία,  που  αφορά  και

Δήμους,  αλλά  και  όλους  τους  φορείς  (…),  γιατί  υπάρχουν  ειδικές

παρατηρήσεις  που  είναι  χρήσιμες  να  τις  δούμε.  Που  ακουμπάνε  σε

θέματα  λειτουργίας  των  ΟΤΑ,  αφορούν  και  την  κατάτμηση  και  τα

λοιπά. 

Άρα  να  προσέξουμε,  γιατί  μπορεί  τώρα  πραγματικά  να  γίνει

μια  απευθείας  ανάθεση,  όταν  θα  έρθει  όμως  ο  κατασταλτικός

έλεγχος  μπορεί  να  βρει  πράγματα  τα  οποία  μπορεί  να  μην  είναι

δόκιμα και  θα έχουμε  τότε  να  έρθουμε  αντιμέτωποι  με  το  Ελεγκτικό

Συνέδριο. 
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Δεν  θα  μείνω  πολύ  στην  εντολή  πληρωμής.  Και  ο  ταμίας,

όπως  είπε  και  η  Αντιπρόεδρος  του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου,  μπορεί

να  αρνηθεί  την  εντολή…  να  υπογράψει  μια  εντολή  και  να  πάρει

εντέλλεστε,  για λόγους που ανέφερε προηγουμένως η Αντιπρόεδρος

του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Λίγα  λόγια  για  τον  απολογισμό και  τη  λογοδοσία.  Κάθε χρόνο

το  Δημοτικό  Συμβούλιο,  ο  Δήμαρχος  δηλαδή  και  ο  αρμόδιος…  ο

Προϊστάμενος  Οικονομικών Υπηρεσιών,  αποστέλλει  τα  στοιχεία  στο

Ελεγκτικό  Συνέδριο  για  έλεγχο.  Είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό.

Υπάρχουν αρκετοί  Δήμοι στην προηγούμενη περίοδο που δεν έχουν

στείλει  ούτε  απολογισμό,  πιθανόν  ούτε  και  οικονομικές

καταστάσεις.  Δηλαδή  δεν  έχουν  κλείσει  ισολογισμό.  Άρα  είναι  ένα

ιδιαίτερο ζήτημα, μπορεί το Ελεγκτικό Συνέδριο να έρθει για έλεγχο.

Κάθε  χρόνο  γίνεται  ο  απολογισμός,  δηλαδή  η  ετήσια

λογοδοσία  που  λέμε  του  Δήμου.  Σε  πολλούς  Δήμους  οφείλουμε  να

ομολογήσουμε ότι δεν γίνεται με ένα συστηματικό τρόπο. 

Και  τώρα  βέβαια  ο  νέος  νομοθέτης,  όπως  ανέφερε  και  έγινε

μια  ειδική  κουβέντα  την  προηγούμενη…  έφερε  για  πρώτη  φορά  και

βάζει  τις λογοδοσίες κάθε δύο μήνες. 

Στην  ουσία  θα  ήθελα  εγώ  παρενθετικά  με  αυτά  που  άκουσα

προηγουμένως  να  πω  ότι  στην  ουσία  εδώ  ο  νομοθέτης  αντιγράφει

τη  διαδικασία  κοινοβουλευτικού  ελέγχου  στη  Βουλή.  Αυτό  κάνει.

Προσπαθεί  να  αντιγράψει…  Νομίζω  ότι  η  διαδικασία,  το  κάθε  δύο

μήνες, είναι  αρκετά  σύντομη,  θα  μπορούσε  να  είναι  κάθε  τέσσερις

μήνες,  δηλαδή δύο ή τρεις  το χρόνο,  αλλά προσπαθεί  να  μεταφέρει

και στο Δημοτικό Συμβούλιο κάποιες διαδικασίες που υπάρχουν στη

διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Και  το δεύτερο που θα ήθελα να πω, ότι  προσπαθεί  να δει  αν

θα μπορούσαν οι εκτός ημερήσιας διάταξης συζητήσεις να μπορούν

να  μεταφερθούν  και  να  γίνονται  σε  αυτή  τη  διαδικασία.  Είναι  κάτι

που θα το δούμε στην πράξη αν λειτουργήσει. 
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 Λίγα  λόγια  για  τον  έλεγχο.  Υπάρχει  το  Παρατηρητήριο

Οικονομικής  Αυτοτέλειας,  άρα  τα  πράγματα  ελέγχονται.  Θα  έλεγα

ότι  η  συνολική,  η  δημοσιονομική  διαχείριση  στη  χώρα,  αλλά  και

στους ΟΤΑ, έχει βελτιωθεί σημαντικά. 

Το Ελεγκτικό Συνέδριο,  που όπως είπε η Αντιπρόεδρος,  κάνει

(…) έλεγχο. 

Να τονίσω μόνο ότι  είναι  σημαντικός ο ρόλος του Συστήματος

Εσωτερικού  Ελέγχου  στους  Δήμους.  Δηλαδή  αν  το  Ελεγκτικό

Συνέδριο  δει  ότι  το  Σύστημα  Εσωτερικού  Ελέγχου  του  Δήμου

λειτουργεί αποτελεσματικά, τότε πραγματικά θα πει ότι λειτουργούν,

όλα  είναι  ομαλά.  Αν  δει  όμως  ότι  υπάρχει  ένα  πρόβλημα  στο

Σύστημα  Εσωτερικού  Ελέγχου,  δεν  εννοώ  στον  εσωτερικό  ελεγκτή

μόνο,  λέω  το  Σύστημα  Εσωτερικού  Ελέγχου,  δηλαδή  η  τήρηση των

διαδικασιών,  τότε  νομίζω ότι… όπως το λέει  και  ο νόμος,  αν δει  ότι

εκεί  δεν τηρούνται,  τότε θα πάει σε συνολικό έλεγχο. 

Άρα  η  τήρηση  ή  η  δημιουργία  ενός  Συστήματος  Εσωτερικού

Ελέγχου  στους  Δήμους,  σας  καλύπτει  από  μελλοντικές…  από

μελλοντικά  ζητήματα  που  μπορεί  να  εκκρεμούν.  Άρα  νομίζω  είναι

ιδιαίτερα  σημαντικό  να  αξιοποιήσουμε  το  Σύστημα  Εσωτερικού

Ελέγχου και δευτερευόντως των εσωτερικό ελεγκτή. 

Κλείνοντας,  άργησα,  νόμιζα  θα  μιλήσω  μόνο  δέκα  λεπτά,

κλείνοντας  να  πω ότι… για  τις  ευθύνες  των Οργάνων.  Νομίζω ότι  ο

νόμος  του  Ελεγκτικού  Συνεδρίου  ο  τελευταίος  έχει  βελτιώσει  όπως

είπα τα πράγματα σημαντικά. 

Να  πω  ότι  ο  νόμος,  ο  4270,  καθιερώνει  το  ασυμβίβαστο

μεταξύ  του  Δημάρχου  και  του  Προϊστάμενου  Οικονομικών

Υπηρεσιών και  των Οικονομικών Υπηρεσιών.  Η συμβουλή που δίνω

είναι  ότι  κανένας  Δήμαρχος  δεν  πρέπει  να  εμπλέκεται  με  την

οικονομική  διαχείριση.  Η  διαδικασία   σταματά  εκεί  που  υπογράφει

τη  διαδικασία  του…  της  (…)  ανάληψης  υποχρέωσης.  Κανείς

Δήμαρχος  δεν  πρέπει  να  υπογράφει  επιταγές.  Είναι  αρμοδιότητα

των  Οικονομικών  Υπηρεσιών.  Όλη  η  οικονομική  διαχείριση  δηλαδή
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πλέον  από  το  ’18  είναι  αρμοδιότητα  των  Οικονομικών  Υπηρεσιών.

Και  ο Δήμαρχος δεν πρέπει  να εμπλέκεται  σε καμία περίπτωση στις

διαδικασίες  πληρωμών  οικονομικής  διαχείρισης.  Αυτό  δεν  σημαίνει

όμως  ότι  δεν  παρακολουθεί  αν  τηρούνται  σωστά  οι  διαδικασίες  και

αν γίνεται αποτελεσματικά και γρήγορα οι πληρωμές. 

Προσπάθησα  να  είμαι  σύντομος.  Δεν  έμεινα…  έμεινα  νομίζω

σε  αυτά  που  νομίζω,  θεώρησα  κρίσιμα  σημεία  για  τη  συζήτηση

σήμερα,  και  θα  ήθελα  να  πω  ότι  αύριο  το  πρωί  θα  ξεκινήσουμε

άμεσα,  γιατί  έχουμε  αρκετά  μεγάλο  πρόγραμμα,  και  θα  ήθελα  όσοι

μπορέσετε  να  είστε  εδώ  γιατί  θα  έχουμε  και  τα  αναπτυξιακά

προγράμματα,  και  θα  είναι  όλοι  οι  εκπρόσωποι  των  Περιφερειακών

Αρχών. 

Ευχαριστώ πολύ. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  εμείς  ευχαριστούμε  τον  κύριο  Γούπιο,  που

ήταν σαφής, περιεκτικός και ευσύνοπτος, τα είπε μια χαρά. 

Ειλικρινά θέλω να σας. Να είστε καλά. 
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ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Καλημέρα.  Ας  αρχίσουμε  με  τη  Β’  Θεματική

Ενότητα,  μάλλον  την  τρίτη  συνολικά,  την  πρώτη  της  σημερινής

μέρας.

Γ’ ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΡΓΑΛΕΙΑ ΠΕΡΙΟΔΟΥ 2023-2029

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Στο  βήμα  θα  έχουμε  τη  χαρά  να  ακούσουμε  την

εισήγηση  του  Γιάννη  του  Γούπιου,  που  είναι  οικονομολόγος,  και

είναι  ο  Διευθυντής  Οικονομικής  Ανάπτυξης  και  Οργάνωσης  και

Περιβάλλοντος της ΕΕΤΑΑ. 

Σας ακούμε με μεγάλη προσοχή, και σε συνθήκες ιδιαίτερου…

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Ναι.  Τουλάχιστον  ελπίζω να  μας  ακούνε  περισσότεροι

από  το  YouTube μια  και  τρέχει,  παρακολουθούν  αρκετοί  όλες  τις

προηγούμενες μέρες. 

Καλημέρα.  Είμαστε  λίγοι  σήμερα  εδώ,  αλλά  ελπίζω  σιγά-σιγά

να γεμίσει  η αίθουσα. 

Λοιπόν,  αυτή  η  Ενότητα  αφορά  τα  χρηματοδοτικά  εργαλεία

που  θα  έχουν  οι  Δήμοι  και  οι  Δήμαρχοι  στην  επόμενη  περίοδο.  Θα

κάνω μια  συνοπτική  εισήγηση εγώ,  και  μετά  οι  συνάδελφοι  και  από

τα  Περιφερειακά  Προγράμματα,  και  από  το  Στρατηγικό  Σχέδιο

Κοινής  Αγροτικής  Πολιτικής,  για  τα  Leader,  και  η  συνάδελφος  από

το  Υπουργείο  Εσωτερικών,  θα  κάνουν  μια  ανάλυση  για  όλα  τα

χρηματοδοτικά  προγράμματα  που  θα  έχετε  την  ευκαιρία  να

αξιοποιήσετε την επόμενη περίοδο. 

Βλέπετε  εδώ  στον  πίνακα  τα  χρηματοδοτικά  εργαλεία  και

προγράμματα που θα έχουμε την επόμενη  περίοδο η Αυτοδιοίκηση.

Είναι  το ΕΣΠΑ ’21-’27, είναι  το Στρατηγικό Σχέδιο Κοινής Αγροτικής

Πολιτικής  ’23-’27,  το  παλιό  Πρόγραμμα  Αγροτικής  Ανάπτυξης,  το
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ΠΑΑ δηλαδή,  είναι  το  Ταμείο  Ανάκαμψης,  που  θα  δούμε  ποια  έργα

έχει  τρέξει  μέχρι  τώρα  η  Αυτοδιοίκηση.  Το  πρόγραμμα  Αντώνης

Τρίτσης  βέβαια,  και  το  Φιλόδημος  ΙΙ,  και  όλα  τα  προγράμματα  που

μας  ενημερώσει  το  Υπουργείο  Εσωτερικών.  Είναι  το  Εθνικό

Πρόγραμμα  Ανάπτυξης,  που  είναι  το  πρώην  Πρόγραμμα  Δημοσίων

Επενδύσεων δηλαδή. Χρηματοδοτήσεις που έχουμε από το Πράσινο

Ταμείο.  Καθώς  και  τα  ευρωπαϊκά  ανταγωνιστικά  προγράμματα,  τα

οποία  δεν  θα  μιλήσουμε  σήμερα,  είναι  ένα  κομμάτι  που  θα  ήταν

σκόπιμο να αξιοποιηθεί περισσότερο από την Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Αυτά  θα  έλεγα  έτσι  συνοπτικά  είναι  όλα  τα  χρηματοδοτικά

εργαλεία που έχουμε την επόμενη περίοδο. 

Να  μπούμε  λίγο  στο  ΕΣΠΑ  ’21-’27.  Εγώ  θα  κάνω  μια

εισαγωγή  για  τα  Τομεακά.  Οι  συνάδελφοι  από  τα  ΠΕΠ,  που  θα

ήθελα  να  πω  σήμερα,  επειδή  σήμερα  πραγματοποιείται  η  ετήσια

συνάντηση  των  Προγραμμάτων  από  το  Υπουργείο  Ανάπτυξης,

Υπουργείο  Εθνικής  Οικονομίας,  σε  συνεργασία  και  με  την

Ευρωπαϊκή  Επιτροπή,  οι  Προϊστάμενοι  όλων  των  ΠΕΠ  είναι  στην

Αθήνα,  άρα  έχουν  στείλει  τους  εξαιρετικούς  συναδέλφους  οι  οποίοι

θα  μας  παρουσιάσουν  τα  προγράμματα,  γιατί  όπως  είπα  δεν  θα

μπορέσουν να είναι  εδώ λόγω της ετήσιας συνάντησης των (…) που

συνέπιπτε σήμερα με τη δικιά μας Ημερίδα. 

Λίγα  λόγια  για  το  ΕΣΠΑ.  Βλέπετε  το  ΕΣΠΑ,  έχουμε  αυτούς

τους  πέντε  στόχους  πολιτικής.  Ο  πρώτος  στόχος  αφορά  μια

εξυπνότερη  Ευρώπη,  που αφορά κυρίως προώθηση καινοτόμου και

έξυπνου  οικονομικού  μετασχηματισμού.  Αφορά  κυρίως  θα  έλεγα

καινοτομία  και  επιχειρηματικότητα.  Αυτός  είναι  ο  στόχος  της

πολιτικής ένα. 

Το  δεύτερο  είναι  ο  στόχος  πολιτικής  δύο,  που  είναι  μια

πράσινη  Ευρώπη.  Εδώ  θα  έλεγα  ότι  είναι  ένα  κομμάτι  που  αφορά

κυρίως  και  σε  σημαντικό  βαθμό  και  τους  Οργανισμούς  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης.  Δηλαδή  μέσα  από  εκεί  θα  έχουμε  όλα  τα  θέματα
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που αφορούν το  περιβάλλον.  Θα πούμε αναλυτικά  περισσότερα και

εμείς για τα Περιφερειακά Προγράμματα. 

Το  τρίτο  είναι  μια  πιο  διασυνδεδεμένη  Ευρώπη,  που  είναι

κυρίως  τα  μεγάλα  έργα  μεταφορών.  Υπάρχουν  και  μικρά  έργα  που

αφορούν  Περιφέρειες,  και  πολύ  λιγότερα  Δήμους.  Άρα  το  τρία

αφορά  τα  μεταφορικά  και  τα  λιμάνια,  που  είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό

για τα νησιά μας. 

Το  τέταρτο  αφορά  μια  πιο  κοινωνική  Ευρώπη,  που  είναι

ιδιαίτερα  σημαντικό.  Θα  έλεγα  εδώ  υπάρχει…  είναι  και  αρκετό

σημαντικό,  αυξημένο  το  Ευρωπαϊκό  Κοινωνικό  Ταμείο,  με  τα

προγράμματα.  Και  εδώ είναι  όλες οι  δράσεις  που τρέχουν οι  Δήμοι,

που έτρεχαν και  την προηγούμενη  (…),  θα συνεχιστούν,  και  θα μας

μιλήσουν  και  από  τα  Επιχειρησιακά  Προγράμματα,  τα  ΠΕΠ,  πως

τρέχουν, πώς προβλέπουν την επόμενη περίοδο. 

Και  τέλος,  είναι  ο  στόχος πολιτικής πέντε,  ο  οποίος αφορά τα

θέματα  Ολοκληρωμένων  Χωρικών  Επενδύσεων  και  Βιώσιμης

Αστικής  Ανάπτυξης,  που  θα  έλεγα  ότι  είναι  αποκλειστικά  στόχος

που  απευθύνεται  στους  ΟΤΑ  Α’  Βαθμού  και  συμπληρωματικά  Β’

Βαθμού,  και  μάλιστα  είναι  προσαυξημένα  κατά  50%  σχεδόν  οι

πόροι,  δηλαδή  από  ένα  δις  ευρώ συνολικά,  είναι  ένα  κόμμα   πέντε

δις  ευρώ.  Άλλα  είναι…  είναι  τα  προγράμματα  που  τρέχουν  μέσα

από τη Βιώσιμη Αστική Ανάπτυξης,  και  τις  Ολοκληρωμένες  Χωρικές

Επενδύσεις.  

Και  υπάρχει  βέβαια  το…  τα  θέματα  της  δίκαιας  μετάβασης,

που  αφορά  κυρίως  εδώ  την  Περιφέρεια  Δυτικής  Μακεδονίας,  που

νομίζω  οι  Δήμαρχοι  τις  προηγούμενες  μέρες  είχαν  μια  ειδική

συνάντηση  στην  Κοζάνη  για  τα  θέματα  δίκαιης  (…)  μετάβασης,  και

εδώ  θα  υπάρχει  κάποια  εισήγηση  σήμερα  γιατί  από  ότι  ξέρω

μιλήσαμε  με  τη  Διαχειριστική  Αρχή  και  είχαν  την  προηγούμενη

εβδομάδα μία Ημερίδα στη Δυτική Μακεδονία. 

Συνολικά  οι  πόροι  για  το  ΕΣΠΑ  είναι  26  δις.  Είναι  αυξημένοι

δηλαδή σημαντικά από το προηγούμενο ΕΣΠΑ. 
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Εδώ  βλέπετε  και  θα  πούμε  δυο  λόγια  για  όλα  τα  Τομεακά

Προγράμματα.  Ελπίζω  να  φαίνονται,  στις  μικρές  οθόνες  φαίνεται

καλύτερα.

Το  πρώτο  και  το  μεγαλύτερο  πρόγραμμα  είναι  το  Ανθρώπινο

Δυναμικό και  η Κοινωνική Συνοχή. Είναι  το μεγαλύτερο πρόγραμμα,

γιατί  το  ΕΚΤ  Plus είναι… αύξησε σημαντικά τους πόρους.  Θα έλεγα

ότι  για  εμάς  εδώ  οι  δράσεις  που  θα  έχουμε  για  την  Τοπική

Αυτοδιοίκηση  αφορούν  κυρίως  τα  θέματα   κοινωφελούς  εργασίας

και  απασχόλησης  εργατικού  δυναμικού.  Άρα  κυρίως  τα  υπόλοιπα

προγράμματα  που  αφορούν  δομές  είναι  στα  Περιφερειακά

Προγράμματα. 

Το  δεύτερο  πρόγραμμα  είναι  το  Ανταγωνιστικότητα,  που είναι

το  παλιό  ΕΠΑΝΕΚ.  Προσανατολίζεται  κυρίως  για  καινοτομία  και

επιχειρηματικότητα,  και  η  καινοτομία  μπορούν  να  συμμετέχουν  και

φορείς  της  Αυτοδιοίκησης  σε  συνεργασία  με  τα  πανεπιστήμια.

Κυρίως  όμως θα αφορά,  κυρίως  επιχειρηματικότητα  και  καινοτομία,

στο 95%. 

Το  τρίτο  πρόγραμμα,  που  είναι  και  καινούργιο,  ο  Ψηφιακός

Μετασχηματισμός.  Είναι  τα  θέματα  που  αφορούν  την  ψηφιακή

μετάβαση  της  χώρας  μας,  σε  συνδυασμό  και  με  το  Ταμείο

Ανάκαμψης,  γιατί  εκεί  υπάρχουν  σημαντικά  πόροι  για  αυτή  τη

διαδικασία. 

Θα  έλεγα  εδώ  ότι  έχουμε  δύο  δράσεις  που  αφορούν  την

Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Τρεις  μάλλον.  Η  μία  ήδη  ξεκίνησε.  Όλοι  οι

Δήμοι  έχουν  εντάξει  έργα  Smart Cities.  Εκτός  τους  μεγάλους

Δήμους,  Δήμος  Θεσσαλονίκης,  Αθήνας,  που  οι  δράσεις  τους

εντάχθηκαν  στο  Ταμείο  Ανάκαμψης,  όλες  οι  άλλες  δράσεις  έχουν

ενταχθεί  στα προγράμματα Smart Cities.  Όλοι οι  Δήμοι λοιπόν,  όλοι

οι  Δήμοι  της  χώρας,  έχετε  εντάξει  έργα  στο  πρόγραμμα  Ψηφιακού

Μετασχηματισμού  μέσω των δράσεων  Smart Cities.  Άρα  καλό  είναι

οι  νέοι  Δήμαρχοι  να  δουν  ακριβώς  ποια  είναι  τα  προγράμματα  που
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έχουν  εντάξει,  γιατί  είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό  για  τον  ψηφιακό

μετασχηματισμό των Δήμων. 

Το  τέταρτο  αφορά  το  περιβάλλον  και  την  κλιματική  αλλαγή.

Είναι  ένα  σημαντικό  πρόγραμμα,  και  την  προηγούμενη  φορά

θυμάστε  ότι  μέσα  από  το  ΥΜΕΠΕΡΑΑ  όπως  λεγόταν,  το

ΥΜΕΠΕΡΑΑ έσπασε  στα  δύο,  ένα  αφορούσε  το  περιβάλλον  και  την

κλιματική  αλλαγή,  και  το  δεύτερο  αφορά  το  μεταφορές.  Υπάρχουν

σημαντικές  δράσεις  για  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Δυστυχώς  ο

κύριος  Μαμαλούγκας  επειδή  συμμετέχει  στην  ετήσια  Συνδιάσκεψη

για τα προγράμματα, δεν θα είναι. Θα πω δυο λόγια μόνο εγώ. 

Θα  πω  ότι  κυρίως  στο  περιβάλλον  -  κλιματική  αλλαγή,  και

μέσω  του  διαχωρισμού  που  έγινε  μεταξύ  των  προγραμμάτων,  θα

έχει  κυρίως  όλα  τα  έργα  των  απορριμμάτων,  δηλαδή  όλες  τις

μονάδες  ανακύκλωσης,  ανάκτησης  ανακύκλωσης,  ΜΕΑ  και  τα

λοιπά,  και  τα  διαδημοτικά  Πράσινα  Σημεία.  Και  τα  ΠΕΠ,  θα  μας

πουν  μετά  οι  συνάδελφοι  από  τα  ΠΕΠ,  θα  έχουν  κυρίως  Πράσινες

Γωνιές  και  κάποια  Πράσινα  Σημεία  Ανακύκλωσης.  Δηλαδή  όλα  τα

έργα  που  αφορούν  τα  απορρίμματα,  θα  είναι  στο  ΥΜΕΠΕΡΑΑ.  Και

μάλιστα  προβλέπεται,  επειδή  περιμένουμε  ακόμα  να  εγκριθούν  τα

νέα  Περιφερειακά  Σχέδια  Διαχείρισης,  τα  νέα  ΠΕΣΔΑ  δηλαδή

διαχείρισης  απορριμμάτων,  θα  πρέπει  να  είναι  ολική  η  προσέγγιση

για  τα  προγράμματα  αυτά  και  για  να  ενταχθούν  οι  Δήμοι,  θα

ενταχθούν  μέσω  των  ΦΟΔΣΑ.  Δηλαδή  οι  ΦΟΔΣΑ  θα  υποβάλλουν

προτάσεις και θα έχουν μέσα και τα έργα των Δήμων. 

Το δεύτερο κομμάτι για το ΠΕΚΑ είναι τα θέματα ύδρευσης και

διαχείρισης υγρών αποβλήτων.  Θα έλεγα  ότι  με  το  διαχωρισμό που

έγινε  όλα  τα  έργα  αυτά  θα  διαχειριστούν  από  τα  ΠΕΠ,  άρα  οι

συνάδελφοι  από  τα  ΠΕΠ  θα  μας  πουν,  πλην  των  έργων  που  ήταν

συνεχιζόμενα,  που θα συνεχίσει  μέχρι  την ολοκλήρωσή τους από το

πρόγραμμα Περιβάλλον και Κλιματική Αλλαγή. 

Η  Πολιτική  Προστασία  είναι  ένα  καινούργιο  πρόγραμμα.  Είναι

πολύ  σημαντικό.  Δεν  αφορά  έργα,  γιατί  τα  έργα  θα  γίνουν  από  τα
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άλλα  προγράμματα.  Αφορά  κυρίως  πρόγραμμα…  υποδομές  και  τα

λοιπά.  Άρα  και  εκεί  θα  έχει  και  εξοπλισμός  και  κατάρτιση  και

δημιουργία  όλου  του  συστήματος  Πολιτικής  Προστασίας,  άρα  και

εκεί  οι  Δήμοι  θα  έχουν  κάποιες  δράσεις  που  αφορούν  κυρίως  (…)

εξοπλισμό  και  όσον  αφορά  την  οργάνωση  και  λειτουργία  της

Πολιτικής Προστασίας. 

Το πρόγραμμα Μεταφορών είπα ότι αφορά τα μεγάλα έργα. 

Υπάρχει  ένα  καινούργιο  πρόγραμμα  που  μας  ενδιαφέρει,  που

είναι  μεν Τεχνική Βοήθεια, αλλά αφορά ένα έργο για την υποστήριξη

των  δικαιούχων,  δηλαδή  βελτίωση  διοικητικής  ικανότητας  των

δικαιούχων  που  είναι  γύρω  στα  εκατό  εκατομμύρια  ευρώ.  Θα  πω

στη συνέχεια δυο λόγια για αυτό. 

Είναι  το  πρόγραμμα  Δίκαιη  Αναπτυξιακή  Μετάβαση,  που

όπως  είπα  αφορά  κυρίως  τη  Δυτική  Μακεδονία  και  ένα  μέρος,

τμήμα  της  Πελοποννήσου,  τη  Μεγαλόπολη,  καθώς  και  τα  νησιά

Νοτίου  Αιγαίου  και…  τα  νησιά  του  Αιγαίου  και  την  Κρήτη,  που  θα

έχουν  ειδικές  δράσεις  εκεί  για  τα  θέματα  της  ενεργειακής

μετάβασης. 

Έχουμε  και  τα  δεκατρία  Περιφερειακά  Προγράμματα,  που

σημειώνουμε  εδώ  υπάρχουν  αυξημένοι  πόροι,  δηλαδή  από  5,9  δις

που  ήταν  την  προηγούμενη  περίοδο,  είναι  8,1  δις  ευρώ  αυτή  τη

(…),  δηλαδή  είναι  αυξημένα  κατά  δύο  δις  ευρώ.  Άρα  εκεί  θα  έλεγα

ότι  είναι  και  η  μεγάλη πηγή μαζί  με  το  ΠΕΚΑ,  χρηματοδότησης των

Δήμων την επόμενη περίοδο. 

Βλέπετε  εδώ  τα  Περιφερειακά  Προγράμματα.  Δεν  θα  πω  κάτι

γιατί  οι  συνάδελφοι  θα  τα  αναλύσουν  ειδικά  για  τα  τρία

Περιφερειακά Προγράμματα που έχουμε. 

Μερικά  πράγματα  για  το  τι  αλλαγές  υπάρχουν  αυτή  την

περίοδο  για  το  ΕΣΠΑ.  Θα  μείνω  μόνο  σε  δύο  από  αυτές  που  έχετε

στον πίνακα. 

Το  πρώτο  είναι  ότι  πλέον  όλα  τα  προγράμματα,  και  τα

Περιφερειακά,  δημοσιεύουν  χρονοδιάγραμμα  προσκλήσεων.  Είναι
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κάτι  που  μπήκε  στον  Κανονισμό,  αλλά  το  είχαμε  ζητήσει  και  εμείς

από  την  ΚΕΔΕ την  προηγούμενη  περίοδο.  Άρα  οι  Δήμοι  θα  ξέρουν

ποια  προγράμματα  θα  βγουν  την  επόμενη  περίοδο,  και  νομίζω  αν

μπείτε στην ιστοσελίδα των ΠΕΠ, ή και στην ιστοσελίδα της ΕΕΤΑΑ,

γιατί  έχουμε  μέσω…  ενημερώνεται  και  η  ιστοσελίδα  (…),  θα  δείτε

τον  προγραμματισμό  των  προσκλήσεων  της  επόμενης  περιόδου

από τα Περιφερειακά Προγράμματα. 

Και  μάλιστα  θα  πρέπει  οι  Διαχειριστικές  Αρχές  να

ενημερώνουν κάθε… τρεις φορές το χρόνο την επικαιροποίηση. 

Είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό  γιατί  γνωρίζοντας  ποιες

προσκλήσεις θα βγουν,  έχουμε και ποια προετοιμασία μπορούμε να

κάνουμε και ποιες ανάγκες έχουμε σαν Δήμοι. 

Το  δεύτερο  είναι  ότι  προβλέπεται  μέσω  των…  προβλέπεται  η

συμμετοχή  της  ΚΕΔΕ  και  των  ΠΕΔ  στην  εξειδίκευση  των

προγραμμάτων.  Ήδη  νομίζω  στην  πρώτη  εξειδίκευση  υπήρχε  μια

συνεργασία  της  ΠΕΔ… συμμετείχαν  οι  ΠΕΔ σε  όλη  την  εξειδίκευση

των  προγραμμάτων.  Είναι  ιδιαίτερα  σημαντική  γιατί  είναι  ένα

πλαίσιο  διαβούλευσης  και  διαλόγου  και  συμμετοχής  του  Α’  Βαθμού

Αυτοδιοίκησης στην εξειδίκευση των προγραμμάτων. 

Υπάρχει  ένα  ειδικό  πρόγραμμα  για  την  Τεχνική  Βοήθεια,

ειδικά  για  συγκεκριμένες  δράσεις  για  τη  βελτίωση  της  διοικητικής

ικανότητας  των  Δήμων  και  των  φορέων  τους.  Και  για  τις  ΟΧΕ  και

ΒΑΑ.  Οι  ΟΧΕ  και  ΒΑΑ  είναι  Ολοκληρωμένες  Χωρικές  Επενδύσεις

που  την  προηγούμενη  περίοδο  δεν  πήγαν  πάρα  πολύ  καλά  για

διάφορους λόγους,  και  γιατί  ξεκίνησαν πολύ αργότερα από τα  άλλα

προγράμματα,  και  γιατί  ήταν…  δεν  είχαμε  συνηθίσει  να  κάνουμε

έτσι  ολοκληρωμένες  προτάσεις,  και  (…)  οι  δικές  σας  αδυναμίες.  

Άρα θα υπάρξει  εκεί  μια Τεχνική Βοήθεια,  και  ο νόμος λέει  ότι

μέσω της  ΚΕΔΕ και  της  ΕΕΤΑΑ θα υπάρξει  για  την  υποστήριξη  της

εφαρμογής και των ΟΧΕ και ΒΑΑ. 

Και  το  δεύτερο  σημείο,  η  ΕΕΤΑΑ  μπορεί  να  είναι  δικαιούχος

και  έχουμε  κάνει  κάποιες  προτάσεις,  ειδικά  για  τα  θέματα  υδάτων
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και  απορριμμάτων,  που  εκεί  οι  δικαιούχοι,  και  οι  ΔΕΥΑ,  και  οι

Δήμοι,  και  οι  ΦΟΔΣΑ,  είναι  αρκετά  αδύναμοι  για  την  ολοκλήρωση

όλων των έργων και των υποχρεώσεων που έχουν. 

Τέλος,  προβλέπεται  στο  νόμο  και  συγκροτήθηκαν  οι

Περιφερειακές  Επιτροπές  Αναπτυξιακού  Σχεδιασμού,  που

συμμετέχουν  για  πρώτη  φορά… μάλλον  υπήρχε  στον  προηγούμενο

νόμο αλλά στην ουσία δεν λειτούργησαν.  Για πρώτη φορά η Τοπική

Αυτοδιοίκηση  και  η  Περιφέρεια  συμμετέχουν  στην  Περιφερειακή

Επιτροπή  Αναπτυξιακού  Σχεδιασμού,  με  Πρόεδρο  (…),  με  την

πλειοψηφία να την έχει  η Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Θα έλεγα είναι  το πρώτο σημείο συνεργασίας  μεταξύ Α’  και  Β’

Βαθμού  για  τον  δημοκρατικό  προγραμματισμό,  για  τον

προγραμματισμό…  τον  αναπτυξιακό  προγραμματισμό  των

Περιφερειών και των Δήμων. 

Άρα νομίζω ότι είναι ιδιαίτερα σημαντική αυτή η λειτουργία και

η  λειτουργία  πραγματικά  της  ΠΕΑΣ ως  ένα  Όργανο  συνεργασίας  Α’

και  Β’  Βαθμού,  ώστε  να  παρακολουθεί  και  την  υλοποίηση,  αλλά  να

δει και το… έτσι συνολικά και  τον αναπτυξιακό προγραμματισμό της

Περιφέρειας  με  τους  Δήμους  μαζί.  Νομίζω  ότι  είναι  μία  σημαντική

τομή στο νέο ΕΣΠΑ. 

Λίγα λόγια για το Ταμείο Ανάκαμψης. Να πω ότι  για το ΠΕΠ οι

συνάδελφοι,  και  ο  κύριος  Κοντογιαννόπουλος  από  το  ΠΕΠ,  και  ο

κύριος  Κεσανλής  από το  ΠΕΠ ΑΜΘ,  και  ο  κύριος  Παβιάνου  από  το

πρόγραμμα  Δυτική  Μακεδονία,  θα μας  κάνουν  μια  ανάλυση για  όλα

τα  ΠΕΠ,  άρα  θα  έχουμε  μια  πλήρη  εικόνα  των  προγραμμάτων  που

τρέχουν στην επόμενη περίοδο. 

Υποπτεύομαι  ότι  το  κάθε ΠΕΠ και  η  κάθε  Διαχειριστική  Αρχή,

θα  κάνει  και  ειδικές  συναντήσεις  με  τους  Δημάρχους,  ήδη  έχει

ξεκινήσει να κάνει,  για να υπάρχει πλήρη ενημέρωση. 

Τώρα  όσον  αφορά  το  Ταμείο  Ανάκαμψης,  που  είναι  νομίζω

μια  σημαντική  τομή  στην  Ευρωπαϊκή  Ένωση  γιατί  για  πρώτη  φορά

βγήκε  ένα  πρόγραμμα  το  οποίο  είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό.  Το
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πρόγραμμα  για  την  Ελλάδα  είναι  γύρω  στα…  ήταν  τριάντα  ένα

κόμμα δις  ευρώ,  εκ  των οποίων δεκαοκτώ εκατομμύρια… δεκαοκτώ

δις  αφορούν  επιχορηγήσεις,  δηλαδή  είναι  grants,  δηλαδή  είναι

χρηματοδοτήσεις  που εκεί  μέσα συμμετέχει  και  η  Αυτοδιοίκηση,  και

τα  12,7  αφορά  δανειοδοτήσεις  για  επιχειρήσεις.  Και  μάλιστα  τώρα

με  την  επικαιροποίηση  του  προγράμματος  Ανάκαμψης,  που  (…),

που  εγκρίθηκε  από  την  Ευρωπαϊκή  Επιτροπή  την  προηγούμενη

εβδομάδα,  τα  12  δις  θα  γίνουν  17  δις  ευρώ,  άρα  αυξάνεται  κατά  5

δις η χρηματοδότηση των επιχειρήσεων. 

Εδώ  βλέπετε  ποια  είναι  τα  έργα  που  έχουν  εντάξει  οι  Δήμοι

στο  Ταμείο  Ανάκαμψης  ήδη  μέχρι  σήμερα.  Η  μελέτη  που  είχαμε

κάνει  σαν  ΕΕΤΑΑ,  είχαμε  δείξει  ότι  περίπου  η  Αυτοδιοίκηση  με  τον

προγραμματισμό  που  υπήρχε  στο  Ταμείο  Ανάκαμψης,  θα  είχαν

περίπου  γύρω στα  2,5  με  3  δις  ευρώ συνολική  συμμετοχή.  Θυμίζω

ότι  η  ΚΕΔΕ  είχε  κάνει  μια  ολοκληρωμένη  πρόταση  για  έργα  στο

Ταμείο  Ανάκαμψης,  η  οποία  όμως  δεν  λήφθηκε  υπόψη  σημαντικά

στη  διαβούλευση  που  έγινε.  Παρ’  όλα  αυτά  βλέπετε  τα  έργα  που

έχουν  ενταχθεί  σήμερα  στο  Ταμείο  Ανάκαμψης  από  τους  Δήμους.

Αυτά  που  είναι  με  πράσινο,  τα  πρώτα  δηλαδή,  αφορούν  έργα  που

δικαιούχοι  είναι  οι  Δήμοι.  Βλέπετε  είναι  smart cit ies,  αναπλάσεις,

επεξεργασία  λυμάτων,  βελτίωση  οδικής  ασφάλειας  από  το  ΥΠΕΣ,

αναβάθμιση  (…),  πρόγραμμα  ΗΛΕΚΤΡΑ,  οδοφωτισμός,  εθνικό

δίκτυο  μονοπατιών.  Εδώ  δηλαδή  δικαιούχοι  είναι  και  οι  Δήμοι,

κυρίως οι Δήμοι, σε κάποια είναι και άλλοι φορείς. 

Το δεύτερο πλαίσιο αφορά έργα που αφορούν τους ΟΤΑ, αλλά

γίνονται  μέσα…  με  δικαιούχους  άλλους  φορείς.  Νομίζω  το

μεγαλύτερο  έργο  είναι  η  μεταρρύθμιση…  η  μεγαλύτερη

μεταρρύθμιση  που  προβλέπεται  στο  Ταμείο  Ανάκαμψης,  που  είναι

τα  θέματα  του  πολεοδομικού  σχεδιασμού.  Ήδη  τρέχουν  τριακόσια

εκατομμύρια για αυτό. Και σε όλους τους Δήμους έχουν ξεκινήσει τα

πολεοδομικά σχέδια,  είναι  στη  διαδικασία ανάθεσης,  ή  σε  κάποιους

έχουν γίνει  ανάθεση. Άρα είναι  ιδιαίτερα σημαντικό οι νέοι Δήμαρχοι
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να  δουν  και  να  παρακολουθήσουν  οπωσδήποτε  αυτή  την  εξέλιξη

των πολεοδομικών προγραμμάτων. 

Θυμίζω  ότι  το  Ταμείο  Ανάκαμψης  περιέχει  δύο  μεγάλους

τομείς.  Δηλαδή  ένα  είναι  μεταρρυθμίσεις  που  πρέπει  να  κάνει  η

χώρα  σαν  συνέχεια  του  μνημονίου,  καθώς  και  επενδύσεις.  Και  οι

μεταρρυθμίσεις  είναι  ιδιαίτερα σημαντικό  γιατί  αφορούν δράσεις  και

όπως  είπαμε  και  αφορούν  και  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση.  Υπάρχουν

και άλλες μεταρρυθμίσεις, αλλά δεν είναι σκόπιμο να τις αναφέρω. 

Όπως και  η  ψηφιοποίηση  των  Πολεοδομιών  που  είναι  από  το

ΤΕΕ,  και  καθώς  και  η  καταγραφή  του  υπάρχοντος  οδικού  δικτύου

ανά  Δημοτική  Ενότητα.  Θα  έλεγα  είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό  αυτό,

γιατί  όταν  κάναμε  τη  μελέτη  κατανομής  των  ΚΑΠ που  λέγαμε  χθες,

επειδή  ψάχναμε  να  βρούμε  ποιο  είναι  το  οδικό  δίκτυο  των  Δήμων,

γιατί  είναι  πολύ  σημαντικό  να  λάβουμε  υπόψη  στην  κατανομή  το

μέγεθος  του  οδικού  επαρχιακού  οδικού  δικτύου,  και  του  αγροτικού

δικτύου,  δεν  έχουμε  τέτοια  στοιχεία  επισήμως.  Αν  γίνει  αυτή  η

καταγραφή θα είναι  ιδιαίτερα σημαντικό  και  θα μπορεί  να  βελτιωθεί

και  η  κατανομή  των  ΚΑΠ.  Για  αυτό  αξιοποιήσαμε  στη  μελέτη

κατανομής των ΚΑΠ κυρίως την έκταση και το είδος της έκτασης, αν

είναι  γεωργική ή δασική και τα λοιπά. 

Τέλος,  υπάρχουν  τέσσερα  έργα  που  είναι  ήδη  στον  αέρα.

Βλέπετε,  είναι  αναβάθμιση  τουριστικών  λιμένων,  βελτίωση

προσβασιμότητας  στις  παραλίες,  αναβάθμιση  εγκαταστάσεων

ορειβατικών  καταφυγίων,  αναβάθμιση  εγκαταστάσεων

χιονοδρομικών  κέντρων,  τα  οποία  είναι  ήδη  σε…  είναι  σε

πρόσκληση  αυτή  τη  στιγμή,  δηλαδή  τρέχουν,  άρα  μπορείτε  να  τα

δείτε.  Νομίζω  τα  δύο  λήγουν  το  Φλεβάρη  και  τα  άλλα  δύο  το

Μάρτιο.  Άρα είναι  προσκλήσεις που ήδη τρέχουν αυτή τη στιγμή και

είναι  στον αέρα. 

Ένα άλλο χρηματοδοτικό εργαλείο είναι το Πράσινο Ταμείο,  το

οποίο χρηματοδοτεί  δράσεις  περιβαλλοντικού ισοζυγίου κυρίως,  και

τα  Σχέδια  Βιώσιμης  Αστικής  Κινητικότητας,  που  είναι  ιδιαίτερα
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σημαντικά.  Και  νομίζω  την  Τετάρτη  στο  Δ.Σ.  της  ΚΕΔΕ,  όπως

ανακοίνωσε  χθες  ο  Πρόεδρος,  θα  υπάρχει…  θα  είναι  εκεί  και  ο

Πρόεδρος του  Πράσινου Ταμείου,  άρα θα κάνει  μια  αναφορά για  να

δούμε  τα  χρηματοδοτικά  εργαλεία  που  θα  αξιοποιήσουμε  στην

επόμενη περίοδο από το Πράσινο Ταμείο. 

Θα  πω δυο  λόγια  για  τα  προγράμματα,  για  να  το  κλείσω,  για

τα  βήματα  προετοιμασίας  και  σχεδιασμού  για  την  αξιοποίηση  από

τους Δήμους των χρηματοδοτικών αυτών εργαλείων. 

Ξέρουμε  ότι  στους  Δήμους  έχουμε  προβλήματα.  Έχουμε

προβλήματα  που  αφορούν  και  τα  θέματα  ανθρώπινου  δυναμικού

κυρίως,  και  ποσοτικής  και  ποιοτικής  ανεπάρκειας  ανθρώπων,  και

ειδικά  σε  ειδικά  στελέχη,  δηλαδή  Τεχνική  Υπηρεσία,  Νομική

Υπηρεσία,  γιατί  διαχειριζόμαστε  συμβάσεις.  Είναι  ότι  δεν  έχουμε

στους  Δήμους  κάνει…  δεν  έχουμε  πραγματικό  σχεδιασμό,  δηλαδή

δεν  έχουμε  4ετή,  5ετή  Επιχειρησιακά  Σχέδια,  όπως  και

μακροπρόθεσμο  σχεδιασμό.  Σε  πολλές  περιπτώσεις  δεν  έχουμε

έγκαιρη  ενημέρωση.  Ειδικά  οι  μικροί  Δήμοι  που  έχουν  έλλειψη  και

στελεχιακού  δυναμικού,  είναι  ιδιαίτερα  αδύναμοι  στην  ενημέρωση,

άρα  και  στην  έγκαιρη  προετοιμασία.  Και  βέβαια  έχουμε  αδυναμίες

και στην υλοποίηση των έργων, λόγω των παραπάνω ελλείψεων. 

Και  επειδή  τα  έργα  είναι  ανταγωνιστικά  τα  περισσότερα,  όχι

όλα,  αλλά  τα  περισσότερα  είναι  ανταγωνιστικά,  και  αυτές  οι

ελλείψεις  μας  (…),  άρα  είναι  πολύ  σημαντικό  να  προετοιμάσουμε

σαν  Δήμοι  τη  (…)  στο  Δήμο  για  να  μπορεί  να  παρακολουθεί,  να

ελέγχει  και  να  υποβάλλει  προτάσεις  και  να  σχεδιάζει  για  τα

προγράμματα. 

Θα  έλεγα  οι  προτεραιότητες  που  θα  μπορούσε  να  έχει  μια

Δημοτική  Αρχή είναι  να  οργανώσει  καλύτερα τις  βασικές  Υπηρεσίες

που  συμμετέχουν  στα  προγράμματα.  Το  πρώτο  είναι  η  Υπηρεσία

Προγραμματισμού.  Σε  πολλούς  Δήμους  υπάρχει  Υπηρεσία

Προγραμματισμού,  σε  πολλούς  Δήμους  δεν  υπάρχει,  ή  δεν  έχει,  ή

δεν έχει  προσωπικό. 
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Άρα θα έλεγα εδώ να αξιοποιήσουμε τους ειδικούς συνεργάτες

που  έχουμε,  να  είναι  ειδικοί  σε  θέματα  αξιοποίησης  ευρωπαϊκών

προγραμμάτων,  γιατί  είναι  πολύ  σημαντικό,  δηλαδή  οι  άνθρωποι

που  θα  έχουμε  ως  ειδικούς  συνεργάτες  πραγματικά  να

αξιοποιηθούν σε καίριες θέσεις. 

Θυμίζω  ότι  οι  ειδικοί  συνεργάτες  μπορεί  να  υπογράφουν  και

μελέτες,  να  (…)  μελέτες,  άρα  θα  ήταν  καλό  οι  συνεργάτες  αυτοί  να

έχουν  εμπειρία  και  γνώση  σε  θέματα…  είτε  να  είναι  μηχανικοί

δηλαδή,  οικονομολόγοι,  οι  οποίοι  θα  συμβάλλουν,  να

παρακολουθούν τα προγράμματα και να συμβάλλουν. 

Άρα  μην  το  αφήσουμε  δηλαδή…  σε  μια  Ημερίδα  στην  Κρήτη

μας  είπαν  αν  πρέπει  να  πάρουμε  ανθρώπους  με  εμπιστοσύνη  ή

ανθρώπους  που  να  έχουν  γνώση.  Προφανώς  πρέπει  να  πάρουμε

ανθρώπους  με  γνώση,  οι  οποίοι  θα  γίνουν  και  εμπιστοσύνης  μετά,

γιατί  είναι  πολύ  σημαντικό,  επειδή  μας  λείπουν  το  ειδικευμένο

προσωπικό,  πραγματικά  να  αξιοποιήσουμε  αυτούς  τους  ειδικούς

συνεργάτες προς αυτή την κατεύθυνση. 

` Είναι  τα  θέματα  της  Κοινωνικής  Υπηρεσίας,  που  θα  είναι

ιδιαίτερα  σημαντικά  στη  νέα  περίοδο,  γιατί;  Γιατί  συγχωνεύονται  τα

Νομικά  Πρόσωπα  στο  Δήμο,  άρα  θα  πρέπει  να  δει  κανείς  πώς  η

Νομική,  η  Κοινωνική  Υπηρεσία  του Δήμου,  έστω και  μεταβατικά,  αν

υπάρχει  ξεχωριστά  τα  Νομικά  Πρόσωπα  για  έξι  μήνες,  μετά  θα

μπουν στο νέο οργανόγραμμα του Δήμου, που θα μιλήσει  ο Ηλίας ο

Λίτσος  στη  συνέχεια,  γιατί  ετοιμάζουμε  κάποιον  Οδηγό  για  τα

οργανογράμματα των Δήμων, είναι ιδιαίτερα σημαντικά. 

Ένα  δεύτερο  κομμάτι  που  ήθελα  να  θίξω,  είναι  το  θέμα  του

επιχειρησιακού  προγραμματισμού.  Πρέπει  οι  Δήμοι  να  μάθουν  να

σχεδιάζουν.  Να  σχεδιάζουν  μέσω  ενός  προγραμματισμού.  Είναι

πολύ  κρίσιμο  κατά  τη  γνώμη  μου  αυτό,  είναι  το  σημαντικότερο,  ο

σχεδιασμός και ο προγραμματισμός. Δεν λέω ότι πρέπει να κάνουμε

εκείνα  τα  βαρύγδουπα,  400  σελίδες  επιχειρησιακά  σχέδια  που

έκαναν  οι  Δήμοι  την  προηγούμενη  περίοδο,  αλλά  μπορούμε  σε  ένα
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μικρό  τεύχος  να  δούμε  πώς  το  όραμα  του  Δήμου  που  έχετε  που

(…),  μετατρέπεται  και  γίνεται  επιχειρησιακό  σχέδιο.  Είναι  πολύ

σημαντικό  δηλαδή  η  μετατροπή  του  οράματος  και  η  ιεράρχηση  των

αναγκών  και  των  έργων  που  πρέπει  να  γίνουν  την  επόμενη

περίοδο, να είναι  ιδιαίτερα σημαντικό. 

Και  βέβαια  ιδιαίτερα  σημαντικό  να  προωθήσουμε  και  την

ωρίμανση  των  έργων.  Πολλές  φορές  περιμένουμε  τις  προσκλήσεις

να  ωριμάσουμε  τα  έργα.  Νομίζω  πρέπει  να  κάνουμε  το  αντίθετο.

Πρέπει να δούμε ποιες είναι οι ανάγκες μας και να ωριμάζουμε έργα

για  τις  ανάγκες  που  έχουμε.  Και  όταν  υπάρχουν  ωρίμανση  έργων,

τότε  πραγματικά  νομίζω  θα  βρούμε  πηγές  χρηματοδότησης  για  να

τα ωριμάσουμε. 

Άρα  η  ωρίμανση  των  έργων,  δηλαδή  οι  μελέτες,  και  η

ωρίμανση  των  αδειοδοτήσεων,  που  είναι  ιδιαίτερα  σημαντικό,  είναι

ιδιαίτερα  νομίζω…  πρέπει  να  τύχει  ιδιαίτερης  προσοχής  από  τις

Δημοτικές Αρχές. 

Και  τέλος  να  παρακολουθήσουν  και  τα  έργα.  Πολλές  φορές

συμβαίνει  να  έχουμε  εντάξει  ένα  έργο,  και  επειδή  το  εντάξαμε  το

αφήνουμε  εκεί.  Συμβαίνει  πάρα  πολλές  φορές,  μπορούν  να  μας  το

πουν  και  οι  συνάδελφοι  από  τα  ΠΕΠ.  Άρα  να  παρακολουθήσουμε

και  πού βρίσκεται  το κάθε έργο και  ποια είναι  τα  προβλήματά τους,

γιατί  τελικά  φτάνουμε  σε  ένα  σημείο  που  μετά  είτε  υπάρχουν

προβλήματα  στις  συμβάσεις,  είτε  οτιδήποτε  άλλο,  και  έχουμε

σημαντικές  καθυστερήσεις.  Άρα  η  παρακολούθηση  των  έργων  και

την εξέλιξή τους, είναι  ιδιαίτερα σημαντική. 

Εδώ  έχω  τα  βήματα,  πώς  θα  μπορούσε  κανείς  να

προετοιμάσει  τις  Υπηρεσίες  για  να  εντάξει  τα  έργα  στα

προγράμματα.  Δεν  θα  πω  πολλά.  Μπορεί  να  τα  έχετε,  γιατί  οι

παρουσιάσεις  όλες  θα  δοθούν.  Είναι  τα  βήματα  δηλαδή.  Αλλά

θεωρώ  το  σημαντικότερο  είναι  να  έχουμε  ένα  γραφείο,  ένα  τμήμα,

έναν  συνεργάτη,  που  θα  παρακολουθεί  όλα  τα  προγράμματα  και

όλες  τις  χρηματοδοτήσεις,  και  από  εκεί  και  πέρα  θα  μπορεί  να
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επιλεγεί…  να  προετοιμάσει  τα  έργα,  ποιες  δράσεις  ενδιαφέρουν  το

Δήμο  και  τη  Δημοτική  Αρχή  για  να  αντιμετωπίσει  την  επόμενη

περίοδο. 

Στην  ΕΕΤΑΑ  έχουμε  αναπτύξει…  καταρχήν  έχουμε…  στο

υλικό  που  θα  σας  δώσουμε,  υπάρχει  ένα  υλικό  για  όλο  το  ΕΣΠΑ

 ’21-’27  που  έχει  αναρτηθεί,  που  είναι  μεγάλο,  και  ένα  ειδικό

για  εσάς,  που  είναι  πιο  συνοπτικό,  που  θα δοθεί  στο  υλικό  που  θα

αποσταλεί  από  την  ΕΕΤΑΑ  και  θα  αναρτηθεί  και  στην  ιστοσελίδα

της ΕΕΤΑΑ. 

Και  στην  ιστοσελίδα  της  ΕΕΤΑΑ  υπάρχει  ένας  οδηγός  που

είναι  αναλυτικός,  και  εκεί  έχουν  όλες  τις  προσκλήσεις.  Θα  είναι

καλό…  έχουμε  ήδη  σε  όλους  τους  συναδέλφους  από  τα  Γραφεία

Προγραμματισμού  των  Δήμων,  και  τους  ειδικούς  συνεργάτες,  που

μπορεί  κανείς  να  δει  όλα  τα  προγράμματα,  τις  χρηματοδοτήσεις.

Βλέπετε… Άρα έχουμε εδώ όλες τις  προσκλήσεις  που βγαίνουν ανά

πάσα στιγμή  από όλα  τα  προγράμματα.  Και  μέσα  μπορεί  κανείς  να

δει  και  τις  χρηματοδοτήσεις.  Δηλαδή  αν  μπούμε  στα  προγράμματα

του  ΕΣΠΑ  ’21-’27,  και  στο  πρόγραμμα…  Περιφερειακά

Προγράμματα,  θα  μπορεί  μέσα  κανείς  να  βρει,  στο  πρόγραμμα

Κεντρικής Μακεδονίας, τυχαία, βλέπουμε εδώ μία σύντομη αναφορά

και  έχουμε  όλες  τις  προσκλήσεις  οι  οποίες  είναι  ανοιχτές.  Άρα  ανά

πάσα   στιγμή  μέσα  στον  Οδηγό  αυτό  μπορεί  να  βλέπετε  όλες  τις

ανοιχτές  προσκλήσεις  που  υπάρχουν,  και  μάλιστα  για  κάθε

πρόσκληση  που  φεύγει,  φεύγει  ένα  mail  από  την  ΕΕΤΑΑ,  που

πηγαίνει  στους  υπευθύνους  προγραμματισμού  των  Δήμων,  και

στους  ειδικούς  συνεργάτες.  Άρα όταν  πάρετε  καινούργιους  ειδικούς

συνεργάτες  και  θέλετε  να  ασχοληθούν,  να  στείλουν  ένα  μήνυμα

στην  ΕΕΤΑΑ  για  να  μπουν  στο  δίκτυο  αυτό,  για  να  έχουν  μια

συστηματική  παρακολούθηση  όλων  των  προγραμμάτων  που

βγαίνουν και των… για να μπορεί  να αξιοποιήσει  η Αυτοδιοίκηση με

τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 
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Προσπάθησα να είμαι  σύντομος.  Είπα όλα τα βασικά εργαλεία

που  έχουμε  την  επόμενη  περίοδο.  Νομίζω  οι  συνάδελφοι  που  θα

ακολουθήσουν  θα  μας  πουν  αναλυτικά  για  το  τι  έχουμε  με  τα

Περιφερειακά  Προγράμματα,  καθώς  και  με  τα  θέματα  αγροτικής

ανάπτυξης και τα θέματα του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  κύριο  Γούπιο.  Υπάρχει  κάποια

ερώτηση;

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Είπατε  ότι  είναι  πολύ  σημαντικό  να  έχουμε

προετοιμάσει  μελέτες  για  να  ενταχθούν  στις  προκηρύξεις  που  θα

βγουν. 

Να  σας  ρωτήσω,  ξέρετε  ότι  στο  Τρίτσης  μας  ζητήθηκε  να

δεσμεύσουμε ένα  ποσό για μελέτες  στην… νομίζω στην πρόσκληση

8,  αν  θυμάμαι,  και  ποτέ  δεν  περπάτησε  αυτό;  Έχετε  εικόνα  γιατί…

αν  θα  περπατήσει  ποτέ;  Γιατί  αλλιώς  χρήματα  δεν  πρόκειται  να

βρούμε από πουθενά. 

Ι.  ΓΟΥΠΙΟΣ:   Θα  έχουμε  μια  εισήγηση  ειδικά  για  τα  προγράμματα

από  το  Υπουργείο…  για  τα  προγράμματα  του  Υπουργείου.  Αν

μπορεί να απαντήσει  εκεί,  θα απαντηθεί.  Για το Υπουργείο. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε. 

Τον  κύριο  Γούπιο  θα  διαδεχτεί  στο  βήμα   ο  κύριος  Δημήτρης

Κοντογιαννόπουλος,  για  το  Περιφερειακό Πρόγραμμα της Κεντρικής

Μακεδονίας  2021-2027.  Ο  κύριος  Κοντογιαννόπουλος  είναι

στέλεχος  της  Διαχειριστικής  Αρχής  του  Προγράμματος  Κεντρικής

Μακεδονίας. 

Δ. ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ:   Σας ευχαριστώ. Καλημέρα σας. 

Καταρχάς  να  ευχηθώ καλή επιτυχία,  καλή δύναμη,  καλή τύχη,

στις  νέες  και  στους  νέους  Δημάρχους,  που  σύντομα  θα  ξεκινήσουν

τη θητεία τους, τον Ιανουάριο του ’24.

Θα  ήθελα  να…  Δεν  θα  σας  κουράσω,  θα  είμαι  σύντομος.  Θα

ήθελα  να  σας  πω  μερικά  στοιχεία,  να  σας  πω  μερικά  λόγια  για  το
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πρόγραμμα  της  Κεντρικής  Μακεδονίας,  για  αυτή  τη  νέα

προγραμματική  περίοδο 2021-2027.  Αλλά πριν από τα  στοιχεία  του

προγράμματος,  τα  οποία  είναι  σημαντικά  σίγουρα,  και

ενδιαφέροντα,  να  πω μερικά  λόγια  για  τη  Διαχειριστική  Αρχή,  γιατί

εδώ  είμαι  εκπροσωπώντας  τη  Διαχειριστική  Αρχή,  και  ουσιαστικά

είναι  σημαντικό  να  γνωρίζετε,  πιθανώς  κάποιοι  από  εσάς  να  το

ξέρουν,  αλλά  να  γνωρίζετε  ποιος  είναι  ο  ρόλος  της  Διαχειριστικής

Αρχής. 

Ουσιαστικά  ο  ρόλος  μιας  Διαχειριστικής  Αρχής,  και  τώρα

συγκεκριμένα  θα μιλήσω για  τη  Διαχειριστική  Αρχή της Περιφέρειας

Κεντρικής  Μακεδονίας,  είναι  ένας  ρόλος,  είναι  ένας  συνδετικός

κρίκος  θα  έλεγα.  Η  λέξη  κλειδί  είναι  η  συνεργασία.  Είναι  ένας

υποστηρικτικός  φορέας  η  Διαχειριστική  Αρχή,  και  είναι  αυτός  ο

συνδετικός  κρίκος  μεταξύ  του  προγράμματος,  του  εγκεκριμένου

προγράμματος  της  Κεντρικής  Μακεδονίας  για  αυτή  τη  νέα

προγραμματική περίοδο, και όλων των δικαιούχων. 

Άρα  ουσιαστικά  ας  σκεφτούμε  ότι  το  πρόγραμμα  είναι  ένα

βιβλίο  που  έχει  γραφεί,  είναι  εγκεκριμένο,  είναι  τελειωμένο,  και

τώρα  θέλουμε  να  πάμε  στην  πραγματική  υλοποίησή  του.  Η

Διαχειριστική  Αρχή  παίζει  ακριβώς  αυτό  το  ρόλο,  αυτόν  τον

ενδιάμεσο  ρόλο,  τον  ιδιαίτερα  σημαντικό,  για  να  υλοποιηθεί,  να

φύγουμε από τη θεωρία δηλαδή,  και  να πάμε πια στην πράξη,  στην

πραγματική υλοποίηση των έργων. 

Κάποιες  από  τις  βασικές  αρμοδιότητες  της  Διαχειριστικής

Αρχής,  της  ΕΥΔ,  της  Ειδικής  Υπηρεσίας  Διαχείρισης,  τώρα

υπάρχουν  και  κάποιες  ορολογίες  που  σε  κάποιους  είναι  γνωστές,

σε  κάποιους  όχι,  με  την  πορεία  όμως  θα  γίνουν  ένα  μέρος  της

καθημερινότητας ότι αφορά το κομμάτι του ΕΣΠΑ. 

Να  ανοίξω  μια  παρένθεση  εδώ  και  να  πω  σε  συνέχεια  της

εισήγηση του κυρίου Γούπιου που μίλησε για όλα τα χρηματοδοτικά

εργαλεία, να πω ότι  το πρόγραμμα της Κεντρικής Μακεδονίας 2021-

2027  είναι  ένα  από  τα  Περιφερειακά  Προγράμματα  το  οποίο
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εμπίπτει  στο  ΕΣΠΑ,  στο  χρηματοδοτικό  εργαλείο  λοιπόν  που  λέμε

ΕΣΠΑ  2021-2027.  Το  διευκρινίζω  αυτό  γιατί  συζητήθηκαν  και

ειπώθηκαν  και  παρουσιάστηκαν  και  άλλα  χρηματοδοτικά  εργαλεία.

Κλείνω την παρένθεση. 

Στις  βασικές  λοιπόν  αρμοδιότητες  της  Διαχειριστικής  Αρχής,

μια  πρώτη  βασική  αρμοδιότητα,  είναι  η  εξειδίκευση  του

προγράμματος.  Όπως  σας  είπα  έχουμε  ένα  εγκεκριμένο

πρόγραμμα,  το  συγκεκριμένο  εγκεκριμένο  πρόγραμμα  εγκρίθηκε  το

Σεπτέμβριο του ’22,  άρα έχει  περάσει  ένας  χρόνος και  κάτι  από την

έγκρισή  του  από  την  Ευρωπαϊκή  Επιτροπή,  και  ουσιαστικά  τώρα,

εδώ και καιρό έχει  ξεκινήσει η υλοποίησή του. 

Το  πρώτο  κομμάτι  λοιπόν  είναι  να  εξειδικεύσουμε  το

πρόγραμμα. Από εκεί  που  έχουμε όλες τις προτεραιότητες και  τους

ειδικούς  στόχους  όπως  τους  λέμε,  πρέπει  να  πάμε  πιο

συγκεκριμένα  για  να  οδηγηθούμε  προς  τις  προσκλήσεις  και  μετά

στα  έργα.  Άρα  ένα  πρώτο  κομμάτι  είναι  η  εξειδίκευση  του

προγράμματος.

Μετά  την  εξειδίκευση  των  δράσεων  του  προγράμματος

ακολουθούν οι  προσκλήσεις.  Αυτό που προφανώς περιμένετε  πάρα

πολλοί  από εσάς,  ως δικαιούχοι  εννοώ,  οι  Δήμοι,  για  να  μπορέσετε

να υποβάλλετε τις προτάσεις σας. 

Η έκδοση των προσκλήσεων λοιπόν που ακολουθεί,  αφορά σε

συγκεκριμένες  ενότητες   προφανώς  θεματικές.  Βγαίνουν  οι

προσκλήσεις,  είναι  πολύ  συγκεκριμένες.  Και  έχουν…  ουσιαστικά

ακολουθούν  τις  προϋποθέσεις  και  τις  επιλεξιμότητες  του

προγράμματος του εγκεκριμένου. 

Μετά  τις  προσκλήσεις  υποβάλλονται  οι  προτάσεις  και  εκεί  η

Διαχειριστική  Αρχή  με  την  αρμόδια  Μονάδα  τις  αξιολογεί,  τις

αξιολογεί  με  βάση  κριτήρια  τα  οποία  είναι  ήδη  γνωστά,  είναι

εγκεκριμένα  από  την  Επιτροπή  Παρακολούθησης  του

προγράμματος,  που  είναι  και  η  κεντρική  Επιτροπή,  ο  κεντρικός

φορέας που ελέγχει  το πρόγραμμα,  και  μια αξιολόγηση προτάσεων,
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μπορεί  να  είναι  είτε  άμεση,  είτε  συγκριτική,  άρα  η  άμεση  είναι  οι

πρώτες  προτάσεις  που  έρχονται  αυτές  αξιολογούνται  πρώτες,  η

συγκριτική σημαίνει  ότι παίρνω όλες τις προτάσεις και μετά με βάση

τα  εγκεκριμένα  κριτήρια  τις  συγκρίνω  μεταξύ  τους  για  να  καταλήξω

στο  τελικό  αποτέλεσμα,  και  φυσικά μια  αξιολόγηση είναι  είτε  θετική

στο  τέλος,  είτε  αρνητική.  Δηλαδή  είτε  εντάσσεται  ένα  έργο,  είτε

απορρίπτεται για κάποιους λόγους τεκμηριωμένους. 

Φεύγουμε  από  αυτό  το  κομμάτι  και  πάμε  σε  κάποιες  άλλες

αρμοδιότητες της Διαχειριστικής. Είναι  σημαντικό να γνωρίζετε ότι η

Διαχειριστική  Αρχή  οφείλει  βάσει  Κανονισμού,  να  δίνει  σύμφωνες

γνώμες  για  τις  διακηρύξεις,  για  τις  υπογραφές  των συμβάσεων,  για

τα  έργα,  και  για  τις  τροποποιήσεις  που ενδέχεται  να  έχουν κάποιες

συμβάσεις.  Για  όλα  αυτά  τα  στάδια  λοιπόν,  η  Διαχειριστική  Αρχή

πρέπει να δώσει τη σύμφωνη γνώμη. 

Και  να  πω  και  κάτι  τελευταίο  για  τις  αρμοδιότητες,  που

αφορούν  στην  παρακολούθηση  του  προγράμματος,  δηλαδή

ουσιαστικά  στην  παρακολούθηση  των  έργων,  αφού  ξεκινήσουν  τα

έργα και μετά. 

Η Διαχειριστική  Αρχή είναι  υπεύθυνη  να  δηλώσει  τις  δαπάνες

των  έργων.  Ασχολείται  με  τα  αιτήματα  κατανομής  των  δικαιούχων

που  αφορούν  στις  πληρωμές.  Κάνει  όλες  τις  διοικητικές  και

επιτόπιες  επαληθεύσεις  των  έργων.  Με  λίγα  λόγια  ελέγχει  στο

γραφείο,  παρακολουθεί  συνέχεια  τα  έργα  όσο  υλοποιούνται,  και

δειγματοληπτικά  γίνονται  και  επιτόπιες  επαληθεύσεις  στους

διάφορους δικαιούχους για να ελέγξουμε την πορεία των έργων. 

Παρακολουθεί  φυσικά  τη  χρηματοοικονομική  πρόοδο,

παρακολουθεί  όλους  τους  δείκτες  εκροής  και  αποτελεσμάτων  των

έργων.  Κάθε  έργο  έχει  κάποιους  δείκτες  οι  οποίοι  είναι

προγραμματισμένοι και τους οποίους χρειάζεται να πετύχουμε, γιατί

στο τέλος θα κριθούμε για αυτούς τους δείκτες. 

Και  φυσικά  ακολουθεί  όλα  τα  απαραίτητα  που  έχουν  να

κάνουν  με  την  προβολή  και  επικοινωνία  τόσο  του  προγράμματος,
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όσο και  των έργων, και  βεβαίως έχει  και  την αρμόδια Μονάδα,  στην

οποία είμαι και στέλεχος, που αξιολογεί το πρόγραμμα.

Συνολικά  λοιπόν,  φεύγουμε  από  τα  έργα,  έχουμε  τη  συνολική

εικόνα  του  προγράμματος,  και  αξιολογούμε  την  πορεία  του  ανά

τακτά χρονικά διαστήματα. 

Αυτά  ήταν  τα  βασικά…  κάποια  βασικά  στοιχεία  της

Διαχειριστικής  Αρχής,  έτσι  για  να  έχετε  μια  πρώτη  εικόνα  ποιος

είναι  ο ρόλος της. 

Να  πάμε  λίγο  στο  πρόγραμμα  τώρα,  στο  πρόγραμμα  που  το

ανέφερε  και  νωρίτερα  ο  προηγούμενος  εισηγητής  μέσα  στα

προγράμματα τα πολλά του ΕΣΠΑ. 

Όπως  σας  είπα,  το  πρόγραμμα  της  Κεντρικής  Μακεδονίας

είναι  ένα  από  τα  προγράμματα  του  ΕΣΠΑ  2021-2027,  και  έχει  μια

πολύ  σημαντική  χρηματοδοτική  βαρύτητα.  Όπως  βλέπετε  και  στη

διαφάνεια,  είναι  λίγο  φωτεινά,  ελπίζω  να  φαίνεται,  δεν  ξέρω  αν

έχουμε  τη  δυνατότητα  τα  μπροστινά  τα  φώτα  να  σβήσουν,  ίσως  θα

ήταν  πιο  εύκολο.  Είναι  ένα  πρόγραμμα  το  οποίο  έχει

προϋπολογισμό  1,44  δις  ευρώ.  Όπως  καταλαβαίνετε,  είναι  ένα

πολύ  μεγάλο  χρηματοδοτικό  εργαλείο.  Στο  πλαίσιο  του  ΕΣΠΑ  είναι

το δεύτερο μεγαλύτερο χρηματοδοτικά μετά την Αττική. 

Όπως  και  τα  άλλα  προγράμματα,  έτσι  και  αυτό  αφορά  σε

όλους τους στόχους πολιτικής.  Για  αυτό  βλέπετε  εκεί  υπάρχει  και  η

κατανομή  στους  διάφορους  στόχους  πολιτικής,  οι  οποίοι  βεβαίως

προέρχονται  από  τον  Κανονισμό,  τον  Ευρωπαϊκό  Κανονισμό  που

αφορά στη νέα προγραμματική περίοδο. 

Για  να  δούμε  κάποια  στοιχεία  λίγο  πιο  αναλυτικά  όσο  αφορά

στις προτεραιότητες του προγράμματος. 

Η  δομή  του  προγράμματος  του  εγκεκριμένου  της  Κεντρικής

Μακεδονίας,  όπως  βλέπετε,  χωρίζεται  σε  κάποιες  προτεραιότητες.

Η  πρώτη  έχει  να  κάνει  με  τον  ανταγωνιστικό  μετασχηματισμό.

Βλέπετε δίπλα και  τα ποσά. Δεν τα αναφέρω. Αυτά τα ποσά είναι  τα

συνολικά  του   προγράμματος,  έτσι;  Δεν  είναι  ποσά  που  αφορούν
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αποκλειστικά  στους  ΟΤΑ  Α’  Βαθμού.  Είναι  τα  συνολικά  ποσά  του

προγράμματος. 

Άρα  η  πρώτη  προτεραιότητα  έχει  να  κάνει  με  τον

ανταγωνιστικό  μετασχηματισμό.  Σκεφτείτε  εδώ  επιχειρηματικότητα,

καινοτομία και ούτω καθεξής.

Η  δεύτερη  προτεραιότητα  έχει  να  κάνει  με  την  πράσινη  και

αειφόρο ανάπτυξη. 

Μετά  πηγαίνουμε  στην  προτεραιότητα  3,  που  αφορά  στη

διασυνδεσιμότητα, ουσιαστικά τα οδικά. 

Μετά  έχουμε  δύο  σημαντικές  προτεραιότητες  για  την

κοινωνική  συνοχή.  Γιατί  δύο;  Γιατί  η  μία  χρηματοδοτείται  από  το

Ευρωπαϊκό  Ταμείο  Περιφερειακής  Ανάπτυξης,  σκεφτείτε  λοιπόν  ότι

σε αυτή την προτεραιότητα υποστηρίζουμε την κοινωνική συνοχή με

υποδομές  και  εξοπλισμό,  ενώ  η  δεύτερη,  η  4Β  δηλαδή,

χρηματοδοτείται  από  το  Κοινωνικό  Ταμείο,  το  οποίο  πλέον  λέγεται

ΕΚΤ  Plus όπως  βλέπετε,  και   αφορά  κυρίως  σε  υπηρεσίες.  Όχι

λοιπόν υποδομές. 

Υπάρχει  η προτεραιότητα 5, για τη χωρική ανάπτυξη,  και  μετά

υπάρχουν  και  προτεραιότητες  για  την  Τεχνική  Βοήθεια  του

προγράμματος. 

Πάμε  λίγο  πιο  συγκεκριμένα.  Επειδή  η  πληροφορία

καταλαβαίνω  ότι  είναι  πάρα  πολύ  μεγάλη  σε  αυτή  τη  σημερινή

συνάντηση,  θα  δώσω  κάποια  συνοπτικά  στοιχεία.  Κατά  τη  γνώμη

μου  σκοπός  σήμερα  είναι  να  γίνει  μια  πρώτη  γνωριμία  και  να

υπάρχει  μια  πρώτη  αίσθηση  του  τι  είναι  ένα  πρόγραμμα  και  πώς

αυτό  συνδέεται  με  τους  ΟΤΑ.  Σίγουρα  υπάρχουν  πολλές

λεπτομέρειες  που  στην  πορεία  θα  μπορέσουν  να  συζητηθούν  τους

επόμενους μήνες και αφού αναλάβετε και τα καθήκοντά σας. 

Πάμε  λοιπόν  να  δούμε  κάποιες  δράσεις  που  αφορούν  στους

Δήμους,  αφορούν  στους  ΟΤΑ  Α’  Βαθμού,  από  το  νέο  πρόγραμμα,

έτσι; 
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Στην προτεραιότητα 1 λοιπόν υπάρχει  μια δράση για ενίσχυση

ψηφιακών  υποδομών  δημόσιων  φορέων  τοπικού  χαρακτήρα.  Εδώ

ουσιαστικά  δίνεται  μια  έμφαση  στην  παροχή  ποιοτικών  υπηρεσιών

προς  τους  πολίτες,  και  εδώ  θα  έχει  ρόλο  και  η  Τοπική

Αυτοδιοίκηση. Αυτή είναι μια πρώτη δράση. 

Στη  δεύτερη  προτεραιότητα,  για  την  πράσινη  και  αειφόρο

ανάπτυξη,  ασφαλώς  εδώ  είπαμε  ότι  οι  κεντρικές  παρεμβάσεις

γίνονται  από  τα  Τομεακά  Προγράμματα,  αλλά  και  τα  Περιφερειακά

έχουν  ένα  ρόλο.  Βλέπετε  έχουμε  κάποιες  δράσεις  εδώ,  η  πρώτη

αφορά στην  αναβάθμιση,  ενεργειακή  αναβάθμιση  δημοσίων κτιρίων

και υποδομών στην Περιφέρεια και σε τοπικό επίπεδο. 

Σημαντικό  εδώ  να  πούμε  ότι  αυτή  η  ενεργειακή  αναβάθμιση

σύμφωνα  με  τον  νέο  Κανονισμό  και  το  νέο  ΕΣΠΑ,  για  να  θεωρηθεί

επιλέξιμη  θα  πρέπει  ουσιαστικά  να  ανέβει  η  κλίμακα,  να  ανέβει

τρεις  κλίμακες  μάλλον,  η  ενεργειακή  αποτύπωση  κτιρίου.  Είναι  πιο

αυστηρό  λοιπόν  το  πλαίσιο,  έτσι;  Δηλαδή  αν  ήταν  ενεργειακή

αποτύπωση  Ε’,  θα  πρέπει  να  πάει  όπως  καταλαβαίνετε  στη  Β’  για

να… να ανέβει τρεις κατηγορίες. 

Υπάρχει  προστασία  των  παράκτιων  και  παρόχθιων  περιοχών

από  πλημμύρες,  αντιπλημμυρικά,  σε  κάποια  σημεία  στην  Κεντρική

Μακεδονία. 

Και  η  παρακολούθηση,  η  ικανότητα  παρακολούθησης

ετοιμότητας  και  ανταπόκρισης  στις  φυσικές  καταστροφές.  Εδώ

κυρίως  μιλάμε  για  εξοπλισμό,  και  είναι  μια  δράση αυτή  η  τελευταία

που βλέπετε στη διαφάνεια, συμπληρωματική και μόνο στις μεγάλες

κεντρικές  δράσεις  που  θα  υλοποιηθούν  από  τα  κεντρικά

προγράμματα.  Είναι  λοιπόν μια συμπληρωματική δράση αυτή, εξ ου

και ο προϋπολογισμός που βλέπετε. 

Στην  ίδια  προτεραιότητα,  δεν  φεύγουμε,  έχουμε  τα  νερά,  που

λέμε  εμείς,  τη  βιώσιμη  διαχείριση  υδάτων,  και  ενέργειες  για  το

πόσιμο νερό. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

159



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

Έχουμε  μια  άλλη  δράση  για  τα  συστήματα  επεξεργασίας  και

διαχείρισης  λυμάτων,  και  έχουμε  και  την  ενίσχυση  της  κυκλικής

οικονομίας  σε  τοπικό  επίπεδο  σε  οικισμούς  της  Περιφέρειας

Κεντρικής Μακεδονίας. 

Και  μια  τελευταία  δράση  στην  προτεραιότητα  2,  είναι  η

βελτίωση…  είναι  η  δράση  που  αφορά  στη  βελτίωση  της  ποιότητας

περιβάλλοντος και διαβίωσης σε πόλεις και  κωμοπόλεις έως 50.000

κατοίκους  στην  Περιφέρεια   Κεντρικής  Μακεδονίας.  Μια  δράση  25

εκατομμυρίων ευρώ. 

Αυτές οι  δράσεις,  σε αυτές τις  δράσεις θα έχει  ενεργό ρόλο τη

Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  θα  είναι  δικαιούχος  δηλαδή,  θα  είναι

δικαιούχοι οι Δήμοι, σε αυτές τις δράσεις στην προτεραιότητα 2. 

Αλλάζουμε  προτεραιότητα  και  πάμε  στην  κοινωνική  συνοχή,

στο  κομμάτι  των  υποδομών.  Εδώ  ουσιαστικά  έχουμε  μια  μεγάλη

δράση  προϋπολογισμού  68  εκατομμυρίων  ευρώ,  που  αφορά  στον

εξοπλισμό  στην  εκπαίδευση,  πρωτοβάθμια  και  δευτεροβάθμια

ασφαλώς  εκπαίδευση.  Για  να  αναπτύξει  σύγχρονους  και

ανθεκτικούς  και  χωρίς  αποκλεισμούς  εκπαιδευτικές  μονάδες  στις

βαθμίδες  αυτές  που  σας  ανέφερα  στην  Περιφέρεια  Κεντρικής

Μακεδονίας. Μια πολύ σημαντική δράση 68 εκατομμυρίων ευρώ. 

Πηγαίνουμε  και  στο  Κοινωνικό  Ταμείο.  Τυγχάνει  να  είμαι

αρμόδιος για το κομμάτι  του Κοινωνικού Ταμείου, οπότε το γνωρίζω

και καλύτερα το κομμάτι αυτό το κοινωνικό. 

Εδώ  θα  έχουμε  πολλές  σημαντικές  δράσεις  στη  νέα

προγραμματική  περίοδο,  κάποιες  συνεχίζουν από την προηγούμενη

και  ενδεχομένως  να  τις  γνωρίζετε.  Ας  τις  δούμε  λίγο,  ας  τις

διατρέξουμε εν τάχει.  

Θα  υπάρχουν  δράσεις  για  τη  συμμετοχή  μειονεκτουσών

ομάδων  στον  αθλητισμό  και  στον  πολιτισμό,  ουσιαστικά  κάποιες

δράσεις  για την ενίσχυση της καθημερινότητας  των ατόμων των πιο

μειονεκτικών  ομάδων.  Θα  υποστηριχθούν  οι  Ρομά  για  να
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βελτιωθούν  οι  συνθήκες  διαβίωσης  σε  κάποιους  οικισμούς,  κυρίως

εκεί  πέρα που υπάρχουν τα μεγαλύτερα προβλήματα. 

Και  υπάρχει  και  μια  δράση,  αυτή  υπάρχει  σε  όλα  τα

προγράμματα  τα  Περιφερειακά,  ουσιαστικά  για  αυτό  που  λέμε

capacity building για   φορείς  που  σχετίζονται  με  την  κοινωνική

ένταξη  των  Ρομά.  Ουσιαστικά  είναι  μια  υποστήριξη,  να  το  πω έτσι,

των φορέων που θα ασχοληθούν με τα έργα που έχουν ως τελικούς

αποδέκτες τους Ρομά στους Δήμους. 

Συνεχίζουμε  στην  ίδια  προτεραιότητα.  Έχει  πάρα  πολλές

δράσεις.  Το  Κοινωνικό  Ταμείο  θα  πρέπει  να  ξέρετε  ότι  στη  νέα

προγραμματική  περίοδο  είναι  ενισχυμένο,  το  ΕΚΤ  Plus,

χρηματοδοτικά.  Να  σας  δώσω  μόνο  για  να  έχετε  μια  αίσθηση,  τη

διαφορά με το προηγούμενο πρόγραμμα της Κεντρικής Μακεδονίας,

του ’14-’20.  Εκεί  πέρα είχαμε  ένα ποσό 180 περίπου εκατομμυρίων

ευρώ  για  δράσεις  Κοινωνικού  Ταμείου,  και  τώρα  στο  νέο

πρόγραμμα το ποσό αυτό είναι  365 εκατομμύρια.  Καταλαβαίνετε  ότι

είναι  ένα  διπλάσιο  ποσό,  που  για  το  Κοινωνικό  Ταμείο  είναι  πάρα

πολύ  σημαντικό  διότι  δεν  έχουμε  να  κάνουμε  με  υποδομές,  που

συνήθως  έχουν  και  μεγάλα  κόστη,  αλλά  έχουμε  να  κάνουμε  με

παροχή υπηρεσιών. 

Συνεχίζω  με  τις  δράσεις.  Η  πρώτη  δράση  που  βλέπετε  σε

αυτή  τη  διαφάνεια  είναι  ουσιαστικά  η  συνέχεια  της  εναρμόνισης.

Είναι  η  υποστήριξη  των  Παιδικών  Σταθμών  που  ξέρουμε  εδώ  και

χρόνια,  για  τις  πιο  ευάλωτες  ομάδες,  η  οποία  όμως  έχει

μετεξελιχθεί  και  έχει  αλλάξει  και  σε  τίτλο,  αλλά  και  σε  ουσία  θα

έλεγα,  γιατί  πλέον ο  τελικός  αποδέκτης  και  ο  τελικός  ωφελούμενος,

δεν  είναι  ο  άμεσα  ωφελούμενος  ο  γονέας,  αλλά  το  παιδί.  Είναι  η

δράση  λοιπόν  για  την  προώθηση  και  υποστήριξη  παιδιών,  για  την

ένταξή τους στην προσχολική εκπαίδευση. 

Και  φυσικά  έχει  και  το  κομμάτι  μέσα   το  πολύ  σημαντικό,  για

παιδιά και  έφηβους και  άτομα με αναπηρία,  για να τους παρέχονται

υπηρεσίες δημιουργικής απασχόλησης. 
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Βλέπετε  ότι  ο   προϋπολογισμός  είναι  πολύ  σημαντικός,  είναι

104  εκατομμύρια  για  αυτή  τη  δράση  για  τα  επόμενα  χρόνια.  Άρα

καταλαβαίνετε  από τα 360,  που σας είπα,  εκατομμύρια  ευρώ για  το

Κοινωνικό  Ταμείο,  τα  104  είναι  σε  αυτή  τη  δράση.  Είναι  μια

ιδιαίτερα σημαντική δράση με δικαιούχο την ΕΕΤΑΑ. 

Κέντρα  Κοινότητας.  Τα  γνωρίζουμε.  Έχουμε  ένα  Κέντρο

Κοινότητας  σε  κάθε  έναν  από  τους  38  Δήμους  της  Περιφέρειας

Κεντρικής  Μακεδονίας.  Συνεχίζουν  τα  Κέντρα  Κοινότητας  να

υποστηρίζονται για τα επόμενα χρόνια. 

Όπως  και  οι  δομές  Καταπολέμησης  της  Βίας  κατά  των

Γυναικών.  Μια  πολύ  σημαντική  δράση.  Μακάρι  να  μην  υπήρχε

ανάγκη  να  χρηματοδοτήσουμε  κάτι  τέτοιο,  αλλά δυστυχώς είναι  ένα

υπαρκτό  θέμα,  το  οποίο  συνεχίζει  να  χρήζει  αντιμετώπισης.  Η

καταπολέμηση λοιπόν της βίας κατά των γυναικών και η υποστήριξη

αυτών των γυναικών και των παιδιών τους. 

Οι  δομές  παροχής  βασικών  αγαθών,  είναι  ακόμα  μια  δράση

που την ξέρουμε εδώ και χρόνια και  συνεχίζεται.  Ουσιαστικά είναι  η

παροχή  συσσιτίου  και  η  παροχή…  υπάρχουν  και  τα  Κοινωνικά

Φαρμακεία  που  ίσως  ξέρατε  κάποιοι,  το  συσσίτιο,  και  η  παροχή

βασικών αγαθών και τροφίμων σε εβδομαδιαία βάση στα άτομα που

πραγματικά  έχουν  ανάγκη  για  να  μπορέσουν  να  περάσουν  την

καθημερινότητά  τους.  Μια  πολύ  σημαντική  δράση  η  οποία

συνεχίζεται. 

Και η τελευταία δράση που βλέπετε σε αυτή τη διαφάνεια είναι

τα  Κέντρα  Ημερήσιας  Φροντίδας  Ηλικιωμένων.  Και  αυτή  είναι  μια

δράση  που  υλοποιείται  εδώ  και  χρόνια,  και  συνεχίζουμε  να

χρηματοδοτούμε αυτές τις δομές, και μάλιστα θα χρηματοδοτήσουμε

και μερικά νέα ΚΗΦΗ, νέες δομές. 

Παραμένουμε  στην  ίδια  προτεραιότητα,  πάλι  στο  Κοινωνικό

Ταμείο  είμαστε.  Έχουμε  τις  δομές  αστέγων  που  λειτουργούν  στη

Θεσσαλονίκη,  στο  Δήμο  Θεσσαλονίκης.  Είναι  ουσιαστικά  ένα

Υπνωτήριο  και  ένα  Κέντρο  Ημέρας,  τα  οποία  συνεχίζουμε  να
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χρηματοδοτούμε  και  να  υποστηρίζουμε.  Επιτελούν  ένα  σημαντικό

έργο.  Σκεφτείτε  ότι  οι  ωφελούμενοι,  οι  πολίτες λοιπόν,  οι  άστεγοι,  ή

σε  κίνδυνο  αστεγίας,  που   ωφελήθηκαν  τα  τελευταία  δύο,  τρία,

τέσσερα χρόνια, ξεπερνούν τους 2.500. 

Και  έχουμε  και  δύο  νέες  δράσεις,  δηλαδή  δεν  υπήρχαν  στο

προηγούμενο  πρόγραμμα.  Η  μία  αφορά  στη  στεγαστική  συνδρομή

για  άτομα  και  οικογένειες  που  βρίσκονται  σε  αστεγία,  ή  κίνδυνο

αστεγίας,  και  κάποια  ολοκληρωμένα  σχέδια  που  θα  γίνουν  σε

τοπικό επίπεδο για να αντιμετωπιστεί  η παιδική φτώχεια. 

Να  πω  εδώ  ότι  η  Ευρωπαϊκή  Επιτροπή  δίνει  μεγάλη  έμφαση

σε  αυτή  τη  νέα  προγραμματική  περίοδο  στο  θέμα  της  παιδικής

φτώχειας,  και  συνολικά  στο  θέμα  παιδί.  Υπάρχει  η  στρατηγική,  το

child guarantee,  το  οποίο  είναι  ένα  πολύ  σημαντικό  κομμάτι  της

ευρωπαϊκής  στρατηγικής  και  της  συνοχής  που  θέλει  η  Ευρωπαϊκή

Ένωση. 

Άρα  αυτές  είναι  δύο  δράσεις  οι  οποίες  δεν  έχουν  εξειδικευτεί

ακόμα.  Περιμένουμε  και  κατευθύνσεις  το  επόμενο  διάστημα  για  να

δούμε πώς θα προχωρήσουμε. 

Αλλάζουμε  προτεραιότητα,  πάμε  στην  τελευταία

προτεραιότητα,  την  πέμπτη,  η  οποία  αφορά  την  Ολοκληρωμένη

Χωρική  Ανάπτυξη  στην  Κεντρική  Μακεδονία.  Και  εδώ  βλέπετε  ένα

πολύ  σημαντικό  προϋπολογισμό.  Είναι  δύο  δράσεις.  Η  μία  έχει  να

κάνει  με  Βιώσιμη  Αστική  Ανάπτυξη  και  η  άλλη  έχει  να  κάνει  με  την

Ολοκληρωμένη  Χωρική  Ανάπτυξη  στην  Κεντρική  Μακεδονία.

Ουσιαστικά η πρώτη αφορά στη Θεσσαλονίκη και  στην Κατερίνη και

στις  Σέρρες,  όπου  εκεί  πέρα  έχει  γίνει  επικαιροποίηση  αυτής  της

μεγάλης  στρατηγικής  για  τη  Βιώσιμη  Αστική  Ανάπτυξη,  και

αναμένεται  και  η  υποβολή  για  να  εγκριθεί  και  η  αντίστοιχη

στρατηγική  για  την  Κατερίνη  και  τις  Σέρρες,  και  στη  δεύτερη  δράση

έχουμε  να  κάνουμε  με  τα  Ολοκληρωμένα  Χωρικά,  με  τις

Ολοκληρωμένες  Χωρικές  Επενδύσεις  εκτός  της  Βιώσιμης  Αστικής

Ανάπτυξης. Εκεί έχει  ολοκληρωθεί η απαραίτητη εμπειρογνωμοσύνη
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για τη χωρική διάστασή τους, και  η διαβούλευση με τους αρμόδιους

φορείς. 

Βλέπετε  ότι  αθροιστικά  είναι  ένας  προϋπολογισμός  που

ξεπερνά  τα  250  εκατομμύρια  ευρώ.  Είναι  μια  πολύ  σημαντική

παρέμβαση,  και  ουσιαστικά  αυτή  είναι  μια  προτεραιότητα  που

αφορά σχεδόν αποκλειστικά τους ΟΤΑ. 

Αυτές  ήταν  οι  κυριότερες  δράσεις  που  σας  ενδιαφέρουν  σε

επίπεδο  Δήμων.  Πάμε  να  δούμε  λίγο  τι  γίνεται  με  τις  προσκλήσεις,

διότι  όπως σας είπα έχει  ξεκινήσει  η υλοποίηση του προγράμματος,

άρα  έχουμε  ήδη  κάποια  στοιχεία  που  μπορούμε  να  σας  πούμε  όσο

αφορά στις προσκλήσεις υποβολής προτάσεων. 

Αυτή  τη  στιγμή  υπάρχουν  δύο  ενεργές  προσκλήσεις.  Η  μία

έχει  να  κάνει  με  τη  συνέχιση  λειτουργίας  των  Κέντρων  Κοινότητας,

άρα  τα  Κέντρα  Κοινότητας,  τα  38,  στους  38  Δήμους,  που  σας  είπα

και  πριν,  συνεχίζουμε  να  τα  υποστηρίζουμε,  και  υπάρχει  αυτή  τη

στιγμή  ανοιχτή  η  πρόσκληση,  οι  Δήμοι  το  γνωρίζουν  αυτό,  για  να

υποβάλλουν τις προτάσεις για τη συνέχιση της λειτουργίας τους. 

Και  υπάρχει  και  μια  άλλη  ανοιχτή  πρόσκληση  για  την

προστασία  των  παράκτιων  και  παρόχθιων  περιοχών,  έχει  να  κάνει

με τις πλημμύρες και τη διάβρωση.

Αυτές οι δύο προσκλήσεις αυτή τη στιγμή είναι ενεργές.

Και  όπως  ανέφερε  και  στην  εισήγησή  του  ο  κύριος  Γούπιος,

ένα  νέο  στοιχείο  που  υπάρχει  πια  στη  νέα  προγραμματική  περίοδο

είναι  ο  προγραμματισμός  των  προσκλήσεων  σε  τυπικούς  όρους.

Δηλαδή  τι  θέλω  να  πω.  Ότι  πια  έχει  χωριστεί  αυτός  ο

προγραμματισμός  που  κάνουν  οι  Διαχειριστικές  Αρχές  για  το  ποιες

προσκλήσεις  θα  εκδώσουν,  χωρίζεται  σε  4μηνα,  και  οι

Διαχειριστικές  Αρχές  πριν  από  κάθε  4μηνο  δημοσιεύουν  στην

ιστοσελίδα  τους,  όπως  το  κάνουμε  και  εμείς,  και  σας  καλώ  να…

ανοίγω  μια  παρένθεση,  να  επισκεφτείτε  την  ιστοσελίδα  της

Διαχειριστικής Αρχής, είναι  στο  PEPkm.gr,  θα έχετε  τα στοιχεία.  Να

επισκεφτείτε  την  ιστοσελίδα  γιατί  εκεί  πέρα  θα  βρείτε  όλες  τις
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πληροφορίες  για  προσκλήσεις,  για  εξειδικεύσεις,  και  ότι  άλλο

σχετίζεται με το πρόγραμμα. 

Κλείνω  λοιπόν  την  παρένθεση,  και   ξανά  έρχομαι  στον

προγραμματισμό των προσκλήσεων για το πρώτο 4μηνο του ’24. 

Οι  προσκλήσεις  λοιπόν  που  έχουν  προγραμματιστεί  για  το

πρώτο  αυτό  4μηνο  του  νέου  έτους  και  σας  ενδιαφέρουν,  έχουν  να

κάνουν με την ενεργειακή αναβάθμιση που συζητήσαμε πριν,  για τα

δημόσια  κτίρια.  Εδώ  ουσιαστικά  μιλάμε  για  τα  κτίρια,  όχι  τα  πολύ

εμβληματικά  που θα γίνουν σε κεντρικό  επίπεδο,  τα  κτίρια  όμως τα

δημόσια  που  μπορούν  να  υποστηριχθούν  μέσα  από  το  πρόγραμμά

μας.  Είναι  μια  πρόσκληση 39  εκατομμυρίων  ευρώ,  η  οποία  θα  βγει

μέσα  στο πρώτο 4μηνο του ’24. 

Μια δεύτερη  πρόσκληση έχει  να  κάνει  με  την  παρακολούθηση

της  ετοιμότητας  και  την  ανταπόκριση  που  σας  έλεγα  και  πριν,  για

τους φυσικούς κινδύνους, κυρίως για εξοπλισμό. 

Και  υπάρχει  και  μια  προγραμματισμένη  πρόσκληση  για  τις

παρεμβάσεις  για  τη  βελτίωση  ποιότητας  περιβάλλοντος  και

διαβίωσης,  έως  50.000…  σε  κωμοπόλεις  και  πόλεις  έως  50.000

κατοίκους.  Ουσιαστικά  αυτά  που  λέγαμε  και  πριν  για  πράσινες

υποδομές και για ρύπανση. Μια πρόσκληση 25 εκατομμυρίων ευρώ,

που και αυτή θα εκδοθεί μέσα στο πρώτο 4μηνο του 2024. 

Δύο ακόμα προσκλήσεις  που  είναι  προγραμματισμένες.  Η μία

έχει  να  κάνει  με  τον  εξοπλισμό  στην  Πρωτοβάθμια  και

Δευτεροβάθμια  Εκπαίδευση.  Εδώ  πέρα  να  πούμε  το  εξής.  Σε  ότι

αφορά στην εκπαίδευση,  υπάρχουν οριζόντιες  κατευθύνσεις  από το

Υπουργείο  Παιδείας,  από  το  αρμόδιο  Υπουργείο  Παιδείας,  αλλά

αυτές  οι  κατευθύνσεις  για  να  μπορέσουν  να  εξειδικευτούν,  σε

συνεργασία  με  την  Περιφερειακή  Διεύθυνση  Εκπαίδευσης  της

Κεντρικής  Μακεδονίας,  προχωράμε  και  εξειδικεύουμε  ώστε  να

μπορέσουμε  να  αντιμετωπίσουμε  και  να  ικανοποιήσουμε  τις

συγκεκριμένες  ανάγκες  που  υπάρχουν  στην  Κεντρική  Μακεδονία

στην  Πρωτοβάθμια  και  Δευτεροβάθμια  Εκπαίδευση.  Άρα  εδώ
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έχουμε  να  κάνουμε  με  σχολικό  εξοπλισμό,  με  εκπαιδευτικό

εξοπλισμό, και είναι μια πρόσκληση 34 εκατομμυρίων ευρώ. 

Και  τέλος,  τα  Κέντρα  Ημερήσιας  Φροντίδας  Ηλικιωμένων,  τα

ΚΗΦΗ. Θα έχουμε μια πρόσκληση ύψους 3 εκατομμυρίων ευρώ, για

νέα  ΚΗΦΗ.  Για  νέα  Κέντρα  Ημερήσιας  Φροντίδας  Ηλικιωμένων,  με

προτάσεις που θα μας έρθουν από την Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Αυτά  ήταν  τα  κυριότερα  στοιχεία  τα  οποία  ήθελα  να  σας  πω.

Θέλω  να  τονίσω  το  εξής.  Το  είπα  και  πριν.  Είναι  μεγάλη  η

πληροφορία,  είναι  πολύ  το  υλικό.  Θα  έλεγα  μην  σας  τρομάζει.  Η

Διαχειριστική  Αρχή  έχει  αυτόν  τον  υποστηρικτικό  ρόλο  και  είμαστε

εδώ για  να  συνεργαστούμε  και  να  εξηγήσουμε  τα  θολά  σημεία  που

σίγουρα υπάρχουν, είναι  κάτι  καινούργιο πιθανώς για αρκετούς από

εσάς. 

Και  να  κλείσω  λέγοντας  ότι  με  τη  νέα  χρονιά,  τον  Ιανουάριο,

όπως κάνουμε κάθε φορά όποτε υπάρχει  αυτοδιοικητική αλλαγή,  θα

καλέσουμε όλους τους Δήμους και κάθε Δήμος θα παραλάβει,  όπως

κάνουμε  κάθε  φορά,  ουσιαστικά  ένα  φάκελο  με  όλα  τα  έργα  τα

οποία έχει,  στα οποία είναι  δικαιούχος,  τα  οποία είτε  υλοποιούνται,

είτε  για  κάποιους  λόγους έχουν μείνει  λίγο  πιο  πίσω.  Θα είναι  ένας

πλήρης φάκελος με το portfol io να το πω, των έργων σε κάθε Δήμο.

Κάτι  πολύ  βοηθητικό,  το  οποίο  στις  μεταξύ  μας  συναντήσεις,  με  τη

Διαχειριστική  Αρχή  δηλαδή  και  τους  Δήμους,  θα  είναι  το  σημείο

αναφοράς μας για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε παραπέρα και

να  υλοποιηθούν  όλα  τα  έργα  όπως  χρειάζεται  και  στους  χρόνους

που χρειάζεται.  

Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:    Και εμείς ευχαριστούμε. 

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος τη ΚΕΔΕ, ο κύριος Κυρίζογλου. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Καλημέρα σε όλους. 

Θέλω  τηλεγραφικά  να  δώσω  μια  οριστική  και  ξεκάθαρη

απάντηση,  δόθηκε χθες,  αλλά ήμασταν και  αργά και  δημιουργήθηκε

θόρυβος, γύρω από το εξής ζήτημα. 
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Σχολικές  Επιτροπές  που  καταργούνται  30  Ιουνίου.  Τι  θα

κάνουμε;  Θα  αναπληρώσουμε  με  άλλα…  θα  τη  συμπληρώσουμε

μέλη  για  όσα  αιρετά  μέλη  δεν  έχουν  εκλεγεί;  Θα  τις  ξανά

συστήσουμε από την αρχή; 

Ένα  πράγμα  να  ξέρετε.  Έως  ότου  οριστεί  η  νέα  Σχολική

Επιτροπή,  το  γράφει  ρητά  και  ο  νόμος,  ισχύει  η  υφιστάμενη  και

μπορεί να λαμβάνει αποφάσεις, κανονικότατα και νόμιμα. Το έψαξα,

το  είδα,  σας  το  λέω  οριστικά.  Για  όσους  έχουν  επανεκλεγεί.  Για

όσους  είναι  καινούργιοι,  μπορούν  κάλλιστα  μετά  τις  Δημαιρεσίες,

στην  πρώτη  συνεδρίαση  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  να  συστήσουν

από  την  αρχή  Σχολική  Επιτροπή.  Προσοχή  σε  αυτούς  που

συμμετέχουν  εκ  των  εκπαιδευτικών.  Ρωτάμε  τη  Διεύθυνση  την

οικεία της Εκπαίδευσης, και  μας στέλνει  τα ονόματα.  Κατά τα λοιπά

ισχύουν αυτά που σας λέω. 

Και  μία  άλλη επισήμανση.  Δεν  ξέρω αν έγινε  χθες,  γιατί  προς

στιγμήν  έλειπα.  Προσοχή,  επειδή  εκλέγονται  στη  Δημοτική

Επιτροπή τα μέλη της πλειοψηφίας από την πλειοψηφία και τα μέλη

της  μειοψηφίας  από  τη  μειοψηφία,  να  μην…  παράδειγμα  σε  μια

9μελή Δημοτική  Επιτροπής,  ο  Δήμαρχος και  πέντε,  μας  κάνουν έξι,

και  τρεις  από τη  μειοψηφία.  Δεν  θα  κατεβάσουμε  επειδή  εκλέγουμε

πέντε,  πέντε  μόνο,  ή  η  μειοψηφία  επειδή  εκλέγει  τρεις,  τρεις  μόνο,

αλλά  περισσότερους,  για  να  υπάρχουν  αναπληρωματικοί  της

πλειοψηφίας  και  αναπληρωματικοί  της  μειοψηφίας.  Αυτό  είναι

παιδαριώδες  και  αυτονόητο.  Αλλά  προσοχή,  θα  κατεβάσουμε

περισσότερους  των  εκλεγομένων,  για  να  υπάρχουν  και

αναπληρωματικοί.  Στο  εσωτερικό  μας  οι  παρατάξεις  ξέρουμε  τι  θα

κάνουμε.  Θα  κάνουμε  την  προσυνεδρίαση  και  θα  πούμε  αυτοί  θα

βγουν  τώρα,  καταλάβατε.  Μετά  από  δυόμισι  χρόνια  εκείνοι,  και

ούτω καθεξής. 

Αυτά ήθελα να πω για να μην υπάρχει καμία εκκρεμότητα. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  Πρόεδρο,  και  προχωράμε.

Καλούμε  στο  βήμα  τον  κύριο  Κεσανλή,  που  είναι  στέλεχος  της
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Μονάδας  της  Διαχειριστικής  Αρχής  του  προγράμματος  της

Ανατολικής  Μακεδονίας  και  Θράκης,  για  να  μας  μιλήσει  για  το

αντίστοιχο πρόγραμμα.  

Ι.  ΚΕΣΑΝΛΗΣ:   Καλημέρα και  από εμένα.  Θα ήθελα να ευχαριστήσω

για  την  πρόσκληση  την  ΚΕΔΕ  και  την  ΕΕΤΑΑ,  και  για  τη

διοργάνωση  του  Συνεδρίου.  Να  συγχαρώ  όσους  Δημάρχους

εκλέγηκαν  για  πρώτη  φορά,  αλλά  και  αυτούς  που  έχουν

επανεκλεγεί.  

Δεν  θέλω να  μπω σε  πολλές  λεπτομέρειες.  Νομίζω ότι  τα  πιο

σημαντικά  πράγματα  έχουν  ήδη  ειπωθεί,  είτε  από  τον  κύριο

Κοντογιαννόπουλο  που  αναφέρθηκε  αναλυτικά  στο  ρόλο  της

Διαχειριστικής Αρχής, ποιοι είμαστε και το τι κάνουμε. 

Νομίζω  ότι  από  αυτά  που  άκουσα  μέχρι  τώρα  ήταν  τα

τελευταία sl ide του κυρίου Γούπιου το πλέον σημαντικό, για το ρόλο

που  πρέπει  να  έχουν  οι  Δήμαρχοι  και   στο  πώς  θα  πρέπει  να

συντονιστούν  τα  επόμενα  βήματα  αναφορικά  με  την  εκμετάλλευση

όλων  των  δυνατοτήτων  που  δίνονται  για  χρηματοδότηση  των

οραμάτων  τους,  των  έργων  που  έχουν  σκοπό  να  υλοποιήσουν  για

τους Δήμους τους. 

Αυτό  είναι  με  δύο  sl ide το  πρόγραμμα  της  Ανατολικής

Μακεδονίας  και  Θράκης.  Δεν  θέλω  να  μπω  σε  λεπτομέρειες  και  να

σας  κουράσω.  Θα  περάσω επιγραμματικά  όλους  τους  άξονες,  αλλά

θα ήθελα λίγο να σταθούμε για παράδειγμα σε αυτό με  τη βελτίωση

της  ενεργειακής  απόδοσης.  Απευθύνεται  σε  ιδιώτες,  αλλά  είναι

σημαντικό  για τους Δήμους της Περιφέρειάς  μας να γνωρίζουν το τι

πρόκειται  να  υλοποιηθεί.  Είναι  μια  δράση  η  οποία  θα  είναι  πάρα-

πάρα  πολύ  απλή,  σε  αντίθεση  με  ότι  έχουμε  συνηθίσει  μέχρι  τώρα

από τα έργα τα οποία υλοποιούμε στο ΕΣΠΑ. 

Ο  τρόπος  με  τον  οποίο  θα  αξιολογηθούν  αυτά  τα  έργα,  θα

είναι  μόνο  με  το  πόσο  θα  βελτιωθεί  η  ενεργειακή  απόδοση  και  το

πόσο θα κοστίσει  αυτό το πράγμα για τους δικαιούχους. 
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Σε  αυτό  προχωρήσαμε,  στην  εξειδίκευση  αυτή  και  στην

έκδοση  της  πρόσκλησης  που  είμαστε  έτοιμοι  να  υλοποιήσουμε  το

αμέσως επόμενο διάστημα, με τη βοήθεια του ΚΑΠΕ. 

Αντίστοιχο  ρόλο  είχαμε  στο  παρελθόν  και  με  την  ΕΕΤΑΑ,  με

μελέτες  και  συνεργασία  την  οποία  είχαμε,  και  μας  βοήθησαν  να

ωριμάσουμε  διάφορες  από  τις  δράσεις  τις  οποίες  θα  προκηρύξομε

το αμέσως επόμενο διάστημα. 

Στις δράσεις για τα ψηφιακά έχουμε προγραμματίσει  διάφορες

δράσεις  ψηφιοποίησης  για  τους  δημόσιους  πολιτιστικούς,

κοινωνικούς και λοιπούς φορείς. 

Αντίστοιχες  δράσεις  θα  υλοποιηθούν  από  Υπουργεία,  το

Ταμείο  Ανάκαμψης  και  λοιπούς  φορείς,  οπότε  καλό  είναι  οι  Δήμοι

να  γνωρίζουν  και  να  παρακολουθούν,  αυτό  που  είπε  δηλαδή  και  ο

κύριος Γούπιος, όλους τους τους φορείς οι  οποίοι  είναι  αρμόδιοι  για

να εκδίδουν προσκλήσεις σε διάφορα χρηματοδοτικά εργαλεία. 

Αντίστοιχα  έχουμε  δράσεις  για  εξοικονόμηση  ενέργειας  σε

δημόσια και δημοτικά κτίρια. Ήδη έχουμε εκδώσει μια πρόσκληση, η

οποία θα υλοποιηθεί από τον Μάρτιο μέχρι τον Ιούνιο του 2024. 

Εδώ  θα  πρέπει  να  ληφθούν  υπόψη  οι  αντίστοιχες  οδηγίες  οι

οποίες  έχουν δοθεί  από το Υπουργείο,  και  θα πρέπει  να βασίζονται

ουσιαστικά   στα  αποτελέσματα  μιας  ενεργειακής  επιθεώρησης  που

θα  γίνεται  στις  προτάσεις  για  παρεμβάσεις,  και  με  βάση  αυτές

ουσιαστικά θα αξιολογηθούν οι προτάσεις των Δήμων. 

Έχουν  υπάρξει  στο  παρελθόν  και  μελέτες  και  άλλα  έγγραφα

τα  οποία  μας  βοηθάνε  στο  σχεδιασμό  και  στην  υλοποίηση  αυτών

των δράσεων. Ενδεικτικά έχω δώσει δύο παραδείγματα. 

Θα  έχουμε  δράσεις  για  την  ανάπτυξη  βασικών υποδομών στη

γεωθερμία.  Έχουμε  μια  εμπειρία  από  το  παρελθόν.  Εδώ  είναι  τα

αναγνωρισμένα  γεωθερμικά  πεδία  στην  Περιφέρειά  μας,  και  ένα

μικρό έργο το οποίο υλοποιείται  αυτή τη στιγμή από ιδιώτες βέβαια

στην περιοχή της Ξάνθης.  
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Για  τα  έργα  αντιπλημμυρικής  προστασίας,  όπως  και  στα

προηγούμενα που ανέφερα, είναι  πολύ σημαντικό να δοθεί ιδιαίτερη

προσοχή  γιατί  απαιτείται  ένα  ολιστικό  και  οικονομικά  αποδοτικός

σχεδιασμός  από  την  πλευρά  των  Δήμων  που  θα  κατεβάσουν  τις

προτάσεις,  ο  οποίος  θα  είναι  περιεκτικός  και  ολοκληρωμένος.  Και

σε  αυτό  θα  πρέπει  να  αποδεικνύεται  αυτό  το  πράγμα  με  την

πρόταση η οποία θα υποβληθεί. 

Αυτά  όλα  έρχονται  ως  αποτέλεσμα  ουσιαστικά  αντίστοιχων

οδηγιών από το Εθνικό Επιχειρησιακό Σχέδιο για το Πόσιμο Νερό. 

Και  αντίστοιχες  δράσεις  έχουμε και  για  το  περιβάλλον,  για  τις

λεκάνες  απορροής,  για τις  δράσεις  οδικής ασφάλειας,  η  οποία αυτή

τη στιγμή υπάρχει  μια πρόσκληση που είναι  στα σκαριά για τριάντα

εκατομμύρια  με  αποδέκτη  την  Περιφέρεια,  και  στο  αμέσως επόμενο

διάστημα  θα  υπάρξει  και  πρόσκληση  για  τους  Δήμους,  η  οποία

όμως θα αφορά σημαντικές  παρεμβάσεις  και  όχι  συντηρήσεις.  Αυτή

η  πρόσκληση  θα  διαμορφωθεί  ανάλογα  με  τις  ανάγκες  που  θα

διαπιστωθούν από την πλευρά των Δήμων. 

Αντίστοιχα στον τομέα της εκπαίδευσης είναι  προαπαιτούμενο

να  υπάρχει  μία  γνωμοδότηση  από  τον  Περιφερειάρχη

Πρωτοβάθμιας  και  Δευτεροβάθμιας  Εκπαίδευσης,  από  τον

Διευθυντή  Πρωτοβάθμιας  και  Δευτεροβάθμιας  Εκπαίδευσης.  Η

πρόσκληση θα αφορά στις παρεμβάσεις της Περιφέρειάς μας και  θα

ανέρχεται  περίπου  σε  30  εκατομμύρια  ευρώ.  Έχει  προγραμματιστεί

για τον Ιανουάριο με Μάιο του 2024. 

Αυτό που ανέφερα και προηγουμένως, έχει να κάνει  και με την

ΕΕΤΑΑ,  η οποία μας  βοήθησε ουσιαστικά στην ωρίμανση μέσα από

μελέτες και διάφορες συνεργασίες τις οποίες είχαμε στο παρελθόν. 

Στα  Σχέδια  Βιώσιμης  Αστικής  Ανάπτυξης  έχει  εκδοθεί  η

πρόσκληση  και  έχουν  υποβληθεί  οι  προτάσεις  από  τις  έξι  μεγάλες

πόλεις  της  Περιφέρειάς  μας.  Ο  συνολικός  προϋπολογισμός

ανέρχεται  περίπου  στα  ογδόντα  τέσσερα  και  μισό  εκατομμύρια
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ευρώ,  και  βασίζεται  αντίστοιχα  σε  όλη  τη  διαδικασία  την  οποία

έχουμε τρέξει  το προηγούμενο διάστημα. 

Με  τον  ίδιο  τρόπο  για  την  υγεία,  για  τον  τουρισμό  και  τον

πολιτισμό. 

Για  την  ΟΧΕ,  τις  Ολοκληρωμένες  Χωρικές  Επενδύσεις,  οι

οποίες έχουμε και την εμπειρία από το παρελθόν. 

Το  αμέσως  επόμενο  διάστημα  είμαστε  έτοιμοι  να  εκδώσουμε

δύο προσκλήσεις  μέσω του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου για τη

βοήθεια  ανέργων,  είτε  για  την  ίδρυση  επιχείρησης,  είτε  για  την

απασχόλησή τους σε υφιστάμενες επιχειρήσεις της περιοχής μας. 

Και  με  τον  ίδιο  τρόπο  προγραμματίζουμε  και  τις  επόμενες

δράσεις για το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο. 

Κάτι  το οποίο θα ήθελα να σημειώσω είναι  ότι  έχει  ξεκινήσει  η

μεταφορά  αρκετών  δράσεων  από  το  ΕΣΠΑ  2014-’20  στο  νέο

πρόγραμμα  της  Περιφέρειάς  μας  για  το  ’21-’27,  αλλά  πρόκειται  να

προκηρυχτούν  και  ανάλογες  δράσεις  σύμφωνα  με  τις  ανάγκες  οι

οποίες θα διαπιστωθούν. 

Ξανά  γυρνώντας  στον  κύριο  Γούπιο.  Είναι  πάρα  πολύ

σημαντικό  να  παρακολουθείτε  τον  προγραμματισμό  που  έχει  η

Διαχειριστική Αρχή,  για αυτό δημοσιεύεται  και  στην ιστοσελίδα μας,

όπως  είπε  και  ο  κύριος  Κοντογιαννόπουλος,  μεταξύ  άλλων

πληροφοριών,  κάτι  το  οποίο  είναι  πολύ  σημαντικό  για  το  δικό  σας

προγραμματισμό.  Είναι  ο  προγραμματισμός  των  προσκλήσεων

όπως τα  έχουμε  αυτή  τη  στιγμή  εμείς.  Αυτό  θα αλλάξει  ανάλογα  με

τις  συναντήσεις  που  θα έχουμε  με  τους  Δημάρχους  και  τις  ανάγκες

οι οποίες θα επαναξιολογηθούν και από πλευράς τους. 

Αυτή  τη  στιγμή  ο  προγραμματισμός  μας  λοιπόν  περιλαμβάνει

αυτές τις δράσεις, δεν θέλω να σταθώ αναλυτικά και να σας ζαλίσω.

Η  παρουσίαση  είναι  διαθέσιμη  για  όλους,  αλλά  μπορείτε  να  τις

βρείτε και στο site μας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή. Καλή συνέχεια. 
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ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Και  εμείς  ευχαριστούμε,  και  καλούμε  στο  βήμα  τον

κύριο  Ιωάννη  Παπαϊωάννου,  που  είναι  ο  Προϊστάμενος  της

Μονάδας  της  Διαχειριστικής  Αρχής  για  το  πρόγραμμα  της  Δυτικής

Μακεδονίας. 

Ι.  ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ:   Καλημέρα  και  από  εμένα.  Ευχαριστούμε  πάρα

πολύ για την πρόσκληση.  Η Διαχειριστική Αρχή πάντα  με  τους ΟΤΑ

είναι  σε  συνεργασία  καθ’  όλη  τη  διάρκεια  των  προγραμμάτων,

νομίζουμε  ότι  έχουμε  μια  πάρα  πολύ  καλή  συνεργασία,  και  έτσι

ελπίζουμε να συνεχιστεί  στο μέλλον. 

Συγχαρητήρια  και  καλή  δύναμη  στους  νεοεκλεγέντες

Δημάρχους,  αλλά  και  στους  Δημάρχους  που  έχουν  επανεκλεγεί.

Είμαστε  πάντα  στη  βοήθεια  και  στο  πλευρό  των  Δημάρχων και  των

ΟΤΑ για συνεργασία. 

Τα περισσότερα πράγματα έχουν ειπωθεί,  τόσο από τον κύριο

Γούπιο,  που είχε  μια  πληρέστατη  νομίζω παρουσίαση,  όσο και  από

τους  συναδέλφους  των  δύο  προηγούμενων  ΠΕΠ,  της  Ανατολικής

Μακεδονίας και Θράκης, και της Κεντρικής Μακεδονίας. 

Λίγο-πολύ  τα  ίδια  ισχύουν  και  για  τη  δική  μας  Περιφέρεια.

Παρ’  όλα  αυτά,  επειδή  και  το  ακροατήριο  έχει  αλλάξει,  θα  κάνουμε

πάλι μια αναφορά  στις δράσεις. 

Πριν  από  αυτό  όμως,  θα  δούμε  λίγο  ένα  θέμα  το  οποίο  δεν

έχει  ειπωθεί  μέχρι  στιγμής, που είναι  να πάρουμε τα πράγματα λίγο

από την αρχή. Το πλαίσιο σχεδιασμού του προγράμματος. 

Για την έναρξη σχεδιασμού του προγράμματος,  αυτά τα οποία

λαμβάνονται  υπόψη  και  προφανώς  έχουν  ληφθεί  από  όλες  τις

Διαχειριστικές  Αρχές  και  από κάθε Επιχειρησιακό Πρόγραμμα,  είναι

όπως  βλέπουμε  και  στον  πίνακα,  θα  τα  πούμε  εν  συντομία,  δεν

είναι  κάτι δύσκολα, είναι τα ευρωπαϊκά κείμενα και οι Κανονισμοί, οι

ειδικές  συστάσεις  του  Ευρωπαϊκού  Συμβουλίου,  οι  οικονομικές

πολιτικές  και  προτεραιότητες  στο  πλαίσιο  του  ευρωπαϊκού

εξαμήνου,  οι  εγκύκλιοι  και  οι  οδηγίες  και  οι  κατευθύνσεις  του

σχεδιασμού  του  Υπουργείου  Ανάπτυξης,  οι  εθνικές  οριζόντιες
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θεματικές  στρατηγικές,  οι  περιφερειακές  στρατηγικές  και  τα

Περιφερειακά  Σχέδια  Δράσης  ανά  θεματικό  τομέα  ανάπτυξης,  η

μελέτης  της  περιφερειακής  πολιτικής  της  Ελλάδας  που  εκπονήθηκε

από  τον  (…)  και  περιλαμβάνει  και  τις  δεκατρείς  ελληνικές

Περιφέρειες.  Το  ΕΣΠΑ  ’21-’27,  η  Εθνική  Συμφωνία  δηλαδή.  Το

σχέδιο  ανάπτυξης  της  ελληνικής  οικονομίας  στην  έκθεση

Πισσαρίδη, και το Εθνικό Σχέδιο Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας. 

Επίσης,  λαμβάνεται  υπόψη  και  έχει  ληφθεί  η  πορεία

υλοποίησης  και  τα  αποτελέσματα  της  προηγούμενης

προγραμματικής  περιόδου,  δηλαδή  το  ΕΣΠΑ  ’14-’20.  Οι

παρεμβάσεις  των  Τομεακών  Προγραμμάτων  στο  πρόγραμμα

Δυτικής  Μακεδονίας,  αλλά  και  στα  άλλα  προγράμματα,  του  ’14-’20

δηλαδή. 

 Η  αναγκαιότητα,  λήφθηκε  υπόψη  η  αναγκαιότητα  κάλυψης

των δυνητικά μεταφερομένων έργων από την  προηγούμενη  στη  νέα

περίοδο,  αλλά  και  τα  έργα  γέφυρες,  τα  έργα  phasing όπως  λέμε,

στη νέα περίοδο ’21-’27. 

Η  κάλυψη,  λήφθηκε  υπόψη  η  κάλυψη  των  έργων  που  θα

προκύψουν  από  μελέτες  που  ήδη  ωρίμασαν  στην  προηγούμενη

προγραμματική  περίοδο  και  θα  πρέπει  να  υλοποιηθούν  ως

υποχρέωση από τη νέα προγραμματική περίοδο. 

Τα  συμπεράσματα  και  οι  διαπιστώσεις  της  αξιολόγησης  των

προγραμμάτων που γίνονται όπως πρέπει να γίνονται. 

Η  δυνατότητα  χρηματοδότησης  παρεμβάσεων  από  Τομεακά

Προγράμματα  στο  ’21  και…  στο  πρόγραμμα  ’21-’27,  όπως  έχει

αναφερθεί  αναλυτικά, πληρέστατα νομίζω, ο κύριος Γούπιος. 

Και  ιδιαίτερα  στο  πρόγραμμα  Δίκαιης  Αναπτυξιακής

Μετάβασης  για  την  Περιφέρειά  μας,  στο  πλαίσιο  της

συμπληρωματικότητας  και  της  συνεργασίας  μεταξύ  των

προγραμμάτων. 
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Οι  προτάσεις  των φορέων στο  πλαίσιο  της  διαβούλευσης,  και

τα  σχόλια  και  οι  παρατηρήσεις  της  Ευρωπαϊκής  Επιτροπής  και  της

Εθνικής Αρχής Συντονισμού. 

Έτσι  ο  σχεδιασμός  για  το  πρόγραμμά  μας  άρχισε  το

Φεβρουάριο  του  2021  με  τη  συγκρότηση  των  ομάδων  σχεδιασμού

του  προγράμματος,  την  πρόσληψη  του  ειδικού  συμβούλου  όπως

απαιτείται  για την κατάρτιση του προγράμματος. 

Η  νέα  προγραμματική  περίοδος  ’21-’27,  η  οποία  εμφανίζεται

πλέον  και  ενισχύθηκε  στην  ιστοσελίδα  του  ΠΕΠ,  της  Διαχειριστικής

Αρχής του ΠΕΠ Δυτικής Μακεδονίας. 

Η  διαβούλευση  με  κείμενο  εργασίας  τον  Φεβρουάριο  του  ’21,

με 215 παραλήπτες και 59 απαντήσεις. 

Η  ανάρτηση  ερωτηματολογίου  ευρείας  διαβούλευσης  με  τους

πολίτες όπου είχαμε και τις αντίστοιχες προτάσεις. 

Η  διαβούλευση  με  κεντρικούς  φορείς  και  Τομεακά

Προγράμματα. 

Η  διαβούλευση  με  το  πρόγραμμα  της  Δίκαιης  Αναπτυξιακής

Μετάβασης για την Περιφέρειά μας. 

Η έκδοση των τελικών Κανονισμών που έγιναν  τον  Ιούνιο  του

’21. 

Η  διαβούλευση  πάλι  του  προγράμματός  μας  τον  Ιούλιο  και

Αύγουστο  του  ’21  με  πάλι  215  παραλήπτες  και  αντίστοιχες

απαντήσεις,  14 απαντήσεις. 

Και  η  καμπάνια  πέντε  ενημερωτικών  συναντήσεων  με  τους

εμπλεκόμενους φορείς που έγινε τον Ιούλιο του ’21. 

Έτσι,  όπως  φαίνεται  σε  αυτή  τη  διαφάνεια,  όσο  φαίνεται,

έγιναν  τρεις  επίσημες  υποβολές  έγκρισης  του  προγράμματος  στην

Ευρωπαϊκή  Επιτροπή,  με  τις  αντίστοιχες  ή  ενδιάμεσες

παρατηρήσεις,  σχόλια  και  αξιολογήσεις,  και  αντίστοιχα  τις

διορθώσεις  από την πλευρά μας. 

Έτσι  από  τον  Αύγουστο  του  ’21  που  είναι  η  πρώτη  άτυπη

διαβούλευση  και  τον  Οκτώβριο  του  ’21  που  είναι  η  έγκριση  από το
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Περιφερειακό  Συμβούλιο  του  προγράμματος,  φτάνουμε  μετά  από

έναν χρόνο στον Αύγουστο του ’22,  όπου έχουμε την τρίτη επίσημη

υποβολή  μέσω  της  ειδικής  πλατφόρμας  SFC στην  Ευρωπαϊκή

Επιτροπή,  και  αμέσως  μετά  από  λίγες  μέρες  την  έγκριση  του

προγράμματος  της  Δυτικής  Μακεδονίας  από  την  Ευρωπαϊκή

Επιτροπή. 

Να   πούμε  εδώ  ότι  ήταν  από  τα  πρώτα  προγράμματα  που

εγκρίθηκε  στη  χώρα,  ίσως  και  το  πρώτο.  Από  εκεί  και  μετά  τυπικά

ξεκινά  η υλοποίηση του  προγράμματος.  Απαραίτητες  προϋποθέσεις

για  την  εκκίνηση  είναι  η  πρώτη  Επιτροπή  Παρακολούθησης  που

έγινε  λίγο  μετά  την  έγκριση  του  προγράμματος,  στις  22/11,  με  την

πρώτη  συνεδρίαση,  και  ακολούθησε  η  δεύτερη  συνεδρίαση  της

Επιτροπής  στις  12/6/23,  όπου  εκεί  έχει  προαναφερθεί  από

συναδέλφους,  στις  Επιτροπές  Παρακολούθησης,  εγκρίνονται  τα

κριτήρια  αξιολόγησης,  γίνεται…  λαμβάνονται  τα  σχόλια  των

συμμετεχόντων,  και  κυρίως  παρουσιάζεται  και  ο  προγραμματισμός

των προσκλήσεων του προγράμματος. 

Να  κάνω  μια  παρένθεση  εδώ  και  να  πω  μια  που  έγινε  λόγος

για  τον  προγραμματισμό  των  προσκλήσεων,  είναι  έτσι  ακριβώς

όπως  τα  έχουν  προαναφέρει  οι  συνάδελφοι.  Είναι  σημαντικό  γιατί

πλέον έχει  καλύτερη γνώση ο κάθε φορέας το χρονικό διάστημα στο

οποίο  θα  εκδοθούν  οι  προσκλήσεις.  Βέβαια  αυτό  θα  τροποποιείται

σύμφωνα με  τις  ανάγκες  και  τα  θέματα  που μπορεί  να  προκύπτουν

στην  πορεία  του  προγράμματος.  Αυτό  το  οποίο  δεν  μπορεί  να  γίνει

είναι  μια  πρόσκληση  που  προγραμματίστηκε  να  (…)  μια

συγκεκριμένη  ημερομηνία,  να  γίνει  πιο  νωρίς.  Μπορεί  να  γίνει  πιο

αργά.  Έτσι  έχει  την  ασφάλεια,  θα  μπορούσα  να  πω,  αν  μπορώ  να

χρησιμοποιήσω  αυτό  τον  όρο,  κάθε  φορέας,  να  ξέρει  πότε  μπορεί

να  προετοιμαστεί  και  πώς  θα  κινηθεί  σε  σχέση  με  τις  προσκλήσεις

που θα εκδοθούν. 

Από την  εμπειρία  μου θέλω πάλι  να  πω κάτι  εδώ πέρα.  Ότι  ο

προγραμματισμός  των  προσκλήσεων  τόσο,  όσο  και  το  χρονικό
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διάστημα που δίδεται  για  την  κατάθεση των προτάσεων,  προφανώς

έχουμε  καταλάβει  όλοι  και  γνωρίζουμε,  δεν  είναι  ο  χρόνος  στον

οποίο  θα  ωριμάσει  ένα  έργο.  Τα  έργα  πρέπει  να  είναι  ώριμα,  το

έχουμε  ακούσει  και  συμφωνώ,  και  από  τους  συναδέλφους,  το

γνωρίζουν πλέον νομίζω και  οι  ΟΤΑ,  πρέπει  να  είναι  ήδη ώριμα ως

προς  τις  μελέτες  τους,  και  αυτό  το  οποίο  γίνεται  την  τελευταία

στιγμή  είναι  να  προετοιμαστούν  οι  φάκελοι,  να  προετοιμαστούν  τα

τεχνικά  δελτία,  κάποιες  τυχόν  αδειοδοτήσεις  που  χρειάζονται,

κάποιες  τυχόν  επικαιροποιήσεις,  και  να  κατατεθούν  στο

πρόγραμμα.  Πάντως  δεν  μπορείς  να  ωριμάσεις  έργα  στην  περίοδο

στην  οποία  δίδεται  μετά  την  έκδοση  μιας  πρόσκλησης.  Αυτό  μου

λέει  η εμπειρία μου. 

Τώρα,  οι  κύριες  προκλήσεις  του  προγράμματος  είναι  η

αντιμετώπιση της παρατεταμένης  οικονομικής κρίσης που βιώνουμε

όλοι. Ζήσαμε την πανδημία και αυτό έφερε θέματα, οπότε πρέπει να

αντιμετωπιστούν  και  θέματα  που  προέκυψαν  από  αυτό.  Η

μεταλιγνιτική  περίοδος για  την  Περιφέρειά  μας.  Υπήρξαν  και

υπάρχουν  πολλά  θέματα  που  πρέπει  να  αντιμετωπιστούν.  Η

αντιμετώπιση της ανεργίας,  γενικό θέμα. Η κάλυψη των αναγκών σε

βασικούς  τομείς  ανάπτυξης,  και  η  σχεδίαση  των  ιδιαίτερα

αναπτυξιακών  χαρακτηριστικών  της  κάθε  Περιφέρειας,  εν

προκειμένω της δικής μας Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας. 

Τώρα,  ο  στόχος  είναι  η  διαμόρφωση  ενός  ενισχυμένου

διακριτού  ρόλου  της  Περιφέρειας  Δυτικής  Μακεδονίας  στο  εθνικό

και  διεθνές  περιβάλλον,  που  στο  επίκεντρο  θα  έχει  τη  δημιουργία

βιώσιμων  και  νέων  θέσεων  απασχόλησης  μέσω  του  οικονομικού

μετασχηματισμού  της  περιφερειακής  οικονομίας,  της  στήριξης  της

πράσινης  και  καθαρής  ενέργειας  και  της  βιώσιμης  ανάπτυξης,  και

της δημιουργίας υψηλού επιπέδου κοινωνικής συνοχής. 

Οι  στόχοι  πολιτικής  έχουν  ήδη  αναφερθεί.  Έχουμε  και  εμείς

όλους  τους  στόχους  πολιτικής   στην  Περιφέρεια  Δυτικής
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Μακεδονίας,  τους  πέντε  στόχους  πολιτικής  που  βλέπετε  εδώ πέρα.

Θα προχωρήσω πιο κάτω, έχει γίνει  ήδη αναφορά. 

Οι  πόροι  του προγράμματος.  Το πρόγραμμά μας δεν είναι  ένα

μεγάλο  πρόγραμμα  όπως  της  Κεντρικής  Μακεδονίας.  Βέβαια  αυτά

είναι  αναλογικά σύμφωνα με την έκταση και  τον πληθυσμό της κάθε

Περιφέρειας.  Είναι  βέβαια  σημαντικότεροι  πόροι  με  σχέση  το

προηγούμενο  πρόγραμμα  της  Δυτικής  Μακεδονίας.  Ανέρχεται  στα

394  εκατομμύρια,  όπως  βλέπετε,  περίπου.  Οι  πόροι  από  την

Ευρωπαϊκή  Ένωση,  όπως φαίνεται  στην  πρώτη  πίτα  αριστερά  είναι

334 εκατομμύρια και  οι  εθνικοί  πόροι  59 εκατομμύρια περίπου,  ενώ

οι  ευρωπαϊκοί  πόροι  κατανέμονται  στα  δύο  Ταμεία  τα  οποία

περιλαμβάνονται  στο  πρόγραμμα,  δηλαδή  στο  Ταμείο  ΕΤΠΑ  των

υποδομών και στο Ταμείο ΕΚΤ, αυτά που φαίνονται εδώ πέρα. 

Να  μείνουμε  στο  ΕΚΤ,  έχει  προαναφερθεί,  να  το  πούμε  και

εμείς,  ότι  είναι  σημαντικά  πιο  ενισχυμένοι  οι  πόροι  σε  αυτή  την

προγραμματική  περίοδο.  Στο  δικό  μας  πρόγραμμα,  αν  στην

Κεντρική  Μακεδονία,  αγαπητέ  Δημήτρη,  έχουν  διπλασιαστεί,  σε

εμάς  έχουν  σχεδόν  τριπλασιαστεί  οι  πόροι  για  το  ΕΚΤ.  Είναι  στα

86,7 εκατομμύρια. 

Η  κατανομή  των  ποσών  ανά  προτεραιότητα  είναι  αυτό  που

βλέπετε.  Πάντα  τα  στοιχεία  μας  θα  μπορείτε  να  τα  βρίσκετε  στην

ιστοσελίδα, θα αναφερθούμε παρακάτω. Δεν θα μείνω ιδιαίτερα εδώ

πέρα.  Μόνο  θα  εστιάσουμε  σε  αυτά  τα  δύο  σημεία.  Είναι  στην

προτεραιότητα  4,  έχει  ήδη  αναφερθεί  από  τους  προηγούμενους

ομιλητές,  θα  το  πω  και  εγώ.  Ότι  είναι  πολύ  σημαντική  η  ενίσχυση

της  κοινωνικής  ανάπτυξης  στην  Περιφέρεια  και  σε  όλες  τις

Περιφέρειες,  και  από  τα  δύο  Ταμεία,  και  από  το  ΕΤΠΑ  και  από  το

ΕΚΤ.  Είναι  τα  ποσά  τα  οποία  είναι  σε  κύκλους.  Όπως  και  στην

προτεραιότητα  2,  για  την  στήριξη  της  καθαρής  ενέργειας  και  της

πράσινης ανάπτυξης. 

Αυτό πιο καθαρά φαίνεται  σε αυτή, είναι  η ίδια έννοια σε άλλη

μορφή  σε  αυτή  τη  διαφάνεια,  όπου  όντως  φαίνεται  ο  στόχος
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πολιτικής  4 με  το  κίτρινο  χρώμα,  κατέχει  τη  μεγαλύτερη  έκταση  του

προγράμματος,  είναι  το  40%  του  προγράμματος.  Και  αντίστοιχα

είναι  και οι άλλοι τομείς όπως φαίνονται στον πίνακα.

Τώρα,  ανά  στόχο  πολιτικής  θα  τα  διατρέξουμε  όλα,  είναι

αρκετά,  ίσως  είναι  κουραστικά.  Θα  μείνουμε  μόνο  στα  μαύρα

γράμματα,  αντί  να  λέμε  και  τις  κατηγορίες  των  δράσεων,  να  λέμε

μόνο  τους  τίτλους  των  δράσεων,  όπου  από  εκεί  ο  καθένας  μπορεί

να  καταλάβει  και   ποιες  δράσεις,  δηλαδή  ποια  έργα  μπορούν  να

προκύψουν από εκεί.  

Έτσι  στον  άξονα,  στην  προτεραιότητα  1,  όπου  είναι  του

Ευρωπαϊκού  Ταμείου  Περιφερειακής  Ανάπτυξης,  έχουμε  την

ενίσχυση  των  υποδομών  και  δομών,  της  στήριξης  της  έρευνας

τεχνολογιακής  ανάπτυξης  και  της  τεχνολογίας  και  καινοτομίας.  Την

ενίσχυση  της  έρευνας  των  επιχειρήσεων  και  των  ερευνητικών

φορέων,  με  έμφαση  σε  τομείς  προτεραιότητας  της  έξυπνης

εξειδίκευσης, (…) plus. Την ενίσχυση,  την ανάπτυξη εφαρμογών και

υπηρεσιών  προς  τους  πολίτες  και  επιχειρήσεις.  Μια  δράση  που

νομίζω  αφορά  πάρα  πολύ  για  έξυπνες  λύσεις  εφαρμογών  στους

ΟΤΑ.  Σε  αυτή  τη  δράση,  παρότι  την  προωθήσαμε  και  στην

προηγούμενη  προγραμματική  περίοδο,  είχαμε  αρκετά  προβλήματα.

Νομίζω ότι τώρα ξεπεράσαμε τις παιδικές ασθένειες, τόσο από θέμα

κατανόησης των ΟΤΑ, όσο και από θέμα τεχνικής επάρκειας,  και θα

μπορέσουμε  να  πάμε  πολύ  καλύτερα  σε  αυτή  την  προγραμματική

περίοδο. 

Έχουμε  επίσης  την  ενίσχυση της  βιώσιμης  ανάπτυξης  και  της

ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων, επιχειρηματικότητα. 

Στον  άξονα  2  γρήγορα  να  πούμε  ότι  έχουμε  τις  δράσεις

εξοικονόμησης  ενέργειας,  έχει  ήδη  ειπωθεί  και  από  τους

προηγούμενους ομιλητές. 

Αντιμετώπιση,  πρόληψη,  διαχείριση  φυσικών  κινδύνων,  με  τα

αντίστοιχα ποσά που βλέπετε μέσα στην παρένθεση. 
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Έχουμε  κατασκευή,  αναβάθμιση,  ορθολογική  διαχείριση

υποδομών  ύδρευσης,  υδρεύσεις,  δράσεις  μέτρων  και  σχεδίου

διαχείρισης  λεκανών  απορροής  του  (…)  Διαμερίσματος  Δυτικής

Μακεδονίας.  Σημαντική  δράση που εκτός  από την  προηγούμενη για

τις  υδρεύσεις,  έχουν  ρόλο  πάρα  πολύ  μεγάλο  και  οι  ΟΤΑ  Α’

Βαθμού, οι Δήμοι. 

Και  δράσεις  υποδομών  διαχείρισης  υγρών  αποβλήτων,  οι

αποχετεύσεις μας. 

Τέλος,  προώθηση  δράσεων  πρόληψης,  ελαχιστοποίησης,

διαλογής  και  ανακύκλωσης  απορριμμάτων,  και  δημιουργία

πράσινων  σημείων,  οι  πράσινες  γωνιές  και  τα  πράσινα  σημεία  τα

οποία έχουν αναφερθεί  και  από τον κύριο Γούπιο, τα οποία θα είναι

και εδώ πέρα ευθύνη και αρμοδιότητα των Δήμων. 

Στον  άξονα  3  έχουμε  το  ενδοπεριφερειακό  δίκτυο  και  την

προώθηση  της  συνδεσιμότητας  με  την  Εγνατία  και  τους  κάθετους

άξονες, τα οδικά μας δηλαδή, με ένα ποσό 39 εκατομμυρίων. 

Τώρα  στο  4Α  που  είναι  ο  άξονας  που  έχει  να  κάνει  με  τα

κοινωνικά  και  είναι  του  Ευρωπαϊκού  Ταμείου  Περιφερειακής

Ανάπτυξης,  του  ΕΤΠΑ,  διαβάζω   εν  συντομία,  ανάπτυξη,

αναβάθμιση  υποδομών  σχολικής  εκπαίδευσης,  σχετίζεται  με  τους

ΟΤΑ.  Βελτίωση  προσβασιμότητας  και  της  ισότιμης  πρόσβασης στη

σχολική  εκπαίδευση  μαθητών  με  αναπηρίες  και  ειδικές

εκπαιδευτικές  ανάγκες.  Και  αυτό  σχετίζεται.  Ανάπτυξη,  αναβάθμιση

υποδομών  τριτοβάθμιας  εκπαίδευσης.  Βελτίωση  προσβασιμότητας

και  ισότιμης  πρόσβασης  στην  εκπαίδευση  φοιτητών  με  αναπηρίες

και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. 

Στην  επόμενη  δράση,  ανάπτυξη,  αναβάθμιση  υποδομών

υγείας,  αναβάθμιση υγειονομικού εξοπλισμού και  υποδομών υγείας.

Αναβάθμιση  δομών  κοινωνικής  μέριμνας.  Οι  ΟΤΑ  θα  παίξουν  το

ρόλο τους.  
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Προστασία,  ανάδειξη  και  προβολή  της  φυσικής  κληρονομιάς

και  του  οικοτουρισμού,  και  της  (…)  κληρονομιάς,  δηλαδή

τουρισμός, πολιτισμός. 

Συνεχίζουμε.  Στο  επόμενο  Ταμείο  που  είναι  του  ΕΚΤ  της

συγκεκριμένης  προτεραιότητας,  δράσεις  προώθησης  ανέργων  στην

απασχόληση,  νέες  θέσεις  εργασίας,  με  έμφαση  σε  τομείς  της  (…)

Plus, της έξυπνης εξειδίκευσης. 

Δράσεις  κατάρτισης,  αναβάθμισης  δεξιοτήτων  ανέργων,  με

έμφαση σε τομείς στρατηγικής της έξυπνης εξειδίκευσης. 

Ενίσχυση  της  αυτοαπασχόλησης,  δράσεις  στήριξης

υφισταμένων  και  νέων  κοινωνικών  επιχειρήσεων,  της  κοινωνικής

και  αλληλέγγυας  οικονομίας.  Μια  δράση  που  δεν  κατορθώσαμε  να

την  ενεργοποιήσουμε  στην  προηγούμενη  προγραμματική  περίοδο.

Ευελπιστούμε σε αυτή την περίοδο να την ενεργοποιήσουμε. 

Δράσεις  αναβάθμισης  δεξιοτήτων  εργαζομένων  σε  μικρές

επιχειρήσεις  και  επαγγελματιών  με  έμφαση  σε  τομείς  πάλι  της

έξυπνης εξειδίκευσης. 

Υποστήριξη  μαθητών  ΑΜΕΑ  και  μαθητών  με  ειδικές

εκπαιδευτικές ανάγκες. 

Υποστήριξη  παρεμβάσεων  ισότιμης  πρόσβασης  φοιτητών  με

αναπηρία  και  ειδικές  εκπαιδευτικές  ανάγκες  στην  ανώτατη

εκπαίδευση. 

Δράσεις  για  τη  συμμετοχή  μειονεκτούντων  ομάδων  στην

ενεργή κοινωνική ζωή χωρίς αποκλεισμούς. 

Ενίσχυση  της  ικανότητας  των  φορέων  για  προώθηση  στην

κοινωνική ένταξη. 

Ολοκληρωμένες  δράσεις  ένταξης  υπηκόων  τρίτων  χωρών

στην αγορά εργασίας. 

Ολοκληρωμένες  παρεμβάσεις  ένταξης  Ρομά  στην  αγορά

εργασίας. 

Δράσεις  υποστήριξης  των  Ρομά  για  τη  βελτίωση  των

συνθηκών διαβίωσης ή μετεγκατάστασής τους. 
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Παρεμβάσεις  ενίσχυσης  νηπίων,  παιδιών,  εφήβων,  Ρομά,  σε

(…) εργαστήρια και παιδικά κατασκηνώσεις. 

Συνεχίζει,  είναι  μεγάλη  αυτή  η…  το  ΕΚΤ,  όπως

προαναφέρθηκε. 

Και  τώρα  έχουμε  κάποιες  δράσεις,  οι  οποίες  είναι  γνωστές

λίγο-πολύ  γιατί  είναι  συνεχιζόμενες  δράσεις  από  την  προηγούμενη

προγραμματική  περίοδο  και  σε  αυτήν,  έχει  γίνει  θεσμός  πλέον,

όπως  η  πρώτη  που  βλέπετε,  που  είναι  η  παλιά  δράση  της  ένταξης

στην  προσχολική  εκπαίδευση  για  την  πρόσβαση  παιδιών  και

εφήβων  και  ατόμων  με  αναπηρία  σε  υπηρεσίες  Δημιουργικής

Απασχόλησης. Η παλιά Εναρμόνιση.

Ενίσχυση  δομών  παροχής  κοινωνικών  υπηρεσιών.  Δομές

καταπολέμησης βίας κατά των γυναικών, συνεχιζόμενη δομή. 

Ενίσχυση  δομών  παροχής  φροντίδας  σε  τοπικό  επίπεδο,

ΚΗΦΗ, ΚΔΗΦ ΑΜΕΑ, Στέγες Υποστηριζόμενης Διαβίωσης. 

Ενίσχυση  υπηρεσιών  πρωτοβάθμιας  φροντίδας  υγείας  με

συνεχιζόμενες  δομές  όπως  οι  ΤΟΜΥ.  Ενίσχυση  υπηρεσιών

δημόσιας  υγείας,  ψυχικής  υγείας,  αντιμετώπιση  εξαρτήσεων.

Μακροχρόνια  φροντίδα.  Πρόγραμμα  κοινωνικού  φροντιστή  και

προσωπικού  βοηθού  ατόμων  που  χρήζουν  ειδικής  φροντίδας  και

δράσεις αποϊδρυματοποίησης παιδιών. 

Όλες  αυτές  οι  δράσεις,  να  πω  εδώ  κάνοντας  μια  παρένθεση,

ότι  είναι  δράσεις  οι  οποίες  είναι  μεν  συνεχιζόμενες,  αλλά  και

κάποιες  οι  οποίες  θα πρέπει  να  ενεργοποιηθούν.  Είναι  σημαντική  η

συμβολή  των  φορέων  γιατί  υπενθυμίζω  το  ΕΣΠΑ  είναι  ένα

χρηματοδοτικό  εργαλείο,  οι  φορείς  είναι  αυτοί  οι  οποίοι  κάνουν  τα

έργα,  δικά  τους  είναι  τα  έργα,  και  με  δικές  τους  ενέργειες  τα  έργα

κατατίθενται,  θα  πρέπει  να  είναι  ώριμα,  υλοποιούνται,

ολοκληρώνονται, και αποδίδονται προς όφελος στους πολίτες. 

Εμείς  δεν  παύει  να  είμαστε,  πέρα  από  τη  συνεργασία  που

έχουμε,  ένα…  αν  θέλουμε  να  είμαστε  κυνικοί,  ένα  χρηματοδοτικό

εργαλείο.  
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Τελειώνοντας,  τη  δράση  της  προτεραιότητας  4Β  του  ΕΚΤ,

έχουμε  δράσεις  αντιμετώπισης  κινδύνου  αποκλεισμού  παιδιών  και

εφήβων  σε  υποβαθμισμένες  και  απομακρυσμένες  περιοχές.  Πολύ

σημαντική  δράση  για  κάποιες  περιοχές  που  όντως  για  κάποιες

Περιφέρειες που έχουν τέτοιες περιοχές. 

Ολοκληρωμένα  Σχέδια  Τοπικών  Δράσεων  για  την

αντιμετώπιση της παιδικής φτώχειας. 

Και  τέλος  δράσεις  στεγαστικής  συνδρομής  για  άτομα  και

οικογένειες που βρίσκονται  σε αστεγία ή κίνδυνο αστεγίας. 

Η  προτεραιότητα  5,  πάρα  πολύ  σημαντική  για  τους…  όπως

έχει  ήδη  αναφερθεί,  για  τους  Δήμους.  Είναι  οι  Ολοκληρωμένες

Παρεμβάσεις,  όπου έχουμε δύο τύπους παρεμβάσεων. Τις Βιώσιμες

Αστικές  Αναπλάσεις,  στην  Περιφέρεια  Δυτικής  Μακεδονίας  έχουμε

τα  πέντε  Σχέδια  ΒΑΑ  των  πέντε  μεγάλων  αστικών  κέντρων  της

Περιφέρειάς  μας,  δηλαδή  των  τεσσάρων  πρωτευουσών  των  Νομών

και  της  Πτολεμαΐδας,  όπου  οι  δράσεις  που…  ήδη  εκπονούνται,

επικαιροποιούνται  μάλλον,  τα  Σχέδια  ΒΑΑ,  είναι  συνεχιζόμενα  από

την  προηγούμενη  προγραμματική  περίοδο,  και  οι  δράσεις  στις

οποίες  μπορούν  να   αναφερθούν  αυτά  τα  Σχέδια  είναι  αυτές  που

βλέπετε  στον  πίνακα.  Να  πούμε  έτσι  δύο-τρεις.  Ότι  υπάρχουν

δράσεις  περιβάλλοντος  που  συμβάλλουν  στη  μείωση  του ,

εξοικονόμησης  ενέργειας  δημοσίων  κτιρίων,  ανακύκλωσης

απορριμμάτων,  ενεργειακής  αποδοτικότητας  των  οχημάτων,

αναβάθμιση  δικτύου  και  προώθηση  της  προσβασιμότητας,

προστασία  και  ανάπτυξη  και  προβολής  και  δημόσιας  τουριστικής

περιουσίας,  τουρισμός…  η  επόμενη,  τουρισμός,  πολιτισμός,  και

δράσεις  αναπλάσεων,  τις  κλασικές  δράσεις  που  γνωρίζουμε  όλοι

και είναι πάρα πολύ γνωστές στους Δήμους και τους Δημάρχους. 

Εδώ  είμαστε  πάλι  στον  άξονα  5,  για  τις  Ολοκληρωμένες

Χωρικές Επενδύσεις. Είμαστε μετά τη Βιώσιμη Αστική Ανάπτυξη, τις

Αστικές  δηλαδή Ολοκληρωμένες  Παρεμβάσεις,  στις  Ολοκληρωμένες

Χωρικές  Επενδύσεις.  Έχουμε  μια  συνεχιζόμενη  ΟΧΕ  λιμνών  και
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ποταμών,  της  οποίας  το  Σχέδιο  επικαιροποιείται,  αλλά  έχουμε  και

μια  καινούργια  ΟΧΕ  σε  αυτή  την  προγραμματική  περίοδο,  η  οποία

εξ  αρχής  μας  υπόσχεται  πάρα  πολλά.  Είναι  η  ΟΧΕ  Γεωπάρκου

Γρεβενών  –  Κοζάνης.  Το  Γεωπάρκο  Γρεβενών-Κοζάνης  είναι  ένα

μνημείο  πολιτιστικής  κληρονομιάς,  το  οποίο  έχει  ενταχθεί  στην

UNESCO και  νομίζουμε  ότι…  περιμένουμε  μάλλον  πάρα  πολλά

πράγματα από αυτό,  από την ανάδειξή του,  από την προώθηση της

ανάπτυξης  την  οποία  μπορεί  να  δώσει  στις  τοπικές  κοινωνίες,  και

γενικά σε όλη την Περιφέρεια. 

Αντίστοιχα  υπάρχουν  και  εδώ  οι  δράσεις  που  βλέπετε  και  θα

περιλαμβάνονται  μέσα  στα  Σχέδια  τα  οποία  επικαιροποιούνται

τώρα. Λίγο-πολύ είναι ίδιες με προηγουμένως, να μη σας κουράσω.

Η δράση  της  Τεχνικής  Βοήθειας  χωρίζεται  σε  δύο  μέρη.  Αυτή

είναι  που  αφορά  το  Ευρωπαϊκό  Ταμείο  Περιφερειακής  Ανάπτυξης,

και  αντίστοιχα  είναι  και  του  ΕΚΤ  η  επόμενη,  όπου  έχουμε  δράσεις

για  την  προετοιμασία  και  εφαρμογή  και  παρακολούθηση  του

προγράμματος.  Αξιολόγησης  και  εκπόνησης  μελετών.  Δράσεις

ενίσχυσης  της  ικανότητας  των  φορέων  και  των  δικαιούχων  του

προγράμματος,  σημαντικό.  Έχουμε  ήδη  στην  προηγούμενη

προγραμματική περίοδο μία δράση με εκχώρηση τη (…), όπου πήρε

σάρκα  και  οστά  και  νομίζω  ότι  έχουν  την  εμπειρία  οι  Δήμαρχοι  και

οι  Δήμοι  και  οι  συνάδελφοι,  να  δουν  τη  βοήθεια  που  έλαβαν  από

αυτή  τη  δράση  που  αναπτύξαμε  με  εκχώρηση  αρμοδιότητας  στη

ΜΟΔ,  και  πιθανότατα  να  κάνουμε  το  ίδιο  και  τώρα  ούτως  ώστε  να

βοηθηθούν οι τελικοί δικαιούχοι, οι Δήμοι ως τελικοί δικαιούχοι. 

Και  τέλος,  δράσεις  πληροφόρησης  και  επικοινωνίας  του

προγράμματος. 

Τώρα, τα αναμενόμενα αποτελέσματα είναι  αυτά που βλέπετε.

Λίγο-πολύ,  δεν  θα  αναφερθώ,  μπορείτε  να  δείτε  μερικά,  είναι  λίγο-

πολύ  τα  αποτελέσματα  τα  οποία  έρχονται  από  την  υλοποίηση  των

δράσεων  που  αναλυτικά  αναφέραμε.  Οπότε  θα  τα  διαβάσετε  και

μόνοι σας από τις παρουσιάσεις που θα λάβετε.  
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Τώρα,  για  την  πορεία  υλοποίησης  του  συγκεκριμένου

προγράμματος.  Όπως  είπαμε,  έχουν  γίνει  δύο  εξειδικεύσεις  στο

πρόγραμμα,  έχουν  γίνει  δύο  Επιτροπές  Παρακολούθησης  στο

Πρόγραμμα, και  η πορεία μέχρι  30 Οκτωβρίου υλοποίησης του ΠΕΠ

Δυτικής  Μακεδονίας  ’21-’27,  είναι  αυτή  που  βλέπετε  σε  αυτή  την

προτελευταία  διαφάνεια.  Δεν  θα  σας  κουράσω  άλλο,  που  ο

προϋπολογισμός  φαίνεται  στα  394  εκατομμύρια.  Από  αυτά  έχει

εξειδικευτεί… έχουν  εξειδικευτεί  τα  185  εκατομμύρια,  ήτοι  47,2  του

προγράμματος,  και  44  εξειδικεύσεις.  Έχουν  εκδοθεί  προσκλήσεις

50  εκατομμυρίων,  17  στον  αριθμό,  12,8  ποσοστό  του

προγράμματος.  Αφορά  κυρίως  τις  συνεχιζόμενες  δομές  του  ΕΚΤ,

αλλά  και  έργα  τα  οποία…  και  προσκλήσεις  οι  οποίες  αφορούν

δράσεις  μεταφερόμενες,  όπως  είχαμε  την  υποχρέωση,  από  το

προηγούμενο  στο  νέο  πρόγραμμα.  Και  οι  συμβάσεις  αντίστοιχα

είναι  στο 4,3% του προγράμματος, 17 εκατομμύρια περίπου ευρώ. 

Βλέπετε  τις  πληρωμές,  είναι  μηδέν,  δεν  σημαίνει  όμως  ότι  οι

πληρωμές είναι  μηδέν.  Αυτή τη στιγμή όπως γνωρίζετε,  μέχρι  τέλος

του  ’23  κλείνουν  όλα  τα  προγράμματα.  Είναι  ένας  αγώνας  δρόμου

ούτως  ώστε  να  μη  χαθούν  πόροι,  και  για  το  πρόγραμμα  Δυτικής

Μακεδονίας.  Υπάρχουν  πληρωμές  οι  οποίες  έχουν  γίνει,  αλλά  δεν

φαίνονται  στο  πρόγραμμα.  Αυτές  θα  φαίνονται  μετά  τις  10

Ιανουαρίου,  όταν  θα  έχουμε  ξεμπερδέψει  με  το  παλιό  πρόγραμμα

και  θα  μπορούμε  πλέον  να  εισάγουμε  πληρωμές  που  ήδη  έχουμε

στα γραφεία μας. 

Οι  εντάξεις,  όπως βλέπετε  και  στο  πλαίσιο της συγκεκριμένης

διαφάνειας,  είναι  για  την  Εναρμόνιση,  είναι  αυτό  που  σας  είπα,

δηλαδή για τις συνεχιζόμενες δομές (…), για την Εναρμόνιση, για τη

στήριξη  των  παιδιών  στην  εκπαίδευση,  ΚΔΗΦ  ΑΜΕΑ,  Κέντρα

Κοινότητας,  και  έπονται  και  άλλες  στη  συνέχει  μέχρι  τέλος  του

έτους. 

Αυτή  είναι  η  εικόνα  της  ιστοσελίδας  μας.  Η  διεύθυνση  είναι

www.pepdim.gr.  Μέσα  εδώ  μπορείτε  να  βρείτε  όλο  το  υλικό  που
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αφορά  και  τις  δύο  προγραμματικές  περιόδους.  Αφορά  τις

προσκλήσεις,  τον προγραμματισμό,  το θεσμικό πλαίσιο,  τα νέα που

μπορεί  να  εκδίδονται,  τις  συναντήσεις,  τα  σημεία  επαφής  με  εμάς,

τηλέφωνα,  επικοινωνία  και  τα  λοιπά,  και  σας  συμβουλεύουμε  να  το

συμβουλεύεστε,  να  μπαίνετε  μέσα  και  να  το  βλέπετε  σε  πολύ

συχνή… πάρα πολύ συχνά. 

Εδώ  η  εικόνα  να  σας  πω  ότι  είναι  η  νέα  πτέρυγα  του

Μποδοσάκειου  Νοσοκομείου,  είναι  έργο  της  προηγούμενης

προγραμματικής περιόδου. Είναι ένα τμήμα της νέας πτέρυγας. 

Εδώ τελείωσα,  ευχαριστώ  πάρα  πολύ.  Καλή  επιτυχία  εύχομαι

σε όλους τους  νέους  Δημάρχους.  Τα γραφεία  μας,  όπως γνωρίζετε,

είναι  πάντα ανοιχτά, περιμένουμε τη συνεργασία. Θα ακολουθήσουν

βέβαια  στις  Περιφέρειες,  όπως  κάθε  φορά  γίνεται,  ειδικές

συναντήσεις  οι  οποίες  θα αφορούν τόσο τους Δήμους, όσο και  τους

άλλους  φορείς,  ενημερωτικές  συναντήσεις  για  την

επιχειρηματικότητα,  για  τα  έργα  υποδομές,  για  τα  πάντα  όλα.

Είμαστε ανοιχτοί σε κάθε συνεργασία. 

Συγχαρητήρια  για  την  εκδήλωση.  Ευχαριστούμε  που  μας

καλέσατε και είμαστε πάντα στη διάθεσή σας. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Και  εμείς  ευχαριστούμε  τον  κύριο  Παπαϊωάννου.

Και  θα  είναι  μαζί  μας  διαδικτυακά  ο  κύριος  Κοβάνης  Ιωάννης,  που

είναι  ο  Προϊστάμενος  της  Μονάδας  Τοπικής  Ανάπτυξης,  για  να  μας

μιλήσει για το Στρατηγικό Σχέδιο ΚΑΠ 2023-2027.

Ι.  ΚΟΒΑΝΗΣ:   Καλημέρα  σας.  Ευχαριστώ  πάρα  πολύ  για  την

πρόσκληση.  Θα  ήθελα  και  εγώ  με  τη  σειρά  μου  να  δώσω

συγχαρητήρια  στους  νεοεκλεγέντες,  αλλά  και  αυτούς  που

επανεκλέχτηκαν Δημάρχους.  Ένα δύσκολο έργο,  αρκετά  σημαντικό.

Βέβαια  εδώ  είμαστε  εμείς,  γιατί  μέσα  από  τη  συνεργασία  θα

μπορέσουμε  να  λύσουμε  και  να  ξεπεράσουμε  όλα  τα  προβλήματα

και  να  μπορέσουμε  να  συμβάλλουμε  σημαντικά  στους  στόχους  του

κάθε Δήμου. 
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Θα  κάνω  διαμοιρασμό  οθόνης  για  μια  σύντομη  παρουσίαση

σχετικά  με  το  πρόγραμμα  Leader,  το  γνωστό  πρόγραμμα  Leader,

τις στρατηγικές τοπικές ανάπτυξης. 

Πιστεύω  ότι  τώρα  πρέπει  να  βλέπετε  την  πρώτη  διαφάνεια.

Οπότε αν βλέπετε τη διαφάνεια να προχωρήσω. 

Πρώτα  θα  ήθελα  να  πω  κάποια  πράγματα  σχετικά  με  το

Leader.  Το  Leader είναι  ένα  ιδιαίτερο  πρόγραμμα,  το  οποίο

εφαρμόζεται  πάρα  πολλά  χρόνια  στη  χώρα  μας,  εφαρμόζεται

τριάντα χρόνια στη χώρα μας, και σε όλη την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,

και  έχει  κάποιους  πάρα  πολλούς  βασικούς  περιορισμούς,  ώστε  να

μπορέσει  αυτούς  τους  περιορισμούς  να  τους  μετατρέψει  σε

πλεονεκτήματα.  Οι  επτά  βασικοί  περιορισμοί,  συνιστώσες,  που έχει

το  Leader,  είναι  ότι  μιλάμε  για  μια  τοπική  στρατηγική.  Δεν  είναι  μια

οριζόντια  στρατηγική  που  έρχεται  εθνικά,  αλλά  μια  περιοχή,  μια

υποπεριοχή,  φτιάχνει  μόνη της  τη  στρατηγική  ανάπτυξης  την  οποία

επιθυμεί. 

Ποιος είναι  όμως ο ρόλος,  ο  τρόπος με  τον  οποίο θα φτιαχτεί

αυτή  η  στρατηγική.  Αυτή  η  στρατηγική  πρέπει  να  φτιαχτεί  με  την

bottom up διαδικασία,  δηλαδή  από  κάτω  προς  τα  πάνω.  Έχουμε

δηλαδή  τη  συμμετοχή  όλων  των  τοπικών  φορέων,  και  των  πολιτών

της περιοχής αυτής, που αυτοί αποφασίζουν ποιες είναι  οι  ανάγκες,

ποια  είναι  τα  προβλήματα  που  πρέπει  να  επιλύσουν,  και  με  ποιον

τρόπο θα το επιλύσουν. 

Ποιος  έρχεται  να  εφαρμόσει  αυτό  το  πρόγραμμα.  Η  ομάδα

τοπικής  δράσης.  Δηλαδή  ένα  τοπικό  Όργανο,  το  οποίο  είναι

υπεύθυνο  για  την  προετοιμασία  της  στρατηγικής,  αλλά  και  την

υλοποίηση. 

Τι  χαρακτηριστικά  πρέπει  να  έχει  τώρα  αυτή  η  στρατηγική.

Πολυτομεακότητα.  Δηλαδή  δεν  έρχεται  περιοριστικά  να  πει  ότι  θα

δραστηριοποιηθεί  η  στρατηγική  μου  σε  αυτό  τον  κλάδο,  σε  αυτόν

τον  τομέα.  Έρχεται  σαν  ομπρέλα  να  επιλέξει  τα  σημαντικά

προβλήματα  της  περιοχής,  ακόμα  και  αν  διαφέρουν  ως  προς  το
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είδος,  και  να  τα  επιλύσει  από  κοινού,  έτσι  ώστε  να  παρέχει  μια

ολιστική λύση στα προβλήματα της κάθε περιοχής. 

Επίσης  (…) είναι  η  δικτύωση,  η  συνεργασία  και  η  καινοτομία,

γιατί  χωρίς  συνεργασία,  χωρίς  δικτύωση  για  τη  μεταφορά

τεχνογνωσίας,  και  χωρίς  καινοτομία,  είναι  πολύ  δύσκολο  να  λύσεις

τα  τοπικά  προβλήματα  τα  οποία  μαστίζουν  τις  περιοχές,  ιδίως  τις

απομονωμένες  περιοχές,  όχι  μόνο  της  χώρας  μας,  αλλά  και  όλης

της Ευρώπης. 

Ποιο  είναι  το  θετικό  στοιχείο.  Το  θετικό  στοιχείο  είναι  ότι

υλοποιούμε  τα  προγράμματα  Leader για  τριάντα  χρόνια,  από  την

πρώτη  προγραμματική  περίοδο,  και  η  Διαχειριστική  Αρχή,  αλλά  και

οι  τοπικοί  φορείς,  έχουν  πολύ  μεγάλη  τεχνογνωσία  σε  αυτό,  και

πλέον πιστεύουμε ότι  είμαστε  σε  ένα  πάρα πολύ καλό επίπεδο έτσι

ώστε  να  ανταποκρινόμαστε  στις  απαιτήσεις  όχι  των  κοινοτικών

κανονισμών,  αλλά  της  πραγματικής  ανάγκης,  των  πραγματικών

αναγκών των τοπικών κοινωνιών. 

Μια  γρήγορη  αναφορά  για  την  προγραμματική  περίοδο  η

οποία  τελειώνει.  Η  μεγάλη  καινοτομία,  ας  το  πούμε  τώρα,  που

υπάρχει  για  το  Πρόγραμμα  Αγροτικής  Ανάπτυξης,  είναι  ότι  για

κάποιο  μεσοδιάστημα,   για  δύο  χρόνια,  εφαρμόζονται  και  οι  δύο

προγραμματικές  περίοδοι  μαζί.  Έτσι  ενώ  βρισκόμαστε  στο  κλείσιμο

του  ΠΑΑ ’14-’20,  έχει  ξεκινήσει  και  το  Στρατηγικό  Σχέδιο  ΚΑΠ που

θα είναι η νέα προγραμματική περίοδος. 

Δεν  προσπαθούμε  να  αλλάξουμε  πράγματα  από  μια

προγραμματική  περίοδο  σε  άλλη,  προσπαθούμε  να  διορθώσουμε

πράγματα. 

Έτσι  ας  πάμε  να  δούμε  στα  γρήγορα  κάποια  πράγματα  για

αυτή την προγραμματική περίοδο. 

Το μέτρο  19,  που ήταν το  Leader,  είχε  τέσσερα  υπομέτρα,  το

ένα  ήταν  η  προετοιμασία  της  στρατηγικής,  το  δεύτερο  ήταν  όλες

αυτές  οι  πράξεις,  τα  έργα,  είτε  ιδιωτικά,  είτε  δημόσια,  τα  οποία

μπορούσαν να υλοποιηθούν μέσω των τοπικών προγραμμάτων.

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

187



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

Το  υπομέτρο  19.3,  όπου  είναι  τα  σχέδια  συνεργασίας.  Πάρα

πολύ  σημαντικά  σχέδια  γιατί  ενώνουν  διαφορετικές  περιοχές,  είτε

μέσα  στην  Ελλάδα,  είτε  και  εκτός  Ελλάδας,  για  τη  μεταφορά

τεχνογνωσίας.  Να δούμε  δηλαδή πώς κάποιοι  άλλοι  έλυσαν κάποια

προβλήματα,  ή  πώς  μπορούμε  να  συνεργαστούμε  με  μια  άλλη

περιοχή για να λύσουμε από κοινού κάποια προβλήματα. 

Και  τέλος  το  19.4,  είναι  τα  λειτουργικά  των  ομάδων  τοπικής

δράσης,  που προβλέπονται  από τον  Κανονισμό  να  είναι  έως και  το

25%.  Απαραίτητη  επιχορήγηση  για  να  μπορέσουν  να  υλοποιηθούν

αυτά τα προγράμματα.

Ποιες  είναι  οι  ομάδες  τοπικής  δράσης.  Οι  ομάδες  τοπικής

δράσης,  όπως  είπα  και  πριν,  είναι  τοπικά  Όργανα,  είναι  κάποιες

στην ουσία ομάδες με τη συμμετοχή και  του ιδιωτικού,  αλλά και  του

δημοσίου τομέα,  που είναι  υπεύθυνοι  για  να υλοποιήσουν αυτές τις

στρατηγικές.  

Αυτές  οι  ομάδες  έχουν  και  ένα  ιδιαίτερο  Όργανο,  το  επίπεδο

διαχείρισης προγραμμάτων,  το οποίο είναι  υπεύθυνο για να παίρνει

αποφάσεις.  Σε  πάρα  πολλές  περιοχές  οι  ομάδες  τοπικής  δράσης

είναι  κάτω από τις  Αναπτυξιακές  Εταιρείες  που δραστηριοποιούνται

στην  περιοχή,  όπου  μέτοχοι  των  Αναπτυξιακών  Εταιρειών  είναι  και

πολλοί  Δήμοι  των  περιοχών αυτών,  και  στις  Επιτροπές  Διαχείρισης

Προγραμμάτων  σε  πάρα  πολλές  περιπτώσεις  συμμετέχουν  και

εκπρόσωποι Δήμων. 

Και  τέλος,  η  Μονάδα  Τοπικής  Ανάπτυξης,  η  Μονάδα  στην

οποία  είμαι  Προϊστάμενος,  που  εμείς  στην  ουσία  αυτό  το  οποίο

κάνουμε  είναι  εποπτεία.  Δεν  εμπλεκόμαστε  ούτε  στον

προγραμματισμό,  ούτε στην υλοποίηση. Αυτά είναι  ευθύνη της κάθε

ΟΤΔ.  Εμείς  σαν  σκοπό έχουμε  να  ετοιμάσουμε  το  θεσμικό  πλαίσιο,

να  ετοιμάσουμε  τη  διαδικασία  για  την  επιλογή  των  τοπικών

στρατηγικών  και  των  ομάδων τοπικής  δράσης,  και  να  εποπτεύουμε

την πορεία υλοποίησης του κάθε τοπικού προγράμματος. 
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Για  τη  νέα  προγραμματική  περίοδο  στην  ουσία  δεν  έχουμε  τα

τέσσερα  υπομέτρα  που  ανέφερα  πριν,  αλλά  έχουμε  εννέα

κατηγορίες  υποπαρεμβάσεων  με  είκοσι  τέσσερις  διαφορετικές

υποπαρεμβάσεις.  Προσπαθούμε,  αυτό που έχουμε προσπαθήσει  να

κάνουμε  είναι  να  βελτιώσουμε  την  εξειδίκευση  κάποιων  υπομέτρων

κάποιων  δράσεων,  έτσι  ώστε  να  είναι  περισσότερες  στοχευμένες

και περισσότερο αποτελεσματικές.  Όμως κατά βάση η επιλεξιμότητα

η  οποία  υπήρχε  σε  αυτή  την  προγραμματική  περίοδο  θα

ακολουθηθεί και στην επόμενη προγραμματική περίοδο. 

Το  άλλο  που  έχουμε  καταφέρει  είναι  να  έχουμε  υψηλότερα

ποσοστά  ενίσχυσης,  για  τις  ιδιωτικές  επενδύσεις  πάντα,  γιατί  οι

δημόσιου  χαρακτήρα  επενδύσεις  χρηματοδοτούνται  100%  γιατί  δεν

εμπίπτουν στους κανόνες κρατικών ενισχύσεων. 

Δυστυχώς  όμως  αυτό  το  οποίο  δεν  καταφέραμε  είναι  να

κρατήσουμε  τα  υψηλά  ποσά  ανά  έργο,  όπου  σε  αυτή  την

προγραμματική  περίοδο  ήταν  στα  600.000  €  ο  ανώτατος

προϋπολογισμός  της  κάθε  πράξης,  ενώ  τώρα  ο  ανώτατος

προϋπολογισμός  της  κάθε  πράξης  είναι  στα  300.000  €  για  τα

ιδιωτικά έργα, και στα 600.000 € για τα δημόσιου χαρακτήρα έργα. 

Δώσαμε  πάρα  πολύ  χρόνο  στις  ομάδες  τοπικής  δράσης  να

κάνουν  ευρεία  διαβούλευση.  Δώσαμε  ενάμιση  χρόνο  για  να  κάνουν

διαβούλευση  για  να  μπορέσουν  να  ετοιμάσουν  τις  τοπικές  τους

στρατηγικές.  Η  διαβούλευση  αυτή  έγινε  και  με  τους  Δήμους,  αλλά

και  με  τους  τοπικούς  δημόσιους  φορείς,  αλλά  και  με  όλους  τους

ιδιωτικούς  φορείς,  έτσι  ώστε  να  υπάρχει  σε  μια…  σε  βάθος

καταγραφή  όλων  των  προβλημάτων  της  περιοχής,  και  μία

εξειδίκευση των απαιτήσεων και  των λύσεων των οποίων πρέπει  να

δοθούν έτσι  ώστε να μπορέσει  να λειτουργήσει  σωστά η στρατηγική

και να έχει  καλύτερα αποτελέσματα. 

Στόχος  της  Διαχειριστικής  Αρχής  είναι  η  κάλυψη  όλων  των

αγροτικών περιοχών, και για αυτό είχαμε βάλει σαν όριο τα πενήντα

τοπικά  προγράμματα,  το  οποίο  και  επετεύχθη.  Βέβαια  υπάρχουν
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δύο  περιοχές  οι  οποίες  δεν  έχουν  καλυφθεί,  η  μία  μάλιστα  αφορά

και  τη  Βόρεια  Ελλάδα,  είναι  τα  Γρεβενά  και  η  Δεσκάτη,  αλλά  είναι

κάτι  το οποίο το γνωρίζουμε και θα δοθεί λύση σχετικά σύντομα. 

Η Μονάδα Τοπικής Ανάπτυξης συνεχίζει  να έχει  τον ίδιο ρόλο,

δηλαδή  να  βγάλει…  υπεύθυνη  για  το  θεσμικό  πλαίσιο,  για  τη

διαδικασία  επιλογής  των  ομάδων  τοπικής  δράσης,  αλλά  και  την

εποπτεία.  Βέβαια   ο  ρόλος  ο  δικός  μας,  αλλά  και  των  ομάδων

τοπικής  δράσης,  είναι  επιφορτισμένος  γιατί  για  δύο  χρόνια,  το  ’24

και το ’25 στην ουσία θα τρέχουμε δύο προγράμματα ταυτόχρονα. 

Λίγο  μία  χρονική  κατανομή  το  πώς  έγιναν  κάποια  πράγματα

και το τι θα επακολουθήσει. 

Στις  12/7/23  είχαμε  την  οριστική  υποβολή  των  τοπικών

στρατηγικών από τους  φορείς  που συμμετείχαν στην ανταγωνιστική

διαδικασία.  Καταφέραμε  να  επισπεύσουμε  όσο  περισσότερο  γίνεται

τη  διαδικασία  αξιολόγησης.  Έτσι  τον  9 ο του  ’23  έγινε  η

γνωστοποίηση  των  αποτελεσμάτων.  Ακολούθησε  η  διαδικασία  των

ενστάσεων  και  καταφέραμε  στις  16/11/23  να  έχουμε  την  έγκριση

των τοπικών προγραμμάτων. 

Αυτό  το  οποίο  σκοπεύουμε  τώρα  είναι  μέσα  στον  Γενάρη  του

2024 να  έχουμε ολοκληρώσει  τη διαδικασία για το θεσμικό πλαίσιο,

έτσι ώστε να μπορέσουν εντός του ’24 οι ομάδες τοπικής δράσης να

βγάλουν προσκλήσεις  και  για  δημόσια και  για  ιδιωτικά έργα,  και  να

έχουμε αν γίνεται  και εντάξεις,  αλλά και πληρωμές, μέσα  στο ’24. 

Άρα  εδώ  πέρα  καταλαβαίνουμε  ότι,  είναι  αυτό  που  ειπώθηκε

και  πριν  στις  προηγούμενες  παρουσιάσεις,  δεν  πρέπει  να

εφησυχάζουμε,  πρέπει  να  ωριμάζουμε  τα  έργα  τα  οποία  θα  τα

υποβάλλουμε,  ο  χρόνος  είναι  χρήμα  και  είναι  και  αρκετά  μικρός,

σύντομος, οπότε θα πρέπει από την πλευρά σας να ωριμάσετε τόσο

περισσότερο  τα  έργα  τα  οποία  σκοπεύετε  να  τα  υποβάλλετε  στο

Leader για να υλοποιηθούν. 

Βασικό  χαρακτηριστικό,  όπως  είπα  και  πριν,  των  τοπικών

προγραμμάτων,  είναι  η  πολυτομεακότητα.  Στην  καινούργια
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προγραμματική περίοδο τα τοπικά προγράμματα έχουν στηθεί πάνω

σε επτά διαφορετικές θεματικές κατευθύνσεις,  πολιτισμός, βελτίωση

ποιότητας  ζωής,  ενδυνάμωση  κοινωνικού  ιστού,  δικτύωση  και

καινοτομία,  διαφοροποίηση  της  οικονομίας,  περιβάλλον,  και

ελκυστικότητα της περιοχής. 

Πάνω  σε  αυτές  τις  επτά  θεματικές  κατευθύνσεις  έχουν  στηθεί

και  οι  υποπαρεμβάσεις  οι  οποίες  θα  μπορέσουν  οι  ομάδες  τοπικής

δράσης να προκηρύξουν. 

Άλλη  βασική  προϋπόθεση  είναι  ότι  θα  πρέπει  τα  τοπικά

προγράμματα  και  κατά  συνέπεια  και  τα  έργα  τα  οποία  θα

υλοποιηθούν,  να  είναι  εναρμονισμένα  όχι  μόνο  με  τις  στρατηγικές

της  Ευρωπαϊκής  Επιτροπής,  αλλά  και  με  τις  εθνικές  και

περιφερειακές πολιτικές. 

Κατά  αυτόν  τον  τρόπο,  σαν  σημαντικό  στοιχείο  στο  Leader

είναι  το  περιβάλλον  και  η  κοινωνική  συνοχή.  Η  άρση  απομόνωσης

δηλαδή των ορεινών και απομακρυσμένων περιοχών. 

Πάμε  τώρα  να  δούμε  λίγο  στα  γρήγορα  ποιες  είναι  οι

κατηγορίες  υποπαρεμβάσεων  οι  οποίες  πρόκειται  να  υλοποιηθούν

μέσω των τοπικών προγραμμάτων. 

Η  πρώτη  κατηγορία  περιλαμβάνει  όλα  τα  ιδιωτικά  έργα,  για

αυτό  και  θα  πάμε  πολύ  γρήγορα.  Είναι  τρεις  υποπαρεμβάσεις  που

αφορούν  μεταποίηση,  μεταποίηση  από  γεωργικό  σε  γεωργικό

προϊόν,  μεταποίηση  από  γεωργικό  σε  μη  γεωργικό  προϊόν,  και  η

μεταποίηση δασοκομικών προϊόντων. 

Στη  συνέχεια  έχουμε την  ενίσχυση επιχειρήσεων στους  τομείς

της βιοτεχνίας,  της χειροτεχνίας,  παραγωγής ειδών μετά την πρώτη

μεταποίηση. 

Ενίσχυση  επιχειρήσεων  στον  τουριστικό  κλάδο,  ενίσχυση

επιχειρήσεων παροχής υπηρεσιών,  κάθε είδος παροχής υπηρεσίας,

και  εξοικονόμηση  ενέργειας  νερού  και  ενίσχυση  βιοοικονομίας  και

κυκλικής οικονομίας. 
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Αυτές  είναι  οι  καθαρά…  υποπαρεμβάσεις  που  αφορούν

καθαρά στον ιδιωτικό τομέα, στις ιδιωτικές επενδύσεις. 

Συνεχίζουμε  με  μία  βασική  κατηγορία  υποπαρεμβάσεων,  που

είναι  η  εκπαίδευση,  και  εδώ  πέρα  έχουμε  εκπαίδευση  και  στον

πρωτογενή  τομέα,  και  στον  δευτερογενή  τομέα,  και  στον  τριτογενή

τομέα. 

Θέλω  να  σημειώσω  το  εξής.  Ότι  εκπαίδευση  γίνεται  από

πολλά προγράμματα.  Εδώ το  Leader δεν στοχεύει  στην εκπαίδευση

την οποία θα κάνει  το στρατηγικό σχέδιο ΚΑΠ μέσω των μέτρων της

εκπαίδευσης ή οι  εκπαιδεύσεις  οι  οποίες υλοποιούνται  μέσα από το

ΕΚΤ.  Μιλάμε  για  μικρού  είδους  εκπαιδεύσεις,  οι  οποίες  είναι  πάρα

πολύ  στοχευμένες,  και  αντιμετωπίζουν  πολύ  συγκεκριμένο

πρόβλημα  της  συγκεκριμένης  περιοχής.  Έτσι  αν  ο  στόχος  σε  μια

περιοχή  είναι  ο  άλφα  και  δίδεται  η  δυνατότητα  να  δημιουργηθούν

επενδύσεις,  να  εκσυγχρονιστούν  επενδύσεις  στο  συγκεκριμένο

στόχο,  μπορούμε  παράλληλα  να  παρέχουμε  και  εκπαίδευση  στο

τοπικό  πληθυσμό  ή  σε  μέρος  του  τοπικού  πληθυσμού,  ώστε  να

μπορέσουμε  να  ενισχύσουμε  καλύτερα  την  επίλυση  αυτού  του

προβλήματος. 

Και  μπαίνουμε  τώρα  στην  κατηγορία  3,  που  εδώ  ξεκινάνε  οι

υποπαρεμβάσεις  που  μπορούν  να  υλοποιηθούν  και  από  τους

Δήμους. 

Η  κατηγορία  3  έχει  την  ενδυνάμωση  του  τοπικού  κοινωνικού

ιστού,  και  έχει  δύο  υποπαρεμβάσεις,  που  είναι  βασικές  υπηρεσίες

για την εξυπηρέτηση του τοπικού πληθυσμού, δηλαδή όλες αυτές οι

υπηρεσίες  οι  οποίες  μπορούν  να  υλοποιηθούν  γιατί  δεν  υπάρχουν

σε  μια  περιοχή και  είναι  ανάγκη  να  γίνουν,  όπως παιδικοί  σταθμοί,

χώροι  άθλησης,  ένα  πολιτιστικό  κέντρο.  Όπως  επίσης  και  η

ενίσχυση  βασικών  υπηρεσιών,  οι  οποίες  όμως  στοχεύουν  στην

κοινωνική  ένταξη  και  στην  καταπολέμηση  φτώχειας  ομάδων  οι

οποίες  θεωρούνται  κοινωνικά  αποκλεισμένες.  Όπως η  ενσωμάτωση

των προσφύγων και των μεταναστών. 
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Όπως ανέφερα,  ο  μέγιστος  προϋπολογισμός είναι  οι  400.000,

τα  έργα  αυτά  εξετάζονται  ως  προς  την  τήρηση  των  κρατικών

ενισχύσεων  και  από  τη  στιγμή  που  δεν  παραβαίνουν  τους  όρους

των κρατικών ενισχύσεων, τότε χρηματοδοτούνται με 100%. 

Συνεχίζουμε  με  τη  δεύτερη  κατηγορία,  που  είναι  η  βελτίωση

ποιότητας  ζωής του τοπικού πληθυσμού,  και  εδώ έχουμε τα βασικά

έργα  υποδομής,  όπως  δίκτυα  ύδρευσης,  αποχέτευσης,  και  επίσης

ενίσχυση  υπηρεσιών  και  υποδομών  αναψυχής,  ανάπλασης,

τουριστικών πληροφοριών, και λοιπών υποδομών μικρής κλίμακας. 

Δηλαδή  και  οι  δύο  υποπαρεμβάσεις  έχουν έργα υποδομής,  οι

οποίες  έρχονται  στην  ουσία  να  βοηθήσουν,  να  βελτιώσουν  την

ποιότητα της ζωής,  αλλά και  να μπορέσουν να δημιουργήσουν τους

όρους  για  την  εξωστρέφεια  της  περιοχής  και  την  προσέλκυση

τουριστών.  Και αυτά τα έργα υλοποιούνται  με 100%, μέχρι  400.000,

όπως αναφέραμε. 

Και  η  πέμπτη  κατηγορία  αφορά  τον  πολιτισμό.  Η

υποπαρέμβαση  5.1  δεν  σας  αφορά,  είναι  η  ενίσχυση  των

πολιτιστικών  εκδηλώσεων,  η  οποία  μπορεί  να  γίνει  μέσω…  μέχρι

και 75% ως ποσοστό ενίσχυσης, και αφορά κυρίως συλλόγους. 

Αυτό  όμως  το  οποίο  σας  αφορά  είναι  η  υποπαρέμβαση  5.2,

που  είναι  η  ενίσχυση  μελετών,  υπηρεσιών  και  υποδομών  που

συνδέονται  με  τον  πολιτισμό.  Δηλαδή  έχουμε  ένα  παλιό  γεφύρι,

έχουμε ένα παλιό κτίριο το οποίο έχει  πολιτιστική και  ιστορική αξία.

Μπορούμε να  κάνουμε  παρεμβάσεις  έτσι  ώστε  να  το  αναπλάσουμε,

να το αναδείξουμε, και πάνω από όλα να το προστατεύσουμε. 

Η  έκτη  κατηγορία,  πολύ  σημαντική  κατηγορία,  είναι  η

προστασία  και  ανάδειξη  φυσικού  περιβάλλοντος.  Εδώ  στην  ουσία

έχουμε  δύο  υποπαρεμβάσεις.  Η  μία  αφορά  στην  ανάδειξη,  το  πώς

μπορούμε  να  αναδείξουμε  ένα  φυσικό  περιβάλλον,  αλλά  η  πιο

σημαντική  για  εμένα  είναι  η  δεύτερη  κατηγορία,  που  είναι  η

πρόληψη και  αντιμετώπιση  φυσικών κινδύνων.  Όλοι  έχουμε  βιώσει,

σε όλες τις περιοχές της Ελλάδος έχουμε βιώσει  είτε σε μεγαλύτερο
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ή  σε  μικρότερο  βαθμό,  τα  αποτελέσματα  της  κλιματικής  αλλαγής.

Είναι  μικρά  έργα  πρόληψης,  τα  οποία  θα   μπορέσουν  να  μας

βοηθήσουν έτσι ώστε να αποφύγουμε μια μεγάλη καταστροφή όπως

αυτές που κατά καιρούς συμβαίνουν. 

Βασικό  έργο,  θεωρώ  ότι  πρέπει  όλοι  να  δώσουμε  βάση  στην

πρόληψη  για  να  αντιμετωπίσουμε  προβλήματα  τα  οποία  θα  έχουμε

αύριο. 

Και  πάμε  στην  τελευταία  κατηγορία  στην  οποία  μπορούν  να

συμμετέχουν  και  οι  Δήμοι.  Είναι  η  κατηγορία  της  συνεργασίας  και

δικτύωσης.  Επίσης  σημαντική  κατηγορία,  γιατί  η  αλήθεια  είναι  ότι

χωρίς  συνεργασία  έχει  αποδειχτεί  ότι  είναι  δύσκολα  να  τα

καταφέρουμε.  Πολλά πράγματα  μπορούμε να  τα  λύσουμε μέσα από

τη συνεργασία. 

Η  πρώτη  υποπαρέμβαση  της  συνεργασίας  αφορά  καθαρά

ιδιωτικές  επιχειρήσεις,  γιατί  είναι  η  συνεργασία  μεταξύ  τοπικών

επιχειρήσεων,  όμως  η  7.2  και  η  7.3  αφορά  συνεργασία  την  οποία

μπορεί  να  κάνει  ένας  δημόσιος  φορέας  με  άλλους  φορείς,  όπως

πολιτιστικούς  συλλόγους,  ιδιώτες,  κοινωνικούς  φορείς,  κάποιο

πανεπιστήμιο.  Εδώ  στην  ουσία  τι  ψάχνουμε;  Ψάχνουμε  να  βρούμε

ένα  σχέδιο  δράσης,  να  προετοιμαστεί  ένα  σχέδιο  δράσης,  και  αν

γίνεται  να  υλοποιηθεί  και  αυτό  το  σχέδιο  δράσης  μέσα  από  το

Leader,  όπου  μέσα  από  το  σχέδιο  δράσης,  αφού  αναδειχθούν

κάποια  προβλήματα,  να  δοθεί  και  η  λύση  να  αντιμετωπιστούν  αυτά

τα προβλήματα. 

Λόγω  της  ορεινότητας  των  περιοχών  της  Ελλάδας,

στοχεύουμε περισσότερο σε κοινωνική στόχευση,  αλλά δεν υπάρχει

αυτός  ο…  υπάρχει  κοινωνική  στόχευση,  αλλά  αυτό  δεν  είναι

απαγορευτικό.  Μπορεί  να  είναι  και  κάποιοι  άλλοι  λόγοι…  κάποιοι

άλλοι στόχοι μέσα από το σχέδιο συνεργασίας. 

Υπάρχουν  και  τα  έξυπνα  χωριά,  τα  οποία  πιθανά  να  έχετε

ακούσει.  Στην  ουσία  είναι  μια  εξειδίκευση  της  γενικότερης

συνεργασίας  που  υπάρχει  στο  7.2,  με  κάποιους  όμως
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περιορισμούς.  Δηλαδή  ότι  εδώ  πέρα  στο  σχέδιο  συνεργασίας

πρέπει  να  έχουμε  καινοτομία,  και  πρέπει  να  αφορά  μια  περιοχή  η

οποία  δεν  μπορεί  να  είναι  μεγαλύτερη  των  10.000  μόνιμων

κατοίκων. 

Αυτό  το  οποίο  θα ήθελα να  σημειώσω είναι  ότι  τα  στρατηγικά

σχέδια,  η  απαίτηση  κατά  την  υποβολή  των  στρατηγικών  σχεδίων,

όπως  και  τις  προηγούμενες  προγραμματικές  περιόδους,  έτσι  και

τώρα,  και  σε  αυτή,  είναι  ότι  θα  πρέπει  να  έρχονται  και  να  δίνουν

πολύ συγκεκριμένες ανάγκες και λύσεις για την υλοποίησή τους. 

Έτσι  μέσα  στους  όρους  υλοποίησης  του  κάθε  τοπικού

προγράμματος,  μπαίνουν ειδικοί  όροι  επιλεξιμότητας.  Συνεπώς, δεν

λειτουργούν όπως τα οριζόντια μέτρα,  ότι  υπάρχουν κάποιοι γενικοί

όροι  επιλεξιμότητας,  κάποια  γενικά  κριτήρια  επιλογής,  και  όποιος

θέλει  μπορεί  να υποβάλλει.  Εδώ έρχονται  και  εξειδικεύονται  αρκετά

περισσότερα γιατί  πρέπει να επιλύσουν και πολύ πιο συγκεκριμένες

ανάγκες.  Για  αυτό,  και  είναι  πάρα πολύ σημαντικό  η συνεργασία  με

τις  ομάδες  τοπικής  δράσης.  Δηλαδή πρέπει  να  έρθετε  οπωσδήποτε

σε  συνεργασία  με  τις  ομάδες  τοπικής  δράσης,  γιατί  είναι  στη  φάση

που  ήδη  έχουν  υποβάλλει  το  τοπικό  τους  πρόγραμμα,  ήδη  έχουν

καθορίσει  τις ανάγκες,  και τι  υποπαρεμβάσεις θα υλοποιήσουν,  έτσι

ώστε  να  συνεργαστείτε  μαζί  τους  για  να  μπορέσετε  για  τις

κατηγορίες  υποπαρεμβάσεων  που  θα  βγάλουν  πρόσκληση,  να

μπορέσετε να ωριμάσετε τα έργα τα οποία θέλετε να εντάξετε.  

Τέλος  είναι  δύο  ακόμα  κατηγορίες  παρεμβάσεων.  Είναι  τα

σχέδια  διατοπικής,  διακριτικής συνεργασίας,  που υλοποιούνται  από

τις  ΟΤΔ.  Εκεί  εμπλέκονται  οι  Δήμοι  με  έμμεσο  τρόπο,  γιατί  στην

ουσία  αφορούν έργα τα οποία έχουν μεταφορά τεχνογνωσίες, και οι

λειτουργικές  δαπάνες  των  ΟΤΔ  και  η  εμψύχωση  του  τοπικού

πληθυσμού, υποχρεωτικό μέτρο και από τον Κανονισμό. 

Προσπάθησα  να  είμαι  γρήγορος  γιατί  η  πληροφορία  που

δέχεστε  είναι  αρκετά…  μέσα  στις  Ημερίδες  αυτές,  είναι  πολύ

μεγάλη.  Είμαστε  εδώ,  όπως  είπα  πριν,  για  οποιαδήποτε
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συνεργασία.  Γνωρίζετε  ποιες  είναι  οι  ομάδες  στην  περιοχή  σας.

Πρέπει  να  συνεργαστείτε  μαζί  τους.  Και  ελπίζω  καλή  επιτυχία  στο

έργο σας. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε πολύ τον κύριο Κοβάνη. 

Και  τώρα  θα  είναι  στο  βήμα  ο  κύριος  Χρήστος  Απατσίδης,

στέλεχος Μονάδας των Δημοσίων Επενδύσεων. 

Θα  παρακαλούσα  τους  εισηγητές  για  την  οικονομία  του

χρόνου,  γιατί  είναι  πολύ  πυκνό  το  πρόγραμμά  μας,  στο  χρόνο  που

έχουμε πει. 

Ευχαριστώ πολύ. 

Χ.  ΑΠΑΤΣΙΔΗΣ:   Ευχαριστώ  πολύ.  Ευχαριστούμε  την  ΚΕΔΕ και  την

ΕΕΤΑΑ  για  την  πρόσκληση.  Εύχομαι  σε  όλες  και  όλους  καλή

επιτυχία στο έργο σας. 

Ονομάζομαι  Χρήστος  Απατσίδης,  είμαι  στέλεχος  της  Μονάδας

Δημοσίων  Επενδύσεων,  από  το  Υπουργείο  Αγροτικής  Ανάπτυξης

και Τροφίμων. 

Η  σημερινή  παρουσίαση  έχει  τρία  μικρά  κομμάτια,  τμήματα.

Στο  πρώτο  τμήμα  θα  δούμε  τα  έργα  που  υλοποιούνται  τώρα.  Στο

δεύτερο  τμήμα  σύντομα  θα  δούμε  τι  είναι  επιλέξιμο  στην  επόμενη

προγραμματική  περίοδο.  Και  στο  τρίτο  τμήμα  θα  δούμε  ποιες  είναι

οι  ενέργειες  που  πρέπει  να  κάνετε  εσείς,  όπως  είπαν  και  οι  άλλοι

συνομιλητές,  προκειμένου  να  έχετε  ετοιμότητα  για  να  υλοποιήσετε

έργα,  ποια;  Όχι  οποιαδήποτε  έργα.  Έργα τα οποία θα είναι  αυτά τα

οποία  απαιτούνται  για  την  περιοχή  σας,  αυτά  τα  οποία  θα  φέρουν

μεγαλύτερη προστιθέμενη αξία. 

Το  Εθνικό  Στρατηγικό  Σχέδιο,  το  οποίο  θα  το  ακούμε  ως

ΣΣΚΑΠ  από  εδώ  και  πέρα,  εγκρίθηκε  το  Νοέμβριο  του  ’22  και  έχει

επιλεξιμότητα δαπανών μέχρι το 2029.

Επίσης  το  Πρόγραμμα  Αγροτική  Ανάπτυξη  που  τρέχει  και

τώρα,  έχει  πάρει  δύο  χρόνια  παράταση,  άρα  σε  εμάς  θα  λήξει  η

επιλεξιμότητα δαπανών το ’25. 
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Ποια  είναι  τα  έργα  τα  δημόσια  τα  οποία  αφορούν  εσάς,

Δήμους  και  Περιφέρειες;  Είστε  δικαιούχοι  δηλαδή  και  μπορείτε  να

υποβάλλετε  προτάσεις  στο  πρόγραμμα;  Αρδευτικά  έργα,  για  τους

Δήμους και  τις  Περιφέρειες  η  επιλεξιμότητα,  τα  χωρίζουμε  εμείς  ως

μικρά  και  μεγάλα,  μικρά  θεωρούνται  αυτά  που  είναι  μέχρι  2,2

εκατομμύρια  ευρώ,  και  μεγάλα  είναι  πάνω  από  2,2,  τα  οποία  τα

υλοποιεί  το  Υπουργείο  Αγροτικής  Ανάπτυξης  και   Τροφίμων.

Αγροτικές  οδοποιίες  αποκλειστικά  οι  Δήμοι.  Και  δασικά   έργα  οι

Δασικές Υπηρεσίες, με τις οποίες μπορείτε να συνεργαστείτε. 

Πολύ γρήγορα θα περάσω τα έργα τα οποία υλοποιούνται  ανά

Περιφέρεια  και  Περιφερειακή  Ενότητα.  Βλέπουμε  εδώ  Ανατολική

Μακεδονία-Θράκη,  είκοσι  έργα,  53  εκατομμύρια.  Εδώ μπορούμε  να

δούμε ανά Περιφερειακή Ενότητα  τα έργα που υλοποιούνται… Γιατί

δείχνω  αυτή  την  εικόνα;  Γιατί  δείχνει  την  ετοιμότητα…  πίσω  από

κάθε  Περιφερειακή  Ενότητα  υπάρχει  ένας  Δήμος.  Άρα  δείχνει  και

την ετοιμότητα που υπάρχει  σε κάθε περιοχή. Είναι σημαντικό να το

έχουμε σαν εικόνα. 

Αντίστοιχα  Κεντρική  Μακεδονία,  53  έργα,  135  εκατομμύρια.

Κοιτάξτε  λίγο  πάλι  εδώ.  Φαίνεται  Περιφερειακή  Ενότητα

Θεσσαλονίκης,  μετά  οι  Σέρρες,  Ημαθία,  και  ακολουθούν  οι

υπόλοιπες Περιφερειακές Ενότητες. 

Δυτική  Μακεδονία,  24  έργα,  115  εκατομμύρια,  και  εδώ

φαίνεται  πάλι  η  Περιφερειακή  Ενότητα  Φλώρινας,  συγκεκριμένη

Περιφέρεια που βρίσκεται μπροστά. 

Πίσω από αυτό,  επαναλαμβάνω,  τα νούμερα,  υπάρχουν έργα.

Τα  έργα  αυτά  είναι  διαθέσιμα,  όποιος  ή  όποια  ενδιαφέρεται  μπορεί

να  έρθει  σε  επικοινωνία  με  την  Υπηρεσία  και  με  εμένα,  για  να  σας

δώσουμε  αναλυτικά  ποια  έργα  υλοποιούνται  ανά  Δήμο,  ανά

Περιφερειακή  Ενότητα,  με  τα  χρήματα  ένταξης  και  τις  πληρωμές

τους μέχρι αυτή τη στιγμή. 
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Έργα  αγροτικής  οδοποιίας,  αντίστοιχα.  Στην  Ανατολική

Μακεδονία-Θράκη δεκαέξι,  οκτώ… εννιά εκατομμύρια περίπου, πάλι

το αντίστοιχο ιστόγραμμα. 

Κεντρική  Μακεδονία,  49  έργα,  17  εκατομμύρια,  πάλι

αντίστοιχα το ιστόγραμμα. 

Τα περνάω γρήγορα. Καταλάβατε τι θέλω να δείξω. 

Και  Δυτική Μακεδονία 29 έργα,  10 εκατομμύρια.  Εδώ φαίνεται

η  συγκεκριμένη  Περιφερειακή  Ενότητα  Καστοριάς  ότι  υλοποιεί

περισσότερα έργα. 

Και  αντίστοιχα  τα  δασικά  έργα.  11  έργα  στην  Ανατολική

Μακεδονία-Θράκη, 9 εκατομμύρια. Το αντίστοιχο ιστόγραμμα. 

Η  Κεντρική  Μακεδονία  24  έργα,  περίπου  29  εκατομμύρια.

Πάλι  εδώ  βλέπουμε  την  Περιφερειακή  Ενότητα  Θεσσαλονίκης,  την

είδαμε  και  σε  άλλη  διαφάνεια.  Δείχνει  δηλαδή  ότι  μάλλον  στην

Περιφερειακή  Ενότητα  Θεσσαλονίκης,  στην  Περιφέρεια  αυτή,  οι

φορείς έχουν μεγαλύτερη ετοιμότητα. 

Δυτική  Μακεδονία,  οι  τρεις  Περιφερειακές  Ενότητες,  η

τέταρτη,  η  Καστοριά,  δεν  είχε,  έχουμε  πάλι  έργα,  πάλι  βλέπω  τη

Φλώρινα εδώ μπροστά. 

Το  ρεζουμέ.  72  εκατομμύρια  Ανατολική  Μακεδονία-Θράκη,

αυτή  τη  στιγμή  υλοποιούνται  από  το  Πρόγραμμα  Αγροτικής

Ανάπτυξης. 

Κεντρική  Μακεδονία  180  εκατομμύρια.  Δυτική  Μακεδονία  127

εκατομμύρια.

Νομίζω  πήρατε  μια  εικόνα,  τα  λεφτά  είναι  αρκετά,  που

σημαίνει  ότι  σε  επίπεδο  Τοπικής  Κοινότητας,  Δήμου,  υλοποιούνται

έργα  από  το  Υπουργείο   Αγροτικής  Ανάπτυξης,  χρήσιμα,  πρόκειται

για αγροτικές οδοποιίες και αρδευτικά που έχει  ανάγκη ο τόπος μας

νομίζω, αρκετά εκατομμύρια. 

Ποια  είναι  η  σημαντική  ενημέρωση.  Ακούσαμε  εδώ  από  τους

προηγούμενους  ομιλητές,  το  ΕΣΠΑ λήγει  τέλος  του ’23,  άρα πρέπει

να δώσετε όλη τη βαρύτητα να κλείσετε τα έργα εκείνα. 
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Σε εμάς  θέλουμε  την  αντίστοιχη  βοήθεια  γιατί  μέχρι  τέλος  του

’25 πρέπει να έχουν αποπληρωθεί τα έργα. Τα έργα αυτά δυστυχώς

δεν  μεταφέρονται  στην  επόμενη  προγραμματική  περίοδο,  άρα

πρέπει να τα κλείσουμε τώρα. 

Για  τους  νέους  Δημάρχους  αναφέρομαι  τώρα,  θα  βρείτε  έργα

τα  οποία  αυτή  τη  στιγμή  υλοποιείτε.  Αυτά  που  υλοποιείτε  αυτή  τη

στιγμή  θα  πρέπει  να  τα  τρέξετε,  με  τη  βοήθεια  και  τη  δική  μας,  να

αποπληρωθούν  γρήγορα,  έτσι  ώστε  τον  Οκτώβριο  του  ’25  να

είμαστε  καλά,  να  έχουν  ολοκληρωθεί  όλα  τα  έργα.  Για  να

μπορέσουμε να κλείσουμε το πρόγραμμά μας. 

Η  επόμενη  προγραμματική  περίοδος  είναι  ΣΣΚΑΠ,  έχει

αντίστοιχα  έργα  με  αυτά  που  είδαμε  τώρα.  Δηλαδή  τι;  Αρδευτικά

έργα.  Πού στοχεύουν τα  έργα αυτά;  Στοχεύουν στην αποδοτικότητα

της  χρήσης  νερού,  και  στη  μείωση  απωλειών.  Γιατί  έχω  βάλει

αυτούς  τους  δύο  στόχους;  Γιατί  πάνω σε  αυτούς  τους  δύο  στόχους

εσείς  θα  πρέπει  να  μελετήσετε,  να  σχεδιάσετε  και  να  μελετήσετε

έργα.  Τι  σημαίνει  αυτό;  Αν  δεν  στοχεύουν  τα  έργα  μας  σε  αυτούς

τους δύο στόχους, είναι μη επιλέξιμα τα έργα μας. 

Τι  έργα  μπορούμε  να  κάνουμε;  Ανακαίνιση,  αντικατάσταση

ηλεκτρομηχανολογικού  εξοπλισμού.  Χρήση  ανακυκλώσιμων

υδάτων.  Προμήθεια,  εγκατάσταση  συστημάτων  τηλεμετρίας

γεωργίας ακριβείας.  Έργα ταμίευσης νερού με τα συνοδά έργα.  Δεν

θα κάνουμε  έναν ταμιευτήρα τον οποίο δεν  θα συνδυάσουμε με  ένα

αρδευτικό  δίκτυο,  γιατί  έχουν  συμβεί  παλιότερα  και  αυτά.  Ή  αν

έχουμε  στην  περιοχή   μας,  που  υπάρχουν  ανά  την  Ελλάδα,

ταμιευτήρες  που  αυτή  τη  στιγμή  δεν  είναι  συνδεδεμένοι  με  κάποιο

αρδευτικό,  θα  υπάρχει  στην  πρόσκληση  που  θα  βγει,  τι ;

Προτεραιότητα σε αυτά τα έργα.  Να τα συνδέσουμε δηλαδή με έναν

αγωγό  διασύνδεσης  με  ένα  αρδευτικό  δίκτυο,  ή  να  κάνουμε  ένα

αρδευτικό  δίκτυο.  Έργα  τεχνητού  εμπλουτισμού,  έργα

εξοικονόμησης ενέργειας. 
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Ποια  είναι  τα  ιδιαίτερα  σημεία  προσοχής;  Πρέπει  να  έχουμε

οριστικές  μελέτες,  και  τις  αντίστοιχες  υποστηρικτικές.  Τα αρδευτικά

έργα  θέλουν  και  υποστηρικτικές  μελέτες.  Ποιες  είναι

υποστηρικτικές;  Μελέτη  δυνητικής  εξοικονόμησης.  Τι  μας  δείχνει;

Πόσο  τοις  εκατό  με  το  έργο  που  θα  κάνω,  έχω  εξοικονόμηση

ύδατος. Σύμφωνα με το πρόγραμμα θα πρέπει αυτή η εξοικονόμηση

να  είναι  τουλάχιστον  20%.  Άρα  να  άλλο  ένα  σημείο  που  πρέπει  να

προσέξουμε.  Αν  το  έργο  μας  δεν  έχει  εξοικονόμηση  ύδατος  20%,

είναι  μη επιλέξιμο.

Ύπαρξη  αδειοδοτήσεων.  Όλα  τα  έργα   αυτά  θέλουν  τις

απαραίτητες αδειοδοτήσεις.  Ποιες  είναι;  Όταν έχουμε ένα αρδευτικό

σύστημα υφιστάμενο,  χρειαζόμαστε άδεια χρήσης νερού.  Για όλα τα

έργα  χρειάζονται  αδειοδοτήσεις  από  τις  Αρχαιολογίες,  τη  Δασική

Υπηρεσία,  και  τη  Διεύθυνση  Υδάτων  αν  πρόκειται  για  ένα

καινούργιο έργο. 

Είναι  κρίμα,  και  φάνηκε και  στην πρόκληση την τελευταία  που

είχαμε,  να  υπάρχει  μια  ώριμη  μελέτη,  ώριμη  εννοώ  σε  τεύχη

δημοπράτησης,  αλλά  να  τις  λείπουν  κάποιες  αδειοδοτήσεις.

Δυστυχώς αυτή η πρόταση δεν μπορεί να πάρει απόφαση ένταξης. 

Άρα ετοιμάζουμε τη μελέτη, και ταυτόχρονα, σε συνεργασία με

την  Τεχνική  Υπηρεσία  και  τον  μελετητή  μας,  παίρνουμε  και  τις

απαραίτητες αδειοδοτήσεις αυτές. 

Ποιος  θα  πει  αν  απαιτείται  μία  αδειοδότηση  από  αυτές  ή  δεν

απαιτείται;  Μόνο  η  αρμόδια  Υπηρεσία  που  εκδίδει  αυτές  τις

αδειοδοτήσεις. 

Και  βέβαια  η  πρότασή  μας  πρέπει  να  είναι…  να  έχει

συμβατότητα με τα σχέδια διαχείρισης λεκάνων απορροής που αυτή

την περίοδο βρίσκονται  σε  αναθεώρηση.  Όταν θα βγει  με το καλό η

πρόσκληση,  όποια  (…)  ισχύουν,  η  πρώτης  αναθεώρησης  ή  η

δεύτερης,  αυτά  και  θα  πρέπει  να  είναι  συμβατά…  συμβατή  η

πρότασή μας. 
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Είπα και  στην αρχή ότι  εσείς  είστε  οι  Δήμοι  και  οι  Περιφέρειες

για  τα  μικρά  έργα  δικαιούχοι  και  το  Υπουργείο  Αγροτικής

Ανάπτυξης για τα μεγάλα. 

Επιδότηση  100%.  Χρηματοδότηση  354  εκατομμύρια  περίπου

είναι  σύμφωνα  με  το  πρόγραμμα.  Ένα  τμήμα  του  προϋπολογισμού

αυτού  θα  πάρουν  τα  μεγάλα   αρδευτικά,  τα  οποία  δεν  μπορούν  να

υλοποιηθούν  σε  μια  προγραμματική,  άρα  αναγκαστικά  θα

μεταφερθούν, και τα υπόλοιπα θα βγουν προσκλήσεις. 

Να  πω  πότε  θα  βγουν  οι  προσκλήσεις.  Σύμφωνα  με  τον

προγραμματισμό που έχει  κάνει  το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης

και  Τροφίμων,  θα  βγει  μια  προδημοσίευση  το  ’24  και  θα

ακολουθήσει πρόσκληση. 

Επίσης,  έργα  αγροτικής  οδοποιίας,  πού  στοχεύουν  τα  έργα

αυτά;  Εύκολη  και  ασφαλή  προσπελασιμότητα  στις  γεωργικές  και

κτηνοτροφικές  εκμεταλλεύσεις.  Τι  θέλουμε  δηλαδή;  Να βοηθήσουμε

τον  κτηνοτρόφο  να  πάει  στον  στάβλο  του,  και  τον  γεωργό  να

μεταφέρει  με  ασφαλή  τρόπο  τα  προϊόντα  του  από  το  χώρο

παραγωγής στο χώρο διαλογής ή διάθεσης. 

Όχι,  δεν  είναι  επιλέξιμες  δράσεις  σύνδεσης  οικισμών.  Εκεί

μπορείτε  να  κάνετε  άλλα  έργα,  από  άλλα  προγράμματα.  Εδώ

θέλουμε συγκεκριμένα έργα, όπως τα περιγράφω. 

Τι  ιδιαιτερότητα  έχει  το  πρόγραμμα  Αγροτικής  Οδοποιίας;

Έχουμε  οπωσδήποτε  ασφαλτόστρωση  ή  τσιμεντόστρωση.  Δεν

έχουμε  δηλαδή  χαλικοστρώσεις,  δεν  επιτρέπονται  οι

χαλικοστρώσεις,  και  αυτό  είναι  ένα  κριτήριο  που  πρέπει  να  δείτε

όταν θα σχεδιάσετε. 

Επιλεξιμότητα.  Θα  πρέπει  να  είναι  εκτός  σχεδίου  περιοχής,

δεν  μπορεί  να  είναι  η  συντήρηση,  δεν  μπορεί  να  είναι  σε  περιοχή

άγριας  πανίδας  και  Natura.  Και  κάτι  καινούργιο,  που  το  έχει  βάλει

τον  όρο  στην  έγκριση  του  προγράμματος  η  Ευρωπαϊκή  Επιτροπή,

θα  υλοποιηθεί  μόνο  σε  ορεινές  περιοχές.  Άρα  πάλι  στο  σχεδιασμό

που  θα  κάνουμε  θα  δούμε  ποιες  περιοχές  στο  Δήμος  μας  είναι
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ορεινές,  και  εκεί  θα  σχεδιάσουμε.  Ορεινές  περιοχές  το  Υπουργείο

Αγροτικής  Ανάπτυξης  και  Τροφίμων  έχει…  κάθε  φορά  εκδίδει  μια

απόφαση  που  ορίζονται  ποιες  περιοχές  είναι  ορεινές,  και

μειονεκτικές.  Αυτές οι  περιοχές ανά την Ελλάδα και  ανά Δήμο,  είναι

στη  διάθεσή  σας,  και  μέσα  στη  σελίδα  που  θα  δείτε,  που  μπορείτε

να  ανατρέξετε,  ή  αν  επικοινωνήσετε  μαζί  μας  και  να  σας  δώσουμε

αναλυτικά  για  την  περιοχή σας αν  δεν  γνωρίζετε,  ποιες  θεωρούνται

ορεινές. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Χ. ΑΠΑΤΣΙΔΗΣ:   Μόνο σε ορεινές περιοχές, ναι. 

Εσείς  είπαμε  ότι  είστε  για  τις  αγροτικές  οδοποιίες,  οι

δικαιούχοι  του  προγράμματος.  100%  επιδότηση,  65  εκατομμύρια  ο

προϋπολογισμός.  

Και  κλείνω με  το  τελευταίο  κομμάτι,  που είναι  αυτό  που  θέλω

να  πω,  το  ακούσατε  και  από  τους  υπόλοιπους,  εγώ  θα  μείνω  λίγο

πιο  πολύ  γιατί  νομίζω  όλα  αυτά  τα  χρόνια  είναι  το  πιο  σημαντικό

για εσάς, τις ενέργειες δηλαδή τις οποίες πρέπει να κάνετε.

Από σήμερα,  δεν είναι  νωρίς,  από σήμερα πρέπει  να καθίσετε

σε  επίπεδο  Τοπικής  Κοινότητας,  Δημοτικής,  Περιφερειακής,  να

σχεδιάσετε.  Τι  σημαίνει  σχεδιάζω; Σημαίνει  βλέπω τις  ανάγκες  μου,

βλέπω την  επιλεξιμότητα,  την  οποία  σας  την  έχω αναλύσει  και  ανά

πάσα  στιγμή  είμαστε  στη  διάθεσή  σας  να  βοηθήσουμε  στο  να

ετοιμάσετε  προτάσεις  δηλαδή που να είναι  επιλέξιμες,  και  σχεδιάζω

για  τα  έργα  που  είναι  προτεραιότητας  για  εμάς,  για  την  περιοχή

μας,  και  όχι  για  τα  έργα  που  όταν  θα  βγει  μια  πρόσκληση,  επειδή

δεν  προλαβαίνω,  το  είπε  και  κάποιος  συνομιλητής,  δεν

προλαβαίνετε  όταν  θα  βγει  μια  πρόσκληση,  να  κάνω ένα  έργο  γιατί

πρέπει  να  απορροφήσω  κάποια  χρήματα.  Δεν  είναι  ο  σκοπός  να

απορροφήσω  τα  χρήματα.  Τα  χρήματα  θα  έρθουν,  αλλά  πρέπει  το

έργο  μας  να  είναι  αυτό  που  θα  δώσει  μεγαλύτερη  προστιθέμενη

αξία στην περιοχή μας. Εκεί  νομίζω ότι  πρέπει  να καταλήξουμε.  Και

αφού  εντοπίσω  αυτά,  μετά  προχωράω  στη  μελέτη.  Μια  Τεχνική
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Υπηρεσία,  αν  ο  Δήμος  έχει  τη  δυνατότητα  αυτή,  μια  καλή  Τεχνική

Υπηρεσία  μπορεί  να  ετοιμάσει  μια  πρόταση.  Αν  δεν  έχει  αυτή  τη

δυνατότητα,  θα  πρέπει  να  βρει  χρηματοδότηση  προκειμένου  να

ετοιμάσει  προτάσεις,  και  νομίζω  εδώ  είναι  ένα  δύσκολο  σημείο,  το

είπε  και  ο  Δήμαρχος  κάποια  στιγμή  σε  ένα  ερώτημα,  το  πού  θα

βρεθούν αυτοί οι πόροι για να ετοιμάσουμε μελέτες.  

Θα σας πω για εμάς,  για το πρόγραμμα, κάτι  που μπορείτε  να

χρησιμοποιήσετε.  Μέσα  στο  πρόγραμμα  που  έχει  εγκριθεί  υπάρχει

και  η  δυνατότητα  πληρωμής  κάποιας  μελέτης.  Μια  ιδιαιτερότητα

όμως, τι  σημαίνει  αυτό;  Σας  είπα πριν από λίγο ότι  θέλουμε ώριμες

μελέτες.  Άρα  ξεκινάει  ένας  Δήμος  και  κάνει  μια  ανάθεση   σύμφωνα

με τη νομοθεσία δημόσιων συμβάσεων, μιας μελέτης.  Και  εδώ θέλει

την  προσοχή.  Να  έχουν  τηρηθεί  δηλαδή  όλες  οι  διαδικασίες.  Όταν

υποβάλλει  την  πρότασή  του  ο  μελετητής,  έχει  βγει,  έχει  πληρωθεί

από  εσάς,  και  έχει  ετοιμάσει  τη  μελέτη.  Αυτή  τη  μελέτη  την

υποβάλλει  όταν  βγει  η  πρόσκλησή  μας.  Εφόσον  εγκριθεί  η  μελέτη

του, μπορεί ως υποέργο να έχει  τη μελέτη αυτήν που είχε δώσει  για

ανάθεση.  Θα  αξιολογηθεί  από  τους  αξιολογητές,  όπως  και  το

κατασκευαστικό,  και  εφόσον έχουν ακολουθηθεί  όλες  οι  διαδικασίες

που  προβλέπονται,  μπορεί  ως  υποέργο  να  πληρωθεί  και  αυτή  η

μελέτη. 

Ωριμάζουμε,  το  είπα,  δεν  θα  μείνω,  με  όλες  τις  απαραίτητες

αδειοδοτήσεις.  Άρα  όταν  θα  βγει  η  πρόσκληση  είμαστε  έτοιμοι  να

υποβάλλουμε την πρότασή μας. 

Και  εδώ  ολοκληρώθηκε  το  κομμάτι  που  αφορά  την

προετοιμασία σας και το σχεδιασμό σας. 

Σε  αυτά  που  είπα  υπάρχουν  ερωτήματα.  Πόσες  περιοχές

πρέπει  να  ετοιμάσουν  μελέτες.  Όσες  θεωρείτε  ότι  μπορείτε  και

έχετε  τη  δυνατότητα  να  τις  χρηματοδοτήσετε  εκείνη  τη  στιγμή,

εννοώ τις μελέτες, θα υποβάλλετε. Δεν υπάρχει κάποιο όριο. 

Πώς θα χρηματοδοτηθούν οι μελέτες. Το είπαμε νομίζω. 
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Θα  καταφέρουμε  να  είμαστε  εντός  προθεσμιών;  Αν

προγραμματίσετε  και  σχεδιάσετε  από  τώρα,  είναι  σίγουρο  ότι  θα

προλάβετε την υποβολή προτάσεων. 

Η  πρόταση  που  θα  υποβάλλουμε  είναι  σίγουρο  ότι  θα

εγκριθεί;  Όχι.  Όλα  τα  προγράμματα  που  ακούτε  είναι

ανταγωνιστικά.  Τι  σημαίνει  αυτό;  Ότι  υπάρχει  βαθμολόγηση  των

προτάσεων. 

Να σας πω βέβαια ότι  στις προσκλήσεις που έχουν βγει  μέχρι

τώρα,  όσες  επιλέξιμες  προτάσεις  ήταν  από  την  αξιολόγηση,

εγκρίθηκαν  όλες.  Βρέθηκαν  τα  αντίστοιχα  κονδύλια,  και  αυτή  τη

στιγμή  οι  παλιότεροι  Δήμαρχοι  και  οι  νέοι  θα  δείτε  ότι  στα  γραφεία

σας  δεν  υπάρχουν  για  αυτά  τα  έργα  μελέτες,  γιατί  έχουν  ενταχθεί

στα  προγράμματα  που  έχουμε  βγάλει,  στις  δύο  προσκλήσεις  τις

τελευταίες που έχουμε βγάλει.  

Θα  υπάρχει  απαραίτητη  χρηματοδότηση;  Εφόσον  ενταχθεί  το

έργο και είμαστε μέσα στην επιλεξιμότητα όπως είδατε μέχρι  το ’29,

βεβαίως και υπάρχει χρηματοδότηση. 

Θα  έχουμε  τα  αναμενόμενα  αποτελέσματα  στην  τοπική

κοινωνία;  Εάν  πάμε  στο  αρχικό  που  είχαμε  σχεδιάσει,  βεβαίως  θα

έχουμε τα μέγιστα δυνατά αποτελέσματα. 

Ολοκληρώνω  λέγοντάς  σας  ότι  η  σελίδα…  δεν  φαίνεται  πολύ

καλά,  της  Υπηρεσίας,  είναι  αγροτική  ανάπτυξη  τελεία  gr.  Μπορείτε

να βρείτε χρήσιμα στοιχεία  στη σελίδα αυτή. 

Βεβαίως  νομίζω  ότι  η  επικοινωνία  η  προσωπική  θα  φέρει

καλύτερα  αποτελέσματα.  Είμαστε  στη  διάθεσή  σας,  εδώ  βλέπετε

όλα  τα  στελέχη  της  Υπηρεσίας  που  ασχολούνται.  Έχουμε

Προϊσταμένη  την  κυρία  Κυρίτση  Ευσταθία.  Εγώ  είμαι  ο  Χρήστος  ο

Απατσίδης,  στεγάζομαι  στην  Περιφέρεια  Δυτικής  Μακεδονίας,  στην

Κοζάνη. 

Είμαστε  στη  διάθεσή  σας  ότι  θέλετε,  να  σας  βοηθήσουμε,

προκειμένου  οι  προτάσεις  που  θα  υποβάλλετε  να  είναι  επιλέξιμες,
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γιατί  εκεί  είναι  νομίζω  το  θέμα,  για  να  διεκδικήσετε  χρήσιμους  και

απαραίτητους συγχρηματοδοτούμενους πόρους. 

Ευχαριστώ πολύ και εύχομαι κάθε επιτυχία στο έργο σας. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Και εμείς ευχαριστούμε. 

Και  κλείνουμε  την  πρώτη  Ενότητα  με  την  τελευταία

εισηγήτρια,  την  κυρία  Κάτια  Αντωνά,  που  είναι  στέλεχος  του

Τμήματος  Αναπτυξιακών  Προγραμμάτων  και  Διαχείρισης  του  ΠΔΕ,

του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Κ. ΑΝΤΩΝΑ:   Καλημέρα  και  από εμένα.  Ευχαριστούμε  πολύ για  την

πρόσκληση. 

Εκπροσωπώ  τη  Διεύθυνση  Οικονομικής  και  Αναπτυξιακής

Πολιτικής του Υπουργείου Εσωτερικών, συγκεκριμένα το Τμήμα που

διαχειρίζεται  τα  αναπτυξιακά  προγράμματα  και  τη  διαχείριση  του

Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσεων. 

Θα  σας  μιλήσω σήμερα  για  τα  τρία  βασικά  προγράμματα  που

διαχειρίζεται η Υπηρεσία μας. 

Ξεκινάμε  πρώτα  από  το  Εθνικό  Πρόγραμμα  Ανάπτυξης,  και

συγκεκριμένα  το  Τομεακό  Πρόγραμμα  Ανάπτυξης  που  έχει

καταρτίσει  και  υλοποιεί  το  Υπουργείο  Εσωτερικών.  Διαρθρώνεται

ουσιαστικά  σε  έξι  αναπτυξιακούς  στόχους.  Ο  προϋπολογισμός  του

είναι  1,1 δις. 

Οι  έξι  στόχοι  ουσιαστικά  στους  οποίους  δομείται  το

πρόγραμμά  μας,  μέσα  σε  αυτούς  εντάσσονται  και  οι  διάφορες

δράσεις και τα έργα. 

Η  πρώτη  είναι  η  έξυπνη  ανάπτυξη,  με  έργα  που  αφορούν

ψηφιακό  μετασχηματισμό,  έρευνα  και  ανάπτυξη.  Ουσιαστικά

βοηθούν  τους  Δήμους  με  δράσεις  για  την  ηλεκτρονική

διακυβέρνηση. 

Ο δεύτερος  στόχος είναι  η πράσινη  ανάπτυξη,  που είναι  και  ο

βασικός  στόχος  του  προγράμματος  υπό  την  έννοια  του

προϋπολογισμού,  ότι  κατέχει  το  90%  του  προϋπολογισμού.

Δεδομένου ότι  εδώ εντάσσονται  όλες οι  δράσεις  και  τα έργα για την

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

205



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

κλιματική  αλλαγή,  που  αφορούν  ουσιαστικά  όλα  τα  έργα  που

προέρχονται  για  την  αποκατάσταση  των  φυσικών  καταστροφών.

Ενδεικτικό  είναι  ότι  ο  αρχικός  προϋπολογισμός  του  Τομεακού  μας

Προγράμματος  ήταν  500  εκατομμύρια  στην  αρχή,  και  με  τις

υπερδεσμεύσεις  φτάσαμε στο 1,1 δις ακριβώς για την αντιμετώπιση

των  φυσικών  καταστροφών,  δηλαδή  το  μισό  ουσιαστικά  Τομεακό

μας  Πρόγραμμα  αφορά  έργα  πρόληψης  και  αποκατάστασης

φυσικών  καταστροφών.  Οπότε  δίνεται  πολύ  μεγάλη  έμφαση  σε

αυτό. 

Ο  επόμενος  στόχος  είναι  η  ανάπτυξη  υποδομών,  για  δίκτυα,

μεταφορές, και εφοδιαστική αλυσίδα.

Έχουμε  έργα  για  την  κοινωνική  ανάπτυξη,  που  αφορούν  την

παιδεία,  τον  αθλητισμό,  την  υγεία,  αθλητικά  δηλαδή  κέντρα,

σχολεία,  και  διάφορα  άλλα.  Μπορείτε  να  τα  δείτε  στο  Τομεακό  μας

Πρόγραμμα  όπως  αναπτύσσεται  μέσα  στην  ιστοσελίδα  μας,

ακριβώς τι  δράσεις αφορούν και μπορούν να ενταχθούν. 

Έχουμε  το  στόχο  που  αφορά  την  εξωστρέφεια,  για  δράσεις

πολιτισμού, τουρισμού. Ουσιαστικά είναι  διάφορες δράσεις και  έργα

που  αφορούν  για  τη  συντήρηση  κτιρίων,  αρχαιολογικών  κτιρίων  ή

πολιτιστικής κληρονομιάς. 

Και  έχουμε  και  το  στόχο  που  αφορά  την  υποστήριξη

προγραμμάτων.  Ουσιαστικά  είναι  η  Τεχνική  Βοήθεια  για  την

υλοποίηση των διαφόρων προγραμμάτων. 

Όσον  αφορά  τώρα  τις  τρεις  Περιφέρειες  που  αναφερόμαστε

εδώ,  η  Περιφέρεια  Κεντρικής  Μακεδονίας  έχει  ενταγμένα  έργα  στο

Τομεακό  μας  Πρόγραμμα  ύψους  45,6  εκατομμυρίων,  και  υπάρχει

αυτή τη στιγμή για το 2023 μιας και μιλήσαμε για το πρόγραμμα των

φυσικών  καταστροφών  του  Υπουργείου,  πρόθεση  χρηματοδότησης

για φυσικές καταστροφές, αυτό αφορά τον προϋπολογισμό μόνο του

2023,  δηλαδή  είναι  κάτι  σαν  πρόσκληση,  αλλά  δεν  είναι  ακριβώς

προσκλήσεις.  Τις  λέμε  πρόθεση χρηματοδότησης γιατί  προέρχονται

από  τους  πίνακες  της  Κεντρικής  Επιτροπής  Κρατικής  Αρωγής  τα
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έργα  τα  οποία  μπορούν  να  χρηματοδοτηθούν  και  οι  δυνητικοί

δικαιούχοι. Για δύο εκατομμύρια ευρώ. 

Στη  Ανατολική  Μακεδονία  και  Θράκη  τα  ενταγμένα  έργα  στο

Τομεακό  μας  Πρόγραμμα  είναι  6,8  εκατομμύρια  ευρώ,  ενώ

αντίστοιχα  για  τις  φυσικές  καταστροφές  βλέπουμε  ότι  είναι  πιο

αυξημένος  ο  προϋπολογισμός λόγω και  των  φυσικών καταστροφών

στον Έβρο φέτος με τις πυρκαγιές. 

Και  τέλος,  στην  Περιφέρεια  Δυτικής  Μακεδονίας  τα  έργα  που

είναι  ενταγμένα   στο  Τομεακό  μας  Πρόγραμμα  είναι  3  εκατομμύρια

ευρώ,  και  για  τις  φυσικές  καταστροφές  έχουμε  βγάλει  πρόθεση

χρηματοδότησης  στις  τέσσερις  προσκλήσεις  που  έχουν  εκδοθεί

εντός του ’23, 3 εκατομμυρίων ευρώ. 

Το Τομεακό μας Πρόγραμμα ουσιαστικά αυτό αναφέρεται  στην

πρώτη προγραμματική  περίοδο από το 2021 ως το  2025,  οπότε  και

η  υλοποίηση  όλων  αυτών  των  έργων  πρέπει  να  έχει  ολοκληρωθεί

μέχρι  τότε.  Και  όταν  λέμε  υλοποίηση,  να  κάνω  μια  διευκρίνιση,

αφορά  την  υλοποίηση  και  του  φυσικού,  αλλά  και  του  οικονομικού

αντικειμένου,  οπότε  γενικότερα  πρέπει  οι  Δήμοι  και  οι  φορείς

δικαιούχοι,  που  έχουν  ενταχθεί,  να  τρέξουν,  όπως  είπε  και  ο

συνάδελφος  πριν  από  το  Υπουργείο  Αγροτικής  Ανάπτυξης,  να

τρέξουν  τα  έργα  ώστε  να  υλοποιηθούν  και  να  ολοκληρωθούν  μέχρι

τέλος του ’25. 

Το  δεύτερο  πρόγραμμα,  βασικό  αναπτυξιακό  πρόγραμμα  που

τρέχει  το  Υπουργείο  μας,  είναι  ο  Φιλόδημος  ΙΙ.  Είναι  ένα

πρόγραμμα  ουσιαστικά  που  ξεκίνησε  το  ’18,  και  είμαστε  σε  φάση

υλοποίησης.  Έχουν  κλείσει  οι  εντάξεις  σήμερα  σε  όλες  τις

προσκλήσεις.  Ο  συνολικός  επίσης  προϋπολογισμός  είναι  στο  ένα

δις,  το  οποίο  σχεδόν  έχει  απορροφηθεί  όλο.  Βρισκόμαστε  αυτή  τη

στιγμή σε φάση εκτέλεσης  στο  59%, δηλαδή ουσιαστικά  έχουν γίνει

πληρωμές περίπου στο  60% του ενός  δις.  Διαρθρώνεται  σε δώδεκα

προσκλήσεις  που  αφορούν  δράσεις,  όπως  αναφέρω  εκεί,  σχολεία,

παιδικές  χαρές,  αθλητικά…  Οι  περισσότεροι  Δήμοι  έχουν  ενταχθεί
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σε  αυτά,  οπότε  τα  γνωρίζετε.  Μελέτες  ύδρευσης,  μελέτες  για

Λιμενικά Ταμεία. 

Δεν  υπάρχει  αυτή  τη  στιγμή  κάποια  ανοιχτή  πρόσκληση.

Απλά…  υλοποιούνται.  Οι  πιο  πολλές  από  αυτές,  κάποιες  από

αυτές,  λήγει  η  υλοποίησή τους  το  2024,  στο  τέλος  του  ’24,  κάποιες

στο 2025. Ούτως ή άλλως και ο Φιλόδημος ΙΙ  κλείνει  το 2025, οπότε

θα πρέπει να έχουν υλοποιηθεί όλες οι δράσεις. 

Υπάρχουν  επίσης  στο  πρόγραμμα  εννιά  αποφάσεις

επιχορηγήσεων, που σημαίνει  ότι  ουσιαστικά δεν ήταν προσκλήσεις

που  έπρεπε  να  καταθέσουν  δικαιολογητικά  και  αιτήματα  οι  Δήμοι

και οι φορείς, οι δικαιούχοι, αλλά ήταν απευθείας η χρηματοδότηση.

Βέβαια  ανάλογα  με  την  επιχορήγηση  χρειάζονταν  κάποιες

συγκεκριμένες  προϋποθέσεις,  ή  να  στείλουν  οι  φορείς  διάφορα

δικαιολογητικά. 

Και  έχουμε  και  29  μεμονωμένα  έργα,  ύψους  σαράντα  τριών

εκατομμυρίων οκτακοσίων χιλιάδων. 

Όσον  αφορά  τώρα  τις  Περιφέρειες  εδώ,  ενταγμένα  έργα  στο

Φιλόδημο  ΙΙ  για  την  Κεντρική  Μακεδονία  ύψους  128  εκατομμυρίων

ευρώ,  για  την  Ανατολική  Μακεδονία  και  Θράκη  54  εκατομμύρια

ευρώ,  και  για  την  Περιφέρεια  Δυτικής  Μακεδονίας  27  εκατομμύρια

ευρώ. 

Θα  ξανά  πω  ότι  και  εδώ  το  στοίχημα  είναι  ουσιαστικά  οι

φορείς  να  επισπεύσουν  λίγο  και  την  υλοποίηση,  ώστε  να

προλάβουμε  και  εμείς  να  λάβουμε  τα  δικαιολογητικά,  να  τα

εξετάσουμε,  και  να  προλάβουμε  να  πληρώσουμε  μέχρι  τη  λήξη των

προσκλήσεων,  που  κάποιες  λήγουν  το  ’24,  έχουν  πάρει  παράταση

αυτές  τις  μέρες  κάποιες  για  τη  λήξη  του  ’24,  αλλά  όλες  σίγουρα,

όπως (…) το πρόγραμμα, λήγουν το ’25.

Και  το  τελευταίο  πρόγραμμα  για  το  οποίο  θα   σας  μιλήσω,

είναι  το  πρόγραμμα  Βελτίωσης  Οδικής  Ασφάλειας,  στο  εθνικό  και

επαρχιακό  δίκτυο.  Εντάσσεται  στο  Ταμείο  Ανάκαμψης.  Ουσιαστικά

αφορά έργα… Και  σε  αυτό  το πρόγραμμα έχουν κλείσει  οι  εντάξεις.
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Έχουν  ενταχθεί  166  δικαιούχοι  φορείς.  Το  ύψος  του

προϋπολογισμού  είχε  φτάσει  σχεδόν  στα  665  εκατομμύρια  ευρώ.

Είναι  12  Περιφέρειες  που έχουν ενταχθεί  με  57  έργα και  154 Δήμοι

με  205 έργα.  Εδώ βλέπετε  τα στοιχεία.  Στην Κεντρική  Μακεδονία  οι

εντάξεις  φτάνουν  τα  εβδομήντα  εκατομμύρια  διακόσια.  Είναι  16

Δήμοι  που  έχουν  ενταχθεί  και  η  Περιφέρεια  Κεντρικής  Μακεδονίας,

που  απορροφά  το  μεγαλύτερο  κομμάτι,  είναι  τα  35  εκατομμύρια

αφορούν  έργα  της  Κεντρικής  Μακεδονίας,  από  τα  εβδομήντα.  Η

Ανατολική  Μακεδονία  και  Θράκη  έχει  19,5  εκατομμύρια  ενταγμένα

έργα  για  την  οδική  ασφάλεια,  επτά  Δήμοι  και  η  ίδια  η  Περιφέρεια

έχει  ενταχθεί.  Και αντίστοιχα η Δυτική Μακεδονία 26,5 εκατομμύρια,

τρεις Δήμοι και η Περιφέρεια που έχει ενταχθεί.  

Και  το  πρόγραμμα  αυτό  λήγει  επίσης,  όπως  και  όλο  το

πρόγραμμα  του  Ταμείου  Ανάκαμψης  λήγει  στο  τέλος  του  ’25.  Εδώ

τα  ορόσημα  είναι  πολύ  συγκεκριμένα.  Θα  πάω  λίγο  πίσω  για  να…

γιατί  είναι  πολύ  σημαντικό,  γιατί  δεν  εξαρτάται  από  το  Υπουργείο

μας  τυχόν  παρατάσεις.  Τα  ορόσημα  αυτά  καθορίζονται  από  τη

Διαχειριστική  Αρχή  του  Ταμείου  Ανάκαμψης,  οπότε  θέλει  λίγο

προσοχή.  Δώσαμε μια τελευταία  παράταση για  την ολοκλήρωση και

την  υπογραφή  των  συμβάσεων,  η  οποία  έληγε  τέλος  Νοεμβρίου.

Έχει  υπογραφεί  αυτές  τις  μέρες,  έχει  πάει  τέλος  Δεκεμβρίου,  αλλά

μάλλον  δεν  θα μπορέσουμε  να  δώσουμε  περαιτέρω παράταση γιατί

πάντα  θέλουμε  τη  σύμφωνη  γνώμη  από  τη  Διαχειριστική  Αρχή  του

Ταμείου  Ανάκαμψης.  Οπότε  όσα  έργα  τυχόν  δεν  προλάβουν  οι

Δήμοι  και  οι  Περιφέρειες  να  υπογράψουν  συμβάσεις,  υπάρχει  ο

κίνδυνος να απενταχθούν. 

Οι  στόχοι  είναι  αυτοί  που  βλέπετε.  Ουσιαστικά  περισσότερο

δίνουν έμφαση τα έργα αυτά στην ασφάλεια,  στα επικίνδυνα σημεία

του  δρόμου.  Είναι  για  τη  δημιουργία  κόμβων,  για  τηλεματική,  για

τέτοιες κυρίως δράσεις που αφορούν το οδικό δίκτυο το αστικό. 

Αυτά από εμένα. Δεν ήθελα ουσιαστικά να δώσω πάρα πολλές

λεπτομέρειες,  γιατί  τα  προγράμματά  μας  μπορείτε  να  τα  βρείτε  και
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μέσα  στην  ιστοσελίδα  μας,  και  το  Τομεακό  κυρίως  πρόγραμμα,  και

με  την  Υπηρεσία  εννοείται,  με  τους  Δήμους  έχουμε  συνεχόμενη

επικοινωνία και συνεργασία. 

Να  πω  σαν…  για  το  μέλλον  ουσιαστικά,  επειδή  το  Τομεακό

μας  Πρόγραμμα  λήγει  το  2025,  ουσιαστικά  από  του  χρόνου  θα

ξεκινήσουμε  έναν προγραμματισμό  για την επόμενη  προγραμματική

περίοδο. Η Υπηρεσία μας έχει  οριστεί  ως Υπηρεσία Διαχείρισης του

Τομεακού  Προγράμματος.  Υποθέτουμε  ότι  θα  είναι  και  για  την

επόμενη  προγραμματική  περίοδο.  Εμείς  καταρτίζουμε  και  το

Τομεακό  Πρόγραμμα.  Ούτως  ή  άλλως  στη  διαδικασία  της

κατάρτισης,  και  για  την  επόμενη  5ετία,  πάντα  υπάρχει,  και  από  τη

νομοθεσία,  αλλά  και  πρακτικά  συμβαίνει,  μια  διαβούλευση  με  τους

Δήμους.  Αποστέλλουμε  και  στην  ΚΕΔΕ,  και  στους  ίδιους  τους

Δήμους,  πριν  την  τελική  κατάρτιση,  γίνεται  μια  διαβούλευση,  για

τους νέους  άξονες,  σε ποιους άξονες  μπορούμε να εντάξουμε έργα,

ανάλογα βέβαια και  με τον προϋπολογισμό που θα μας οριστεί  από

το Υπουργείο Οικονομικών. 

Αυτά  από  εμένα.  Ότι…  δεν  ξέρω,  τυχόν  ερώτηση,  ότι  θέλετε,

και σε συνεργασία με το Υπουργείο από Δευτέρα, στη διάθεσή σας. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε πολύ την κυρία Αντωνά. 

Δ’ ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ

ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΚΑΙ  ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΟΤΑ

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Μπαίνουμε  στη  δεύτερη  Θεματική  Ενότητα  για

σήμερα,  που  έχει  ως  θέμα  την  οργάνωση  και  λειτουργία  των

Οργανισμών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Στο  βήμα  θα  είναι  μαζί  μας  ο  κύριος  Κώστας  Ζαφειρίου,  ο

Προϊστάμενος  Τμήματος  Οικονομικής  Διοίκησης  και

Προϋπολογισμού του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Καλημέρα και από εμένα. 
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Θα πούμε δύο λόγια για τον προϋπολογισμό,  και  σε σχέση με

την κατάργηση των Νομικών Προσώπων. 

Μέχρι  να εφαρμοστεί  το Π.Δ.54/18,  ισχύουν ότι  ξέρουμε μέχρι

σήμερα,  ουσιαστικά  ακολουθούμε  τις  διατάξεις  του  άρθρου  77  το

4172,  όπου  με  μια  Κοινή  Υπουργική  Απόφαση  που  εκδίδεται  κάθε

χρόνο  Οικονομικών  και  Εσωτερικών,  δίνονται  οδηγίες  πώς  θα

καταρτίσετε τον προϋπολογισμό μας, που βασικά είναι  ένα εργαλείο

δημοσιονομικής διαχείρισης και προγραμματισμού. 

Το βασικό  με  αυτή  την απόφαση είναι  ότι  έχει  αναπτυχθεί  μια

μεθοδολογία  τα  τελευταία  δέκα  χρόνια,  έχει  γίνει  πλέον  κτήμα  των

Υπηρεσιών,  και  ουσιαστικά  υπάρχουν  κάποια  όρια  στα  ίδια  έσοδα

που  μπορείτε  να  γράψετε  στον  προϋπολογισμό  σας,  που  θα  τα

δούμε σε λίγο, στις παρακάτω διαφάνειες.  

Εδώ  βλέπουμε  ένα  χρονοδιάγραμμα  για  την  κατάρτιση  των

προϋπολογισμών  των  Δήμων,  ξεκινάμε  δηλαδή  από  το  καλοκαίρι,

από  τον  Ιούνιο  κιόλας.  Όταν  έχουμε  Κοινότητες  πρέπει  να  στείλει

απόφαση  το  Δημοτικό  Συμβούλιο  που  καθορίζει  τα  όρια  του

προϋπολογισμού για την Κοινότητα. 

Εδώ  να  διευκρινίσω  ότι  για  να  γίνει  αυτό  θα  πρέπει  να  έχει

προηγηθεί  και  απόφαση  που  τους  δίνει  παραπάνω  αρμοδιότητες

από  αυτές  τις  γνωμοδοτικές  που  προβλέπονται  στο  νόμο,  στον

Καλλικράτη. 

Κατά  το  ίδιο  διάστημα,  δηλαδή  μέχρι  τις  30/6,  είχαμε  την

Εκτελεστική,  ή  έχουμε  ακόμα  την  Εκτελεστική  Επιτροπή,  και  την

Επιτροπή  Διαβούλευσης,  όπου  ετοιμάζεται  ένα  προσχέδιο  και

στέλνει  στην  Οικονομική  Επιτροπή  μέχρι  20/7.  Βγάζει  απόφαση  η

Οικονομική  Επιτροπή,  το  σχέδιο  δηλαδή  του  προϋπολογισμού,  τον

υποβάλλει  στη  βάση  δεδομένων  που  έχουμε  εμείς  στο  Υπουργείο

Εσωτερικών,  μέχρι  τις  20  Σεπτέμβρη,  προκειμένου  να

γνωμοδοτήσει  το  Παρατηρητήριο,  να  εκδώσει  τη  γνώμη  επί  του

σχεδίου του προϋπολογισμού, που θα συνοδεύει  αυτή την απόφαση

όταν  θα  πάει  στο  Δημοτικό  Συμβούλιο  να  ψηφιστεί,  μέχρι  31/10.
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Μέχρι  31/10  πρέπει  να  έχει  πάει  η  απόφαση  της  Οικονομικής

Επιτροπής με τη γνώμη. Μέχρι τις 15 του Νοέμβρη να ψηφιστεί  από

το  Συμβούλιο,  μέχρι  31/12  να  επικυρωθεί,  στη  συνέχεια  να

ενσωματωθεί  στη  βάση  δεδομένων,  και  να  δημοσιευτεί  και  σε

εφημερίδες, ιστοσελίδες, Διαύγεια και τα λοιπά. 

Όλες  αυτές  οι  προθεσμίες  είναι  ενδεικτικές,  με  βάση το  νόμο,

το  γνωρίζετε  και  εσείς  καλά,  όσοι  ασχολούσασταν  ήδη  με  την

Τοπική Αυτοδιοίκηση ή συμμετείχατε σε Συμβούλια. 

Με  τις  αλλαγές  τώρα  που  έφερε  ο  νόμος  5056,  ουσιαστικά

αυτό  που  γίνεται  είναι  μόνο  ότι  φεύγει  η  Επιτροπή  Διαβούλευσης

και  η  Εκτελεστική  Επιτροπή,  και  η  Οικονομική  Επιτροπή

μετονομάζεται  σε  Δημοτική  Επιτροπή.  Κατά  τα  άλλα  δεν  υπάρχει

καμία άλλη αλλαγή. 

Η  ΚΥΑ  λοιπόν,  που  είναι  η  63726,  που  αναφέρεται  για  τον

προϋπολογισμό  του  έτους  ’24,  θα  παρακαλούσα  να  τη  διαβάσετε,

να  δείτε  μέσα  τις  αρχές  που  θα  πρέπει  να  ισχύουν  για  την

κατάρτιση  του  προϋπολογισμού.  Δίνονται  ειδικότερες  οδηγίες  για

τις  κατανομές  που γίνονται  ανά  δράση και  ποια  είναι  τα  ποσά αυτά

που θα πρέπει να εγγράψετε.  

Και  να  πούμε  ότι  η  απόφαση  αυτή  η  ισχύει  και  για  τους

Δήμους,  και  για  τα  Νομικά  Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου,  όσα  τέλος

πάντων  θα  συνεχίσουν  να  λειτουργούν,  για  τα  ιδρύματα,  και  τους

Συνδέσμους. 

Βλέπουμε  εδώ  πολύ  γρήγορα  περιγραφή  εσόδων,  δαπανών,

πώς  δηλαδή  κατηγοριοποιούνται  τα  έσοδα  και  οι  δαπάνες  στον

προϋπολογισμό  μας.  Τακτικά,  έκτακτα,  έσοδα  ΠΟΕ  και  τα  λοιπά.

Είναι σε ομάδες. 

Η  ταξινόμηση  εσόδων  και  δαπανών  γίνεται  σε  ομάδες,

κατηγορίες,  υποκατηγορίες,  και  σε  είδους.  Οι  αναπτύξεις  που

μπορεί να κάνει  ο Δήμος είναι στον τεταρτοψήφιο. 

Εδώ βλέπουμε τις στήλες των εσόδων και των δαπανών όπως

είναι  ο  προϋπολογισμός.  Υπάρχουν  οι  εκτιμήσεις  για  το  πώς  θα

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

212



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

κλείσει  η  χρονιά  και  ποια…  τα  ποσά  που  θα  πρέπει  να

προβλέψουμε για το επόμενο έτος.

Θα τα δούμε αυτά. Γιατί  σας τα λέω; Θα τα χρησιμοποιήσουμε

λίγο παρακάτω όταν θα πάμε στα Νομικά Πρόσωπα. 

Οι  Υπηρεσίες  που  κατανέμονται  οι  δαπάνες,  έτσι  όπως  είναι

στον  τύπο   του  προϋπολογισμού,  που  καθορίζεται  με  αυτήν  την

Υπουργική, την Κοινή Υπουργική Απόφαση που σας είπα. 

Εδώ  προσέχουμε  μόνο  την  Υπηρεσία  55  που  έχει  προστεθεί

και  που  θα  πρέπει  ότι  έργα  και  δράσεις  έχουμε  από  το  Ταμείο

Ανάκαμψης  και  Ανθεκτικότητας,  οι  εγγραφές  των  πιστώσεων  να

γίνονται  σε  αυτή  την  Υπηρεσία,  για  λόγους  παρακολούθησης  από

εμάς. 

Υπάρχουν  οι  εξήντα…  έως  εξήντα  εννιά  Υπηρεσίες,  που  εδώ

εγγράφονται  έργα και δράσεις που χρηματοδοτούνται από το ΠΔΕ. 

Και  να  δούμε  λίγο  αυτό  που  σας  είπα  προηγουμένως,  τη

μεθοδολογία  που  υπάρχει  σε  αυτή  την  απόφαση  που  δίνει  τις

οδηγίες  για  την  κατάρτιση,  που έχει  να  κάνει  με  τις  ομάδες  εσόδων

ένα και δύο. 

Ουσιαστικά  αυτό  που θα πρέπει  να  μας  μείνει  είναι  ότι  για  να

δω ποιο είναι  το  όριο που μπορώ να εγγράψω στα ποσά των ιδίων

εσόδων,  πηγαίνω  με  βάση  τις  εισπράξεις  που  είχαν  αυτά  τα  έσοδα

τα  δύο  προηγούμενα  χρόνια.  Δηλαδή  αν  κάνω  τώρα  τον

προϋπολογισμό  μου  και  πηγαίνω  με  στοιχεία  Νοεμβρίου  του  ’23,

και  ετοιμάζω  τον  προϋπολογισμό  μου  για  το  ’24,  αυτό  που

ουσιαστικά  κάνω  είναι  να  συγκρίνω  από  τον  Γενάρη  του  ’23  μέχρι

το Νοέμβρη του ’23 τι  έχω εισπράξει  για το συγκεκριμένο έσοδο, το

συγκρίνω με το αντίστοιχο διάστημα του ’22, δηλαδή από το Γενάρη

μέχρι  το  Νοέμβρη  του  ’22,  αν  έχω  πάει  καλύτερα  φέτος  παίρνω

αυτή  τη  θετική  διαφορά και  την  προσθέτω στο κλείσιμο  που είχε  το

’22.  Αν  έχω πάει  χειρότερα,  παίρνω το  κλείσιμο  του  ’22.  Εάν  φύγει

τώρα  η  χρονιά  και  πάω  να  κάνω  τον  προϋπολογισμό  μου  το

Γενάρη,  που  πιστεύω  θα  είναι  πολλοί  Δήμοι  από  εσάς  που  θα  το
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κάνετε  μετά  τη  1/1,  ουσιαστικά  παίρνω  το  καλύτερο  αποτέλεσμα

μεταξύ ’22 και ’23. 

Εδώ  βλέπουμε  ποια  είναι  η  ομάδα  εσόδων  1,  και  από  ποια

έσοδα  απαρτίζεται ουσιαστικά. Δεν θα τα αναφέρω αναλυτικά. 

Η  ομάδα  εσόδων  2  ποια  είναι.  Είναι  ότι  εισπρακτέα  έχω  από

παρελθόντα έτη,  που τα είχα βεβαιώσει  αλλά δεν τα έχω εισπράξει,

έρχονται  και τα αποτυπώνω στον προϋπολογισμό μου. Τα εμφανίζω

στο  σύνολό  τους.  Ο  32  λοιπόν,  που  είναι  τα  εισπρακτέα  υπόλοιπα

από  βεβαιωθέντα  έσοδα  ΠΟΕ,  το  εμφανίζω  το  ποσό  στο  σύνολό

του. 

Αυτό  που  κάνω  όμως  είναι  το  εξής.  Με  την  ίδια  μεθοδολογία

που  είπαμε  προηγουμένως  για  την  ομάδα  εσόδων  1,  έρχομαι  και

βλέπω  από  αυτά  τα  έσοδα  εν  τέλει  τι  μπορώ  να  εισπράξω;  Αυτά

που  δεν  μπορώ  να  εισπράξω,  έρχομαι  και  τα  εμφανίζω  σε  έναν

κωδικό  δαπάνης  πλασματικό,  τις  επισφάλειες  που  λέμε,  τον  85,

ώστε να  μην μπορώ να κάνω αναθέσεις,  όπως καταλαβαίνετε,  γιατί

δεν  θα  έχω  τα  έσοδα  μετά  και  θα  έχω  απλήρωτες  και

ληξιπρόθεσμες υποχρεώσεις. 

Η  ομάδα  εσόδων  3  έχει  να  κάνει  με  τα  δάνεια,  κυρίως,

εισπράξεις  υπέρ  δημοσίου,  τρίτων,  επιστροφές  χρημάτων,  και  το

χρηματικό  υπόλοιπο  που  αναλύεται  σε  επιμέρους  κατηγορίες,  που

δεν είναι ανάγκη να τις δούμε αυτή τη στιγμή. 

Να  κρατήσουμε  μόνο  ότι  για  να  μπορέσω  να  εγγράψω  στον

προϋπολογισμό  μου  ένα  έσοδο  από  δάνειο,  θα  το

χρησιμοποιήσουμε  και  αυτό  λίγο  παρακάτω,  θα  πρέπει  να  υπάρχει

απόφαση από το χρηματοπιστωτικό ίδρυμα ότι θα με δανειοδοτήσει,

και  να  υπάρχει  και  απόφαση πάλι  από το  Δήμο που να  αποδέχεται

τους όρους του δανείου. 

Εδώ  υπάρχουν  πιο  αναλυτικά  αυτό  που  σας  είπα,  ο

υπολογισμός των εσόδων πώς γίνεται. Σας τα είπα προηγουμένως. 
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Αν  διαβάσετε  την  απόφαση,  την  Κοινή  Υπουργική  δηλαδή,

υπάρχει  μέσα πιο αναλυτική  περιγραφή,  υπάρχει  και  παράρτημα με

αριθμητικό παράδειγμα. 

Αυτό  που  θα  πρέπει  να  ξέρουμε  είναι  ότι  εφόσον  κάνουμε

αυτόν  τον  υπολογισμό,  κάνουμε  τις  εγγραφές  στον  προϋπολογισμό

μας,  δεν  μπορώ  να  πειράξω  το  συνολικό  ποσό  της  ομάδας,  αλλά

πότε  μπορώ  να  το  κάνω  και  να  έχω  υπέρβαση  να  γράψω

παραπάνω;  Αν  μέσα  στη  χρήση,  αν  μέσα  στο  ’24  δηλαδή,  πάνε  οι

εισπράξεις  μου  καλύτερα,  και  θα  έρθω  πάλι,  πάλι  με  μια

μεθοδολογία,  πάλι  με  ένα  χρονολογικό  ποσοστό  που  βλέπουμε

εδώ, για να δω τι μπορώ να βάλω ως επιπλέον ποσό. 

Πότε  μπορώ  να  έχω  απόκλιση;  Έχω  απόφαση  τελών.  Αν

πάρω  μια  απόφαση  τελών  να  αυξήσω  τα  τέλη  μου,  πάλι  με  την

εισπραξιμότητα  που  έχει  το  συγκεκριμένο  τέλος  και  με  βάση  τα

στοιχεία  που  προκύπτουν  από  την  προηγούμενη  κλεισμένη

διαχειριστική χρήση, έρχομαι και εμφανίζω πάλι το επιπλέον ποσό. 

Αυτό  θα  το  χρειαστείτε  όσοι  στους  Δήμους  σας  δεν  μπορείτε

να  κλείσετε  τον  προϋπολογισμό  και  κυρίως  τις  ανταποδοτικές

υπηρεσίες,  παρ’  όλο  που  θα  πούμε  μετά  κάποιες  διατάξεις  που

ισχύουν. 

Πρόβλεψη στην ΚΥΑ υπήρχε  όλα τα  χρόνια  έτσι  και  αλλιώς τι

γίνεται  αν  καταργηθεί  ένα  Νομικό  μου  Πρόσωπο,  ή  αν  λύσω  ένα

Νομικό  μου  Πρόσωπο.  Λέγαμε  ότι  δεν  είναι  απόκλιση  να  πάρω  τα

δικά  του  στοιχεία,  να  τα  προσθέσω  στα  δικά  μου,  άρα  δεν  έχω

απόκλιση από την ομάδα εσόδων 1. 

Δεν  έχω  επίσης,  δεν  είναι  απόκλιση,  το  να  γράψω  μικρότερο

ποσό στην ομάδα εσόδων 1 και μεγαλύτερο στις επισφάλειες.  

Η  ψήφιση  του  προϋπολογισμού.  Οι  περισσότεροι  θα  την

ξέρετε.  Οι διατάξεις είναι αυτές που είπαμε, το άρθρο 77 του 4172. 

Πώς  ψηφίζεται  ο  προϋπολογισμός;  Είτε  με  την  πρόταση  που

έχει  κατεβάσει  η  Δημοτική  Αρχή,  η  Οικονομική  δηλαδή  Επιτροπή,
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είτε  οι  εναλλακτικές  προτάσεις  που  μπορεί  να  έχουν  κατατεθεί  είτε

από παρατάξεις, είτε από Συμβούλους. 

Αυτό  που  θα  πρέπει  να  κρατήσουμε  όσον  αφορά  την  ψήφιση

του  προϋπολογισμού,  και  σε  αντιδιαστολή  με  αυτά  που  προφανώς

ειπώθηκαν χθες  με  τα Συμβούλια,  είναι  ότι  για  τον  προϋπολογισμό,

για  την ψήφιση του  προϋπολογισμού,  έγκυρες  θεωρούνται  οι  ψήφοι

που  είναι  υπέρ  συγκεκριμένης  πρότασης.  Λευκές  ψήφοι  δεν

λαμβάνονται  υπόψη  για  τον  υπολογισμό  της  πλειοψηφίας.  Αυτό

ουσιαστικά  σημαίνει  ότι  μπορώ  να  καταλήξω  εντέλει  αν  έχω  μια

πρόταση που έχει  κατεβάσει  η Δημοτική Αρχή, και με πέντε ψήφους

θα  έχω  περάσει  έναν  προϋπολογισμό,  και  μάλιστα  η  απόφαση  θα

θεωρείται ομόφωνη επί των εγκύρως ψηφισάντων. 

Πότε  κατατίθενται  οι  εναλλακτικές.  Κρίθηκε  σκόπιμο  να  μην

μπει  κάποιο  όριο,  άρα  μπορεί  να  κατατεθούν  είτε  όταν  κάνει  το

σχέδιο  η  Οικονομική  Επιτροπή,  ή  όταν  συζητείται  και  ακόμα  στο

Δημοτικό Συμβούλιο ο προϋπολογισμός για να ψηφιστεί.  

Τι  χρειάζεται  να  συνοδεύει  μια  εναλλακτική;  Αιτιολογική

έκθεση,  αυτή  την  κάνει  αυτός  που  κατεβάζει  την  πρόταση,  και

εισήγηση της Υπηρεσίας,  που θα πρέπει  να έρθει  και  να μας πει  αν

με  την  πρόταση  αυτή  ενδεχομένως  έχουμε  υποχρεωτικές  δαπάνες

που  δεν  είναι  στον  προϋπολογισμό,  κακώς  έχουν  πειραχτεί,  δεν

ισοσκελίζουν ανταποδοτικές υπηρεσίες και τα λοιπά. 

Αυτό  που  πρέπει  σε  κάθε  περίπτωση  να  ισχύει  είναι  να

ισχύουν  αυτά  που  έχει  πει  η  Κοινή  Υπουργική  Απόφαση,  και  με

βάση  τα  στοιχεία  των  ομάδων  και  τα  ποσά  των  ομάδων  που…  τα

πλαφόν δηλαδή, που θα έχει δώσει η Οικονομική Υπηρεσία. 

Βλέπουμε,  υπάρχει  και  εγκύκλιος  συγκεκριμένη  από  το  ’19

ήδη,  δεν  νομίζω  να  υπάρχουν  πλέον  ζητήματα  σχετικά  με  τη

διαδικασία  και  τις  εναλλακτικές  προτάσεις.  Οι  περισσότερες

Υπηρεσίες  τα  γνωρίζουν  πάρα  πολύ  καλά,  και  θα  βοηθηθείτε  από

την Οικονομική σας Υπηρεσία. 
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Αυτό που θα πρέπει να προσέξουμε εδώ, αν και δεν είναι  δική

μου αρμοδιότητά,  της  Διεύθυνσής  μας,  τα  οικονομικά,  έχει  να  κάνει

με τα 4ετή Επιχειρησιακά Προγράμματα και  τα ετήσια Προγράμματα

Δράσης.  Αυτά  από  το  νόμο  είναι  υποχρεωτικά  και  θα  πρέπει  να

καταρτίζονται,  και  συνδέονται  με τον προϋπολογισμό,  αν  μπορώ να

εκτελέσω κάποιες δαπάνες ή όχι. 

Αυτό  που θα πρέπει  να  μας  μείνει  από εδώ είναι  τουλάχιστον

κατά  το  πρώτο  έτος  της  δημοτικής  περιόδου,  όταν  έχουμε  εκλογές,

όπως  καλή  ώρα,  και  αναλάβετε  εσείς,  ότι  αρκεί  ο  προϋπολογισμός

και  το  τεχνικό  πρόγραμμα,  τα  οποία  λογίζονται  ως  προσχέδιο  του

ετήσιου  Προγράμματος  Δράσης  μέχρι  να  γίνει  αυτό.  Άρα  θα

λειτουργήσετε  αυτή  τη  στιγμή  με  τον  προϋπολογισμό  και  ένα

τεχνικό πρόγραμμα. 

Τι  γίνεται  με  τα  Νομικά  Πρόσωπα  που  καταργήθηκαν  με  τον

5056.  Ξέρουμε  όλοι  ότι  από  1/1  δεν  θα  υπάρχουν  τα  Νομικά

Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου,  πλην  των  Δημοτικών  Λιμενικών

Ταμείων.  Από  30/6  οι  Σχολικές  Επιτροπές,  εκτός  αν  κάνει  αίτηση

κάποιος  Δήμος  που  έχει  πάνω  από  100  σχολικές  μονάδες

Πρωτοβάθμιας,  Δευτεροβάθμιας,  και  με  απόφαση  του

Αποκεντρωμένου  εξαιρεθεί  από  την  κατάργηση.  Όπως  και  οι

Κοινωφελείς  Επιχειρήσεις,  πλην  των  Δημοτικών  Περιφερειακών

Θεάτρων. 

Ξέραμε  ότι  υπήρχε  προθεσμία  μέχρι  τις  15  του  Νοέμβρη  να

υποβληθούν  αιτήσεις  από εσάς,  από τους  Δήμους,  προκειμένου  να

εξαιρεθούν  κάποια  Νομικά  Πρόσωπα  και  Επιχειρήσεις.  Αυτά  έχουν

γίνει,  έχει  εκδοθεί  και  η  απόφαση  του  Υπουργού.  Ουσιαστικά  αυτοί

που  εξαιρούνται  αυτή  τη  στιγμή  είναι  16  στο  σύνολο  Νομικά

Πρόσωπα και Επιχειρήσεις. 

Τι  λέγαμε με τις  οδηγίες που είχαν δοθεί  και από την εγκύκλιο

που αφορούσε τις Αυτοδιοικητικές Εκλογές; Λέγαμε ότι  η διαδικασία

ψήφισης, κατάρτισης και ψήφισης του προϋπολογισμού συνεχίζεται,

άσχετα  αν  είναι  προεκλογική  περίοδος,  μετεκλογική  περίοδος,  και
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πριν  την  ανάληψη  των  νέων  Δημοτικών  Αρχών.  Οι  διαδικασίες

συνεχίζονται  κανονικά.  Και  σημαίνει  ότι  αυτό  το  διάστημα  θα

μπορούσα  να  πάρω  έτσι  και  αλλιώς  και  απόφαση  για  τα  τέλη  μου,

και θα μπορούσα να ψηφίσω και ένα τεχνικό πρόγραμμα. 

Αυτό που εσείς  μπορείτε  να  κάνετε  όπως και  να  έχει,  όταν θα

αναλάβετε  από  1/1,  είναι  ότι  μπορείτε  να  αναμορφώσετε  και  τον

προϋπολογισμό που έχει  ψηφιστεί,  και την απόφαση των τελών,  και

το  τεχνικό πρόγραμμα. 

Με την κοινοποίηση επίσης της εγκυκλίου που κάναμε για την

υποβολή  των  σχεδίων,  είχαμε  πει  ότι  πρέπει  στο  σχέδιο  του

προϋπολογισμού αυτή  τη  στιγμή να  έχουν ενσωματωθεί  τα  στοιχεία

των  Νομικών  Προσώπων  που  καταργούνται.  Πώς  θα  μπορούσε  να

το δουλέψει αυτό η Υπηρεσία; Μόνο με συνεργασία της Οικονομικής

Υπηρεσίας του Δήμου και της αντίστοιχης του Νομικού Προσώπου ή

της  Επιχείρησης που καταργείται,  ή  όποιος  υπάλληλος  από αυτούς

τέλος  πάντων  τρέχει  αυτά  τα  θέματα,  ώστε  να  μπορέσουν  να

αποτυπωθούν  όλα  τα  έσοδα,  τα  έξοδα,  και  το  ταμειακό  υπόλοιπο

των  Νομικών  Προσώπων.  Πάντα  σε  συνεργασία  με  την  Οικονομική

Υπηρεσία. 

Το  ίδιο  ισχύει  και  εκεί  που  έχουμε,  που  προβλέπεται  από  το

νόμο  Επιτροπή  Καταγραφής  και  Απογραφής,  ή  και  κατανομής  της

περιουσίας  κάποιων  Νομικών  Προσώπων  για  τους  Δήμους  που

ήταν  διασπασμένοι,  ουσιαστικά  μόνο  με  συνεργασία  των

Υπηρεσιών  μπορεί  να  βγει  ποια  στοιχεία  θα  πρέπει  να

αποτυπωθούν. 

Ουσιαστικά  αυτό  σημαίνει  ότι  πρέπει  να  βάλω το  Νομικό  μου

Πρόσωπο  άτυπα  να  κάνει  ένα  σχέδιο  προϋπολογισμού,  και  από

αυτό  να  πάρω  τα  στοιχεία  που  θα  ενσωματώσω  στον

προϋπολογισμό του Δήμου. 

Για  την  ομάδα  εσόδων  1,  το  είπαμε  και  προηγουμένως,  ότι

δεν είναι απόκλιση να βάλω παραπάνω. 
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Μια  συχνή  ερώτηση  και  απάντηση  που  έχει  αναρτηθεί  στο

Υπουργείου,  που  είναι  καλό  να  τα  παρακολουθείτε  και  εσείς  αυτά,

τις  συχνές  ερωτήσεις,  απαντήσεις,  όσον  αφορά  τον

προϋπολογισμό,  γιατί  δίνει  σημαντικά  στοιχεία  για  την  κατάρτιση,

και  έχει  να  κάνει  και  με  το  πώς  θα  συνεργαστείτε  και  με  τις

Υπηρεσίες σας, για να καταλαβαίνετε και εσείς. 

Εδώ,  θα  πρέπει  να  μείνουμε  εδώ.  Προβλέπεται  στο  νόμο,

δίνει  τη  δυνατότητα  και  δύο  εναλλακτικές,  το  πώς  θα  τρέξω  αυτές

τις  αρμοδιότητες,  πώς  θα  ασκήσω  αυτές  τις  αρμοδιότητες  από  1/1

ως Δήμος όταν θα έχω καταργημένα τα Νομικά μου Πρόσωπα. 

Έρχεται  λοιπόν  ο  νόμος  και  μου  λέει  θα  το  κάνω  είτε  με  τις

υφιστάμενες  οργανικές  μονάδες  του  Δήμου,  ουσιαστικά  αυτό  που

είδαμε  προηγουμένως  στη  διαφάνεια  με  τις  Υπηρεσίες,  ότι  θα  πάω

να  το  ρίξω  ας  πούμε  στην  Κοινωνική  Υπηρεσία,  κάποια

δραστηριότητα  που  ασκούσε  ένα  Νομικό  μου  Πρόσωπο,  είτε  μου

λέει  ο  νόμος  με  οργανικές  (…)  των  καταργούμενων  Νομικών

Προσώπων,  που τις  κρατώ αυτοτελείς  και  τις  κρεμάω κάτω από τον

Δήμαρχο ή Αντιδήμαρχο, ή έναν Αντιδήμαρχο. 

Αυτό  που  θα  σας  πω  εγώ  από  τα  οικονομικά  της  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης  και  που  λέμε  πάντα,  είναι  το  εξής.  Δεν  μπορώ  να

έχω  έναν  που  ασκούσε  την  οικονομική  λειτουργία  του  Νομικού

Προσώπου,  έκανε  ας  πούμε  εκκαθάριση,  ενταλματοποίηση

δαπανών στο Νομικό Πρόσωπο, τώρα έρχεται στο Δήμο και είναι  σε

μια  ανεξάρτητη  και  αυτοτελή  μονάδα,  οργανική  μονάδα  κάτω  από

έναν  Αντιδήμαρχο,  αλλά  από  την  άλλη  έχω  την  Οικονομική

Υπηρεσία του Δήμου και τον ΠΟΥ. 

Αυτό  που  λέμε  εμείς  είναι  ότι  οι  υποστηρικτικές  ουσιαστικά

υπηρεσίες,  όπως είναι  τα  οικονομικά  ή  τα  διοικητικά,  θα  πρέπει  τα

άτομα  που  ασχολούνται  με  αυτά  τα  αντικείμενα  κατά  την  άποψη τη

δική  μας  πάντα,  να  έρθω και  να  τα  πάω στις  αντίστοιχες  οργανικές

μονάδες  του  Δήμου,  να  ενισχύσω  δηλαδή  την  Οικονομική  μου
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Υπηρεσία  με  αυτόν  που  έτρεχε  τα  οικονομικά  στο  Νομικό  μου

Πρόσωπο, ή τη διοίκηση, ή ότι άλλο αντίστοιχο. 

Ένα σοβαρό θέμα είναι  η  μισθοδοσία.  Για τη μισθοδοσία αυτό

που  έχει  αποφασιστεί,  θα  σας  έχει  έρθει  ήδη  στο  Δήμο  και  ένα

έγγραφο  που  στείλαμε  χθες.  Αυτό  που  αποφασίστηκε  λοιπόν  είναι

για  τους  υπαλλήλους  των  Νομικών  Προσώπων  που

προπληρώνονται,  τις  διαδικασίες  θα  τις  κάνει  το  Νομικό  Πρόσωπο

αυτή  τη  στιγμή  γιατί  ακόμα  υφίσταται.  Άρα ότι  στοιχείο… τα  αρχεία

μάλλον  που  πρέπει  να  σταλούν  στην  ΕΑΠ,  για  να  γίνει  η  πρώτη

πληρωμή  27  Δεκέμβρη  και  13  Γενάρη,  τα  στέλνει  το  Νομικό

Πρόσωπο.  Στη  συνέχεια  αυτοί  που  πληρώνονται  απολογιστικά  θα

αναλάβει ο Δήμος από 1/1 και θα κάνει  τις πληρωμές. 

Γιατί  τα  λέμε  σε  εσάς  τους  αιρετούς  αυτό  εδώ;  Γιατί  υπάρχει

μια  πρόβλεψη  στον  5056,  τη  βλέπουμε  εδώ  στο  άρθρο  27

παράγραφος  3,  που  μου  λέει  ότι  τα  ταμειακά  υπόλοιπα  και

υπόλοιπα  τραπεζικών  λογαριασμών  των  καταργούμενων  Νομικών

Προσώπων  μεταφέρονται  με  απόφαση  Δημοτικής  Επιτροπής  στο

Δήμο και κλείνουν και οι λογαριασμοί. 

Αυτό λοιπόν που εμείς  λέμε αυτή τη στιγμή είναι  το  εξής.  Ναι,

έτσι  θα  γίνει,  εφόσον  ομαλοποιηθεί  η  κατάσταση με  τη  μισθοδοσία,

γιατί  όλα  τα  αρχεία  που  έχουν  ανέβει  στην  ΕΑΠ  και  θα  ανέβουν,

κουμπώνουν,  συνδέονται  με  έναν  τραπεζικό  λογαριασμό  που  έχει

μέσα  τις  πιστώσεις,  το  χρήμα,  προκειμένου  να  καταβληθούν  οι

μισθοί των υπαλλήλων. 

Μια  αναφορά  για  τις  συμβάσεις.  Έχει  προκύψει  από ερώτημα

που  έγινε  από  Δήμο  και  απάντηση  των  αρμόδιων  Τεχνικών

Υπηρεσιών,  του  Τμήματος  Τεχνικών  Υπηρεσιών  του  Υπουργείου

μας.  Τι  μένει  από  αυτή  την  απάντηση.  Ότι  αν  έχω  ενεργές

συμβάσεις  που  τις  τρέχει  το  Νομικό  Πρόσωπο,  και  δεν  έχουν

ολοκληρωθεί  μέχρι  31/12,  εγώ  ως  καθολικός  διάδοχος  πρέπει  να

συνεχίσω και  να τις  εκτελέσω. Πότε δεν θα το κάνω αυτό; Μόνο εάν

πληρούνται  οι  προϋποθέσεις  του  202  του  4412,  προκειμένου  να
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λυθεί  η  σύμβαση,  που  δεν  νομίζω  ότι  θα  βρείτε  ουσιαστικά  τέτοιες

περιπτώσεις. 

Αναφέρω  τι  παράδειγμα  και  τι  ερώτηση  αφορούσε.  Ήταν

Νομικό  Πρόσωπο που  είχε  αναθέσει  το  διπλογραφικό  σε  εξωτερικό

συνεργάτη,  και  δεν  έχει  λήξει,  ούτε  θα  λήξει  μέχρι  31/12.  Ήρθε

λοιπόν  ο  Δήμος  και  είπε  ωραία,  εγώ  έχω  λογιστή  στο  Δήμο,  δεν

χρειάζομαι  κάτι  για  το  διπλογραφικό,  έχω  μια  σύμβαση  ενεργή,  τι

κάνω;  Η  απάντηση  λοιπόν  που  δόθηκε  ήταν  ότι  συνεχίζεις  τη

σύμβαση μέχρι να ολοκληρωθεί. 

Σε  αυτό  το  άρθρο  θα  πρέπει,  και  σε  αυτή  τη  διαφάνεια  θα

πρέπει  να  δώσετε  προσοχή,  γιατί  πιστεύω  ότι  θα  βρεθείτε  πολλοί

στη  θέση  να  το  χρησιμοποιήσετε.  Είναι  το  άρθρο  160  του  Κώδικα,

που μιλάει  για τη διάρκεια ισχύος του προϋπολογισμού. Κάναμε και

μια προσθήκη με τον 5056, που είναι η περίπτωση γ’. 

Ας  πούμε  τι  λέει  το  160  από  την  αρχή.  Ότι  αν  δεν  έχω

επικυρωμένο  προϋπολογισμό  1/1,  πώς  λειτουργώ;  Λειτουργώ  με

αυτό το άρθρο,  και  με  βάση τον  προϋπολογισμό του προηγούμενου

έτους,  δηλαδή  του  ’23,  έρχομαι  και  κάνω  δαπάνες,  όχι  μόνο

πληρώνω, και  διενεργώ, και  πληρώνω δαπάνες,  ποιες  δαπάνες;  Τις

υποχρεωτικές  που  λέει  το  άρθρο  158  του  Κώδικα  παράγραφος  1.

Είναι  πάρα  πολλές  δαπάνες  και  λειτουργείτε  αξιοπρεπώς  μέχρι  να

επικυρώσετε,  μέχρι να έχετε προϋπολογισμό για το ’24.

Πέρα  από  τις  υποχρεωτικές  κάνω  δαπάνες  που  γίνονται  για

ειδικούς σκοπούς,  αλλά κάνω και  δαπάνες  που έχουν να  κάνουν με

την  άσκηση  αρμοδιοτήτων  των  Νομικών  μου  Προσώπων  που

καταργήθηκαν.  Πώς  λοιπόν  θα  κάνω  δαπάνες  για  το  Νομικό  μου

Πρόσωπο  το  Γενάρη  αν  δεν  έχω  προϋπολογισμό;  Αυτό  που  λέμε

εμείς  είναι  ότι  θα  πάω  να  πάρω  τον  προϋπολογισμό  του  Νομικού

μου  Προσώπου  που  έχει  λήξει,  του  ’23  δηλαδή,  και  εφόσον

υπάρχουν  μέσα  εγγραφές  πιστώσεων  στους  συγκεκριμένους  ΚΑΕ,

αυτές  τις  δαπάνες,  και  τα  έσοδα,  αλλά  για  τις  δαπάνες   είναι  το

θέμα  τώρα,  αυτές  τις  δαπάνες  μπορώ και  να  τις  διενεργήσω και  να
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τις  πληρώσω.  Διενεργώ  σημαίνει  όχι  μόνο  πληρώνω  αυτά  που  μου

έρχονται  από  το  παρελθόν,  μου  ήρθαν  τιμολόγια  να  τα  πληρώσω

επειδή  είναι  υποχρεωτική  δαπάνη  και  απορρέει  από  συμβάσεις,

αλλά αν χρειαστεί  και μια διαδικασία που πρέπει  να ξεκινήσει  τώρα,

θα την ξεκινήσω τώρα. 

Βέβαια  θα  μπορούσαν  και  τα  Νομικά  Πρόσωπα  αυτή  τη

στιγμή,  αν  πρέπει  αρχές  Γενάρη  να  έχει  (…)  μια  σύμβαση

προκειμένου  να  ανατεθούν  κάποιες  εργασίες  σε  εργολάβο,  σε

προμηθευτή,  οτιδήποτε,  θα  μπορούσε  να  κάνει  τη  διαδικασία  τώρα

και  να  έρθει  ως  καθολικός  διάδοχος  ο  Δήμος  1/1  να  το  βρει  και  να

το συνεχίσει.  

Πριν  σας  ευχαριστήσω,  θα  ήθελα  να  πω  το  εξής.  Υπάρχουν

ζητήματα…  και  αν  υπάρχουν  μάλλον  με  την  ισοσκέλιση  του

προϋπολογισμού σας, που θα τα δείτε αφού περάσει όλο αυτό τώρα

με  την  καταστατική  θέση  τι  κάνουμε,  τις  Δημαιρεσίες  και  τα  λοιπά.

Όταν  θα  κάτσετε  να  δουλέψετε  τον  προϋπολογισμό,  ενδεχομένως

να  δείτε  ότι  αυτός  δεν  ισοσκελίζει.  Εάν  δεν  ισοσκελίζει  λοιπόν,

υπάρχουν  σημαντικοί  μηχανισμοί  και  νομοθετήματα  που  έχουμε

περάσει.  Στον  5056  έχουμε  περάσει  διάταξη  που  λέμε  μέσα  ότι  οι

διατάξεις  του  4915 του  ’22  ισχύουν  και  για  τους  προϋπολογισμούς ,

όπως  και  του  4917  το  άρθρο  τριακοστό.  Τι  έλεγαν  αυτά  με  λίγα

λόγια που ήδη θα τα ξέρετε;  Ότι  μπορώ να πάρω τη ΣΑΤΑ, την ΚΑΠ

επενδυτικών  δαπανών  των  Δήμων,  την  πρώην  ΣΑΤΑ,  και  από

ανανεώσιμες πηγές ενέργειας,  τα έσοδα αυτά, και  να τα διαθέσω σε

λειτουργικά,  αν  δεν  μπορώ  να  ισοσκελίσω.  Ότι  μπορώ  να  πάρω

από  ανειδίκευτα  έσοδα  και  να  καλύψω  τις  δαπάνες  των

ανταποδοτικών  υπηρεσιών  προκειμένου  να  ισοσκελίσω,  και  τη

ΣΑΤΑ και τις ΑΠΕ. 

Υπήρχε  η  τρίτη  παράγραφος,  που είναι  πάγια,  που  μας  έλεγε

ουσιαστικά ότι θα πρέπει να έρθω σε διακανονισμό με πιστωτές μου

για  να  εγγράψω  μικρότερα  ποσά  στον  προϋπολογισμό  του  ’24  αν

δεν μπορώ να ισοσκελίσω. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

222



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

Υπάρχουν  τα  δάνεια  ισοσκέλισης.  Υπάρχει  ο  εσωτερικός

δανεισμός. Υπάρχουν δηλαδή ένα σωρό μηχανισμοί,  που θα πρέπει

να  κάτσουμε  και  να  κάτσετε  να  τα  βρούμε  εάν  έχετε  δυσκολία  στην

ισοσκέλιση.  Βλέπετε  τηλέφωνα,  βλέπετε  το  e mail  του  Τμήματος,

οπότε μπορείτε να κάνετε οποιοδήποτε ερώτημα και να απαντηθεί. 

Κατά  τα  άλλα  σας  ευχαριστώ  για  την  προσοχή  σας  και

εύχομαι επιτυχία στο έργο σας. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Αν έχουμε κάποιες ερωτήσεις. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   …(εκτός  μικροφώνου)… γιατί  έχετε  προδικάσει  ότι  δεν

θα είναι ισοσκελισμένος ο προϋπολογισμός. 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Όχι, το ανέφερα ότι δεν θα είναι… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Συγγνώμη  λίγο.  Βλέπουμε  όλοι  μας,  πρώτον,  δεν  έχει

ψηφίσει  κανένας  προϋπολογισμό,  γιατί  την  πρώτη  μόλις  του

Δεκέμβρη  είπαμε  ποια  θα  είναι  τα  Νομικά  Πρόσωπα  που  θα

απορροφήσουμε.  Άρα  δεν  θα  μπορούσαμε  να  ψηφίσουμε  είτε  έτσι,

είτε αλλιώς, τον προϋπολογισμό. 

Δεύτερον.  Ο  προϋπολογισμός  της  χρήσης  του  ’24  θα  έχει  το

τέλος  ταφής,  ένα  υπέρογκο  τέλος,  και  θα  έχει  και  10% αύξηση  στο

μισθολογικό κόστος. 

Είπατε  κάποια  στιγμή  στη  ροή  του  λόγου  σας,  ότι  θα

μπορέσουμε  οι  νέες  Διοικήσεις,  όποιες  είναι  από  την  1/1/24,  να

αναμορφώσει  τα  δημοτικά  τέλη.  Αυτό  δεν  μπορούσαμε  να  το

κάνουμε,  και  κατά τη γνώμη μου δεν μπορούμε να το κάνουμε,  γιατί

όποιον  προϋπολογισμό  ψηφίσουμε  δεν  θα  τον  εγκρίνει  μόνο

ισοσκελισμένο  το  Παρατηρητήριο,  που  θα  τον  εγκρίνει  γιατί  θα

αναγνωρίζει  αυτά  τα  θέματα.  Θα  πρέπει  να  τον  εγκρίνει  στη

συνέχεια  για  να  μπει  σε  λειτουργία,  και  η  Αποκεντρωμένη.  Πείτε

μου τώρα εσείς,  ποιος προϋπολογισμός θα είναι  ισοσκελισμένος  το

’24,  αν ψηφιστεί  το  ’23,  έμειναν μόνο άλλες  είκοσι  μέρες  για να  τον

ψηφίσουμε,  έχοντας  το  τέλος  ταφής  και  το  πρόσθετο  κόστος  το

μισθολογικό  το  10%.  Δεν  θα  ψηφιστούν  οι  προϋπολογισμοί  έστω

και  αν  το  Παρατηρητήριο,  έστω  την  ύστατη  στιγμή,  πει  ότι  είναι
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ισοσκελισμένος.  Αυτός  ο  προϋπολογισμός  πρέπει  να  πάει  και  στην

Αποκεντρωμένη  και  να  πάρουμε και  από εκεί  το  Ο.Κ..  Εκτός  και  αν

μας καλείτε και νομιμοποιείται  πλέον να ψηφίσουμε μετά καινούργια

τέλη.  Αυτό  δεν  πρέπει  να  το  λέμε  χαμηλόφωνα,  πρέπει  να  το  λέμε

ευθέως. 

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Λοιπόν,  βάλατε  αρκετά  θέματα.  Δεν  ξέρω  πόσα

σημείωσα.  Θα  απαντήσω  σε  όσα  απαντήσω  και  μετά

συμπληρώνετε. 

Ως  Παρατηρητήριο,  μια  που  είμαι  και  μέλος  του

Παρατηρητηρίου,  όπως  και  ο  Δήμαρχος  που  κάθεται  πίσω  σας.  Η

γνώμη βγαίνει  και στηρίζεται  στα κριτήρια που έχει  η ΚΥΑ. Ωραία; Η

ισοσκέλιση  είναι  ένα  κριτήριο  που  εξετάζεται  έτσι  και  αλλιώς.  Ας

συμπληρώσω  τώρα  εδώ  ότι  η  γνώμη  βγαίνει  μια  φορά.  Δηλαδή  θα

μπορούσα  να  έχω  περάσει  προϋπολογισμό,  να  τον  αναμορφώσω,

να  τον  αλλάξω όλο,  ή  να  πάω με  άλλο  μήνα αναφοράς,  δεν  βγαίνει

δεύτερη γνώμη, είναι η πρώτη που έχει  βγει.  

Το ότι  περιμένατε από 1 η  Δεκέμβρη, να πω καλώς περιμένατε;

Ενδεχομένως  καλώς  περιμένατε;  Αυτό  όμως  που  σας  είχαμε  πει

εμείς  και  σας  είπα  και  με  τα  έγγραφα  και  τις  οδηγίες  που  είχαν

δοθεί,  για  την  υποβολή  των  στοιχείων  στη  βάση,  εμείς  λέγαμε  ότι

βγάλτε  τους  προϋπολογισμούς  σας  και  εντάξτε  τα  Νομικά  σας…

θεωρείστε τα ότι είναι   καταργημένα, και βάλτε τα στοιχεία σας στον

προϋπολογισμό για να εκδώσουμε (…). 

Το  μισθολογικό  κόστος  είναι  ένα  θέμα  έτσι  και  αλλιώς  που

τους  αγγίζει  όλους.  Δεν  ξέρω  ή  δεν  είναι  αρμοδιότητά  μου  αυτή  τη

στιγμή  να  σας  πω  αν  καλύπτει  ή  δεν  καλύπτει  η  όποια

χρηματοδότηση  θα  δοθεί,  η  όποια  παραπάνω  ΚΑΠ  θα  δοθεί,  ή  ότι

περισσέψει από την παρακράτηση που θα γίνει  για το τέλος ταφής. 

Αλλά  μια  που  θίξατε  το  τέλος  ταφής,  θα  σας  πω το  εξής.  Και

θα  δοθεί  και  στη  συνέχεια  οδηγία,  όταν  θα  βγει  μια  απόφαση τώρα

κατανομής  από  τους  ΚΑΠ,  θα  προσθέσουμε…  που  θα  φαίνεται  σε

αυτή  την  απόφαση  και  η  παρακράτηση  που  γίνεται  για  το  τέλος
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ταφής, θα βάλουμε και μια παράγραφο έχουμε πει εμείς από τη δική

μας  Διεύθυνση,  ώστε  να  δούμε  τις  κινήσεις  που  πρέπει  να  γίνουν

σε  επίπεδο  προϋπολογισμού,  συμψηφιστικών  ενταλμάτων  και  τα

λοιπά. 

Αυτό  που  θέλω  να  πω  εγώ  για  το  τέλος  ταφής  είναι  το  εξής.

Στην  ΚΥΑ  του  προϋπολογισμού,  όχι  τώρα,  από  τότε  που

προβλέφθηκε  το  τέλος,  προβλέψαμε  και  δύο  κωδικούς.  Ένας  στα

έσοδα,  ένας  στις  δαπάνες.  Το  ένα  δηλαδή  εισπράττω  τέλος  ταφής,

το  άλλο  αποδίδω.  Αυτό  που  έχουμε  πει  όμως,  με  συχνή  ερώτηση,

για  αυτό  είπα  να  διαβάζετε  και  εσείς  τις  συχνές  ερωτήσεις,  και  θα

σας  απαντήσουμε,  είναι  ότι  τέλος  ταφής  δεν  χρωστάει  ο  Δήμος.

Τέλος ταφής χρωστάει ο Σύνδεσμος, τρέχει… Τέλος ταφής χρωστάει

ο Σύνδεσμος που έχει  τη διαχείριση απορριμμάτων, είναι  αυτός που

πρέπει  να  τα  δώσει  στον  ΕΟΑΝ.  Αυτό  που  θα  έπρεπε  να  γίνει

κανονικά  θα  ήταν  ο  Σύνδεσμος  λοιπόν,  ο  ΦΟΔΣΑ,  όποιος  είναι,  να

σου έχει  ανεβάσει  τις  εισφορές  που όφειλες  ως Δήμος,  να  σου έχει

πει  ότι  επειδή  υπάρχει  επιβάρυνση  του  τέλους  ταφής  θα  δώσεις

αυτό  συν  τόσο  για  το  τέλος  ταφής,  και  εσύ  αυτό  που  χρωστάς  ως

Δήμος  είναι  η  εισφορά  προς  το  Σύνδεσμο.  Πού  θα  τα  έβρισκες;

Κανονικά  με  αύξηση  τελών  εάν  δεν  σου  φτάνουν  από  πουθενά

αλλού.  Και  επειδή  δεν  προχωρείς  στις  αυξήσεις  τελών  ή  οτιδήποτε

άλλο, υπάρχουν αυτές οι  διατάξεις που είπα για την ισοσκέλιση των

ανταποδοτικών,  ότι  μπορώ να  καλύψω από κάπου  αλλού,  και  ήρθε

και  η  κεντρική  διοίκηση,  επειδή  υπήρχε  αυτή  η  κατάσταση,  και  για

να  εξυπηρετήσει,  και  λέει  θα  το  κάνω  από  παρακράτηση  από  τους

ΚΑΠ, θα τα κρατήσω (…) του ’22 για το πρώτο εξάμηνο  του ’23 και

ούτω καθεξής. 

Άρα  θα  δώσουμε  οδηγίες  πώς  θα  γίνει  αυτή  η  αποτύπωση,

αλλά για να κλείσω αυτό με το θέμα του τέλους ταφής, δεν ήταν κάτι

που  το  μάθαμε  τώρα.  Το  ξέρουμε  από τότε  που  ψηφίστηκε,  και  ότι

υπήρχε υποχρέωση και  δέσμευση.  Επίσης κανένας  δεν είπε ότι  δεν
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θα  εισπραχθεί.  Δηλαδή  υπάρχουν  Σύνδεσμοι,  ΦΟΔΣΑ  που  λέμε

εμείς τώρα, οι οποίοι το εισέπραξαν.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Δεν  θυμάμαι  να  αναφερθώ  σε  ονόματα.  Άρα  ήταν

μια ισχύουσα διάταξη,  θα έπρεπε  να  τα  έχω υπολογίσει,  στην  αρχή

πόσο  ήταν,  20  €  ο  τόνος  παραπάνω,  να  το  ξέρω,  και  να  φροντίσω

να τα εισπράξω.  Τώρα,  αν  θα τα εισέπραττα και  θα τα κράταγα στο

ταμείο  μου,  θα  τα  είχα  χρηματικό  υπόλοιπο,  μιλάω σαν  Σύνδεσμος

τώρα,  και  μου  ήρθε  η  κεντρική  διοίκηση  και  μου  λέει  θα  τα  δώσω

εγώ  για  λογαριασμό  των  Δήμων,  είναι  κάτι  άλλο.  Θα  έπρεπε  να  τα

έχω  διατηρήσει  και  ενδεχομένως  να  τα  συμψηφίσει  με  νεότερη

εισφορά που θα έπρεπε  να υπολογίσει  για λογαριασμό σας,  να  σας

πει  κοιτάξτε,  αφού  πληρώθηκε  κατά   αυτόν  τον  τρόπο,  εμείς  όμως

τα  έχουμε  κρατήσει,  τώρα  που  θα  πάω  να  βγάλω  τις  εισφορές,  θα

σου  χρεώσω λιγότερο  γιατί  ήδη  έχω  στο  ταμείο  μου  αυτά  που  είχα

εισπράξει ως τέλος ταφής. Αυτή η ιστορία με το τέλος ταφής. 

Δεν ξέρω αν άφησα κάτι  αναπάντητο. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Μπορεί  να  είναι  αφορμή.  Μπορεί  να  είναι  αφορμή

γιατί  δεν  ξέρω  σε  τι  επίπεδο  είναι  το  ύψος  των  τελών  σας  αυτή  τη

στιγμή. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Εντάξει;  Δηλαδή  όλοι  γνωρίζουμε  την  κατάσταση,

εσείς καλύτερα από εμένα,  και πόσο μάλλον προεκλογικά ή… αν θα

πήγαινε  κάποιος  να  αυξήσει  τα  τέλη  του  για  να  ισοσκελίσει  τις

δαπάνες  των  ανταποδοτικών  του  υπηρεσιών.  Άρα  ξέρουμε  ότι

πολλά  τέλη  ήταν  χαμηλά  έτσι  και  αλλιώς.  Δηλαδή  ακόμα  και  το

τέλος  ταφής  να  μην  ήταν,  δεν  είναι  μυστικό  ότι  δεν  ισοσκέλιζαν  οι

Υπηρεσίες γιατί δεν ανεβάζαμε τα τέλη. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Πώς  το  λέτε  αυτό;  Η  ανταποδοτικότητα  ελέγχεται  από

την  Αποκεντρωμένη.  Πώς  έρχεστε  εσείς  και  μας  λέτε  ότι  είχαμε

χαμηλά τέλη;  Τους  προϋπολογισμούς δεν  τους  κάνουμε  εμείς  όπως
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μας  βολεύει.  Οι  προϋπολογισμοί  μας  μετά  πάνε  στην

Αποκεντρωμένη,  και  ελέγχεται  η  ανταποδοτικότητα.  Αν δεν  υπάρχει

ανταποδοτικότητα  εσόδων  και  εξόδων,  μας  τους  επιστρέφει  πίσω

και λέει βάλτε τέλη. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Από το ’22 ο… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Μιλάει  το άλλο μέλος του Παρατηρητηρίου τώρα. Ο

τρίτος  στην  αίθουσα  είμαι  εγώ  από  τα  μέλη  του  Παρατηρητηρίου.

Και ένα τέταρτο. Το μισό Παρατηρητήριο είναι  εδώ με λίγα λόγια. 

Λοιπόν, από το ’22… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Κ.  ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Για  την  Αποκεντρωμένη.  Θα  σας  πω  λοιπόν.  Είπα

τη  διάταξη,  απλώς  τα  είπα  γρήγορα  χωρίς  να  τα  έχω  περάσει  σε

διαφάνεια.  Ο  4915  είναι  νόμος  του  ’22.  Ο  4917,  που  έλεγε  πάρε

από ανταποδοτικές  υπηρεσίες  έσοδα και  πλήρωσε οτιδήποτε  άλλο,

ακόμα  και  άλλες  ανταποδοτικές,  είναι  του  ’22.  Άρα ’22,  ’23,  και  για

το  ’24  που  ισχύει  πάλι  το  ίδιο,  ελάτε  εσείς  να  μου  πείτε  ποια

ανταποδοτικότητα  θα  ελέγξει  η  Αποκεντρωμένη.  Δεν  υπάρχει

ανταποδοτικότητα  για  να  ελεγχθεί  αυτή  τη  στιγμή.  Και  η  εφαρμογή

αυτών των  διατάξεων  δεν  είναι  σαν  την  άλλη  διάταξη  που  και  αυτή

την  πέρασα  έτσι  στα  γρήγορα,  του  εσωτερικού  δανεισμού.  Υπήρχε

μια  διάταξη  που  μου  έλεγε  ότι  αν  δεν  μπορώ  να  ισοσκελίσω  τις

ανταποδοτικές  μου  υπηρεσίες,  μπορώ  να  τραβήξω  από  κάποια

άλλη Υπηρεσία,  πάλι ανειδίκευτα,  και  μέσα σε μια 5ετία να έρθω να

τα  ξανά  γυρίσω πίσω από  εκεί  που  τα  πήρα.  Οι  διατάξεις  οι  άλλες

που είπα προηγουμένως, δεν προβλέπουν καμία επιστροφή. 

Άρα  ’22,  ’23,  ’24,  καλύπτονται  οι  ανταποδοτικές  υπηρεσίες

από  όπου  να’  ναι,  από  όπου  να’  ναι  υπό  την  έννοια  ότι  δεν  είναι

ειδικευμένα,  έτσι;  Δεν  παίρνω  μια  χρηματοδότηση  για  ένα  έργο,  να

πω θα πάω να καλύψω τις ανταποδοτικές δαπάνες.  Αλλά οτιδήποτε

άλλο το ισοσκελίζω έτσι. 
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Αυτή  λοιπόν  τη  στιγμή  δεν  μπορεί  να  ελεγχθεί  η

ανταποδοτικότητα από την Αποκεντρωμένη Διοίκηση. 

Είπατε  και  κάτι  άλλο  που  δεν  το  απάντησα.  Πώς  θα

εφαρμόσω  το  160,  αυτό  που  λέει  τη  διάρκεια  ισχύος  του

προϋπολογισμό. Δεν περιμένω επικυρωμένο προϋπολογισμό για να

λειτουργήσω, εάν δεν έχω. Μπαίνει… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   …(εκτός  μικροφώνου)…  εμείς  είμαστε  δέσμιοι  της

Υπηρεσίας και του υπολόγου.

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Ναι, δεν είναι κακό… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Εντάξει,  μπορούμε  να  εκτελέσουμε  τον

προϋπολογισμό,  αλλά  επί  της  ουσίας  οι  υπηρεσιακοί  αρνούνται  να

το κάνουν αυτό για να μιλάμε… είμαστε όλοι αυτοδιοικητικοί. 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Συνήθως είμαι  με τους υπηρεσιακούς,  αλλά θα σας

πω  το  εξής.  Θα  σας  πω  το  εξής.  Αυτός  που  δεν  θα  κάνει  άλλες

δαπάνες,  τη μισθοδοσία του θα την πληρωθεί  στις 13 Γενάρη;  Πείτε

μου εσείς ποιος… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Δήμαρχε… 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Πείτε μου ποια Υπηρεσία…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   Εμείς  δεν  είμαστε  για  να  εξυπηρετούμε  τους

υπηρεσιακούς, είμαστε για τους πολίτες. 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Λοιπόν, για να το κλείσουμε αυτό… 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Δεν είναι θέμα εσωτερικής… 

Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Συγγνώμη,  κύριε  Πρόεδρε,  και  το  κλείνω.  Δεν  είναι

καινούργια  η  διάταξη  του  άρθρου  160.  Είναι  από  τον  Κώδικα,

τουλάχιστον  από  τον  τελευταίο  Κώδικα,  είναι  από  το  2006.

Εφαρμόζεται  κάθε  χρόνο  από  πολλούς  Δήμους  και  από  όσους  δεν

έχουν  επικυρωμένο  προϋπολογισμό  1/1  του  έτους.  Αυτό.  Με  ένα

πλασματικό  προϋπολογισμό.  Υπάρχει  και  η  σχετική  εγκύκλιος  που

έχει  βγει και οδηγία. 

Μόνο αυτό. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Να ευχαριστήσουμε τον κύριο Ζαφειρίου. 
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Κ. ΖΑΦΕΙΡΙΟΥ:   Να είστε καλά. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Και  να  πάμε  στη  δεύτερη  εισηγήτρια,  στην  κυρία

Άννα  Παπαδάτου,  που  είναι  η  Προϊσταμένη  του  Τμήματος  Μονίμου

Προσωπικού  της  Διεύθυνσης  Προσωπικού  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης

του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Α.  ΠΑΠΑΔΑΤΟΥ:   Καλημέρα  σας  και  από  εμένα.  Άννα  Παπαδάτου

λέγομαι,  είμαι Προϊσταμένη του Τμήματος Μονίμου Προσωπικού της

Διεύθυνσης  Προσωπικού  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  του  Υπουργείου

Εσωτερικών. 

Θα σας πω για  το  προσωπικό,  πολύ συνοπτικά,  και  ιδίως για

τα  θέματα  που  θα  σας  απασχολήσουν  από  1/1,  που  θα  είναι  η

στελέχωση  των θέσεων ειδικού… του  προσωπικού ειδικών θέσεων,

και  για  την  κατάργηση  των  Νομικών  Προσώπων,  για  τη  μεταφορά

του προσωπικού των κατηργημένων Νομικών Προσώπων στο Δήμο.

Στους  Δήμους  και  στους  ΟΤΑ  Α’  Βαθμού  έχουμε  τακτικό

προσωπικό  που  είναι   μόνιμο  και  ΙΔΑΧ,  έχουμε  τους

συμβασιούχους,  το  έκτακτο  προσωπικό  και  το  εποχικό,  είναι  με

σύμβαση  ιδιωτικού  δικαίου  ορισμένου  χρόνου,  έχουμε  τους

συμβασιούχους  με  μίσθωση  έργου.  Και  έχουμε  και  το  προσωπικό

ειδικών  θέσεων,  βλέπετε  τις  κατηγορίες.  Οι  δικηγόροι  εντάσσονται

στο  προσωπικό  ειδικών  θέσεων,  προσιδιάζουν  όμως  με  αορίστου

χρόνου,  με  τακτικό  προσωπικό,  ανεξάρτητα  αν  δεν  θεωρούνται

προσωπικό. 

Οι  θέσεις  του  προσωπικού  συστήνονται  με  τον  Οργανισμό

Εσωτερικής  Υπηρεσίας,  μονίμου  και  ΙΔΑΧ.  Για  ιδιωτικού  δικαίου

αορίστου  χρόνου  προσωπικό  μπορούμε  να  έχουμε  θέσεις  μόνο  για

κλάδους  και  ειδικότητες  μουσικών  και  ειδικού  επιστημονικού

προσωπικού.  Οι  υπόλοιπες  θέσεις  που  συστήνονται  με  τον

Οργανισμό είναι  μονίμου προσωπικού. 

Και  προβλέπεται  και  ο  αριθμός  των  συμβασιούχων  που

απαιτούνται για να λειτουργήσει ο  Δήμος. 
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Τέλος,  με  τον  Οργανισμό  καθορίζονται  οι  κλάδοι  και  οι

ειδικότητες  του  προσωπικού  που  μπορεί  να  καταλάβει  θέση

ευθύνης στις οργανικές μονάδες. 

Κάθε  έτος  εκδίδεται  από το  Υπουργείο  Εσωτερικών εγκύκλιος

για  τον  προγραμματισμό  των  προσλήψεων,  δηλαδή  τον

προγραμματισμό της πλήρωσης των κενών οργανικών θέσεων. 

Εκδίδεται  συνήθως  το  καλοκαίρι.  Πρέπει  να  είναι  όλοι  οι

Δήμοι  πολύ  καλά  προετοιμασμένοι  και  οι  Υπηρεσίες,  γιατί  είναι

πολύ  μικρή  η  προθεσμία.  Για  να  προγραμματίσετε  τις  προσλήψεις

σας  γίνεται  με  απόφαση  του  Δημοτικού  Συμβουλίου,  με  ιεράρχηση

των  αναγκών.  Δηλώνετε  λοιπόν  σε  μια  πλατφόρμα  που  είναι  στην

απογραφή,  δηλώνετε  τις  θέσεις,  και  παράκλησή μας  είναι  να  δίνετε

μεγάλη  προσοχή  στη  σωστή  υποβολή  των  αιτημάτων.  Πρέπει

οπωσδήποτε…  Γιατί  έχουμε  αντιμετωπίσει  η  αλήθεια  είναι  πολλά

προβλήματα.  Πρέπει  οπωσδήποτε  να  υπάρχουν  αυτές  οι  κενές

οργανικές  θέσεις,  να  είναι  ο  κλάδος  και  η  ειδικότητα  σωστός.  Έχει

γίνει  μια  καλή  δουλειά  με  το  Προεδρικό  Διάταγμα  το  85/22,  για  την

ομαδοποίηση  των  κλαδοειδικοτήτων  του  προσωπικού  σε  όλο  το

Δημόσιο,  συμπεριλαμβανομένων  και  των  ΟΤΑ.  Έχουμε  πλέον

δηλαδή συγκεκριμένους κλάδους και  ειδικότητες.  Υπάρχουν πίνακες

στο  Προεδρικό  Διάταγμα,  και  έχουμε  και  πίνακες  αντιστοίχισης.  Το

προηγούμενο  έτος  έγινε  αντιστοίχιση  των  παλιών  ειδικοτήτων  και

κλάδων  με  τους  νέους.  Είναι  πολύ  συγκεκριμένοι  πλέον  οι  κλάδοι

και  οι  ειδικότητες  που  πρέπει  να  έχουν  οι  θέσεις,  και  πρέπει

οπωσδήποτε  οι  θέσεις  που  θα  αιτηθείτε  να  είναι  ανεβασμένος  στο

ψηφιακό  οργανόγραμμα.  Σωστά,  με  επιμέλεια,  με  μεγάλη  προσοχή.

Το  ψηφιακό  οργανόγραμμα  πρέπει  να  έχεις  τις  θέσεις  και  τα

περιγράμματα.  Είναι  προϋπόθεση  για  να  μπορείτε  να  υποβάλλετε

τα αιτήματά σας. 

Οι  εγκρίσεις  δίνονται  με  το  Υπουργικό  Συμβούλιο  κάθε  έτος

του  Σεπτεμβρίου,  και  συνεχίζεται  βέβαια  η  διαδικασία  με  την

έκδοση  προκήρυξης  από  το  ΑΣΕΠ.  Ή  και  για  κάποιες  κατηγορίες
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προσωπικού  που  εξαιρούνται,  όπως  είναι  ας  πούμε  η  πρόσληψη

δικηγόρων. Για να πάρετε έναν δικηγόρο πρέπει να έχετε θέση στον

Οργανισμό  Εσωτερικής  Υπηρεσίας,  αν  είναι  Προϊστάμενος  Νομικής

Υπηρεσίας  πρέπει  να  υπάρχει  διακριτή  θέση.  Θα  ζητήσετε  την

έγκριση.  Αν  λάβετε,  αν  εγκριθεί  η  θέση,  μετά  τηρείτε  τη  διαδικασία

πρόσληψης  του  Κώδικα  Δικηγόρων,  του  4194/13,  το  άρθρο  43,  με

προκήρυξη  της  θέσης  και  μια  Επιτροπή  η  οποία  επιλέγει  τον

καταλληλότερο. 

Έχουμε  και  μια  δυνατότητα,  αν  δεν  έχετε…  αν  σας  τύχει  κάτι

έκτακτο  εν  μέσω  της  χρονιάς  και  έχει  προηγηθεί,  έχει  κλείσει  ο

προγραμματισμός,  πάντα  μιλάμε  βέβαια  για  την  κάλυψη  παγίων

αναγκών, να ζητήσετε κατά παρέκκλιση της διαδικασίας την έγκριση

θέσεων.  Υπάρχει  μια  συγκεκριμένη  διαδικασία,  δίνεται   με

Υπουργική  Απόφαση,  με  ΚΥΑ,  μπορείτε  να  το  κάνετε  σε  μια  πολύ

ειδική  περίπτωση  όμως,  και  με  ένα  αίτημα  αιτιολογημένο,  ειδικώς

αιτιολογημένο.  Δηλαδή  συνήθως  όταν  στέλνετε  ένα  αίτημα   στο

Υπουργείο  για  προσλήψεις,  να  μην  είναι  αόριστο,  γενικά  έχουμε

ανάγκες,  έχουμε  υποστελέχωση,  έχουμε  συνταξιοδοτήσεις  και  τα

λοιπά. Να είναι  συγκεκριμένο, και με κάποια στοιχεία.  Να μπορούμε

και εμείς στην εισήγησή μας να το στοιχειοθετήσουμε. 

Το  έκτακτο  προσωπικό,  οι  συμβασιούχοι,  έχουν  μπει  στον

ετήσιο προγραμματισμό προσλήψεων,  εκτός βέβαια από το εποχικό

προσωπικό.  Κάποιο  προσωπικό  στους  Δήμους  που  είναι

ολιγόμηνης  διάρκειας  δεν  χρειάζεται  έγκριση,  ναυαγοσώστες,

πυρασφάλεια και τα λοιπά, δεν χρειάζονται έγκριση. 

Επίσης  υπάρχει  προσωπικό  στους  Δήμους,  το  έκτακτο

ανταποδοτικού  χαρακτήρα  ή  με  αντίτιμο  που  λέμε,  ή  λοιπές

αντικαταβολές,  που  εγκρίνεται  με  απόφαση  του  Υπουργού

Εσωτερικών. Εκδίδονται οι εγκύκλιες οι σχετικές. 

Θα χρειαστείτε  έναν Γενικό Γραμματέα στο Δήμο. Έναν Γενικό

Γραμματέα ο οποίος θα υποστηρίξει  στις διοικητικές λειτουργίες,  θα

υποστηρίξει  τον  νέο  Δήμαρχο.  Δεν  χρειάζεται  να  έχετε  θέση  στον
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Οργανισμό  σας,  προβλέπεται  εκ  του  νόμου.  Δεν  υπάρχουν

πληθυσμιακά  κριτήρια,  όλοι  οι  Δήμοι  μπορούν  να  πάρουν  έναν

Γενικό  Γραμματέα,   αρκεί  να  έχουν  βέβαια  την  οικονομική

δυνατότητα.  Οι  αποδοχές  του  έχουν  οριστεί  στο  65%  της

αντιμισθίας  του  οικείου  Δημάρχου,  και  παίρνει  και  την  οικογενειακή

παροχή. 

Οι  Γενικοί  Γραμματείς  διορίζονται.  Δεν  μπορείτε  να  κάνετε

απόσπαση  υπαλλήλου  σε  θέση  Γενικού  Γραμματέα.  Μόνο  με

διορισμό  καλύπτονται  αυτές  οι  θέσεις.  Διορίζονται  και  απολύονται

με  απόφαση του  Δημάρχου,  και  μπορεί  βέβαια  και  ένας  Σύνδεσμος

Δήμων  να  πάρει  Γενικό  Γραμματέα,  και  εκεί  η  απόφαση  διορισμού

βγαίνει  από τον Πρόεδρο του Συνδέσμου. 

Δεν  έχετε  καμία  υποχρέωση  να  προκηρύξετε  τη  θέση  Γενικού

Γραμματέα.  Είναι  στην επιλογή του  Δημάρχου,  ή  του Προέδρου του

Συνδέσμου,  ποιον  θα  επιλέξει  ως  καταλληλότερο  για  να  τον

υποστηρίξει  στο ρόλο του και σε όλες τις λειτουργίες. 

Βεβαίως  ισχύουν  τα  γενικά  προσόντα  και  τα  κωλύματα

πρόσληψης  που  ισχύουν  για  το  μόνιμο  προσωπικό.  Τα  γενικά.  Δεν

μπορείτε να πάρετε κάποιον που έχει  καταδίκη ας πούμε για κάποιο

πλημμέλημα  που  είναι  κώλυμα  και  για  διορισμό  υπαλλήλου.  Θα

πρέπει  να  έχει  εκπληρώσει  τη  στρατιωτική  του  θητεία.  Μιλάμε

γενικά, αυτά είναι στα γενικά προσόντα και κωλύματα. 

Πρέπει  οπωσδήποτε  να  έχει  ένα  πτυχίο,  στην  εποχή  μας,  να

είναι  πανεπιστημιακής  ή  τεχνολογικής  εκπαίδευσης.  Απαιτείται  εκ

του νόμου. 

Επιτρέπεται  ο  διορισμός  ιδιωτών,  μπορείτε  να…  έναν

συνταξιούχο,  δεν  έχετε  τέτοιους  περιορισμούς.  Δύο  είναι  οι

περιορισμοί.  Δεν  μπορείτε  να  πάρετε,  να  διορίσετε  υπάλληλο  του

ίδιου  του  Δήμου  ή  του  ίδιου  του  Συνδέσμου,  και  δεν  μπορείτε  να

διορίσετε  και  συγγενή  εξ  αίματος  ή  εξ  αγχιστείας,  μέχρι  β’  βαθμού,

προς το Δήμαρχο.  Πρώτος βαθμός παιδιά,  γονείς,  δεύτερος βαθμός

εγγόνια, παππούδες και αδέλφια. 
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Οι  αρμοδιότητες  του  Γενικού  Γραμματέα  έχουν  προσδιοριστεί

και  στον  3801/09  στο  άρθρο  38.  Κυρίως  είναι  η  οργάνωση  των

Υπηρεσιών  του  Δήμου,  παρακολουθεί  την  εφαρμογή  των

αποφάσεων του  Δημοτικού  Συμβουλίου  ή  των άλλων Οργάνων από

τις  Υπηρεσίες.  Μπορούν  να  δοθούν  και  άλλες  αρμοδιότητες  στον

Γενικό  Γραμματέα  από  τον  Δήμαρχο.  Μπορεί  να  του  ανατεθεί  η

υπογραφή  εγγράφων,  πιστοποιητικών,  βεβαιώσεων  και  τα  λοιπά,

εκτός  από  χρηματικά  εντάλματα.  Τα  χρηματικά   εντάλματα  ο  νόμος

δεν δίνει  αυτή τη δυνατότητα. 

Και  πάμε στο προσωπικό ειδικών θέσεων,  που είναι  οι  ειδικοί

σύμβουλοι,  επιστημονικοί  συνεργάτες,  ειδικοί  συνεργάτες.  Και  σε

αυτή  την  περίπτωση  δεν  χρειάζεται  να  έχετε  θέση  στον  Οργανισμό

σας.  Προβλέπονται  εκ  του  νόμου,  και  ο  αριθμός  τους  είναι  ίσος  με

τον αριθμό των Αντιδημάρχων του Δήμου, των έμμισθων. Είναι  ίσος

αριθμός. 

Αυτές  οι  θέσεις  νοούνται  ως  ενιαίες,  δεν  υπάρχει  δηλαδή

μεταξύ  τους  διάκριση.  Δεν  θα  σας  πει  κάποιος  ότι  πρέπει  να  έχετε

συγκεκριμένο  αριθμό  συμβούλων  ή  συνεργατών  ή…  Εσείς

αποφασίζετε,  οι  νέοι  αιρετοί  θα  αποφασίσετε  σε  τι  θέση  θέλετε  να

προσλάβετε έναν ιδιώτη για την υποβοήθηση του έργου σας. 

Και  εδώ  έχουμε,  πέρα  από  τις  θέσεις  που  είπαμε  είναι  ίσου

αριθμού  με  τους  Αντιδημάρχους,  έχουμε  και  μια  επιπλέον  θέση

ειδικού  συνεργάτη  για  τους  Δήμους  άνω  των  150.000  κατοίκων,

αλλά  εδώ  πρέπει  να  το  προβλέψετε  στον  Οργανισμό  σας,  τη  θέση

του  αυτή,  το  προβλέπει  ο  νόμος.  Πρέπει  να  προβλεφθεί  και  στον

Οργανισμό Εσωτερικής Υπηρεσίας. 

Προβλέπεται  και  μια  θέση  ειδικού  συνεργάτη  για  τους

Συνδέσμους,  πάλι  με  τον  Οργανισμό  Εσωτερικής  Υπηρεσίας,  με

πληθυσμιακό κριτήριο. 

Και  μία  από  τις  θέσεις  των  ειδικών  συμβούλων,  συνεργατών,

και  τα  λοιπά,  μπορεί  να  καλυφθεί  από  πρώην  Δήμαρχο  ή  από

απόφοιτο Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης με συγκεκριμένη εμπειρία ή

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

233



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

κάποια  εμπειρία  στα  θέματα  της  Αυτοδιοίκησης.  Μόνο  μία  θέση.

Εδώ  δηλαδή  δεν  χρειάζεται,  δεν  απαιτείται  να  έχει  πτυχίο.  Μπορεί

και  να μην έχει  πτυχίο.  Είναι  η μόνη εξαίρεση.  Αλλά τουλάχιστον να

υπάρχουν αυτές  οι  προϋποθέσεις.  Να έχει  κάποια εμπειρία,  να έχει

επιδείξει  ένα  έργο  σχετικό  με  τα  θέματα  της  Αυτοδιοίκησης  και  τα

θέματα με τα οποία θα ασχοληθεί. 

Και  έχει  προβλεφθεί  και  μια  επιπλέον θέση ειδικού συνεργάτη

μόνο,  ειδικού  συνεργάτη,  δημοσιογράφου,  σε  Δήμους  με

περισσότερους  από  20.000  κατοίκους.  Εδώ  προσλαμβάνετε  μόνο

δημοσιογράφο,  και  έχει  και  ειδικές  αποδοχές.  Έχουν  δικές  τους

αποδοχές οι δημοσιογράφοι. 

Και για αυτό το… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Α.  ΠΑΠΑΔΑΤΟΥ:   Οπωσδήποτε. Ναι, το λέει  ρητά, και καλώς μου το

θυμίσατε, πρέπει να είναι… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Α.  ΠΑΠΑΔΑΤΟΥ:   Πάντως  ο  νόμος  λέει  ότι  πρέπει  να  είναι

δημοσιογράφος,  πρέπει  να  είναι  μέλος  Ένωσης  δημοσιογραφικής,

που  να  είναι  μέλος  της  Πανελλήνιας  Ομοσπονδίας  Ενώσεως

Συντακτών. Ορίζεται και από το νόμο. Αν δεν είναι… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Α. ΠΑΠΑΔΑΤΟΥ:   Αλλάζουν οι νόμοι αν… Εισηγηθείτε.  

Λοιπόν,  τα  είπαμε  εν  ολίγοις  αυτά.  Εδώ  για  αυτές  τις  θέσεις

μπορείτε  να  κάνετε  διορισμό,  πρόσληψη,  θα  κάνετε  την  πρόσληψη.

Εδώ απαιτείται  η δημόσια γνωστοποίηση δια του Τύπου, θα βγάλετε

μια  ανακοίνωση,  πέντε  πράγματα  θα  γράψετε,  και  θα  πρέπει  μετά

με την… ο Δήμαρχος όμως αποφασίζει,  κατά την κρίση του επιλέγει

τον  καταλληλότερο,  δεν  δεσμεύεται  από  κάτι  άλλο.  Επιλέγει  τον

καταλληλότερο κατά την κρίση του. 

Βγαίνει  η  απόφαση  του  Δημάρχου  για  την  πρόσληψη,

δημοσιεύεται,  και  ακολουθεί  και  η  υπογραφή  σύμβασης  ορισμένου
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χρόνου,  με  διάρκεια  το  πολύ  μέχρι  όλη τη  διάρκεια  της  θητείας  του

Δημάρχου. 

Έχει  περάσει  μια  διάταξη  και  μπορείτε,  έχετε  το  δικαίωμα  να

διατηρήσετε,  αν  ας  πούμε  είστε… έχετε  εκλεγεί  για  δεύτερη  θητεία,

και  έχετε  το  προσωπικό σας,  τους  συμβούλους  σας,  που θέλετε  να

τους  διατηρήσετε,  μπορείτε  να  το  κάνετε  με  μια  απλή  δήλωση  ότι

επιθυμείτε να τους διατηρήσετε,  η οποία πρέπει να βγει εντός πέντε

ημερών από τη  λήξη της  θητείας  σας.  Και  διατηρείτε  τους  ίδιους,  ή

αν  δεν  τους  διατηρήσετε,  αυτοδικαίως  λήγει  η  σύμβασή  τους,  και

μπορείτε να προσλάβετε άλλους. 

Οι  αποδοχές  τους  ορίζονται  από  το  μισθολόγιο,  έχει  ειδικές

διατάξεις το μισθολόγιο, 4354/15. 

Αρμοδιότητες.  Αυτό  που  είναι  ξεκάθαρο  είναι  ότι  δεν  ασκούν

αποφασιστικές  αρμοδιότητες  σε  καμία  περίπτωση  οι  σύμβουλοι.

Είναι  συμβουλευτικό  το  έργο  τους,  και  οι  συνεργάτες,  και  οι

επιστημονικοί  συνεργάτες,  είναι  συμβουλευτικό  το  έργο  τους  και

απευθύνεται  στον  Δήμαρχο  ή  στα  Όργανα  του  Δήμου,  το  Δημοτικό

Συμβούλιο, μια Επιτροπή. 

Κωλύματα,  ασυμβίβαστα,  εδώ  ισχύουν  τα  κωλύματα  των

μετακλητών  υπαλλήλων  του  δημοσίου.  Αναλόγως  λέει.  Έχουν

ρυθμιστεί αυτά με τον 4622/19. 

Δεν  μπορείτε  να  προσλάβετε  ελεύθερο  επαγγελματία,  και

επίσης  μπορείτε  να  πάρετε  δικηγόρο  για  θέση  συμβούλου,  αλλά

αναστέλλεται  η  δικηγορία  του,  έτσι;  Δεν  μπορεί  να  ασκεί  δικηγορία

παράλληλα.  Μπορεί  όμως  να  δοθεί  εξαίρεση  με  απόφαση  του

Γραμματέα  της  Αποκεντρωμένης  Διοίκησης  σε  αυτές  τις

περιπτώσεις. 

Αυτά  είχα  να  σας  πω  κυρίως  για  το  προσωπικό  ειδικών

θέσεων.  Νομίζω  ότι  υπάρχουν  μετά…  αν  θέλετε  κάτι  να  ρωτήσετε,

υπάρχουν  και  οι  διατάξεις  πιο  αναλυτικές.  Δεν  θα  σας  κουράσω

άλλο. 

ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΕΝΗΜΕΡΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ
ΝΕΟΕΚΛΕΓΕΝΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ 2024 - 2028 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 07 & 08 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 202  3

235



ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΝΩΣΗ ΔΗΜΩΝ ΕΛΛΑΔΑΣ – E.E.T.A.A.

Και  θα  περάσω  κατευθείαν  στην  κατάργηση  των  Νομικών

Προσώπων, των Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου του Δήμου,

και  των Κοινωφελών Επιχειρήσεων,  από την  άποψη της  μεταφοράς

του προσωπικού, που μας ενδιαφέρει εμάς. Έχει εκδοθεί εγκύκλιος.

Αυτό που θα σας πω σίγουρα είναι  ότι  μεταφέρεται  το σύνολο

του  προσωπικού.  Είτε  είναι  μόνιμο,  είτε  είναι  ιδιωτικού  δικαίου

αορίστου  χρόνου,  είτε  είναι  ορισμένου  χρόνου,  είναι  προγράμματα,

είναι  συμβάσεις έργου, αναλαμβάνονται όλες, και οι συμβάσεις, από

το  Δήμο.  Αυτοδικαίως  εκ  του  νόμου  το  προσωπικό  περνάει  στο

Δήμο.  Δηλαδή  όταν  λέμε  αυτοδικαίως  εκ  του  νόμου,  1/1/24  όλοι

αυτοί  οι  υπάλληλοι  υπάγονται  στο  Δήμο.  Όλες  οι  άλλες  ενέργειες

που  πρέπει  να  γίνουν  είναι,  σε  εισαγωγικά,  διαδικαστικού

χαρακτήρα.  Με  το  νόμο  προβλέφθηκε  ότι  και  οι  θέσεις  του

προσωπικού αυτοδικαίως θεωρούνται θέσεις του οικείου Δήμου από

1/1.  Οπότε  θεωρούμε  ότι  δεν  θα  υπάρξει  κανένα  πρόβλημα.  Και  οι

συμβάσεις  συνεχίζονται  από  το  Δήμο  μέχρι  τη  λήξη  τους,  και

μπορούν  και  να  ανανεωθούν  όταν  προβλέπεται,  όταν  υπάρχει…

στις  συμβάσεις  υπάρχουν  δυνατότητα  ανανέωσης  μπορούν  να

ανανεωθούν από το Δήμο πλέον. 

Όπως  προειπώθηκε  και  από  τον  κύριο  Ζαφειρίου,

καταργούνται  τα  Νομικά  Πρόσωπα  Δημοσίου  Δικαίου,  όσα  δεν

έχουν  (…)  δεν  θα  διατηρηθούν.  Οι  Σχολικές  Επιτροπές,  δεν  έχουν

προσωπικό οι  Σχολικές Επιτροπές,  νομίζω ότι  μπορεί  να  υπάρχουν

ένα-δύο  υπάλληλοι,  μπορεί  να  έχουν  συμβάσεις,  αλλά  δεν

αντιμετωπίζουμε  θέμα.  Δεν  νομίζω  ότι  θα  αντιμετωπίσετε  θέμα  με

τις Σχολικές Επιτροπές όσον αφορά τα θέματα του προσωπικού. 

Έχουμε…  εντάξει,  τα  διατηρούμενα  Νομικά  Πρόσωπα  δεν

θίγονται,  ή  όσα  διατηρήθηκαν,  βγήκε  μία  απόφαση,  δεν  θίγονται,

συνεχίζουν να λειτουργούν κανονικά με το προσωπικό τους. 

Και  δεν  θίγονται  και  οι  Σύνδεσμοι  των Δήμων,  που είναι  στην

έννοια  των  ΟΤΑ  Α’  Βαθμού.  Δεν  θίγονται  τα  ιδρύματα  των  Δήμων,

που επίσης είναι στην έννοια των ΟΤΑ Α’ Βαθμού. 
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Όπως  σας  είπα  λοιπόν,  μεταφέρεται  το  σύνολο  του

προσωπικού.  Και  δικηγόροι,  αν  υπάρχει  δικηγόρος  που  έχει

προσληφθεί  τακτικό  προσωπικό  σε  Νομικό  Πρόσωπο  Δημοσίου

Δικαίου  ή  σε  μια  επιχείρηση,  και  αυτός  θα  μεταφερθεί.  Αν  κάνουν

πρακτική  άσκηση,  και  η  πρακτική  άσκηση  θα  μεταφερθεί.  Δεν  θα

διακοπεί  η  πρακτική  άσκηση.  Οι  συμβάσεις  έργου,  θα  συνεχιστούν

μέχρι τη λήξη τους από τον διάδοχο… από τον οικείο Δήμο. 

Και  έχουμε  και  περιπτώσεις,  προβλέφθηκαν  εκ  του  νόμου

θέσεις  που έχουν προκηρυχθεί  από το ΑΣΕΠ,  ή έχουν προκηρυχθεί

από το  Υπουργείο  Εργασίας  για  την  κάλυψη από ευπαθείς  ομάδες,

τον  παλιό  2643/98  που  λέγαμε  και  τώρα  έχουν  αλλάξει,  αυτές  οι

θέσεις  περνάνε,  μεταφέρονται  στο  Δήμο.  Θα  συνεχιστεί  δηλαδή  η

διαδικασία  κανονικά  και  ακώλυτα.  Δεν  μπορεί  να  υπάρξει  κανένα

πρόβλημα. 

Θερμή  παράκληση  όμως,  θα  συνεργαστείτε  με  τις  Υπηρεσίες

των Νομικών Προσώπων, πρέπει  να είναι  ξεκάθαρο, δηλαδή πρέπει

να  καταγραφούν  αυτές  οι  θέσεις.  Πρέπει  κάθε  Δήμος  να  ξέρει

ακριβώς ποιες θέσεις έχουν προκηρυχθεί. 

Επίσης, οι  εγκεκριμένες θέσεις.  Δεν χάνονται  οι  εγκρίσεις που

δόθηκαν  τα  προηγούμενα  έτη  για  την  πρόσληψη.  Θα  συνεχιστούν

από  το  Δήμο.  Για  τις  συγκεκριμένες  θέσεις  με  τις  κλαδοειδικότητές

τους. 

Και  για  το  προσωπικό  ορισμένου  χρόνου  και  έργου,  οι

ανακοινώσεις όλες συνεχίζονται κανονικά. 

Πρώτες  ενέργειες.  Πολύ  σφιχτή  η  προθεσμία.  Σας  βάλαμε

επτά  μέρες  με  την  εγκύκλιο,  για  να  αποφασίσετε  πώς  θα  εντάξετε

στο  Δήμο  τις  Υπηρεσίες  των  καταργούμενων  Νομικών  Προσώπων.

Υπάρχουν  δύο  επιλογές  εκ  του  νόμου.  Η  μία  είναι  να  διατηρήσετε

κάποιες  οργανικές  μονάδες  των  Νομικών  Προσώπων  που

καταργήθηκαν  ή  το  σύνολό  τους,  σαν  αυτοτελείς  υπό  τον  Δήμαρχο

ή  από  τον  Αντιδήμαρχο  που  ορίζει  ο  Δήμαρχος,  σαν  αυτοτελείς.
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Επομένως σε αυτή την περίπτωση τις μεταφέρουμε με τη δομή τους

και την ιεραρχία τους. 

Η μόνη περίπτωση που δεν  διατηρούμε  είναι  αν  αυτή  η δομή,

ένα  Νομικό  Πρόσωπο  ας  πούμε,  θελήσω  να  το  διατηρήσω  υπό  το

Δήμαρχο,  δεν  θα  κρατήσω  και  τις  διοικητικές,  οικονομικές

υπηρεσίες.  Αυτές  με  την  εγκύκλιο  δώσαμε  την  κατεύθυνση  να

περάσουν,  να  ενταχθούν  στις  αντίστοιχες  οργανικές  μονάδες  των

Δήμων. 

Αν επιλέξετε  λοιπόν τη  διατήρηση των αυτοτελών υπηρεσιών,

εκεί  διατηρούνται  με  την  ιεραρχία  τους.  Και  είναι  και  η  περίπτωση

που  δεν  θίγεται  το  προσωπικό,  δεν  πειράζουμε  κανέναν  από  το

προσωπικό,  και  παραμένουν  και  οι  θέσεις  ευθύνης  και  οι

προϊστάμενοί τους. 

Η  δεύτερη  επιλογή  είναι  να  περάσετε  όλες  αυτές  τις

υπηρεσίες  των  καταργούμενων  Νομικών  Προσώπων  και  να  τις

εντάξετε  στις  οργανικές  μονάδες  των  Δήμων  αντιστοίχως,  εκεί  που

ταιριάζει  να  ενταχθούν,  και  τότε  θα  περάσετε  και  το  προσωπικό

αντίστοιχα.  Το  προσωπικό  πάντα  πρέπει  να  ακολουθεί  την

αρμοδιότητα.  Με  σκοπό  βέβαια  να  λειτουργούν…  αυτές  οι

υπηρεσίες  πρέπει  να  λειτουργούν 1/1.  Δεν  πρέπει  να  διαταραχτεί  η

λειτουργία  τους.  Δεν  είναι  θέμα,  είναι  διαδικαστικού  χαρακτήρα  ότι

γίνει.  

Και  βέβαια  θα  πρέπει,  εννοείται,  εντός  έξι  μηνών,

προβλέπεται  εκ  του  νόμου,  να  τροποποιήσετε  τον  Οργανισμό  σας

και  να  τακτοποιήσετε  πλέον  με  την  απόφαση  του  Δημοτικού

Συμβουλίου  τις  οργανικές  σας  μονάδες  και  τη  διάρθρωση  που

κρίνετε εσείς πιο κατάλληλη. 

Εδώ  η  τροποποίηση  καλό  είναι  να  είναι  συγκεκριμένη.  Για

αυτό  το  λόγο  για  να  εντάξετε  αυτές  τις  υπηρεσίες  πλέον  στον

Οργανισμό  σας,  χωρίς  να  έχετε  και  άλλα  θέματα  να  προβλέψετε,

γιατί  υπάρχει  και  μια  ειδική  ρύθμιση για  το  Υπηρεσιακό  Συμβούλιο,
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προβλέπεται  δηλαδή  μια  πιο  σφιχτή  προθεσμία  για  το  Υπηρεσιακό

Συμβούλιο. 

Καλό  είναι  να  είναι  στοχευμένη  αυτή  η  τροποποίηση  για  να

γίνει  και  γρήγορα.  Δεν  μπορεί  να  μένει  σε  εκκρεμότητα.  Τα  έχουμε

δει  στο  παρελθόν  αυτά  τα  θέματα.  Πρέπει  γρήγορα  να  γίνει

τροποποίηση  του  Οργανισμού  και  η  ένταξη  πλέον  των  υπηρεσιών

αυτών στο Δήμο. 

Το  προσωπικό,  όπως  είπαμε,  αυτοδικαίως  καθίσταται

προσωπικό  του  Δήμου  από  1/1.  Θα  βγει  μια  απόφαση  του

Δημάρχου  περί  κατάταξης  του  προσωπικού.  Έχουμε  και  υπόδειγμα

στην  εγκύκλιο,  θα  καταταγεί  το  προσωπικό  στις  θέσεις  που

αυτοδικαίως  μεταφέρθηκαν  στους  Δήμους.  Στις  αντίστοιχες  θέσεις,

με  την  ίδια  σχέση  εργασίας.  Είχε  οργανική  θέση;  Θα  ενταχθεί  σε

οργανική,  θα  καταταγεί  σε  οργανική  θέση.  Είχε  προσωποπαγή

θέση; Θα καταταγεί  σε προσωποπαγή θέση. Δεν αλλάζει  κάτι.  

Εδώ  θα  προσέξετε  μόνο  τις  θέσεις…  προσέξτε  λίγο  τις

οργανικές  που θα σας έρθουν από κοινωφελείς  επιχειρήσεις,  εκεί…

γιατί  υπάρχει  αυτή  η  διαφορά  η  βασική,  ότι  στους  Δήμους  δεν

μπορούμε  να  έχουμε  οργανικές  θέσεις  ιδιωτικού  δικαίου  αορίστου

χρόνου  για  κλάδους  διοικητικούς  ας  πούμε  ή  οικονομικούς.  Οπότε

εκείνες  οι  θέσεις  μπορεί  να  προβλεφθούν,  θα  δούμε,  σαν

προσωποπαγείς. Αυτόν τον κανόνα θα τηρήσετε. 

Εκδίδεται  λοιπόν  η  πράξη  κατάταξης,  δημοσιεύεται  στην

Εφημερίδα της Κυβερνήσεως, με αναδρομική ισχύ από 1/1. Υπάρχει

μια  προθεσμία,  δεν  είναι  αποκλειστική,  καλό είναι  να  γίνει  γρήγορα

και αυτή η κατάταξη. Έτσι και αλλιώς έχει αναδρομικότητα. 

Το  υπόλοιπο  προσωπικό,  οι  συμβασιούχοι,  γιατί  η  κατάταξη

κάνουμε  μόνο  σε  μόνιμο  προσωπικό  ή  σε  προσωπικό  ιδιωτικού

δικαίου  αορίστου  χρόνου.  Για  τους  συμβασιούχους  και  όλους  τους

άλλους  που  θα  μεταφερθούν,  βγάζετε  μια  διαπιστωτική  πράξη,

επίσης με αναδρομική ισχύ από 1/1. 
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Και βέβαια θα πρέπει  όλες αυτές οι  αλλαγές να αποτυπωθούν

στα  ψηφιακά  οργανογράμματα  των  Δήμων,  με  ορθό  τρόπο,  για  να

μπορείτε  να  τις…  κενές  θέσεις,  αν  κενωθούν,  να  μπορείτε  να  τις

ζητήσετε  για  πρόσληψη,  ή  οπωσδήποτε  και  να  τις  συμπεριλάβετε

και  στα  κριτήρια  που  τίθενται  όταν  ζητάτε  προσλήψεις,  να  μπορεί

να… θα ληφθεί υπόψη και το προσωπικό αυτό. 

Δεν  έχω  κάτι  άλλο  να  σας  πω.  Συγχαρητήρια  για  την  εκλογή

σας.  Καλή  επιτυχία  στο  έργο  σας.  Είμαστε  στη  διάθεσή  σας  και

εμείς  ως  Διεύθυνση  Προσωπικού  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  του

Υπουργείου  Εσωτερικών  για  κάθε  θέμα  που  ανακύψει,  ότι

χρειαστείτε.  Τα έχετε τα τηλέφωνά μας.  Ελπίζω να σας βοηθήσουμε

και  ελπίζω  και  βέβαια  με  όλες  αυτές  τις  διαδικασίες  να  κυλήσουν

ακώλυτα, να κυλήσουν ομαλά. 

Να είστε καλά. Συγχαρητήρια. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε και εμείς την κυρία Παπαδάτου. 

Στο  βήμα καλούμε τον  κύριο Ηλία Λίτσο,  ο  οποίος είναι  μέλος

της  ΕΕΤΑΑ,  Προϊστάμενος,  και  θα  μιλήσει  για  την  οργάνωση  των

ΟΤΑ.  Πριν  όμως,  κύριε  Λίτσο,  να  μας  πει  κάτι  ο  Πρόεδρος  της

ΚΕΔΕ. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Θέλω  να  κάνω  μια  ανακοίνωση  σχετικά  με  το

ζήτημα  που  προέκυψε  με  πάρα  πολλούς  συναδέλφους  αιρετούς  σε

ολόκληρη  την  Ελλάδα.  Πάνω  από  χίλιοι  πρέπει  να  είναι,  που

οφείλουν πάνω από τριακόσια ευρώ, που σύμφωνα με τον ισχύοντα

νόμο  δεν  μπορούν  να  αναλάβουν  καθήκοντα  αιρετού.  Είναι

έκπτωτοι  δηλαδή.  Εάν  εντός  δέκα  ημερών  από  τη  δημοσίευση  της

αποφάσεως  του  δικαστηρίου  δεν  εξοφλήσουν  κάθε  οφειλή  που

έχουν. 

Αντιλαμβάνεστε  όλοι  ότι  αυτό απασχόλησε,  εύλογο είναι,  γιατί

οι  πιέσεις  γίνονται  από  τους  αιρετούς  που  βρίσκονται  σε  αυτή  την

κατάσταση, απασχόλησε και όλα τα κόμματα, διότι  είναι  ένα θέμα το

οποίο  απασχολεί  συναδέλφους,  να  το  πω  έτσι,  διαφόρων

ιδεολογικών  αφετηριών,  καταλαβαινόμαστε  τι  λέω.  Και  χθες  που
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ήταν  εδώ  η  κυρία  Χαραλαμπογιάννη,  ο  κύριος  Κωνσταντινίδης  ο

Στάθης,  αυτοί  είναι  Υπουργοί  δικοί  μας,  του δικού μας  Υπουργείου,

αλλά  και  ο  Γενικός  Γραμματέας  του  Υπουργείου,  τους  έδωσα  και

ένα  memo γραμμένο  και  τους  το  είπα  ότι  είναι  πολύ  σοβαρό  και

πρέπει  να  βρεθεί  λύση,  γιατί  η  συντριπτική  πλειοψηφία  των

συναδέλφων  αυτών  τελούσε  σε  άγνοια  της  νομοθεσίας  και  σε

άγνοια της οφειλής τους. 

Εδώ  τίθεται  ένα  ζήτημα,  ότι  αφού  όλα  έχουν  εκσυγχρονιστεί

και  έχουν  γίνει  ηλεκτρονικά,  πώς  είναι  αδύνατον;  Πρέπει  να  είναι

μπορετό,  δυνατό,  αμέσως  να  γίνεται  αντιληπτή  η  οφειλή  όταν

κατατίθενται  οι  λογαριασμοί,  όταν  κατατίθενται  οι  υποψηφιότητες.

Αφού οι δηλώσεις περιλαμβάνουν και το ΑΦΜ. Θα το θεραπεύσουμε

αυτό και την επόμενη 4ετία…

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   5ετία,  ναι,  για  να  μην  ξανά  συμβεί.  Σήμερα  το

πρωί,  πριν  μία-δυο  ώρες,  επικοινώνησε  μαζί  μου  η  κυρία

Χαραλαμπογιάννη  και  μου  είπε  ότι  μίλησε  με  τον  κύριο  Λιβάνιο,  ο

οποίος  έχει  ετοιμάσει  μία  σχετική  νομοθετική  ρύθμιση-τροπολογία,

και  αναζητείται  τώρα  νομοσχέδιο,  γιατί  στον  προϋπολογισμό  δεν

μπορεί  να  συγκατατεθεί  και  αυτό  μαζί,  στον  προϋπολογισμό  δεν

μπαίνει  τίποτε,  είναι  μόνο  προϋπολογισμός,  προκειμένου  να

τακτοποιηθεί και αυτό το ζήτημα. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Θα σας το απαντήσω. Ναι,  θα την πω, θα πω και

τη λύση. 

Μερικοί  συνάδελφοι,  μαξιμαλιστικά  σκεπτόμενοι,  και

ουτοπικά,  λένε  να  δοθεί  παράταση  μέχρι  30  Ιουνίου.  Αυτό  δεν

μπορεί  να  γίνει.  Αλλά πρέπει  να  τακτοποιηθεί  η  όποια εκκρεμότητα

οικονομική υπάρχει  μέχρι  31 Δεκεμβρίου του 2023, γιατί  η ανάληψη

των καθηκόντων άρχεται από 1/1/24. 

Αυτή η λύση θα δοθεί μου είπαν και αυτή σας μεταφέρω. 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)
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Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Θα  τη  δούμε  τη  ρύθμιση,  είτε  πρόκειται  η

νομοθετική  ρύθμιση  να  λέει  εξόφληση  πλήρη,  ή  αν  είναι  κάποιοι

που  χρωστάνε  μεγάλα  ποσά  και  δεν  μπορεί  να  τα  πληρώσουν,  θα

λέει  ρύθμιση,  θα  τη  δούμε  τη  διάταξη.  Και  αν  κάποιος  χρωστάει

εκατομμύρια,  σχήμα  λόγου  είναι,  ε  να  μην  ορκιστεί  και  να  μην

πολιτευτεί.  Πώς θα γίνει  δηλαδή; 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Ναι.  Ξέρουμε  πολύ  καλά  τι  λέει…  Ακούστε,

ξέρουμε πολύ καλά τι  λέει  η  νομοθετική… η υφιστάμενη  νομοθετική

ρύθμιση.  Τι  λέει  ο  νόμος σήμερα.  Αυτό το ξέρουμε.  Και  ξέρουμε ότι

έχουν  προχωρήσει  και  διαδικασίες  σε  πολλές  περιοχές  και

διαπιστωτικές  από  τους  Αποκεντρωμένους.  Η  νομοθετική  ρύθμιση

λαμβάνει υπόψη όλα αυτά τα θέματα. Αυτό σας μεταφέρω. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Χρήσιμη η ενημέρωση του Προέδρου. 

Ο κύριος Λίτσος.  Να σεβαστούμε το όριο, κύριε Λίτσο. 

Η. ΛΙΤΣΟΣ:   Ναι, βεβαίως. Καλησπέρα και από εμένα.  Συγχαρητήρια

για την εκλογή σας. 

Μαζί θα μιλήσουμε για θέματα οργάνωσης και λειτουργίας των

Δήμων,  και  πιο  συγκεκριμένα  για  ένα  Οδηγό  σύνταξης  των

Οργανισμών  Εσωτερικής  Υπηρεσίας,  τον  οποίο  ετοιμάζουμε  αυτή

την περίοδο στην ΕΕΤΑΑ. 

Για  όσους  είναι  καινούργιοι  και  δεν  γνωρίζουν  τι  είναι

Οργανισμός  Εσωτερικής  Υπηρεσίας,  είναι  ένα  επίσημο  νομικό

κείμενο,  που δημοσιεύεται  σε ΦΕΚ, και  περιλαμβάνει  τη  διάρθρωση

των  κεντρικών  και  αποκεντρωμένων  υπηρεσιών  ενός  Δήμου,

δηλαδή  το  οργανόγραμμα  του  Δήμου,  περιλαμβάνει  την  αποστολή

και  τις  αρμοδιότητες  της  κάθε  οργανικής  μονάδας,  διατάξεις  για  τη

διοίκηση  και  το  συντονισμό  των  υπηρεσιών  και  τις  αρμοδιότητες

των  Προϊσταμένων,  τις  οργανικές  θέσεις  του  προσωπικού  που  μας

είπε και  η κυρία Παπαδάτου προηγουμένως,  κατά κατηγορία,  κλάδο

και  ειδικότητα.  Και  από  ποιους  κλάδους  θα  επιλεγούν  οι

Προϊστάμενοι  των Υπηρεσιών. 
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Τώρα, από ποιους παράγοντες εξαρτάται  το περιεχόμενο ενός

Οργανισμού  Εσωτερικής  Υπηρεσίας;  Εξαρτάται  από  τις  δημόσιες

πολιτικές  που καλείται  η  Τοπική Αυτοδιοίκηση να ασκήσει.  Αυτές  οι

δημόσιες πολιτικές ενσωματώνονται στη νομοθεσία των Δήμων, άρα

η  νομοθεσία  των  Δήμων  είναι  ο  καθοριστικός  παράγοντας  για  τη

σύνταξη του ΟΕΥ. 

Εξαρτάται από την περιοχή του Δήμου σας, τα χαρακτηριστικά

της, τα προβλήματα και τις δυνατότητες ανάπτυξης που έχει.  

Εξαρτάται  από  τη  στρατηγική  σας.  Όλοι  έχετε  ένα  όραμα  για

την  περιοχή  σας,  ένα  όραμα  για  το  Δήμο  ως  Οργανισμό.  Αυτό  το

όραμα  πρέπει  να  μεταφραστεί  σε  στόχους  για  την  επόμενη  5ετία.

Και  να  γίνουν  και  τα  σχέδια  δράσης  που  θα  οδηγήσουν  από  την

υφιστάμενη κατάσταση στο σήμερα, στην επιδιωκόμενη κατάσταση. 

Αυτή  λοιπόν  η  στρατηγική  προηγείται  της  σύνταξης  του

Οργανισμού.  Ο  Οργανισμός  είναι  ένα  εργαλείο  για  την  υλοποίηση

της στρατηγικής. 

Ο  Οργανισμός  εξαρτάται  από  το  ανθρώπινο  δυναμικό,  τόσο

ποσοτικά,  αριθμητικά,  όσο  και  ποιοτικά,  ως  κουλτούρα,  ως

αντιλήψεις,  ως  δεξιότητες,  και  εξαρτάται  και  από  την  τεχνολογία,

και  μάλιστα  από  την  τεχνολογία  πληροφορικής  και  επικοινωνιών

που  χρησιμοποιεί  ο  Δήμος,  η  οποία  έχει  την  ικανότητα  να

μετασχηματίζει,  αυτό  που  λέμε  ψηφιακό  μετασχηματισμό,  τη

λειτουργία  του  Δήμου,  γιατί;  Γιατί  επιταχύνει  την  εκτέλεση  των

διαδικασιών,  μειώνει  τη  γραφειοκρατία,  το  πληροφοριακό  σύστημα

του  Δήμου  μπορεί  να  επικοινωνεί  με  τα  πληροφοριακά  συστήματα

των  άλλων  δημόσιων  φορέων,  και  ο  πολίτης  να  εξυπηρετείται

καλύτερα μέσω ηλεκτρονικών υπηρεσιών. 

Τώρα,  το  2010  η  ΕΕΤΑΑ  για  να  υποστηρίξει  τους  νέους

Δήμους  του  Καλλικράτη,  είχε  συντάξει  δέκα  πρότυπους

Οργανισμούς  Εσωτερικής  Υπηρεσίας.  Αυτά  τα  πρότυπα  έχουν

απαρχαιωθεί,  λόγω  ότι  έχουν  περάσει  δεκατρία  χρόνια  από  τότε,

χρειάζονται  αναμόρφωση.  Ήρθε  και  ο  νόμος  5056,  ο  οποίος  σας
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ζητάει  το  πρώτο  εξάμηνο  της  δημοτικής  περιόδου  να  κάνετε

τροποποίηση  του  Οργανισμού  για  την  ενσωμάτωση των  υπηρεσιών

από  τα  Νομικά  Πρόσωπα,  έχουμε  και  νέα  περίοδο  2024-2028,

δημοτική,  άρα να μια  καλή συγκυρία για  να εκπονήσουμε αυτόν τον

Οδηγό. 

Τώρα,  τι  κάναμε  για  την  εκπόνηση  του  Οδηγού.  Μαζέψαμε,

συγκεντρώσαμε,  όλες  τις  αρμοδιότητες  των  Δήμων.  Είτε

προβλέπονται  στον  Κώδικα,  είτε  προβλέπονται  στον  Καλλικράτη,

είτε προβλέπονται στη νομοθεσία, μετά το 2011 μέχρι σήμερα. 

Διαβάσαμε  και  διερευνήσαμε  πρόσφατους  Οργανισμούς

Εσωτερικής  Υπηρεσίας  των  Δήμων  και  μαζέψαμε  τις  αρμοδιότητες

κάθε οργανικής μονάδας. 

Ομαδοποιήσαμε  τις  αρμοδιότητες  με  βάση  τα  αντικείμενα  και

για  κάθε  αντικείμενο  αντιστοιχίσαμε  μια  λειτουργία  του  Δήμου,  και

μετά  ομαδοποιήσαμε  τις  λειτουργίες  σε  λειτουργικούς  τομείς

αντίστοιχους  με  τους  τομείς  δημόσιους  πολιτικών  που  καλείται  η

Τοπική Αυτοδιοίκηση να (…). 

Και  για  να  μη  φανούν  θεωρητικά  αυτά  που  σας  λέω,  να  σας

δώσω  μερικά  παραδείγματα.  Βλέπετε  σε  αυτή  τη  διαφάνεια

αριστερά λειτουργικούς τομείς, και δεξιά λειτουργίες. 

Δημοτική  Αστυνομία,  Πολιτική  Προστασία.  Έχουμε  νέο

θεσμικό  πλαίσιο.  Για  τα  ζώα  συντροφιάς,  νέο  θεσμικό  πλαίσιο.  Για

τις  άδειες  καταστημάτων  υγειονομικού  ενδιαφέροντος,  νέο  θεσμικό

πλαίσιο,  νέες  άδειες,  και  νέο  τρόπο  έκδοσης  των  αδειών  μέσω

γνωστοποίησης των καταστημάτων. 

Για  προσέξτε  τώρα  αυτές  τις  αρμοδιότητες  που  θα  σας

διαβάσω  στη  συνέχεια.  Λειτουργικός  τομέας,  ενέργεια  και  κλίμα.

Ζητούν  από  τους  Δήμους  να  εκπονήσουν  Σχέδιο  Ενεργειακής

Απόδοσης  Κτιρίων.  Δημοτικά  Σχέδια  Μείωσης  Εκπομπών.  Στερεά

απόβλητα,  Τοπικά  Σχέδια  Διαχείρισης  Αποβλήτων.  Για  την

ύδρευση,  Γενικό  Σχέδιο  Υπηρεσιών  Ύδατος.  Για  την  Πολεοδομία,

Επιχειρησιακό Σχέδιο Εξασφάλισης Κοινόχρηστων Χώρων. 
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Τι  βλέπουμε  δηλαδή;  Ότι  μια  σειρά  νέων  αρμοδιοτήτων  των

Δήμων  παίρνουν  τον  χαρακτήρα  προγραμματισμού,  εκπόνησης

Τομεακών Σχεδίων Δράσης. Άρα η λειτουργία του προγραμματισμού

και  η  λειτουργία  της  παρακολούθησης  υλοποίησης  αυτών  των

προγραμμάτων, θα είναι σημαντική αυτή την περίοδο και όχι μόνο. 

Μου  αρέσει  να  ερμηνεύω  αυτή  την  ειδική  συνεδρίαση  του

Δημοτικού  Συμβουλίου  σαν  μια  αφορμή  παρακολούθησης  του

ετήσιου  ή  όποιων  άλλων  προγραμμάτων  έχει  ο  Δήμος.  (…)

παρακολούθηση του προγράμματος. 

Τώρα  στις  διοικητικές  λειτουργίες  δεν  έχουμε  αλλαγές,

βλέπουμε  όμως  στους  Οργανισμούς  να  εμφανίζονται  σύγχρονα

πληροφοριακά  συστήματα,  όπως  το  σύστημα  ηλεκτρονικής

διαχείρισης  εγγράφων,  ψηφιοποίηση  αρχείων,  ή  το  Μητρώο

Πολιτών,  δηλαδή  ένα  κεντρικό  πληροφοριακό  σύστημα  για  τα

Δημοτολόγια,  που  είναι  στο  Υπουργείο  Εσωτερικών.  Και  αυτή  είναι

μια  σύγχρονη  τάση  στον  τρόπο  λειτουργίας  των  Δήμων,  να

λειτουργούν  μέσω  κεντρικών  πληροφοριακών  συστημάτων.  Ένα

παρόμοιο  σύστημα  είναι  το  σύστημα  για  τις  οικοδομικές  άδειες,  η

πλατφόρμα δηλαδή του ΤΕΕ. 

Τώρα  για  να  σας  διευκολύνουμε  στην  εφαρμογή  του  νόμου

5056,  έχουμε  συγκεντρώσει  όλες  τις  λειτουργίες,  κοινωνικής

πολιτικής,  κοινωνικών  δομών  δηλαδή,  παιδείας,  πολιτισμού  και

αθλητισμού,  προκειμένου  να  περιγράψετε  όσο  το  δυνατόν

ακριβέστερα  και  καλύτερα  τις  λειτουργίες  που  θα  έρθουν  από  τα

Νομικά Πρόσωπα ή τις κοινωφελείς επιχειρήσεις. 

Κρίσιμης  σημασίας  είναι  οι  λειτουργίες  προγραμματισμού,

οργάνωσης  και  πληροφορικής.  Όλοι  οι  Δήμοι  θα  πρέπει  να  έχουν

ένα  Γραφείο  Προγραμματισμού  και  Ανάπτυξης.  Μίλησαν  οι

προηγούμενοι ομιλητές για την αναγκαιότητα αυτού του γραφείου. 

Καλό  θα  ήταν  να  έχετε  ένα  Γραφείο  Οργάνωσης  και

Ποιότητας,  το  οποίο  θα  ασχολείται  με  τη  διαχείριση  των

διαδικασιών, με τη στοχοθεσία, την παρακολούθηση των επιδόσεων
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που  αναφέρει  ο  5056,  θα  παρακολουθούνται  μέσω  κόμβου  του

Υπουργείου Εσωτερικών, για τη διασφάλιση της ποιότητας. 

Είναι  εντελώς  σίγουρο  ότι  όλοι  οι  Δήμοι  θα  πρέπει  να  έχουν

ένα  Γραφείο  Πληροφορικής  που  θα  ασχολείται  με  τα  θέματα

ψηφιακής  διακυβέρνησης,  τη  διαχείριση  εφαρμογών για  τις  έξυπνες

πόλεις.  Είναι  ένα  πρόγραμμα  που  τρέχει  αυτόν  τον  καιρό  στην

Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  για  τα  smart cit ies.  Θα  ασχολείται  με  την

ασφάλεια των πληροφοριακών συστημάτων και με τη διαχείριση των

ανοιχτών δεδομένων. 

Δεν  θα  σας  κουράσω  άλλο  με  τις  λειτουργίες.  Πάμε  στα

θέματα οργάνωσης. Μερικές κατευθύνσεις οργάνωσης. 

Σαφής οριοθέτηση των αρμοδιοτήτων των Υπηρεσιών ώστε να

μην  έχουμε  επικαλύψεις.  Αυτό  στον  Οδηγό  το  καταφέρνουμε  σε

μεγάλο βαθμό μέσω της οριοθέτησης των αντικειμένων. 

Αποφυγή  της  διασποράς  συναφών  αντικειμένων  σε

διαφορετικές  μονάδες.  Αυτό  το  πετυχαίνουμε  μέσω  της

ομαδοποίησης των αντικειμένων σε λειτουργικούς τομείς. 

Δημιουργία λιτών δομών με τα απαραίτητα ιεραρχικά επίπεδα.

Δεν έχει  νόημα σε ένα μικρό Δήμο να έχει  Γενική Διεύθυνση. 

Και  δημιουργία  δομών  που  προβλέπουν  χωρικά

αποκεντρωμένες υπηρεσίες. 

Τώρα,  μπορεί  να  προβλέψετε,  οι  μεγάλοι  Δήμοι  μπορεί  να

προβλέψουν  Γενική  Διεύθυνση,  οι  μικρότεροι  Διεύθυνση,  Τμήμα  ή

Γραφείο,  και  υπάρχουν  και  οι  αυτοτελείς  μονάδες,  αυτές  που

υπάγονται κατευθείαν στο Δήμαρχο.

Δεν  θα  διακινδυνεύσω  να  σας  δώσω  το  ελάχιστο  αριθμό

προσωπικού  που  μπορεί  να  έχει  ένα  τμήμα,  αν  θα  είναι  δηλαδή

δύο,  τρεις  ή  τέσσερις  υπάλληλοι.  Γιατί;  Γιατί  υπάρχουν  Τμήματα

που δουλεύουν με  αρκετά… δουλεύουν  καλά με  ένα  μεγάλο  αριθμό

προσωπικού,  όπως  τα  Τμήματα  Δημοτικής  Αστυνομίας  ή

Καθαριότητας,  και  άλλα  Τμήματα  που  έχουν  ανάγκη  από μικρότερο
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αριθμό  προσωπικού.  Αυτό  εξαρτάται  από τη  φύση των  διαδικασιών

και από το εύρος εποπτείας του Προϊσταμένου. 

Το  σίγουρο  είναι  ότι  θα  πρέπει  να  αποφύγετε  τον

κατακερματισμό  του  οργανογράμματος  σε  πολλές  μικρές…  μικρού

μεγέθους  υπηρεσίες.  Και  υπάρχει  σχετική  εγκύκλιος  του

Υπουργείου. 

Τι  κάναμε  εμείς  τώρα  στον  Οδηγό.  Σχεδιάσαμε  πέντε

οργανογράμματα  για  διαφορετικά  μεγέθη  Δήμων.  Για  πολύ

μεγάλους Δήμους,  πάνω από εκατό  χιλιάδες,  για  μεγάλους Δήμους,

για μεσαίους Δήμους,  μικρούς Δήμους και  πολύ μικρούς ορεινούς  ή

νησιωτικούς. 

Κανένα από αυτά τα οργανογράμματα δεν ταιριάζει  για το δικό

σας  Δήμο.  Χρειάζονται  όλα  προσαρμογή  στις  ιδιαιτερότητες  και  τα

ιδιαίτερα  χαρακτηριστικά  του  Δήμου  σας.  Για  αυτό  έχουμε  γράψει

και οδηγίες για το πώς θα κάνετε αυτή την προσαρμογή. 

Εδώ  βλέπετε  ένα  παράδειγμα  ενός  μεγάλου  Δήμου,  πάνω-

πάνω  είναι  ο  Δήμαρχος,  ο  Γενικός  Γραμματέας  από  κάτω,  μετά

έχουμε  την  ομάδα  των  Υπηρεσιών  των  αυτοτελών  που  υπάγονται

κατευθείαν  στον  Δήμαρχο,  τον  Γενικό  Διευθυντή,  κάτω  από  τον

Γενικό  Διευθυντή  δέκα Διευθύνσεις,  οι  οποίες  κατά  μέσο όρο έχουν

τέσσερα  Τμήματα  και  παραπάνω  μερικές  φορές.  Δηλαδή  έχουμε

κάνει συγκεντρωτικά οργανογράμματα. 

Τώρα,  εκτός  από τις  κεντρικές  Υπηρεσίες,  θα προβλέψετε  και

χωρικά  αποκεντρωμένες  υπηρεσίες.  Οι  πιο  συχνά  απαντώμενες

είναι  τα  Γραφεία  Διοίκησης  και  Εξυπηρέτησης  του  Πολίτη  και  τα

γραφεία  ΚΕΠ,  για  την  εξυπηρέτηση  του  πολίτη  στον  τόπο  του,  στη

Δημοτική Ενότητα. 

Οι  επόμενα  συχνά  απαντώμενες  είναι  Γραφεία  Οικονομικών

Θεμάτων για πληρωμές στη Δημοτική Ενότητα, Γραφεία Συντήρησης

Υποδομών, ή Γραφεία Καθαριότητας και Ανακύκλωσης. 

Πιο σπάνια βλέπουμε Γραφεία Πρασίνου ή Γραφεία Γεωργικής

Ανάπτυξης. 
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Τα  παραρτήματα  τώρα  των  Νομικών  Προσώπων  που  θα

έρθουν  στο  Δήμο,  θα   αποτελέσουν  και  αυτά  χωρικά

αποκεντρωμένες υπηρεσίες, κοινωνικές, πολιτιστικές ή αθλητισμού.

Αυτές  τώρα  οι  αποκεντρωμένες  υπηρεσίες  διοικητικά

υπάγονται  στις  κεντρικές  υπηρεσίες,  προκειμένου  να  έχουμε  ενιαία

παρακολούθηση και προγραμματισμό των υπηρεσιών. 

Αν  τυχόν  έχει  οριστεί  και  ένας  Αντιδήμαρχος  τοπικός,  έτσι

κατά  τόπον,  τότε  αυτός  θα  εξασφαλίζει  την  καλή  λειτουργία  των

υπηρεσιών σε μια Δημοτική Ενότητα. 

Τώρα,  ορισμένες  κατευθύνσεις  για  τη  διοίκηση  του  Δήμου.

Πάνω-πάνω θα προβλέψετε τον Γενικό Γραμματέα, στην κορυφή της

πυραμίδας,  εντάξει;  Ως  συνδετικό  κρίκο  μεταξύ  του  πολιτικού

επιπέδου και του υπηρεσιακού επιπέδου. 

Για τις  αρμοδιότητες Προϊσταμένων θέλω να πιστεύω ότι  στον

Οδηγό  έχουμε  προβλέψει  σύγχρονες  αρμοδιότητες  οργάνωσης  και

διοίκησης, ουσιαστικές.  

Καλό  θα  ήταν  να  αξιοποιήσετε  τις  οριζόντιες  υπηρεσίες.

Οριζόντια  υπηρεσία  είναι  ας  πούμε  η  Υπηρεσία  Προγραμματισμού,

η  Υπηρεσία  Οικονομική,  Υπηρεσία  Πληροφορικής.  Αυτές  οι

οριζόντιες  Υπηρεσίες  συνεργάζονται  με  όλες  τις  υπόλοιπες

Υπηρεσίες,  άρα  μέσω  αυτών  μπορείτε  να  περάσετε  στοιχεία  της

δημοτικής  σας  πολιτικής,  είτε  αυτή  είναι  οικονομική  πολιτική,  είτε

είναι  πολιτική  για  το  ανθρώπινο  δυναμικό,  είτε  είναι  πολιτική  για

τον ψηφιακό μετασχηματισμό. 

Θα  πρέπει  να  αποφύγουμε  την  αυτονόμηση  και  τα  στεγανά

μεταξύ  των  Υπηρεσιών,  άρα  να  προβλέψουμε  μηχανισμούς

συντονισμού και συνεργασίας μεταξύ των Υπηρεσιών. 

Ως  τέτοιους  μηχανισμούς  εμείς  προτείνουμε  τα  Συμβούλια

Συντονισμού,  σε  επίπεδο  Διεύθυνσης,  Γενικής  Διεύθυνσης,  ή  όλου

του Δήμου. 

Προτείνουμε  επίσης  και  πιο  ευέλικτες  μορφές  οργάνωσης,

όπως  ομάδες  διοίκησης  έργου,  ή  ομάδες  εργασίας,  ή  μόνιμες  ή
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κατά  περίπτωση επιτροπές  με  συμμετοχή  υπαλλήλων από διάφορα

Τμήματα.  Γιατί;  Γιατί  ακούσαμε  το  πρωί,  στις  πρωινές  εισηγήσεις,

ότι  οι  Ολοκληρωμένες  Χωρικές  Επεμβάσεις  ή  τα  Σχέδια  Βιώσιμης

Αστικής  Ανάπτυξης,  ή  τα  προγράμματα  Leader,  είναι  διατομεακά  ή

πολυτομεακά  προγράμματα,  τα  οποία  έχουν  ανάγκη  από  τη

συνεργασία διαφόρων τομέων, διαφόρων  υπηρεσιών. 

Και κλείνοντας τη σύντομη αυτή παρέμβασή μου, μερικά λόγια

για  τη  διαδικασία σύνταξης  του  ΟΕΥ.  Η τροποποίηση του  ΟΕΥ που

θα  κάνετε  μπορεί  να  αφορά  είτε  μερικά…  μερική  τροποποίηση,  το

νόμο  5056,  είτε  μια   συνολικότερη  και  ευρύτερη  τροποποίηση  που

χρειάζεται  ο  Δήμος  για  το  οργανόγραμμά  του.  Θα  συγκροτήσετε

ομάδα εργασίας. Αυτή η ομάδα εργασίας αν έχει  και έναν ειδικό που

να  ξέρει  από  θέματα  οργάνωσης  και  διοίκησης,  έναν

εμπειρογνώμονα,  ακόμα  καλύτερα.  Η  ομάδα  εργασίας  θα

συγκεντρώσει  στοιχεία  για  την  υφιστάμενη  κατάσταση.  Αν  έχει

προηγηθεί  εκπόνηση  Επιχειρησιακού  Προγράμματος,  ακόμα

καλύτερα,  γιατί  θα  έχουν  συγκεντρωθεί  αρκετά  από  αυτά  τα

στοιχεία.  Θα  αξιολογηθεί  η υφιστάμενη κατάσταση,  θα εντοπιστούν

προβλήματα, και θα ιεραρχηθούν σε κρίσιμα ζητήματα. 

Για  αυτά  τα  κρίσιμα  ζητήματα  η  Δημοτική  Αρχή,  εσείς,  θα

δώσετε  κατευθύνσεις  και  θα  δώσετε  και  προτεραιότητες.  Με  αυτές

τις  κατευθύνσεις  θα  έρθει  η  ομάδα  και  θα  κάνει  προτάσεις

αναδιοργάνωσης,  και  θα   συντάξει  το  πρώτο  σχέδιο

οργανογράμματος. 

Αυτό  το  σχέδιο  θα  επικοινωνηθεί  με  τους  υπαλλήλους,  με

τους  προϊσταμένους,  με  τη  Δημοτική  Αρχή,  με  τα  αιρετά  μέλη  του

Δημοτικού  Συμβουλίου,  θα   συγκεντρωθούν  παρατηρήσεις,  θα

συνταχθεί  το  οριστικό  σχέδιο  με  ενσωματωμένες  τις  παρατηρήσεις,

θα  συνταχθεί  η  εισηγητική  έκθεση,  και  θα  τροποποιηθούν  τα

περιγράμματα θέσεων εργασίας εφόσον απαιτούνται.  

Αυτά  από  τη  μεριά  μου.  Ευχαριστώ  πολύ  για  την  προσοχή

σας.  Καλό κουράγιο  εύχομαι  στο  δύσκολο έργο  που έχετε  αναλάβει
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και  το  οποίο  πραγματικά  σας  θαυμάζω  για  αυτό  το…  Ευχαριστώ

πολύ. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  εμείς  ευχαριστούμε.  Ερωτήσεις;  Σύντομα  αν

θέλει  κανείς  κάτι.  Πείτε  και  το  όνομά  σας  και  την  ιδιότητα,  για  τα

πρακτικά. 

Δ.  ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:   Καλημέρα  καταρχάς.  Είμαι  ο  Διαμαντής

Παπαδόπουλος, νέος Δήμαρχος Ορεστιάδας. 

Τα  Νομικά  Πρόσωπα  που  καταργούνται  έχουν  Οικονομικές

Υπηρεσίες  οι  οποίες  αποτελούνται  από  άτομα  που  δεν  είναι

οικονομικών  σπουδών,  μπορεί  να  είναι  νοσοκόμες  ή  να  είναι

νηπιαγωγοί.  Αυτούς  τους  ανθρώπους  θα  τους  εντάξουμε  στην

Οικονομική Υπηρεσία  του Δήμου,  όπως ειπώθηκε πριν,  ή  κάτι  άλλο

πρέπει να συμβεί;

Η.  ΛΙΤΣΟΣ:   Δεν  το  θεωρώ  σκόπιμο,  δεν  το  θεωρώ  σκόπιμο  αυτό,

διότι… 

Δ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:   Αυτοί έκαναν τη δουλειά όμως τόσα χρόνια. 

Η. ΛΙΤΣΟΣ:   Αυτό θα το εκτιμήσετε τοπικά. 

Δ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:   Υπάρχει  δυνατότητα να το κάνουμε παρ’  όλα

αυτά,  να  ενισχύσουμε  τις  Οικονομικές  Υπηρεσίες  με  (…) ειδικότητα

νηπιαγωγού; 

Η.  ΛΙΤΣΟΣ:   Βεβαίως,  βεβαίως,  αλλά  το  θέμα  είναι  να  γίνει  και  η

δουλειά… ο κατάλληλος άνθρωπος στην κατάλληλη θέση. 

Δ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:   Προφανώς. 

Η.  ΛΙΤΣΟΣ:   Τώρα  εσείς  θα  το  κρίνετε  αυτό,  δεν  μπορώ  να  ξέρω

λεπτομέρειες.  Εντάξει;  Σίγουρα  οι  κατευθύνσεις  από  το  Υπουργείο

Εσωτερικών είναι  τα άτομα της Οικονομικής Υπηρεσίας του Νομικού

Προσώπου  να  ενταχθούν  στην  Οικονομική  Υπηρεσία  του  Δήμου.

Είναι  λογικό  αυτό.  Αλλά  φανταζόμασταν  ότι  θα  είναι  άτομα  που

ασχολούνται  με  τα  οικονομικά.  Τώρα  άμα  μου  λέτε  ότι  είναι

νοσοκόμα, τι να πω τώρα; Δηλαδή με φέρνετε σε δύσκολη θέση. 

Δ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:   Αυτό συνέβαινε όμως, για αυτό το ρωτάω. 

Η. ΛΙΤΣΟΣ:   Ο.Κ..
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Δ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:   Ευχαριστώ. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Εγώ  θέλω  να  κάνω  μια  παρατήρηση,  πρόταση,

όπως  θέλετε  πείτε  τη.  Κατά  την  προσαρμογή  των  Οργανισμών

Εσωτερικής  Υπηρεσίας,  με  βάση  τις  ανάγκες  και  το  προσωπικό  το

οποίο  για  τα  καταργούμενα  Νομικά  Πρόσωπα,  ΚΑΠΗ,  Παιδικοί

Σταθμοί,  και  την  Κοινωφελή  Επιχείρηση  μιλάω,  γιατί  μετά  την  1 η

Ιουνίου θα… την 30 η Ιουνίου,  θα προκύψει  το θέμα για τις  Σχολικές

Επιτροπές,  έχουμε  χρόνο  για  εκεί,  τον  Οργανισμό  Εσωτερικής

Υπηρεσίας  να μην τον τροποποιήσουμε στο σύνολό του ή σε βάθος

αν  θέλουμε  να… με  βάση την  πολιτική  που θέλουμε  να  χαράξουμε,

αλλά να πάμε σε μια τροποποίηση τέτοια που επιβάλλεται,  ορίζεται,

επιτρέπεται  κιόλας,  και  εκ  του  νόμου  είναι  προβλεπόμενη,  και  δεν

απαιτεί  Υπηρεσιακό  Συμβούλιο,  έγκριση  από  την  Αποκεντρωμένη

και  λοιπά,  που  σημαίνει  καθυστερήσεις,  γιατί  αυτού  του  είδους  η

προσαρμογή,  μετάπτωση,  του  ΟΕΥ,  για  να  ενσωματώσει  και  το

προσωπικό  από  τα  καταργούμενα  Νομικά  Πρόσωπα,  είναι  εκ  του

νόμου. Καταλάβατε; Αυτό. 

Η.  ΛΙΤΣΟΣ:   Ναι,  έχει  κάποιες  διατάξεις  για  επιτάχυνση  της

διαδικασίας  όσον  αφορά  την  έγκριση  από  το  Υπηρεσιακό

Συμβούλιο.

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Για  σύντμηση  των  χρόνων.  Αυτόν  τον  χρόνο  τον

κερδίζεις.  Και  αν θέλεις  να κάνεις  μια  άλλη μεγαλύτερη,  μπορείς  να

την κάνεις….

Η.  ΛΙΤΣΟΣ:   Επίσης  αυτή  η  τροποποίηση  δεν  έχει  πρόβλεψη  νέων

θέσεων,  διότι  οι  θέσεις  είναι  από  τα  Νομικά  Πρόσωπα.  Άρα  δεν

έχουμε την οικονομική προϋπόθεση που λέει ο… 

ΟΜΙΛΗΤΗΣ:   (εκτός μικροφώνου)

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Αυτό είναι άλλο θέμα. 

Η. ΛΙΤΣΟΣ:   Ευχαριστώ πολύ. 

Λ. ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Τώρα θα κάνουμε μια μικρή επιτρεπτή αλλαγή, αν

είναι  εδώ  ο  κύριος  Λέκκας,  είναι  εδώ;  Να  κάνει  την  εισήγησή  του,
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και  μετά  θα  κάνει  την  εισήγηση η  κυρία  Παρασκευή  Μυλωνά  για  τα

αδέσποτα ζώα. 

Πολιτική  Προστασία  και  Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  ο  κύριος

Ευθύμιος  Λέκκας,  Καθηγητής  Δυναμικής  Τεκτονικής  Εφαρμοσμένης

Γεωλογίας  και  Διαχείρισης  Φυσικών  Καταστροφών  του  ΕΚΠΑ,

γνωστός και μη εξαιρετέος. 

Ε. ΛΕΚΚΑΣ:   Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ένα  μείζον  θέμα  το  οποίο  τίθεται  σε  παγκόσμιο  επίπεδο,  και

βεβαίως και σε εθνικό και περιφερειακό και τοπικό επίπεδο, είναι  το

θέμα  της  διαχείρισης  των  φυσικών  καταστροφών  και  γενικά  της

διάρθρωσης  πολιτικής  προστασίας  σε  επίπεδο  και  Δήμων  βέβαια,

αλλά και Περιφερειών, και συνολικά της Πολιτείας. 

Όπως  όλοι  ξέρουμε,  η  παγκόσμια  κοινή  γνώμη  ανησυχεί  με

τον  ολοένα  και  αυξανόμενο  ρυθμό  εκδήλωσης  φυσικών

καταστροφών  και  των  επιπτώσεων  από  φυσικές  καταστροφές.

Πέρσι  μονάχα  είχαμε  πάνω  από  χίλια  γεγονότα  με  πάνω  από

χίλιους  νεκρούς  σε  όλον  τον  κόσμο.  Ένα  μείζον  πρόβλημα,  ένα

πρόβλημα  το  οποίο  ουσιαστικά  αρχίζει  από  τα  φυσικά  φαινόμενα,

τα  οποία  τα  ίδια  φυσικά  φαινόμενα  δημιούργησαν  και  εξέλιξαν  τη

ζωή  πάνω  στον  πλανήτη,  έχουν  γίνει  καταστροφικά  φαινόμενα  με

τεράστιες επιπτώσεις. 

Το  στίγμα  της  σύγχρονης  διαχείρισης  των  φυσικών  και

τεχνολογικών  καταστροφών  το  έδωσε  η  Γενική  Συνέλευση  του

Οργανισμού  Ηνωμένων  Εθνών  στο  Σεντάι,  την  Ιαπωνία,  το  2015,

που μίλησε ουσιαστικά για το κυρίαρχο θέμα, το μείζον θέμα, ότι  θα

πρέπει  να  προσαρμοστούμε στις  εξελισσόμενες  διαδικασίες,  και  όχι

να ακολουθούμε ή να πάμε αντίθετα προς αυτές.

Πολύς λόγος γίνεται για την κλιματική κρίση. Πώς συντίθεται  η

κλιματική  κρίση.  Η  κλιματική  κρίση  ουσιαστικά  είναι  μια  ταχεία

μεταβολή  των  συνθηκών  στην  ατμόσφαιρα,  και  όχι  μόνο  της

θερμοκρασίας,  η  οποία  μεταβολή  στο  παρελθόν  γινόταν  στα  4,6

δισεκατομμύρια  χρόνια  της  ηλικίας  της  γης  γινόταν  συνεχώς,  αλλά
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κρατούσε  χιλιάδες  ή  εκατομμύρια  χρόνια,  η  πιο  μεγάλη  περίοδος

ήταν  από  τα  1200  εκατομμύρια  χρόνια  μέχρι  τα  600  εκατομμύρια

χρόνια,  όπου  είχαμε  την  απόλυτη  ψύξη  στον  πλανήτη,  και  αμέσως

μετά  όταν  θερμάνθηκε  ο  πλανήτης  άρχισε  να  δημιουργείται  και  να

εξελίσσεται η ζωή. 

Όμως  το  τελευταίο  χρονικό  διάστημα  βλέπουμε  ότι  ενώ  θα

έπρεπε  να  μειώνεται  η  θερμοκρασία  στον  πλανήτη  σταδιακά  γιατί

μπαίνουμε  μέσα  σε  μια  παγετώδη  περίοδο,  συγκεντρώνονται  οι

πάγοι  στους  πόλους  και  μειώνεται  το  επίπεδο  της  στάθμης  της

θάλασσας,  βλέπουμε  ακριβώς  το  αντίθετο,  ένα  αντίθετο  φαινόμενο

που αντί  να μειώνεται,  αυξάνεται η θερμοκρασία. 

Μιλάμε  όμως για  μια  κρίσιμη  φάση,  που  δεν  εντάσσεται  μέσα

στις  περιοδικές  μεταβολές  της  κλιματικής  αλλαγής,  η  οποία  διαρκεί

τα  τελευταία  500.000  χρόνια,  18.000  χρόνια  η  κάθε  αλλαγή.  Θα

μπορούσε  να  δει  κανένας  ότι  πριν  16.000  χρόνια  θα  μπορούσε  να

πάει  κανένας από τον Πειραιά στην Αίγινα και  στον Πόρο πεζή γιατί

είχε  κατέβει  το  επίπεδο  της  θάλασσας,  όπως  βέβαια  μετά  από

12.000 χρόνια  ο μισός Πειραιάς θα πλημμυρίσει  από την άνοδο της

στάθμης της θάλασσας. 

Δεν εντάσσεται  μέσα σε αυτά τα φαινόμενα η κλιματική κρίση.

Είναι  ένα φαινόμενο το οποίο βλέπουμε ότι  αυξάνεται  με γρήγορους

ρυθμούς,  και  βεβαίως  ένα  φαινόμενο  το  οποίο  συμπαρασύρει  όχι

μόνο  την  αύξηση  της  θερμοκρασίας,  αλλά  σχεδόν  όλους  τους

φυσικούς και τεχνολογικούς κινδύνους. 

Ποιοι  είναι  αυτοί  οι  κίνδυνοι  όμως.  Έχουμε  να  κάνουμε  –  τα

περνάω  πολύ   γρήγορα,  δεν  θέλω  να  σας  κουράσω  –  είναι  οι

σεισμοί,  είναι  τα  ηφαίστεια,  είναι  οι  κατολισθήσεις,  είναι  τα  κύματα

τσουνάμι,  είναι  οι  δασικές πυρκαγιές,  είναι  οι  τεράστιες  πλημμύρες,

τις  οποίες  βιώνουμε  και  εδώ,  οι  έντονες  χιονοπτώσεις  και  οι

ακραίες  θερμοκρασίες,  είναι  τα  πλημμυρικά  φαινόμενα  που  είδαμε

εδώ  στη   Θεσσαλία.  Είδαμε  κρίσης  υγείας  που  εξελίσσονται,  και

αυτά  εντάσσονται  μέσα  στα  θέματα  της  πολιτικής  προστασίας.
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Κρίσεις  μετανάστευσης,  μεγάλες  αστικές  πυρκαγιές,  μεγάλες

δασικές  πυρκαγιές,  τεχνολογικά  ατυχήματα,  τεχνολογικά  ατυχήματα

και  συνδυασμός κινδύνων που δεν βλέπαμε ως τώρα. Δηλαδή με τα

τσουνάμι  βλέπουμε  και  πυρκαγιές  ταυτόχρονα,  παρ’  όλο  που  είναι

ένα  φαινόμενο  αποκλειστικά  υδροδυναμικό.  Τεχνολογικά  βέβαια

ατυχήματα  και  τεχνολογικές  αστοχίες,  όπως  φαίνεται  εδώ  στη

Βηρυτό,  πριν  από  τρία  χρόνια  η  μεγάλη  έκρηξη.  Φαινόμενα

θραύσης  φραγμάτων,  φαινόμενα  καταστροφής  οδικών  αξόνων,

ναυτικά  ατυχήματα,  σιδηροδρομικά  ατυχήματα,  που  βλέπουμε  εδώ

στα Τέμπη,  καταρρεύσεις  στεγάστρων και  τα  λοιπά.  Είναι  όλα αυτά

τα  φαινόμενα,  τα  οποία είναι  56  συνολικά  οι  κίνδυνοι  τους  οποίους

καλούμαστε  να  αντιμετωπίσουμε  και  σε  επίπεδο  τοπικό  και  σε

επίπεδο  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης.  Βέβαια  και  σε  περιφερειακό  και

κεντρικό επίπεδο και σε διεθνές καμιά φορά επίπεδο. 

Πώς  συντίθεται  αυτή  η  κλιματική  κρίση  και  τα  επιμέρους

επεισόδια.  Για  παράδειγμα  έχουμε  τα  πλημμυρικά  φαινόμενα  στη

Ρόδο  το  2013.  Το  2015  συνειδητοποιήσαμε  ότι  η  κλιματική  κρίση

που  περιμέναμε  το  2050  έρχεται  πιο  νωρίς.  Μεγάλα  πλημμυρικά

φαινόμενα  στη  Ρόδο,  πλημμυρικά  φαινόμενα  στην  Κρήτη.  Οκτώ

ιστορικά  γεφύρια  γκρεμίστηκαν  κατά  τη  διάρκεια  μιας  έντονης

βροχόπτωσης. Τα ιστορικά αυτά γεφύρια είχαν μια ηλικία πάνω από

εκατό  χρόνια  το  καθένα.  Συνεπώς  τα  φαινόμενα  αυτά  είχαν  να

εμφανιστούν  τουλάχιστον  εκατό  χρόνια.  Φαινόμενα  πλημμυρικά

στην  Εύβοια  με  τον  Λήλαντα  ποταμό.  Εδώ  γκρεμίστηκαν  πέντε

σύγχρονες  γέφυρες.  Είναι  ενδεικτικό  της  κλιματικής  κρίσης  και  των

έντονων  φαινομένων.  Στη  Μάνδρα,  στη  Δυτική  Αττική,  ουσιαστικά

βλέπουμε ένα ποτάμι να αποκόπτεται  από τον οικιστικό ιστό. 

Το  σημαντικό  στα  πλημμυρικά  φαινόμενα  είναι  ότι  όχι  μόνο

είναι  πιο  συχνά,  αλλά  το  πλημμυρικό  ύψος  αυξάνεται  χρόνο  με  το

χρόνο μέσα στους αστικούς ιστούς. 
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Στην  Κινέττα  για  παράδειγμα,  έχουμε  τεράστια  μεταφορά

υλικών,  ογκολίθων,  προς  τα  κατάντη,  και  στη  συνέχεια  μία

πλημμυρισμένη Κινέττα. 

Στην  Αγία  Πελαγία  πέρσι,  στην  Κρήτη,  ένα  μεγάλο

πλημμυρικό  φαινόμενο,  το  οποίο  ουσιαστικά  κατέστρεψε  τον

οικισμό της Αγίας Πελαγίας. 

Βεβαίως εδώ δεν  μπορούμε να  κάνουμε  και  πολλά πράγματα,

όπως  και  στις  περιπτώσεις,  γιατί  βλέπουμε  ότι  το  ποτάμι  με  την

κόκκινη  γραμμή,  η  όχθη  του  ποταμού  που  ήταν  πριν  πενήντα

χρόνια,  έχει  καλυφθεί  από  οικιστική  ανάπτυξη,  και  για  να  μη

γίνονται  πλημμύρες  θα  πρέπει  ουσιαστικά  να  γκρεμίσουμε  δεξιά-

αριστερά  τέσσερα-πέντε  οικοδομικά  τετράγωνα  κατά  μήκος  του

ποταμού, πράγμα αδύνατον. 

Έτσι  λοιπόν,  εκείνο  το  οποίο  πρέπει  να  κάνουμε  είναι  να

δούμε  πώς  θα  προσαρμοστούμε  στα  φαινόμενα,  πώς  θα

προσαρμοστούμε στις εξελισσόμενες διαδικασίες. 

Βλέπουμε  επίσης  ότι  τα  υδρομετεωρολογικά  φαινόμενα,  αυτά

που  εξελίσσονται  στην  ατμόσφαιρα,  συμμετέχουν  το  ίδιο  με  τα

γεωδυναμικά  φαινόμενα  και  συνυπάρχουν.  Σε  μια  περιοχή  έντονης

σεισμικότητας,  στις  Αλκυονίδες,  βλέπουμε  το  ανάγλυφο  να

δημιουργείται  από  τους   σεισμούς  και  να  καταστρέφεται  από  την

άλλη  μεριά  από  τα  έντονα  καιρικά  φαινόμενα  και   από  τις  δασικές

πυρκαγιές. 

Δηλαδή  έχουμε  μια  σύνθεση  κινδύνων,  δεν  έχουμε  έναν

κίνδυνο  όπως  γινόταν  παλιά,  έχουμε  πολλαπλούς  κινδύνους,  τους

οποίους βλέπουμε εδώ, στον Μύρτο στην Κεφαλονιά παραδείγματος

χάρη,  που  κατασκευάσαμε  έργα  μετά  το  2014  στους  σεισμούς,  τα

οποία έργα καταστράφηκαν με τον Ιανό. 

Η  απόδειξη  της  κλιματικής  κρίσης  είναι  οι  ακραίες  δύο

περιπτώσεις  στη Θεσσαλία.  Έχουμε λοιπόν τον Ιανό,  πριν από τρία

χρόνια. Εδώ είναι το σχέδιο πλημμύρας ουσιαστικά που συντάχθηκε

μετά  τις  οδηγίες  της  Ευρωπαϊκής  Ένωσης,  από το  Υπουργείο,  από
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το  ΥΠΕΝ,  και  βλέπουμε  ότι  στον  Ιανό  έχουμε  τριπλάσια  περιοχή

από  ότι  προβλεπόταν  το  σχέδιο  των  χιλίων  ετών.  Δηλαδή  πάμε  σε

μια  κατάσταση  όπου  είναι  για  τρεις  χιλιάδες  χρόνια  η  επανάληψη

αυτής της πλημμύρας. 

Και  δεν  είναι  μόνο  αυτό.  Είναι  ότι  στις  πρόσφατες  πλημμύρες

που  εκδηλώθηκαν  στο  θεσσαλικό  χώρο,   βλέπουμε  να  είναι  ακόμα

μεγαλύτερη  η  πλημμύρα,  η  πλημμύρα  των  χιλίων  ετών,  και  επίσης

συνειδητοποιούμε  ότι  αντί  να  εκδηλώνεται  ένα  φαινόμενο  στα  χίλια

χρόνια  περίπου,  έχουμε  δύο  φαινόμενα  στα  τρία  χρόνια  μέσα

αντίστοιχα,  των  πλημμυρών  της  χιλιετίας,  σύμφωνα…  που

σχεδιάζουμε  τη  χιλιετία  σύμφωνα  με  τα  δεδομένα  τα  οποία

υπάρχουν και από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Στον  Ντάνιελ  το  ανάγλυφο  άλλαξε.  Πρέπει  να  κάνουμε

καινούργιους  χάρτες.  Δεν  είναι  το  ίδιο  πράγμα.  Είναι  αλλαγή  του

αναγλύφου  με  διάφορα  φαινόμενα,  κατολισθήσεις,  υποσκαφές,

διαβρώσεις,  αποθέσεις,  καινούργιες  ακτές,  και  συνειδητοποιούμε

ενώ  ότι  ενώ  από  το  1950  μέχρι  το  2020  εκδηλώθηκαν  500

κατολισθήσεις στον ορεινό όγκο των Αγράφων, μέσα σε τρεις μέρες,

στον  Ιανό,  εκδηλώθηκαν  830  κατολισθήσεις.  Αυτό  είναι  ένα

πρωτόγνωρο  πράγμα  το  οποίο  συνθέτει  ουσιαστικά,  μαζί  με  άλλα

φαινόμενα,  την  κλιματική  κρίση,  η  οποία  κλιματική  κρίση  δεν  είναι

μόνο  η  αύξηση  της  θερμοκρασίας,  αλλά  είναι  η  εμφάνιση  πολλών

κινδύνων  μαζί,  πολυπλοκότητα  και  συνθετότητα  των  κινδύνων  που

εμφανίζονται,  νέες μορφές κινδύνων που δεν ξέραμε μέχρι τώρα, σε

νέες  περιοχές,  με  άλλη  κλίμακα  καταστροφών,  πράγμα  το  οποίο

σημαίνει  ότι  πρέπει  να  αλλάξουμε  τα  Επιχειρησιακά  μας  Σχέδια  σε

κεντρικό, σε περιφερειακό, και τοπικό επίπεδο. 

Έχουμε   βέβαια  και  τους  σεισμούς,  έχουμε  και  τις  άλλες

διαδικασίες,  όπως  στη  Σάμο  για  παράδειγμα,  ή  σε  άλλες  περιοχές,

στο Δαμάσι και τα λοιπά και τα λοιπά, στο Αρκαλοχώρι στην Κρήτη.

Εκείνο  το  οποίο  συνειδητοποιούμε  είναι  ότι  πρέπει  να

σχεδιάσουμε  με  βάση  τη  βασική  εξίσωση  σε  επίπεδο  Δήμων.  Ποια
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είναι  η εξίσωση. Ο κίνδυνος και η τρωτότητα, όσο μεγαλύτερος είναι

ο  κίνδυνος  και  η  τρωτότητα,  τόσο  μεγαλύτερες  είναι  οι  επιπτώσεις,

η  διακινδύνευση.  Όσο μικρότεροι  είναι  οι  κίνδυνοι  και  η  τρωτότητα,

τόσο μικρές είναι  οι επιπτώσεις που έχουμε. 

Αυτή  είναι  η  βασική  αρχή  σχεδιασμού σε  επίπεδο Δήμων,  και

όχι  μόνο,  και  σε  Περιφέρειας,  και  σε  κεντρικό  επίπεδο,  και  σε

διεθνές επίπεδο. 

Οι  κίνδυνοι.  Μπορούμε  να  τους  μειώσουμε;  Σε  καμία

περίπτωση.  Αυξάνονται.  Δεν  μπορούν  να  μειωθούν.  Βλέπουμε  από

την κλιματική κρίση ότι οι κίνδυνοι αυξάνονται.  

Η  τρωτότητα.  Μπορούμε  να  τη  μειώσουμε;  Μπορούμε  να

κάνουμε  δράσεις  τρωτότητας  σε  επίπεδο  Δήμου,  αλλά  λίγα

πράγματα. Και όχι με την παλιά νοοτροπία που ξέραμε ως τώρα. 

Έτσι  λοιπόν,  το  μόνο  που  μας  μένει  είναι  να  μειώσουμε,  να

κάνουμε δράσεις μείωσης της τρωτότητας σε διάφορα συστήματα σε

Δήμους,  προκειμένου  να  μειώσουμε  τις  επιπτώσεις  που  θα  έχουμε

από τους ολοένα και αυξανόμενους κινδύνους. 

Η  όλη  διαδικασία  ουσιαστικά  συντίθεται  από  τρία  στάδια,

διαχωρίζεται  σε  τρία  στάδια.  Την  πρόληψη,  ετοιμότητα,  την

απόκριση,  επέμβαση,  και  την  αποκατάσταση,  επαναφορά.

Προκαταστροφικό,  συγκαταστροφικό  και  μετακαταστροφικό

επίπεδο. 

Εκεί  είναι  οι  τρεις  διαδικασίες  που πρέπει,  τα τρία  στάδια στα

οποία πρέπει  να δρομολογήσουμε διαδικασίες,  έτσι  ώστε να έχουμε

μια  πετυχημένη  διαχείριση  με  μειωμένες  επιπτώσεις  σε  επίπεδο

Δήμων, και σε κεντρικό και σε περιφερειακό επίπεδο. 

Είναι  ένας  κατάλογος  διαδικασιών  που  πρέπει  να  κάνουμε  σε

προκαταστροφικό,  συγκαταστροφικό  και  μετακαταστροφικό

επίπεδο.  Δεν  θα  εστιάσω  σε  αυτό.  πρότεινα  στον  Πρόεδρο  και  το

αποδέχτηκε,  ότι  μετά πρέπει  να γίνουν ειδικές  Ημερίδες σε επίπεδο

Περιφερειών  ΠΕΔ,  έτσι  ώστε  να  αναλύσουμε  πλήρως  αυτά  τα
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φαινόμενα.  Το  κάναμε  στο  παρελθόν,  πρέπει  να  το  ξανά  κάνουμε

τώρα, και τώρα, με καινούργια δεδομένα όμως. 

Αλλά  εκείνο  το  οποίο  χαρακτηρίζει  την  Τοπική  Αυτοδιοίκηση

και  τα  προβλήματα,  είναι  τα  εξής.  Είναι  ότι  σε  ένα  Δήμο,  και  ειδικά

αν  είναι  ο  Δήμος  ορεινός  ή  είναι  νησιωτικός  Δήμος,  οι  Δημοτικές

Αρχές  οι  οποίες…  και  ο  κόσμος,  και  το  σύστημα  ολόκληρο  της

Πολιτικής  Προστασίας,  Τεχνικές  Υπηρεσίες  και  τα  λοιπά  και  τα

λοιπά,  οι  οποίες  υφίστανται  απώλειες  από  ένα  σεισμό,  από  μια

πλημμύρα  και  τα  λοιπά,  δεν  μπορούν  να  διαχειριστούν  από  μόνοι

τους  το  μεγάλο  όγκο  υποχρεώσεων  που  έχουν.  Και  αυτό  είναι  το

μείζον θέμα. Και όταν είναι πολλοί οι Δήμοι πάλι το ίδιο γίνεται.  

Έτσι  λοιπόν  στα  πλαίσια  αυτά  είχαμε  σχεδιάσει  με  την  ΚΕΔΕ

να  γίνει  ένας  μηχανισμός  της  ΚΕΔΕ,  ο  οποίος  να  πηγαίνει  στην

πληγείσα  περιοχή,  και  όχι  να  αντικαθιστά  τις  Δημοτικές  Αρχές  και

τις  υφιστάμενες  δομές,  αλλά  να  είναι  μια  υποβοηθητική  διαδικασία,

σε  τεχνικά  θέματα,  σε  νομικά  θέματα,  σε  θέματα  παροχής βοήθειας

και τα λοιπά και τα λοιπά. 

Θεωρώ  ότι  το  αμέσως  επόμενο  χρονικό  διάστημα  θα

μπορέσουμε  να  συστήσουμε  το  μηχανισμό  αυτόν  έτσι  ώστε  να

βοηθούνται  τουλάχιστον  οι  Δήμοι  οι  οποίοι  δεν  έχουν  τη

δυνατότητα. 

Θα  μου  πείτε  και  ο   Δήμος  Βόλου  έχει  δυνατότητες  πάρα

πολλές  με  Τεχνικές  Υπηρεσίες,  αλλά  στις  πλημμύρες  ένα  μεγάλο

τμήμα του συστήματος είχε ακυρωθεί  από τις ίδιες τις  καταστροφές.

Συνεπώς και εκεί χρειάζεται υποβοήθηση. 

Έτσι  λοιπόν,  το  θεσμικό  πλαίσιο  το  οποίο  καλούνται  οι  ΟΤΑ

να κινηθούν,  είναι  ο  Εθνικός Μηχανισμός Διαχείρισης Κινδύνων.  Το

πεδίο  δράσης  του  Εθνικού  Μηχανισμού  είναι  πολύ  συγκεκριμένο,

και  βέβαια  είναι  ο  νόμος  ο  οποίος,  ο  υφιστάμενος,  από  το  2020,

αλλά τώρα αλλάζει,  αυτές τις μέρες αλλάζει  σε ορισμένα σημεία, και

ουσιαστικά  έχουμε  να  κάνουμε  με  μια  διαδικασία  όπου  οι  ίδιοι  οι

Δήμοι  θα  πρέπει  να  δομήσουν  ανθεκτικές  δομές  Πολιτικής
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Προστασίας,  έτσι  ώστε  να  μπορέσουν  να  ανταπεξέρχονται  όσο

μπορέσουν,  αν  είναι  μικροί  Δήμοι  είναι   πολύ  δύσκολο,  στις

δύσκολες καταστάσεις που προκύπτουν από τέτοια φαινόμενα. 

Θα  μας  δοθεί  η  ευκαιρία  σε  επόμενες  Ημερίδες  να

αναπτύξουμε  ακριβώς  τις  υποχρεώσεις  που  έχει  κάθε  Δήμος,  κάθε

Υπηρεσία  του  Δήμου,  ποιες  είναι  οι  διαδικασίες  σε

προκαταστροφικό,  συγκαταστροφικό  και  μετακαστατροφικό

επίπεδο,  έτσι  ώστε  να  μπορέσουν  οι  Δήμοι  να  αποκτήσουν  την

ικανότητα  να  αντιμετωπίζουν  όλα  αυτά  τα  φαινόμενα  τα  οποία  θα

είναι  κυρίαρχα στο αμέσως επόμενο χρονικό διάστημα. 

Εκείνο όμως το οποίο θα πρέπει να αρχίσουμε να κάνουμε ως

κάθε  Δήμος  χωριστά,  είναι  η  ανάλυση  και  η  εκτίμηση  κινδύνων,

δηλαδή  να  δούμε  σε  κάθε  Δήμο  τι  κινδύνους  έχουμε,  να  κάνουμε

εκτίμηση  των  κινδύνων  και  του  επιπέδου  των  κινδύνων,  και  στη

συνέχεια  να  δούμε  τη  διαδικασία  που  θα  μειώσουμε  την  τρωτότητα

των συστημάτων. 

Και  αυτό  γίνεται  βεβαίως  μέσα  από  παρεμβάσεις,  μέσα  από

εκπαίδευση,  μέσα από ενημέρωση,  μέσα  από διαδικασίες  οι  οποίες

σε  ορισμένους  Δήμους  που  έχουν  τη  δυνατότητα,  που  το  κάνουν

ήδη, να μπορέσουμε να μειώσουμε ουσιαστικά την τρωτότητα και να

αυξήσουμε,  το  ζητούμενο  είναι  να  αυξήσουμε  την  ανθεκτικότητα,

τόσο  σε  κανονικό  επίπεδο,  όσο  και  σε  μετακαταστροφικό  επίπεδο.

Στη  Θεσσαλία  τώρα  αυτό  το  οποίο  προτείνουμε  να  γίνει  είναι  ότι

πως  ότι  και  να  γίνει  από  φράγματα,  από  δρόμους,  από  υποδομές,

από  οικισμούς  και  τα  λοιπά,  αυτά  τα  συστήματα  να  έχουν

μεγαλύτερη  ανθεκτικότητα  έτσι  ώστε  σε  επόμενο  φαινόμενο  να  μην

έχουμε τόσο μεγάλες επιπτώσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  κύριο  Λέκκα.  Υπάρχει  κάποια

ερώτηση; Κύριε Καθηγητά, σας ευχαριστούμε. 

Παρακαλώ  να  ανέβει  στο  βήμα  η  κυρία  Παρασκευή  Μυλωνά.

Το θέμα είναι η Διαχείριση Αδέσποτων Ζώων και Ζώων Συντροφιάς.
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Π. ΜΥΛΩΝΑ:   Καλησπέρα σε όλους. 

Είμαι  συνεργάτιδα  στην  Ειδική  Γραμματεία  του  Υπουργείου

Εσωτερικών για την Προστασία των Ζώων Συντροφιάς. 

Σήμερα θα κάνουμε μια μικρή αναφορά στην αρμοδιότητα που

έχουν οι Δήμοι για τη διαχείριση των αδέσποτων ζώων. 

Τα  αδέσποτα  ζώα,  όπως  ξέρουμε  όλοι,  και  έχουμε  δει  στη

χώρα μας,  είναι  μια  συνθήκη η  οποία επηρεάζει  την  ποιότητα  ζωής

των πολιτών σε ένα Δήμο, αλλά και γενικότερα στη χώρα. Οπότε θα

δούμε μαζί  πώς ο νόμος απεικονίζει  τη σειρά των  βημάτων που θα

μπορούσαμε  να  ακολουθήσουμε  στο  Δήμο  για  να  επιτύχουμε  τη

διαχείριση  του  προβλήματος  με  μεγαλύτερη  αποτελεσματικότητα

από ότι ενδεχομένως εφαρμόζουμε ήδη. 

Η διαχείριση των αδέσποτων ζώων είναι  μία αρμοδιότητα που

δυστυχώς ή ευτυχώς είναι  επιφορτισμένοι  οι  Δήμοι  να υλοποιήσουν

εδώ και αρκετά χρόνια, συγκεκριμένα από το 2003. 

Παρ’  όλα  αυτά,  η  εξέλιξη  της  κοινωνίας,  αλλά  και  η

τοποθέτηση  των  Δήμων  σε  αυτό  το  πρόβλημα,  ήταν  λίγο  ας  το

πούμε αποστασιοποιημένη. 

Βλέπουμε  ότι  η  κοινωνία  αλλάζει,  και  αυτή  η  αλλαγή  της

κοινωνίας  καθορίζει  και  θέτει  νέους  στόχους  και  σε  αυτό  το

πρόβλημα. 

Βασικό  εργαλείο  το  οποίο  μας  προσδιορίζει  τις  αρμοδιότητες

του  Δήμου  για  τη  διαχείριση  των  αδέσποτων  ζώων,  είναι  ο  νόμος

4830/2021. 

Θα  δούμε  στις  επόμενες  διαφάνειες  πολύ  σύντομα,  γιατί

υπάρχει  και  πίεση  χρόνου,  τόσο  τη  στόχευσή  του,  όσο  και  τα

βασικά  εργαλεία  με  τα  οποία  μπορούμε  να  διαχειριστούμε  αυτή  την

κατάσταση. 

Λοιπόν,  η  βασική  στόχευση  του  νόμου  σχετικά  με  την

αρμοδιότητα  του  Δήμου  στο  θέμα  αυτό,  είναι  να  μειωθεί  ο

πληθυσμός  των  αδέσποτων  ζώων  και  ουσιαστικά  να  υπάρχουν

καλύτερες  συνθήκες  ευζωίας  των  αδέσποτων  ζώων.  Αυτό  γίνεται
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κυρίως μέσω της   στείρωσης,  και  μέσω των διαδικασιών που θα τα

προωθήσουν από το  δρόμο σε ένα  σπίτι,  σε  έναν  χώρο στον οποίο

θα  είναι  πιο  ασφαλή.  Επομένως  θα  χρησιμοποιήσουμε  τις

διαδικασίες της αναδοχής και της υιοθεσίας. 

Για  να  γίνουν  όλα  αυτά  προφανώς  πρέπει  να  υπάρχει  η

επαρκής  χρηματοδότηση,  κάτι  το  οποίο  ο  νόμος  το  προβλέπει  και

έχει  ξεκινήσει  και εφαρμόζεται,  κυρίως από το 2020. Θα δούμε τους

τρόπους χρηματοδότησης λίγο αργότερα. 

Ένα  άλλο  πολύ  σημαντικό  κομμάτι  είναι  και  η  προώθηση  της

υπεύθυνης  ιδιοκτησίας,  γιατί  ο  αριθμός  των  αδέσποτων  ζώων

προκύπτει  κατά  κύριο  λόγο  από  την  ανεύθυνη  ιδιοκτησία,

εγκατάλειψη,  απουσία  σήμανσης  δεσποζόμενων  ζώων,  και

ουσιαστικά  αυτός  που  έχει  ένα  ζώο,  με  απλά  λόγια,  δεν  είναι

συνετός  ιδιοκτήτης.  Επομένως,  αν  το  αφήσει  χωρίς  στείρωση,

χωρίς  σήμανση  και  το  εγκαταλείψει,  ξαφνικά  δημιουργεί  μια  πηγή

δημιουργίας νέων αδέσποτων. 

Άρα  πέρα  από  τη  διαχείριση  των  ίδιων  των  αδέσποτων,

πρέπει  να  επικεντρωθούμε  και  στη  διαχείριση  των  δεσποζόμενων

και συγκεκριμένα των ιδιοκτητών. 

Η  εξασφάλιση  της  ευζωίας  των  ζώων  είναι  ο  βασικός

πυλώνας,  και  αυτό  θα  είναι  το  αποτέλεσμα  της  συνεργασίας  όλων

των εμπλεκόμενων φορέων. 

Οι  Δήμοι,  το  επιστημονικό  προσωπικό  που  απαρτίζεται

κυρίως  από  τους  κτηνιάτρους,  τα  φιλοζωικά  σωματεία  και  τις

φιλοζωικές  οργανώσεις,  που  έχουν  ρόλο  κλειδί  στην  (…)  και  την

επίτευξη αυτού του στόχου, αλλά και των υπεύθυνων πολιτών. 

Θα  δούμε  λίγο  γρήγορα  τις  αρμόδιες  Αρχές.  Τουλάχιστον  στο

Υπουργείο  Εσωτερικών,  αλλά  και  πιο  απομακρυσμένα.  Στο

Υπουργείο  Εσωτερικών,  όπως  είπαμε,  ιδρύθηκε  πριν  από  ένα

χρόνο  και  κάτι,  Ειδική  Γραμματεία  για  την  εφαρμογή  της

κυβερνητικής  πολιτικής  που  αφορά  στα  ζώα  συντροφιάς,  αλλά  και
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την  εποπτεία  των  Επιχειρησιακών Προγραμμάτων που οφείλουν να

καταθέτουν οι Δήμοι. 

Μαζί  με  την  Ειδική  Γραμματεία  μεταφέρθηκε  και  το  Τμήμα

Προστασίας  Ζώων,  το  οποίο  προϋπήρχε  στο  Υπουργείο  Αγροτικής

Ανάπτυξης, και μεταφέρθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

Να  πούμε  εδώ  ότι  τα  θέματα  και  η  νομοθεσία  σχετικά  με  την

υγεία  των  ζώων  συνεχίζει  και  έχει  την  αρμοδιότητα  το  Υπουργείο

που  την  είχε,  δηλαδή  το  Υπουργείο  Αγροτικής  Ανάπτυξης  και

Τροφίμων,  το  οποίο  είναι  και  η  πρακτική  η  οποία  ακολουθείται

διεθνώς. 

Οι  Κτηνιατρικές  Υπηρεσίες  των  Περιφερειών  και  των

Περιφερειακών  Ενοτήτων,  είναι  αρμόδιες  για  την  εφαρμογή  της

κτηνιατρικής νομοθεσίας  για τα ζώα συντροφιάς,  αλλά και  την ορθή

λειτουργία του συστήματος σήμανσης και καταγραφής τους. 

Θα  ρωτήσει  κάποιος,  υπήρχε  νόμος  που  προέβλεπε  τη

διαχείριση  των  αδέσποτων  ζώων,  ο  οποίος  όμως  γιατί  δεν  είναι

αρκετός; Γιατί  δεν μείναμε σε αυτόν και χρειάστηκε να βγει νέος; 

Η απάντηση θα έρθει στις επόμενες διαφάνειες,  παραθέτοντας

τις  καινοτομίες  του  4830,  ο  οποίος  διαφοροποιεί  τα  πράγματα  με

σκοπό να γίνει  πιο εύκολα η εφαρμογή των απαιτήσεων. 

Όπως  αναφέρθηκαν  και  συνάδελφοι  και  χθες,  αλλά  και

σήμερα  σε  προηγούμενες  εισηγήσεις,  για  να  μπορέσει  κάποιος  να

υλοποιήσει  ένα  ρόλο,  πρέπει  να  έχει  τα  κατάλληλα  εργαλεία,  και

από άποψη χρηματοδότησης,  και  από άποψη ψηφιακής πρόσβασης

σε  υπηρεσίες  διευκόλυνσης,  αλλά  και  από  άποψη  ουσιαστικά

σύνδεσης όλων των αρμόδιων φορέων. 

Επομένως  με  το  νόμο  4830  υλοποιείται  ένα  πολύ  σημαντικό

ψηφιακό  εργαλείο,  το  οποίο  είναι  αρμοδιότητας  του  Υπουργείου

Ψηφιακής  Διακυβέρνησης  και  το  υλοποιεί  η  Γενική  Γραμματεία

Πληροφοριακών Συστημάτων,  και  ονομάζεται  Εθνικό Μητρώο Ζώων

Συντροφιάς. 
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Το  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς  μέσα  έχει  διάφορα

υποσυστήματα  και  μητρώα,  ένα  εκ  των  οποίων  αφορά  κυρίως  την

Τοπική  Αυτοδιοίκηση,  τους  Δήμους.  Είναι  το  υποσύστημα

Διαχείρισης  Έργου  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  μέσω  του  οποίου

ψηφιακά  οι  Δήμοι  θα  μπορούν  να  περάσουν  το  ετήσιο

Επιχειρησιακό τους Πρόγραμμα, το οποίο οφείλουν να υποβάλλουν.

Άλλες  καινοτομίες  του  νόμου  αφορούν  τη  δημιουργία

καταφυγίων  αδέσποτων  ζώων,  με  άλλες  προδιαγραφές,  καθώς

επίσης  έρχονται  να  μας  φέρουν  το  θεσμό  της  αναδοχής  με

συγκεκριμένα  όρια,  που  τίθενται  μέσω της  νέας  εγκυκλίου  που  έχει

βγει,  αλλά  και  επίσης  έχουμε  και  τη  σύσταση  του  Εργαστηρίου

Φύλαξης και Ανάλυσης Γενετικού Υλικού, της Ακαδημίας Αθηνών, το

οποίο  ουσιαστικά  σκοπό  έχει  να  μπορέσει  να  δημιουργήσει  μία

δεξαμενή  πιθανών  γεννητόρων  δεσποζόμενων  ζώων,  έτσι  ώστε

μελλοντικά,  στις  περιπτώσεις  κακοποίησης,  να  μπορεί  να  γίνεται

ταυτοποίηση  του  ζώου  το  οποίο  έχει  ιδιοκτήτη,  ο  οποίος  αμέλησε

να διαχειριστεί  μια γέννα ή μία αναπαραγωγή που δεν ήταν υπό τις

προδιαγραφές  που  ορίζει  ο  νόμος.  Γιατί  οι  ιδιοκτήτες  είτε  θα

στειρώσουν  το  ζώο  τους,  είτε  θα  αποστείλουν  DNA στο

συγκεκριμένο εργαστήριο. Πρέπει να είναι συγκεκριμένα τα πλαίσια,

αλλιώς τα αδέσποτα δεν θα μειωθούν. 

Τέλος,  η  χρηματοδότηση  των  δράσεων  για  όλα  αυτά  έχει

αλλάξει  και θα δούμε πώς αποτυπώνεται αυτό. 

Όπως  είπα  και  πριν,  το  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς

είναι  μια  μεγάλη  βάση,  έχει  πολλά  υποσυστήματα.  Αυτά

αλληλεπιδρούν μεταξύ τους, υπάρχει  διαλειτουργικότητα.  Παραθέτω

τα πολύ βασικά για να έχετε κατά νου,  το οποίο θα το δούμε και  τις

επόμενες  μέρες,  είναι  το  Μητρώο  Καταγραφής  των  Ζώων,

προϋπήρχε,  Υπομητρώο  Φιλοζωικών  Σωματείων,  Υπομητρώο

Καταφυγίων,  Υπομητρώο  Επαγγελματιών  και  Ερασιτεχνών

Εκτροφέων, καθώς επίσης την πανελλήνια πλατφόρμα υιοθεσίας για

να  διευκολύνεται  η  διαδικασία  της  υιοθεσίας,  και  το  τελευταίο  μας
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σύστημα,  το  υποσύστημα  Διαχείρισης  Έργου  Τοπικής

Αυτοδιοίκησης,  που είναι  το  εργαλείο,  το ψηφιακό εργαλείο  σας  για

να περνάτε μέσα σε αυτό το Επιχειρησιακό σας Σχέδιο. 

Πολύ  σύντομα  θα  εκκινήσουν  τα  πρώτα  Υπομητρώα,  οπότε

αυτό είναι υπέρ όλων. 

Πάμε  τώρα  να  δούμε  τις  αλλαγές  στη  χρηματοδότηση,  γιατί

όπως  είπαμε  και  νωρίτερα,  για  να  μπορέσει  να  υλοποιηθεί  κάτι

απαιτεί  και καλύτερη χρηματοδότηση. 

Έχω  παραθέσει  εδώ  από  το  2020  την  πρόσκληση  10  για  την

κατασκευή,  επισκευή,  συντήρηση  και  εξοπλισμό  εγκαταστάσεων

καταφυγίων  για  τα  αδέσποτα  ζώα,  αλλά και  την  πρόσκληση 12,  για

την κατασκευή, επισκευή, συντήρηση και  εξοπλισμό εγκαταστάσεων

καταφυγίων  αδέσποτων,  καθώς  επίσης  και  εξοπλισμό  για  την

υλοποίηση  γενικότερα  των  αρμοδιοτήτων  των  Δήμων  για  τα

αδέσποτα. Μέσω του προγράμματος Φιλόδημος έγιναν αυτά. 

Πάμε να δούμε και  την επόμενη.  Πολύ πρόσφατα,  προ ολίγων

ημερών,  βγήκε  μια…  εκδόθηκε  μια  νέα  απόφαση  επιχορήγησης,

είναι  για  τις  δράσεις  των  Δήμων  σχετικά  με  τη  διαχείριση  των

αδέσποτων  ζώων  φυσικά,  και  συγκεκριμένα  για  τη  σήμανση  και  τη

στείρωση αυτών. 

Ουσιαστικά  απευθύνεται  σε  όλους  τους  Δήμους  της  χώρας,

για  δαπάνες  σήμανσης  και   στείρωσης,  στο  πλαίσιο  του

αναπτυξιακού  άξονα  προτεραιότητα  Κοινωνικές  και  Πολιτιστικές

Υποδομές  και  δραστηριότητες  των  Δήμων  στο  πρόγραμμα

Φιλόδημος ΙΙ.

Ο  βασικός  στόχος  ουσιαστικά  είναι  να  γίνουν  στειρώσεις  και

σημάνσεις  στα  ζώα  συντροφιάς,  γιατί  το  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων

Συντροφιάς θα λειτουργήσει  πολύ καλύτερα εφόσον έχουμε σημάνει

τα ζώα στη χώρα. 

Το  συνολικό  ποσό  της  επιχορήγησης  ανέρχεται  στα  15

εκατομμύρια ευρώ, και μέχρι 31/5 μπορείτε να υποβάλλετε αίτηση. 
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Παραθέτω  εδώ  και  κάποιες  πρωθύστερες  χρηματοδοτήσεις

από  το  ’20,  αλλά  και  από  το  ’22.  Είναι  πιστώσεις  από  τους

Κεντρικούς  Αυτοτελείς  Πόρους  των  Δήμων  από  το  Υπουργείο

Εσωτερικών,  ύψους  1,5  εκατομμυρίων  ευρώ,  καθώς  και  το  2022,

πάλι  μέσω  Κεντρικών  Αυτοτελών  Πόρων,  για  την  υλοποίηση

δράσεων για τα αδέσποτα ζώα, ύψους 5 εκατομμυρίων ευρώ. 

Αν  είχα  περισσότερο  χρόνο  θα  παρέθετα  ακόμη  πιο  παλιές

κινήσεις  χρηματοδότησης  για  να  δούμε  τη  διαφορά.  Υπάρχει

διαφορά. 

Λοιπόν,  η  διαχείριση  των  ζώων  αυτών  που  διαβιούν  χωρίς

ιδιοκτησία  στο  δρόμο,  αλλά  και  όχι  εκεί,  απαιτούν  τη  δημιουργία

Επιχειρησιακού  Προγράμματος.  Το  Επιχειρησιακό  Πρόγραμμα  είναι

το  εργαλείο  του  Δήμου  για  να  καταλάβει  και  ο  ίδιος  πώς

διαχειρίζεται  τα  αδέσποτα  που  έχει  υπό  τη  δική  του  αρμοδιότητα.

Έχει  κάποια  βασικά  μέρη,  και  για  να  μπορέσει  να  υλοποιηθεί

απαιτούνται κάποιες διοικητικές πράξεις. 

Πάμε  να  τα  δούμε  σύντομα.  Η  βασική  στόχευση  ουσιαστικά

ποια  είναι.  Είναι  έξι  βασικοί  πυλώνες,  σκεφτείτε  το  σφαιρικά.

Έχουμε  αδέσποτα  ζώα.  Για  να  τα  διαχειριστούμε  πρέπει  να  τα

περισυλλέξουμε.  Άρα  περισυλλογή,  σήμανση,  καταγραφή  τους  στο

ΕΜΣ,  παροχή κτηνιατρικής  περίθαλψης,  εφόσον τα  περισυλλέγουμε

πρέπει  να  αξιολογήσουμε  την  κατάσταση  της  υγείας  τους  για  να

πάρει  το  καθένα  το  δρόμο  του  ουσιαστικά.  Τα  στειρώνουμε  εφόσον

είναι  εφικτό,  και  στη  συνέχεια  σκοπός  μας  είναι  να  μη  ξανά  βγουν

στο  δρόμο,  οπότε  αναζητούμε  φιλοξενία  σε  καταφύγιο,  είτε  δικό

μας,  είτε  σε συνεργασία με  φυσικό πρόσωπο ή φιλοζωική, κάποιον

ανάδοχο,  όπως  είπαμε  ο  θεσμός  της  αναδοχής  είναι  ένα  εργαλείο,

μπορούμε  να  το  χρησιμοποιήσουμε,  αλλά  κάποιο  ενδιαίτημα  επί

πληρωμή.  Τέλος,  στόχος  είναι  να  βρούμε  υιοθεσία.  Είναι  λίγο

δύσκολο,  αλλά ο στόχος είναι  αυτός.  Αν δεν καταφέρουμε  τους δύο

τελευταίους,  σίγουρα  φτάνουμε  μέχρι  τη  στείρωση  και  μετά

επανεντάσσουμε. Σύμφωνα με τις προδιαγραφές. 
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Εφόσον  λοιπόν  επανεντάξουμε  κάποια  ζώα  που  δεν

καταφέρουν  να  φτάσουν  τους  τελευταίους  μας  στόχους,  οφείλουμε

να  παρακολουθούμε  τους  πληθυσμούς  των  ζώων  που  έχουν

επανενταχθεί.  Αυτό γιατί;  Γιατί  αλλιώς όλα τα υπόλοιπα που έχουμε

κάνει  ενδεχομένως  να  πάνε  στράφι.  Πρέπει  να  δούμε  αν  τα  ζώα

διαβιούν  σωστά,  αν  έχουν  πρόσβαση  σε  νερό  και  φαγητό,  αν

κάποιο  έχει  εμφανίσει  επιθετική  συμπεριφορά,  ή  αν  έχει  νοσήσει

από κάτι κατά τη διαβίωσή του στο δρόμο. 

Το  Επιχειρησιακό  Πρόγραμμα  απαιτεί  κάποιες  διοικητικές

πράξεις,  και  αυτό είναι   σημαντικό γιατί  έτσι  η εσωτερική οργάνωση

του Δήμου θα μπορέσει  να το υλοποιήσει καλύτερα. Χωρίς αυτές τις

διοικητικές  πράξεις  είναι  πάρα  πολύ  δύσκολο  να  συνταχθεί  και  να

φτιαχτεί  ένα Επιχειρησιακό Πρόγραμμα. 

Είναι  συγκεντρωμένες εδώ, θα τις πω πάρα πολύ γρήγορα και

συνοπτικά.  Πρώτη  σημαντική  αλλαγή  στην  οποία  πρέπει  να  προβεί

ο Δήμος, είναι  η συγκρότηση 5μελούς Επιτροπής. Είναι  η Επιτροπή

Παρακολούθησης  του  Επιχειρησιακού.  Επιπλέον,  3μελής  Επιτροπή

από κτηνιάτρους για να λαμβάνονται  γρήγορα οι  αποφάσεις  σχετικά

με το αν ένα ζώο πρέπει  να οδηγηθεί  στην ευθανασία ή αν ένα ζώο

έχει  επιθετική  συμπεριφορά  και  κρίνεται  επιθετικό,  αν  δεν  έχει

συμφωνηθεί από την 5μελή. 

Προφανώς  η  τροποποίηση  του  Οργανισμού  Εσωτερικής

Λειτουργίας. Ορισμός υπευθύνου για τα ζώα. 

Και   μετά  κάποιες  αποφάσεις  που  εκδίδονται  και  βοηθούν

πολύ στο  να  μπορέσουμε  να  διαχειριστούμε  το  πρόβλημα.  Αυτές  οι

αποφάσεις  είναι  ποιες  περιοχές  ορίζονται  ως  περιοχές

επανατοποθέτησης  αδέσποτων,  εκεί  αντιμετωπίζουν  συχνά

πρόβλημα  οι  Δήμοι  με  τους  πολίτες.  Είναι  μια  απόφαση  που  δεν

μπορεί  να  βγει  εύκολα.  Το  κατανοούμε  και  ζητούμε  τις  ερωτήσεις

σας  για  να  μπορέσουμε  να  ορίσουμε  καλύτερα  αυτή  την  απόφαση

εφόσον  απαιτηθεί,  γιατί  στη  χώρα  μας  οι  Δήμοι  δεν  είναι  όλοι  το

ίδιο.  Κάποιοι  είναι  ορεινοί,  κάποιοι  είναι  νησιωτικοί,  κάποιοι  έχουν
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μεγάλο  πληθυσμό,  κάποιοι  μικρό  πληθυσμό.  Επομένως  αυτές  οι

περιοχές  δεν  είναι  για  όλους  τους  Δήμους  τόσο  εύκολο  ή  το  ίδιο

εύκολο να τις προσδιορίσουν. 

Μετά,  μια  άλλη  σημαντική  απόφαση  είναι  για  την  παροχή

κινήτρων  σχετικά  με  τους  πολίτες,  καθώς  επίσης  και  ενδεχομένως

την εξειδίκευση κατηγοριών για τις ευαίσθητες και ευπαθείς ομάδες,

και  ουσιαστικά  μέσω  αυτού  βοηθούμε  αρκετούς  πολίτες  να

σημάνουν, να στειρώσουν τα ζώα τους, με παροχές του Δήμου. 

Στις  επόμενες  διαφάνειες  γίνεται  μία  καλύτερη  και  πιο

λεπτομερέστερη  αναφορά  σε  σχέση  με  την  κάθε  Επιτροπή.  Θα  τις

περάσω  λίγο  γρήγορα,  αν  υπάρχουν  απορίες  μου  ζητάτε  να  μείνω

σε κάποια. 

Είπαμε,  5μελής  Επιτροπή  είναι  αυτή  που  συντάσσει,

παρακολουθεί  το  Επιχειρησιακό  Πρόγραμμα,  που  είναι  αυτό  που

έχει τους έξι πυλώνες που είπαμε νωρίτερα. 

Η  3μελής  Επιτροπής  για  ευθανασία  ή  απόφαση

επικινδυνότητας, εφόσον υπάρχει διαφωνία αυτού. 

Η τροποποίηση του Οργανισμού Εσωτερικής Υπηρεσίας. 

Η  απόφαση  για  την  περιοχή  επανατοποθέτησης,  πώς

οριοθετούνται  οι  περιοχές,  τι  λεπτομέρειες  υπάρχουν,  και

ουσιαστικά  αυτή  η  απόφαση  σχετίζεται  με  την  εξασφάλιση  των

συνθηκών ευζωίας των ζώων. 

Θυμίζω όλες  αυτές  οι  αποφάσεις,  καθώς και  όλη η  παράθεση

του Επιχειρησιακού, θα γίνεται  μέσω ψηφιακής πλατφόρμας που θα

ανοίξει  στο  Εθνικό  Μητρώο  Ζώων  Συντροφιάς.  Όλα  αυτά  τα

στοιχεία  περνάνε  ψηφιακά,  και  αποτυπώνονται  και  για  εσάς,  για  να

τα βλέπετε και να είναι συγκεντρωμένο το έργο σας. 

Τις περνάω λίγο πιο γρήγορα λόγω της πίεσης του χρόνου. 

Και  καταλήγουμε στο ότι  οι  γενικοί  στόχοι  του Επιχειρησιακού

μας, που είναι  και μακροπρόθεσμοι και βραχυπρόθεσμοι, θα πρέπει

κάπως  να  συγκλίνουν.  Δηλαδή  η  αποτελεσματική  διαχείριση  των

ζώων  θα  πρέπει  να  στοχεύει  στη  μείωση  του  πληθυσμού,  σε  ένα
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βάθος  5ετίας  ιδανικά.  Προφανώς  ιδανικό  είναι  να  εξαλειφθούν  τα

αδέσποτα  ζώα,  αλλά  αυτό  είναι  κάτι  το  οποίο  ενδεχομένως  να  μην

μπορέσει  να  επιτευχθεί  σε  τόσο  σύντομο  χρονικό  διάστημα.  Οπότε

αυτός είναι ο μακροπρόθεσμος στόχος μας. 

Οι  πιο  βραχυπρόθεσμοι  στόχοι  για  να  φτάσουμε  σε  αυτό,

προφανώς  είναι  η  αποτελεσματική  διαχείριση,  η  εξασφάλιση  της

ευζωίας και η μείωσή τους. 

Πέρα  από  τη  χρηματοδότηση,  μας  δίνει  τη  δυνατότητα  το

θεσμικό  πλαίσιο  του  4830  να  χρησιμοποιήσουμε  κάποια  εργαλεία

και  μέσα  για  να  υλοποιήσουμε  τις  αρμοδιότητές  μας.  Αυτά  είναι  η

συνεργασία  με  τα  φιλοζωικά  σωματεία.  Η  σύναψη  δημοσίων

συμβάσεων,  προγραμματικών  συμβάσεων,  συμβάσεων  μίσθωσης

έργου,  αλλά  και  το  εθελοντικό  έργο,  που  μετά  από  κατάλληλη

συμφωνία μπορεί να λάβει χώρα. 

Πέραν  αυτού,  οι  Δήμοι  μπορούν  μέσω  Διαδημοτικών

Συνδέσμων  ή  Διαδημοτικών  συνεργασιών,  να  υλοποιήσουν  τις

αρμοδιότητές τους.

Επίσης  έχουν  τη  δυνατότητα  να  χρησιμοποιήσουν  άλλα

οικονομικά  εργαλεία  και  μέσα  για  να  ασκήσουν  αυτές  τις

αρμοδιότητες. 

Πάλι μία σύντομη περιγραφή. Οι Δήμοι όταν συνεργάζονται  με

φιλοζωικά  σωματεία  και  φιλοζωικές  οργανώσεις  της  χώρας  μας,

μετά  από  απόφαση  Δημοτικού  Συμβουλίου,  μπορούν  να

συνδράμουν  αυτά  το  Δήμο με  περισυλλογή,  φιλοξενία,  εμβολιασμό,

περίθαλψη,  μέριμνα  για  την  υιοθεσία  τους  εντός  ή  εκτός  Ελλάδος,

αλλά  και  έκδοση  εγγράφων  που  απαιτούνται  για  τις  διαδικασίες

αυτές. 

Η  εν  γένει  υλοποίηση  κάθε  σχετικής  δράσης  προς  το  σκοπό

της  επίτευξης  των  στόχων  του  εν  λόγω νόμου,  μας  διευκολύνει  για

να υλοποιήσουμε όλα αυτά που πρέπει. 
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Λοιπόν,  περνώ λίγο  πιο  σύντομα  τα  εργαλεία  και  μέσα,  με  τα

οποία  είστε  αρκετά  εξοικειωμένοι,  όπως  είναι  η  ανάθεση  έργου  και

η μίσθωση… και η σύμβαση για μίσθωση έργου. 

Ένα άλλο εργαλείο που μας δίνει  ο νόμος, είναι το γεγονός ότι

επιτρέπει  στο  Δήμο  να  έρθει  σε  επικοινωνία  με  κατάλληλες

κτηνιατρικές  ομάδες  και  υπηρεσίες,  έτσι  ώστε  αυτοί,  σε  συνεργασία

και  με  κάποιο  φιλοζωικό  σωματείο,  να  παρέχουν  δωρεάν  έργο,

όπως στειρώσεις. 

Ένα ακόμη εργαλείο, ένα επιπλέον εργαλείο, που θα σας είναι

αρκετά  χρήσιμο  και  θα  σας  βοηθήσει  να  περάσετε  και  όλη  την

αρμοδιότητα  μέσα  στο  Εθνικό  Μητρώο Ζώων Συντροφιάς,  είναι  μια

εγκύκλιος  που  θα  εκδοθεί  πολύ  σύντομα  από  το  Υπουργείο

Εσωτερικών,  την  Ειδική  Γραμματεία,  και  το  Τμήμα  Προστασίας

Ζώων,  που  θα  εξηγεί  με  κάθε  λεπτομέρεια  όλα  αυτά  που  έχουμε

προαναφέρει. 

Κάθε  χρόνο  οι  Δήμοι  υποβάλλουν  Επιχειρησιακό  Σχέδιο,  και

ουσιαστικά για το 2024 είναι  η πρώτη χρονιά  που τα Επιχειρησιακά

θα  μπορούν  να  καταβάλλονται  και  ηλεκτρονικά.  Κάποιοι  Δήμοι  τα

έχουν  ήδη  καταθέσει,  όσοι  δεν  τα  έχουν  θα  μπορούν  μέσω  του

ΕΜΣ. 

Τελειώνοντας,  βλέπουμε  κάποιες  εικόνες  εδώ  που  θα  θέλαμε

να  δούμε  στην  πράξη,  ευελπιστούμε  στα  επόμενα  χρόνια  να  τις

βλέπουμε πιο συχνά. Ζώα  σε κακή κατάσταση που πλέον  διαβιούν

σε  σπίτια,  ζώα  σε  αγέλες  με  επιθετική  συμπεριφορά  ή  με  κακή

θρεπτική  κατάσταση,  που  έχουν  υιοθετηθεί  και  διαβιούν  πλέον  σε

ένα ιδανικό περιβάλλον. 

Ουσιαστικά η αποτελεσματική διαχείριση αυτού του ζητήματος

θα  οδηγήσει  στη  μείωση  του  αριθμού  των  αδέσποτων  και  στη

διατήρηση των συνθηκών ευζωίας τους. 

Χρησιμοποιώντας  πέντε  βασικά  άξονες,  πέντε  βασικούς

πυλώνες,  σήμανση,  καταγραφή,  στείρωση,  αναδοχή  και  υιοθεσία,

μπορούμε να τα επιτύχουμε. 
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Παραθέτω κάποιες  πληροφορίες  γιατί  σίγουρα το ζήτημα είναι

φλέγον,  αρκετοί  αιρετοί  επικοινωνούν  μαζί  μας  καθημερινά  γιατί

υπάρχει  δυσκολία  στην  υλοποίηση  και  των  αρμοδιοτήτων,  και  των

Επιτροπών,  υπάρχουν  απορίες  σχετικά  με  τα  χρηματοδοτικά

εργαλεία,  αλλά  και  απορίες  γενικά  του  πώς  μπορεί  κάποιος  να  το

διαχειριστεί.  Οπότε  έχω  παραθέσει  το  e mail ,  αλλά  και  το

τηλέφωνο,  στο  οποίο  μπορείτε  να  μας  αποστείλετε  οτιδήποτε

χρειάζεστε για υποστήριξη. 

Δεν  έχω  να  πω κάτι  άλλο.  Ήθελα  να  είμαι  σύντομη  για  να  μη

σας  κουράσω.  Συγχαρητήρια  σε  όλους,  νεοεκλεγέντες  και

επανεκλεγέντες.  Ευχαριστούμε  πολύ  την  ΕΕΤΑΑ  και  την  ΚΕΔΕ  για

τη συμμετοχή σε αυτή τη Διημερίδα. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Και εμείς ευχαριστούμε. 

Η  κυρία  Μυλωνά  είναι  στέλεχος  Ειδικής  Γραμματείας  για  τα

ζώα  συντροφιάς  και  τα  αδέσποτα  ζώα,  του  Υπουργείου

Εσωτερικών. 

ΣΤ’ ΘΕΜΑΤΙΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ

ΔΗΜΟΣΙΟ MANAGEMENT ΚΑΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Προχωρούμε  τώρα  και  πάμε  στην  τελευταία

Ενότητα,  που  έχει  σχέση  με  το  Δημόσιο  Management και  την

Επικοινωνιακή Πολιτική. 

Παρακαλώ  τον  καθηγητή  της  Δημόσιας  Διοίκησης  του

Πανεπιστημίου Πελοποννήσου, τον κύριο Τσέκο, να πάρει το λόγο. 

Θ. ΤΣΕΚΟΣ:   Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Η  Ενότητα  αυτή  στο  τέλος  ενός  κουραστικού  προφανώς

διήμερου  αλλάζει  λίγο  την  οπτική  γωνία.  Μέχρι  τώρα  συζητήσαμε

διατάξεις  κυρίως,  συγκεκριμένα  πράγματα,  πώς  εφαρμόζονται.

Τώρα για κλείσιμο μετακινούμαστε σε ένα επίπεδο ευρύτερο, μιλάμε

περισσότερο  για  αρχές  και  κανόνες  που έχουν σχέση με την έννοια
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της  διοίκησης,  επειδή  ακριβώς  οι  αιρετοί  είναι  οι  τοπικοί  ηγέτες,

είναι  εκείνοι  οι  οποίοι  καλούνται  να οργανώσουν σε κάποιο  βαθμό,

να  αναδιατάξουν  πιθανώς  να  συμπληρώσουν  μια  ομάδα,  να  τη

συντονίσουν, να θέσουν προτεραιότητες, να κατανείμουν πόρους σε

αυτές τις δράσεις, για να πετύχουν αποτελέσματα. 

Είναι  λοιπόν  αναγκαίο  και  χρήσιμο  να  έχουν  τη  συνολική

εικόνα.  Προφανώς  σε  όλα  αυτά  εμπλέκονται  Υπηρεσίες,

εμπλέκονται  υπηρεσιακοί παράγοντες, εμπλέκονται  οι επιστημονικοί

συνεργάτες,  αλλά  σε  κάθε  περίπτωση  είναι  καλό  να  γνωρίζουμε  το

τι  μπορεί  να  γίνει  και  το  πώς  πρακτικά  γίνεται.  Προφανώς  θα  το

υλοποιούν  αρμοδιότεροι  σε  ένα  επίπεδο  πιο  συγκεκριμένο,  πιο

πρακτικό.  Αλλά  το  να  έχουμε  ακριβώς  τη  συνολική  εικόνα  του  τι

μπορεί να γίνει  είναι ακριβώς απαραίτητο. 

Συνολικά θα λέγαμε ότι  η ανώτατη ηγεσία σε κάθε περίπτωση,

και  στη  δική  μας  την  περίπτωση,  τη  δική  σας  την  περίπτωση,  οι

αιρετοί,  ασχολούνται  με  τρία  βασικά  πεδία.  Με  τη  διαχείριση  των

προσώπων,  με  τη  διαχείριση  των  προτεραιοτήτων,  και  με  τη

διαχείριση των πόρων των προϋπολογισμών. 

Από  αυτά  θα  μείνω  λίγο  στο  θέμα  των  προσώπων,  διότι

προφανώς είπαμε πριν διαμορφώνουμε ομάδες, τις ομάδες σε πολύ

μεγάλο  βαθμό  τις  βρίσκουμε  οργανωμένες,  είναι  οι  Υπηρεσίες  των

Δήμων,  αλλά  αυτές  μπορούμε  να  τις  αναδιατάξουμε  σε  κάποιο

βαθμό,  μπορούμε  να  τις  συμπληρώσουμε,  και  εδώ  μπαίνει  το

ζήτημα,  το  οποίο  θεωρώ  σημαντικό,  της  σχέσης  ανάμεσα  στην

εξειδίκευση  και  στην  εμπιστοσύνη.  Χρειαζόμαστε  ανθρώπους

ειδικούς σε πολλά πράγματα,  τους οποίους να εμπιστευόμαστε.  Και

εδώ  μπαίνει  ένα  ζήτημα  πάντα  αναλογίας  και  το  πώς   σε  κάθε

περίπτωση  με  τις  επιλογές  μπορούμε  να  το  αντιμετωπίσουμε,

μπορούμε να το επιλύσουμε. 

Εάν  δεν  μπορεί  να  διασφαλιστεί  ο  ιδανικός  συνδυασμός,  να

έχουμε  ανθρώπους  εξειδικευμένους  σε  αυτό  που  τους  ζητούμε  να

κάνουν,  τους  οποίους  εμπιστευόμαστε  ταυτόχρονα,  τους
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γνωρίζουμε  και  τους  εμπιστευόμαστε,  εάν  πρέπει  να  επιλέξουμε

εγώ  θα  πρότεινα  το  κέντρο  βάρους  να  πέσει  κυρίως  στην

εξειδίκευση  και  λιγότερο  στην  εμπιστοσύνη.  Δηλαδή  να  επιλέγουμε

ανθρώπους  κατά  τεκμήριο  ειδικούς  σε  αυτό  το  οποίο  καλούνται  να

κάνουν,  ακόμα  και  αν  δεν  τους  ξέρουμε  τόσο  καλά,  θα  τους

γνωρίσουμε  στην  πορεία,  παρά  να  προτιμούμε  ανθρώπους

γνωστούς, της εμπιστοσύνης, οι  οποίοι  όμως έχουν μία πολύ γενική

ή πολύ προσεγγιστική ή πολύ μακρινή σχέση με αυτό το αντικείμενο

το οποίο τους αναθέτουμε. 

Τώρα,  αν  ορίσουμε  το  management γενικά,  έχουμε  αυτόν  τον

ορισμό  τον  οποίο  βλέπουμε  εδώ.  Προσπαθούμε  να  πετύχουμε

πράγματα,  να  πετύχουμε  στόχους,  να  διασφαλίσουμε

αποτελέσματα,  μέσα  από  άλλους  ανθρώπους.  Και  αυτό  είναι  το

δύσκολο.  Το  να  προσπαθούμε  εμείς  οι  ίδιοι  οργανώνοντας  τη

δουλειά  μας,  το  χρονοπρογραμματισμό  μας,  την  καθημερινότητά

μας, να θέσουμε στόχους και να τους υλοποιήσουμε, είναι  ίσως κάτι

απλούστερο.  Το  να  συντονίσουμε  άλλους  ανθρώπους  είναι  το

πολυπλοκότερο αυτής της ιστορίας. 

Για να επιτευχθεί αυτό απαιτούνται  μια σειρά από λειτουργίες,

έτσι;  Δεν  θα  τις  διατρέξω  όλες  αυτές.  Θα  κρατήσω όμως εκείνες  οι

οποίες  είναι  εδώ  σημειωμένες  με  κίτρινο,  που  είναι  αυτές  που

κυρίως εμπλέκουν την ηγεσία,  και  είναι  ο προγραμματισμός,  είναι  ο

καθορισμός  των  στρατηγικών  προτεραιοτήτων,  είναι  η  στρατηγική

στοχοθεσία,  είναι  ο  έλεγχος  και  η  αξιολόγηση,  είναι  η  διαχείριση

του  ανθρώπινου  δυναμικού,  και  είναι  και  η  ηγεσία  και  ο

συντονισμός. 

Αυτές  είναι  οι  καθημερινές  λειτουργίες,  τις  οποίες  το

καταλαβαίνουμε  ή δεν το καταλαβαίνουμε,  μπορεί  να  έχει  τη  μορφή

της ρουτίνας στην καθημερινότητα,  είναι  όμως λειτουργίες οι  οποίες

εμπλέκουν  τους  αιρετούς  επικεφαλής  των  Δήμων,  και  βεβαίως  και

των Περιφερειών,  σε όλα τα επίπεδα Αυτοδιοίκησης, στη λειτουργία

του  management.  Άρα κυρίως για  αυτά  εδώ μιλάμε,  και  αν  θέλουμε
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να  τα  συνοψίσουμε  θα  λέγαμε  ότι  είναι  δύο  πράγματα,  η  εμπλοκή

στον προγραμματισμό, και η ηγεσία. 

Εάν  τα  πάρουμε  χωριστά,  λίγα  πράγματα  πρώτα  για  το

ζήτημα του  προγραμματισμού.  Την  αποστολή  τη  θέτει  ο  νόμος,  δεν

εμπλεκόμαστε.  Οι  νόμοι  βέβαια,  πριν  κάποιος  το  είπε,  αλλάζουν,

έτσι;  Άρα μέσω των συλλογικών διαδικασιών και  οργάνων μπορούν

οι  άνθρωποι  της  Αυτοδιοίκησης,  και  το  κάνουν  προφανώς,  να

απαιτήσουν  και  να  πιέσουν  την  αλλαγή  του  θεσμικού  πλαισίου

προκειμένου  να  καθίσταται  το  καταλληλότερο  κάθε  φορά  για  την

υποστήριξη των λειτουργιών που απαιτούνται. 

Το  όραμα  έχει  πολύ  μεγάλη  σημασία,  και  νομίζω  αυτό  το

είδαμε  σε  πάρα  πολλές  περιπτώσεις  και  στις  δύο  αυτές  ημέρες  να

επαναλαμβάνεται.  Δηλαδή  η  λογική  στη  συστηματική  και  την

επιστημονική  διοίκηση,  λέει  έχω  ένα  σχέδιο,  βάζω  τις

προτεραιότητές  μου,  και  αναζητώ  πόρους  για  να  χρηματοδοτήσω

αυτές  τις  προτεραιότητες.  Στην  πράξη  πολλές  φορές  γίνεται  το

αντίθετο,  έχω  μια  πολύ  γενική  εικόνα,  αναζητώ  πιθανές  πηγές

χρηματοδότησης,  και  προσαρμόζω  αυτό  το  οποίο  έχω  στο  μυαλό

μου στις πηγές χρηματοδότησης. 

Είναι  η  πραγματικότητα,  ας  είμαστε  ρεαλιστές,  τι  να  κάνουμε,

προφανώς έτσι  αναγκαζόμαστε  να πορευτούμε πάρα πολλές φορές,

αλλά τα αποτελέσματα δεν είναι  πάντα τα καλύτερα,  διότι  σχέδια τα

οποία  δεν  είναι  ολοκληρωμένα,  τα  οποία  δεν  είναι  επεξεργασμένα,

τα  οποία  δεν  είναι  ώριμα  όπως  έχουμε  δει,  είτε  δεν  θα  εγκριθούν

για  χρηματοδότηση,  κάπου  θα  κολλήσουν,  είτε  εάν  επιλεγούν

ενδεχομένως  δεν  θα  υλοποιηθούν  σωστά,  είτε  αν…  ακόμα  και  αν

υλοποιηθούν  δεν  θα  επιφέρουν  σε  τελική  ανάλυση  τα  επιθυμητά

αποτελέσματα,  αυτά για τα οποία τα οραματιστήκαμε,  τα επιλέξαμε,

τα αναπτύξαμε. 

Άρα  λοιπόν  το  ζήτημα  αυτό  έχει  κορυφαία  σημασία.  Από  εκεί

και  πέρα  αυτό  το  όραμα  εξειδικεύεται  σε  στρατηγικούς  σκοπούς.

Προσδιορίζονται  στη  συνέχεια,  μέσα  στα  πλαίσια  αυτών  των
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σκοπών, πιο συγκεκριμένα, μετρήσιμα επιδιωκόμενα αποτελέσματα,

οι  στρατηγικοί  στόχοι,  αυτοί  μετατρέπονται  σε  επιχειρησιακούς

στόχους, και στη συνέχεια έχουμε ένα πρόγραμμα προσαρμογής. 

Η δική  μας  η  δουλειά,  και  όταν εννοώ η  δική  μας  αναφέρομαι

πάλι  στους  αιρετούς,  μένει,  εστιάζει  στο  πρώτο  και  στο  δεύτερο

κυρίως  σκαλί  από  αυτά  που  βλέπουμε  εδώ,  στο  όραμα  και  τους

στρατηγικούς σκοπούς. 

Στο  θέμα  των  στρατηγικών  στόχων  υπεισέρχονται  οι

Υπηρεσίες  και  συγκεκριμενοποιούν  το  ευρύτερο  σε  κάτι  πιο  απτό,

πρακτικό και μετρήσιμο. 

Πολλές  φορές  βέβαια,  επειδή  πολλές  λεπτομέρειες  είναι

κρίσιμες  για  την  τελική  εφαρμογή,  μπορεί  να  χρειαστεί  η  ανώτατη

ηγεσία,  ο  αιρετός  στη  δική  σας  την  περίπτωση,  να  πάρει  κάποιες

πολύ  συγκεκριμένες  και  πρακτικές  αποφάσεις,  να  κάνει  επιλογές,

στο  χαμηλότερο  επίπεδο,  ενδεχομένως  στο  επιχειρησιακό,  πολλές

φορές  και  στο  εφαρμοστικό.  Αλλά  κανονικά  αυτά  είναι  ζητήματα  τα

οποία  διεκπεραιώνονται,  πρέπει  να  διεκπεραιώνονται  από  τις

Υπηρεσίες  και  πρέπει  οι  Υπηρεσίες  να  έχουν  ακριβώς  τη  δομή  και

τη  στελέχωση  που  θα  επιτρέπει  ακριβώς  στον  αιρετό  να  μην

εμπλέκεται,  να  μην  αναλώνει  το  χρόνο  ο  οποίος  είναι  απαραίτητος

για  άλλες  λειτουργίες,  στη  διαχείριση  της  πρακτικής

καθημερινότητας. 

Και βεβαίως εδώ ακριβώς βλέπουμε ότι όλοι εμπλέκονται στην

προγραμματική  διαδικασία,  αυτή  είναι  η  προγραμματική  διαδικασία

αποτυπωμένη  στα  διάφορα  επίπεδα  ιεραρχίας.  Βλέπουμε  ότι  οι

πάντες  εμπλέκονται  με  τους  τρόπους  που  είπαμε.  Το  πολιτικό

επίπεδο  είναι  το  ανώτατο.  Τα  εργαλεία  τα  οποία  βλέπουμε  εκεί,  η

διαμόρφωση  των  αξιών,  των  προτεραιοτήτων,  η  μακροπρόθεσμη

οπτική,  οι  στρατηγικοί  στόχοι,  ο  καθορισμός  των  επιδιωκόμενων

ευρύτερων επιπτώσεων,  αυτά  είναι  τα  στοιχεία  τα  οποία  οφείλει  να

διαμορφώσει  η  πολιτική  ηγεσία  σε  κάθε  επίπεδο,  και  στη
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συγκεκριμένη  περίπτωση  η  αυτοδιοικητική  ηγεσία.  Από  εκεί  και

κάτω πάλι εμπλέκονται  οι Υπηρεσίες. 

Και  κλείνουμε  με  αυτά,  όσον  αφορά  το  ζήτημα  του

προγραμματισμού,  και  πάμε  να  δούμε  τα  ζητήματα  της  ηγεσίας.  Η

ηγεσία ακριβώς συνδέεται  με  αυτό τον ορισμό που αναφέραμε  πριν

για  το  management,  την  προσπάθεια  επίτευξης  στόχων  μέσα  από

ομάδες, μέσα από συντονισμό άλλων ανθρώπων. 

Άρα  λοιπόν  κορυφαία  σημασία  εδώ  έχει  το  ζήτημα  της

ομαδικότητας,  έτσι;  Την  ομαδικότητα  την  ορίζουμε  εδώ  ταυτόσημα

με την έννοια του management,  σαν μια διαδικασία όπου το σύνολο

μιας ομάδας εμπλέκεται  αποτελεσματικά στη διαχείριση μιας σειράς

παραγωγικών διαδικασιών.  Ως τέτοιες  πρέπει  να  τις  βλέπουμε,  είτε

αφορούν τη  διαχείριση  των  αδέσποτών,  είτε  αφορούν τη  διαχείριση

των  απορριμμάτων,  είτε  το  πράσινο,  είτε  τον  πολιτισμό,  είτε  τις

Κοινωνικές  Υπηρεσίες.  Είναι  παραγωγικές  διαδικασίες,  και

παραγωγική  διαδικασία  σημαίνει  συνδυάζω  πόρους  και  τους

μετασχηματίζω σε κάποια αποτελέσματα. Και αυτό γίνεται μέσα από

ομάδες  και  ομάδα  σημαίνει,  ήδη  έχει  αναφερθεί  αυτό  από

προλαλήσαντες,  τοποθέτηση  του  κατάλληλου  ανθρώπου  στην

κατάλληλη θέση. 

Αυτό  σημαίνει  λοιπόν  ότι  πρέπει  να  έχω  προσδιορίσει  το

περιεχόμενο  των  θέσεων,  να  μπορώ  να  κρίνω  και  να  σταθμίσω  τι

περιμένω  από  αυτή  τη  θέση,  και  να  δω  ποιος  είναι  ο  κατάλληλος

άνθρωπος από τη δεδομένη γκάμα ανθρώπων που έχω στη διάθεσή

μου  προφανώς.  Και  δεδομένη  γκάμα  ανθρώπων  που  έχω  στη

διάθεσή  μου  σημαίνει  ποιοι  είναι  οι  υπηρεσιακοί  που  στελεχώνουν

το  Δήμο  μου  και  ποιους  μπορώ  μέσα  από  τη  γκάμα  επιλογών  που

ακούσαμε  και  πριν  ως  προς  την  επιλογή  συνεργατών  να

διασφαλίσω. 

Άρα  λοιπόν  αυτό  το  πάντρεμα,  το  οποίο  βεβαίως  προφανώς

κάποιος  άλλος  πρέπει  να  κάνει,  υποστηρικτικά,  κάποιος

συνεργάτης,  κάποιος  επιστημονικός  συνεργάτης,  και  να  μας  δώσει
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τις  επιλογές,  και  προφανώς  στο  επίπεδο  της  επιλογής  των

προσώπων θα έχουμε τον βασικό ρόλο. 

Τώρα,  και  ο  Δήμος,  και  κάθε  παραγωγικός  οργανισμός,  είναι

ιεραρχικός.  Και  η  ιεραρχική  διαχείριση  των  ανθρώπινων  πόρων

είναι  εκείνη  η οποία αποτελεσματικά βοηθά τους ανθρώπους,  να  το

πω έτσι απλά, να δώσουν τον καλύτερο εαυτό τους. 

Η  βασική  ιδέα  εδώ,  και  είναι  κάτι  το  οποίο  έχει  προκύψει

προφανώς  από  πολυετείς  έρευνες  σε  πολλά  επίπεδα,  είναι  ότι  ο

μέσος  εργαζόμενος  μέσα  σε  ένα  πλαίσιο  αποδίδει  μέρος  των

δυνατοτήτων  και  των  ικανοτήτων  του,  και  μόνο  εάν  υποκινηθεί

κατάλληλα από την ηγεσία του μπορεί να αποδώσει το μέγιστο. 

Άρα  λοιπόν  χρειάζεται  εδώ  μια  ειδική  μέριμνα,  μια  ειδική

προσπάθεια. 

Καταρχήν  να  ξεκαθαρίσουμε  τρία  ζητήματα.  Πρώτον,  οι

άνθρωποι  αποδίδουν  όχι  μόνο  υποκινούμενοι  από  οικονομικά

κίνητρα,  προφανώς,  και  κατευθυνόμενοι  από  διαδικασίες,  αλλά

επηρεαζόμενοι  από  διάφορα  κοινωνικά  και  ψυχολογικά  στοιχεία.

Είμαστε έμβια όντα,  δεν είμαστε μηχανήματα,  δεν είμαστε γρανάζια,

άρα  το  ψυχολογικό  στοιχείο  παίζει  έναν  κομβικό  ρόλο.  Κοινωνικό

και ψυχολογικό στοιχείο. 

Αυτό  συνδέεται  με  ένα  δεύτερο  στοιχείο,  που  είναι  ο  βαθμός

ικανοποίησης από τη δουλειά που κάνουμε.  Το τι  αντλούμε δηλαδή,

το  τι  αντλεί  ο  εργαζόμενος  από  τη  δραστηριότητα  την  οποία

αναπτύσσει.  

Και  μέσα  σε  αυτό  το  πλαίσιο,  που  παράγει  ή  δεν  παράγει

ενδεχομένως  ικανοποίηση,  σημαντικές  διαστάσεις  είναι  η

ομαδικότητα,  η  συλλογικότητα,  κατά  πόσο ο  κάθε  εργαζόμενος  έχει

την  αίσθηση  ότι  είναι  μέλος  μιας  ομάδας,  ότι  εντάσσεται  σε  μια

ομάδα,  και  ότι  έχει  κάποιο ρόλο σε αυτή την  ομάδα,   και  ότι  έχει  τη

δυνατότητα  σε  κάποιο  βαθμό  να  επηρεάσει,  σε  κάποιο  βαθμό,

ακούγεται  ο  λόγος  του,  να  επηρεάσει  τους  όρους  της

καθημερινότητάς του και της δουλειάς του. 
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Να έχει  την αίσθηση επίσης ότι  η ιεραρχία,  αυτός ή αυτή στον

οποίο  αναφέρεται,  αξιολογεί,  αναγνωρίζει  την  προσπάθειά  του.  Όχι

απαραίτητα  τα  επιτεύγματα  τα  οποία  διασφαλίζει,  αλλά  το  ότι

προσπαθεί  να  κάνει  κάτι.  Και  αυτή  η  αναγνώριση  δεν  συνδέεται

πάντα  με  την  παροχή  κάποιου  ωφελήματος,  αλλά  και  με  την  απλή

ηθική επιβράβευση που προκύπτει  από την καθημερινή κατανόηση. 

Αυτά είναι λοιπόν στοιχεία τα οποία μπορεί να διαχειριστεί  και

χωρίς  ιδιαίτερους  οικονομικούς  ή  άλλους  πόρους,  με  μια  επένδυση

ενδιαφέροντος  και  χρόνου  θα  έλεγα,  στην  καθημερινότητα,  η

πολιτική  ηγεσία  και  εν  προκειμένω  ο  προϊστάμενος,  ο  αιρετός

προϊστάμενος. 

Η  ευθύνη  την  οποία  έχει,  λέγαμε  πριν,  να  υποκινήσει  το

προσωπικό  του,  είναι  οι  λειτουργίες  εκείνες  οι  οποίες,  όπως

βλέπουμε  εδώ,  διαμορφώνουν  ένα  πλαίσιο  που  υπαγορεύει

συμπεριφορές,  και  διατηρεί  αυτές  τις  συμπεριφορές.  Βοηθάει

δηλαδή  τους  υφιστάμενους,  βοηθάει  το  προσωπικό,  αντί  να

ενεργήσει  με  έναν άλφα τρόπο, να ενεργεί  με  έναν βήτα τρόπο.  Και

αυτό  να  μετατραπεί  σε  μια  κανονικότητα,  να  μην  είναι  κάτι  κατ’

εξαίρεση.  Αυτό  προφανώς  προκύπτει  μέσα  από  την  ποιότητα  των

σχέσεων, από το πνεύμα, από το κλίμα ομαδικότητας, συνεργασίας,

αναγνώρισης, κατανόησης, που αναπτύσσεται  μέσα στο πλαίσιο του

φορέα, όποιος και αν είναι αυτός. 

Όπως  είπαμε,  μόνο  μέσα  από  μία  τέτοια  διαδικασία

υποκίνησης  προσωπικού  ο  κάθε  υπάλληλος  θα  μεγιστοποιήσει  την

απόδοσή  του.  Αν  αφεθεί  στην  μηχανική  καθημερινότητα,  ας  το  πω

έτσι,  εάν  το  βάλουμε  στον  αυτόματο  δηλαδή  το  μηχάνημα,  η

εμπειρία  λέει  και  η  έρευνα  λέει  ότι  η  απόδοση  είναι  κλάσμα  των

πραγματικών  δυνατοτήτων  του  εργαζόμενου,  και  κλάσμα  των

πραγματικών δυνατοτήτων συνολικά της ομάδας. 

Βασικές  αρχές  θα  έλεγα,  έτσι;  Η  έκφραση  της  εμπιστοσύνης.

Οι  άνθρωποι  νιώθουν  καλύτερα  όταν  αντιλαμβάνονται  ότι  εκείνος

στον  οποίο  αναφέρονται,  εκείνος  ή  εκείνη  από τον  οποίο  παίρνουν
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εντολές  και  είναι  υπόλογοι  για  την  επίτευξη  αποτελεσμάτων,  τους

εμπιστεύονται.  

Ένα δεύτερο στοιχείο εδώ είναι  ότι  ο κάθε άνθρωπος είναι  μια

διακριτή  προσωπικότητα,  το  αντιλαμβανόμαστε,  και  αυτό

υπαγορεύει  κατ’  ουσία  και  διαφορετικούς  τρόπους  αντιμετώπισης.

Το  να  έχουμε  δηλαδή  μια  ισοπεδωτική  θα  έλεγα  ή  στερεοτυπική,

όπως λέμε  εδώ,  οπτική  σε  όλους,  Ο.Κ.,  είναι  υπάλληλοι  όλοι,  αυτό

δεν  βοηθάει  στη  μεγιστοποίηση  της  απόδοσής  τους.  Η  δυνατότητα

δηλαδή  που  χρειάζεται  μια  επένδυση  χρόνου  σίγουρα,  της  κατά  το

δυνατόν εξατομικευμένης αντιμετώπισης, που σημαίνει  ότι  μιλάω με

τον  υπάλληλο,  την  υπάλληλο,  κατανοώ  τις  ιδιαιτερότητές  του,  και

διαμορφώνω  τη  στάση  μου  απέναντί  του  με  έναν  τρόπο  που  να

ταιριάζει  και  να  μεγιστοποιεί  ακριβώς  αυτή  την  έκφραση

εμπιστοσύνης, είναι  σίγουρο που θα τον βοηθήσει  ή θα τη βοηθήσει

να αποδώσει κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Από  εκεί  και  πέρα,  κάποια  επιμέρους…  κάποιες  επιμέρους

μέθοδοι  θα  έλεγα,  που  σε  ένα  βαθμό   μπορούμε  να  εφαρμόσουμε,

διότι  εδώ  υπάρχουν  τεχνικές,  υπάρχουν  μεθοδολογίες,  οι  οποίες

εντάσσονται  μέσα  στα  πλαίσια  της  διαχείρισης  του  ανθρώπινου

δυναμικού,  που  ξεφεύγουν  ίσως  από  την  καθημερινή  δυνατότητα,

από  άποψης  χρόνου  και  άποψη  προτεραιοτήτων,  ενός  Δημάρχου,

ενός  Αντιδημάρχου,  ή  ενός  αιρετού  προϊσταμένου.  Είναι  η

καθοδήγηση  των  υφισταμένων,  αυτό  που…  χρησιμοποιούνται  και

όροι  που  είναι  δανεικοί  από  άλλους  χώρους  και  άλλα  πεδία,

coaching, ο coach, ο προπονητής, και ο μέντορας, εκείνος ο οποίος

καθοδηγεί,  προπονεί,  κατευθύνει  και  εμπνέει,  έτσι;  Στο  βαθμό  που

αυτό  μπορεί  μέσα  από  την  καθημερινότητα,  και  δια  του

παραδείγματος  του  προσωπικού,  ο  αιρετός  προϊστάμενος  να

επιτύχει.  

Και  ένα  δεύτερο  στοιχείο  είναι  ότι  οι  υπάλληλοι  αποδίδουν

καλύτερα όταν τους δοθούν προκλήσεις,  τους δοθούν αρμοδιότητες

τέτοιες,  σταδιακά  βέβαια  και  με  συγκεκριμένους  τρόπους,  οπότε
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εδώ  ένας  ειδικός  σε  θέματα  διαχείρισης  ανθρώπινου  δυναμικού,  ή

μια συμβουλή ενός εμπειρογνώμονα, ή ενός συμβούλου εξωτερικού,

θα  μπορούσε  να  βοηθήσει,  μέσα  από  μια  σταδιακή  ενίσχυση  των

αρμοδιοτήτων  με  δυσκολότερα  ζητήματα,  δυσκολότερα

προβλήματα,  που  δίνουν  τη  δυνατότητα  στον  κάθε  υπάλληλο  να

ενισχύσει,  να  αναπτύξει,  να  αναδείξει  τις  ικανότητές  του,  και  να

εξοικειωθεί  με  λειτουργίες  με  τις  οποίες  δεν  είχε  μέχρι  τώρα

εμπλοκή,  ανεβαίνοντας  ένα  επίπεδο  ευθύνης  και  ένα  επίπεδο

απόδοσης. 

Στο  πλαίσιο  πάντα  αυτό,  κάποιες  ικανότητες  που  είναι

χρήσιμες  στον  κάθε  προϊστάμενο,  και  στην  περίπτωσή  μας  στον

αιρετό προϊστάμενο.

Η  ικανότητα  λέμε  ακρόασης  και  κατανόησης.  Δεν  είναι

αυτόματο  αυτό.  Το  να  ακούμε  πραγματικά  τον  άλλον,  να

κατανοούμε αυτό που μας λέει,  μέσα σε ένα ενδεχομένως ορυμαγδό

ερεθισμάτων  που  εμείς  έχουμε  καθημερινά,  γιατί  προφανώς  μιλάμε

για  ένα  ρόλο ο οποίος είναι  ταυτόχρονα διαχειριστικός,  διοικητικός,

και  πολιτικός,  άρα  προφανώς  μιλάτε  με  υπηρεσιακούς,  μιλάτε  με

την  κεντρική  διοίκηση,  μιλάτε  με  άλλα  επίπεδα  Αυτοδιοίκησης,

μιλάτε  με  το  πολιτικό  σας  περιβάλλον.  Άρα  διαχειριστικά,

επικοινωνιακά,  έχετε  μια πολύ σύνθετη  διαχείριση να κάνετε.  Άρα ο

χρόνος  που μπορείτε  να  αφιερώσετε  ενδεχομένως  στον συνεργάτη,

στον  υφιστάμενο,  ακόμα  και  στον  προϊστάμενο  μιας  Υπηρεσίας,  σε

αυτό το επίπεδο, δεν είναι  απεριόριστος, είναι  δεδομένο αυτό. Αλλά

το να μπορούμε να καταλαβαίνουμε τι  λέει  ο  άλλος,  να προσέχουμε

τι  λέει  ο  άλλος,  να  μην  αντιμετωπίζουμε  στερεοτυπικά  αυτό  το

οποίο  μας  λέει,  έχει  πολύ  μεγάλη  σημασία  για  να  κατανοήσουμε

ακριβώς  και  το  τι  θέλει,  και  τις  ευγενείς,  εντός  εισαγωγικών,

φιλοδοξίες  τις  οποίες  μπορεί  να  έχει,  και  τα  προβλήματα  τα  οποία

μπορεί να έχει,  και τον βαθμό ικανοποίησης ή μη από τα καθήκοντα

που του έχουμε αναθέσει.  
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Όλα αυτά  λοιπόν είναι  στοιχεία  τα  οποία  αν  τα κατανοήσουμε

μπορούμε  να  αναδείξουμε  μέσα  από  τον  εργαζόμενο  τις  καλές  του

πλευρές.

Και  να  προσπαθήσουμε  ακριβώς,  το  παράδειγμα  έχει  πολύ

μεγάλη  σημασία  πάντα,   στο  πώς  συμπεριφερόμαστε,  να  δώσουμε

έναν  τέτοιο  προσανατολισμό  του  εργαζόμενου  προς  τις  στοχεύσεις

και τις επιδιώξεις τις οποίες έχουμε θέσει. 

Ένα τελευταίο σημείο στο οποίο θα αναφερθώ, για να κλείσω,

είναι  η έννοια της μάθησης, της συλλογικής, της συνολικής μάθησης

μέσα από την καθημερινή λειτουργία. 

Οι  Δήμοι,  η  Αυτοδιοίκηση,  κάθε  παραγωγικός  οργανισμός,

είναι  ένας  ζωντανός  οργανισμός,  ο  οποίος  έχει  μια  συλλογική

σκέψη,  μνήμη,  και  αυτά  πρέπει  να  ενισχύονται,  και  μαθαίνει  μέσα

από  την  εμπειρία.  Τι  σημαίνει  μαθαίνει  μέσα  από  την  εμπειρία;

Σημαίνει  ενεργούμε  με  έναν  τρόπο,  τρώμε  τα  μούτρα  μας,  κάνουμε

λάθος, ξέρουμε ότι αυτό δεν πρέπει να ξανά γίνει.  Ε αυτό χρειάζεται

ένας  μηχανισμός  να  αποθηκεύεται  ως  γνώση  στη  συλλογική  μνήμη

και  να  μεταφέρεται,  να  διαχέεται  μέσα  στον  οργανισμό  και  να

μεταφέρεται  από,  ας  το  πούμε  έτσι,  διοικητική  γενιά  σε  διοικητική

γενιά. 

Αυτή  είναι  λοιπόν  μια  διαδικασία  εμπειρικής  μάθησης,  και

βλέπουμε  εδώ  μερικώς,  γιατί  το  ένα…  ο  ένας  κύκλος  δεν  φαίνεται,

θα τον πω, ίσως φαίνεται  καλύτερα σε αυτό το μόνιτορ,  ότι  υπάρχει

μια  διαδικασία  καταγραφής  της  εμπειρίας,  σκέψης  πάνω  στην

εμπειρία,  αυτό  που  λέμε  αναστοχασμό  είναι  ο  κύκλος  που  λείπει,

μια γενίκευση,  η διαμόρφωση ενός κανόνα,  και  η βελτιωμένη δράση

μέσα από αυτή την γενίκευση. 

Αυτή  είναι  λοιπόν η  διαδικασία,  όπως λέμε,  της  μάθησης,  της

πρακτικής  μάθησης,  της  μάθησης  μέσα  από  την  εμπειρία.  Και  τι

σημαίνει  αυτό,  και  κλείνω  με  τούτο.  Πολύ  πρακτικά  σημαίνει  το  να

ξανά σκεφτόμαστε και να συζητάμε πάνω στις ενέργειές μας και στα

αποτελέσματα αυτών των ενεργειών. 
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Πώς  μπορεί  να  γίνει  αυτό;  Μια   συζήτηση  σε  τακτικά  χρονικά

διαστήματα,  και  προγραμματισμού,  ανά  εβδομάδα,  ανά

δεκαπενθήμερο,  αυτό  εξαρτάται  από  τα  αντικείμενα  και  το  ρυθμό

που ταιριάζει  κάθε φορά στη συγκεκριμένη δραστηριότητα.  Ως προς

τον  προγραμματισμό,  ως  προς  την  εκτέλεσης,  και  ως  προς  τα

αποτελέσματα  τα  οποία  επιτυγχάνονται  μέσα  από  αυτές  τις

διαδικασίες. 

Τέτοιου είδους πληροφορίες,  αυτή η συζήτηση μπορεί να γίνει

με  πολλούς  τρόπους,  μπορεί  να  γίνει  γραπτώς,  με   υπηρεσιακά

σημειώματα,  με  εκθέσεις,  σύντομα  βέβαια,  έτσι;  Με  βάσεις

δεδομένων  πλέον,  με  chat,  με  ιστοσελίδες  τις  οποίες  μπορούμε  να

χρησιμοποιούμε.  Με   διαπροσωπικές  συνεργασίες,  διμερείς,  ή  σε

ομάδες. Και όπου απαιτείται  με ειδική εκπαίδευση των υφισταμένων

πάνω  σε  θέματα  που  από  όλη  την  άλλη  διαδικασία  προκύπτει  ότι

έχουν  παρουσιαστεί  κενά  και  χρειάζεται  ενίσχυση  σε  επίπεδο

γνώσεων ή δεξιοτήτων. 

Λοιπόν,  προφανώς  αυτά  δεν  είναι  πράγματα  απλά,  και  δεν

είναι  πράγματα τα οποία εφαρμόζονται  ομοιόμορφα και  (…) σε όλες

τις περιπτώσεις.  Ο κάθε αιρετός θα πρέπει στις ιδιαίτερες συνθήκες

τις οποίες αντιμετωπίζει,  με βάση τη συγκεκριμένη ομάδα την οποία

έχει,  τους συνεργάτες  τους οποίους μπορεί  να διασφαλίσει,  να  βρει

το  μίγμα  management το  οποίο  απαιτείται  και  στο  επίπεδο  του

προγραμματισμού, και στο επίπεδο της ηγεσίας, για να μπορέσει  να

μεγιστοποιήσει  τη  λειτουργία  του  και  την  απόδοση  τη  δική  του  και

της  ομάδας  του,  πράγμα που είναι  διασυνδεδεμένο  προφανώς.  Δεν

επιτυγχάνεις αν η ομάδα σου δεν μπορεί να επιτύχει. 

Αυτά από εμένα και σας ευχαριστώ. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε πολύ, κύριε καθηγητά. 

Παρακαλώ  τον  κύριο  Κολιαστάση,  Διδάκτορα  Πολιτικής

Επικοινωνίας  στο  Queen Mary University of London,  και  διδάσκων

στο  Πανεπιστήμιο  Πελοποννήσου,  να  μας  μιλήσει  με  θέμα

Επικοινωνιακή Πολιτική των ΟΤΑ. 
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Π.  ΚΟΛΙΑΣΤΑΣΗΣ:   Σας  ευχαριστώ  πολύ,  κύριε  Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και την ΕΕΤΑΑ και την ΚΕΔΕ για την πρόσκληση. 

Το  θέμα  μας  είναι  η  Επικοινωνιακή  Πολιτική  των  ΟΤΑ,  με

έμφαση στην επικοινωνιακή πολιτική των Δήμων προφανώς. 

Η  παρουσίαση  χωρίζεται  σε  δύο  βασικά  μέρη.  Στο  πρώτο  θα

περιγράψουμε  και  θα  αναλύσουμε  τα  βασικά  συστατικά  της

πολιτικής  επικοινωνίας,  η  οποία  έχει  εφαρμογή  τόσο  στην

Αυτοδιοίκηση,  όσο  βεβαίως  και  στην  κεντρική  πολιτική  σκηνή,  και

στη  συνέχεια  θα  δούμε  κάποιες  επιμέρους  επικοινωνιακές

στρατηγικές  που  μπορούν  να  ακολουθήσουν  ή  ακολουθούν  σε  ένα

βαθμό, οι Δήμοι και στην Ελλάδα, αλλά και πανευρωπαϊκά. 

Σε  ότι  αφορά  τον  ορισμό  της  πολιτικής  επικοινωνίας,

ξεκινώντας από τα πιο βασικά, συμπυκνώνεται  στην πρόταση ποιος

λέει  τι ,  μέσω  ποιου  διαύλου,  σε  ποιον…  μάλλον  ποιος  λέει  τι  σε

ποιον, μέσω ποιου διαύλου, και με ποια επίδραση. 

Είναι  ένας  ορισμός  τον  οποίο  πρότεινε  πριν  από  εκατό

περίπου  χρόνια,  έναν  αιώνα,  ένας  Αμερικανός  πολιτικός

επιστήμονος,  ο  Χάρολντ  Λάσουελ,  και  αποτυπώνεται  σε  αυτό  το

σχήμα,  σε  μια  αλυσίδα  με  πέντε  κρίκους.  Στον  πρώτο  ανήκει  ο

πομπός ενός πολιτικού μηνύματος,  στο δεύτερο κρίκο το μήνυμα το

πολιτικό  που  εκπέμπει,  το  περιεχόμενό  του.  Στον  τρίτο  κρίκο,  ο

τρίτος  κρίκος  περιλαμβάνει  τους  διαύλους  μέσω  των  οποίων

διοχετεύεται  ένα  πολιτικό  μήνυμα  στο  ακροατήριο,  που  είναι  ο

τέταρτος κύκλος της αλυσίδας.  Και  ο πέμπτος και  τελευταίος αφορά

στην  επίδραση  που  έχει  ένα  πολιτικό  μήνυμα  στο  ακροατήριο,  την

οποία  λαμβάνει  υπόψη  ο  εκάστοτε  πολιτικός  πομπός,  είτε  για  να

διατηρήσει  ένα  πολιτικό  μήνυμα,  είτε  για  να  το  αναπροσαρμόσει

προκειμένου να έχει  μεγαλύτερη απήχηση στην κοινή γνώμη. 

Τώρα,  η  αποτελεσματικότητα   μιας  στρατηγικής  πολιτικής

επικοινωνίας συνίσταται  στο βαθμό στον οποίο επηρεάζει  και πείθει

ένα  ακροατήριο  για  το  περιεχόμενο  του  μηνύματος  το  οποίο

εκφράζει,  με απώτερο σκοπό να κερδίσει  την υποστήριξη αυτού του
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ακροατηρίου,  αρχικά  στις  εκλογές,  κερδίζοντας  την  εκλογική

αναμέτρηση,  και  στη  συνέχεια  διατηρώντας  την  εμπιστοσύνη  των

ψηφοφόρων σε βάθος χρόνου, προκειμένου να αυξηθούν προφανώς

οι  πιθανότητες  επανεκλογής,  αλλά  και  να  διευκολυνθεί  στο  μεταξύ,

στη  διάρκειας  μιας  δημαρχιακής  θητείας,  η  διοίκηση  του  Δήμου  και

η εφαρμογή των σχετικών πολιτικών. 

Στην  κατηγορία  του  πολιτικού  πομπού  προφανώς  ανήκουν  οι

Δήμαρχοι  και  οι  Περιφερειάρχες,  αν  μιλάμε για  Αυτοδιοίκηση,  όπως

επίσης  οι  Αντιδήμαρχοι,  οι  Αντιπεριφερειάρχες,  αλλά  και  όλοι  οι

παίκτες  μιας  τοπικής  πολιτικής  σκηνής,  οι  Δημοτικοί  και

Περιφερειακοί Σύμβουλοι. 

Στη  δεύτερη  κατηγορία,  αυτή  του  πολιτικού  μηνύματος,  εδώ

μπορεί  να  λάβει  τη  μορφή  ή  να  εκφραστεί  μέσα  από  μια  πολιτική

διακήρυξη,  ένα  προεκλογικό  πρόγραμμα,  αργότερα,  μετεκλογικά,

πολιτικές δηλώσεις, πολιτικές ομιλίες, πολιτικές ανακοινώσεις,  αλλά

και διαφημιστικά μηνύματα που μπορεί κανείς να αξιοποιήσει  και να

εκπέμψει  είτε  μέσω  των  παραδοσιακών  media,  είτε  των  social

media,  και  κατά  προεκλογική,  όσο και  κατά  τη  μετεκλογική  περίοδο

σε περίπτωση που χρειαστεί.  

Σε ότι  αφορά την πειστικότητα αυτού καθεαυτού του πολιτικού

μηνύματος που εκπέμπει  ένας πολιτικός σε αυτοδιοικητικό επίπεδο,

η  πειστικότητά  του  εξαρτάται  και  επηρεάζεται  από  τέσσερις

παραμέτρους.   Η  πρώτη  αφορά  την  απλότητα  της  διατύπωσης.

Είναι  σημαντικό  ένα  μήνυμα  να  το  καταλαβαίνουν  όλοι  και  να

διατυπώνεται… για  αυτό  χρειάζεται  να  διατυπώνεται  με  όσο γίνεται

πιο  απλά  λόγια,  είτε  σε  μια  λέξη,  είτε  σε  λίγες  λέξεις.  Αυτό

συμβαίνει  κατά  κόρον  κατά  την  προεκλογική  περίοδο,  το

προεκλογικό  σλόγκαν  το  οποίο  επιστρατεύει  κάθε  υποψήφιος

συνήθως  είναι  μια  σύντομη  φράση  ή  μια  λέξη,  η  οποία  πρέπει  να

γίνεται κατανοητή, αλλά μπορεί να βοηθήσει και μετεκλογικά. 

Η  δεύτερη  παράμετρος  αφορά  το  βαθμό  στον  οποίο

επαναλαμβάνεται  σταθερά  ένα  πολιτικό  μήνυμα.  Σκεφτείτε  ότι  ένα
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ακροατήριο,  οι  πολίτες,  οι  δημότες,  γίνονται  καθημερινά  αποδέκτες

πολλαπλών μηνυμάτων πολιτικών από πολλαπλές  πηγές,  και  όσων

συμμετέχουν  στην  τοπική  πολιτική  σκηνή,  αλλά  και  από  τα  μέσα

ενημέρωσης  και  τα  social media.  Είναι  δύσκολο  κανείς  να

συγκρατήσει  στη  μνήμη  του  και  πολύ  περισσότερο  να  εντυπωθεί

στη  συνείδησή  του  ένα  από  αυτά  τα  μηνύματα.  Συνεπώς  ο  βαθμός

στον  οποίο  επαναλαμβάνεται  σταθερά  μπορεί  να  τον  βοηθήσει  να

το εντυπώσει στο μυαλό του, και βεβαίως να επηρεαστεί  από αυτό. 

Η  τρίτη  παράμετρος  έχει  να  κάνει  με  το  βαθμό  που  ένα

πολιτικό  μήνυμα  καθησυχάζει  την  κοινή  γνώμη.  Και  όταν  λέμε

καθησυχάζει,  εννοούμε  το  βαθμό  στον  οποίο  συμμερίζεται  τις

απόψεις,  τις  ιδέες,  τις  αντιλήψεις,  των  ακροατών  στους  οποίους

απευθύνεται. 

Και  η  τέταρτη  παράμετρος  βεβαίως  έχει  να  κάνει  με  το  βαθμό

αξιοπιστίας  ενός  πολιτικού  μηνύματος,  η  οποία  αξιοπιστία

πρωτίστως  επηρεάζεται  από  την  αξιοπιστία  του  πομπού,  δηλαδή

του Δημάρχου στην προκειμένη περίπτωση, ή ενός Αντιδημάρχου, ο

οποίος  και  εκπέμπει  αυτό  το  πολιτικό  μήνυμα.  Όσο  πιο  αξιόπιστο

είναι  το  πρόσωπο,  ο  φορέας  δηλαδή  του  μηνύματος,  τόσο  πιο

αξιόπιστο θα είναι και το μήνυμα αυτό καθεαυτό. 

Τώρα,  στην  κατηγορία  του  διαύλου  μέσω  των  οποίων

μεταδίδονται  τα  πολιτικά  μηνύματα,  εδώ  προφανώς  εντάσσουμε  τα

μέσα  μαζικής  ενημέρωσης  σε  τοπικό  επίπεδο,  εφημερίδες,

περιοδικά,  ραδιόφωνα,  τηλεοράσεις,  ψηφιακές  ιστοσελίδες,  αλλά

πλέον  και  τα  μέσα  κοινωνικής  δικτύωσης,  όπως  και  ειδικότερα

ψηφιακά εργαλεία, όπως είναι τα e mails και τα newsletters. 

Σε  ότι  αφορά  τις  λειτουργίες  που  επιτελούν  τα  μέσα  μαζικής

ενημέρωσης,  μεταξύ  άλλων  είναι  τρεις  και  είναι  χρήσιμο  κανείς

νομίζω  να  τις  έχει  υπόψη  προκειμένου  να  μπορέσει  να  τα

διαχειριστεί  και με πιο αποτελεσματικό τρόπο. 

Η  πρώτη  λειτουργία  είναι  ότι  επηρεάζει  και  διαμορφώνει  σε

ένα  βαθμό  τη  δημόσια  ατζέντα,  δηλαδή  τα  μέσα  και  οι
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δημοσιογράφοι  ιεραρχούν  τις  ειδήσεις  και  τη  μετάδοσή  τους,  από

αυτή  που  θεωρούν  σπουδαιότερη  έως  αυτή  που  θεωρούν  λιγότερο

σπουδαία,  και  αναλόγως  τη…  δίνουν  σε  επίπεδο  προβολής

επικοινωνιακής, τον αντίστοιχο χώρο και χρόνο. 

Η  ιεράρχηση  αυτή  προφανώς  αφορά  και  κάθε  δημοτικό

άρχοντα,  κάθε  Δημοτική  Αρχή,  στο  βαθμό  στον  οποίο  στην κορυφή

της  δημόσιας  ατζέντα  κυριαρχούν  ειδήσεις  οι  οποίες  είτε  είναι

θετικές, είτε αρνητικές, για την εκάστοτε Δημοτική Αρχή. 

Η  δεύτερη  λειτουργία  των  μέσων  ενημέρωσης  είναι  να

ερμηνεύουν  και  να  σχολιάζουν  βεβαίως  τις  ειδήσεις,  και  να  τις

χρωματίζουν  θετικά  ή  αρνητικά,  πάντα  σε  σχέση  με  τη  δημόσια

εικόνα του εκάστοτε δημοτικού άρχοντα. 

Και  βεβαίως  η  τρίτη  λειτουργία,  η  οποία  έχει  σημασία,  είναι

αυτή  του  δημόσιου  φρουρού  όπως  λέγεται,  τα  μέσα  ενημέρωσης

δηλαδή  αναλαμβάνουν  να  λειτουργήσουν  ελεγκτικά  προς  την

εκάστοτε  τοπική εξουσία,  αλλά και  γενικότερα πολιτική εξουσία,  και

να την καλέσουν σε λογοδοσία. 

Σε ότι  αφορά τώρα το  διαδίκτυο και  τα  social media τα οποία

κυριαρχούν στην εποχή μας, η αλήθεια είναι  ότι  τα τελευταία χρόνια

έχουν  αλλάξει  ριζικά  τον  τρόπο  λειτουργίας  και  το  περιβάλλον  της

πολιτικής  επικοινωνίας.  Έχουν  επιταχύνει  ιλιγγιωδώς  τη  διάδοση

των  ειδήσεων  και  των  σχολίων.  Έχουν  επιτρέψει,  έχουν  δώσει  την

ευκαιρία  στα  παραδοσιακά  media μέσω  των  λογαριασμών  που

διατηρούν  στα  social media,  να  μεταδίδουν  ειδήσεις  και  σχόλια  24

ώρες  το  24ωρο,  7  ημέρες  την  εβδομάδα,  και  ταυτόχρονα  έχουν

διευκολύνει  την  απευθείας,  αδιαμεσολάβητη  επαφή  και  των

Δημάρχων με τους δημότες, και των δημοτών με τους Δημάρχους. 

Συνολικά  η  πίεση  πλέον  η  επικοινωνιακή  που  ασκείται  σε

Δημοτικούς…  στις  Δημοτικές  Αρχές  να  ενεργούν  με  ταχύτητα

επικοινωνιακή,  έχει  αυξηθεί  πολύ   σημαντικά,  έχει  διογκωθεί,  κάτι

το  οποίο  γίνεται  αισθητό  ειδικά  σε  περιπτώσεις  και  σε  περιόδους

κρίσεων,  όπως  αυτές  που  προκαλούνται  από  ακραία  καιρικά
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φαινόμενα και  τις  συνέπειές  τους. Εκεί  η πίεση για άμεση επαφή με

τους πολίτες,  επικοινωνία, ενημέρωση, σε μια μεγάλη κλίμακα, είναι

πολύ  μεγάλη,  συνεπώς  είναι  χρήσιμο  κανείς  να  είναι

προετοιμασμένος,  κάποιος  Δήμαρχος,  κάποια  Δήμαρχος,  να  είναι

προετοιμασμένος, προετοιμασμένη, για αυτά τα ενδεχόμενα. 

Τώρα στην κατηγορία του ακροατηρίου, εδώ προφανώς ανήκει

η  ευρύτερη  κοινή  γνώμη,  ανήκει  το  τοπικό  εκλογικό  σώμα,  ειδικές

ομάδες  δημοτών.  Είναι  σημαντικό  κανείς  να  έχει  υπόψη  του  ότι  οι

δημότες  δεν  παρακολουθούν  όλοι,  θα  το  δούμε  και  αμέσως  μετά,

δεν παρακολουθούν όλοι όλα τα μέσα ενημέρωσης και όλα τα social

media,  δεν  ενημερώνονται  όλοι  από  τις  ίδιες  πηγές.  Συνήθως  οι

δημότες,  όπως  και  οι  πολίτες  γενικότερα  μεγαλύτερης  ηλικίας,

επιλέγουν  κυρίως  την  τηλεόραση,  οι  νεότερης  ηλικίας  κυρίως,  αν

όχι  αποκλειστικά,  τα  social media,  αλλά  δεν  παρακολουθούν  όλοι

ταυτόχρονα  όλες  τις  ψηφιακές  πλατφόρμες.  Οι  πιο

πολιτικοποιημένοι  ενημερώνονται  μέσα  από  το  Twitter,  οι  πολύ

νεότεροι  από  το  TikTok,  από  το  Instagram,  το  YouTube,  ενώ  το

Facebook παραμένει  μέχρι  σήμερα  το  δημοφιλέστερο  μέσο,  το

οποίο  μπορούν  να  παρακολουθούν  και  πολίτες  μεγαλύτερης

ηλικίας. 

Βεβαίως  ότι  αναρτήσεις  κάνει  κανείς  σε  μια  ψηφιακή

πλατφόρμα,  ένας  πολιτικός,  είτε  στην κεντρική  πολιτική  σκηνή,  είτε

στην  Αυτοδιοίκηση,  γίνονται  ορατές  ή  αναμεταδίδονται  από  όλα  τα

μέσα,  ψηφιακά,  αλλά  και  από  άλλα  μέσα  κοινωνικής  δικτύωσης.

Αυτό  όμως  δεν  σημαίνει  ότι  όλοι  οι  πολίτες  του  δίνουν  την  ίδια

βαρύτητα  σε  αυτό  το  μήνυμα.  Είναι  άλλο  να  ενημερώνεσαι  σχεδόν

αποκλειστικά  από  το  TikTok ή  από το  Instagram,  και  είναι  άλλο  να

έχεις  ένα  λογαριασμό  στο  Facebook και  να  ενημερώνεσαι

δευτερογενώς  για  το  τι  προβάλλεται  στο  Instagram ή  στο  TikTok

ενός  Δημάρχου  ή  ενός  πολιτικού  σε  αυτοδιοικητικό  επίπεδο.  Σε

επηρεάζει  διαφορετικά. 
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Το  σημαντικό  όμως  που  νομίζω  πρέπει  να  συγκρατήσουμε,

είναι  ότι  από  τη  στιγμή  που  το  κοινό  είναι   κατακερματισμένο  ως

προς  τις  πηγές  από  τις  οποίες  ενημερώνεται,  για  να  διασφαλίσει

ένας Δήμαρχος ότι  το μήνυμά του φτάνει  παντού,  χρειάζεται  να έχει

παρουσία  παντού,  σε  όλα  τα  μέσα.  Και  να  προσαρμόζει  τον  τρόπο

με  τον  οποίο  επικοινωνεί  μέσα  από  κάθε  μέσο,  με  βάση  τα

τεχνολογικά  χαρακτηριστικά  της  κάθε  ψηφιακής  πλατφόρμας.  Δεν

θα είναι  επικοινωνιακά  αποτελεσματικό  να  εκπέμπει  το  ίδιο  μήνυμα

παντού  ή  με  τον  ίδιο  τρόπο.  Κάποια  μέσα,  κάποια  κοινωνικά  μέσα

δίνουν  έμφαση  στην  εικόνα,  άλλα  σε  βίντεο,  άλλα  σε  φωτογραφίες,

άλλα σε μεγαλύτερα κείμενα,  άλλα σε μικρότερα.  Άρα κανείς πρέπει

να  προσαρμόζεται  στα  χαρακτηριστικά  του  μέσου,  και  εκ  των

πραγμάτων του ακροατηρίου το οποίο τα παρακολουθεί πιο στενά. 

Τώρα  είναι  σημαντικό  επίσης  εφόσον  κανείς  εκπέμψει  το

μήνυμά του από οποιοδήποτε  δίαυλο,  να  μετρηθεί  μετά  η  επίδρασή

του.  Αυτό  μπορεί  να  γίνει  και  με  τη  χρήση  δημοσκοπήσεων,  οι

οποίες  έχουν  το  πλεονέκτημα  ότι  βασίζονται  σε  αντιπροσωπευτικά

δείγματα  του  πληθυσμού,  άρα  είναι  πιο  έγκυρες  και  πιο

αντιπροσωπευτικές  της  τοπικής  κοινής  γνώμης  ως  προς την  εικόνα

την  οποία  μπορεί  να  αντλήσει  κανείς  από  εκεί,  αλλά  βεβαίως  έχει

μεγάλη  σημασία  και  τα  σχόλια  και  οι  αντιδράσεις  που

παρατηρούνται  σε  πραγματικό  χρόνο μέσα από τα μέσα κοινωνικής

δικτύωσης,  με  τα  l ikes,  με  τα  σχόλια,  με  τις  κοινοποιήσεις.  Μπορεί

και  εκεί  κανείς  να  αντλήσει  μια  εικόνα.  Αλλά  η  εικόνα  αυτή  δεν  θα

είναι  σε  κάθε  περίπτωση  αντιπροσωπευτική  της  ευρύτερης  κοινής

γνώμης.  Συνεπώς  κανείς  χρειάζεται  να  τη  λάβει  υπόψη,  αλλά  σε

έναν  βαθμό,  όχι  πλήρως.  Δεν  νομίζω  ότι  θα  τον  ωφελήσει  να

βασίσει  την  επικοινωνιακή  του  στρατηγική  σε  δεδομένα  που

προέρχονται  μόνο  από  τα  social media.  Καλό  είναι  να  αξιοποιήσει

αυτά  τα  στοιχεία  συμπληρωματικά  με  βάση…  σε  συνδυασμό  με  τα

δεδομένα  που  προκύπτουν  από  δημοσκοπήσεις,  όπως  επίσης  και

από  τα  δεδομένα  και  τις  πληροφορίες  που  μπορεί  να  έχει  από  την
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επαφή του με τους δημότες, δια ζώσης, με απευθείας συνομιλίες και

ούτω καθεξής. 

Τώρα,  η  σύγχρονη  πολιτική  επικοινωνία  με  βάση  όσα  είπαμε

μέχρι  τώρα,  αποτυπώνεται  στο  σχήμα  αυτό.  Τις  τελευταίες

δεκαετίες  μετά  την  ανάδυση  του  διαδικτύου  και  των  social media,

επί  της ουσίας η πολιτική επικοινωνία έχει  γίνει  αμφίδρομη. Πριν το

διαδίκτυο  οι  πολιτικοί  εξέπεμπαν  μηνύματα  μέσω των  media στους

πολίτες,  άρα  ήταν  ένας  δρόμος  μονής  κατεύθυνσης  η  πολιτική

επικοινωνία.  Πλέον  είναι  αμφίδρομη,  οι  πολιτικοί  και  οι  πολίτες

εναλλάσσονται  συνεχώς  στους  ρόλους  του  πομπού  και  του

ακροατηρίου. 

Τώρα, σε ότι  αφορά τις επιμέρους επικοινωνιακές στρατηγικές

που  μπορούμε  να  εξετάσουμε,  εδώ  θα  αναφερθούμε  σε  τρεις  από

αυτές.  Τις  δημόσιες  σχέσεις,  το  πολιτικό  μάρκετινγκ,  πλευρές  του

οποίου άπτονται  και  με  τη λογική και  την προσέγγιση του δημόσιου

management που  αναλύθηκε  προηγουμένως  από  τον  κύριο  Τσέκο,

και βεβαίως κάποιες στρατηγικές σε επίπεδο social media.

Σε  ότι  αφορά  τις  δημόσιες  σχέσεις,  στόχος  μιας  τέτοιας

στρατηγικής  είναι  η  μεγιστοποίηση  της  θετικής  προβολής  για  έναν

Δήμαρχο,  και  ο  περιορισμός  της  όποιας  αρνητικής  δημοσιότητας,

της όποιας πιθανής επικοινωνιακής ζημιάς μπορεί να προκύψει από

τη διαχείριση ενός τοπικού ζητήματος. 

Είναι  χρήσιμο σε αυτή την περίπτωση κανείς  να οργανώσει  το

επικοινωνιακό  του  επιτελείο  με  έναν  τέτοιο  τρόπο  ώστε  να

καταφέρει  να  διαχειριστεί  με  αποτελεσματικότητα  και  τα

παραδοσιακά  μέσα  ενημέρωσης,  και  τους  δημοσιογράφους,  αλλά

βεβαίως και τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης. 

Μια  ενδεικτική  διάρθρωση,  στο  μέτρο  βεβαίως  του  εφικτού,

που  μπορεί  να  γίνει,  είναι  να  διαχωρίσει  τις  αρμοδιότητες  ανάμεσα

σε  ένα  Γραφείο  Επικοινωνίας,  το  οποίο  θα  διαχειρίζεται  τη

μακροπρόθεσμη  επικοινωνιακή  του  στρατηγική,  η  οποία  θα

αποτυπώνεται  κυρίως  μέσα  από τις  ομιλίες  του,  άρα  θα ασχολείται
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ο  άνθρωπος  που  αναλαμβάνει  ένα  τέτοιο  Γραφείο  με  τη  συγγραφή

των ομιλιών αυτών και των συνεντεύξεων. 

Το  δεύτερο  αφορά  τη  διαχείριση  των  δημοσιογράφων και  των

μέσων  ενημέρωσης,  και  την  οργάνωση  των  επιμέρους

επικοινωνιακών  δράσεων,  το  Γραφείο  Τύπου  και  μέσων

ενημέρωσης,  και  βεβαίως το Γραφείο Διαχείρισης των  social media,

ο  άνθρωπος  δηλαδή  ο  οποίος  θα  επιφορτιστεί  με  την  ευθύνη  να

διαχειριστεί  τους  λογαριασμούς της  Δημοτικής  Αρχής στις  διάφορες

ψηφιακές πλατφόρμες. 

Προφανώς  υπάρχουν  περιορισμοί  από  άποψη  ανθρωπίνων

πόρων,  οικονομικών  πόρων,  θεσμικών  αρμοδιοτήτων,  δεν  είναι

πάντα  εφικτό  αυτή  η  διάρθρωση  να  γίνει  στην  πραγματικότητα

λαμβάνοντας  υπόψη  και  το  μέγεθος  ενός  Δήμου.  Μπορεί  όμως

ακόμα  και  αν  ένα  Γραφείο  Επικοινωνίας  και  Τύπου  είναι  ενιαίο,  οι

αρμοδιότητες  μεταξύ  των  ανθρώπων  που  θα  το  στελεχώσουν,  να

επιμεριστούν κατά αυτόν τον τρόπο. 

Και  σε  κάθε  περίπτωση,  όσοι  αναλάβουν  την  ευθύνη  να

διαχειριστούν  αυτά  τα  επικοινωνιακά  ζητήματα,  είναι  χρήσιμο  να

έχουν  μία  εξειδικευμένη  γνώση,  και  ει  δυνατόν  μια  επαγγελματική

εμπειρία.  Και  τα δύο δεν πάνε πάντα μαζί.  Μπορεί  η επαγγελματική

εμπειρία  να  μη  συνοδεύεται  από  επιστημονική  γνώση  και  το

αντίστροφο.  Καλό  είναι  να  υπάρχουν  και  τα  δύο  και  όχι  απλώς  να

έχει  επιλεγεί  ένα  πρόσωπο  το  οποίο  χαίρει  εμπιστοσύνης,  η  οποία

είναι  σημαντική  βεβαίως  και  στην  πολιτική,  και  στην  τοπική

πολιτική, αλλά μπορεί να μην έχει τις αναγκαίες ικανότητες. 

Σε  ότι  αφορά  τις  βασικές  λειτουργίες  των  δημοσίων σχέσεων,

πιο  εξειδικευμένα,  αυτές  συνίστανται  στη  διαχείριση  των   μέσων

ενημέρωσης.  Είπαμε  πριν  ότι  μία  από  τις  βασικές  λειτουργίες  των

media είναι  να  ιεραρχούν  και  να  προβάλλουν  τις  ειδήσεις  ανάλογα

με  τη  σπουδαιότητα  την  οποία  προσεγγίζουν  την  κάθε  μία  από

αυτές τις ειδήσεις. 
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Συνεπώς ένας Δήμαρχος,  μία Δήμαρχος, μπορεί  να επηρεάσει

τη  δημόσια  ατζέντα  μέσα  από  τις  επικοινωνιακές  πρωτοβουλίες,

δίνοντας  για  παράδειγμα μια  συνέντευξη σε ένα  συγκεκριμένο  μέσο

ενημέρωσης και  κάνοντας κάποιες  σημαντικές ανακοινώσεις  για ένα

φλέγον  τοπικό  ζήτημα,  ή  οργανώνοντας  μια  συνέντευξη  τύπου.

Προφανώς  σε  αυτή  την  περίπτωση  όσα  θα  πει  θα  έχουν  μεγάλη

δημοσιογραφική  αξία  για  τα  τοπικά  μέσα  ενημέρωσης,  άρα  θα

προβληθούν πιο ψηλά στην δημόσια ατζέντα. 

Η διαχείριση της  εικόνας  παίζει  επίσης  ρόλο.  Και  αυτό  αφορά

τη  δημόσια  εικόνα  του  Δημάρχου,  της  Δημάρχου,  προς  την  τοπική

κοινωνία,  και  αυτή  συνίσταται  ή  μπορεί  να  υπηρετηθεί  μέσα  από

την  οργάνωση  πάσης  φύσεως  επισκέψεων  ή  εκδηλώσεων  στις

οποίες  να  πρωταγωνιστεί  ο  εκπρόσωπος  της…  η  επικεφαλής  της

Δημοτικής  Αρχής,  ούτως  ώστε  να…  συνδέοντας  τις  επισκέψεις

αυτές  για  παράδειγμα,  με   ειδικές  περιοχές,  ή  με  ειδικούς  χώρους

που  παραπέμπουν  σε  πολιτικές  πρωτοβουλίες  μιας  Δημοτικής

Αρχής για την αντιμετώπιση τοπικών ζητημάτων. 

Η  εσωτερική  επικοινωνία  επίσης  είναι  μια  σημαντική  (…)  των

δημοσίων σχέσεων,  και  εδώ έχει… η εσωτερική  επικοινωνία έχει  να

κάνει  με  τη  διαχείριση  τυχόν  τριβών  ή  διαφωνιών  που  υπάρχουν

στο  εσωτερικό  της  παράταξης  που  στηρίζει  τον  Δήμαρχο  στο

Δημοτικό  Συμβούλιο.  Γνωρίζετε  ότι  σχεδόν  όλοι  οι  Δήμοι  πλέον

μεταδίδουν  απευθείας  μέσω  του  Facebook και  άλλων  μέσων

κοινωνικών, τις συνεδριάσεις του Δημοτικού Συμβουλίου. Καλό είναι

λοιπόν  η  εκάστοτε  πλειοψηφούσα  παράταξη  να  δίνει  μια  εικόνα

ενότητας  και  να  αποφεύγει  συγκρούσεις  σε  δημόσια  θέα.  Άρα  η

εσωτερική  επικοινωνία  του  Δημάρχου  με  τους  Αντιδημάρχους  και

τους Δημοτικούς Συμβούλους της παράταξής του είναι σημαντική. 

Και  βεβαίως  η  διαχείριση  των  πληροφοριών.  Αυτό  έχει  να

κάνει  με  το  βαθμό  στον  οποίο  μια  Δημοτική  Αρχή  αποφασίζει  πότε

και  με  ποιον  τρόπο  θα  διαρρεύσει  ή  θα  δημοσιοποιήσει
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πληροφορίες  ή  αποφάσεις  που  αφορούν  την  λήψη  αποφάσεων  για

τη διαχείριση των τοπικών ζητημάτων. 

Σε  ότι  αφορά  το  πολιτικό  μάρκετινγκ,  αυτό  αναφέρεται

ουσιαστικά  στην  αξιοποίηση  τεχνικών  του  εμπορικού  μάρκετινγκ

στην  πολιτική  επικοινωνία.  Σε  επίπεδο  τεχνικές  εμπορικού

μάρκετινγκ,  οι  τεχνικές  εμπορικού  μάρκετινγκ  αφορούν  το  βαθμό,

τον  τρόπο  με  τον  οποίο  οι  επιχειρήσεις  διαπιστώνουν  τις  ανάγκες

και  τις  προτιμήσεις  των  καταναλωτών,  και  διαμορφώνουν  τα

προϊόντα  τους  ανάλογα  με  αυτές  τις  προτιμήσεις  ούτως  ώστε…  με

απώτερο  σκοπό  να  αυξήσουν  τις  πωλήσεις  και  τα  κέρδη  τους.

Αντιστοίχως  στην  πολιτική,  οι  τεχνικές  του  εμπορικού  μάρκετινγκ

μπορούν  να  αξιοποιηθούν  από  κόμματα,  από  πολιτικά  κόμματα,

από  υποψηφίους,  από  Δημάρχους,  προκειμένου  να  διαμορφώσουν

το  πολιτικό,  εντός  εισαγωγικών,  προϊόν  τους,  κατά  τέτοιον  τρόπο

ούτως  ώστε  να  απηχεί  και  να  ικανοποιεί  τις  προτιμήσεις  των

ψηφοφόρων τους,  και  με  απώτερο  σκοπό να  κερδίσουν  τις  εκλογές

αφενός,  και  αφετέρου  να  διατηρήσουν  την  εμπιστοσύνη  των

ψηφοφόρων σε βάθος χρόνου. 

Τώρα,  μετεκλογικά,  αυτές  οι  τεχνικές  μπορούν  να

αξιοποιηθούν  προεκλογικά,  αλλά  μπορούν  να  αξιοποιηθούν  και

μετεκλογικά.  Ολοένα  και  περισσότεροι  Δήμοι  επιδιώκουν  να

διαβουλευτούν  και  να  συμβουλευτούν  τους  δημότες  πριν

προχωρήσουν  στην  εκπόνηση  μιας  τοπικής  πολιτικής  για  τη

διαχείριση ενός ζητήματος. 

Αν  έπρεπε  να  ιεραρχήσουμε  τα  βήματα  που  θα  μπορούσε

κανείς  να  ακολουθήσει  στην  περίπτωση  μιας  τέτοιας  στρατηγικής

πολιτικού μάρκετινγκ,  αυτά είναι  επτά,  όπως βλέπετε,  μπορούμε να

τα  δούμε πολύ συνοπτικά. 

Το  πρώτο  βήμα  είναι  να  χρησιμοποιήσει  εργαλεία,  όπως

ονομάζονται,  έρευνας  αγοράς.  Αυτά  μπορεί  να  αφορούν  σε

διαβούλευση  με  ομάδες  δημοτών,  είτε  δια  ζώσης,  στο  πλαίσιο  μιας

εκδήλωσης,  είτε  διαδικτυακά,  είτε  με  τη  χρήση  των  social media.
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Βεβαίως  η  ηλεκτρονική  επικοινωνία,  μέσω  από  την  ανταλλαγή  e

mails με  τους  δημότες,  ή  τη  διαμόρφωση  στην  ιστοσελίδα  του

Δήμου μιας ηλεκτρονικής φόρμας παραπόνων,  όπου ένας δημότης,

μια  δημότης,  μπορεί  να  στείλει  και  να  επισημάνει  τυχόν

προβλήματα  στο Δήμο. 

Επίσης,  η  χρήση  ηλεκτρονικών  εφαρμογών  στα  κινητά,  αυτό

νομίζω το χρησιμοποιούν ήδη αρκετοί  Δήμοι  και  στην Ελλάδα,  αλλά

και  στο  εξωτερικό.  Η  δυνατότητα  δηλαδή  που  έχει  ένας  δημότης,

που  έχουν  οι  δημότες,  να  φωτογραφίσουν  για  παράδειγμα  μια

κακοτεχνία  σε  ένα  δρόμο  ή  σε  μια  παιδική  χαρά,  και  να

ενημερώσουν  απευθείας  το  Δήμο  σε  ποιο  σημείο  βρίσκεται  αυτή  η

κακοτεχνία,  και  να  στείλουν  τη  φωτογραφία  με  το  πρόβλημα και  να

ενημερωθούν στη συνέχεια για την πορεία αντιμετώπισής του. 

Επίσης,  η  χρήση  δημοσκοπήσεων,  η  μέτρηση  των

αντιδράσεων  στα  μέσα  κοινωνικής  δικτύωσης,  ακόμα  και  η

διεξαγωγή  ηλεκτρονικών  δημοψηφισμάτων,  είναι…  ανήκουν  στη

χρήση εργαλείων έρευνας αγοράς.

Σκοπός είναι  οι  τεχνικές  αυτές  να  βοηθήσουν τους Δήμους να

εντοπίσουν  ποιες  πολιτικές  αποδίδουν  και  ποιες  δεν  αποδίδουν,

ούτως ώστε να τις βελτιώσουν. 

Εφόσον  έχουν  τις  πληροφορίες  και  τα  δεδομένα  από  αυτά  τα

εργαλεία,  οι  Δημοτικές  Αρχές  μπορούν  στη  συνέχεια  να

επανασχεδιάσουν  τη  συνολική  τους  εικόνα.  Είτε  δίνοντας

προτεραιότητα  στην  αλλαγή  της  παροχής  υπηρεσιών,  είτε  δίνοντας

προτεραιότητα  στον  τρόπο,  στη  βελτίωση του  τρόπου  επικοινωνίας

με τους δημότες, στην εκπόνηση ενδεχομένως στρατηγικών πλάνων

με  επιμέρους  στρατηγικούς  στόχους,  οι  οποίοι  συνοδεύονται  με

συγκεκριμένα  μέτρα  πολιτικής  για  τη  διαχείριση  τοπικών

ζητημάτων,  όπως επίσης  και  ο  προσδιορισμός  χρονοδιαγραμμάτων

εντός  των οποίων  μπορούν  να  υλοποιηθούν  αυτές  οι  πολιτικές,  και

βεβαίως  στη  συνέχεια  να  αξιολογηθούν  από  τους  δημότες  κατά

πόσο υπήρξαν αποτελεσματικές ή όχι. 
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Ένα  τέτοιο  παράδειγμα  θα  μπορούσε  να  είναι  η  προστασία

του  περιβάλλοντος.  Αν μια  Δημοτική  Αρχή θέσει  έναν  τέτοιο  στόχο,

αυτόν  μπορεί  να  τον  επιμερίσει  σε  ειδικότερους  στόχους,  όπως

είναι  ο  περιορισμός της  ρύπανσης,  η  ανακύκλωση,  η  επέκταση  των

δεντροφυτεύσεων,  η προστασία των δασών, και  για κάθε επιμέρους

στόχο  να  διαμορφώσει,  να  προσδιορίσει  κάποια  συγκεκριμένα

μέτρα  πολιτικής,  και  όλο  αυτό  να  το  επικοινωνήσει  στη  συνέχεια

στους δημότες για να τους καταστήσει συμμέτοχους. 

Πριν  όμως  προχωρήσει  στην  υλοποίηση  μιας  τέτοιας

πολιτικής,  είναι  σημαντικό  να  επιδιώξει  μια  προκαταβολική,  εντός

εισαγωγικών,  βελτίωση  αυτής  της  πολιτικής,  της  πρωτοβουλίας,  η

οποία  μπορεί  να  αποτυπωθεί  σε  τέσσερα  επίπεδα.  Το  πρώτο  είναι

αν  μια  τέτοια  πολιτική  θα  ήταν  εφικτό  να  εφαρμοστεί,  λαμβάνοντας

υπόψη  τους  διαθέσιμους  ανθρώπινους  και  οικονομικούς  πόρους,

αλλά  και  τους  θεσμικούς  περιορισμούς  που  αντιμετωπίζει  ένας

Δήμος στη διαχείριση αυτών των ζητημάτων. 

Το  δεύτερο  είναι  σε  ποιο  βαθμό  θα  αποφασίσει  να

ανακατανείμει  τους  διαθέσιμους  οικονομικούς  και  διοικητικούς

πόρους,  διότι  οι  πόροι  συνήθως  σπανίζουν,  δεν  είναι  επαρκείς  για

την αντιμετώπιση όλων των ζητημάτων. 

Εφόσον  υπάρχουν  αυτοί  οι  περιορισμοί,  είναι  χρήσιμο  σε

τρίτο  επίπεδο  να  γίνει  μια  διαχείριση  των  προσδοκιών  της  κοινής

γνώμης,  σε  σχέση  με  την  αποτελεσματικότητα  της  σχεδιαζόμενης

πολιτικής.  Δεν  έχει  νόημα  ένας  Δήμαρχος  να  υποσχεθεί  κάτι  που

δεν  μπορεί  να  κάνει.  Είναι  προτιμότερο  να  υποσχεθεί  λιγότερα  και

να  τα  υλοποιήσει,  παρά  να  υποσχεθεί  περισσότερα  και  στη

συνέχεια  να  αναγκαστεί  να  λογοδοτήσει  για  ασυνέπεια,  κάτι  το

οποίο θα επηρεάσει αρνητικά την αξιοπιστία του. 

Και  επίσης  είναι  χρήσιμο  να  εμπεδωθεί  όταν  σχεδιάζεται  και

εφαρμόζεται  μία  πολιτική,  ένα  αίσθημα  δικαιοσύνης  στην  τοπική

κοινωνία,  υπό  την  έννοια  ότι  ναι  μεν  δεν  μπορούν  όλα  τα
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προβλήματα  να  αντιμετωπιστούν  μονομιάς,  να  το  πω  έτσι,  αλλά

μπορεί να γίνει  μια κατάλληλη ιεράρχηση. 

Εφόσον  υπάρχει  λοιπόν…  υπάρξει  αυτή  η  προκαταβολική

βελτίωση  της  πολιτικής…  του  πολιτικού  σχεδίου  για  την

αντιμετώπιση  ενός  θέματος,  τίθεται  σε  εφαρμογή.  Εκεί  βασικός

σύμμαχος  είναι  ο  διοικητικός  μηχανισμός  του  Δήμου,  ο  οποίος

πρέπει να συμφωνεί,  να συναινεί,  ή τέλος πάντων να έχει  μια θετική

προδιάθεση  απέναντι  σε  αυτή  την  πολιτική,  και  βεβαίως  την

κατάλληλη γνώση και  ικανότητα.  Και  αν αυτό δεν υπάρχει  εξ αρχής,

είναι  χρήσιμο  να  ληφθούν  ενέργειες  για  την  επιμόρφωση  του

ανθρώπινου  δυναμικού  προκειμένου  να  καταστεί…  να  λειτουργήσει

πιο αποτελεσματικά στη συνέχεια. 

Τώρα,  η  επικοινωνία  είναι  σημαντικό.  Όταν  τίθεται  η  πολιτική

αυτή  σε  εφαρμογή,  η  εκάστοτε  Δημοτική  Αρχή  να  επικοινωνεί  με

τρόπο σαφή,  απλό,  σαφή και  καθαρό,  τις  πολιτικές  αποφάσεις.  Και

ταυτόχρονα  να  είναι  εξ  αρχής  ανοιχτή  στη  διατύπωση  κριτικής  και

παραπόνων.  Είναι  σημαντικό  ακόμα  και  αν  δεν  μπορεί  ο

επικεφαλής ενός Δήμου να ικανοποιήσει όλες τις απαιτήσεις και όλα

τα αιτήματα, ακόμα και αν δεν  μπορεί να προσαρμόσει την πολιτική

του στις προτιμήσεις όλων,  είναι  σημαντικό να δίνει  την αίσθηση ότι

τους  ακούει  όλους,  ότι  τους  λαμβάνει  υπόψη,  και  απαντά  σε  αυτή

την  κριτική  και  σε  αυτά  τα  παράπονα,  διαμορφώνοντας  έτσι  στους

πολίτες  μία  αίσθηση  ότι  εισακούγονται,  με  απώτερη  συνέπεια  να

οικοδομείται  έτσι  μια  σχέση  εμπιστοσύνης  μαζί  τους,  η  οποία

μπορεί  να βοηθήσει την εκάστοτε Δημοτική Αρχή να διαχειριστεί  και

άλλα  δυσκολότερα θέματα στο μέλλον. 

Σε  κάθε  περίπτωση  χρειάζεται  η  παροχή  άπλετης

πληροφόρησης  σε  σχέση  με  μια  τοπική  πολιτική  πρωτοβουλία,

προς  τους  δημότες,  οι  οποίοι  χρειάζεται  να  έχουν  το  σύνολο  των

πληροφοριών,  τέλος  πάντων  αυτών  που  είναι  εφικτό  να

δημοσιοποιηθούν  στα  χέρια  τους,  προκειμένου  να  κρίνουν  και  να

αξιολογήσουν την εφαρμοζόμενη πολιτική. 
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Σε  κάποιες  περιπτώσεις  μπορεί  να  χρειαστεί  να

πραγματοποιηθούν  και  ειδικότερες  καμπάνιες,  σύντομης  διάρκειας,

ενδεχομένως  στα  social media.  Την  περασμένη  δεκαετία  για

παράδειγμα,  ήταν…  δεδομένων  και  των  κοινωνικών  αναγκών  που

υπήρχαν,  της  όξυνσης  της  φτώχειας  και  της  διεύρυνσης  των

ανισοτήτων  λόγω  της  κρίσης,  αρκετοί  Δήμοι  προχώρησαν  στην

εκπόνηση  πρωτοβουλιών  και  καινοτομιών  κοινωνικού  χαρακτήρα,

όπως  το  Κοινωνικό  Παντοπωλείο,  το  Κοινωνικό  Φαρμακείο,  το

Κοινωνικό  Φροντιστήριο.  Αυτές  οι  πρωτοβουλίες  θα  μπορούσαν,  ή

θα  ήταν  χρήσιμο,  ή  αντίστοιχου  τύπου  τέτοιες  πρωτοβουλίες,  να

επικοινωνηθούν και μέσω κάποιας επικοινωνιακής καμπάνιας. 

Τελευταίο  στάδιο  του  πολιτικού  μάρκετινγκ  είναι  η

αξιολόγηση.  Πρέπει  πριν  εφαρμοστεί  μια  πολιτική,  να  έχει

προσδιοριστεί  προκαταβολικά,  να  έχει  προκαθοριστεί  η  μέθοδος

αξιολόγησής  της  από  τους  δημότες,  ούτως  ώστε  να  γνωρίζουν  και

να  αισθανθούν  συμμέτοχοι…  μάλλον  να  αισθανθούν  συμμέτοχοι

αυτής  της  προσπάθειας,  και  να  γνωρίζουν  ότι  έχοντας  τη

δυνατότητα  να  διατυπώσουν  τα  σχόλια  και  τις  παρατηρήσεις  τους,

μπορούν  να  συμβάλλουν  και  εκείνοι  στη  βελτίωση  της

εφαρμοζόμενης πολιτικής. 

Τελευταία  στρατηγική  που  θα  εξετάσουμε,  αφορά  τον  τρόπο

χρήσης  και  αξιοποίησης  των  social media.  Θα  εστιάσουμε  κυρίως

στο  Facebook,  δεδομένου  ότι  θεωρείται  το  δημοφιλέστερο  και

μαζικότερο  μέσο  κοινωνικής  δικτύωσης,  δεδομένου  ότι  καλύπτει

πολύ  μεγαλύτερο  τμήμα  του  πληθυσμού,   και  σχεδόν  όλες  τις

ηλικιακές ομάδες. 

Ένας λογαριασμός στο  Facebook από έναν Δήμαρχο,  από μια

Δημοτική  Αρχή,  και  οι  αναρτήσεις  που  κάνει,  μπορεί  να

κατηγοριοποιηθούν,  μπορούν  να  χωριστούν  στις  εξής  κατηγορίες.

Υπάρχουν  οι  αναρτήσεις  που  γίνονται  με  σκοπό  την  παροχή

πληροφόρησης,  και  έχουν στόχο να  ενημερώσουν  τους  δημότες  για

τις υπηρεσίες, τα προγράμματα, και τις δραστηριότητες ενός Δήμου.
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Υπάρχουν  οι  αναρτήσεις  που  γίνονται  για  τη  διαφήμιση

εκδηλώσεων  των  ΟΤΑ,  πολιτιστικού  κυρίως  χαρακτήρα,  κατά  τις

γιορτινές  περιόδους,  αλλά  και  εκτός  των   συγκεκριμένων  αυτών

περιόδων. 

Επίσης,  υπάρχουν  αναρτήσεις  που  γίνονται  για  την  συνολική

προβολή  της  εικόνας  ενός  Δήμου,  για  την  ιστορική  του  διαδρομή,

για  την  ταυτότητά  του,  για  τα  χαρακτηριστικά  του  πληθυσμού  του,

για  τις  παραδόσεις  του,  για  τα  μνημεία  του,  για  τα  αξιοθέατά  του,

και  είναι  αναρτήσεις  οι  οποίες  απευθύνονται  πρωτίστως   στους

επισκέπτες  και  στους  τουρίστες  που  μπορεί  να  επιλέξουν  ένα

συγκεκριμένο  Δήμο,  μια  συγκεκριμένη  πόλη.  Είναι  αναρτήσεις  οι

οποίες  μπορούν  να  συμβάλλουν  σε  μια  γενικότερη  θετική  εικόνα,

στη  διαμόρφωση  ενός  θετικού  brand name για  μια  πόλη,  η  οποία

φιλοδοξεί  να  λειτουργήσει  ως  πόλος  έλξης  και  σε  επίπεδο

εμπορικό, τουριστικό. 

Υπάρχουν  βεβαίως  αναρτήσεις  οι  οποίες  πραγματοποιούνται

με  σκοπό την  ενίσχυση της  διαφάνειας  στη  διαχείριση  των τοπικών

υποθέσεων.  Αυτό  μπορεί  να  περιλαμβάνει  αναρτήσεις  των  ετήσιων

προϋπολογισμών  των  Δήμων,  ή  αποφάσεων  που  λαμβάνει  το

Δημοτικό  Συμβούλιο,  αναρτήσεων  σχετικά  με  τη  χρηματοδότηση

τοπικών  έργων  ή  την  πορεία  υλοποίησής  τους.  Πρόκειται  δηλαδή

για  θέματα  και  πληροφορίες  που  δίνουν  την  εικόνα  στους  δημότες

ότι  επικρατεί  μια διαφάνεια στη διαχείριση των τοπικών υποθέσεων,

ότι  οι  ίδιοι  γνωρίζουν  τι  εξελίσσεται  στην  πόλη  τους,  και

αντιστοίχως  μπορούν…  και  έτσι  αυξάνονται  οι  πιθανότητες  να

εκδηλώσουν μια θετική στάση απέναντι  σε αυτά. 

Επίσης,  υπάρχουν  αναρτήσεις  που  γίνονται  με  σκοπό  τη

διαχείριση  και  τη  διαμόρφωση θετικών  εντυπώσεων  για  τη  δημόσια

εικόνα  της  εκάστοτε  Δημοτικής  Αρχής,  του  εκάστοτε  επικεφαλής

ενός  Δήμου,  και  μπορεί  να  περιλαμβάνουν  δημόσιες  εμφανίσεις,

επισκέψεις  σε  περιοχές,  σε  επιμέρους  χώρους,  δημόσιες  ομιλίες,
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ακόμα  και  μηνύματα  που  μεταδίδονται  αποκλειστικά,  σχεδόν

αποκλειστικά από τα social media. 

Επίσης  υπάρχουν  αναρτήσεις  που  πραγματοποιούνται  με

σκοπό την κινητοποίηση των δημοτών.  Είτε  για την υλοποίηση μιας

τοπικής  πολιτικής,  είτε  για  τη  συμμετοχή  σε  μια  εκδήλωση

πολιτιστικού ή άλλου χαρακτήρα,  είτε  για να τους καλέσει  κανείς  να

επισκεφτούν  έναν  ιστότοπο,  τον  ιστότοπο  του  Δήμου  και  να

ενημερωθούν  για  κάποιες  καινοτόμες  πολιτικές  πρωτοβουλίες,  ή

ακόμα  και  για  να  συμμετάσχουν  σε  κάποιου  τύπου  διαδικτυακή

έρευνα  προκειμένου  να  διατυπώσουν  τη  γνώμη  τους,  την  κρίση

τους,  και  για  τα  προβλήματα  του  Δήμου,  ιεραρχώντας  τα

ενδεχομένως,  από  τα  σημαντικότερα  στα  λιγότερα  σημαντικά,  αλλά

και  για  μια  αξιολόγηση  των  πολιτικών  που  έχουν  εφαρμοστεί  μέχρι

ένα συγκεκριμένο χρονικό σημείο. 

Και  τελευταία  κατηγορία  αναρτήσεων  είναι  αυτή  η  οποία…  οι

οποίες  γίνονται  από  τους  Δήμους  και  τους  Δημάρχους  για  να

ενθαρρύνουν  την  ανάπτυξη  τοπικού  διαλόγου.  Μπορεί  να  αφορούν

σε  προσκλήσεις  για  συμμετοχή  στις  συνεδριάσεις  ενδεχομένως  του

Δημοτικού  Συμβουλίου,  ή  σε  διαδικτυακές  συζητήσεις,  ή  ακόμα  και

σε  ειδικότερες  εκδηλώσεις  που  αφορούν  συγκεκριμένα  τοπικά

ζητήματα. 

Γενικώς  η  τάση  στη  σημερινή  εποχή  είναι  η  χρήση  των  νέων

τεχνολογιών,  του  διαδικτύου  και  των  social media,  προκειμένου  οι

πολίτες και οι δημότες να καταστούν συμμέτοχοι της διαχείρισης και

αντιμετώπισης  των  τοπικών  προβλημάτων  και  της  εκπόνησης  των

τοπικών πολιτικών κατά τη διάρκεια μιας δημαρχιακής θητείας.  Όσο

περισσότερο  αισθάνονται  ότι  συμμετέχουν  και  ακούγονται  από  τις

Δημοτικές  Αρχές,  τόσο  το  καλύτερο  και  για  την  ίδια  την  πόλη  και

την  εφαρμογή  των  πολιτικών,  αλλά  βεβαίως  και  για  τις  εκάστοτε

Δημοτικές Αρχές. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή.
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ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε  τον  καθηγητή,  τον  κύριο

Κολιοστάση. 

Και  κλείνουμε  με  μία  παρέμβαση  διαδικτυακή  από  τον  Πάνο

τον  Μαΐστρο,  εμπειρογνώμων  του  δημοσίου  management και  της

Τοπικής  Αυτοδιοίκησης,  και  συνεργάτη  χρόνια  της  ΚΕΔΕ  και  της

ΕΕΤΑΑ. 

Π. ΜΑΪΣΤΡΟΣ:   Ευχαριστώ, Πρόεδρε. Ελπίζω να με ακούτε. 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ναι, μια χαρά, Πάνο. Σε ακούμε μια χαρά. 

Π.  ΜΑΪΣΤΡΟΣ:   Θα  μου  επιτρέψεις,  Πρόεδρε,  να  απευθυνθώ  σε

όσους  μας  παρακολουθούν  με  την  προσφώνηση  αγαπητοί

συνάδελφοι.  Το  λέω  αυτό  γιατί  έχοντας  περάσει  μια  θητεία  στην

Πρωτοβάθμια  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  ως  Δημοτικός  Σύμβουλος  και

Αντιδήμαρχος  στην  πόλη  μου,  τη  Νέα  Ιωνία,  και  μια  θητεία  στην

Περιφέρεια  ως  Περιφερειακός  Σύμβουλος,  αντιλαμβάνομαι  πάρα

πολύ  καλά  και  νιώθω  μια  αλληλεγγύη  για  τους  αιρετούς  όταν  οι

Υπουργοί  μας σηκώνουν το δάχτυλο για  το τι  πρέπει  να κάνουμε,  ή

ενδεχομένως κάποιοι τεχνοκράτες μιλούν από καθ’ έδρας. 

Νομίζω ότι χρειάζεται  ιδιαίτερη προσοχή όταν απευθύνεσαι  σε

αιρετούς,  οι  οποίοι  έχουν σοβαρή ευθύνη να προωθήσουν ζητήματα

που  αφορούν  την  τοπική  ανάπτυξη  και  την  παροχή  υπηρεσιών

στους πολίτες. 

Λοιπόν,  να   μπω στο θέμα της εισήγησης.  Την εισήγηση αυτή

την  ετοίμασα  μαζί  με  τον  Γιάννη  τον  Γούπιο.  Ο  Γιάννης  ο  Γούπιος

είναι  κοντά  σας,  αν  χρειαστεί  κάτι  θα  συμπληρώσει  και  θα

διευκρινίσει.  

Ακούσαμε  πολλά  αυτές  τις  μέρες.  Το  ερώτημα  είναι  τι

ιεραρχούμε  σαν  προτεραιότητα  για  τις  πρώτες  εκατό  ημέρες  της

νέας δημοτικής θητείας. 

Νομίζω,  από  την  εμπειρία  μας,  ότι  αυτό  που  είναι  σημαντικό

είναι  να  έχουμε  στο  νου  μας  ένα  δημοτικό  σχέδιο  δράσης,  ένα

απλό,  συνολικό και  περιεκτικό κείμενο,  που ουσιαστικά θα αποτελεί

και  το  κοινωνικό  συμβόλαιο  της  Δημοτικής  Αρχής  με  τους  δημότες,
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που  στηρίζεται  βέβαια  στο  προεκλογικό  μας  πρόγραμμα  και  στις

δράσεις που έχουμε αναλάβει. 

Ένα  τέτοιο  σχέδιο  δράσης  μπορεί  να  βοηθήσει  πάρα  πολύ

σαν  ένα  πολύτιμο  εργαλείο  στο  management,  στην  πολιτική

διεύθυνση,  που χρειάζεται  να ασκήσει,  όπως μας είπε ο Θόδωρος ο

Τσέκος,  ο  Δήμαρχος ή γενικότερα αυτοί  που έχουν πολιτική ευθύνη

σε τοπικό επίπεδο.

Και  με  αυτόν  τον  τρόπο  μπορούμε  να  διαμορφώσουμε  αυτή

την  συνεκτική  πυραμίδα  των  αιρετών  της  παράταξής  μας,

παραθέτοντάς  τους  ρόλο  και  αρμοδιότητες  για  την  εφαρμογή  αυτού

του συμφωνημένου κοινού δημοτικού σχεδίου δράσης. 

Ένα τέτοιο σχέδιο δράσης μπορεί να βοηθήσει, δεν λέω για το

5ετές  Επιχειρησιακό  Πρόγραμμα  του  Δήμου,  που  είναι

επιχειρησιακό,  μιλάω  για  αυτό  που  είναι  σε  επίπεδο  στρατηγικό,

κατ’  αντιστοιχία  με  το  στρατηγικό  επίπεδο  που  είπε  ο  Θόδωρος  ο

Τσέκος. 

Αυτό  λοιπόν  μπορεί  να  μας  βοηθήσει  και  σε  λειτουργίες  που

αφορούν  τον  προγραμματισμό,  τον  επιχειρησιακό  σχεδιασμό,  την

παρακολούθηση  του  δημοτικού  έργου,  τη  λογοδοσία,  τη  διαφάνεια,

τη  δημοσιότητα,  και  βεβαίως  πρέπει  να  αξιοποιήσουμε  και  τα

εργαλεία  επικοινωνιακής  πολιτικής  αξιοποιώντας  τη  σύγχρονη

τεχνολογία. 

Έρχομαι  τώρα  στα  επιμέρους  ζητήματα.  Ξεκινώ  με  τα  θέματα

διακυβέρνησης.  Τα  ανέλυσε  χθες  ο  Κίμωνας  ο  Σιδηρόπουλος.

Χρειάζεται  να  οργανωθεί  η  δημοτική  ομάδα,  οι  Αντιδήμαρχοι,

αμειβόμενοι  και  μη,  οι  Δημοτικοί  Σύμβουλοι  που  θα  αναλάβουν

συγκεκριμένα  καθήκοντα,  μπορούμε  να  κάνουμε  την  ανάθεση

καθηκόντων.  Η  τακτική  λειτουργία  της  δημοτικής  ομάδας,  των

Δημοτικών  Συμβούλων.  Και  βέβαια   μια  τουλάχιστον  6μηνιαία,  ή

όπως  κρίνετε  εσείς,  σύγκληση  της  δημοτικής  παράταξης  για  να

μπορεί  να  κρατιέται  συνεκτική  και  να  συμμετέχει  και  να  συνεργεί

στο  έργο  της  Δημοτικής  Αρχής.  Η  συγκρότηση  της  Δημοτικής
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Επιτροπής  και  τυχόν  θεματικών  Επιτροπών  που  προβλέπει  ο

νόμος. Οι Κανονισμοί Λειτουργίας. 

Είναι  αναγκαίο  να  μην  ξεχάσουμε  τις  συναντήσεις  με  τους

Προέδρους  των  Δημοτικών  Κοινοτήτων,  γιατί  ειδικά  στους

περιφερειακούς  Δήμους  αποτελούν  ένα  κρίσιμο  πολιτικό  και

διοικητικό  παράγοντα  για  την  επιτυχία  του  έργου  της  Δημοτικής

Αρχής. 

Και βεβαίως τα γραφεία των δημοτικών παρατάξεων. 

Θα  έρθω  στα  θέματα  του  management.  Τα  ανέλυσε  αυτά

αρκετά  ο  Θόδωρος  ο  Τσέκος.  Θέλω  να  επιμείνω  λίγο  σε  αυτό  που

ειπώθηκε  ήδη  για  την  επιλογή  Γενικού  Γραμματέα,  ειδικών

συνεργατών  και  συμβούλων,  οι  οποίοι  πέρα  από  την  εμπιστοσύνη

που  ενδεχόμενα  έχουμε  σε  αυτούς,  πρέπει  να  είμαστε  σίγουροι  ότι

γνωρίζουν  το  αντικείμενο  και  μπορεί  να  φανούν  αποτελεσματικοί,

γιατί  κάποιος  που  του  έχεις  εμπιστοσύνη  αλλά  δεν  ξέρει  το

αντικείμενο, δεν μπορεί να είναι ιδιαίτερα αποτελεσματικός. 

Επειδή  σε  πολλούς  Δήμους  εκτός  από  το  Δημαρχείο  το

κεντρικό  υπάρχουν  και  επιμέρους  κτιριακές  υποδομές  με  τις

επιμέρους  Υπηρεσίες,  καλό  θα  ήταν  να  μην  ξεχάσουμε  να

επισκεφτούμε  όλες  τις  Δημοτικές  Υπηρεσίες,  για  να  νιώσουν  και  οι

υπάλληλοι  ότι  τους γνωρίζουμε,  ότι  διοικούμε όλο το Δήμο, όλες τις

Υπηρεσίες,  και  βεβαίως συζητώντας με τους Διευθυντές του Δήμου,

να  καταγράψουμε  τα  σοβαρά  προβλήματα  που  αντιμετωπίζουν  και

προτάσεις για την αντιμετώπισή τους. 

Η  οργάνωση  και  λειτουργία  λοιπόν,  και  ο  ψηφιακός

μετασχηματισμός του Δήμου.  Η οργάνωση του Γραφείου Δημάρχου.

Είναι  πολύ σημαντικό  να υπάρχει  μια  ψηφιακή βάση δεδομένων για

την  παρακολούθηση  της  υλοποίησης  των  αποφάσεων  του

Δημοτικού  Συμβουλίου,  της  Δημοτικής  Επιτροπής  και  του

Δημάρχου. 

Έχουμε  μια  μεγάλη  εμπειρία  που  δείχνει  ότι  πολλές  φορές

παίρνονται  αποφάσεις   από  τα  Όργανα  διοίκησης  του  Δήμου,  τον
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Δήμαρχο,  το Δημοτικό Συμβούλιο,  αλλά δεν υλοποιούνται,  διότι  δεν

υπάρχει  μηχανισμός  feedback,  παρακολούθησης  της  εφαρμογής.

Αυτό  είναι  σημαντικό  και  νομίζω  και  σε  προηγούμενη  Ημερίδα  ο

Πρόεδρος της ΚΕΔΕ μας ανέλυσε και τη συγκεκριμένη εμπειρία που

έχει  στον  τρόπο  παρακολούθησης  της  εφαρμογής  των  αποφάσεων

του Δημοτικού Συμβουλίου και του Δημάρχου. 

Η  ενσωμάτωση  των  Νομικών  Προσώπων.  Ειπώθηκε  ήδη  η

διαδικασία,  είναι  ένα  πάρα  πολύ  δύσκολο  ζήτημα,  χρειάζεται

ιδιαίτερη φροντίδα και μέριμνα, θα χρειαστεί  χρόνο. 

Ο  γιατρός  εργασίας  και  ο  τεχνικός  ασφαλείας.  Είναι

υποχρεωτικοί  από  το  νόμο,  και  αν  τυχόν  δεν  υπάρχουν  στο  Δήμο,

πρέπει να βρούμε τρόπο να καλύψουμε την έλλειψη αυτή. 

Ο  νέος  Οργανισμός  Εσωτερικής  Υπηρεσίας,  όπως  προβλέπει

ο νόμος, πρέπει να γίνει  σύντομα. 

Και  να  δούμε  το  βαθμό  ψηφιοποίησης  των  δημοτικών

λειτουργιών,  και  ιδίως  το  back office,  δηλαδή  την  εσωτερική

ψηφιοποίηση  της  Υπηρεσίας  Προγραμματισμού,  της  Υπηρεσίας  της

Οικονομικής  και  λοιπά,  πέρα  από  την  ψηφιοποίηση  των

παρεχόμενων στους πολίτες υπηρεσιών.

Αξιοποιώντας  στο  δεύτερο  σκέλος,  δηλαδή  το  θέμα  των

Υπηρεσιών, αξιοποιώντας και το πρόγραμμα των Έξυπνων Πόλεων.

Θέματα  οικονομικού  προγραμματισμού.  Ο  Γιάννης  ο  Γούπιος

τα ανέλυσε αυτά, δεν θα επιμείνω. Είναι σημαντικό οι νέοι Δήμαρχοι

να  γνωρίζουν  ποιες  είναι  οι  εκκρεμείς  υποχρεώσεις  που  υπάρχουν

απέναντι  σε  ΔΕΚΟ,  σε  εργολάβους,  σε  προμηθευτές,  διότι  θα

πρέπει  να  ανταποκριθούν  και  να  προγραμματιστεί  η  ανταπόκριση

του Δήμου σε αυτές τις εκκρεμότητες. 

Οι  νέοι  Δήμαρχοι  πρέπει  να  δουν  τον  προϋπολογισμό  του

2024,  αν  δεν  καλύπτει  το  δημοτικό  πρόγραμμα  θα  πρέπει  να  το

επικαιροποιήσουν  με  βάση  τις  προτεραιότητες  της  νέας  Δημοτικής

Αρχής. 
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Να  αξιολογήσουν  την  επάρκεια  του  προσωπικού  και  να  είναι

έτοιμοι  μόλις  το  Υπουργείο  Εσωτερικών  ζητήσει  την  πρόταση  του

Δήμου  για  τις  προσλήψεις  της  επόμενης  χρονιάς,  να  είναι  σε

ετοιμότητα  για  να  προτείνουν  το  πολύ  σημαντικό  ζήτημα  της

βελτίωσης… κάλυψης των ελλείψεων και βελτίωσης της στελέχωσης

του Δήμου. 

Εκκρεμείς  δικαστικές  υποθέσεις.  Πρέπει  η  Νομική  Υπηρεσία

να μας πει ποιες είναι  οι  εκκρεμείς δικαστικές υποθέσεις, ειδικότερα

αυτές  που  έχουν  οικονομικό  αντικείμενο  και  πρέπει  να

προγραμματιστεί  η ανταπόκριση του Δήμου σε αυτές. 

Το επόμενο ζήτημα είναι  το Πρόγραμμα Δράσης, ποια είναι  τα

έργα  και  οι  δράσεις  σε  εξέλιξη,  τα  προβλήματα  που

αντιμετωπίζονται.  Πολλές  φορές  έχει  διαπιστωθεί  μεγάλη

καθυστέρηση  στην  εφαρμογή  των  έργων,  στην  υλοποίηση  των

δράσεων.  Είναι  ένα  ζήτημα  εγγενές,  χρειάζεται  μία  φροντίδα

καθημερινή. 

Το ετήσιο Τεχνικό Πρόγραμμα και τυχόν επικαιροποίησή του. 

Και  το  5ετές,  το  οποίο  δεν  είναι  θέμα  της  πρώτης…  των

πρώτων  εκατό  ημερών,  αλλά  χρειάζεται  να  ξεκινήσει  κανείς  τον

προγραμματισμό της εκπόνησής του. 

Είναι  πολύ  σημαντικό  να  παρακολουθήσουμε  τις

χρηματοδοτήσεις  που  προβλέπονται.  Νομίζω  ότι  αναφέρθηκε

προηγουμένως  από  την  ΕΕΤΑΑ,  ότι  υπάρχει…  και  από  τον

Διευθύνοντα Σύμβουλο, και  από τον Γιάννη τον Γούπιο,  ότι  υπάρχει

μια  ιστοσελίδα της ΕΕΤΑΑ που έχει  όλα τα προγράμματα,  έχει  όλες

τις  προσκλήσεις,  και  τα  χρηματοδοτικά  εργαλεία,  τα  οποία

μπορούμε  να  παρακολουθούμε  για  να  έχουμε  ετοιμότητα

ανταπόκρισης. 

Η επάρκεια των Τεχνικών Υπηρεσιών.  Το θέμα της Υπηρεσίας

Δόμησης,  είναι  πολύ  σημαντικό.  Πολλοί  Δήμοι  δεν  έχουν  Υπηρεσία

Δόμησης,  και  έχουν  προγραμματική  σύμβαση  με  έναν  άλλο  Δήμο.

Πρέπει να δούμε σε ποια φάση βρίσκεται αυτό.
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Και  το  ερώτημα  βέβαια  αν  η  νέα  Δημοτική  Αρχή  θέλει  να

συγκροτήσει  ΥΔΟΜ,  με ποια διαδικασία θα εξασφαλίσει  στελέχωση,

κατάρτιση, οργάνωση και λοιπά. 

Το  θέμα  της  ωριμότητας  των  έργων.  Εδώ  θα  αναφέρω  ένα

παράδειγμα  που  έχω  αναφέρει  επανειλημμένα.  Όταν  ρώτησα  στη

δεκαετία  του  ’80  έναν  πολύ  πετυχημένο  και  πανελληνίως  γνωστό

Δήμαρχο,  τι  έκανε  και  τα  κατάφερε  και  πέτυχε,  μου  είπε  ότι  την

πρώτη χρονιά  δεν  είχε  δώσει  ούτε  μια  δραχμή  για  έργα,  και  όλα τα

χρήματα  τα  χρησιμοποίησε  για  να  εκπονήσει  τις  αναγκαίες  μελέτες

και  να  ωριμάσει  έργα.  Οπότε  τις  επόμενες  χρονιές  ήταν  σε

ετοιμότητα  και  αντί  να  παρακαλώ  εκείνος,  τον  παρακαλούσαν  οι

Διαχειριστικές  Αρχές  να  υποβάλλει  προτάσεις  για  να  έχουν

απορροφητικότητα. 

Το μεγάλο θέμα της διαχείρισης των απορριμμάτων. Ακούσατε

ήδη  και  από  τον  Πρόεδρο  τη  χθεσινή  μέρα,  και  από  άλλους,  για  το

θέμα  του  τέλους  ταφής,  και  το  θέμα  της  διαχείρισης  των

απορριμμάτων,  που  είναι  ένα  ζήτημα  σε  εξέλιξη,  είναι  πάρα  πολύ

δύσκολο,  και  σε  αυτό  δίνει  και  ιδιαίτερο  βάρος  και  η  ίδια  η  ΚΕΔΕ,

για τον τρόπο διαχείρισής του. 

Εδώ  αναφέρονται  όλα  τα  σχέδια,  τα  Τοπικά  Σχέδια  που

πρέπει  να  κάνει  ένας  Δήμος.  Δεν  είναι  δυνατόν  βέβαια  να  τα  κάνει

όλα  μόνος  του  και  να  τα  κάνει  όλα  μέσα   στους  πρώτους  μήνες.

Αλλά θα πρέπει  να είναι  ενήμερη η Δημοτική Αρχή ότι  χρειάζεται  το

Τοπικό  Πολεοδομικό  Σχέδιο,  το  οποίο  εκπονείται  βέβαια  κυρίως  με

προκήρυξη  από  την  πλευρά  του  ΤΕΕ,  και  εμείς  συμμετέχουμε  στη

διαδικασία παρακολούθησης της εκπόνησής του. 

Το  ΣΒΑΚ,  το  Σχέδιο  Βιώσιμης  Αστικής  Κινητικότητας,  που  η

εφαρμογή του χρειάζεται να εξασφαλιστούν πόροι για αυτήν. 

Το  Επιχειρησιακό  Σχέδιο  για  την  εξασφάλιση  κοινοχρήστων

και κοινωφελών χώρων.

Το  Σχέδιο  Φόρτισης  Ηλεκτρικών  Οχημάτων.  Το  Σχέδιο

Αστικής  Προσβασιμότητας.  Το  Σχέδιο  Ενεργειακής  Απόδοσης
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Κτιρίων.  Το  Δημοτικό  Σχέδιο  Μείωσης  Εκπομπών.  Και  το  Τοπικό

Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων, που είναι το σημαντικότερο. 

Χωρίς  να  μας  ρωτούν  τα  Υπουργεία,  κάθε  Υπουργείο  όταν

φτιάχνει  ένα  νόμο,  υποχρεώνει  το  Δήμο  να  φτιάχνει  και  ένα

αντίστοιχο  Σχέδιο  Δράσης  για  την  εφαρμογή  της  δημόσιας

πολιτικής. 

Το  πρόβλημα  προκύπτει  από  το  γεγονός  ότι  δυστυχώς  οι

νόμοι  δεν  συνοδεύονται  από  πρόγραμμα  εφαρμογής  έτσι  ώστε  να

υποστηρίζονται  οι  Δήμοι  για  να  μπορούν  πραγματικά  να  εκπονούν

τα  τοπικά  σχέδια  εφαρμογής  της  δημόσιας  πολιτικής,  να

εξασφαλίζονται  οι  πόροι,  ανθρώπινοι  πόροι,  οικονομικοί  πόροι,

εξοπλισμός, τεχνογνωσία, για να μπορεί να υλοποιηθεί η αντίστοιχη

δημόσια πολιτική, γιατί αλλιώς μένει  στα χαρτιά. 

Είναι  σημαντικό  να  δώσουμε  βάρος  στα  ζητήματα  που

αφορούν  τις  σχολικές  μονάδες,  τις  κοινωνικές  δομές.  Η  πολιτική

προστασία  με  τον  καθαρισμό  των  φρεατίων,  την  ασφάλεια  των

υποδομών,  και  όλα  αυτά  τα  οποία  ανέπτυξε  προηγουμένως  και  ο

κύριος καθηγητής,  είναι  πολύ σημαντικά.  Ξέρω ότι  είναι  δύσκολο το

ζήτημα  της  πολιτικής  προστασίας,  αλλά  είναι  ένα  ζήτημα  πλέον

επίκαιρο στο οποίο πρέπει να συμμετέχουμε ενεργά. 

Για τα αδέσποτα ζώα και τους… ακούσατε ήδη εισηγήσεις. 

Το θέμα των ναυαγοσωστών. 

Βέβαια  η  ΚΕΔΕ  επανειλημμένα  έχει  επιμείνει  ότι  για  να

εφαρμοστεί  η  δημόσια  πολιτική  που  αφορά  τα  αδέσποτα  ζώα,  που

αφορά  τους  ναυαγοσώστες,  χρειάζεται  να  εξασφαλιστούν  όλοι  οι

αναγκαίοι  οικονομικοί  πόροι,  για  να  μπορεί  οι  Δήμοι  να

ανταποκριθούν. 

Έχουμε ένα  παράδειγμα που αφορά τους ναυαγοσώστες,  που

ένας  Δήμαρχος  σε  ένα  νησί  του  Ιονίου,  παρότι  έκανε  όλη  τη

διαδικασία  για  να  μπορέσει  να…  με  προκηρύξη,  να  βρει  τους

ναυαγοσώστες,  δεν  ανταποκρίθηκαν,  και  τελικά  τον  πήγαν  στα

δικαστήρια.  Έχουμε και  τέτοια  προβλήματα,  τα οποία πολλές φορές
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είναι  εκτός  κάθε  πρόληψης  και  εκτός  κάθε  ρεαλιστικής

προσέγγισης. 

Θέλω  να  επιμείνω  λίγο  στα  τρία  επόμενα  μπούλετς.  Οι

παιδικές  χαρές,  τα  γήπεδα,  οι  κτιριακές  εγκαταστάσεις,  οι  παιδικοί

και  οι  βρεφονηπιακοί  σταθμοί,  πρέπει  να  εξασφαλίζουν  κάποια

πρότυπα λειτουργίας, είτε είναι ISO, είτε είναι οτιδήποτε άλλο. Είναι

πολύ σημαντικό να νιώσουμε ότι οι Υπηρεσίες του Δήμου μας έχουν

ελέγξει  ότι  εφαρμόζονται  τα  πρότυπα  και  οι  προδιαγραφές,  αυτές

που προβλέπεται  για κάθε λειτουργία από αυτές,  και  ότι  έχουμε και

ένα  πιστοποιητικό  ώστε  αν  ο  μη  γένοιτο  κάτι  συμβεί,  να  έχουμε

τουλάχιστον  την  απάντηση  πως  έχει  γίνει  κάθε  αναγκαία

προετοιμασία,  έχει  ληφθεί  κάθε  αναγκαία  μέριμνα,  για  την

εφαρμογή  των  προτύπων  και  των  προδιαγραφών.  Και  βεβαίως

ειδικά  για  τους  παιδικούς  και  βρεφονηπιακούς  σταθμούς,  το  θέμα

της πυροπροστασίας για το οποίο υπάρχει και προθεσμία. 

Και  το τελευταίο,  η τελευταία διαφάνεια,  αφορά την οργάνωση

της επικοινωνίας. Μίλησε πολύ αναλυτικά ο κύριος Κολιαστάσης για

αυτά. Θα το περιτρέξω επομένως συνοπτικά.

Η  ειδική  συνεδρίαση  λογοδοσίας  της  Δημοτικής  Αρχής.

Μπορεί  να  γίνει  ενδεχομένως  αυτό  το  οποίο  πρότεινε  ο  Πρόεδρος

της  ΚΕΔΕ,  να  συνδέεται  μία  μέρα,  μια  τακτική  συνεδρίαση  του

Δημοτικού Συμβουλίου και αυτή, και θα δούμε πώς θα εφαρμοστεί  ο

θεσμός στην πράξη. 

Η  ιστοσελίδα  του  Δήμου  είναι  πάρα  πολύ  χρήσιμη  για  να

δώσουμε  πληροφορίες   στους  δημότες  μας,  να  αναρτώνται  οι

αποφάσεις  του  Δημοτικού  Συμβουλίου  για  να  εξασφαλίζουμε  και  τη

διαφάνεια. 

Το  θέμα  του  εγγραμματισμού  των  πολιτών  είναι  πολύ

σημαντικό.  Αν  μπορούμε  μέσα  από  κάποιο  πρόγραμμα  Δια   Βίου

Μάθησης  του  Υπουργείου  Παιδείας  να  κάνουμε  κάποια

προγράμματα  εγγραμματισμού  σε  θέματα  ψηφιοποίησης,  γιατί  είναι

πολύ  σημαντικό  οι  πολίτες,  που  τους  παρέχουμε  ψηφιακές
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υπηρεσίες,  να  έχουν  την  ικανότητα  να  τις  αξιοποιήσουν.  Άρα  να

έχουν  τις  γνώσεις  και  τις…  απλές  γνώσεις  πρόσβασης  στο

διαδίκτυο, για να μπορούν να αξιοποιούν τις υπηρεσίες αυτές. 

Και  βεβαίως  τα  ψηφιακά  εργαλεία,  πλατφόρμα  καταγραφής

αιτημάτων,  πλατφόρμα διαβούλευσης και  ενημέρωσης των πολιτών.

Νομίζω  ειπώθηκε  ήδη  ότι…  τουλάχιστον  και  η  δική  μου  εμπειρία

λέει  ότι  εάν δεν έχουμε τακτική συνεννόηση,  τακτική επικοινωνία με

τους  πολίτες,  και  κλειστούμε  στο  γραφείο  προσπαθώντας  να

γίνουμε αποτελεσματικοί  στο καθημερινό έργο, τότε θα χάσουμε την

επαφή  που  χρειάζεται  με  τους  πολίτες,  με  τους  ψηφοφόρους  μας,

με τους συνδημότες μας. Και επομένως το θέμα της επικοινωνίας με

τους  δημότες  είναι  πάρα  πολύ  σημαντικό,  και  πρέπει  να  είναι  στην

ατζέντα μας καθημερινά. 

Αυτά  είχα  από  τη  μεριά  μου.  Ευχαριστώ  πάρα  πολύ  και

εύχομαι καλή επιτυχία στο έργο σας και καλή θητεία.  

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ:   Ευχαριστούμε τον Πάνο τον Μαΐστρο,  για  την  πολύ

ενδιαφέρουσα εισήγησή του. 

Εδώ  ολοκληρώσαμε  τη  Διημερίδα.  Νομίζω  ότι  τα

συμπεράσματα  που  βγάλατε  θα  σας  βοηθήσουν  για  να  έχετε  μια

επιτυχημένη  θητεία  στην  καινούργια  δημοτική  περίοδο.  Η  ΕΕΤΑΑ

είναι  η  εταιρεία  η  δική  σας,  είναι  πάντα  δίπλα  σας  σε  όλη  αυτή  τη

διάρκεια.

Να  ευχηθώ  καλή  επιτυχία,  καλή  δύναμη,  καλές  γιορτές  σε

όλες και σε όλους σας. Να είστε καλά.

Πρόεδρε. 

Λ.  ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ:   Και  εγώ  με  τη  σειρά  μου  θέλω  να  ευχαριστήσω

την ΕΕΤΑΑ,  θέλω να ευχαριστήσω την Περιφερειακή Ένωση Δήμων

Κεντρικής  Μακεδονίας  και  τις  άλλες  δύο  Περιφερειακές  Ενώσεις,

Δυτικής  Μακεδονίας,  και  Ανατολικής  Μακεδονίας-Θράκης,  τους

φίλους  και  συνεργάτες  από  τις  Ενώσεις,  και  από  την  ΕΕΤΑΑ  και

από την  ΚΕΔΕ,  και  ιδιαίτερα  όλους  τους  εισηγητές  οι  οποίοι,  να  το

πούμε  και  αυτό  για  να  μη  γίνονται  πονηροί  λογισμοί,  δωρεάν
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έρχονται  σε  όλη  την  Ελλάδα,  χωρίς  αμοιβή,  και  κάνουν  τις

εισηγήσεις του. 

Και τέλος να πω ότι θα ολοκληρωθεί αυτό το οδοιπορικό με τη

Στερεά  Ελλάδα  και  τη  Θεσσαλία,  στις  14  και  15  του  μηνός.  Στην

καινούργια  χρονιά  θα  κάνουμε  ενημερωτικά  σεμινάρια  και  για  τους

αιρετούς  πάλι,  όσοι  θέλουν  να  έρθουν,  αλλά  και  για  τους

υπηρεσιακούς, τους συνεργάτες μας, Τμηματάρχες, Διευθυντές, έτσι

ώστε  να εναρμονιστούμε μεταξύ μας. 

Και  τέλος,  θα  μεριμνήσουμε  να  είναι  και  το  Ελεγκτικό

Συνέδριο,  και  οι  κατά  τόπους  Επίτροποι,  για  να  ακούσουν  το  λόγο

του  Ευαγγελίου,  καταλαβαίνετε  τι  θέλω  να  πω,  και  τις  επιταγές  και

τις εντολές από το Ελεγκτικό Συνέδριο, και να μη δρουν ως χωριστό

κράτος  εν  κράτει,  και  να  εναρμονιστούν  και  με  τους

Αποκεντρωμένους,  που  και  αυτούς  θα  τους  καλέσουμε  με  τους

υπηρεσιακούς  των  Αποκεντρωμένων,  ούτως  ώστε  να  μη  βγάζει  μια

απόφαση  άλλη  ο  Αποκεντρωμένος  και  άλλη  ο  Επίτροπος,  και

έχουμε  αυτά  τα  προβλήματα  τα  γνωστά.  Ώσπου  να  αλλάξει  αυτό  το

θεσμικό πλαίσιο. 

Να είστε καλά, καλό Σαββατοκύριακο και καλές γιορτές. 
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